
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ο. Κεφαλογιάννη

και Θ. Θεοχάρη, σελ. 4006, 4063
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου, το 7ο
Γυµνάσιο Νίκαιας, το Γενικό Λύκειο Κρανιδίου Αργολίδας, το
4ο Γυµνάσιο Αγρινίου, µαθητές από τη Δανία και από τον
Άγιο Δοµίνικο, µαθητές από το 3ο Γενικό Λύκειο Ιωαννίνων
και το Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις Καρυάς Λευκάδας, σελ.
3982, 3996, 4002, 4004, 4013, 4018, 4019, 4027, 4033, 4044

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συνέχιση της συζήτησης και λήψη απόφασης επί των προ-

τάσεων για αναθεώρηση διατάξεων του Συντάγµατος, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 110 του Συντάγµατος και 119 του
Κανονισµού της Βουλής, σελ. 3977 – 4068, 3978 - 3988

4. Συζήτηση επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος, σχετικά
µε το αν η προτείνουσα Βουλή µπορεί να δεσµεύει την ανα-
θεωρητική Βουλή, σελ. 3987 - 3988

5. Ψηφοφορία (δι' εγέρσεως) επί του παρεµπίπτοντος ζη-
τήµατος. (Αποχή ή µη δέσµευση από πλευράς της Νέας Δη-
µοκρατίας, από πλευράς της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
και από πλευράς της  Ένωσης Κεντρώων), σελ. 3987 - 3988

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3977, 3978, 3980, 3981,
3982, 3983, 3984, 3985, 3986, 3987, 3988, 3993, 3994, 3999,
4000, 4002, 4015, 4018, 4036, 4037, 4046, 4047, 4048, 4051,
4053, 4058

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3999, 4000, 4002

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών: «Δοκιµασία προσόντων και συµπεριφοράς
υποψηφίων οδηγών και οδηγών για τη χορήγηση αδειών οδή-
γησης οχηµάτων, άλλες διατάξεις για τις άδειες οδήγησης
και λοιπές διατάξεις», σελ. 4060 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3977 – 3988, 4016 - 4037

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4056 - 4068
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3988 - 4008
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4008 – 4016, 4048 - 4056
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4037 - 4048

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3994
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4002, 4061
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 4062, 4063
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4015
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 4063
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 4008

ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 3997, 3998, 3999, 4000, 
4010, 4011

ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4011
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3997, 3998, 4000
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4053
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 3991
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4067, 4068
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 3990
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 3994
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 4001, 4002
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 3996, 3997, 3998
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 4003, 4004
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4030, 4064
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 4045
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4041
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 3989
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 4056
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 4014
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 3995
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 4052, 4053
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 4054
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 3988, 3989
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 4065
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 4014
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 4055, 4056
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4059, 4060
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4043
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 4023, 4024, 4025, 4026
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4013
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 4037, 4039
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 4027, 4035, 4058
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4007
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 4002
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4022, 4027, 4028, 4029, 

4030, 4031, 4032, 4034, 
4035, 4036

ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4039, 4040
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 4005
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4066
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 4046
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 4017
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4009, 4010
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4018
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 4039, 4050, 4051
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4048, 4049
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4000
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 4065
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4004
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 4018, 4034
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 4060
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 4044
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 4020, 4021, 4022, 4023, 

4033, 4034, 4036
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4049, 4050
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 4006

Β. Επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 3982, 3983, 3984, 3985
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ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3977, 3980, 3985, 3986, 
3987

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3987
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 3980, 3987
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 3979, 3980, 3981, 3985, 

3987
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 3988
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3978, 3993
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 3982, 3987
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3984
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 3983
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3978, 3980, 3981, 3986, 

3987
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3984, 3985

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4047
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 3999, 4000
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4037
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3999, 4000
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3977, 3978, 3980, 3981, 

3982, 3983, 3984, 3985, 
3986, 3987, 3988, 4018, 
4019, 4027, 4035, 4036, 
4037

ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4053
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3987
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 3980
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 4002
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 4002
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 4000
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 3988
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 4037, 4047, 4048
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 3988
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4058, 4057
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3989, 3993, 3999, 4000, 

4002
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3987, 4015, 4053
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3993, 4015, 4047, 4058
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 3982, 3985, 3986, 4046
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4018
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 4036, 4051
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3977, 3978, 3981, 3985, 

3986
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3986, 3987
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4046, 4047

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3999, 4000
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 4002
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 4002
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3999

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4025
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4053
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 4001, 4031
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 4000
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 4022
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 4029, 4031
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 4035
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 3986
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 4021
ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4036

ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4035
ΜΠΓΙΑΛΑΣ Χ. , σελ. 4014
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4035
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4036
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4022



Αθήνα, σήµερα στις 13 Φεβρουαρίου 2019, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.27’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και λήψη απόφασης επί των
προτάσεων για αναθεώρηση διατάξεων του Συντάγµατος, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 110 του Συντάγµατος και 119 του Κανονισµού
της Βουλής.

Χθες µίλησαν, κατά τη διαδικασία την οποία συµφωνήσαµε στην
Ολοµέλεια, εν συνόλω, µαζί µε τους εισηγητές, αγορητές και τρεις
Υπουργούς Βουλευτές, οι οποίοι µιλήσαν ισοτίµως µε τους Βου-
λευτές, ογδόντα τέσσερις συνάδελφοι και συναδέλφισσες. Έχουν
µείνει σαράντα εννέα για να µιλήσουν εκ του καταλόγου. Δηλαδή,
θα πάµε κοντά στους εκατόν τριάντα-εκατόν σαράντα, εκτός των
Αρχηγών των κοµµάτων και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Άρα και σήµερα, θα είναι µία διαδικασία, η οποία θα πάει µέχρι
αργά το βράδυ, εάν θέλουµε να αποφύγουµε αύριο να έχουµε οµι-
λίες, και να πάµε κατευθείαν στην ψηφοφορία. 

Δεν υπάρχει σειρά οµιλιών για τους Αρχηγούς των κοµµάτων.
Δηλαδή, κατά δήλωσή τους, όποτε έρχεται ο καθένας ή όποτε
δηλώνει θα µιλάει και προφανώς σε συνεννόηση και µε τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Εννοώ, σε σχέση µε το πριν, για
να µιλάνε οι Κοινοβουλευτικοί, για την οικονοµία της διαδικασίας
και όχι του χρόνου.

Επίσης, υπενθυµίζω ότι µετά από συνεννόηση των εισηγητών,
για την οποία ήρθαν εδώ ύστερα και σας ενηµέρωσαν, την Ολο-
µέλεια, έχει µπει ένα όριο µέχρι τις 12.00’, που θα µπορούσε να
ήταν και 13.00’, αλλά όχι πιο ύστερα, παρακαλώ, για να κατατεθεί
εκ µέρους κάθε κόµµατος -και εν προκειµένω µιλάω και για τον
ΣΥΡΙΖΑ και για τη Νέα Δηµοκρατία ιδιαιτέρως- το σύνολο των
διατάξεων µε την επισήµανση για καθεµιά, περί τίνος πρόκειται
κ.λπ., από πλευράς των κοµµάτων, δηλαδή να έχουν κατατεθεί
τα πρότυπα των ψηφοδελτίων -διότι αντιλαµβάνεστε ότι θα είναι
αρκετές σελίδες, µιλάµε, αν δεν κάνω λάθος, για εκατόν πενήντα
µία διατάξεις, άρθρα.-ώστε να µπορέσουν και οι υπηρεσίες
αυτόν τον όγκο της δουλειάς, της χαρτούρας -επιτρέψτε µου την
έκφραση- να τον συµµαζέψουν, για να µπορεί κάθε Βουλευτής
από µόνος του, εγκαίρως, να ψηφίζει κι έτσι όταν κληθεί αύριο
κάποια στιγµή -ελπίζω κατά τις 11.00’, εφόσον θα έχουµε τελει-
ώσει σήµερα τους οµιλητές- ονοµαστικά για να καταθέτει το ψη-

φοδέλτιό του, να µπορεί αυτή η διαδικασία να γίνει πολύ γρή-
γορα. Δηλαδή να µην σηµειώνει εκείνη τη στιγµή. Όλοι να έχουµε
από πριν τα χαρτιά. Αυτά συνεννοήθηκαν µεταξύ τους οι εισηγη-
τές και νοµίζω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Πριν να ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών, έχουµε το
εξής ζήτηµα, για το οποίο έχει αποφασίσει χθες η Ολοµέλεια επ’
αυτού. Χθες κατά τη διάρκεια της διαδικασίας προβλήθηκαν αι-
τιάσεις, ενστάσεις, απόψεις, απασχόλησε το Σώµα, την Ολοµέλεια
-γι’ αυτό και δεν θα γίνει πρωτογενής αναλυτική συζήτηση επ’
αυτού- το αν πρέπει να διατυπωθεί δεσµευτική κατεύθυνση στις
υπό αναθεώρηση διατάξεις και το ουσιαστικό θέµα, δηλαδή, το
κατά πόσο η παρούσα Βουλή δεσµευτικά αποφασίζει ως προς την
κατεύθυνση των άρθρων σε σχέση µε την επόµενη Βουλή. 

Επ’ αυτού, εξελίχθηκε µία παραγωγική, θα έλεγα, έντονη συ-
ζήτηση µε ένθεν και ένθεν επιχειρήµατα. Νοµίζω ότι και κατά το
άρθρο του Κανονισµού, αλλά και κατά την πρακτική, που ακο-
λουθούµε και κατά την ανάγκη σε αυτήν την κορυφαία διαδικα-
σία να ακούγονται οι απόψεις υποχρεούµαστε τώρα να δώσουµε
τον λόγο από πέντε λεπτά σε όλους τους εκπροσώπους των κοµ-
µάτων, έτσι ώστε να διαµορφωθεί η άποψη πάνω σε αυτά τα ζή-
τηµα και εφόσον χρειαστεί -είναι το πιθανότερο ότι θα χρειαστεί-
να υπάρξει απόφανση της Βουλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για επιστηµονικό ζήτηµα θα
υπάρχει απόφανση της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, από χθες
έχουµε πει ότι θα γίνει αυτή η διαδικασία επί αυτού του θέµατος.
Το αν είναι επιστηµονικό και πόσο -προφανώς είναι επιστηµονικό,
όπως και όλη η συνταγµατική διαδικασία- θα είναι στοιχείο στα
επιχειρήµατα όσων µιλήσουν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να το συζητήσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν είναι προκαταρ-

κτική συζήτηση αυτή. Αυτή ενσωµατώνεται µέσα στη συζήτηση
που θα κάνουµε. 

Θα παρακαλούσα τους εκπροσώπους των κοµµάτων, έναν από
κάθε κόµµα, να πάρουν τον λόγο. Εγώ -το λέω ευθέως- θα ήθελα
να ακούσουµε και τον κ. Βενιζέλο, που πρωτοέθεσε το παρεµπί-
πτον χθες. Δεν χαλάει, νοµίζω, αυτό τη διαδικασία µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έθεσε παρεµπίπτον ζήτηµα και
δεν το καταλάβαµε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ως ζήτηµα, είπαµε ότι θα
το εξετάσουµε ως παρεµπίπτον. Δεν γίνεται διαφορετικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποιος το είπε αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Χθες το είπαµε µε από-

φαση της Ολοµέλειας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε τον

λόγο, παρακαλώ, επί της διαδικασίας; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, βεβαίως
έχετε τον λόγο επί της διαδικασίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με βάση το άρθρο 67 του Κανονισµού της Βουλής, που ορίζει

τι ισχύει περί των ζητηµάτων που χαρακτηρίζονται παρεµπίπτοντα,
το παρεµπίπτον ζήτηµα θα πρέπει να το επικαλεστούν, σύµφωνα
µε τη διαδικασία που προβλέπει το άρθρο 67 µε τις παραγράφους
1, 2 και 3 είτε δύο Βουλευτές, είτε στη συνέχεια το ένα τριακοστό
των Βουλευτών είτε Πρόεδρος κόµµατος ή Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

Ποιος το έχει επικαλεστεί, πρώτον; Ποιος το έχει περιγράψει,
δεύτερον; Και κυρίως, σε ποια διάταξη του Κανονισµού στηρίζεται
αυτό το παρεµπίπτον; Γιατί, όπως γνωρίζουµε, παρεµπίπτον είναι
το ζήτηµα, που αναφύεται κατά την κοινοβουλευτική διαδικασία,
το οποίο, µε βάση τις διατάξεις του Κανονισµού επηρεάζει ή εµ-
ποδίζει τη συζήτηση ή τη λήψη αποφάσεως επί συγκεκριµένου θέ-
µατος. Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει πρώτα σε µια προκαταρκτική φάση
να λύσουµε αυτά τα θέµατα, να δούµε εάν ένα επιστηµονικό ζή-
τηµα, που έχει διχάσει την επιστήµη και όπου υπάρχουν γνωµο-
δοτήσεις µε τη µια άποψη και µε την άλλη, αποτελεί παρεµπίπτον
και µε βάση ποια διάταξη του Κανονισµού. Και από κει και πέρα,
πράγµατι, να πούµε. 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε, προειδοποιώ: Υπάρχει κάτι, το οποίο θα
χαρακτηρίσει και θα στιγµατίσει αυτή τη Βουλή, εάν συνεχίσουµε
προς αυτή τη διαδικαστική πορεία. Θα φτάσουµε στο σηµείο να
πάρουµε απόφαση για ένα επιστηµονικό θέµα που από το 1993
αποτελεί αντικείµενο επιστηµονικού διαλόγου. Και θα έρθει η
Βουλή µε την απόφασή της, να µας πει ποια από τις δύο επιστη-
µονικές απόψεις ισχύει; Είναι, δηλαδή µε άλλα λόγια, σαν να θέ-
σουµε προς συζήτηση το ζήτηµα, εάν υπάρχει ή δεν υπάρχει Θεός
και αποφασίσουµε τελικά υπέρ της µιας ή της άλλης απόψεως µε
την αρχή της πλειοψηφίας. 

Εγώ ειλικρινά, θέλω να προστατεύσω το κύρος της Βουλής. Κυ-
ρίως, όµως, αυτές τις µεθοδεύσεις θα πρέπει να τις αποφύγουµε.
Πολλώ δε µάλλον, που µε αυτή την απόφαση θα δεσµεύσουµε µια
επόµενη Βουλή, η οποία θα έχει προκύψει από εκλογές, όπου ο
ελληνικός λαός θα καθορίσει τα ζητήµατα όπως πρέπει και όπως
ακριβώς ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 110 του Συντάγµατος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Βρήκατε την ευκαιρία να τοποθετηθείτε επί της ουσίας σε αυτό

το ζήτηµα. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι από αυτά που είπατε ότι
ένα ζήτηµα που επηρεάζει την ίδια τη συζήτηση και την κατάληξή
της είναι σαφές ότι µπαίνει µε αυτή τη διαδικασία, όπως χθες το
πρωί, ενδεχοµένως οµοφώνως ή λιγότερο, αποφασίσαµε, αφού
είχαν τεθεί τα ζητήµατα από τον κ. Λοβέρδο κατ’ αρχήν. 

Και θα ξεκινήσω από τον κ. Λοβέρδο ως προς αυτό το ζήτηµα.
Θα παρακαλούσα για πέντε λεπτά εκ µέρους της παράταξης…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: … (δεν ακούστηκε) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λοβέρδο, δεν ανοίγω

προδικαστικό θέµα. Αυτό έχει λυθεί χθες το πρωί στη Βουλή µε
τις ενστάσεις, τις ανοχές όλων. Επί της ουσίας, αναφέρθηκε και ο
κ. Τζαβάρας. Θέλετε να ξεκινήσουµε από εσάς; Και είπα ότι µε
προσωπική µου ευθύνη, θα µιλήσει και ο Πρόεδρος κ. Βενιζέλος,
γι’ αυτό το ζήτηµα. Θα παρακαλούσα να ετοιµαστούν και οι άλλοι
συνάδελφοι, που θα µιλήσουν από πέντε λεπτά, έτσι ώστε να το
διεπεξέλθουµε µισή ώρα. Θα χρειαστεί ενδεχοµένως, ύστερα -εν-
δεχοµένως λέω- δι’ εγέρσεως να αποφανθούµε γι’ αυτό το ζήτηµα.
Δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά για ό,τι έρχεται στην Ολοµέλεια,
δεν υπάρχει Εφετείο της Ολοµέλειας της Βουλής. Αυτό το γνωρί-
ζουµε. 

Να προχωρήσουµε, λοιπόν, ήσυχα και ήρεµα. Σας λέω ότι η χθε-
σινή κουβέντα, µε ογδόντα τρεις συναδέλφους, σε µεγάλο βαθµό
καταναλώθηκε και σε αυτό το ζήτηµα, που εµφανίζεται σαν πολύ
σηµαντικό. Έχει εµπλουτίσει τη διαδικασία. Δεν τίθεται εξ υπαρ-
χής κάποιο θέµα.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δύο φορές στη Διάσκεψη των Προέδρων προειδοποίησα ότι

αυτό το θέµα απασχόλησε πάρα πολύ την Επιτροπή Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος, δηλαδή το περί κατευθύνσεων αυτής της

Βουλής στην επόµενη. Συνεπώς, είπα ότι θα διευκόλυνε πολύ τη
διαδικασία να το συζητούσαµε κάποια στιγµή παρεµπιπτόντως,
όχι ως παρεµπίπτον θέµα, µε την τυπική έννοια, που το θέτει ο κ.
Τζαβάρας, αλλά όπως το είπε ο κ. Βενιζέλος, κάνοντας µια παρεµ-
πίπτουσα συζήτηση, για να µην ταλαιπωρηθούµε το βράδυ ή
αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Περί αυτού πρόκειται.
Αυτό κάνουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακριβώς. 
Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα, που συζητάµε, αγαπητοί και αγα-

πητές συνάδελφοι, εάν αυτή η Βουλή, η προτείνουσα Βουλή,
µπορεί να δεσµεύει την επόµενη, που είναι και αναθεωρητική
Βουλή. 

Θα ήταν απλώς θεωρητικό θέµα, εάν δεν εµπλεκόταν µε τον
δικαστικό έλεγχο της Αναθεώρησης. Δηλαδή, µε τον έλεγχο
πάνω στη διαδικασία Αναθεώρησης, που µπορεί να γίνει από το
Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο ή από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
εκ των υστέρων. Η διάκριση της Βουλής σε προτείνουσα, τούτη,
και σε αναθεωρητική, η επόµενη, είναι µια διάκριση, που έχει
γίνει στην επιστήµη. Επικαλούµαι εδώ τον αείµνηστο Δήµητρη
Τσάτσο, που στο συγκεκριµένο βιβλίο του έχει κάνει τη σχετική
αναφορά. Το ερώτηµα, που ετέθη και εάν εκτάσει θα το σχολιά-
σει ο κ. Βενιζέλος, είναι εάν η θεωρία στο παρελθόν έχει αντιµε-
τωπίσει αυτό το θέµα ή αν δεν το έχει αντιµετωπίσει. Πράγµατι,
το έχει αντιµετωπίσει εδώ και έναν αιώνα περίπου. Και ποια είναι
τα πορίσµατά της; Ότι αυτή η Βουλή δεσµεύει την επόµενη ως
προς τα άρθρα, ειδικά ως προς τις διατάξεις, που της προτείνει
να αναθεωρηθούν, αλλά από εκεί και πέρα δεν της υπαγορεύει
την Αναθεώρηση. 

Υπό την έννοια αυτή, οι κατευθυντήριες γραµµές δεν έχουν
καµµία σχέση. Εξ’ ου και, η πρακτική που έχει δείξει µέχρι στιγ-
µής. Αναφέροµαι στη Μεταπολίτευση. Και στην Αναθεώρηση του
1985-1986 και σε εκείνη του 2001 και στην τελευταία του 2008
οι µεν Επιτροπές Αναθεώρησης του Συντάγµατος σχολίαζαν τις
προτάσεις τους, µε κάποια λόγια κατευθυντήρια, οι δε Ολοµέ-
λειες αρκούνταν, όπως θα δείτε και από τα σχετικά ψηφοδέλτια,
που µπορεί να σας διανεµηθούν, στο να δώσουν τον τίτλο του
θέµατος, το οποίο ρύθµιζε η υπό αναθεώρηση διάταξη.

Αυτό το απλό θέµα, το κατέστησε πολύπλοκο και σύνθετο η
νοµολογία, ας πούµε, δύο αποφάσεις δικαστηρίων: Του Ανωτά-
του Ειδικού Δικαστηρίου και του Συµβουλίου της Επικρατείας,
που δέχθηκαν ως παραδεκτό αίτηµα, το οποίο αναφερόταν µε
τη διαδικασία Αναθεώρησης, αλλά στη συνέχεια απέρριψαν, επί
της ουσίας, τους ισχυρισµούς δύο συγκεκριµένων διαδίκων.
Αυτό µας οδηγεί στη σκέψη ότι εάν τα δικαστήρια προχωρούσαν
και έλεγαν ότι υπάρχουν αντισυνταγµατικές διατάξεις εν προκει-
µένω, θα έµπαιναν στον κόπο να αποφασίσουν ότι υπάρχουν αν-
τισυνταγµατικές διατάξεις µέσα στο ίδιο το Σύνταγµα, κάτι που
τουλάχιστον στην ελληνική θεωρία έχει απορριφθεί εδώ και πολ-
λές δεκαετίες. 

Διότι εάν κάτι τέτοιο γινόταν δεκτό, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, θα διασπούνταν η εσωτερική συνοχή του Συντάγµατος
και θα γινόταν µια νέα διάκριση ανάµεσα στις συνταγµατικές δια-
τάξεις ,που είναι συνταγµατικές και σε εκείνες, που δεν είναι.
Άρα, αντιλαµβάνεστε τι ρωγµή θα ήταν αυτή στη συνταγµατική
έννοµη τάξη µας. Έχει απορριφθεί αυτού του είδους η προσέγ-
γιση και δεν είναι σκόπιµο να την επαναφέρουµε εδώ µε τις πε-
ρίφηµες κατευθύνσεις, οι οποίες, εν τη ουσία, ζητούν αυτή η
Βουλή να δεσµεύσει την επόµενη, υπαγορεύοντας τις λύσεις που
πρέπει να δοθούν. 

Κλείνω µε κάτι πολιτικότερο. Το πολιτικό θέµα που τίθεται,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το εξής: Βρισκόµαστε
στην τελευταία σύνοδο αυτής της Βουλής. Οι δικοί µας ισχυρι-
σµοί, όπως και πολλών άλλων, είναι ότι στην τελευταία σύνοδό
της η πλειοψηφία που ανεδείχθη µε τρόπο σαφή το 2015 είναι
ασθενέστερη ή, εάν θέλετε, όπως εγώ πιστεύω, είναι ασθενής. 

Η δηµοκρατική νοµιµοποίηση εδώ από ουσιαστικής πλευράς,
όχι προφανώς από τυπικής πλευράς, έχει ρωγµές, έχει προβλή-
µατα. Το Σύνταγµα τι επιτάσσει στο άρθρο 110; Επιτάσσει, η
Αναθεώρηση να γίνει από την επόµενη Βουλή στην πρώτη της
Σύνοδο, τότε δηλαδή που η δηµοκρατική νοµιµοποίηση θα είναι
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φρέσκια, θα είναι έντονη, θα είναι ισχυρή και καµµία αιτία περί
δυσαρµονίας δεν θα µπορεί να υπάρξει. 

Συνεπώς, εάν µπούµε και στο πεδίο των πολιτικών επιχειρηµά-
των, είναι δυνατόν να σκεφτόµαστε εµείς εδώ για την επόµενη
Βουλή, που κατά το 40% θα είναι άλλοι άνθρωποι από εµάς, θα
είναι καινούργιοι Βουλευτές οι οποίοι θα έχουν µια πρόταση ανα-
θεώρησης από αυτή τη Βουλή, να θεωρούν ότι τους έχουµε υπα-
γορεύσει εµείς τις διατάξεις τις οποίες θα θεσπίσουν στο νέο
µας Σύνταγµα;

Θεωρώ ότι αυτή η συζήτηση είναι τελειωµένη, από τη στιγµή
που άρχισε. Είναι εξαντληµένα τα επιχειρήµατα και δεν πρέπει η
πλειοψηφία, εκµεταλλευόµενη τη σηµερινή συγκυρία της σύνθε-
σης της Βουλής να περάσει σε κάτι, το οποίο εάν αποφασιστεί,
αγαπητέ συνάδελφε Τζαβάρα, θα συγκροτεί µια εξαίρεση, χωρίς
καµιά πρακτική σηµασία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Κατρούγκαλος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, πρώτα-πρώτα, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε για τι µιλάµε και να διακρίνουµε την κατεύθυνση της
Αναθεώρησης από το περιεχόµενο, στο οποίο θα προσδώσει η
επόµενη Αναθεωρητική Βουλή σε συγκεκριµένες διατάξεις.

Τι εννοούµε, όταν λέµε κατεύθυνση; Εννοούµε, πρώτον τη δια-
πίστωση της ανάγκης, όπως ορίζει το άρθρο 110, ότι πρέπει να
αλλάξει µια διάταξη, για ποιο λόγο πρέπει να γίνει αυτό και δεύ-
τερον τον προσανατολισµό της ρύθµισης. Για να δώσω ένα πα-
ράδειγµα, στην Αναθεώρηση του ‘85 το κρίσιµο θέµα ήταν οι
αρµοδιότητες του Προέδρου της Δηµοκρατίας και η κατεύθυνση
ήταν ότι αυτές πρέπει να µειωθούν. Από εκεί και µετά, στο πλαί-
σιο αυτής της κατεύθυνσης που έδινε η πρώτη Βουλή, η δεύτερη
Βουλή µπορούσε πράγµατι να εξειδικεύσει πόσες αρµοδιότητες
θα ήταν αυτές που θα πρέπει να περιοριστούν. Τι δεν θα µπο-
ρούσε να κάνει; Να αυξήσει τις αρµοδιότητες, δηλαδή, να στρα-
φεί προς µια άλλη, αντίθετη κατεύθυνση από αυτή που
εξειδικεύτηκε από την πρώτη. 

Αυτή είναι καινοφανής άποψη; Όπως θα δείξω στη συνέχεια,
είναι η άποψη, που παγίως ακολουθείται σε όλες τις αναθεωρή-
σεις µέχρι τώρα. 

Η κατεύθυνση, εποµένως, συνιστά δυο πράγµατα: την αιτιο-
λόγηση και τον προσανατολισµό, ως όριο της αναθεώρησης.
Πόσο ειδική θα είναι η κατεύθυνση; Εξαρτάται από τον προτεί-
νοντα, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα και την εξειδίκευση που
θα δώσει η πρώτη Βουλή.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι σε όλες τις προηγούµενες αναθε-
ωρήσεις αυτό έγινε δεκτό, τουλάχιστον ως πολιτική δέσµευση
και ανάλογη ήταν η διατύπωση και των ψηφοδελτίων, τουλάχι-
στον στην τελευταία, που είχε αποτυπωθεί ρητά αυτή η πρακτική.
Βλέπουµε -και θα καταθέσω στα Πρακτικά αντίγραφο του ψηφο-
δελτίου- ότι τα δυο µεγάλα τότε κόµµατα, που είχαν τη δυνατό-
τητα να καταθέσουν πρόταση, αλλού δεν εξειδικεύουν
αναλυτικά, λένε για παράδειγµα «ανθρωπιστική, κοινωνική και
δηµοκρατική συνείδηση ως σκοπός της παιδείας», αλλού όµως
έχουν πιο ρητή κατεύθυνση, «κατάργηση απαγόρευσης του προ-
σηλυτισµού», «διασφάλιση ελάχιστου εγγυηµένου επιπέδου δια-
βίωσης».

Αναφέρθηκαν στη θεωρία και µάλιστα, είδα χθες από τους συ-
ναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να γίνεται επίκληση απόψεων
επτά συναδέλφων συνταγµατολόγων . Έχω φέρει τα γραπτά δυο
εξ αυτών. Μάλιστα, ο ένας, ο Πέτρος Παραράς, είναι αυτός, που
κατ’εξοχήν έθεσε στη θεωρία το ζήτηµα της δέσµευσης της δεύ-
τερης Βουλής από την πρώτη. Ο κ. Παραράς µάλιστα, υπερα-
κοντίζει. Λέει ότι δεν δεσµεύει µόνο η κατεύθυνση, αλλά και το
περιεχόµενο. Θα τα καταθέσω κι αυτά. 

Διαβάζω απλώς δυο µικρά αποσπάσµατα. «Η δεύτερη Βουλή
δεσµεύεται και ως προς το περιεχόµενο των προτάσεων... Με
την αντίθετη εκδοχή, το βάρος της Αναθεωρήσεως πέφτει απο-
κλειστικά στη δεύτερη Βουλή, δηλαδή σε µια και µόνο Βουλή,
κάτι που είναι έξω από την εκτεθείσα φιλοσοφία του άρθρου 110,
οπότε γεννάται το ερώτηµα, τι χρειάζεται το σύστηµα της διπλής
Βουλής;».

Αυτό που σας διάβασα προηγουµένως ήταν του 1993.
Ο άλλος, ο κ. Κοντιάδης, λέει: «Αντίθετα, η νέα άποψη υποστη-

ρίζει ότι οι δυο Βουλές συµµετέχουν επί ίσοις όροις στην αναθε-
ωρητική διαδικασία και συγκαθορίζουν το περιεχόµενο της
αναθεώρησης». Προφητικά δε, λέει -εννοώ προφητικά ενόψει της
αλλοπρόσαλλης στάσης της σηµερινής Νέας Δηµοκρατίας- ότι
αν γίνει δεκτό ότι η δεύτερη Βουλή είναι αδέσµευτη, αυτό περιέ-
χει τον κίνδυνο, όχι µόνο να µην ακολουθήσει τις κατευθύνσεις
της πρώτης Βουλής, αλλά ούτε καν τις προεκλογικές της εξαγ-
γελίες επί του ζητήµατος της αναθεώρησης, ενόψει των κοµµά-
των. Άρα, από τους επτά που λέτε ότι υποστηρίζουν τις απόψεις
σας, οι δυο και κατ’εξοχήν ο κ. Παραράς, γιατί ο κ. Κοντιάδης
µετά έχει δηµοσιεύσει κι άλλες απόψεις, είναι σαφείς απέναντι
σε αυτό που λέω και που στο κάτω-κάτω και ο κ. Αθανασίου το
υποστήριξε. Θα τα καταθέσω και θα είναι στη διάθεσή σας. 

Η θεωρία δεν είναι η καθοριστική επί του προκειµένου. Ποιοι
είναι οι δυο βασικοί µας οδηγοί; Η πρακτική των µέχρι τώρα ανα-
θεωρήσεων που προσπαθώ να αποδείξω ότι είναι συνεχής, ως
πολιτική τουλάχιστον δέσµευση, και οι δικαστικές κρίσεις του
ΑΕΟ και της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ας
δεχθούµε, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η θεωρία
είναι διχασµένη και θα αναφερθώ µόνο σε µια φράση για το ποια
είναι η κρατούσα άποψη σήµερα. Η καθηγήτρια Παπαδοπούλου
-θα καταθέσω και αυτό το κείµενο- λέει ότι σήµερα η µάλλον κρα-
τούσα άποψη είναι η άποψη για τη δέσµευση της δεύτερης Βου-
λής. Γιατί αναφέροµαι σε αυτήν, εκτός από τις άλλες µελέτες,
που θα αναφερθώ; Διότι η συγκεκριµένη έγριτη συνάδελφος
είναι «υπεράνω υποψίας» ότι είναι πολιτικά κοντά µας, δεδοµένου
ότι ήταν υποψήφια Ευρωβουλευτής µε το ΠΑΣΟΚ. Και θα κατα-
θέσω και µελέτη του καθηγητή κ. Γιαννακόπουλου, ο οποίος είναι
ο κατ’εξοχήν υπέρµαχος της άποψης που υπερασπίζοµαι κι εγώ,
µε παραποµπές σε δέκα συνταγµατολόγους, που έχουν αυτή την
άποψη.

Τελειώνω µε τα εξής, για να µιλάµε συγκεκριµένα. Για το
άρθρο 32. Τι είναι το σηµαντικό της κατεύθυνσης; Ένα ζήτηµα
στο οποίο συµφωνούµε, να απεµπλακεί η εκλογή από τη διάλυση
της Βουλής, και ένα δεύτερο στο οποίο δεν συµφωνούµε. Εµείς
θέλουµε να υπάρχει ευρύτερη συναίνεση ως προς την εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας κι εσείς λέτε να γίνει µε εκατόν
πενήντα µία ψήφους. Αυτό είναι κρίσιµο. Είναι αντίθετο αυτό που
ζητάτε στον ρόλο τον ρυθµιστικό του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, είναι αντίθετο στη γενική προσπάθεια που πρέπει να έχουµε
να αποτυπώνονται συναινέσεις στην αναθεωρητική διαδικασία
και στην πολιτική ζωή. Και επειδή το συνδυάζετε αυτό µε ένα πο-
λιτικό επιχείρηµα, το είδα και στον φιλικό σας Τύπο, ότι είναι τρό-
παιο η ψηφοφορία αυτή, ότι µας παγιδεύσατε και ότι
εξουδετερώσατε αυτό που θέλαµε να κάνουµε αν έχετε την πλει-
οψηφία, να γίνετε «δεξιά παρένθεση», ξεχνάτε, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι ο Πρωθυπουργός έχει δηλώσει ότι
θα υποστηρίξει την επανεκλογή του νυν Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας στο αξίωµα αυτό; Ακριβώς επειδή εµείς πιστεύουµε ότι θα
είµαστε πλειοψηφία, σάς ζητάµε συναίνεση, όχι το αντίθετο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Η τελευταία µου φράση είναι η εξής: Σας έχω ζητήσει επανει-
ληµµένα, οι συζητήσεις να γίνονται µε θεσµική ειλικρίνεια. Το
2014, όταν την πρόταση αναθεώρησης την κατέθεσε ο καλύτε-
ρος συνταγµατολόγος που είχατε τότε ως Βουλευτή και νυν
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, συµπεριλήφθηκε στην πρότασή
σας, όχι απλώς κατεύθυνση, αλλά πλήρες το περιεχόµενο των
προς αναθεώρηση διατάξεων, ακριβώς γιατί ήταν αποδεκτό τότε
το αυτονόητο για το οποίο σας µίλησα τώρα, ότι κανείς δεν δια-
νοείτο το ότι άλλα θα πει η πρώτη Βουλή, άλλα θα πει η δεύτερη,
ήταν κάτι, το οποίο µπορούσε να συζητηθεί σοβαρά είτε πολιτικά
είτε επιστηµονικά. 

Για να µην φτάσω στο ότι αυτό που κάνετε τώρα είναι ακόµα
χειρότερο. Δηλώνετε ρητά ότι θα ψηφίσετε µια πρόταση, µε την
οποία δεν συµφωνείτε. Δεν χρειάζεται να είναι κανείς συνταγµα-
τολόγος, για να κρίνει ότι αυτό δεν είναι κάτι σοβαρό. 

Καταθέτω στα Πρακτικά όλα τα παραπάνω.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
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τρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψηφο-
δέλτιο και τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώς. Ευχαριστώ.
Ο κ. Γκιόκας έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Το ζήτηµα αυτό το συζητήσαµε αρκετά

και στην επιτροπή. Εµείς θα πούµε ακριβώς το ίδιο, ότι αυτή η συ-
ζήτηση για το αν δεσµεύει ή δεν δεσµεύει η κατεύθυνση των άρ-
θρων και των διατάξεων που τίθενται για αναθεώρηση δεν έχει
καµµιά πρακτική αξία, κανένα πρακτικό αποτέλεσµα. Θεωρητικό
ενδιαφέρον µπορεί να έχει και βεβαίως επιστηµονικό ενδιαφέρον,
αλλά τελικά, είναι θέµα πολιτικό και είναι θέµα πολιτικού συσχετι-
σµού, γιατί είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει είτε θέλουµε είτε
δεν θέλουµε, τον τελικό λόγο τον έχει η επόµενη, η Αναθεωρητική
Βουλή. Και δεν υπάρχει και πρακτικά τρόπος, δεν υπάρχει πρα-
κτικά µέσο να διασφαλίσεις αυτή τη δέσµευση. Γι’ αυτό λέµε ξανά
ότι είναι θέµα πολιτικό και θέµα πολιτικού συσχετισµού. 

Αυτό συνέβη και στις προηγούµενες συνταγµατικές αναθεωρή-
σεις και γι’ αυτό και τότε, εµείς ως ΚΚΕ, αλλά και άλλα κόµµατα,
και ο ΣΥΡΙΖΑ, λέγαµε ότι δεν πρέπει, σε κρίσιµες συνταγµατικές
διατάξεις, να συγκεντρώνεται ο αριθµός των εκατόν ογδόντα Βου-
λευτών, προκειµένου η επόµενη κυβέρνηση, η επόµενη κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία να έχει λευκή επιταγή, να έχει το ελεύθερο
και να έχει λυµένα τα χέρια της, προκειµένου να ψηφίζει και να
αναθεωρεί τις διατάξεις, όπως αυτή θέλει.

Εµείς είπαµε ότι θα κρατήσουµε την ίδια στάση και τώρα. Τα
άλλα κόµµατα αλλάζουν τη θέση τους ανάλογα µε το αν είναι
στην κυβέρνηση ή αν είναι στην αντιπολίτευση. Το µεν κόµµα που
είναι στην κυβέρνηση, κάθε φορά θέλει να υπάρχει δεσµευτικό-
τητα, το δε κόµµα που είναι στην αντιπολίτευση και φιλοδοξεί να
γίνει κυβέρνηση, θέλει να έχει ελευθερία κίνησης, προκειµένου
να έχει διακριτική ευχέρεια στην επόµενη Βουλή. 

Όµως, ας κάνουµε µια ρεαλιστική υπόθεση εργασίας. Ας
πούµε ότι η Συνταγµατική Αναθεώρηση δεν ξεκινούσε τώρα, ξε-
κινούσε µε την προηγούµενη Βουλή. Η κυβέρνηση Σαµαρά, η
προηγούµενη κυβέρνηση ξεκινούσε την Συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση και πρότεινε να αλλάξουν µια σειρά άρθρα σε αντιδραστική
κατεύθυνση, να µπουν οι ισοσκελισµένοι προϋπολογισµοί, που
λέει τώρα η Νέα Δηµοκρατία και τις απορρίπτει ο ΣΥΡΙΖΑ, άσχετα
αν το υλοποιεί ως κυβερνητική πολιτική, να µπει η αναθεώρηση
του άρθρου 16 κ.λπ.. Ερχόταν ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα ως κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία να διαχειριστεί την Αναθεώρηση, τη τελική φάση
της Αναθεώρησης. Τι θα έλεγε; Με δεσµεύει ο προσανατολισµός
για την αναθεώρηση του άρθρου 16 στην κατεύθυνση ίδρυσης
ιδιωτικών πανεπιστηµίων; Ή µε δεσµεύει η κατεύθυνση της Ανα-
θεώρησης για τη συνταγµατοποίηση των ισοσκελισµένων προ-
ϋπολογισµών; Φυσικά και όχι. 

Ο κ. Κατρούγκαλος θα επιχειρηµατολογούσε για το ανάποδο
και η Νέα Δηµοκρατία θα επιχειρηµατολογούσε πάλι για το ανά-
ποδο, θα επιχειρηµατολογούσε για τη δεσµευτικότητα.

Άρα, κακά τα ψέµατα. Εδώ µιλάµε …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Γκιόκα, επιτρέψετε µου µια διακοπή, για να σας
πω τι λέµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Κατρούγκαλε, δεν σας διέκοψα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Αν µου επιτρέπετε, µια φράση µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κατρούγκαλε, σας

παρακαλώ πολύ. Να εξελιχθεί η συζήτηση. Στο τέλος θα µιλή-
σετε. Πείτε τη µια φράση, για να µην χαθεί ο χρόνος. Θα πάρετε
τον λόγο µόνο αν το επιτρέπει ο κ. Γκιόκας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καλύτερα όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κατρούγκαλε, θα

πάρετε τον λόγο αργότερα.
Συνεχίστε, κύριε Γκιόλα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Άρα, εδώ µιλάµε για µια συζήτηση, η

οποία έχει στοιχεία υποκρισίας, έχει µικροκοµµατικές σκοπιµό-
τητες. Όλοι καταλαβαίνουµε ότι κυρίως, αφορά την αναθεώρηση
του άρθρου 32 του Συντάγµατος, όπου και οι δύο συµφωνείτε
ότι θα πρέπει να αποσυνδεθεί η εκλογή του Προέδρου της Δη-

µοκρατίας από τη διενέργεια εκλογών και µάλιστα, ο ΣΥΡΙΖΑ σε
πλήρη αντίθεση µε αυτά που έλεγε και έκανε το 2014. Απλά ο
ένας, η Νέα Δηµοκρατία, λέει εκλογή µε εκατόν πενήντα µία ψή-
φους, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει εκλογή από τον λαό, που είναι βαθιά αντι-
δραστική θέση, γιατί ισχυροποιεί ένα µονοπρόσωπο όργανο. Δεν
είναι τυχαίο ότι και η Χρυσή Αυγή υπερασπίζεται αυτή τη θέση.
Εµείς έχουµε πει ξεκάθαρα ότι διαφωνούµε και το λέµε, κύριε
Πρόεδρε, γιατί εκ παραδροµής γράφτηκε κάτι αντίθετο στην έκ-
θεση της επιτροπής.

Εποµένως, θεωρούµε υποκριτική αυτή την αντιπαράθεση. Δεν
πρόκειται να πάρουµε µέρος σε καµµία σχετική ψηφοφορία επί
του θέµατος, η οποία µάλιστα, µπορεί να επαναληφθεί σε µια
επόµενη Βουλή, για να αποφασίσει ακριβώς το ανάποδο, ότι δεν
υπάρχει δεσµευτικότητα. Εποµένως, ξεκαθαρίζουµε τη θέση
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσασταν σαφής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µία διευ-
κρίνιση;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε
τον λόγο για να δώσετε διευκρινίσεις, αλλά όχι παραπάνω από
είκοσι δευτερόλεπτα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, για τριάντα δευτερόλεπτα.

Όταν λέµε ότι η κατεύθυνση δεσµεύει την επόµενη Βουλή, εν-
νοούµε ότι ή η Αναθεώρηση θα γίνει σύµφωνα µε την κατεύ-
θυνση αυτή ή δεν θα γίνει. Είναι προφανές ότι δεν µπορεί να
δεσµεύσει η πρώτη τη δεύτερη, αν υπάρχει αντίθετη πλειοψηφία.
Ακριβώς αυτό είναι και το νόηµα του Συντάγµατος. Θέλει η συ-
ναίνεση να έχει διάρκεια και να καλύπτει δύο Βουλές και να επι-
βεβαιώνεται από το εκλογικό σώµα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Τζαβάρας και ακολουθεί ο κ. Παππάς.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αφού η επόµενη Βουλή, αν είναι αντιπο-

λίτευση, θα είναι µειοψηφία, πως θα µπορεί να παίξει αυτό τον
ρόλο; Δεν θα µπορεί να έχει λόγο στην Αναθεώρηση. Την πρω-
τοβουλία την έχει µόνο η Κυβέρνηση. Τι λέτε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σοφόν το σαφές!
Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι συµ-

φωνούµε, δηλαδή να ξεκινήσουµε από αυτά που συµφωνούµε,
ότι δεν υπάρχει παρεµπίπτον ζήτηµα και ότι γίνεται µε πολύ µε-
γάλη σαφήνεια …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρεµπίπτουσα συζήτηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …µια παρεµπίπτουσα συζήτηση. 
Εποµένως, αφού κάνουµε µια παρεµπίπτουσα συζήτηση, δη-

λαδή µια συζήτηση που δεν προβλέπει καµία διάταξη του Κανο-
νισµού, κάνουµε µια ελεύθερη συζήτηση, όπου ο καθένας λέει
τις απόψεις του για ένα συγκεκριµένο ζήτηµα. Άκουσα µε πολύ
ενδιαφέρον και τις απόψεις του κ. Κατρούγκαλου και τις απόψεις
του κ. Γκιόκα και τις απόψεις του κ. Λοβέρδου. 

Εµένα θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να ξεκινήσω από το συνταγ-
µατικό κείµενο, γιατί εδώ προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε βε-
βαιότητα επικαλούµενοι απόψεις, οι οποίες σωρηδόν µετά το
2000 έχουν διατυπωθεί και οι οποίες τροφοδοτούν έναν επιστη-
µονικό διάλογο. 

Ξεκινώ, λοιπόν, από τη διάταξη του άρθρου 110 του Συντάγ-
µατος παράγραφος 2. Λέει, λοιπόν, η διάταξη αυτή: «Η ανάγκη
Αναθεώρησης του Συντάγµατος διαπιστώνεται από τη Βουλή
µετά από πρόταση πενήντα Βουλευτών και µετά από πλειοψη-
φίες και συζητήσεις». 

Άρα, πρέπει να κρατήσουµε ότι αυτό που αποφασίζει η Βουλή,
είναι διαπίστωση της ανάγκης και τίποτε άλλο. Το πώς µπαίνει η
κατεύθυνση, το πώς µπαίνει ζήτηµα προσανατολισµού, το πώς
µπαίνει ζήτηµα λεκτικού περιορισµού και πώς δηµιουργείται ζή-
τηµα δεσµευτικότητας, είναι θέµατα που τα έχει θέσει ο επιστη-
µονικός διάλογος. Για ένα πολιτικό Σώµα, όπως είναι η Βουλή,
αυτό που προέχει είναι η εφαρµογή της διάταξης της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 110, που ορίζει πώς γίνεται η Αναθεώρηση
του Συντάγµατος. 
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Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος γίνεται από δύο Βουλές,
όπου ο συνταγµατικός νοµοθέτης σε αυτές τις δύο Βουλές έχει
καταµερίσει, µε πολύ σαφή τρόπο, το αναθεωρητικό εγχείρηµα
και µάλιστα, σε τέτοιο βαθµό, ώστε η πρώτη Βουλή, δηλαδή αυτή
η οποία σήµερα κάνει τη συζήτηση αυτή, έχει διαπιστωτική αρ-
µοδιότητα της ανάγκης και «επιπλέον, µε την απόφασή της πρέ-
πει να καθορίσει», λέει, το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2,
«τις αναθεωρητέες διατάξεις». Μάλιστα, χρησιµοποιεί τη λέξη
«να καθορίσει ειδικά». Ειδικός καθορισµός διάταξης σηµαίνει ότι
θα πρέπει να αναφέρει τον αριθµό του άρθρου, την παράγραφο
και το εδάφιο. Γι’ αυτό ακριβώς µέχρι σήµερα, όλες οι αποφάσεις
που έχουν εκδοθεί από τις προηγούµενες Βουλές, οι οποίες συµ-
µετείχαν στην αναθεώρηση είτε αυτή η αναθεώρηση πέτυχε είτε
έµεινε ατελέσφορη, στο διατακτικό τους έχουν αριθµούς, γιατί
ο αριθµός του άρθρου, της παραγράφου και του εδαφίου είναι
ο πιο ειδικός καθορισµός της διάταξης. 

Πάµε τώρα να δούµε τι έργο θα κάνει µε την παράγραφο 3 η
επόµενη Βουλή. Ξεκινά η παράγραφος 2: «Η Αναθεώρηση απο-
φασίζεται από αυτή τη Βουλή και η επόµενη Βουλή θα αποφασί-
σει τα σχετικά µε την Αναθεώρηση», δηλαδή οτιδήποτε έχει να
κάνει µε τη διαδικασία, πέραν της διαπιστώσεως της ανάγκης
της αναθεώρησης, είναι αρµοδιότητα, που ο συνταγµατικός νο-
µοθέτης την αναθέτει στην επόµενη Βουλή.

Βεβαίως, αυτό δεν είναι τυχαίο και δεν το κάνει χωρίς συγκε-
κριµένη σκοπιµότητα. Γιατί µεταξύ των δύο Βουλών µεσολαβεί
η εκλογή µιας καινούργιας, η ετυµηγορία του λαού, η οποία θα
έρθει και έχοντας, βεβαίως, στο µυαλό του ο κάθε πολίτης ότι η
επόµενη Βουλή έχει σκοπό την αναθεώρηση του Συντάγµατος,
θα δώσει και θα ενισχύσει τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση αυτής
της Βουλής ως προς την ολοκλήρωση του αναθεωρητικού εγχει-
ρήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα. Αυτή η Βουλή δεν εξελέγη ως
προτείνουσα και ούτε στην προκήρυξη των εκλογών υπήρχε κάτι,
για το οποίο θα πρέπει να είχαµε στραµµένη όλοι την προσοχή
µας, ότι θα ξεκινήσει η αναθεώρηση του Συντάγµατος. Αυτή η
αναθεώρηση ξεκινάει κατά τρόπο τυχαίο, εάν συµπληρωθεί η
βούληση πενήντα Βουλευτών. Η άλλη Βουλή, όµως, η επόµενη,
είναι εξ ορισµού αναθεωρητική Βουλή και βεβαίως, ο σκοπός για
τον οποίο εκλέγεται, µεταξύ των άλλων, είναι η Αναθεώρηση του
Συντάγµατος.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, καταλήγω στο πρώτο συµπέρα-
σµα. Έχουµε δύο Βουλές µε διακριτούς ρόλους και συγκεκρι-
µένη αρµοδιότητα, η οποία είναι καθορισµένη από το Σύνταγµα.

Πού µπλέκονται τώρα τα σχετικά µε τις κατευθύνσεις, τους λε-
κτικούς περιορισµούς και τα σχετικά µε τη δεσµευτικότητα της
επόµενης Βουλής από τη σηµερινή Βουλή; Πράγµατι, όλη η θε-
ωρία του Συνταγµατικού Δικαίου µέχρι το 2000 ήταν οµόφωνη,
ότι η αναθεωρητική Βουλή, κατά τρόπο αδέσµευτο από την προ-
ηγούµενη Βουλή, αποφασίζει την αναθεώρηση του Συντάγµατος.
Για πρώτη φορά θέµα ετέθη µε τη γνωµοδότηση του κ. Παραρά,
ο οποίος, πράγµατι, έθεσε το ζήτηµα και είπε, γιατί το 1993 είχε
τροφοδοτηθεί αυτός ο επιστηµονικός διάλογος…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ,

για να ακούµε τον κ. Τζαβάρα, ο οποίος θα συντοµεύσει κιόλας.
Σωστά, κύριε Τζαβάρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως.
Είχε δηµιουργηθεί το εξής θέµα: Επειδή η Βουλή του ‘93 πριν

διαλυθεί είχε χαρακτήρα έναρξης της αναθεώρησης και επειδή
η επόµενη Βουλή ήταν βέβαιο ότι δεν θα αποτελείται από την
πλειοψηφία της προηγούµενης, εκεί ετέθη για πρώτη φορά το
ζήτηµα εάν η επόµενη Βουλή µπορεί να χρησιµοποιήσει τις δια-
τάξεις των άρθρων, που είχαν καθοριστεί ως αναθεωρητέες, για
να δώσει διαφορετικό περιεχόµενο στο αναθεωρητικό εγχεί-
ρηµα. Τότε, λοιπόν, εµφανίστηκε η άποψη του κ. Παραρά, όπου
εκεί για πρώτη φορά γίνεται διάκριση µεταξύ προσανατολισµού
και κατεύθυνσης και µεταξύ ανάγκης αναθεώρησης.

Αυτή, όµως, η διάκριση δεν ανταποκρίνεται στο συνταγµατικό
κείµενο και θεωρώ ότι είναι αυθαίρετη, πολλώ δε µάλλον, γιατί

υπάρχουν δύο αποφάσεις, στις οποίες θα µου επιτρέψετε να
αναφερθώ. Η πρώτη είναι απόφαση, που δηµιούργησε το ζήτηµα
και είναι η απόφαση 11 του 2003 του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστη-
ρίου, όπου εκεί για πρώτη φορά δηµιουργείται το ζήτηµα του δι-
καστικού ελέγχου της διαδικασίας της Αναθεώρησης. Και
πράγµατι, το δικαστήριο αυτό δέχεται ότι, ναι, υπάρχει θέµα δι-
καστικού ελέγχου της διαδικασίας της Αναθεώρησης, που αντι-
κείµενο έχει την τυχόν υπέρβαση των ορίων της εντολής, που
έχει δώσει η προτείνουσα Βουλή στην αναθεωρητική.

Και εδώ, όµως, υπάρχει ένα ερώτηµα: Από ποια διάταξη του
Συντάγµατος προκύπτει ότι µεταξύ των δύο Βουλών υπάρχει
σχέση εντολής;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Το είπε το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι σηµασία έχει αν το είπε; Μα
τι µου λέτε τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην κάνετε λε-
κτική αντιπαράθεση. Κλείνετε, κύριε Τζαβάρα, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω. Και θα σας πω τώρα
αµέσως.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, θα του το πείτε ιδιαι-
τέρως. Άλλωστε, τα λέγατε σε δεκαέξι συνεδριάσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με διέκοψε, κύριε Πρόεδρε, και
έθεσε ένα ερώτηµα ο συνάδελφος. Τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το κάνατε ώστε να σας δια-
κόψει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα απαντήσω, λοιπόν, γιατί δεν
µπορεί να υπάρχει σχέση εντολής. Γιατί αν υπήρχε σχέση εντο-
λής, τότε η εντολοδόχος Βουλή θα βρίσκονταν σε υποδεέστερη
µοίρα σοβαρότητας κύρους από την πρώτη Βουλή που είναι η
προτείνουσα, παρ’όλο που το εγχείρηµα της προτάσεως είναι
πολύ λιγότερο σηµαντικό από ότι είναι το εγχείρηµα της αναθε-
ωρήσεως. Φανταστείτε, λοιπόν, αυτή η Βουλή, η οποία είχε να
επιτελέσει πολύ σοβαρότερο έργο από το της προτάσεως της
σηµερινής Βουλής, να είχε τη µεγαλύτερη δέσµευση απέναντι
σε εκείνη τη Βουλή, που είχε να επιτελέσει το σχετικά πιο ασή-
µαντο έργο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι µε παρακαλείτε; Είχατε

µιλήσει και…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς, κύριοι, τα καταλαβαίνετε

όλα αυτά. Εσείς θα ψηφίσετε σε λίγο γι’ αυτά τα θέµατα. Παρα-
κολουθείστε, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, µην απευ-
θύνεστε στους Βουλευτές. Είστε πολύ έµπειρος. Δεν είναι
σωστό. Ολοκληρώστε, παρακαλώ. Υπάρχει θέµα ισονοµίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω. Αν δεν θέλετε να µε
ακούσετε και αν επιτέλους αυτήν την παρεµπίπτουσα συζήτηση
την κάνατε µόνο και µόνο για να ακουστούν οι απόψεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σταµατάω, κύριε Πρόεδρε. Αλλά αφού, όπως είπα, αυτή η
παρεµπίπτουσα συζήτηση είναι ελεύθερη συζήτηση, γιατί δεν
την προβλέπει καµµία διάταξη του Κανονισµού, θα πρέπει να µου
δώσετε τη δυνατότητα να ολοκληρώσω.

Έρχοµαι τώρα στη δεύτερη απόφαση, που είναι η απόφαση
2512 του 2016 του Συµβουλίου της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κοιτάξτε, αν είναι να κά-
νετε µια οµιλία δεκαπέντε λεπτών, δεν θα σας δώσω αυτήν τη
δυνατότητα. Δεν έχετε αυτήν την άδεια από το Προεδρείο, σας
το λέω ευθύτατα. Σε ένα λεπτό, αν θέλετε, τελειώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω. Σε αυτήν, λοιπόν, την
απόφαση υπάρχει η εντελώς διαφορετική προσέγγιση, γιατί εκεί
λέγεται ότι η αναθεωρητική Βουλή δεν δεσµεύεται από την προ-
τείνουσα, γιατί αυτό που κάνει η προτείνουσα είναι να διατυπώνει
πρόταση, η οποία δεν δεσµεύει την αναθεωρητική. Και ερωτώ:
Πώς είναι δυνατόν να αποτελεί πρόταση ο εντοπισµός και ο κα-
θορισµός της διάταξης και να µην είναι πρόταση και το περιεχό-
µενο, η κατεύθυνση ή ο προσανατολισµός;

Για τον ίδιο λόγο, λοιπόν, που απορρίφθηκε το πρώτο θέµα,
για τον ίδιο λόγο, πιστεύω, ότι δεν δεσµεύεται η αναθεωρητική
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Βουλή ούτε από την κατεύθυνση ούτε από το λεκτικό περιορισµό
ούτε από τον προσανατολισµό, που κακώς και ως εκ περισσού
µπορεί να τεθεί στην απόφαση της συγκεκριµένης προτείνουσας
Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Ρήγας και Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το
5ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είµαι πιο σύντο-

µος. Αφού υποστήκαµε µια εντεκάλεπτη διαδικασία, µέχρι να
ολοκληρώσει ο κ. Τζαβάρας και αφού ολοκλήρωσε, παίρνω τον
λόγο.

Εισαγωγικά λέω, επειδή ακούστηκαν πράγµατα εδώ εκ µέρους
του ΚΚΕ ανεκδιήγητα και ψευδή, όπως στα πλαίσια της λασπο-
λογίας, που είπε ότι η Χρυσή Αυγή έχει την ίδια θέση µε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ περί εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας, για το άρθρο 32
που είναι προς αναθεώρηση, λέω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια πρόταση,
η οποία προβλέπει την προσφυγή στον ελληνικό λαό, µετά από
έξι -αν δεν απατώµαι- εκλογικές διαδικασίες εντός της Βουλής.
Είναι καθαρά αντίθετη και δείχνει βεβαίως και την τακτική του
ΚΚΕ -η οποία είναι όµοια µε την τακτική της Νέας Δηµοκρατίας-
της λασπολογίας, δηλαδή, ότι η Χρυσή Αυγή είναι συνεργαζό-
µενη δήθεν µε το ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ.. Σε καµµία των περιπτώσεων.

Εµείς λέµε ότι -και το είπαµε και χθες στην εισήγησή µας και
στις διαδικασίες της επιτροπής- η εκλογή του Προέδρου Δηµο-
κρατίας πρέπει να γίνεται άµεσα από τον ελληνικό λαό και µόνο.
Ο ελληνικός λαός είναι ο κυρίαρχος, περισσότερο από τους εκ-
προσώπους του εντός του Κοινοβουλίου. Το εκλογικό Σώµα αξίζει
περισσότερο από τους τριακόσιους. Και ο Πρόεδρος αυτός, που
θα προέρχεται από τον ελληνικό λαό, θα είναι ένας Πρόεδρος,
που θα ενώνει τους Έλληνες. Και επειδή ακούστηκε ότι, ενδεχο-
µένως, θα είναι πάλι ο κ. Παυλόπουλος κ.λπ., το προσπερνάω,
διότι αν έµπαινε σε αυτή τη διαδικασία, δηλαδή τη διαδικασία
εκλογής από τον λαό, σίγουρα δεν θα έβρισκε ούτε την ψήφο του.

Εισαγωγικά πάλι λέω ότι πριν την έναρξη της διαδικασίας,
κύριε Πρόεδρε -δεν το λέω για εσάς ούτε σας κατηγορώ, αλλά
το λέω για να το ξέρει ο κόσµος-, υπήρξε ένα πηγαδάκι συνεν-
νοήσεων µεταξύ των εισηγητών αυτής της συνεδριάσεως, αυτής
της Ολοµέλειας, υπήρξε ένα πηγαδάκι, θα έλεγα, του λεγόµενου
πολιτικά αµαρτωλού «δηµοκρατικού τόξου», χωρίς εµείς να κλη-
θούµε.

Δεν παραπονιέµαι για το ότι εµείς δεν κληθήκαµε χθες, που
έγιναν συνεννοήσεις για τον τρόπο διεξαγωγής της ψηφοφορίας.
Το τονίζω, όµως, για να πω ότι εµείς είµαστε εκτός των δικών
σας διαδικασιών. Δεν είναι κακό ότι υπάρχει µία αστική ευγένεια
και ότι µιλάτε µεταξύ σας ούτως ή άλλως. Από την αστική ευγέ-
νεια, όµως, µέχρι την όσµωση, τα αλισβερίσια και τις µεταγρα-
φές, που γίνονται εδώ µε αδιαφανείς διαδικασίες, προκειµένου
να δηµιουργείται µία πλαστή πολιτική πλειοψηφία, υπάρχει δια-
φορά και εµείς είµαστε εκτός. Και είµαστε υπερήφανοι, που εί-
µαστε εκτός των διαδικασιών σας.

Στο επίµαχο ζητούµενο, στο άρθρο 32 δηλαδή, -ας µη γελιό-
µαστε, καθώς γι’ αυτό γίνεται όλη συζήτηση- δεν θα επικαλεστώ
επιστηµονικές θεωρίες. Δεν θα κάνω επίκληση ούτε θα µιλήσω,
όπως µίλησαν κάποιοι άλλοι οµιλητές ωσάν να είναι σε αµφιθέα-
τρο πανεπιστηµίου. Επειδή ο κ. Τζαβάρας είπε «θέλω να προστα-
τέψω τη Βουλή», να πω ότι η Βουλή είναι το όργανο, το οποίο
νοµοθετεί και θα έλεγα ότι είναι και πάνω από τα επιστηµονικά
συνέδρια και τα επιστηµονικά συγγράµµατα. Πώς µπορεί η
Βουλή να είναι υπεύθυνη -δηλαδή, εσείς και οι πλειοψηφίες σας-
για το κατάντηµα της χώρας, µε τα µνηµόνια, µε τους νόµους
που ψηφίζονται εδώ, µε τις αδιαφανείς διαδικασίες, µε όλο αυτό
το όργιο που γίνεται, για τις ζωές των Ελλήνων και για το κρίσιµο
ζητούµενο, για το άρθρο 32, να µην είναι υπεύθυνη; Να προστα-
τεύσουµε τη Βουλή, να ακούσουµε τους επιστήµονες.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή µεταξύ των δύο Βουλών -δηλαδή της
προτείνουσας και της επόµενης, η οποία θα πρέπει να χειριστεί
το θέµα της συνταγµατικής αναθεώρησης- θα έχει προηγηθεί µια
προεκλογική διαδικασία, θα έχει προηγηθεί η βούληση του λαού,
πιστεύω ότι η συζήτηση είναι µάταιη. Σίγουρα, η προτεινόµενη
συνταγµατική αναθεώρηση δεν θα τύχει της εφαρµογής της
στην επόµενη Βουλή, διότι η επόµενη Βουλή δεν θα έχει την κυ-
βερνητική πλειοψηφία, δεν θα έχει την πλειοψηφία των τριών
πέµπτων, δηλαδή των εκατόν ογδόντα. Εκτός, διότι υπάρχει και
αυτό το πολιτικό σενάριο, που διαφαίνεται και θα το πω, αν
έχουµε, όπως όλα δείχνουν, τη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΣΥΡΙΖΑ µε κάποιον τρόπο, ώστε να προστατευθεί το ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο. Δεν διαφέρετε σε πολλά. Ίδιοι είστε, µαζί
ψηφίζετε και τα µνηµόνια και τους αντιρατσιστικούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα θα είµαι πιο σύντο-

µος από τον κ. Τζαβάρα. Δώστε µου ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν σας πιέζω. Απλώς σας

παροτρύνω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θέλω λοιπόν, να πω ότι εµείς πολιτικά,

όχι µόνο δεν πιστεύουµε ότι η αυριανή ψηφοφορία και η σηµε-
ρινή Βουλή είναι δεσµευτική σε ό,τι αφορά την επόµενη Βουλή,
αλλά πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να συζητηθούν ούτε καν τα
άρθρα, τα οποία έχουν να κάνουν µε την πίστη του ελληνικού
λαού και εννοώ το άρθρο 3, που είναι για την ελληνική Ορθοδο-
ξία, που είναι η πίστη στον Χριστιανισµό. Δεν είναι η Βουλή, δη-
λαδή η νοµοθετική εξουσία αρµόδια να καθορίζει αυτά τα τόσο
σπουδαία πράγµατα.

Ο κ. Μητσοτάκης -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- έκανε
το εξής ανίερο: έβαλε στην ίδια ζυγαριά την δύο χιλιάδων χρό-
νων ιστορία της Ορθόδοξης Εκκλησίας µας µε τα διάφορα “col-
lege”, τα διάφορα “London University” κ.λπ. και είπε ότι «αν
ψηφίσετε τα ξένα πανεπιστήµια και την ελεύθερη παιδεία, εγώ
ψηφίζω και το άρθρο 3». 

Επειδή λοιπόν, οι φιλελεύθεροι είναι αυτοί, οι οποίοι είναι
βαθιά ιδεολογικά εναντίον της ώσµωσης και είναι υπέρ του χω-
ρισµού Κράτους-Εκκλησίας, λέω ότι ευτυχώς, αυτό το οποίο µέλ-
λει να γίνει µε την ενδεχόµενη αναθεώρηση δεν θα γίνει. Κάτω
τα χέρια από την Ορθοδοξία µας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Επιτρέψτε µου να κάνω το εξής: Θα δώσω τον λόγο σε τρεις

οµιλητές, στον κ. Βενιζέλο, όπως είχα πει, στον κ. Τασούλα από
τη Νέα Δηµοκρατία που το ζήτησε ως eιδικός eισηγητής και στον
κ. Παρασκευόπουλο και να κλείσουµε µία πλούσια συζήτηση,
που κάναµε ως παρεµπίπτουσα διαδικασία. Μην υπάρξουν αν-
τιρρήσεις για διακρίσεις. Εκτός αν κάποιος άλλος, για παρά-
δειγµα από το ΚΚΕ, θα ήθελε να επανατοποθετηθεί.

Κύριε Βενιζέλο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το άρθρο 110 του Συντάγµατος στην παράγραφο 2 ορίζει

ρητά ότι η πρώτη Βουλή αποφασίζει για την ανάγκη της Αναθε-
ώρησης, µε την οποία καθορίζονται ειδικά οι διατάξεις, που πρέ-
πει να αναθεωρηθούν. Δεν γίνεται καmµία αναφορά στο
περιεχόµενο ή στην κατεύθυνση. Αυτή η ρύθµιση του άρθρου
110 του Συντάγµατος, παρόµοια µε τις ρυθµίσεις αντίστοιχων
διατάξεων των προγενέστερων ελληνικών συνταγµάτων, δεν έχει
προκύψει τυχαία. Υπάρχει ένα τεράστιο ιστορικό βάθος.

Το 1910, πριν από εκατόν δέκα χρόνια, µετά το κίνηµα στου
Γουδή η παλαιά Βουλή, η απερχόµενη, µε πρωθυπουργό τον Στέ-
φανο Δραγούµη αποφάσισε, υπό την πίεση των καταστάσεων,
να κινήσει τη διαδικασία αναθεώρησης του Συντάγµατος του
1864. Προκειµένου όµως, να δεσµεύσει τη νέα Βουλή, του νέου
συστήµατος, του νέου συσχετισµού µε επικεφαλής τον Ελευθέ-
ριο Βενιζέλο, καθόρισε τις κατευθύνσεις της Αναθεώρησης, επι-
διώκοντας αυτή η απερχόµενη Βουλή του παλαιού συσχετισµού
να δεσµεύσει εκ προοιµίου τη νέα Βουλή του νέου συσχετισµού. 

Οι Βουλές, που επελήφθησαν ήταν δύο διπλές αναθεωρητικές
Βουλές, το 1911. Εκεί υπήρξαν παροιµιώδεις τοποθετήσεις του
πρώτου Υπουργού Δικαιοσύνης των Κυβερνήσεων Βενιζέλου,
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του Νικόλαου Δηµητρακόπουλου και του ίδιου του Ελευθερίου
Βενιζέλου, που έλυσαν το ζήτηµα αυτό. Η δεύτερη Βουλή, η ανα-
θεωρητική δεν δεσµεύεται από τις κατευθύνσεις της πρώτης,
γιατί παρεµβάλλεται το εκλογικό σώµα, γιατί εκφράζεται η λαϊκή
κυριαρχία. Και αυτό το ανέλυσε ο Νικόλαος Σαρίπολος, καθηγη-
τής Συνταγµατικού Δικαίου στο σύγγραµµά του, το οποίο είναι
µνηµειώδες και το οποίο επηρέασε την επιστήµη και την ερµη-
νεία µέχρι σήµερα.

Άρα, έχουµε ένα ιστορικό βάθος, το οποίο είναι πολύ µεγάλο
και έχουµε και µία οµοιόµορφη πρακτική. Κατά κυριολεξία Αναθε-
ωρήσεις έχουµε από το 1975 και µετά. Και στις τρεις Αναθεωρή-
σεις, όπως ειπώθηκε, συνειδητά δεν καθορίστηκαν κατευθύνσεις.
Απλώς αποφασίστηκε η ανάγκη Αναθεώρησης και προσδιορίστη-
καν αριθµητικά, µε τον αριθµό του άρθρου της παραγράφου ή του
εδαφίου, οι αναθεωρητέες διατάξεις. Αυτό έγινε και το 1986 και
το 2001, δηλαδή το 1998 στην πρώτη Βουλή και το 2008. Στο ψη-
φοδέλτιο της τελευταίας αυτής διαδικασίας αναφέρονται τα θέ-
µατα, όχι οι κατευθύνσεις. Άλλωστε, έκρινε και η δικαιοσύνη ότι
δεν έχουν οριστεί κατευθύνσεις.

Αυτές οι δύο αποφάσεις που ακούσατε, µία των ΟΤΑ του Ειδι-
κού Δικαστηρίου και µία της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, θέλοντας να αποφανθούν σε συγκεκριµένες υποθέσεις,
δέχτηκαν µεν δικονοµικά ότι µπορεί να προβληθεί ο ισχυρισµός
για δεσµεύσεις από τις κατευθύνσεις, αλλά επειδή δεν υπάρχει
απόφαση της Βουλής για κατεύθυνση, δεν υπάρχει και δικαστικός
έλεγχος. Θα ήταν παραλογισµός, νοµικός και πραγµατολογικός,
να αποδεχτούµε ότι µπορεί να ασκείται δικαστικός έλεγχος της
συνταγµατικότητας, της διαδικασίας αναθεώρησης. 

Το Σύνταγµα προβλέπει δικαστικό έλεγχο της συνταγµατικότη-
τας των νόµων, θα πω εγώ και του Συντάγµατος, µόνον επί του
περιεχοµένου. Λέει το άρθρο 93 παράγραφος 4: «τα δικαστήρια
υποχρεούνται να µην εφαρµόζουν νόµο, το περιεχόµενο του
οποίου αντιβαίνει στο Σύνταγµα».

Το άρθρο 100 για το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο, στην παρά-
γραφο 1, στο στοιχείο 5, λέει ότι το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο
αποφαίνεται για την ουσιαστική αντισυνταγµατικότητα, όχι για την
τυπική. Η εσωτερική τυπική συνταγµατικότητα, ως στοιχείο της
εσωτερικής αυτονοµίας της Βουλής, λόγω της αρχής της διάκρι-
σης των εξουσιών, δεν ελέγχεται δικαστικά. 

Ακούστε το άτοπο. Αν δεχθούµε ότι η πρώτη Βουλή δεσµεύει
τη δεύτερη, ως προς τον τρόπο εκλογής του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας και υπάρξει διαφωνία για το αν η επόµενη Βουλή µπο-
ρεί να αναθεωρήσει το άρθρο 32, µειώνοντας την πλειοψηφία και
όχι επιλέγοντας άµεση εκλογή, θα αµφισβητηθεί η συνταγµατικό-
τητα του Προέδρου της Δηµοκρατίας που θα εκλεγεί από τη
Βουλή; Με ποια διαδικασία;

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει πει πολλές φορές ότι δεν
προσβάλλεται παραδεκτώς ενώπιόν του η απόφαση της Βουλής
για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας. Η εκλογή δεν ελέγ-
χεται ούτε ευθέως ούτε κατά συνέπεια παρεµπιπτόντως. Φαντά-
ζεστε να έχουµε ένα Σύνταγµα και έναν Πρόεδρο Δηµοκρατίας
αµφισβητουµένης συνταγµατικότητας; Φαντάζεστε ότι θα µπο-
ρούσε να έρθει ένα δικαστήριο και να πει ότι είναι αντισυνταγµα-
τική η διάταξη για την εκλογή µε απλή πλειοψηφία, άρα δεν
έχουµε Σύνταγµα, άρα πρέπει να επανέλθει το προηγούµενο Σύν-
ταγµα;

Οδηγούµε τη χώρα σε θεσµική εκκρεµότητα κολοσσιαίων δια-
στάσεων. Γι’ αυτό και το Σύνταγµα είναι σοφό και αποκλείει αυτού
που είδους την ερµηνεία. Άλλωστε, όλα κρίνονται από τη δηµο-
κρατική αρχή. Η παρεµβολή του εκλογικού σώµατος τι σηµαίνει;
Σηµαίνει ότι έχουµε µία διαφωνία ως προς τις κατευθύνσεις, τις
απόψεις, τις ιδεολογίες. Κρίνει ο λαός. Η επόµενη Βουλή αποφα-
σίζει. Αν ήταν διαφορετικά –προσέξτε τον επόµενο παραλογισµό-
η πρώτη Βουλή µε εκατόν πενήντα έναν ψήφους δεσµεύει την
επόµενη Βουλή, η οποία µπορεί να αποφασίσει µε άλλη κατεύ-
θυνση µε εκατόν ογδόντα ψήφους, ενώ έχει παρεµβληθεί το εκλο-
γικό σώµα και έχει διαµορφώσει αναθεωρητική πλειοψηφία εκατόν
ογδόντα ψήφων! 

Είναι ποτέ δυνατόν; Τέτοια ασέβεια στο εκλογικό σώµα και την
αυξηµένη πλειοψηφία; 

Προσέξτε, βέβαια και τον τελευταίο παραλογισµό: Εάν υπάρ-

χουν δεσµεύσεις στις κατευθύνσεις, παρακωλύονται οι συναινέ-
σεις για την ανάγκη αναθεώρησης, γιατί συµφωνούµε, ας πούµε,
ευρύτερα ότι πρέπει να αλλάξει η διάταξη για τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, να αποσυνδεθεί η εκλογή του από την απειλή διά-
λυσης της Βουλής. Ψηφίζουµε γι’ αυτό. Γιατί πρέπει να έχουµε
ψηφίσει και για τον συγκεκριµένο τρόπο εκλογής αποσυνδεδεµένο
από την απειλή διάλυσης; Δεν διαµορφώνεται συναίνεση. Αντιθέ-
τως, ναρκοθετείται η συνταγµατική νοµιµότητα για το µέλλον.

Η πρακτική κατάληξη, κύριε Πρόεδρε, για σας που διευθύνετε
τη λειτουργία της Βουλής και τη συζήτηση, είναι η εξής: Η συζή-
τηση που κάνουµε τώρα είναι συζήτηση, που αφορά τον τρόπο
οργάνωσης της ψηφοφορίας. Το πρακτικό ζήτηµα είναι τι θα τεθεί
σε ψηφοφορία. Σε ψηφοφορία αύριο πρέπει να τεθεί, όπως λέει
το άρθρο 110 του Συντάγµατος και το άρθρο 119 του Κανονισµού
της Βουλής, η ανάγκη αναθεώρησης αριθµητικά προσδιοριζοµέ-
νων διατάξεων του Συντάγµατος, µε άρθρο, παράγραφο ή εδάφιο,
χωρίς αναφορά σε κατεύθυνση. Εάν η Ολοµέλεια κατά πλειοψη-
φία θελήσει να επιβάλει άλλη διαδικασία επί της ψηφοφορίας,
εµείς δεν θα µετάσχουµε σ’ αυτήν την προκαταρκτική ψηφοφορία,
γιατί δεν νοµιµοποιούµε την απόφαση αυτή, η οποία θα παραβίαζε
το άρθρο 110 του Συντάγµατος και το άρθρο 119 του Κανονισµού
της Βουλής. Εάν κληθούµε να ψηφίσουµε για τις συγκεκριµένες
αριθµητικά προσδιοριζόµενες διατάξεις, θα ψηφίσουµε. Εάν η
ψήφος µας επιχειρηθεί να ερµηνευθεί ως ψήφος ως προς την κα-
τεύθυνση, δεν αναγνωρίζουµε αυτήν την ψήφο και δεν µετέχουµε
σε αυτήν την ψηφοφορία ως προς την κατεύθυνση, διότι δεν µπο-
ρεί να έχει λάβει απόφαση η παρούσα Βουλή ως προς την κατεύ-
θυνση, δεσµευτική µάλιστα, για την επόµενη Βουλή, προσβάλ-
λοντας τον ελληνικό λαό, που παρεµβάλλεται και παραβιάζοντας
το άρθρο 110 του Συντάγµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Τασούλας έχει τον λόγο.
Θα σας παρακαλούσα, κύριε Τασούλα, να οµιλήσετε για λιγό-

τερο χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε ενώ-

πιον ενός ψευδοπροβλήµατος. Δεν υπάρχει θέµα δεσµεύσεως
της Αναθεωρητικής Βουλής από την προτείνουσα Βουλή. Αυτό
είναι η επένδυση, που βάζει ο ΣΥΡΙΖΑ στην πολιτική του ανασφά-
λεια, προκειµένου να παρεµποδίσει µία µικρότερη ή µεγαλύτερη
αναθεώρηση, εις την οποία δεν µπορεί να µετέχει στην επόµενη
Βουλή, λόγω του ότι πολιτικά θα είναι «νοκ άουτ». 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ. Να µην

υπάρχουν αντιδράσεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αντί να παραδεχτούν ότι θα

αποφασίσει η επόµενη Βουλή για το περιεχόµενο των προς ανα-
θεώρηση διατάξεων, εφηύραν µία καινοφανή θεωρία περί δε-
σµευτικότητος.

Ακούστε λίγο τι έγινε στο παρελθόν. Το 1985, ο Πρόεδρος της
Βουλής Ιωάννης Αλευράς συγκροτεί επιτροπή για την αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος –η επόµενη Βουλή, όχι αυτή, η αναθεω-
ρητική- για την επεξεργασία των αναθεωρητέων διατάξεων. Το
2000, ο κ. Κακλαµάνης, Πρόεδρος της Βουλής, συγκροτεί επι-
τροπή, για να επεξεργαστεί το περιεχόµενο των αναθεωρητέων
διατάξεων και το 2008, ο Δηµήτριος Σιούφας συγκροτεί επιτροπή
για να επεξεργαστεί το περιεχόµενο των αναθεωρητέων διατά-
ξεων. Δεν συγκρότησαν επιτροπή, για να βάλει «καρµπόν» στις
αποσταλείσες διατάξεις. Η λέξη «επεξεργασία» σηµαίνει διαµόρ-
φωση. Δεν σηµαίνει «καρµπόν», όπως εσείς προτείνετε.

Ακούστε τώρα και κάτι ακόµα. Μπλέκετε την πολιτική µε τα νο-
µικά και πηγαινοέρχεστε ανάµεσα στην πολιτική και στα νοµικά,
για να δικαιολογήσετε αυτήν την τερατώδη άποψη. Πρόσφατα,
δηµοσιεύτηκε ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο του καθηγητού Δι-
καίου του Ελεύθερου Πανεπιστηµίου  κ. Χαράλαµπου Ανθόπου-
λου. Λέει επ’ αυτού του θέµατος το εξής: «Αυτό που έχει σηµασία,
από νοµικής άποψης είναι ότι το άρθρο 110 του Συντάγµατος
θέλει να αποτελεί η αναθεώρηση του Συντάγµατος ένα από τα κρι-
τήρια της εκλογικής αναµέτρησης. Στην προοπτική αυτή, η λαϊκή
συµµετοχή στην αναθεωρητική διαδικασία διά των παρεµβαλλο-
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µένων εκλογών καθίσταται εν δυνάµει µία από τις αποτελεσµα-
τικότερες εκδηλώσεις του δικαιώµατος συµµετοχής στην πολι-
τική ζωή της χώρας, κατά το άρθρο 5 του Συντάγµατος και κατά
την ορθότερη άποψη εντάσσεται στις βάσεις του δηµοκρατικού
και αντιπροσωπευτικού πολιτεύµατος, κατά το άρθρο 110, πα-
ράγραφος 1 και εποµένως δεν µπορεί καν να αναθεωρηθεί».

Αυτή είναι η ουσία της αναθεωρήσεως και της λαϊκής συµβο-
λής σε αυτήν. Εσείς νοµίζετε ότι το Σύνταγµα και το Συνταγµα-
τικό Δίκαιο, άρα και το Κοινοβουλευτικό Δίκαιο, µπορούν να
επιβάλλουν πολιτικές εξελίξεις. Το Σύνταγµα δεν επιβάλλει πο-
λιτικές εξελίξεις. Δυσχεραίνει ή διευκολύνει πολιτικές εξελίξεις.
Το Σύνταγµα, όταν µιλάει για συναινετική εκλογή Προέδρου, δεν
σας το επέβαλε το 2014 να το κάνετε. Θα το διευκόλυνε, θα το
ηύχετο το Σύνταγµα, αλλά εσείς θέλετε το Σύνταγµα και η διαδι-
κασία εδώ να επιβάλουν πολιτικές εξελίξεις. Πολιτικές εξελίξεις
θα επιβάλει ο ελληνικός λαός, ο οποίος θα παραλάβει τις προ-
τεινόµενες διατάξεις και θα αποφασίσει ποιος θα τις υλοποιήσει
ως προς το περιεχόµενο τους. Αυτή είναι η ουσία.

Τώρα, θα ήθελα να πω δύο πράγµατα, για να τελειώσουµε. Ο
κ. Τσίπρας -και αυτό σας το συνιστώ, για να εναρµονιστείτε µε
τον Πρόεδρό σας- είπε ότι αγαπηµένος του ποιητής είναι ο Κα-
βάφης και διάβασε το ποίηµα «Η Πόλις». Υπάρχει και το «Αλεξαν-
δρινοί Βασιλείς». Είστε σαν τους Αλεξανδρινούς, σε λίγο, οι
οποίοι πήγαιναν να δουν πώς η Κλεοπάτρα και ο Αντώνιος ανα-
κήρυξαν τα παιδιά της Κλεοπάτρας βασιλείς. Και λέει: «Ο Αλέ-
ξανδρος, τον είπαν βασιλέα της Κιλικίας, των Μήδων και της
Συρίας. Ο Πτολεµαίος, τον είπαν βασιλέα της Φοινίκης και των
Πάρθων. Ο Καισαρίων, τον είπαν Βασιλέα των Βασιλέων. Οι Αλε-
ξανδρινοί, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, µόλο που ήξεραν
τι λόγια ήταν αυτά και θεατρικά, έτρεχαν και ενθουσιάζονταν και
επευφηµούσαν, µόλο που ήξεραν τι κούφια λόγια ήταν αυτές οι
βασιλείες». 

Τι κούφια λόγια είναι αυτά για τη δεσµευτικότητα το ξέρετε,
αλλά επιµένετε, γιατί θέλετε να κρύψετε την πολιτική σας ανα-
σφάλεια. Ο λαός και η επόµενη πλειοψηφία θα καθορίσει το πε-
ριεχόµενο της Αναθεωρήσεως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βενιζέλος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρα-

κτικά µια εκτενή µελέτη µου για το θέµα αυτό, που δηµοσιεύτηκε
πριν δύο µήνες στο ψηφιακό περιοδικό του οµίλου Μάνεση, το
«Constitutionalism.gr». Παρακαλώ, αν έχετε την καλοσύνη, πέραν
της καταχώρησης στα Πρακτικά, αν οι υπηρεσίες µπορούν, να
το διανείµετε, αν θέλετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να δοθούν στις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες από ένα, δύο αντίτυπα και όποιος ενδιαφέρεται,
διά των υπηρεσιών. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όπως νοµίζετε. Πάντως, για λό-
γους τεκµηρίωσης και ιστορίας να καταχωριστεί στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο. Είστε ο τε-

λευταίος οµιλητής. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Καταρχάς, ας κάνω το σχόλιο ότι έχουµε ακόµη µια ιδιαίτερα

ενδιαφέρουσα συζήτηση στη Βουλή διανθισµένη µε επιχειρή-
µατα, αλλά και µε ορισµένες πνευµατώδεις παρατηρήσεις οι
οποίες είναι ιδιαίτερα χρήσιµες.

Περνώ στο θέµα, ξεκινώντας µε παράδειγµα και αιτιολογώντάς
το στη συνέχεια. Ας υποθέσουµε -κάτι το οποίο είναι πολύ κοντά
στην πραγµατικότητα- ότι αυτή η Βουλή µε ψήφους περισσότερες
από εκατόν ογδόντα αποφασίζει την αναθεώρηση του άρθρου 86
του Συντάγµατος στην κατεύθυνση του µείζονος ελέγχου της ποι-
νικής λογοδοσίας των Υπουργών, η οποία σήµερα είναι ανέφικτη.
Ας υποθέσουµε ότι το αποφασίζει µε ψήφους άνω των εκατόν
ογδόντα. Μπορεί να έρθει η επόµενη Βουλή και να αναθεωρήσει

το άρθρο, ώστε να κάνει ακόµη περισσότερο στεγανή την ευ-
θύνη, τους πολιτικούς, απέναντι σε οποιαδήποτε δίωξη; Είναι πα-
ράλογο. Δεν µπορεί να υποστηριχθεί ούτε κοινωνικά ούτε
επιστηµονικά η άποψη ότι η άλλη η Βουλή µπορεί να κάνει ό,τι
θέλει, ερήµην της κατεύθυνσης των συζητήσεων και των αποφά-
σεων της Βουλής αυτής.

Περνώ στα επιχειρήµατα. Κατ’αρχάς, ειπώθηκε, ως προκαταρ-
κτικό επιχείρηµα από τους συναδέλφους, ιδίως του ΚΙΝΑΛ, τον
κ. Λοβέρδο και τον κ. Βενιζέλο, ότι δεν µπορούµε να έχουµε
έλεγχο ουσίας της συνταγµατικότητας. Βεβαίως, αν καταλήγαµε
εκεί, θα είχαµε τη σύλληψη της αντισυνταγµατικότητας ρυθµί-
σεων του Συντάγµατος. Γι’ αυτό, θα ήθελα να πω ότι έχουµε συγ-
κρούσεις και αντινοµίες εντός του Συντάγµατος, οι οποίες όντως
κατά την εφαρµογή πρέπει να επιλύονται. Έχουµε ρυθµίσεις που
συγκρούονται, έχουµε µια ρύθµιση η οποία είναι υπέρ της δικα-
στικής προστασίας του πολίτη και µια άλλη ρύθµιση η οποία ει-
σάγει αποδεικτικές απαγορεύσεις. Συγκρούονται και γίνονται
σταθµίσεις. Άρα, σε όλα τα ζητήµατα µπορεί να γίνει συνταγµα-
τική συζήτηση και έλεγχος εφαρµογής. 

Περνώ στο συγκεκριµένο θέµα και θα σας παραθέσω τρία επι-
χειρήµατα υπέρ της ύπαρξης κατεύθυνσης και υπέρ της δεσµευ-
τικότητάς της. Η Ολοµέλεια αποφασίζει αιτιολογηµένα. Η
αιτιολογία της Αναθεώρησης συνδέεται προφανώς µε µια δυσ-
λειτουργία ή µε µια ανεπάρκεια της προηγούµενης ρύθµισης.
Διαπιστώνοντας η Βουλή µε το σκεπτικό της την ανεπάρκεια ή
τη δυσλειτουργία, αυτοµάτως έχει δείξει και την κατεύθυνση της
αλλαγής. Διαπιστώνοντας τη δυσλειτουργία του άρθρου 86, έχει
δείξει σε ποια κατεύθυνση πρέπει να γίνει αναθεώρηση. Η αιτιο-
λογία, που οδηγεί στην επιλογή των αναθεωρητέων ρυθµίσεων
από τη Βουλή αυτή δεν είναι αµελητέα. Δεν µπορεί να παραγνω-
ριστεί απολύτως.

Δεύτερο επιχείρηµα, οι συνταγµατικές ρυθµίσεις είναι διαχρο-
νικές. Υπερβαίνουν τον συνήθη χρόνο των νόµων και επειδή όλη
η θεσµική µας τάξη στηρίζεται στη λαϊκή κυριαρχία, η διαχρονι-
κότητα του ανώτατου χάρτη, του Συντάγµατος, δεν µπορεί παρά
να ευνοεί την έκφραση γνώµης από έναν διαχρονικό λαό. Δη-
λαδή, υπάρχει η άποψη, η οποία δέχεται ότι κάποια γνώµη επί
της κατεύθυνσης, επί της ουσίας έχει και αυτή η Βουλή, κάποια
γνώµη έχει και η άλλη. Η άλλη έχει βαρύτερη γνώµη, διότι η άλλη
θα διαµορφώσει το περιεχόµενο. Αυτή διατυπώνει µια γνώµη η
οποία είναι πιο χαλαρή, µια γνώµη επί της κατευθύνσεως. Όµως,
η άποψη η οποία θέλει και τις δύο Βουλές, της αναθεωρητικές,
να έχουν κάποια άποψη επί της ουσίας, ανταποκρίνεται περισ-
σότερο στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας.

Και το τρίτο επιχείρηµα -τριτεύον, αν θέλετε- είναι το επιχεί-
ρηµα τις προβλεψιµότητας, το οποίο βεβαίως έχει πλέον και ευ-
ρωπαϊκή νοµολογία και ελληνική εφαρµοστική νοµολογία, όπως
είναι γνωστό µετά την υπόθεση Λυκουρέζου. Δεν ευνοεί η αρχή
της εµπιστοσύνης το να µπορεί να υπάρξει µια ρύθµιση, ακόµη
και συνταγµατικού επιπέδου, η οποία προκύπτει ως εγγραφή σε
µια λευκή συναλλαγµατική, χωρίς καµµία δέσµευση από τα προ-
ηγούµενα, χωρίς καµµία δέσµευση από το σκεπτικό, από την αι-
τιολογία, που οδήγησε τον λαό και τη Βουλή, που τον
αντιπροσωπεύει στη σκέψη ότι κάποιες ρυθµίσεις πρέπει σε κά-
ποια κατεύθυνση να αναθεωρηθούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πα-
ρασκευόπουλε. Το ένα λεπτό που δεν χρησιµοποιήσατε, επειδή
έχω ερινύες και ενοχές, δεδοµένου ότι η Νέα Δηµοκρατία θεωρεί
ότι είµαι πολύ κοµµατικός Πρόεδρος, θα το δώσω στον κ. Τρα-
γάκη, ο οποίος είναι και ο αρχαιότερος εκ των παριστάµενων
Βουλευτών και ήταν και Πρόεδρος στις αναθεωρητικές διαδικα-
σίες. Εν πάση περιπτώσει, θα δώσω τον λόγο και στον κ. Τρα-
γάκη για τον εµπλουτισµό της συζήτησης. 

Ορίστε, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ θέλω να προσφέρω την εµπειρία

µου από την αναθεωρητική διαδικασία του 2007, αλλά και του
2014, σε συγκεκριµένα θέµατα. 

Κατ’αρχάς, το θέµα αυτό περί προτείνουσας και αναθεωρητι-
κής Βουλής, µάς είχε τεθεί. Είχαν γίνει πολλές συζητήσεις τότε.
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Συµµετείχε και ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Λοβέρδος στην επιτροπή
τότε. Είχαµε ανατρέξει σε γνωµοδοτήσεις που είχαν κάνει, όπως
για παράδειγµα ο Σβώλος το 1933, ο Κυριακόπουλος το 1962, ο
Γεωργόπουλος το 1963, ο Μάνεσης το 1980 και ο Βαγγέλης Βε-
νιζέλος σε µια ερµηνεία που είχε κάνει το 1984.

Θα αναφερθώ σε δύο θέµατα, κύριε Πρόεδρε. Πρώτον, δεν
µπορούµε να πάρουµε απόφαση σήµερα σε παρεµπίπτουσα συ-
ζήτηση. Δεν υπάρχει παρεµπίπτων θέµα. Ανεφέρθη από τον κ.
Τζαβάρα. Είναι παρεµπίπτουσα συζήτηση. Για παρεµπίπτουσα
συζήτηση δεν µπορεί να ληφθεί απόφαση από την Ολοµέλεια.
Αυτό είναι δεδοµένο.

Δεύτερον, απαντώντας στον κ. Κατρούγκαλο, θα ήθελα να πω
ότι υπάρχει και µια άλλη εισήγηση του κ. Παραρά, ο οποίος κ.
Παραράς στην Ένωση Συνταγµατολόγων -στην οποία παρίστατο
ο κ. Κατρούγκαλος και ο κ. Παρασκευόπουλος- στις 10-12-2018
είχε διατυπώσει την άποψή του -σαφέστατη άποψη- περί προτεί-
νουσας και αναθεωρητικής Βουλής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργών Εξω-
τερικών): Εγώ δεν ήµουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δηλαδή, ότι η προτείνουσα Βουλή ανα-
φέρεται στα άρθρα και η αναθεωρητική Βουλή είναι εκείνη, η
οποία παρεµβάλλεται -επειδή παρεµβάλλονται εκλογές έχει τη
συναίνεση του εκλογικού σώµατος- και θα µπορέσει να µπει επί
του περιεχοµένου. Αυτή τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, ακολου-
θήσαµε και στην επιτροπή το 2008, στην Αναθεωρητική Βουλή.
Στην προτείνουσα Βουλή, στα ψηφοδέλτια τότε, αναφερόταν το
άρθρο και όχι η κατεύθυνση. Αναφερόταν το άρθρο και τι περιέ-
χει το άρθρο το οποίο έπρεπε να αναθεωρηθεί. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει και τώρα να ακολουθήσουµε την
ίδια διαδικασία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η περιµπίπτουσα συζήτηση,

λοιπόν -για να την ονοµάσουµε έτσι- δεν έγινε εν κενώ, διότι είτε
έτσι είτε αλλιώς, η συζήτηση της Ολοµέλειας εξελίσσεται από
χθες το πρωί. Μίλησαν, όπως είπα, ογδόντα τρεις συνάδελφοι. Θα
µιλήσουν άλλοι σαράντα εννιά Βουλευτές, οι Αρχηγοί και οι Κοι-
νοβουλευτικοί. Άρα, γι’ αυτό το ιδιαίτερο ζήτηµα, η Βουλή, η Ολο-
µέλεια, αυτό το Σώµα που, όπως αποτυπώθηκε και προηγούµενα,
δεν µπορεί να µπει σε τελευταία ανάλυση σε δικαστική και διοικη-
τική ένσταση, δεν µπορεί παρά να αποφασίσει. Δεν υπάρχει κάπου
αλλού να αποφασιστεί αυτό το ζήτηµα. Το κρίναµε από χθες το
πρωί και ως εκ τούτου, προκλήθηκε. Διαφορετικά, το αντικείµενο
αυτής της συζήτησης, είτε έτσι είτε αλλιώς απασχολούσε εν πλά-
τει και τους περισσότερους από τους κυρίους και τις κυρίες συ-
ναδέλφους, που µιλούσαν. Δεν θα είχε ανάγκη να γίνει, δηλαδή,
αυτή η ιδιαίτερη συζήτηση, η οποία είπαµε ότι θα πρέπει να γίνει
σήµερα το πρωί για να φωτίσει τις κατευθύνσεις.

Επί της ουσίας, έχει τεθεί ένα ζήτηµα, αλλά έχει µέσα του και
ένα πρώτο ζήτηµα, που αφορά στις κατευθύνσεις. Το δεσµευτικό
είναι το ουσιαστικό, εκεί που συµπυκνώνεται η ουσία της συζή-
τησης, το δεσµευτικό µε τις αιρέσεις πάντοτε -και τις αντιλαµβα-
νόµαστε όλοι- του τι θα είναι η άλλη Βουλή, πόσο µπορεί
καθοριστικά, είτε έτσι είτε αλλιώς, να βάλει τη σφραγίδα της στις
εξελίξεις. Νοµίζω ότι αυτό είναι κοινός τόπος, αλλά µε την έννοια
του δεσµευτικού, που δίνουµε στην παρούσα Βουλή, ως προς
την εποµένη. Όµως, εκεί ενυπάρχει και το θέµα της αναγραφής
των κατευθύνσεων στα ψηφοδέλτια, ας πούµε.

Νοµίζω ότι και από χθες που κάνατε αυτή τη σύσκεψη οι ειση-
γητές, είναι φανερό ότι θα πάµε σε ένα έντυπο, το οποίο θα έχει
τα προτεινόµενα ψηφοδέλτια επί όλων των διατάξεων, κατά
κόµµα, δηλαδή θα έχει του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δηµοκρατίας, θα
έχει λοιπές προτάσεις, οι οποίες έχουν γίνει και θα έχει και µία
λευκή σελίδα -έχω δει το προσχέδιο, που έχουν κάνει οι υπηρε-
σίες, γι’ αυτό σας το λέω- θα είναι ένα έντυπο µε µερικές σελίδες,
δέκα σελίδες ενδεχοµένως, που θα τα έχει όλα αυτά. Εφόσον,
λοιπόν, πάµε σε αυτή τη διαδικασία -και συµφωνηµένα, αν δεν
κάνω λάθος, από χθες ανάµεσα στους εισηγητές- κάθε κόµµα ή
όποιο κόµµα θέλει επί των άρθρων, να έχει και τη στενή περι-
γραφή µιας κατεύθυνσης ή οτιδήποτε άλλο, έχει κάθε δικαίωµα
να το κάνει, διότι αφορά το ίδιο το κόµµα. 

Από εκεί και πέρα, όλοι οι συνάδελφοι µπορούµε να ψηφίζουµε

και του ενός κόµµατος και του άλλου και λευκό και επί των ειδι-
κών προτάσεων. Δεν δεσµεύει δηλαδή να ψηφίζουµε µόνο προ-
τάσεις ενός κόµµατος. Άρα, είναι θέµα του κόµµατος, ενός
εκάστου κόµµατος σε τελευταία ανάλυση, να εµπλουτίσει µε τη
σχετική περιγραφή είτε απλά την αναγραφή, όπως ακούστηκε,
ως τίτλου του θέµατος είτε και µε τον εµπλουτισµό της κατεύ-
θυνσης. Αυτό πράγµατι δεν µπορεί να µπει σε ψηφοφορία, µε
την έννοια τού να στερήσουµε από κάποιο κόµµα να κάνει το µεν
ή το δε, δηλαδή υποχρεωτικά να πάµε στο ένα ή στο άλλο.

Εκεί που θα πρέπει να πάρουµε απόφαση -και αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να γίνει αλλιώς παρά µε αναλο-
γική εφαρµογή του άρθρου 67 του Κανονισµού, σε σχέση µε το
παρεµπίπτον- είναι σχετικά µε την έννοια, έτσι όπως σχετικοποι-
ήθηκε και µέσα από τη συζήτηση που κάναµε, της δεσµευτικό-
τητας ως προς τη διαδικασία της παρούσας Βουλής, σε σχέση
µε την καθ’ αυτή Αναθεωρητική Βουλή.

Θα παρακαλούσα επ’ αυτού να µου επιτρέψετε την κατ’ ανα-
λογία, επαναλαµβάνω, εφαρµογή του άρθρου 67, που είναι για
το τυπικό παρεµπίπτον. Δεν θα πάρω εγώ την απόφαση, όπως
λέει το άρθρο 67. Λέει ή ο Πρόεδρος παίρνει τη σχετική από-
φαση ή δι’ εγέρσεως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε κάτι, κύριε Βενι-
ζέλο; Επ’ αυτού, όµως, µην κάνουµε κύκλο σε αυτό το ζήτηµα.
Κάναµε εκτενή συζήτηση, επιτρέψτε µου να διευθύνω τη συζή-
τηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Επιχειρηµατολόγησα, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν θα επαναλάβω.

Επί του τεχνικού µέρους της διαδικασίας, όπως τώρα το ειση-
γείστε, δεν µπορεί να αποφασίσει η παρούσα Βουλή αν δεσµεύει
την επόµενη. Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Κατά ποία διαδικασία;
Πού το λέει αυτό το Σύνταγµα ή ο Κανονισµός; Πουθενά. Δεν
µπορείτε να επικαλεστείτε διάταξη, µείζονα πρόταση, ώστε να
ληφθεί απόφαση της Βουλής για τη δέσµευση. Μπορείτε να ζη-
τήσετε εσείς, µε δική µας αποχή, απόφαση της Ολοµέλειας για
τον τρόπο διεξαγωγής της ψηφοφορίας.

Στον τρόπο διεξαγωγής της ψηφοφορίας, λοιπόν, σας λέω ότι
η µέθοδος: «Το κόµµα κάνει την πρότασή του µε κατεύθυνση, αν
θέλετε, ψηφίστε την ή µην την ψηφίζετε» είναι, κατά τη γνώµη
µου, τελείως εσφαλµένη. Διότι, σύµφωνα µε το άρθρο 110, οι
διατάξεις τίθενται αριθµητικά σε ψηφοφορία και η Βουλή διαπι-
στώνει την ανάγκη και τίποτα άλλο. Άρα, είναι απαράδεκτες,
κατά το άρθρο 119 του Κανονισµού και το άρθρο 110 του Συν-
τάγµατος, προτάσεις κοµµάτων που εισάγονται στην Ολοµέλεια
µε κατεύθυνση.

Εν πάση περιπτώσει, επαναλαµβάνω αυτό που είπα ως δή-
λωση, την οποία ελπίζω να συµµεριστούν συνάδελφοι, ότι εγώ
προτίθεµαι να ψηφίσω -ας πούµε- πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ ή άλλου
κόµµατος, αναφερόµενος µόνον στον αριθµό της διάταξης κατ’
ανάγκη, χωρίς να λαµβάνω υπ’ όψιν αυτό που εισάγετε απαρά-
δεκτα, δηλαδή την κατεύθυνση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Είναι σαφές ότι επ’ αυτού ακριβώς του ζητήµατος εξελίχθηκε

µία ήρεµη, σωστή και επιστηµονικά τεκµηριωµένη συζήτηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί του Κανονισµού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κανείς άλλος δεν θα µιλή-

σει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι λέτε τώρα, κύριε Πρόεδρε;

Γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γιατί έτσι θέλω. Με συγχω-

ρείτε, αλλά θα µου επιτρέψετε να προεδρεύω της διαδικασίας.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ! Αν δεν το θέλετε, εντάξει, δεν είναι
θέµα.

Δεν θα ανακυκλώνουµε επί όλων αυτών των ζητηµάτων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσασταν τόσο σαφείς

όλοι, και πάρα πολύ σωστά, και πολιτικά µίλησαν όλοι επί αυτών
των θεµάτων ακριβώς αυτών, που επανέθεσε ο Πρόεδρος κ. Βε-
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νιζέλος. Ήσασταν και ήµασταν τόσο σαφείς, που ακριβώς επ’
αυτού εγώ λέω ότι θα αναλάβω την ευθύνη να γίνει αυτή η δι’
εγέρσεως κατ’ αναλογία ψηφοφορία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για ποιο πράγµα, κύριε Πρόεδρε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πάρα πολύ! Δεν

υπάρχει περίπτωση η Ολοµέλεια, που είναι το µόνο όργανο,
όπως είπαµε και προηγούµενα, που δεν µπαίνει ούτε σε διοικη-
τική ούτε σε δικαστική αίρεση, να µην έχει το δικαίωµα να έχει
µία άποψη για το πώς θα είναι το ψηφοδέλτιο µε τις κατευθύν-
σεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επί της διαδικασίας δεν
µπορείτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για ποιο πράγµα, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, µε συγχω-

ρείτε. Γι’ αυτό που είπαµε σήµερα το πρωί ότι θα λυθεί και το εί-
χατε θέσει από χθες το πρωί ως ανάγκη να επιλυθεί ως ζήτηµα,
πριν εξελιχθεί η συζήτηση. Είπαµε να την κάνουµε σήµερα. Κά-
ναµε τη συζήτηση, είχε γίνει και χθες και θα συνεχιστεί επί των
ίδιων επιχειρηµάτων. Όµως, η Βουλή επ’ αυτής της συζήτησης,
κατά πλειοψηφία δι’ εγέρσεως εάν υπάρξει τέτοια πλειοψηφία,
πρέπει να έχει µία γνωµοδότηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Επί ποίου θέµατος, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Επί ποίου θέµατος, κύριε Πρόεδρε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ. Το ζή-

τηµα είναι για την καταγραφή. Επαναλαµβάνω, το ζήτηµα είναι
το εξής: Για το δικαίωµα ενός εκάστου κόµµατος να περιγράφει
κάτω από τα άρθρα την κατεύθυνση της διάταξης και βεβαίως,
µέσα από αυτήν την περιγραφή να τεκµηριώνει και την ανάγκη
µιας δεσµευτικότητας -επαναλαµβάνω- µε την έννοια...

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κοντονή, το είπατε

χθες.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Εντάξει!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι εντάξει; Θεωρείτε ότι

είναι αυτονόητο ότι θέλετε να µιλήσετε; Να ακυρώσουµε αυτή
τη διαδικασία; Σας παρακαλώ!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Άλλο είναι η κατεύθυνση και άλλο η
δεσµευτικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, µιλήσαµε
και διευκρινίσαµε ότι η αναγραφή της κατεύθυνσης δίνει την αί-
σθηση, τη διάθεση και τη γραµµή της σχετικής δέσµευσης. Εάν
επ’ αυτού η Βουλή αποφανθεί, αυτό είναι ένα δεδοµένο το οποίο
θα ληφθεί υπ’ όψιν τους...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Βενιζέλο, επιτρέψτε µου. Σας παρακαλώ, µην αναλύετε

συνεχώς. Δεν έχετε φοιτητές εδώ να τους αναλύετε τι γίνεται.
Αυτή η αίσθηση, όπως κατά κόρον ειπώθηκε πως θα είναι σε

γνώση...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εγώ µιλάω, κύριε Παππά.

Δεν έδωσα...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν σας επιτρέπω,

διότι θέλω να µε ακούσετε, κύριε Τζαβάρα. Έχετε µιλήσει τρεις
φορές από το πρωί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέσατε, όµως, καινούργιο ζή-
τηµα και πρέπει να τοποθετηθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν ετέθη κανένα καινού-
ριο ζήτηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μα, είναι καινούργιο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν µας το είχατε πει από την

αρχή αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Καθίστε

κάτω. Όχι, δεν θα πάρετε τον λόγο. Δεν θα δώσω σε κανέναν
άλλον τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα, τι λέτε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν γίνεται αυτό που λέτε τώρα,

κύριε Πρόεδρε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δηλαδή αυτή τη στιγµή, ρυ-

µουλκείτε τη διαδικασία εκεί που θέλετε και δεν θα µας δώσετε
τον λόγο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αφού την είπατε τη στάση

σας. Για να πείτε τη στάση σας επί της διαδικασίας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Βεβαίως, αυτό είναι άλλο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παππά, µην εξεγεί-

ρεστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πάντοτε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, σταµατήστε.
Λέω ότι, όπως κατά κόρον αναφέρθηκε -και σωστά- ακριβώς

επειδή παρεµβάλλεται ο λαός, το εκλογικό σώµα, οι εκλογές που
θα γίνουν ανάµεσα στις δύο Βουλές, όλο το corpus αυτής της
συζήτησης και οι δεσµεύσεις των κοµµάτων, θα ληφθούν υπ’
όψιν, όχι µόνο τυπικά κατά το άρθρο, αλλά και κατά την αιτιολό-
γηση και την κατεύθυνση και τη δέσµευση, που πήρε δηµοσίως
κάθε πολιτική δύναµη. Θα υπάρξει κατάφαση ή άρνηση και σε
αυτήν την πράξη.

Με αυτή την έννοια, η Ολοµέλεια είναι το µόνο προφανώς
Σώµα, το οποίο µπορεί πάνω σε αυτό το ζήτηµα να έχει την έκ-
φραση µιας βούλησης. Περί αυτού θα πρόκειται. Άρα, θα πάρουν
τον λόγο οι εκπρόσωποι των κοµµάτων, µόνο αν θέλουν να µιλή-
σουν για τη στάση, που θα τηρήσουν στη διαδικασία.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα. Δεν θα σας στερούσα τον λόγο, ήθελα
απλώς να διευκρινίσω κάποια πράγµατα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πρώτα απ’ όλα, είχαµε συµφωνήσει ότι πρόκειται για µια ελεύ-
θερη συζήτηση. Και υπό αυτήν την έννοια, πράγµατι, εκπλήσσο-
µαι όταν ακούω από τα χείλη σας να κάνετε λόγο για κατ’
αναλογίαν εφαρµογή του άρθρου 67. Δεν τίθεται θέµα αναλογίας
στο άρθρο 67, γιατί ή πρόκειται περί παρεµπίπτοντος ή όχι.

Εποµένως, διαπλάθεται -ενδεχοµένως µε τη συναίνεση της
Πλειοψηφίας- µια καινούργια διαδικασία. 

Κινούµεθα, λοιπόν, σε µία άτυπη κοινοβουλευτική διαδικασία,
που τη διαπλάθετε εσείς, όπως επιθυµείτε. Δεν θα σας εµποδί-
σουµε. Η Πλειοψηφία έχει αυτό το δικαίωµα να κάνει ό,τι θέλει.
Δυστυχώς! Πλην, όµως, εµείς ξεκαθαρίζουµε το εξής: Επιµέ-
νουµε να δεσµευόµαστε από τη µέχρι σήµερα πρακτική όλων των
προηγούµενων Βουλών, οι οποίες στην απόφασή τους καθορί-
ζουν ειδικά τις αναθεωρητέες διατάξεις µε αριθµό άρθρου, πα-
ραγράφου και εδαφίου, χωρίς να αναφέρεται οτιδήποτε σχετικό
µε λέξεις ή µε νοήµατα.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι οποιαδήποτε άλλη απόφαση δεν µας δε-
σµεύει. Δεν µπορούµε να δεσµεύσουµε την επόµενη Βουλή, όταν,
µάλιστα, µεσολαβήσει ειδική διαδικασία ετυµηγορίας του ελληνι-
κού λαού µεταξύ των άλλων διακυβευµάτων, στην οποία θα τεθεί
και η αναθεώρηση του Συντάγµατος και εντολοδόχος θα είναι η
επόµενη Βουλή, όχι από τη σηµερινή Βουλή, αλλά εντολοδόχος
του λαού, που θα συµµετάσχει στις επόµενες εκλογές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπό αυτήν την έννοια -και τελει-

ώνω- δεν µας δεσµεύει οποιαδήποτε δι’ εγέρσεως ψηφοφορία
θα κάνουν εδώ οι συνάδελφοι. Δεν ξέρω αν οι περισσότεροι
έχουν αντιληφθεί ποιο είναι το πρόβληµα, γιατί όπως πολύ ορθά
επιµείνατε, είναι επιστηµονικά ζητήµατα, υπάρχουν απόψεις δια-
φορετικές... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μιάµιση µέρα το συζητάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι κρίµα να καταναλώνετε το

συµβολικό κεφάλαιο της Βουλής, για να επενδύσετε µια κοµµα-
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τική απόφαση κατ’ αυτόν τον απαράδεκτο τρόπο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, θα ήθελα
να διευκρινιστεί εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας εάν προτίθε-
στε στο «ψηφοδέλτιο», που θα κατατεθεί εκ µέρους της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, τελικά να αναγράφονται µόνο κατά τη
σειρά την οποία είπε ο κ. Τζαβάρας. Περί αυτού πρόκειται. 

Πιστεύω, όµως, ότι τουλάχιστον αυτό, δηλαδή το δικαίωµα των
άλλων κοµµάτων να έχουν το θέµα ή τη σχετική περιγραφή, δεν
µπορεί κανείς να τους το στερήσει. Το αντιλαµβανόµαστε.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για τη στάση σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

πολύ σύντοµος.
Θέλω να πω το εξής: Πρώτον, επειδή στην -να µην πω- νεο-

παγή διαδικασία, την οποία εισάγετε εσείς σήµερα, έχουν ξανα-
γίνει αυτά τα πράγµατα -εµένα µου θυµίζουν έντονα τα εκτός
Κανονισµού ροζ και σιέλ ψηφοδέλτια του Σαρτζετάκη- και επειδή
θέλω να αιτιολογήσω τη στάση µας και δεύτερον, επειδή εµείς
πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να παίζουµε µε τις λέξεις, όπως κά-
νετε εσείς σήµερα, περί κατεύθυνσης, δεσµευτικότητας κ.λπ. και
να βάζετε και αστερίσκους, και πρέπει να έχουµε καθαρό πολι-
τικό λόγο µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και τρίτον, επειδή εδώ δια-
κυβεύονται...

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ, κύ-

ριοι συνάδελφοι. Έχει λήξει επί της ουσίας η διαδικασία και
ακούµε τον κ. Παππά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επειδή, λοιπόν, διακυβεύονται -θα έλεγα-
πρώτον, όσια και ιερά που αφορούν το σύνολο του ελληνικού
λαού, αναφερόµενος στο άρθρο 3 περί Ορθοδόξου Εκκλησίας
και πίστης του ελληνικού λαού ή αναφερόµενος στο άρθρο 32,
που είναι ύποπτα πολιτικά παιχνίδια, που από κοινού φτιάχνετε
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας και επειδή, τέλος,
δεν µπορεί να υπάρξει δι’ εγέρσεως η ψήφος «παρών», εµείς δεν
µετέχουµε στα πολιτικά στις παιχνίδια. Ειδικά σε αυτήν την δια-
δικασία, δεν θα µετέχουµε. 

Επίσης, καταγγέλλουµε και εσάς, ως βαθιά αντιδηµοκράτες,
όταν από τη µία επικαλείστε -για να πλήξετε το λαϊκό εθνικιστικό
κίνηµα, να πλήξετε την πραγµατική λαϊκή δεξιά, που εκφράζει η
Χρυσή Αυγή- τον Χίτλερ πριν από ογδόντα χρόνια, από την άλλη
το Μουσολίνι πριν από ογδόντα χρόνια ή τον Μεταξά, ή τον Σα-
λαζάρ ή τον Παπαδόπουλο πριν από πενήντα χρόνια. Εµείς µι-
λάµε για το σήµερα. Αυτά που κάνετε σήµερα στην ελληνική
Βουλή, κύριε Πρόεδρε, είναι απαράδεκτα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία.
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος ήθελε

να κάνει µια διευκρίνιση, για να ληφθεί υπόψιν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Οι γενικοί εισηγητές συµφωνήσαµε χθες για τον τρόπο
διεξαγωγής της ψηφοφορίας µε αυτοτελή ψηφοδέλτια. Άρα, όχι
απλώς ψηφοφορία επί της ανάγκης κατ’ άρθρο, αλλά κάθε
κόµµα ή κάθε οµάδα Βουλευτών, η οποία είχε συγκεντρώσει εκα-
τόν πενήντα µια ψήφους.

Διαβάζω αυτό που έχει τις υπογραφές όλων των γενικών ειση-
γητών...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι δεν υπάρχει επ’ αυτού
ένσταση, κύριε Υπουργέ. Να είµαστε σαφείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Σύµφωνοι. Αυτό ήταν το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υπάρχει συµφωνία,
αλλά κάθε κόµµα, προφανώς, έχει δικαίωµα στο δικό του ψηφο-
δέλτιο να κάνει αυτό. Αυτό το έχουµε ήδη λύσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Αυτό ήταν αναγκαίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί απαντά στην
αντίρρηση του κ. Βενιζέλου ως προς το αν αυτή η διαδικασία
είναι σύµφωνη....

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ακούµε τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν ακούτε, διότι είναι

τόσο ευγενής και χαµηλών τόνων ο κύριος Υπουργός, που µας
εκπλήσσει.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε δυνατά, σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκα στην κοινή µας εισήγηση
προς την Ολοµέλεια των γενικών εισηγητών χθες, η οποία περιε-
λάµβανε την πρόταση η ψηφοφορία να γίνει µε ξεχωριστά ψη-
φοδέλτια ανά κόµµα ή ανά Κοινοβουλευτική Οµάδα ή οµάδα
προτεινόντων Βουλευτών. 

Αυτό το λέω απλώς ως απάντηση στην παρατήρηση του κ. Βε-
νιζέλου ως προς το αν θα πρέπει να ψηφίσουµε ανάλογα µε την
αναθεώρηση συγκεκριµένου άρθρου ή όχι. Σε αυτό υπήρχε οµό-
φωνη απόφαση των τεσσάρων εισηγητών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτά; Ανοίγει
άλλο θέµα τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε, κύριε Κα-
τρούγκαλε, µην θίγετε άλλο θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Δεν θέλω να ανοίξω
άλλο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είτε έτσι είτε αλλιώς έγινε
άτυπη συνάντηση, που δεν έχει κανένα νόηµα τώρα οι τέσσερις
να πουν πώς ακριβώς το εννοούσαν. Αφήστε το ως θέµα. Θα
πάµε κατευθείαν σε µια δι’ εγέρσεως ψηφοφορία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Αναφέροµαι, λοιπόν σε αυτά που είπατε, κύριε Πρό-
εδρε, στην ανάγκη δι’ εγέρσεως, να αποφασιστεί ότι το Σώµα
αποδέχεται τη δεσµευτικότητα αυτής της Βουλής, ως προς την
κατεύθυνση της αναθεώρησης, που θα εξειδικεύσει η επόµενη
Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας
από το ΚΚΕ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είπαµε και πριν -αυτό θα επαναλάβουµε-
ότι δεν έχει νόηµα καµµία ψηφοφορία και δεν θα συµµετέχουµε
σε καµµία ψηφοφορία περί δεσµευτικότητας ή όχι, γιατί είναι πο-
λιτικά τα ζητήµατα.

Τώρα δεν τίθεται τέτοιο θέµα. Τίθεται µε µία πιο light εκδοχή,
σε σχέση µε το πώς θα είναι συγκροτηµένα τα ψηφοδέλτια. Εν-
νοείται ότι θα κρατήσουµε την ίδια στάση, της µη συµµετοχής,
δηλαδή, σε τέτοια ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να πείτε; Όχι, τώρα ήρ-

θατε. Με συγχωρείτε, θέλετε να πείτε για τη στάση σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να

µην πούµε για τη στάση µας εµείς;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν θα σας στερούσα

τον λόγο. Απλώς λείπατε προηγουµένως που έγινε ο κύκλος επί
της ουσίας.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τα
έχω ακούσει όλα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, έχετε τον λόγο για
να πείτε για τη στάση σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
θα µπούµε σε καµία διαδικασία να δεσµεύσουµε την επόµενη
Βουλή, όπως θέλετε να το κάνετε εσείς αυτήν τη στιγµή. Μπο-
ρείτε να εγερθείτε, µπορείτε να αποφασίσετε για το πώς θα γίνει
η ψηφοφορία. Δεσµεύσεις και κατευθύνσεις ως Ένωση Κεν-
τρώων εµείς δεν θα δώσουµε για την επόµενη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Επί του θέµατος, το οποίο έχει τεθεί και εκτενώς αναλυθεί, δη-

λαδή στην καταγραφή, για όσα κόµµατα θεωρούν, της σχετικής
κατεύθυνσης του θέµατος και της σχετικής κατεύθυνσης στα οι-
κεία άρθρα και στην άποψη που υπάρχει για το ότι η παρούσα
Βουλή -µε πλατιά έννοια- υπέχει µία θέση δέσµευσης σε σχέση
µε το µέλλον µε την εποµένη, έχοντας ξεκαθαρίσει ότι προφανώς
-καθώς παρεµβάλλεται και η λαϊκή βούληση- η επόµενη Βουλή
έχει επ’ αυτού του θέµατος όχι απλά τον πρώτο λόγο, τον απο-
φασιστικό λόγο -είναι κοινός τόπος αυτός- όσοι συνάδελφοι συµ-
φωνούν, παρακαλώ πολύ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµείς απέχουµε.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Να καταγραφεί ότι η Νέα Δηµο-
κρατία απέχει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχει καταγραφεί στα Πρα-
κτικά. Αλίµονο, κύριε Τζαβάρα.

Έχει καταγραφεί αναλυτικά στα Πρακτικά η αποχή ή µη δέ-
σµευση -και µε την έννοια και για το µέλλον- από πλευράς της
Νέας Δηµοκρατίας, από πλευράς της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης, -τα επαναλαµβάνω κι εγώ για να ξαναγραφτούν στα Πρα-
κτικά-  από πλευράς της Ένωσης Κεντρώων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε κι εσείς να κατα-
γραφεί η θέση σας στα Πρακτικά; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Κατσίκη,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εφόσον µου επιτρέπετε να καταγραφεί και η δική µας θέση, η

δική µας θέση αναλύεται, εν τάχει, ως εξής: Και εµείς δεν δεχό-
µεθα αυτή η Βουλή να έχει δεσµευτικό χαρακτήρα, ως προς τη
συνταγµατική Αναθεώρηση, για την επόµενη.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να τοπο-
θετηθώ κι εγώ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ως προς την παρεµπί-
πτουσα συζήτηση, δεν έχουν δικαίωµα να πάρουν τον λόγο οι
ανεξάρτητοι. Δεν έχει συγκροτηθεί οµάδα Ανεξαρτήτων Βουλευ-
τών. Λυπάµαι. Δια της µη εγέρσεώς σας, επειδή ήσασταν εδώ,
κύριε Καµµένο, όπως και άλλοι ανεξάρτητοι, τοποθετηθήκατε.
Υπάρχει µία σαφής πλειοψηφία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν συµφωνούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, δεν συµφωνείτε. Αυτό,

είτε έτσι είτε αλλιώς, θα βρείτε τον τρόπο να καταγραφεί στα
Πρακτικά. 

Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης για επτά λεπτά αυστηρά. Αυτό

ισχύει για όλους. 
Θα παρακαλούσα πολύ το επτάλεπτο να το τηρήσουν όλοι οι

Αντιπρόεδροι, όλη την ηµέρα, διότι βλέπω πράγµατα που δεν
µου αρέσουν. Πρέπει να είµαστε όλοι - Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι-
αυστηροί, για να υπάρχει µία ισονοµία ανάµεσα στους Βουλευ-
τές. Χθες κόβαµε στα εννιά λεπτά -αντί τα επτά- τους βασικούς
εισηγητές των κοµµάτων και υπήρξαν συνάδελφοι που µίλησαν
δεκατρία λεπτά το απόγευµα, µε φίλους και συναδέλφους Αντι-
προέδρους, οι οποίοι δεν έδιναν την ίδια σηµασία. Δεν είναι
σωστό αυτό. Παρακαλώ πολύ. Να τηρηθεί ο χρόνος αυστηρά
στα επτά λεπτά. 

Κύριε Κατσίκη, ξεκινήστε. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι η πρώτη φορά που

µιλάω από αυτό εδώ το Βήµα ως Βουλευτής µη συγκροτηµένης
Κοινοβουλευτικής Οµάδας στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Σε καµµία
περίπτωση, όµως, δεν θα αποδεχθώ το χαρακτηρισµό «Ανεξάρ-
τητος Βουλευτής», όπως αυτός προκύπτει και χαρακτηρίζει τους
Βουλευτές που δεν ανήκουν, για τους γνωστούς λόγους, πλέον
σε συγκροτηµένες Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Θέλω να κατα-
στήσω σαφές, ότι δεν µπορώ να εξοµοιώνοµαι µε τον Ανεξάρ-
τητο Βουλευτή ο οποίος ανεξαρτητοποιήθηκε γιατί έφυγε από
τον κοµµατικό του φορέα, καίτοι σήµερα έχουµε µειωµένα δι-
καιώµατα, διότι παρ’ ό,τι είµαστε βουλευτική οµάδα του κινήµα-
τος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, δεν έχουµε όσα είχαµε όταν
κατά τον Κανονισµό και το άρθρο αυτού του Κανονισµού αποτε-
λούσαµε συγκροτηµένη Κοινοβουλευτική Οµάδα. 

Ωστόσο σας διαβεβαιώ πως αυτό ουδόλως αλλάζει το πνεύµα
των θέσεων µας και ουδόλως αλλάζει τη στάση µας, τουλάχιστον
απέναντι σε θέµατα για τα οποία οι Ανεξάρτητοι Έλληνες αγωνι-
στήκαµε να προτάξουµε και να υπερασπιστούµε, όπως τις αξίες
που πρεσβεύουµε, ακόµα και κατά τη διαδικασία αναθεώρησης
του Συντάγµατος.

Φτάσαµε, λοιπόν, στο τέρµα. Το Σώµα θα κληθεί αύριο να

αποφασίσει πόσες και ποιες από τις εκατόν σαράντα εννέα προ-
τάσεις, που θα τεθούν υπ’ όψιν του, θα φτάσουν προς αναθεώ-
ρηση στην επόµενη Βουλή. 

Από το Νοέµβριο µήνα η επιτροπή που συγκροτήθηκε για τον
λόγο αυτό, για τη συλλογή, δηλαδή, και επεξεργασία των προ-
τάσεων των κοµµάτων προκειµένου να φτάσουµε στη σηµερινή
µέρα, λειτούργησε εκ κοινοβουλευτικού καθήκοντος. 

Τι εννοώ µε αυτό: Εννοώ πως οι προβλεπόµενες διαδικασίες
κατήργησαν την αντιπροσωπευτικότητα και την ουσιώδη λει-
τουργία της. Γιατί πώς αλλιώς θα µπορούσε να εξηγηθεί η εν τοις
πράγµασι αποβολή των µικρών κοµµάτων από την όλη διαδικα-
σία; Γιατί, δεν είναι εξοβελισµός των µικρών κοµµάτων όταν απο-
τελεί προϋπόθεση η ύπαρξη πενήντα βουλευτικών υπογραφών
για να συζητηθεί οποιαδήποτε πρόταση αναθεώρησης;

Η πολυκοµµατική Βουλή αποτελεί πλέον µία πραγµατικότητα,
η αποδοχή της οποίας θα βοηθήσει την κοινοβουλευτική λειτουρ-
γικότητα. Η προϋπόθεση της ύπαρξης πενήντα υπογραφών, προ-
κειµένου να συζητηθεί µία πρόταση, αυτόµατα ακυρώνει κάθε
συµµετοχή µικρών κοµµάτων και ισχυροποιεί, για µία ακόµη
φορά, κύριοι συνάδελφοι, τον διπολισµό. 

Αυτό, όµως, που χρειάζονται πλέον οι κοινοβουλευτικές λει-
τουργίες είναι κλίµα συναινετικό και όχι πολωτικό. 

Τι λογική συναίνεση, λοιπόν, µπορεί να υπάρξει όταν µόνο οι
δύο από τους οκτώ πολιτικούς φορείς, που εκπροσωπούνταν
στην επιτροπή, έχουν λόγο και προτάσεις; Τι σόι πολιτική συναί-
νεση, ειλικρινά, θα µπορούσε να υπάρξει υπό αυτήν την έννοια,
υπό αυτή την κατάσταση και υπό αυτήν τη διαδικασία η οποία
τηρήθηκε; 

Δεν είναι τυχαίο που όλοι σήµερα, σε έντυπη και ηλεκτρονική
ειδησεογραφία, µιλούν για κοινοβουλευτική µάχη µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ
και Νέας Δηµοκρατίας για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Η σηµερινή µου τοποθέτηση, αγαπητοί συνάδελφοι, θα γίνει
µε τα χαρακτηριστικά που είχα καθ’ όλη τη διάρκεια της συµµε-
τοχής µου στις εργασίες της Επιτροπής Αναθεώρησης, ως Βου-
λευτής, δηλαδή, του κινήµατος των Ανεξάρτητων Ελλήνων, µιας
και η εµµονική εφαρµογή ενός εύπλαστου τύπου δεν µπορεί
ποτέ να καταργήσει την περιεκτική ύπαρξη της ουσίας. 

Η πρόταση που παρουσιάσαµε κατά τη διάρκεια των εργασιών
της Επιτροπής, ήταν µία εµπεριστατωµένη πρόταση, η οποία
αναδείκνυε και επιχειρηµατολογούσε για την αναγκαιότητα ανα-
θεώρησης είκοσι συνολικά άρθρων του ισχύοντος Συντάγµατος.
Η πρόταση αυτή είναι ρεαλιστική, προσαρµοσµένη στο σύγ-
χρονο πολιτικό γίγνεσθαι, µε σεβασµό στις θεµελιώδεις αξίες του
λαού και του έθνους µας.

Η κάθετη αντίρρησή µας στην πρόταση αναθεώρησης του άρ-
θρου 3 του Συντάγµατος, που αφορά το διαχωρισµό Κράτους-Εκ-
κλησίας, εδράζεται στην αναγνώριση της αναγκαιότητας επανα-
προσδιορισµού των µεταξύ τους σχέσεων, έχοντας ωστόσο ως
καθοριστική παράµετρο την αναζήτηση ευρύτατων συναινέσεων
που σήµερα δεν είναι υπαρκτές.

Η πεποίθησή µας πως το πρωθυπουργικό µοντέλο διακυβέρ-
νησης, όπως αυτό καθιερώθηκε µε την αναθεώρηση του 1986,
βρίσκεται πολλές φορές σε απόλυτη δυσαρµονία µε τη λαϊκή
βούληση, υπαγορεύει την αναγκαιότητα αναθεώρησης του άρ-
θρου 30 και τη θέσπιση της εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας απευθείας από το λαό, µε συνακόλουθη και την
αναθεώρηση του άρθρου 32, ώστε η εκλογή του να αποσυνδεθεί
από τη διάλυση της Βουλής.

Ωστόσο, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, συνεπικουρούµενη και από
τη Νέα Δηµοκρατία, κατίσχυσε της ξεκάθαρης και διαφανούς
δικής µας, προτείνοντας µία - θα µου επιτρέψετε να το πω- γρα-
φειοκρατική και µακρόσυρτη διαδικασία, επιβεβαιώνοντας την
απόλυτη επικράτηση των προτάσεων των δύο µόνο µεγάλων
κοµµάτων.

Επιπλέον, η εναρµόνιση µε την παγκόσµια εκπαιδευτική πραγ-
µατικότητα και την ευρωπαϊκή πρακτική διαµόρφωσε την πρό-
τασή µας για αναθεώρηση του άρθρου 16, µε τη θεσµοθέτηση
της δυνατότητας ίδρυσης ιδιωτικών Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων, προκειµένου η χώρα να ανταποκριθεί σε ένα εξόχως
ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Η αγωνία µας για τη συγκράτηση και την παραµονή στην πα-
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τρίδα του επιστηµονικού δυναµικού υπαγόρευσε την εποµένη
πρότασή µας για ανάληψη υποχρέωσης παροχής υποτροφιών
σε επιλαχόντες φοιτητές δηµόσιων πανεπιστηµίων από τα ιδιω-
τικά αυτά ιδρύµατα, προκειµένου να ελαφρυνθεί ο οικογενειακός
προϋπολογισµός σε σχέση µε το κόστος σπουδών των παιδιών
στο εξωτερικό. 

Η πρότασή µας αυτή, ενώ κατά το πρώτο σκέλος της συνεπι-
κουρήθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία -και εάν θέλετε, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, εστιάστε εδώ την προσοχή σας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κατσίκη, θα
τηρηθεί αυστηρά ο χρόνος, σύµφωνα µε απόφαση της Ολοµέ-
λειας. Σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σέβοµαι τις
αποφάσεις της Διάσκεψης των Προέδρων. Θέλω, όµως, και εσείς
να σεβαστείτε και να ανεχθείτε παράταση ολίγου χρόνου, διότι
υπήρξα εισηγητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων στις πάµπολλες
συνεδριάσεις της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος και
είναι, αν µη τι άλλο, οξύµωρο και αντιφατικό να µην µπορώ -ως
έχων τον ρόλο τότε- να συνεχίσω σήµερα -για µία φορά, οµιλών-
τας στο Κοινοβούλιο για το θέµα αυτό- την ολοκλήρωση της το-
ποθέτησή µου. Κάντε µου τη χάρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θέ-
λετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Νοµίζω ότι σε ένα µε ενάµιση
λεπτό, θα έχω τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ θα σας δώσω
δύο λεπτά.

Συνεχίστε παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Θα χρειαστώ

λιγότερο.
Η πρότασή µας, λοιπόν, αυτή -µιλάω για τα ιδιωτικά πανεπι-

στήµια, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- ενώ κατά το
πρώτο σκέλος της συνεπικουρήθηκε από εσάς, τους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας, ως προς το δεύτερο, το κοµµάτι,
δηλαδή, της χορήγησης υποτροφιών, µιας εξόχως κοινωνικής
παροχής, δεν έτυχε της ίδιας ανταπόκρισης. 

Επειδή, όµως, η ανάγκη της αναθεώρησης συνοψίζεται -και
µετά την ψήφιση που πήραµε- ως προς το αναθεωρητέο άρθρο
και όχι ως προς την κατεύθυνση αυτού, δηλαδή το περιεχόµενο
του, θα συναινέσουµε –παρ’ ότι είναι απορίας άξια η στάση της
Νέας Δηµοκρατίας και δεκτική διαφόρων ερµηνειών- ως προς το
να είναι αναθεωρητέο για την επόµενη Βουλή το άρθρο που
αφορά την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων.

Καταληκτικά θα ήθελα να καταστήσω σαφές, ότι οι Ανεξάρτη-
τοι Έλληνες ανταποκριθήκαµε στον ρόλο µας και επιτελέσαµε
το καθήκον µας κατά τη διάρκεια όλης αυτής της κορυφαίας δια-
δικασίας µέσω των προτάσεών µας. Πιστεύω πως υπερασπιστή-
καµε µε σθένος προτάσεις που µπορούν αναµορφώσουν
συνταγµατικά το πολιτικό πεδίο της χώρας. Εκπροσωπήσαµε τις
αρχές και τις θέσεις του συνόλου των πολιτών που µας εµπιστεύ-
θηκαν µε την ψήφο τους και συµµετείχαµε ενεργά σε αυτόν τον
κοινοβουλευτικό διάλογο, µε αξιοπρέπεια και ευσυνειδησία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης. Παρακαλώ να κρατήσουµε αυ-

στηρά τα επτά λεπτά.
Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Κάνουµε κάθε προσπάθεια να τα τηρήσουµε. Είναι, όµως,
µια ιστορική στιγµή η συζήτηση για το Σύνταγµα και όπως και
άλλοι συνάδελφοι, πιστεύω και εγώ, έχουµε να αναρωτηθούµε
µια σειρά από ερωτήµατα σε σχέση µε την ιστορική αυτή διαδι-
κασία. 

Είναι ώριµο το αίτηµα για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Άν-
τεξε -αναρωτήθηκαν και άλλοι συνάδελφοι- το Σύνταγµα κατά τη
διάρκεια της κρίσης; Τι µορφή πρέπει να έχει αυτή η αλλαγή; 

Όσον αφορά το πρώτο ερώτηµα, το αίτηµα για συνταγµατική
αλλαγή είναι ώριµο και πολιτικά και νοµικά και ιστορικά, γιατί
έχουµε ένα Σύνταγµα που χαρακτηρίζεται και είναι και παλιό και

παλιοµοδίτικο. Είναι παλιό γιατί η βάση του Συντάγµατος του
1975 είναι αυτό του 1864 ή, ακόµα, έστω, αυτό του 1911, όπως
µας λένε οι συνταγµατολόγοι. Κυρίως, όµως, είναι παλιοµοδίτικο,
γιατί λύνει ζητήµατα του 1950 και του 1960 που τότε απασχολού-
σαν την κοινή γνώµη. Και τα λύνει µε τον τρόπο µε τον οποίο µπο-
ρούσε να σκεφθεί η χώρα µας συλλογικά την εποχή εκείνη.

Αναρωτήθηκαν πολλοί: Άντεξε το Σύνταγµα; Το Σύνταγµα,
κατά την άποψή µου, και άντεξε και δεν αντέχει. Άντεξε, γιατί
µέσα στην κρίση, παρ’ όλη την αµφισβήτηση, δεν αµφισβητήθη-
καν ποτέ τα δηµοκρατικά κεκτηµένα, τα οποία ήταν το κύριο ζη-
τούµενο ύστερα από τη Μεταπολίτευση. Δεν αντέχει, όµως, γιατί
χρειαζόµαστε ένα Σύνταγµα που και θα οικοδοµήσει µια νέα κα-
νονικότητα, αλλά κυρίως θα αποτρέψει τη χρεοκοπία που ζήσαµε
µετά το 2009-2010. Διότι το Σύνταγµα δεν είχε τα εργαλεία που
θα απέτρεπαν τη γιγάντωση του πελατειακού κράτους που µας
οδήγησε εδώ.

Εάν είναι, λοιπόν, ώριµο το πολιτικό αίτηµα, πώς θα έπρεπε να
γίνει η σηµερινή διαδικασία; Και συναινετικά, κατά την άποψή
µου, αλλά και θεσµικά. Αντί γι’ αυτό, τι βλέπουµε από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ; Αυτό που, δυστυχώς, συνηθίσαµε και το παρακο-
λουθήσαµε και στα εθνικά θέµατα. Εργαλειοποιείται η κορυφαία
αυτή συνταγµατική διαδικασία για  µικροκοµµατικούς σκοπούς.
Προσπαθείτε, µε πρωτοφανή και καινοφανή τρόπο, να δεσµεύ-
σετε την επόµενη Βουλή. Παραβλέπετε ότι σε κάθε ιστορική
στιγµή η Βουλή οφείλει να εκφράζει τη λαϊκή βούληση µε αυθεν-
τικό τρόπο και συνεπώς δεν µπορεί να δεσµευτεί. Ποτέ µια
Βουλή του χθες δεν µπορεί να θέσει όρους και όρια στην επό-
µενη Βουλή. Μόνο το Σύνταγµα θέτει όρους. 

Εδώ θα διαφωνήσω, µε όλο τον σεβασµό, µε τον καθηγητή -
έτσι θα τον πω και όχι συνάδελφο- τον κ. Βενιζέλο. Δεν µπορεί
να νοµιµοποιηθεί η διαδικασία µέσω της συµµετοχής της. Η ψευ-
δονοµιµοποιηµένη διαδικασία της κατεύθυνσης, θα απονοµιµο-
ποιηθεί από την επόµενη Βουλή, η οποία θα λύσει και το θέµα
αυτό άπαξ και δια παντός.

Παρακολουθούµε το τι κάνετε µε το άρθρο 32, αυτά τα χθε-
σινά αστεία µε την προσπάθεια να φύγουν κάποιοι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, να µην το ψηφίσουν για να µην περάσει µε εκατόν
ογδόντα Βουλευτές. 

Εδώ µε το άρθρο 32 έχουµε τον τραγέλαφο και µια συντρι-
πτική ήττα του αφηγήµατος της Κυβέρνησης. Έχουµε τέσσερις
διαφορετικές οµολογίες. Η πρώτη οµολογία της Κυβέρνησης
είναι η ανάγκη για αλλαγή του άρθρου 32, να απαγορεύσει, δη-
λαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ σε κάθε Βουλή να προκαλέσει εκλογές µέσω του
Προέδρου της Δηµοκρατίας, ενώ το έκανε το 2014 και στις
αρχές του 2015. Αυτό, λοιπόν, είναι µια έµπρακτη πράξη συγ-
γνώµης, ότι αυτό κόστισε στον ελληνικό λαό πάρα πολλά δισε-
κατοµµύρια. 

Η δεύτερη οµολογία, µε όλα αυτά, είναι µια οµολογία ανικα-
νότητας. Διότι ξαφνικά ανακάλυψε η Κυβέρνηση -ενώ έχει προ-
τείνει την αλλαγή του άρθρου 32- ότι εάν συναινέσει σε αυτήν
την αλλαγή που πρότεινε, θα εγκλωβιστεί σε µια νέα τετραετία
και δεν θα µπορέσει να χρησιµοποιήσει την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας για να ρίξει την επόµενη κυβέρνηση.

Η τρίτη οµολογία είναι µια οµολογία ήττας. Οµολογεί, δηλαδή,
ότι η Νέα Δηµοκρατία µετά τις επόµενες εκλογές θα έχει αυτο-
δυναµία και θα µπορέσει µε εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές να
αλλάξει το άρθρο 32 και επιτέλους να έρθει η κυβερνητική στα-
θερότητα. 

Και τέλος, η τέταρτη οµολογία είναι -αν θέλετε- κατά την
άποψή µου, και η πιο φαιδρή. Είναι οµολογία ασυνέπειας. Διότι
τι σηµασία έχει εάν περάσει µε εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές
σήµερα, από τη στιγµή που συµφωνεί ο ΣΥΡΙΖΑ; Για να µην πε-
ράσει µε εκατόν ογδόντα στην επόµενη Βουλή ένα µε δύο πράγ-
µατα µπορεί να συµβούν. Ή ο ΣΥΡΙΖΑ θα αλλάξει στάση. -µετά
τις εκλογές, δηλαδή, δεν θα θέλει να αλλάξει το άρθρο 32 και θα
θέλει να προκαλούνται εκλογές- ή δεν θα έχει αρκετούς Βουλευ-
τές για να φτάνει τους εκατόν ογδόντα. Διότι Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ υπό κανονικές προϋποθέσεις θα έχουν εκατόν
ογδόντα Βουλευτές, ακόµα και εάν περάσει µε εκατόν πενήντα
έναν Βουλευτές τώρα για να το αλλάξουν µέσα στον πρώτο
µήνα, από τις επόµενες εκλογές. 
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Με αυτούς τους τακτικισµούς, όµως, φέρνουµε το µεγάλο δί-
ληµµα για την επόµενη Βουλή, που θα προκύψει µετά την ετυ-
µηγορία του ελληνικού λαού. Να συνεχίσει η αναθεώρηση ή να
ξεκινήσει η διαδικασία από την αρχή; Να προτάξουµε το άρθρο
16 ή το άρθρο 32; Να προτάξουµε την ενίσχυση του ανθρώπινου
κεφαλαίου της χώρας ή την πολιτική σταθερότητα; Να προτά-
ξουµε τα νέα παιδιά και την παραγωγή γνώσης ως βάση του
πλούτου της χώρας ή την εκλογική σταθερότητα για την προ-
ϋπόθεση της οικονοµικής ανάπτυξης; Αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι υπαρξιακό πρόβληµα.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θέτοντας τις πέντε συνοπτικά προ-
τεραιότητες που η Νέα Δηµοκρατία µε την πρότασή της έχει. 

Πρώτη προτεραιότητα: Άρθρο 16 περί ίδρυσης πανεπιστη-
µίων. Η ανώτατη εκπαίδευση -συµφωνούµε όλοι- είναι δηµόσιο
αγαθό. Ποιο είναι το δηµόσιο αγαθό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Η νοµική µορφή των πανεπιστηµίων; Αυτό είναι το δηµόσιο
αγαθό. Δύο είναι τα δηµόσια αγαθά και κατά την άποψή µου το
άρθρο 16 πρέπει να λέει µόνο δύο πράγµατα. Η ποιότητα των
πτυχίων των πανεπιστήµιων πρέπει να εξασφαλίζεται από αρχής
του κράτους. 

Δεύτερη προτεραιότητα: Η εισαγωγή στα πανεπιστήµια θα γί-
νεται επί τη βάσει ακαδηµαϊκών προσόντων και όχι ανάλογα µε
την οικονοµική δυνατότητα του καθενός. 

Θέλουµε πτυχία που να αξίζουν, αλλά θέλουµε και το παιδί και
του εργάτη και του εφοπλιστή να µπορεί να µπει στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση, αν αξίζει το µυαλό του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ πολύ λίγα δευτερόλεπτα.
Για το άρθρο 32 τα είπαµε πριν. 
Τρίτον είναι η αποδραµατοποίηση της διαδικασίας αναθεώρη-

σης. Η Γαλλία έχει κάνει πενήντα αναθεωρήσεις και η Γερµανία
ογδόντα. Πρέπει, επιτέλους, τα άρθρα τουλάχιστον που δεν ανα-
θεωρούνται να µην υποβάλλονται στην πενταετία αναθεώρησης,
για να µπορούν να γίνουν πιο συχνές και πιο µικρές αναθεωρήσεις.

Τέταρτη προτεραιότητα η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
στο πολιτικό σύστηµα. Όχι µόνο σταθερότητα, αλλά και αξιοπι-
στία του πολιτικού συστήµατος και των πολιτικών. Γι’ αυτό πρέ-
πει να αλλάξουν τα άρθρα 62 και 86, χωρίς ποινικοποίηση της
πολιτικής ζωής, χωρίς Υπουργούς δηµοσίους υπαλλήλους.

Τέλος, το Σύνταγµα µπορεί να συµβάλει στη δηµιουργία στα-
θερού επιχειρηµατικού και επενδυτικού περιβάλλοντος, µε
ασφαλές φορολογικό περιβάλλον, ασφάλεια δικαίου µε προλη-
πτική εξέταση συνταγµατικότητας όταν τα δύο πέµπτα εγείρουν
τέτοιο θέµα, αλλά και για όλες τις µεγάλες επενδύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µπροστά σε µια ιστορική
ευκαιρία. Πρέπει να τη δούµε µε τόλµη. Πρέπει να αναβαθµίσουµε
τη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Πρέπει να αποκρυσταλλώσουµε
ένα απόσταγµα θεσµικής συναίνεσης, για να µπορέσουν και οι
επόµενες Βουλές να µοιράσουν το µέλλον σε όλες τις γενιές. 

Με λύπη µου διαπιστώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης, πως και αυτήν την ευκαιρία τη χάνετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Γρηγοράκος.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είθισται να αντιµετωπίζουµε τις
Αναθεωρήσεις του Συντάγµατος ως ένα ζήτηµα που ενδιαφέρει
µόνο τους συνταγµατολόγους. 

Είµαι ευτυχής που συµµετέχω στη δεύτερη Αναθεώρηση του
Συντάγµατος. Μάλιστα οι περισσότεροι από εµάς έχουµε γίνει
µάρτυρες µεγάλων διαξιφισµών οι οποίοι συνήθως εκδηλώνονται
σε αποστεωµένα πολιτικά περιβάλλοντα, λες και το Σύνταγµα
είναι µόνο υπόθεση εργαστηρίου. 

Παρ’ όλα αυτά η Ελλάδα διαθέτει άξιους και εγνωσµένου κύ-
ρους συνταγµατολόγους µε υψηλό δείκτη πολιτικότητας. Πολλοί
από αυτούς µάλιστα είναι και µαχόµενες εµβληµατικές προσω-
πικότητες της πολιτικής, όπως ο Ανδρέας Λοβέρδος, ο Γιώργος
Κατρούγκαλος και άλλοι εκλεκτοί συνάδελφοι νοµικοί, οι οποίοι

είναι σήµερα στο Κοινοβούλιο.
Θεωρώ όµως µεγάλη τιµή για εµένα, αλλά και για το ελληνικό

Κοινοβούλιο, νοµίζω, το ότι στα έδρανά του βρίσκεται µια εµβλη-
µατική παρουσία εκ των εγχώριων και διεθνών συνταγµατολό-
γων, ο Ευάγγελος Βενιζέλος. Με την προωθούµενη αναθεώρηση
είχε την ευκαιρία να ξεδιπλώσει το βάθος των γνώσεών του κα-
ταθέτοντας ολοκληρωµένες και εύστοχες προτάσεις.

Το Σύνταγµα µιας χώρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
πραγµατικότητα αποτυπώνει τον καταστατικό της χάρτη, θέτει
µε σαφήνεια τους θεσµικούς κανόνες, πρωτίστως, δε, θεµελιώνει
και υπηρετεί τον χαρακτήρα του δηµοκρατικού µας πολιτεύµα-
τος. Με αυτήν την παραδοχή οφείλουµε να µελετήσουµε και να
προκρίνουµε εκείνες τις αλλαγές που θα το εναρµονίζουν µε τις
νέες ανάγκες και απαιτήσεις του πολιτικού µας συστήµατος.

Απώτερος σκοπός µας θα πρέπει να είναι η αξιοποίηση της
ωρίµανσης που θα έχει επιτευχθεί ως προς τις απαραίτητες µε-
ταρρυθµιστικές τοµές. Η προσαρµογή στα νέα δεδοµένα δεν
είναι µόνο επιτακτική ανάγκη για την Ελλάδα. Επικαλούµενος τον
Καρλ Μαρξ θα ήθελα να σας πω ότι είναι µια επαναστατική
πράξη αυτό που γίνεται σήµερα. Η Αναθεώρηση του εκάστοτε
Συντάγµατος µιας χώρας είναι επαναστατική. Η αρµονία µας µε
τις µεταβαλλόµενες ανάγκες και συνθήκες είναι δείκτης εµβά-
θυνσης και διεύρυνσης των δικαιωµάτων, πολιτικών, ανθρώπι-
νων, ατοµικών και συλλογικών. 

Οι συνταγµατικές Αναθεωρήσεις που κατά καιρούς πραγµατο-
ποιούνται αντανακλούν την ποιότητα και την ωρίµανση της δηµο-
κρατίας, καθώς συνδέονται µε τους υπάρχοντες συσχετισµούς
πολιτικών και κοινωνικών δυνάµεων. 

Ένα Σύνταγµα χαρακτηρίζεται συντηρητικό αν υπηρετεί αφυ-
δατωµένες θεσµικές διαδικασίες -όπως είναι η σηµερινή αναθε-
ωρητική διαδικασία, είναι πολύ συντηρητική- και πρωτίστως αν
εξυπηρετεί κοντόφθαλµες κοµµατικές επιδιώξεις. Αντιθέτως, ένα
Σύνταγµα είναι προοδευτικό όταν υπερβαίνει τους παγιωµένους
φορµαλισµούς προσδίδοντας πνοή στην πολιτική ζωή του τόπου,
στον κοινοβουλευτισµό, στη δηµοκρατία, αλλά και στην πράξη
αντιστρατεύεται την κοµµατοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνταγµατική Αναθεώρηση
που εισηγείται η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τώρα πια ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι ψευδεπίγραφα προοδευτική. Το χειρότερο είναι ότι
υπαγορεύεται από κοµµατικές επιδιώξεις, είναι µια άκρως συν-
τηρητική αναθεώρηση. Στην ουσία αποτελεί και αυτή ένα εργα-
λείο για τη χειραγώγηση των θεσµικών λειτουργιών. Ως εκ
τούτου δεν συνιστά καµιά υπερβολή αν πω ότι µε αυτήν την πρω-
τοβουλία τους οι κυβερνώντες αποκαλύπτουν το βαθύ συντηρη-
τικό τους πρόσωπο.

Οι προωθούµενες αλλαγές δεν αντιµετωπίζουν τις στρεβλώ-
σεις και ανεπάρκειες που προκαλεί το υπάρχον συνταγµατικό
πλαίσιο, ούτε αποσκοπούν στην ενδυνάµωση των θεσµών, ούτε
βέβαια συνδράµουν στο να εναρµονιστούµε µε τις µεταβολές
που συντελούνται στον σύγχρονο κόσµο. 

Δύο παραδείγµατα αρκούν για να στοιχειοθετήσω αυτή την
κριτική µου.

Πρώτον, είναι ο τρόπος που διαχειρίζεστε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, το ζήτηµα της αποσύνδεσης της εκλογής του Προέδρου
της Δηµοκρατίας από τους κοµµατικούς και πολιτικούς ανταγω-
νισµούς. Πιστοί στη µεθοδολογία σας «ο σκοπός αγιάζει τα
µέσα» σκαρφιστήκατε τις πολλαπλές ψηφοφορίες µε χρονικό
ορίζοντα ακόµα και το εξάµηνο και αν όλες αυτές δεν τελεσφο-
ρήσουν, τότε προτείνετε ο Πρόεδρος να εκλέγεται από τον λαό.
Δεν είναι µόνο παραδοξολογία αυτό που οι κυβερνητικοί εγκέ-
φαλοι ανακάλυψαν, δεν είναι µόνο µια ανερµάτιστη ιδέα. Το ση-
µαντικότερο είναι ότι η «φαεινή» αυτή αντίληψη και σύλληψη της
ιδέας αντιστρατεύεται τον χαρακτήρα του πολιτεύµατός µας, την
Προεδρευόµενη Δηµοκρατία. 

Αλήθεια, µήπως έχετε ανοµολόγητο στόχο την αλλαγή του;
Γιατί για το τι υπάρχει από πίσω στο µυαλό σας, µπορεί να σκε-
φτεί κανείς οτιδήποτε. Ή µήπως στο καίριο αυτό θέµα επιδει-
κνύετε πρωτοφανή ελαφρότητα και επιπολαιότητα; Δεν
αντιλαµβάνεστε ότι, αν τελεσφορήσει αυτή η πρότασή σας, οδη-
γούµαστε σε ένα σύστηµα διαρχίας στην κορυφή του πολιτεύ-
µατος και µε όλα αυτά τα συνακόλουθα; 
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Προσωπικά δεν εκπλήσσοµαι. Η ροπή σας στον λαϊκισµό είναι
αθεράπευτη. Επικαλείστε συνεχώς τον λαό, προκειµένου να πε-
ράσετε τις πιο αλλόκοτες πολιτικές που έχετε στο µυαλό σας.
Τρανή απόδειξη είναι η πρότασή σας για τη διενέργεια συνεχών
δηµοψηφισµάτων. Η τραυµατική εµπειρία για τη χώρα τον Ιούλιο
του 2015 µε το αυτοακυρούµενο δηµοψήφισµα δεν φαίνεται να
σας επηρέασε. Ούτε τα αναγκαία συµπεράσµατα βγάλατε, ούτε
τις υπερφίαλες αντιλήψεις σας αναθεωρήσατε. Αντιµετωπίζετε
τα δηµοψηφίσµατα ως θέσφατα αγνοώντας το ουσιώδες. Δεν νο-
είται να βάζουµε στη ζυγαριά των δηµοψηφισµάτων τα πάντα.
Φανταστείτε να ακολουθούσαµε τη λογική σας και να διενεργού-
σαµε δηµοψήφισµα για την αποδοχή ή όχι των θεσµικών κανόνων
που είµαστε υποχρεωµένοι να ακολουθήσουµε ως µέλη της
ΟΝΕ, όπως το Σύµφωνο Σταθερότητας.

Βέβαια η δηµοψηφισµατική σας αντίληψη υπακούει στις εσω-
κοµµατικές σκοπιµότητες. Γιατί αν ήσασταν πραγµατικοί ερα-
στές των δηµοψηφισµάτων θα κάνατε δηµοψήφισµα ακόµη και
για το µακεδονικό, πράγµα που εγώ προσωπικά θα το θεωρούσα
πολύ επικίνδυνο.

Ο λαϊκισµός και ο τυχοδιωκτισµός είναι συγκοινωνούντα δο-
χεία. Το αποδεικνύετε περίτρανα κάθε ηµέρα. Και ο χθεσινός σας
αυτοεξευτελισµός είναι ότι βλέποντας την Αντιπολίτευση να συ-
ναινεί στην πρόταση του άρθρου 32 υπαναχωρήσατε αµέσως.
Αποκαλύψατε το πραγµατικό σας πρόσωπο. Δείξατε ότι το κυ-
ρίαρχο ζήτηµα για εσάς είναι ένα και µοναδικό, µε ποιες µεθο-
δεύσεις θα ναρκοθετείτε στο διηνεκές την πολιτική ζωή του
τόπου. Αποκλειστικός σας γνώµονας είναι η εξυπηρέτηση των
στενών κοµµατικών συµφερόντων σας.

Κυρίες και κύριοι, ένα δεύτερο κορυφαίο παράδειγµα που
αποκαλύπτει ότι αντιµετωπίζετε την Ελλάδα ως περίκλειστη
χώρα είναι η άρνησή σας να συνταχθείτε µε την αναθεώρηση του
άρθρου 16. Γνωρίζετε ότι είµαστε από τις ελάχιστες, για να µην
πω η µοναδική χώρα στον κόσµο, που αρνούµαστε να κάνουµε
πράξη το αυτονόητο, να θεσµοθετήσουµε τη λειτουργία ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων από τα µη κερδοσκοπικά ιδρύµατα. Ακόµη
και η Βόρειος Κορέα και το Μπουτάν τα τελευταία χρόνια επέ-
τρεψαν τη λειτουργία τους. 

Η άρνησή σας είναι δείκτης ιδεοληψίας και αγκύλωσης. Είναι
έκφραση εξυπηρέτησης συντεχνιακών συµφερόντων. Είναι ένας
πρωτοφανής αναχρονισµός. Ή µήπως αποκαλύπτει την αναντι-
στοιχία σας µε τον σύγχρονο κόσµο; Δεν γνωρίζετε ότι το µεγάλο
πρόβληµα της χώρας µας που δεν είναι άλλο από την παραγω-
γική, οικονοµική και αναπτυξιακή της υστέρηση δεν µπορεί να
αντιµετωπιστεί όσο παραµένουµε δέσµιοι ενός παρωχηµένου
κοινωνικού, διοικητικού και εκπαιδευτικού µοντέλου; 

Πού είναι οι σύγχρονες ιδέες της Αριστεράς και οι καινοτόµες
προτάσεις σας της υποτιθέµενης ευρωπαϊκής στροφής που θέ-
λετε να κάνετε και στη σοσιαλδηµοκρατία, που επιχειρεί ο Αρχη-
γός σας; Όλα αυτά είναι ψέµατα, όλα αυτά είναι πραγµατικά κάτι
που το έχει καταλάβει ο λαός και θα σας γυρίσει την πλάτη.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να πω ότι η παιδεία στην κυπριακή δηµοκρατία έχει
πάρα πολλές οικονοµικές επιδράσεις και έχει βοηθήσει πολύ την
εκπαιδευτική αλλά και την επιχειρηµατική κοινότητα της Κύπρου.
Το σηµαντικότερο είναι ότι οι ίδιοι οι συντελεστές των κρατικών
πανεπιστηµίων λένε ότι η ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων
συνέβαλε καθοριστικά στο να αναβαθµιστεί η δηµόσια τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση και να γίνουν ανταγωνιστικά τα δηµόσια πανεπι-
στήµια στην Κύπρο. 

Αν µελετήσει κάποιος τα οικονοµικά οφέλη που αποφέρουν τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Κύπρο, θα καταλάβει ότι η χρησιµό-
τητά τους δεν περιορίζεται µόνο στις ευκαιρίες και τις δυνατό-
τητες που αυτά προσφέρουν. Ενισχύουν περαιτέρω και το εθνικό
εισόδηµα.

Να σας επισηµάνω, τελειώνοντας, ότι επί προεδρίας του κοµ-
µουνιστή Δηµήτρη Χριστόφια η ιδιωτική εκπαίδευση στη Μεγα-
λόνησο γνώρισε εξαιρετικές επιδόσεις. Και αυτό γιατί οι
αποκαλούµενοι σύντροφοί σας χρόνια τώρα έχουν απεξαρτηθεί
από τις ιδεοληπτικές εµµονές, αναγνωρίζουν τη σηµασία του επι-
χειρείν στην οικονοµική ανάπτυξη και -το σπουδαιότερο- έχουν
µια αυθεντική σχέση µε τον προγραµµατισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλά µπορεί να πει κάποιος
για την προτεινόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. Περιορίστηκα
σε δύο κεντρικά ζητήµατα γιατί θεωρώ ότι έχουν εξαιρετική βα-
ρύτητα, εάν πράγµατι θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι και αποτελε-
σµατικοί στη χώρα, όπως πρέπει να είµαστε όλοι υπεύθυνοι όταν
γίνεται µια Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Γιατί η χώρα είναι το
κοινό µας σπίτι, είναι το µέλλον. Είναι το µέλλον των παιδιών µας,
της οικογένειάς µας και του έθνους µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαρά-

ταξης κ. Φωτεινή Γεννηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσα ακούστηκαν από το πρωί σε σχέση µε το θέµα της κατεύ-

θυνσης δεν είναι παρά ένας παραλογισµός κόντρα στο πνεύµα
και στο γράµµα του Συντάγµατος. 

Σε συνθήκες κοινοβουλευτικής και πολιτικής οµαλότητας η συ-
ζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος θα ήταν µια κορυ-
φαία θεσµική διαδικασία. Σήµερα, όµως, παίζεται ένα κρυφτό
πίσω από τις συνταγµατικές διατάξεις. Τι ακούµε; «Ψηφίζω τα
δικά σου. Όχι, µην ψηφίσεις τα δικά µου. Ψήφισε µόνο τα δικά
σου. Και πού ξέρεις τι θα προτείνω; Εγώ µπορεί να µπλοφάρω.
Τα βλέπω. Δεν µε νοιάζει, πρότεινε ό,τι θες εσύ. Εγώ θα κάνω
αυτό που θέλω και θα το πετύχω µόνος µου». Και βέβαια, δυστυ-
χώς, δεν πρόκειται για έναν διάλογο πολιτικής επιθεώρησης ούτε
για έναν διάλογο από µια χαρτοπαικτική λέσχη. Δυστυχώς, είναι
η οδυνηρή ιστορία της συνταγµατικής Αναθεώρησης σε σκηνο-
θεσία και εκτέλεση ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας. Με αυτή τη
φθηνή λογιστική, µε αυτή τη σχεδόν τζογαδόρικη διάθεση προ-
σεγγίζουν οι πρωταγωνιστές του ψεύτικου δικοµµατισµού αυτό
το ιστορικό αναθεωρητικό εγχείρηµα. 

Δυστυχώς, σήµερα η συζήτηση διεξάγεται σε µια Βουλή που
βιώνει καταστάσεις παρακµής και εκφυλισµού, µια Βουλή µε θε-
σµικές ακροβασίες, µια Βουλή των «πρόθυµων» και των βολικών
συµπληρωµάτων µε µια πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ µε υπολείµµατα
της Ακροδεξιάς και τους γνωστούς «γυρολόγους». Εικόνα -τα
έχουµε πει πολλές φορές- που προκαλεί αποστροφή στους πο-
λίτες. Η µοναδική δύναµη που κερδίζει από όλα αυτά είναι η
Ακροδεξιά. Και είναι, δυστυχώς, ο ίδιος ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυ-
πουργός, ο αρχιτέκτονας όλου αυτού του πολιτικού και κοινο-
βουλευτικού ευτελισµού. 

Κλείνει, λοιπόν, σήµερα άλλο ένα κεφάλαιο της ιλαροτραγω-
δίας του ΣΥΡΙΖΑ, της Κυβέρνησης που «κλωσούσε» την αναθεώ-
ρηση επί τριάµισι χρόνια και επέλεξε να τη φέρει τώρα στο τέλος,
λίγο πριν από τις εκλογές. Το βλέµµα το έχει στραµµένο προφα-
νώς στις εκλογές και στην ήττα που έρχεται. Και παίζει τα τελευ-
ταία της χαρτιά παντού: και στην οικονοµία και στην εξωτερική
πολιτική και στους θεσµούς και στη δηµοκρατία. Αποδεικνύεται
έτσι αυτό που λέγαµε εδώ και καιρό: Πως ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλησε,
δεν τόλµησε ποτέ να ανοίξει µια ουσιαστική συζήτηση για τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. Δεν τόλµησε ποτέ να αντιπαραθέσει τις
δικές του προτάσεις, τις σκέψεις του για ένα ανθεκτικό και λει-
τουργικό Σύνταγµα. Χρησιµοποιεί κάθε θέµα, δυστυχώς και το
Σύνταγµα, για να καλλιεργήσει εµφυλιοπολεµικές καταστάσεις,
να αποκοµίσει µικροκοµµατικά οφέλη µέσω της τεχνητής πόλω-
σης και των πλαστών διαχωριστικών γραµµών. 

Το παιχνίδι αυτό της τεχνητής πόλωσης και του διχασµού το
παίζει, βέβαια, και η Νέα Δηµοκρατία -θεωρεί ότι τη βολεύει-, η
οποία την άνοιξη υπονόµευσε ανοιχτά τις πρωτοβουλίες µας για
µια ουσιαστική και συναινετική διαδικασία. Και τώρα αρχικά µεν
δηµιούργησε κλίµα αποχής, εν συνεχεία δε µε µια εντυπωσιακή
«κωλοτούµπα» -φαίνεται ότι είναι κολλητική- ζήτησε την αναθε-
ώρηση των περισσότερων άρθρων του Συντάγµατος, αποβλέ-
ποντας προφανώς και αυτή σε κοµµατικά οφέλη. 

Ωστόσο παρά τις µεγάλες προσπάθειες που καταβάλλονται και
από τις δύο πλευρές να υποβαθµιστεί το αναθεωρητικό εγχεί-
ρηµα, η δική µας παράταξη θα επιµείνει να αποδίδει στη διαδικα-
σία το κύρος και τη σπουδαιότητα που της αναλογούν. Γιατί
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µπορεί σε πολλούς να διαφεύγει η στάση του καθενός µας δια-
χρονικά, όπως για παράδειγµα οι ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας
για την αποτυχία του 2008, η δική µας παράταξη όµως έχει υπο-
γράψει µε υπευθυνότητα τις πιο ουσιαστικές αναθεωρητικές πα-
ρεµβάσεις και το 1986 και το 2001 στο κείµενο του µεταπο-
λιτευτικού µας Συντάγµατος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς συµφωνούµε να αναθεω-
ρηθεί το Σύνταγµα στα σηµεία και στην έκταση που πρέπει, επι-
κεντρωµένο στον ίδιο τον πολίτη και µε κυρίαρχο στόχο την
ανάκτηση της δικής του εµπιστοσύνης απέναντι στο πολιτικό σύ-
στηµα, δηλαδή µε λίγα λόγια στην εµβάθυνση και την εµπέδωση
της δηµοκρατίας. 

Όταν τον περασµένο Μάρτιο έστειλα σε όλους τους πολιτι-
κούς Αρχηγούς επιστολή µε τις δικές µας προτάσεις για µια συ-
ναινετική Αναθεώρηση του Συντάγµατος, Κυβέρνηση και
Αξιωµατική Αντιπολίτευση πετούσαν χαρταετό. Βλέπετε, τότε
υπήρχε πολύς χρόνος µπροστά και έπρεπε να γίνει σοβαρή και
ουσιαστική συζήτηση υπεύθυνα για όλα τα θέµατα. Τότε ο κ. Τσί-
πρας προτίµησε να συνεχίσει την ανεκδιήγητη δήθεν δηµόσια
διαβούλευση για το Σύνταγµα που, όπως καλά γνωρίζετε, στην
πραγµατικότητα δεν έγινε ποτέ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία
επένδυσαν στην αναθεώρηση για να αντλήσουν κοµµατικά
οφέλη, θολώνοντας το ισχυρό πολιτικό µήνυµα που όφειλε να
έχει αυτή η Αναθεώρηση: τη συνεννόηση και τη συναίνεση. Αυτή
έπρεπε να είναι η βάση της συζήτησής µας σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δυστυχώς, η συνταγµατική Αναθεώρηση πνίγηκε στον µύλο
της κοµµατικής διαπάλης. Υποβιβάστηκε ως ένα ακόµα αντικεί-
µενο πολιτικού ανταγωνισµού και των κοντόφθαλµων, αν όχι τυ-
φλών, κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Κι έτσι, κοιτώντας το δέντρο
της κυβερνητικής επιβίωσης ή της κοµµατικής συνοχής, χάθηκε
το δάσος. Χάθηκε ξανά, όπως ακριβώς και το 2008, άλλη µια ση-
µαντική ευκαιρία. Ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί απαξιωµένος, στα τελει-
ώµατά του, να επενδύσει πάνω στο µόνο που του έµεινε: τον
διχασµό. 

Απέναντι σε όλες αυτές τις λογικές το Κίνηµα Αλλαγής επιµέ-
νει ότι απαιτείται να δούµε µε προσοχή και πολιτική υπευθυνό-
τητα το κεφάλαιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Έγινε κάτι
τέτοιο σήµερα από αυτή τη Βουλή; Δυστυχώς όχι. Τόσο η κυβερ-
νητική πλειοψηφία όσο και η Νέα Δηµοκρατία, οι δύο όψεις του
fake δικοµµατισµού, αποδείχθηκαν πολύ λίγοι για να προχωρή-
σουν στις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις. Κυριάρχησαν οι παρωπί-
δες.

Αρνούµαστε, λοιπόν, να γίνουµε κοµµάτι ενός αντιθεσµικού,
αντικοινοβουλευτικού σκηνικού, που έρχεται σε πλήρη αντίθεση
µε το πνεύµα του άρθρου 110 για την αναθεώρηση. Ακόµα και
κάτω από αυτές τις συνθήκες εµείς δεν µένουµε παθητικοί θεα-
τές. Δεν θα επιτρέψουµε, λοιπόν, να γίνει η Αναθεώρηση παιχνίδι
για λίγους ούτε σε αυτή τη Βουλή, που έχει απωλέσει σηµαντικό
βαθµό της νοµιµοποίησής της στον δρόµο προς τις εκλογές,
ούτε όµως και στην επόµενη. Δεν θα επιτρέψουµε µε την ψήφο
µας η συνταγµατική Αναθεώρηση να γίνει υπόθεση µιας µόνο πο-
λιτικής δύναµης. Δεν µπορεί να υπάρχει εν λευκώ εντολή για την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Και θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατό
και ό,τι αναλογεί στην πραγµατική πολιτική ισχύ µας για να µην
αφήσουµε επίδοξους της εξουσίας να κόψουν και να ράψουν τη
συνταγµατική Αναθεώρηση στα µέτρα τους. Καµµιά διάταξη
προς αναθεώρηση µε εκατόν ογδόντα ψήφους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Η πολιτική στόχευσή µας αποτυπώνεται και στην πρότασή µας
για την συνταγµατική Αναθεώρηση, την οποία καταθέσαµε στην
επιτροπή και βέβαια στον ευρύτερο δηµόσιο διάλογο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η προστασία των συνταγµατικών
ελευθεριών δεν είναι πλειοδοτικός διαγωνισµός, ιδιαίτερα στο
κεφάλαιο των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Στο πεδίο των διακρί-
σεων εµείς δεν αρκούµαστε στα ηµίµετρα που κρύβουν και ερ-
µηνευτικές παγίδες. Θεωρούµε αναγκαίο να προστεθεί η ρητή
απαγόρευση κάθε είδους διακρίσεως στη βάση της ταυτότητας

φύλου, του σεξουαλικού προσανατολισµού, αλλά και κάθε άλλης
κατάστασης ή αιτίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Κάθε άνθρωπος, ανεξάρτητα από την καταγωγή του, τις πολι-
τικές και θρησκευτικές πεποιθήσεις του, τα χαρακτηριστικά
φύλου, τις σεξουαλικές του προτιµήσεις και από κάθε άλλη κα-
τάσταση, πρέπει να απολαµβάνει ίσες ευκαιρίες. Όχι άλλες κλει-
στές πόρτες, όχι άλλο κοινωνικό περιθώριο, όχι άλλο µίσος. Τις
διακρίσεις πρέπει να τις αντιµετωπίσουµε ολοµέτωπα και όχι αλά
καρτ. 

Δείτε τη Μόρια, αλλά και τα άλλα «κολαστήρια ψυχών» στα
νησιά µας. Η λέξη «διάκριση», κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι
τόσο λίγη για να περιγράψει αυτό που σήµερα ζουν και υφίσταν-
ται και οι πρόσφυγες και οι κάτοικοι των νησιών, σε ένα κοκτέιλ
ανευθυνότητας και κυβερνητικής αναλγησίας. Αλλά φαίνεται πως
για αυτούς τους ανθρώπους η ανθρωπιστική ευαισθησία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ χάθηκε µπροστά στις απαιτήσεις των Ευρωπαίων για τη µε-
ταναστευτική πολιτική. 

Έρχοµαι στο ευαίσθητο ζήτηµα της θρησκευτικής ελευθερίας.
Υπήρξαµε η µόνο παράταξη που µιλήσαµε µε θάρρος αλλά και
σύνεση για ρεαλιστικές διατυπώσεις, µε σεβασµό στην ιστορική
παράδοση του λαού µας αλλά και συναίσθηση της µεταβολής
των κοινωνικών συνθηκών. Όταν άλλοι έλεγαν µεγάλα λόγια και
επαναλάµβαναν διάφορα κλισέ, ήµασταν οι µόνοι που επιµείναµε
ότι απαιτείται και αρκεί ερµηνευτική δήλωση στο άρθρο 3 που
θα αποσαφηνίζει ότι η έννοια της επικρατούσας θρησκείας δεν
επιδρά στη θρησκευτική ελευθερία κάθε πολίτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Και έπειτα όλοι άλλαξαν «τροπάριο» και βέβαια ακολούθησαν
τη δική µας θέση, όπως και στο θέµα της δήθεν προοδευτικής
τοµής στις σχέσεις Εκκλησίας-Κράτους που ανήγγειλε ποµπω-
δώς τον περασµένο Νοέµβριο ο Πρωθυπουργός. Τώρα φαίνεται
άρον-άρον να αλλάζει πάλι θέση, ίσως κάτω από τη γενική κατα-
κραυγή. Θα κρατήσει αυτό; Και πόσο; Δεν ξέρουµε, γιατί είναι
γνωστό ότι ο ίδιος έχει τις πολιτικές «κωλοτούµπες» σε ηµερήσια
διάταξη. Όµως πραγµατικά πρέπει να είναι πάρα πολύ αµήχανη
η στιγµή για όλους αυτούς που ήταν πάντα τόσο πρόθυµοι να
βγουν να πουν πόσο δήθεν σηµαντικές προοδευτικές µεταρρυθ-
µίσεις προωθεί ο συγκεκριµένος Πρωθυπουργός. 

Έρχοµαι στο θέµα των πανεπιστηµίων και της εκπαίδευσης. 
Έχει φτάσει το πλήρωµα του χρόνου για να περάσουµε σε µια

νέα εποχή στην εκπαίδευση, µε την αναγνώριση της δυνατότη-
τας ίδρυσης και λειτουργίας µη κερδοσκοπικών, µη κρατικών πα-
νεπιστηµίων µε αυστηρή κρατική εποπτεία, αξιολόγηση και
αξιοπιστία, για να µπει επιτέλους ένα τέλος στη σηµερινή υπο-
κριτική κατάσταση της λειτουργίας ιδιωτικών εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων κυριολεκτικά σε µια «γκρίζα ζώνη» και βέβαια, για να
αντιµετωπιστεί το διαβρωτικό για την ελληνική παιδεία και οικο-
γένεια φαινόµενο να φεύγουν νέοι άνθρωποι για σπουδές στο
εξωτερικό, οι οποίοι τις περισσότερες φορές δεν επιστρέφουν
πίσω, και για να σταµατήσει να χάνεται ανθρώπινο κεφάλαιο σε
διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό. 

Αντιδρούµε βεβαίως ταυτόχρονα στην απαξίωση και τον ευτε-
λισµό του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Θέλουµε ένα ισχυρό και εξω-
στρεφές δηµόσιο πανεπιστήµιο, πόλο έρευνας και εκπαίδευσης,
µε διεθνή ακτινοβολία. Δηµόσια εκπαίδευση αναβαθµισµένη,
σύγχρονη και ανταγωνιστική. 

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει ως πρωταρχική του πολιτική προτε-
ραιότητα την ικανοποίηση του αιτήµατος της αξιοπρέπειας για
κάθε πολίτη. Ειδικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη σηµερινή
συγκυρία της παρατεταµένης οικονοµικής αδυναµίας εκατοµµυ-
ρίων Ελλήνων που ζουν στα όρια της φτώχειας και κάτω από
αυτά, δεν µπορεί το Σύνταγµα να µην αποτυπώνει το καθήκον
της πολιτείας να µεριµνά για την αξιοπρεπή ζωή κάθε πολίτη,
κάθε ανθρώπου. 

Η πρότασή µας για διασφάλιση ενός ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος απαντά σε αυτήν ακριβώς την πραγµατική ανάγκη
του λαού µας. Όχι άλλη επιδοµατική ελεηµοσύνη, αλλά µόνιµες
και δίκαιες κοινωνικές παροχές. 
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Η παράταξή µας κατέθεσε πρόταση για την ελεύθερη και ακώ-
λυτη πρόσβαση όλων των πολιτών στα κοινωνικά αγαθά και τους
πόρους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Αλλά και στον χώρο της εργασίας, εκεί όπου επιστρέψαµε στο
αναχρονιστικό µοντέλο του ορισµού κατώτατων αµοιβών από την
Κυβέρνηση, επισηµαίνουµε την ανάγκη να ενδυναµωθούν ξανά
οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας και οι ελεύθερες διαπραγµα-
τεύσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Με νηφαλιότητα και αίσθηµα ευθύνης προτείναµε τοµές, για
να επανακτηθεί η χαµένη εµπιστοσύνη των πολιτών στην πολι-
τική. Ζητήσαµε να αναθεωρηθεί τόσο το στάτους της βουλευτι-
κής ασυλίας όσο και το άρθρο 86 για την ποινική ευθύνη
Υπουργών, για να ισχύουν για όλους, πολιτικούς και πολίτες, οι
ίδιες παραγραφές. 

Είµαστε δε οι µόνοι που απαιτούµε ως σήµερα απόλυτη δια-
φάνεια και αυστηρό έλεγχο στην χρηµατοδότηση και στην οικο-
νοµική δραστηριότητα των πολιτικών κοµµάτων. Η διαφάνεια και
η λογοδοσία είναι το ισχυρότερο όπλο της δηµοκρατίας κατά
των σκευωρών  και όσων την επιβουλεύονται. 

Καταθέσαµε στέρεες προτάσεις για να τερµατιστεί η αδιέξοδη
σύνδεση της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας µε τη θητεία
της Βουλής. Διαφωνούµε πλήρως µε τον λαϊκισµό της  εκλογής
Προέδρου απευθείας από τον λαό, που αλλοιώνει τελικά τη
µορφή του ίδιου του πολιτεύµατος κατά τρόπο κατάφωρα αντι-
κοινοβουλευτικό. 

Και επειδή σήµερα ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία προσπαθούν
να χρησιµοποιήσουν και αυτό το σηµαντικό ζήτηµα για τις κοµ-
µατικές τους επιδιώξεις -ο ένας προσπαθεί να καθορίσει το πε-
ριεχόµενο της διάταξης µε εκατόν πενήντα µία ψήφους από
τώρα και ο άλλος προσπαθεί να εξασφαλίσει µε εκατόν ογδόντα
ψήφους αυτά που θέλει από αυτήν την Βουλή-, τους προειδο-
ποιώ ότι η διάταξη αυτή ναι αλλάζει και αλλάζει οριστικά, αλλά
το περιεχόµενό της θα πρέπει να διαµορφωθεί από την πλειοψη-
φία των δύο τρίτων της επόµενης Βουλής και αφού θα έχει υπάρ-
ξει νέα λαϊκή ετυµηγορία. Σταµατήστε τα παιχνίδια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δεν µας προκαλεί καµµία έκπληξη βέβαια ότι ακόµη και σε
αυτό το θέµα που αποτελεί θεµελιώδη πυλώνα του κοινοβουλευ-
τικού πολιτεύµατος, συναντώνται ο δεξιός και ο αριστερός λαϊ-
κισµός και πλειοδοτούν σε ανευθυνότητα και δηµαγωγία χωρίς
όρια. 

Κάναµε τολµηρές προτάσεις για να εξαλειφθεί και το φαινό-
µενο των κυβερνητικών προφάσεων που προκαλούν διάλυση του
Κοινοβουλίου µε πρόσχηµα εθνικά θέµατα. 

Είναι εντελώς απογοητευτικό δε ότι δεν βρήκατε τίποτα να
πείτε για την αναθεώρηση των διατάξεων σχετικά µε την δικα-
στική εξουσία. Κωφεύετε απέναντι στην ανάγκη ενίσχυσης και
θωράκισης του κράτους δικαίου απέναντι σε κάθε είδους παρεµ-
βάσεις. Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε δε, ότι οι καθυστερήσεις
στην απόδοση δικαιοσύνης και απογοητεύουν τους πολίτες και
λειτουργούν ως τροχοπέδη στην ανάπτυξη. 

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε µια δέσµη προτάσεων για τη δι-
καιοσύνη. Δυστυχώς, δεν εισακουστήκαµε. Πόσο ακόµα θα κλεί-
νετε τα µάτια στα προβλήµατα του δικαστικού συστήµατος;
Πρέπει επιτέλους να µπορέσει να αισθανθεί ο Έλληνας πολίτης
ότι µπορεί να βρει στον τόπο του το δίκιο του γρήγορα και απο-
τελεσµατικά. 

Μόνοι εµείς εξάλλου αναδείξαµε το κεφάλαιο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης και των αναγκαίων συνταγµατικών προβλέψεων για
την αναβάθµιση του ρόλου των αρµοδιοτήτων και της αποστολής
των δήµων και των περιφερειών στο σύγχρονο αποκεντρωµένο
µοντέλο που πιστεύουµε και επιδιώκουµε. 

Ζητούµε να αναγνωριστεί ο κοµβικός ρόλος των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης. Θέλουµε δήµους και περιφέρειες ισχυ-
ρούς, αναπτυξιακούς πόλους µε οικονοµική αυτοτέλεια και κα-
νονιστική αυτονοµία, στο πλευρό του πολίτη. 

Επίσης, προτείναµε τη διασφάλιση δικαιώµατος ψήφου στους
µετανάστες στις αυτοδιοικητικές εκλογές. 

Είµαστε η µόνη παράταξη που µίλησε για τις σηµαντικές προ-
κλήσεις της κλιµατικής αλλαγής και την ανάγκη προστασίας της
βιοποικιλότητας, για την ανάγκη να προστατευθούν τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα στην εποχή της Δ’ Βιοµηχανικής Επανάστασης
και των νέων τεχνολογιών.

Είναι, λοιπόν, σαφές, είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, ποιοι θέλησαν να παίξουν παιχνίδια µε τους θεσµούς και
ποιοι έδωσαν στη συνταγµατική Αναθεώρηση το κύρος που της
πρέπει και της αναλογεί, διότι για εµάς δεν υπήρξαν ποτέ διλήµ-
µατα και δεύτερες σκέψεις. Το Σύνταγµα είναι το θεµέλιο της πο-
λιτείας, ο καταστατικός χάρτης της χώρας, γι’ αυτό και απαιτείται
υπευθυνότητα. Η παγκόσµια ιστορία έχει διδάξει µε τρόπο πικρό
τις ολέθριες συνέπειες που µπορούν να έχουν τα παιχνίδια µε το
Σύνταγµα. 

Στεκόµαστε, λοιπόν, απέναντι στον συνταγµατικό λαϊκισµό,
απέναντι στις πρόχειρες λύσεις, στις τοξικές συνταγές και στον
ανέξοδο ακτιβισµό, σε κάθε εξωθεσµική παρέµβαση που ρίχνει
νερό στον µύλο των ακραίων αντιδηµοκρατικών στοιχείων. 

Με τις δικές µας προτάσεις ανακόπτουµε την υποβάθµιση του
κύρους των θεσµών, αξιώνουµε την εµπέδωση του κράτους δι-
καίου, διεκδικούµε την ανοικοδόµηση του κοινωνικού κράτους,
στοχεύουµε στην εµπέδωση της πολιτικής σταθερότητας, δια-
φυλάσσουµε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Σχεδιάζουµε µε αυτόν
τον τρόπο µια ισχυρή Ελλάδα της γνώσης και της έρευνας. Ένα
νέο κράτος, σύγχρονο, αποκεντρωµένο, εξωστρεφές κόντρα σε
όσους ναρκοθετούν την πορεία µας προς το αύριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Εµείς θα επιµείνουµε στον δρόµο της προόδου και της αλλα-
γής, στον δρόµο ενός ισχυρού Κινήµατος Αλλαγής που στηρίζει
την ελληνική πολιτεία µε συγκεκριµένες προτάσεις για προοδευ-
τικές αλλαγές απέναντι σε όσους τις αµφισβητούν και τη χτυ-
πούν. Είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κίνηµα
Αλλαγής για τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ κι

εγώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για κάτι διαδικαστικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε: Είχα παρακαλέσει χθες να είναι στις

12.00’ έτοιµα τα λεγόµενα ψηφοδέλτια, δηλαδή οι προτάσεις και
ο κύριος Πρόεδρος το έκανε 13.00’. Θα ήθελα να σας παρακα-
λέσω αυτό να το τηρήσουµε, διότι είναι πάρα πολλές οι προτει-
νόµενες διατάξεις και συνεπώς, θα θέλαµε να έχουµε και την
ευχέρεια του χρόνου για συνεννοήσεις. 

Αξιοποιώντας αυτό το λεπτό που µου δίνετε, εν όψει και της
οµιλίας του Πρωθυπουργού, που πρέπει –φαντάζοµαι- οι συνερ-
γάτες του να έχουν παρακολουθήσει το ύφος µε το οποίο διε-
ξήχθη µια πάρα πολύ σοβαρή συζήτηση, να προστεθεί στα
επιχειρήµατα, που πρέπει να ακούσει και να αντισταθµίσει στην
οµιλία του επί του συγκεκριµένου θέµατος, των κατευθύνσεων,
και µια τοποθέτηση που µόλις βρήκα, κύριε Πρόεδρε, και θέλω
να σας την αναγνώσω για δέκα δευτερόλεπτα. Είναι από την Επι-
τροπή για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2007. 

Ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Φώτης Κουβέλης λέει τα εξής:
«Κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως, πρέπει να συνοδευτεί στην Ολο-
µέλεια της Βουλής η όποια απόφασή µας  µε το σχετικό πρακτικό
που εµπεριέχει και κατευθύνσεις, αλλά να ξέρουµε ότι η επόµενη
Βουλή δεν δεσµεύεται από τις κατευθύνσεις της προηγούµενης
Βουλής. Αυτό το λέω εδώ, διότι δεν υπάρχει νοµική δέσµευση
για το τι θα κάνει η επόµενη Βουλή.». 

Παρακαλώ πολύ και αυτό να συνεκτιµηθεί πριν µιλήσουν οι
υπόλοιποι Αρχηγοί των κοµµάτων. 
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Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αϊβατίδης, Βουλευτής της Χρυσής Αυγής. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, όπως και οι

υπόλοιποι οµιλητές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το Σύνταγµα είναι ο θεµελιώδης και υπέρτατος νόµος και κα-

ταστατικός χάρτης της πολιτείας. Ως εκ τούτου, η σηµερινή συ-
νεδρίαση προσλαµβάνει χαρακτήρα ιστορικής συνεδρίασης. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συγγνώµη, κύριε

Αϊβατίδη. 
Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, κάντε ησυχία. Όσοι θέλουν

να αποχωρήσουν, να αποχωρήσουν.
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Θα επικεντρωθώ στις δύο προτάσεις

του ΣΥΡΙΖΑ, την πρόταση για το άρθρο 3 και την πρόταση για το
Α44 όσον αφορά στην αναθεώρησή τους. 

Στο άρθρο 3, σύµφωνα µε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, η ελλη-
νική πολιτεία θα πρέπει να είναι θρησκευτικά ουδέτερη. Με τη
φράση αυτήν ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί να υπερακοντίσει αυτόν τον όρο
περί επικρατούσας θρησκείας. Η φράση του ισχύοντος Συντάγ-
µατος διατηρείται στο άρθρο 3 ατόφια από την Α’ Εθνοσυνέ-
λευση της Επιδαύρου, Δεκέµβριος 1821-Ιανουάριος 1822.

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε ποιο πολιτικό, εθνικό και ιστορικό εκτό-
πισµα επιχειρείτε να ακυρώσετε την Α’ Εθνοσυνέλευση, όταν σε
αυτήν έχουν λάβει µέρος ο Παλαιών Πατρών Γερµανός, ο Αν-
δρέας Ζαΐµης, ο Δηµήτριος Υψηλάντης και παρατηρητές, συµµε-
τέχοντες, σύµφωνα µε πηγές, ήταν ο Πανουργιάς, ο Παπα-
φλέσσας; Να σας πω ευθέως: Το ιστορικό σας εκτόπισµα, σε
σχέση µε αυτά τα θωρηκτά, είναι εκτόπισµα σκάφους αναψυχής.

Σχετικώς µε το άρθρο 3, η Χρυσή Αυγή επιµένει ότι πρέπει να
διατηρηθεί ως έχει, ότι δηλαδή επικρατούσα θρησκεία στην Ελ-
λάδα είναι η Ανατολική Ορθόδοξη Εκκλησία του Χριστού. 

Γνωρίζω πολύ καλά ποια λέξη από το συγκεκριµένο επίµαχο
άρθρο 3 σας ενοχλεί. Η λέξη «ηµών», η οποία αναφέρεται, βε-
βαίως, στον Ιησού Χριστό. Δεν εκπλήσσει, βέβαια, διότι έχετε µια
προσέγγιση αθεϊστική, όµως η Ελλάδα δεν θα καταντήσει Αλβα-
νία, ούτε Αλβανία επί Χότζα ούτε επί Ράµα, µε τις δικές σας προ-
θέσεις αναθεώρησης. 

Απορρίπτουµε, λοιπόν, µετά βδελυγµίας τη συγκεκριµένη πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ επί του άρθρου 3. Η Ανατολική Ορθόδοξη Εκ-
κλησία, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και διάφοροι πολιτικοί
αρωγοί του ΣΥΡΙΖΑ, είναι στο γονότυπο και φαινότυπο του Έλ-
ληνα. Αποτελεί αναπόσπαστο συστατικό στοιχείο του έθνους.
Δεν µπορείτε να επικαλείστε πατριωτισµό, όταν πλήττετε συστα-
τικά στοιχεία του έθνους, δηλαδή τα εθνικά ιδεώδη, αµέσως ή
εµµέσως. 

Μάλιστα, ο κ. Κατρούγκαλος στην πρότασή του λέει ότι η πρό-
τασή µας δεν στρέφεται επ’ ουδενί κατά της εκκλησίας. Αυτό
είναι προδήλως ψευδές. Σαφώς και στρέφεται εναντίον της Ορ-
θόδοξης Εκκλησίας. Ποιος µπορεί να ξεχάσει τη δίωξη, µετά από
παρέµβαση του κ. Κοντονή και τη καταδίκη σε δεύτερο βαθµό,
του εθνικού Ιεράρχη, του Αµβροσίου;

Ένα άλλο παράδειγµα. Στην Κέρκυρα ένας κοµισάριος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θεώρησε τον σεβασµιότατο Μητροπολίτη Κερκύρας Παξών
και Διαποντίων Νήσων ως εξωσχολικό παράγοντα. Αποτελεί αί-
σχος.

Άρθρο 44. Αυτή τη στιγµή -και ενηµερώνουµε τους πολίτες για
µία ακόµα φορά- τρέχει, είναι σε ισχύ έως την 25η Φεβρουαρίου
η πρόταση της Χρυσής Αυγής για δηµοψήφισµα καταργητικό της
Συµφωνίας των Πρεσπών, αρκεί κάποια άλλα κόµµατα, όπως η
Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ που καταψήφισαν τη Συµφωνία
των Πρεσπών, να προσυπογράψουν την πρόταση της Χρυσής
Αυγής, σύµφωνα µε το σχετικό άρθρο του Συντάγµατος.

Άρα η προσπάθεια περί αναθεώρησης του συγκεκριµένου άρ-
θρου για καταργητικό νοµοθετικό δηµοψήφισµα που προτείνει ο
κ. Κατρούγκαλος, είναι καθαρά προσχηµατική. Διότι το θέµα της
εκχώρησης του ονόµατος της Μακεδονίας και των συµπαροµαρ-
τούντων είναι ένα θέµα όχι µόνο εθνικό, αλλά εγείρει και ένα µεί-
ζον κοινωνικό ζήτηµα, το οποίο διαιρεί τους πολίτες και
απειλείται η συνοχή της κοινωνίας.

Καταγγέλλουµε, λοιπόν, την υποκριτική στάση όλου του συν-
ταγµατικού τόξου, το οποίο τελευταίως εµφανίζει ρωγµές µε την
κοινοβουλευτική εξαφάνιση του Ποταµιού και των ΑΝΕΛ. Δεν επι-
χειρούµε, αλλά υπάρχει θεία δίκη και τονίζουµε ότι η Χρυσή Αυγή
ήταν, είναι και θα παραµείνει το µόνο πολιτικό κίνηµα γνήσιος
εθνοφρουρός εντός και εκτός του Κοινοβουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υφυπουργός

Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δηµαράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία Αναθεώρησης του

Συντάγµατος είναι µια κορυφαία διαδικασία για τη βελτίωση λει-
τουργίας του πολιτεύµατος, αλλά και για την πορεία της χώρας.
Κατά την άποψή µου, η µεγαλύτερη ανάγκη Αναθεώρησης προ-
έρχεται από την αλλαγή του άρθρου 86, που αναφέρεται στην
παραγραφή αδικηµάτων Υπουργών και της διάλυσης της Βουλής
που γίνεται, αν δεν υπάρχει συναίνεση για την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. Εποµένως, πρέπει να βρούµε λύσεις,
ώστε να µην διαλύεται η Βουλή, αλλά η κάθε κυβέρνηση, η κάθε
πλειοψηφία να εξαντλεί τον συνταγµατικό χρόνο.

Το κλίµα της συζήτησης νοµίζω ότι ήταν αρκετά καλό, αλλά πι-
στεύω ότι θα µπορούσε να υπάρξει µεγαλύτερη σύγκλιση και συ-
ναίνεση στα ζητήµατα αυτά, να πηγαίναµε σε περισσότερα
άρθρα µαζί και στην ίδια κατεύθυνση.

Επειδή, ξέρετε, ότι και στην Κυβέρνηση και στη Βουλή εκπρο-
σωπώ την πολιτική οικολογία, θα αναφερθώ πρώτα στο άρθρο
24, γιατί µέχρι τώρα όσες προσπάθειες αναθεώρησης του άρ-
θρου 24 έγιναν, όλες οδηγούσαν σε µείωση της προστασίας του
περιβάλλοντος και ιδιαίτερα των δασών. Τα οικονοµικά συµφέ-
ροντα, που επιβουλεύονται τη φύση για χάρη του κέρδους, είναι
τόσο ισχυρά που επηρεάζουν τις πολιτικές αποφάσεις σε αντι-
περιβαλλοντική κατεύθυνση.

Το άρθρο 24, όπως ισχύει στην παράγραφο 1, προβλέπει: «Η
προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος αποτελεί
υποχρέωση του κράτους και δικαίωµα του καθενός. Για τη δια-
φύλαξή του το κράτος έχει υποχρέωση να παίρνει ιδιαίτερα προ-
ληπτικά ή κατασταλτικά µέτρα στο πλαίσιο της αρχής της
αειφορίας. Νόµος ορίζει τα σχετικά µε την προστασία των δασών
και των δασικών εκτάσεων. Η σύνταξη δασολογίου συνιστά υπο-
χρέωση του κράτους. Απαγορεύεται η µεταβολή προορισµού
των δασών και των δασικών εκτάσεων…» κ.λπ.. Εποµένως, η πα-
ράγραφος 1 του άρθρου αυτού πραγµατικά παρέχει µια καλή
προστασία για τη φύση και για το πολιτιστικό περιβάλλον. Βάσει
του άρθρου 24 παράγραφος 1 πραγµατικά υπήρξε νοµική προ-
στασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος και ιδιαίτερα
των δασών.

Η νοµολογία που δηµιουργήθηκε, βάσει του άρθρου, 24 θω-
ράκισε νοµικά την προστασία των δασών. Θωράκισε νοµικά και
όχι πραγµατικά, γιατί ξέρουµε την έκταση της αυθαιρεσίας σε
βάρος των δασών. Ας θυµηθούµε, πάντως, τις αποφάσεις του
πέµπτου τµήµατος του Συµβουλίου της Επικρατείας µε τον τότε
Πρόεδρο κ. Μιχάλη Δεκλερή, πόσο σωστό ρόλο έπαιξαν, τουλά-
χιστον στον περιορισµό της αυθαιρεσίας.

Επίσης, η παράγραφος 3 του ίδιου άρθρου 24, όπως ισχύει,
προβλέπει ότι «…για να αναγνωριστεί µια περιοχή ως οικιστική
και για να ενεργοποιηθεί πολεοδοµικά, οι ιδιοκτήτες που περι-
λαµβάνονται σε αυτήν συµµετέχουν υποχρεωτικά, χωρίς αποζη-
µίωση, στη διάθεση εκτάσεων που είναι απαραίτητες για να
δηµιουργηθούν δρόµοι, πλατείες και χώροι για κοινωφελείς γε-
νικά χρήσεις και σκοπούς, καθώς και στις δαπάνες για την εκτέ-
λεση βασικών κοινοχρήστων πολεοδοµικών έργων, όπως νόµος
ορίζει». Με βάση αυτό το άρθρο 24 και την παράγραφο 3, έγινε
ο νόµος του Τρίτση, που είναι ένας επαναστατικός νόµος για την
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πολεοδοµία, ο ν.1337/1983. Τότε, για τις εντάξεις στα σχέδια πό-
λεως νέων περιοχών, οι νέες εντάξεις µετά το 1983 έχουν επαρ-
κείς κοινόχρηστους χώρους και πράσινο, καµµία σχέση µε τις
παλιές εντάξεις που γέννησαν περιοχές σαν τα Πατήσια, την Κυ-
ψέλη, το Παγκράτι, χωρίς πράσινο και µε τεράστια έλλειψη κοι-
νόχρηστων χώρων και κοινωνικών υποδοµών. Εποµένως, στο
άρθρο 24 και εδώ µε την εισφορά σε γη και σε χρήµα, µπορούµε
να σχεδιάζουµε πλέον πόλεις ανθρώπινες, πόλεις βιώσιµες.

Προσοχή, όµως, για το άρθρο 24 προτείνεται από την επι-
τροπή κατά πλειοψηφία η προσθήκη ενός άρθρου 24Α προς την
κατεύθυνση της προστασίας της άγριας ζωής, της ευζωίας όλων
των ζωικών ειδών και ιδίως της καθιέρωσης αξιοπρεπών συνθη-
κών διαβίωσης, φύλαξης και µεταφοράς-εισαγωγής τους. Είναι
µια σωστή πρόταση, όσον αφορά τα ζώα. Όµως προτείνεται ανα-
θεώρηση του άρθρου 24 µε µια προσθήκη. Ως πρόθεση είναι
καλή και συµφωνώ, αλλά πραγµατικά φοβάµαι ότι αν ανοίξουµε
τώρα κεφάλαιο αναθεώρησης του άρθρου 24, δεν θα βελτιωθεί
το άρθρο 24.

Εµείς οι Οικολόγοι έχουµε γνωρίσει τις προηγούµενες προ-
σπάθειες αλλαγής του άρθρου 24 και δεν εµπιστευόµαστε ότι η
αναθεώρηση θα σταµατήσει στην προστασία των δικαιωµάτων
των ζώων. Υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, εάν ψηφιστεί να γίνει ανα-
θεώρηση του άρθρου, να ανοίξει η όρεξη και για άλλες αλλαγές
και να ξεχαστεί η προστασία των ζώων. Γιατί, όπως συζητούσαµε
µέχρι τώρα, η παρούσα Βουλή δεν µπορεί να δεσµεύσει την επό-
µενη για τις αλλαγές που θα κάνει στα άρθρα αυτά. Ό,τι και να
λέµε τώρα, η επόµενη Βουλή µπορεί και να επιβαρύνει. Για αυτό,
λοιπόν, επειδή θέλουµε την προστασία των ζώων, νοµίζουµε ότι
µπορεί να γίνει προσθήκη στο άρθρο 25, στο επόµενο άρθρο.
Εξάλλου η παράγραφος αυτή αναφέρεται στα δικαιώµατα των
ζώων, µεγάλο µέρος της διαβίωσης των οποίων εξαρτάται από
τον άνθρωπο, ο οποίος τα έχει εντάξει στη ζωή του και ικανοποιεί
δικούς του σκοπούς, όπως είναι τα παραγωγικά ζώα ή τα ζώα
συντροφιάς.

Η Νέα Δηµοκρατία προτείνει για το άρθρο 24 µια αναθεώρηση
που πραγµατικά είναι σε σωστή κατεύθυνση στο ένα µέρος, δη-
λαδή λέει: «…να προβλέπεται η λήψη µέτρων για τη συµβολή αν-
τιµετώπισης του φαινοµένου της κλιµατικής αλλαγής και της
διαχείρισης υδάτινων πόρων» κ.λπ.. Είναι σωστό µέχρι εδώ. Στη
συνέχεια, όµως, λέει: «Δάσος λογίζεται η έκταση που σύµφωνα
µε τα πορίσµατα της επιστήµης, φέρει τα οικεία χαρακτηριστικά
κατά την 11η Ιουνίου 1975». Δηλαδή πριν το 1975, το 1974, το
1973, το 1965 τα δάση εκείνα να θεωρήσουµε ότι δεν ήταν δάση;
Τα υπόλοιπα για την κλιµατική αλλαγή που είναι σωστά, όπως
είπα, µπορούµε να προσθέσουµε σε άλλο άρθρο. 

Στο ερώτηµα, λοιπόν, να αναθεωρηθεί ή όχι το άρθρο 24, εµείς
οι δύο Βουλευτές των Οικολόγων και πιστεύω και όλοι οι συνά-
δελφοι της Κοινωνικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα ψηφίσουµε
την αναθεώρηση του άρθρου 24, γιατί φοβόµαστε ότι θα γίνουν
αλλαγές πέραν αυτών που συζητιούνται τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δώσετε ένα λεπτό και µόνο
για να αναφερθώ στο άρθρο 86, που είπα, για την παραγραφή
αδικηµάτων των Υπουργών. Είχαµε φτάσει σε ένα σηµείο σοβα-
ρής βλάβης του δηµοσίου, µε εγκληµατικές ενέργειες Υπουργών
που ξεπέρασαν το κατώτατο επίπεδο ηθικής µε το να χρηµατί-
ζονται και να ξεπουλούν την πατρίδα τους. Φθάσαµε, λοιπόν, σε
τέτοιο σηµείο που αυτοί που σχεδίασαν το άρθρο 86 σίγουρα θέ-
λουν να προστατεύσουν τους εαυτούς τους ή κάποιους άλλους.
Η ανάγκη για αναθεώρηση αυτού του άρθρου είναι τόσο πολύ
σηµαντική, που την καταλαβαίνουµε όλοι.

Επίσης, θέλω να πω ότι η πρόταση για τα δηµοψηφίσµατα µε
λαϊκή πρωτοβουλία, είναι πολύ σηµαντική. Θεµελιώνει περισσό-
τερο το δικαίωµα του λαού και οδηγεί τη δηµοκρατία µας σε µία
κατάσταση περισσότερο αµεσοδηµοκρατική.

Γενικά πιστεύω ότι η Αναθεώρηση στις κατευθύνσεις της Κυ-
βέρνησης βοηθάει τη δηµοκρατία, τα δικαιώµατα και τη χώρα
µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έγινε µεγάλη συζήτηση αυτές τις ηµέρες. Τώρα από το «µε-

τερίζι» του Ανεξάρτητου Βουλευτή και µε την παραδοχή ότι δεν
είµαι και ο ειδικότερος όλων στα συνταγµατικά και νοµικά, κά-
θισα και διάβασα όλες τις εισηγήσεις στην επιτροπή και ειδικά
των συνταγµατολόγων συναδέλφων. 

Αυτό που είναι προφανές, είναι ότι αυτή η Βουλή έχει την ευ-
καιρία και θα πρέπει να φέρει και να προτείνει τα συγκεκριµένα
άρθρα, τα οποία θα πρέπει να αλλάξει η επόµενη Βουλή. Δεν πρέ-
πει να δεσµεύσει την επόµενη Βουλή. Θα συµφωνήσω απόλυτα
µε την εισήγηση του κ. Ευάγγελου Βενιζέλου, µε τον κ. Λοβέρδο,
την οµιλία του οποίου άκουσα, και εν µέρει µε τις εισηγήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα διαφωνήσω λίγο µε την εισήγηση του
ΚΙΝΑΛ, η οποία λέει «όχι λευκή επιταγή στην επόµενη κυβέρνηση».
Από τη στιγµή που αποδεχόµαστε ότι θα παρεµβληθούν δηµοκρα-
τικά εκλογές, οι οποίες θα βγάλουν µία κυβέρνηση -πιθανόν αυ-
τοδύναµη, πιθανόν µη αυτοδύναµη-, δεν µπορείς να αποκλείσεις
την αυτοδυναµία µιας κυβέρνησης και τον ρόλο που θα έχει ως
αυτοδύναµη κυβέρνηση να καταστρώσει τα σχέδια της και να έχει
την ευχέρεια να φέρει συνταγµατικές αλλαγές, όπως αυτή επιθυ-
µεί. 

Επίσης, δεν µου κάνει εντύπωση η προσπάθεια των συναδέλ-
φων του ΣΥΡΙΖΑ -και ευτυχώς που ο κ. Κοντονής διαφωνεί σε
αυτό- να θελήσουν να προκαλέσουν µε τεχνικό τρόπο από σή-
µερα εκλογές, τον Μάρτιο του 2020, για την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. Κατανοώ ότι θέλουν να έχουν ένα ρόλο
στα επόµενα χρόνια. Αυτόν τον ρόλο, όµως, θα τον δώσει ο ελ-
ληνικός λαός µε την ψήφο του και όχι τα δικονοµικά τερτίπια ή
οτιδήποτε άλλο µπορέσουµε σήµερα να θέσουµε ως όρο στη
συνταγµατική αναθεώρηση. Το εκλογικό Σώµα θα αποφασίσει.
Η επόµενη Βουλή δεν πρέπει να δεσµεύεται από τις αποφάσεις
της προηγούµενης. Αυτό είναι σαφές, αυτή είναι η θέση µου.
Αύριο θα δούµε και τα ψηφοδέλτια που θα κατατεθούν και θα
κρίνω κι εγώ ανάλογα.

Όσον αφορά στα άρθρα, εφόσον γίνεται και η συζήτηση, θα
ήθελα να αναφερθώ για τα Πρακτικά στα άρθρα µε τα οποία συµ-
φωνώ και προτρέπω τους ψηφοφόρους και όλους τους Έλληνες
πολίτες να δώσουν ιδιαίτερη προσοχή. Αυτό που µε ενδιαφέρει
ιδιαίτερα ως πρωταρχικό κοµµάτι για την Ελλάδα, την οικονοµία,
την ανάπτυξη, τη δηµοκρατία και την οµοιογένεια του ελληνικού
πληθυσµού, η οποία για µένα είναι ένας αναπτυξιακός µοχλός,
είναι το δηµογραφικό. 

Στα άρθρα 21 και 54 θα πρότεινα την εξοµοίωση των τρίτεκνων
οικογενειών µε τις πολύτεκνες. Από εκεί και πέρα, συµφωνώ µε
το άρθρο 68 για τις εξεταστικές επιτροπές, που δίνει το δικαίωµα
στην κοινοβουλευτική µειοψηφία να µπορεί να τις συγκροτεί.
Συµφωνώ µε το άρθρο 96. 

Στο άρθρο 54 που θα δώσουµε το δικαίωµα εκλογής, θα δούµε
τον αριθµό για την εκπροσώπηση των οµογενών στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Ξεκίνησε µε τρεις, κατέληξε σε πέντε. Θα µπορούσε να
είναι και περισσότεροι. Θα µπορούσε να είναι και δεκαπέντε. Έχει
ιδιαίτερη σηµασία στη δηµοκρατία µας οι άνθρωποι οι οποίοι είναι,
αισθάνονται Έλληνες και είναι µέσα στους εκλογικούς καταλό-
γους και µπορούν και πρέπει να ψηφίζουν, να εκπροσωπούνται
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Νοµίζω οι πέντε είναι λίγοι, οι δεκα-
πέντε είναι ένα νούµερο το οποίο θα ήταν πιο αντιπροσωπευτικό. 

Το άρθρο 86 περί ευθύνης Υπουργών -δεν το συζητάµε-, πρέ-
πει να αλλάξει. Έχουν περάσει και τα χρόνια. Θα πρέπει να προ-
σέχουµε λίγο και το ζήτηµα της διοίκησης αποφάσεων, αλλά και
υπογραφών στα Υπουργεία. Προς θεού, να µην καταντήσουµε
στο να µην υπογραφεί κανένας, µε τον φόβο ότι θα µπει φυλακή
από µία µήνυση του οποιοδήποτε. Δεν θα λειτουργεί το κράτος
και θα καταντήσουµε Σαχάρα. Θα πρέπει να υπάρχει και να προ-
βλέψει ο νοµοθέτης ασφαλιστικές δικλείδες για τις αντικειµενικές
ευθύνες του οποιουδήποτε Υπουργού ή Υφυπουργού που υπο-
γράφει σε αυτό το κράτος, για να µην φοβούνται όλοι και για να
λειτουργεί εύρυθµα. Συµφωνώ µε το άρθρο 62. 

Συµφωνώ, επίσης, µε το άρθρο 101α για τις ανεξάρτητες
αρχές. 
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Για το άρθρο 16 έχει γίνει µεγάλη συζήτηση. Δεν θα µιλήσω
από ιδιωτική εµπειρία σε ιδιωτικά πανεπιστήµια. Αυτό που βλέπω
ως Έλληνας πολίτης από τη µεγάλη κόρη µου -και εύχοµαι και η
µικρή να τελειώσει κι αυτή ελληνικό πανεπιστήµιο-, είναι ότι δυ-
στυχώς, δεν υπάρχει αρχή και τέλος στα ελληνικά πανεπιστήµια.
Δεν αρέσει η εικόνα των κοµµάτων µέσα στα πανεπιστήµια. Δεν
µου άρεσε ποτέ. Δεν αρέσει στα σύγχρονα παιδιά, στη νεολαία.
Θα πρέπει να φύγουν τα κόµµατα και για να φύγουν τα κόµµατα,
πρέπει να υπάρχει ανταγωνισµός. Θα πρέπει να καθαρίσει το πα-
νεπιστήµιο. Θα πρέπει να ιδρύσουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια, δεν
θα πρέπει να τα φοβηθούµε. Ο ανταγωνισµός είναι υγιής. Μη
κερδοσκοπικές επιχειρήσεις, οι οποίες θα παρέχουν αξιοπρεπείς
και ελεγχόµενες από το κράτος υπηρεσίες εκπαιδευτικές, νοµίζω
είναι το άλφα και το ωµέγα για να δούµε την επόµενη µέρα. Να
µην γυρίσουµε πάλι πίσω στο ‘80. Να µην γυρίσουµε -όπως θέ-
λησε ο κ. Γαβρόγλου να µας γυρίσει µε το άσυλο και αυτά που
πέρασε πριν κάποιους µήνες, µε τα οποία διαφώνησα, καθώς και
πολλοί συνάδελφοι- την παιδεία πίσω. Πρέπει να είµαστε αντα-
γωνιστικοί και να δούµε την επόµενη µέρα, εάν θέλουµε η Ελ-
λάδα να πάει µπροστά και τα παιδιά µας.

Συµφωνώ µε το άρθρο 79 για τη συνταγµατική καθιέρωση των
ισοσκελισµένων προϋπολογισµών. Ναι, συµφωνώ ότι πρέπει να
µπει µία τάξη σε αυτό το κράτος, έστω και νοµοθετηµένη. 

Δεν συζητάµε για το άρθρο 103, για την οργάνωση δηµόσιας
διοίκησης και την αξιολόγηση. Τι να συζητήσουµε; Ότι ο καθένας
θα κάνει ό,τι θέλει, να µην ελέγχεται από κανέναν και να είµαστε
όλοι µία ωραία παρέα και να γίνεται ένα µπάχαλο, χωρίς κανέναν
έλεγχο; Όχι, πρέπει να µπει τάξη.

Άρθρο 3, για το ουδετερόθρησκο κράτος. Από όπου και να ξε-
κινήσουµε και να συζητήσουµε αυτή την διάταξη, θα πω στο
τέλος ότι διαφωνώ.

Στο άρθρο 44 για τα πρακτικά, συµφωνώ. 
Το άρθρο 54 για τη συνταγµατική καθιέρωση της απλής ανα-

λογικής σαν πάγιο εκλογικό σύστηµα να το δούµε, αλλά να κυ-
βερνάται και το κράτος. Δηλαδή κάποιοι έχουν στόχο το πρώτο
και το δεύτερο κόµµα να έχουν µικρή απόσταση σε βουλευτικές
έδρες, έτσι ώστε να µην κυβερνάται η χώρα και να υπάρχουν,
όπως είδαµε και ζήσαµε αυτή την περίοδο, συναλλαγές. Φαντα-
στείτε συναλλαγές µε εκατόν σαράντα πέντε-εκατόν πενήντα
έναν, φανταστείτε τι έχει να γίνει µε ενενήντα πέντε-εβδοµήντα
πέντε. Με ενενήντα πέντε το πρώτο κόµµα, µε εβδοµήντα πέντε
το δεύτερο και για να έχεις εκατόν πενήντα έναν να θέλεις πέντε
κόµµατα. Η σηµερινή εµπειρία µας εµένα µου λέει ότι θέλει πολύ
προσοχή η επόµενη µέρα, µε την απλή αναλογική. Πάρα πολύ
προσοχή, γιατί δεν θα λειτουργεί τίποτα αν το βάλουµε µαζί µε
ένα µη καλά οργανωµένο άρθρο 86.

Και να πω λίγα πράγµατα, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε,
για ένα λεπτό για το άρθρο 3. Κατανοώ τα «πιστεύω» της Κυβέρ-
νησης, κατανοώ τα ψηφίσµατα που έχουν κάνει. Δεν κατανοώ
τον λόγο για τον οποίο θέλουν να βγάλουν την ταµπέλα από το
κράτος και να το ονοµάσουν ουδετερόθρησκο ή να αφαιρέσουν
την επικρατούσα θρησκεία. Είναι σαφές ότι υπάρχει µία ιστορική
σύνδεση, την οποία θέλουν να αποτραβήξουν. 

Θα διαβάσω εν τάχει ένα κείµενο, για το λάθος που έκανε η Γαλ-
λία και θέλω να µείνει στα Πρακτικά, θα το καταθέσω και να λά-
βουν όλοι τις ευθύνες τους. Η Γαλλία είναι µία ευρωπαϊκή χώρα
µε 8% µουσουλµανικό πληθυσµό, περίπου πεντέµισι εκατοµµύρια
και µε πρώτη θρησκεία σε πιστούς τη µουσουλµανική, παρά το γε-
γονός ότι παραµένει µία χριστιανική χώρα. Σε µία έρευνα του
2016, το 28% των Μουσουλµάνων δήλωσε ότι θα υιοθετούσε ένα
σύστηµα αξιών αντίθετο µε αυτό της δηµοκρατίας, ποσοστό που
άγγιζε το 50% σε νέους δεκαπέντε έως είκοσι πέντε ετών. Ελπίζω
να παρακολουθείτε. Μέσα σε δέκα χρόνια, ο αριθµός των τζαµιών
και των αιθουσών προσευχής αυξήθηκε από χίλια εξακόσια σε
δυόµισι χιλιάδες. Ιδρύθηκαν επίσης έδρες ισλαµολογίας σε έξι πα-
νεπιστήµια και στα γαλλικά δικαστήρια. Εκδικάζουν συνεχώς µη-
νύσεις για αποµάκρυνση χριστιανικών συµβόλων από δηµόσιους
χώρους -αυτό που θέλετε να κάνετε εσείς-, όπως µία φάτνη στο
δηµαρχείο της πόλης Μπεζιέ, την οποία τοποθέτησε ο δήµαρχος
τα Χριστούγεννα ή ο σταυρός σε ένα άγαλµα του Πάπα Ιωάννη
Παύλου του Β’ που τοποθετήθηκε σε δηµόσιο χώρο το 2006. 

Συγχρόνως, η χώρα έζησε δολοφονικές επιθέσεις στο όνοµα
του Αλλάχ, µε περίπου τριακόσιους νεκρούς και εκατοντάδες
τραυµατίες. Η Γαλλία είναι αντιµέτωπη µε µία ζοφερή πραγµατι-
κότητα, την οποία αργά ή γρήγορα θα αντιµετωπίσουµε και
εµείς. 

Η αιτία της δεν είναι µόνο οι ορδές των λαθροµεταναστών, που
κατέκλυσαν τελευταία την Ευρώπη, ούτε η αποικιοκρατική πολι-
τική της Γαλλίας, που επέτρεψε στους κατοίκους των αποικιών
να εγκατασταθούν στη χώρα µε ένα πιο ευνοϊκό καθεστώς. Αιτία
είναι κυρίως ο ν.1905, ο οποίος διαχώρισε την Εκκλησία από το
Κράτος και δεν αναγνώριζε καµία επίσηµη θρησκεία στο σύν-
ταγµα της χώρας. Αυτό σήµαινε ότι κάθε θρησκεία ήταν αυτο-
χρηµατοδοτούµενη και ανεξάρτητη από το κράτος, το οποίο
ούτε θα διόριζε ούτε θα πλήρωνε τους ιερείς. Το 1905 όµως, στη
Γαλλία δεν υπήρχε το Ισλάµ. Ο νόµος ήταν τότε µία προσπάθεια
του γαλλικού κράτους να περιορίσει τον πολιτικό ρόλο της κα-
θολικής εκκλησίας. Εκατόν δεκατρία χρόνια µετά, ο νόµος αυτός
έχει γυρίσει µπούµερανγκ και λέω ότι στην Ελλάδα θα ζήσουµε
καταστάσεις, οι οποίες δεν είναι προβλέψιµες. Αυτό που γίνεται
αυτήν τη στιγµή µε τους µουφτήδες είναι απαράδεκτο. Θα
αφήσω και για όποιον ενδιαφέρεται αυτό το κείµενο. 

Επίσης, επειδή λέγονται πολλά για την εκκλησιαστική περιου-
σία, νοµίζω ότι το µέγεθος της εκκλησιαστικής περιουσίας έχει
καταγραφεί από τους επιστήµονες. Στην Εκκλησία ανήκει το
1,4% της περιουσίας του Κράτους. Όλα τα υπόλοιπα ανήκουν
στο δηµόσιο, στους ΟΤΑ και στα Υπουργεία.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να µη δηµιουργούµε δράκους, λοιπόν, εκεί που δεν υπάρχουν.
Να προσέξουµε τη θρησκεία µας για την επόµενη µέρα της Ελ-
λάδας και των παιδιών µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο Εκπαι-
δευτικό Πρόγραµµα της Βουλής «Ο Ρήγας και η Επανάσταση»
που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνά-
σιο Νίκαιας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Δηµητριάδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για
επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, στο Σύνταγµα αποτυπώνονται κοινωνικοί συσχετισµοί, αλλά
και αγώνες µιας ευρείας πολιτικής περιόδου και µε συγκεκριµένο
κοινωνικό πρόσηµο.

Εµείς θέλουµε αυτή η συνταγµατική αναθεώρηση να έχει
στίγµα, να έχει προοδευτικό πολιτικό πρόσηµο. Θέλουµε να απο-
τυπώνει τους κρίσιµους και σηµαντικούς κοινωνικούς και πολιτι-
κούς αγώνες της τελευταίας δεκαετίας, καθώς και τις αλλαγές
που έχουν γίνει, κάτι το οποίο σηµαίνει ότι πρέπει να τοποθετη-
θούµε στην υπάρχουσα συγκυρία, ενισχύοντας τη δηµοκρατία
και αποκρούοντας τον εθνικισµό και τον νεοφιλελευθερισµό,
ακριβώς γιατί εκπροσωπούµε µια νέα πολιτική και κοινωνική πλει-
οψηφία. 

Θέλουµε, εποµένως, να αξιοποιήσουµε θετικά την εµπειρία
της κρίσης και της κατάρρευσης του παλιού αναπτυξιακού µον-
τέλου και άρα να επουλωθούν τα τραύµατα που επέφερε η πε-
ρίοδος των µνηµονίων. Θέλουµε να αποκαταστήσουµε το
έλλειµµα δηµοκρατικής κυριαρχίας της χώρας µας, κατ’ αρχάς
από όλα αυτά τα οποία προκύπτουν από την προηγούµενη πε-
ρίοδο ως ανάγκες και είναι κυρίως τα πολιτειακά ζητήµατα, όπως
αυτά που έχουν εντοπιστεί ήδη, δηλαδή διαχωρισµός Κράτους-
Εκκλησίας, ευθύνη Υπουργών, εκλογή Προέδρου Δηµοκρατίας
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χωρίς διάλυση της Βουλής, ευθύνες Πρωθυπουργού και δηµο-
ψηφίσµατα στη λογική της άµεσης δηµοκρατίας.

Όµως στη βάση της ανασύνταξης που επιχειρούµε, εµείς επι-
κεντρώνουµε σε δύο πολύ σηµαντικές εκδοχές της συνταγµατι-
κής Αναθεώρησης, οι οποίες και βρίσκονται στον πυρήνα της
προσοχής µας ακριβώς γιατί αυτές έχουν βληθεί από την κρίση.
Αυτές είναι τα κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα, καθώς και τα
κοινά αγαθά, µαζί µε τον δηµόσιο χώρο. 

Τα κοινά αγαθά, των οποίων η προστασία και η διατήρησή
τους είναι στον πυρήνα της προσπάθειάς µας και του πολιτικού
µας σχεδίου, είναι οι κοινοί πόροι, φυσικά επινοήµατα, ανεξάντ-
λητοι και εξαντλήσιµοι, υλικοί και άυλοι και εξυπηρετούν τις
ανάγκες των χρηστών και των κοινωνών.

Δεύτερον, κάθε ένας και κάθε µία έχει δικαίωµα πρόσβασης
και χρήσης των κοινών αγαθών και πόρων, άµεσα ή έµµεσα, σύµ-
φωνα µε τις προϋποθέσεις που τίθενται από τον νόµο και σύµ-
φωνα µε τη φύση αυτού του πόρου ή του αγαθού.

Τρίτον, το κράτος ελέγχει και εγγυάται τη διασφάλιση της µη
εξάντλησης των πόρων και των κοινών αγαθών, στη βάση της
αρχής της αειφορίας, µε υποχρέωση διατήρησης και προστα-
σίας του πόρου.

Τέταρτον, τα κοινά αγαθά και οι πόροι µπορούν να τεθούν υπό
διαχειριστική ιδιοποίηση, µε όρους όµως που θέτει ο νόµος, υπό
την εγγύηση πάντοτε του κράτους υπέρ της κοινότητας και του
κοινωνικού συνόλου.

Πέµπτον, οι περιορισµοί στα δικαιώµατα των χρηστών κοινω-
νιών λαµβάνουν υπ’ όψιν πάντα το δηµόσιο συµφέρον και την
προστασία των κοινών αγαθών και αυτών των πόρων.

Έκτον, το κράτος και οι δήµοι ενισχύουν αυτές τις αυτόνοµες
πρωτοβουλίες των πολιτών, τα άτοµα και τα µέλη των νοµικών
προσώπων, σχετικά µε δραστηριότητες που αφορούν τα κοινά
αγαθά και τους κοινούς πόρους. 

Τα κοινά αγαθά θα πρέπει να γίνονται κατανοητά σε µια δια-
λεκτική σχέση µε τους κοινωνούς και τους χρήστες τους. Τα
κοινά προϋποθέτουν µια κοινότητα ανθρώπων που επωφελείται,
ενδιαφέρεται για τη διατήρηση του κοινού και τα διαχειρίζεται
µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο. Το κράτος αποτελεί τον εγγυητή κάθε
σχέσης που αποσκοπεί στη διαχείριση των κοινών αγαθών, τη
διατήρηση και την ανάπτυξη του κοινού επ’ ωφελεία των κοινω-
νών και των χρηστών. 

Τα κοινά πράγµατα, τα κοινά αγαθά συµπλέκονται µε την έν-
νοια του πόρου, δηλαδή µε µια φυσική ή τεχνητή πλουτοπαρα-
γωγική πηγή. Μιλάµε για τις πρώτες ύλες, δηλαδή. Ενδεικτικά
αναφέρω τον αέρα, το νερό, τα µεταλλεύµατα, το αλίευµα, το
διαδίκτυο, το κλίµα, το ραδιοφάσµα, τον πολιτισµό, το ανοιχτό
λογισµικό, την παραγωγή επιστηµονικής γνώσης. 

Το δικαίωµα των ανθρώπων στην πρόσβαση χρήσης του κοι-
νού αγαθού αντιστοιχεί σε µια υποχρέωση από το κράτος για τη
χρηστή διαχείριση του κοινού και τη διατήρησή του υπέρ του δη-
µόσιου συµφέροντος. Έχουµε πάρει νοµοθετικές πρωτοβουλίες
σ’ αυτή τη λογική, δηλαδή σχετικά µε το πώς το κράτος εξασφα-
λίζει τα κοινά αγαθά και υπέρ των πολιτών. 

Έχουµε πάρει συγκεκριµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, οι
οποίες είναι σ’ αυτήν την κατεύθυνση και τώρα θέλουµε να επι-
κυρωθούν και µε συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Θα αναφέρω δύο παραδείγµατα. Το πρώτο είναι το µειωµένο
τιµολόγιο ηλεκτρικού ρεύµατος στη δυτική Μακεδονία προς
όλους τους οικιακούς καταναλωτές της ιδίας περιφέρειας. Δη-
λαδή, έχουµε τη διαχείριση υπέρ του συνόλου των οικιακών κα-
ταναλωτών µιας περιφέρειας, ενός πλουτοπαραγωγικού πόρου
που δραστηριοποιείται και παράγεται σε µια συγκεκριµένη πε-
ριοχή στον συγκεκριµένο ενεργειακό άξονα.

Ένα δεύτερο παράδειγµα αυτής της αµοιβαιότητας που πρέ-
πει να υπάρχει είναι ότι στην εκµετάλλευση των υδρογονανθρά-
κων προβλέψαµε παρακράτηση ποσοστού επί των κερδών ως
προς το ασφαλιστικό σύστηµά µας, στη λογική της διαγενεακής
ευθύνης και αλληλεγγύης. Εποµένως, προτείνουµε πάνω στο ζή-
τηµα των κοινών αγαθών στο άρθρο 21 µία νέα παράγραφο, την
παράγραφο 7, όπου βασικά κοινωνικά αγαθά όπως το νερό και
η ηλεκτρική ενέργεια, καθώς και τα δίκτυα διανοµής τους, υπό-
κεινται σε καθεστώς δηµόσιας υπηρεσίας και τελούν σε δηµόσιο

έλεγχο. Βασικά κοινωνικά αγαθά, όπως είναι το νερό, η ηλεκτρική
ενέργεια και τα δίκτυα διανοµής, υπόκεινται σε καθεστώς δηµό-
σιας υπηρεσίας και τελούν σε δηµόσιο έλεγχο. Δηλαδή, η διατή-
ρηση του δηµόσιου ελέγχου στα βασικά κοινωνικά αγαθά
εξασφαλίζει τη συνέχεια της παροχής των σχετικών υπηρεσιών
σε προσιτές τιµές, προς όλους και σε υψηλή ποιότητα.

Η πρότασή µας είναι συγκεκριµένη και είναι η εξής: Βασικά
κοινωνικά αγαθά όπως το νερό, η ηλεκτρική ενέργεια και τα δί-
κτυα διανοµής τους υπόκεινται σε καθεστώς δηµόσιας υπηρε-
σίας και τελούν υπό δηµόσιο έλεγχο. Αυτή είναι συγκεκριµένα η
πρότασή µας.

Αυτή η πρόταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και όλες
οι άλλες προτάσεις είναι αυτές µε τις οποίες θα κατέβουµε στις
εκλογές, ακριβώς για να επικυρώσουµε ξανά αυτήν την προ-
οπτική και στην προοπτική της συνταγµατικής αναθεώρησης.

Όσον αφορά στα δικαιώµατα, επειδή ο χρόνος µου τελειώνει,
θα αναφερθώ λίγο επιγραµµατικά. 

Στο άρθρο 21, λοιπόν, κάνουµε παρέµβαση και ζητάµε αξιο-
πρεπές επίπεδο διαβίωσης και δικαίωµα στην υγεία. Η εµπειρία
της οικονοµικής κρίσης απέδειξε την ανάγκη για εντονότερη ρύθ-
µιση των κανόνων που τα θεµελιώνουν, προκειµένου να αποτρέ-
πεται αποτελεσµατικά κάθε ενέργεια αυθαίρετου περιορισµού
τους.

Στην παράγραφο 1, όσον αφορά το αξιοπρεπές επίπεδο δια-
βίωσης, την προστασία της οικογένειας, του γάµου, της µητρό-
τητας, των παιδιών, των νέων, των ηλικιωµένων, καθώς και των
ατόµων µε αναπηρία και των απόρων, προτείνουµε τη ριζική ανα-
διατύπωση της παραγράφου 1 του άρθρου 21, προκειµένου να
κατοχυρωθεί συνταγµατικά η κρατική εγγύηση µέσα από καθο-
λικές κοινωνικές υπηρεσίες και εισοδηµατικές ενισχύσεις ενός
αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης προς όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Στο άρθρο 21, στην παράγραφο 3 που αφορά το δικαίωµα της

υγείας, προτείνουµε τον εκσυγχρονισµό της παραγράφου 3 για
το δικαίωµα στην υγεία. Με την προτεινόµενη παρέµβαση, το
κράτος εγγυάται το δικαίωµα στην υγεία και υποχρεώνεται να
παρέχει καθολική πρόσβαση σε αποτελεσµατικές παροχές
υγείας µέσω του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Επίσης, στο άρθρο 22, στις παραγράφους 1, 2, 4 και 5 αναφε-
ρόµαστε και κατοχυρώνουµε τα δικαιώµατα στον χώρο της ερ-
γασίας, όπως είναι η ισότητα αµοιβής, ο κατώτατος µισθός, οι
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, η αρχή της εύνοιας, η απαγό-
ρευση επιτάξεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώνετε,
σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι προτεινόµενες διατάξεις από εµάς, λοιπόν, είναι και αυτές

στο οπλοστάσιό µας, ώστε στην επόµενη αναθεωρητική Βουλή,
όπου θα οδηγηθούµε ως Πλειοψηφία, να τις κατοχυρώσουµε,
διότι ο κοινωνικός και ο πολιτικός συσχετισµός µε βάση τον
οποίο έχουµε έρθει στην εξουσία είναι ισχυρός, δυνατός και θα
επιβεβαιωθεί ξανά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Η κ. Βούλτεψη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τώρα

τον λόγο για επτά λεπτά.
Ορίστε, κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση για την προ-

ηγούµενη συζήτηση. Υπάρχει κάποιος εδώ από τον ΣΥΡΙΖΑ να
µου εξηγήσει γιατί το πρωί χάθηκαν δύο ώρες; Ειλικρινά, δεν κα-
ταλαβαίνω, δηλαδή, τι θέλετε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Το λέτε σ’ εµάς αυτό;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν καταλαβαίνετε, δηλαδή; Εσείς τα θέ-

τετε τα θέµατα. Εσείς θέλετε να δεσµεύσετε την επόµενη Βουλή. 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Το αν δεσµεύει θα το συζητούσαµε σήµερα. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Από χτες ακούµε τα «είπα-ξείπα» του κ.
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Κατρούγκαλου και πώς δεσµεύεται ή δεν δεσµεύεται η Βουλή.
Και ρωτάω: Γιατί έγινε αυτή η συζήτηση; Δηλαδή, θα έχει ψηφί-
σει ο λαός, θα έχει πάει στην αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ και πολλοί
από εδώ θα είναι σπίτι τους και θέλετε να κυβερνάτε από το σπίτι
σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τώρα την πλειοψηφία την
έχουµε εµείς. Όταν την πάρετε εσείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, όχι
διαλογική συζήτηση. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν µπορείτε µε τη σηµερινή πλειοψηφία
να αποφασίσετε για την αυριανή Βουλή, γιατί θα έχει ψηφίσει ο
λαός. Στα υπουργικά έδρανα δεν θα είναι κανείς. Τι µου λέτε
τώρα; Εσείς τι θέλετε, δηλαδή; Να κυβερνάτε την Ελλάδα και
από το σπίτι σας;

Από δω και πέρα, κοιτάξτε, θέλετε να κάθεστε, να σηκώνεστε,
να ξαπλώνετε ανάσκελα κάτω, δεν παίζει κανέναν ρόλο. Ρόλο θα
παίξει ο λαός ο οποίος θα ψηφίσει και θα αποφασίσει. Όλα τα
υπόλοιπα τι είναι; Τι έχετε; Ολοκληρωτισµό στο DNA σας; Προ-
φανώς. Εσείς θέλετε σώνει και καλά, µε το ζόρι, όπως κάνατε και
στις πιο µαύρες εµφυλιοπολεµικές εποχές, να επιβάλετε το δικό
σας. Να έχετε χάσει και πάλι να επιβάλετε το δικό σας.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ποιος είναι ο ολοκληρωτισµός; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αφήστε τα αυτά. Δεν έχετε αποκηρύξει

τίποτα από αυτά που ξέρετε.
Μετά τον άθλιο αντικοινοβουλευτικό και αντισυνταγµατικό

τρόπο µε τον οποίον έχετε εξασφαλίσει εδώ την Πλειοψηφία σας
µε Βουλευτές δηλωσίες κυριολεκτικά οι οποίοι έκαναν δήλωση
νοµιµοφροσύνης εκ των προτέρων, αφού πρώτα ψήφισαν για τη
Μακεδονία….

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε... (δεν ακούστηκε)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυρία Παπακώστα, κάντε µου τη χάρη.
Το πρόβληµα του δηλωσία είναι η πρώτη δήλωση. Μετά υπο-

γράφει ό,τι του φέρουν.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κάντε µου τη χάρη, εγώ µιλάω τώρα. Τι θέλετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι δηλωσίες, διότι έκαναν δήλωση πα-

νοµοιότυπη, όπως σε άλλες εποχές και µάλιστα είναι Βουλευτές.
Λοιπόν, τελείωσε! Έκαναν δήλωση ότι θα ψηφίζουν και θα δίνουν
την ψήφο τους; Τελείωσε. Τι να συζητάµε τώρα; Δεν υπάρχει
λόγος να συζητάµε. Από εδώ και πέρα µπορείτε να κάνετε οτι-
δήποτε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): … (δεν ακούστηκε)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σε παρακαλώ πολύ. Άντε, τώρα, µην αρ-
χίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ πολύ! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κάνατε δήλωση ότι θα ψηφίζετε ό,τι σας

φέρει εδώ ο Τσίπρας. Αυτό τι είναι; Δήλωση. Έληξε.
Άλλωστε, δεν σας ενδιαφέρει καθόλου η συνταγµατική Ανα-

θεώρηση, διότι η συνταγµατική Αναθεώρηση που προτείνεται
εδώ είναι ανάλογη µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση που έγινε
στα Σκόπια και την οποία ψηφίσατε εσείς και η οποία είναι µη
συνταγµατική Αναθεώρηση. Δεν έγινε καµµία συνταγµατική Ανα-
θεώρηση στα Σκόπια. Παριστάνετε εσείς και ο Ζάεφ ότι έγινε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν έγινε; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Καµµία δεν έγινε! Δεν έγινε καµµία ανα-

θεώρηση. Το «Μακεδονία» έµεινε µέσα τουλάχιστον µία φορά. Η
διακήρυξη της ASNOM, το πιο αλυτρωτικό κείµενο έµεινε µέσα.
Δεν έκαναν καµµία. Έτσι γουστάρετε, απλώς γιατί θέλατε να δώ-
σετε τη Μακεδονία. Τελείωσε αυτό. Και µαζί σας την έδωσαν και
οι δηλωσίες. 

Αυτή η συνταγµατική Αναθεώρηση, λοιπόν, δεν έχει κανένα
νόηµα αυτή τη στιγµή. Στη διάρκεια του 2018 µε τι ασχοληθή-
κατε; Μπορείτε να µου πείτε; Έριξα µια µατιά στα πεπραγµένα
σας. Ασχοληθήκατε µόνο µε την παράδοση της Μακεδονίας. Στη
χώρα δεν συνέβαινε τίποτε! Ακόµη και όταν στο Μάτι έχασαν τη

ζωή τους εκατό συµπολίτες µας, συνάνθρωποί µας, ο Τσίπρας
ήταν στο Μόσταρ αγκαλιά µε τον Ζάεφ. Δεν γύρισε. Γύρισε αργά
το βράδυ να δώσει µια παράσταση. Με τίποτα δεν ασχοληθή-
κατε. Αυτός ήταν ο καηµός σας, να κάνετε τον Ζάεφ πρώτο ξά-
δερφο του Μεγαλέξανδρου, του Κύριλλου και του Μεθόδιου,
όποιου θέλετε. Προφανώς θα έχετε κάποιους πολύ σοβαρούς
λόγους για να το κάνετε αυτό. 

Ας µας εξηγήσει κάποιος τώρα γιατί εκεί που ο κ. Τσίπρας κα-
θόταν ήσυχος, µε τη συµµαχία του, µε τον κ. Καµµένο και τον
άφηνε να παίζει µε τα στρατιωτάκια του και είχε την ψήφο του,
ξαφνικά αποφάσισε να χαλάσει τη συµµαχία του; Γιατί; Δεν το
κατάλαβα.

Ο κ. Θεοδωράκης πάλι, ο οποίος έκανε τον σούπερ µεταρρυθ-
µιστή, ήρθε εδώ πέρα και είπε ότι θα µας αναδοµήσει, θα µας
κάνει άλλους, καλύτερους ανθρώπους, καλύτερη πολιτική ζωή
και ξαφνικά αυτό το όραµά του το εγκατέλειψε. Γιατί; Για τον
Ζάεφ; Δηλαδή, έτσι απλά, για τον Ζάεφ, διαλύουµε τα κόµµατα,
διαλύουµε τις συµµαχίες µας; Τι είναι αυτό; Αυτό, λοιπόν, µας
βάζει σε σκέψεις και βάζει όλους τους Έλληνες και σε σκέψεις.
Και έξω να βγείτε, όλοι οι Έλληνες λένε ότι όσοι ψηφίσατε µέσα
εδώ κάνατε συναλλαγή. Δεν υπάρχει Έλληνας που να πιστεύει
κάτι άλλο. 

Πείτε µου, λοιπόν, τώρα µε τι ασχοληθήκατε το 2018, εκτός
από τον Ζάεφ. Με τίποτα! Δεν υπήρχε πρόβληµα µε τις τράπεζες
και τα κόκκινα δάνεια το 2018; Τίποτα δεν κάνατε! Ζάεφ και ξερό
ψωµί, λες και δεν είχαµε άλλο πρόβληµα! Τα θυµηθήκατε όλα
αυτά µετά την ψήφιση της συµφωνίας. Μόλις ψηφίσατε, άρχισε
ο κ. Δραγασάκης, ο ένας, ο άλλος, να λέει «παιδιά, τι θα γίνει µε
τα κόκκινα δάνεια, µε τις τράπεζες». Ενώ το 2018 οι τράπεζες
έχασαν το 50% της χρηµατιστηριακής τους αξίας και δεν το λέ-
γατε. Τι κάνατε; Κρύψατε το πρόβληµα των τραπεζών κάτω από
τις Πρέσπες και τώρα εµφανίσατε το πρόβληµα των τραπεζών
για να ξεχαστεί η Συµφωνία των Πρεσπών. Διότι, αν το 2018
έβγαινε ένας από σας και έλεγε «παιδιά, οι τράπεζες έχουν πρό-
βληµα, πρέπει να ανακεφαλαιοποιηθούν, έχουν χάσει» κ.λπ., θα
γύρναγε όλος ο κόσµος και θα σας έλεγε: «Τότε τι ασχολείσαι
µε τον Ζάεφ, Χριστιανέ µου, και πας και έρχεσαι, ενώ εδώ καταρ-
ρέει το άπαν σύµπαν και οι τράπεζες και εσύ τρέχεις στον Ζάεφ,
τον Νίµιτς, τον Σόρος και όλη την παρέα του;». Αυτό θα έλεγαν.
Κρύβατε, λοιπόν, τις τράπεζες. 

Αφού τώρα λοιπόν πληρώσατε το γραµµάτιο «Μακεδονία», εµ-
φανίζετε το πρόβληµα µε τις τράπεζες. Τώρα φούντωσε το πρό-
βληµα των τραπεζών και άρχισαν όλοι να λένε «τι θα γίνει», «πώς
θα γίνει», «πού είναι», «πώς είναι» κ.λπ.. Πάρτε να δείτε τις ηµε-
ροµηνίες. Με το 2018 δεν ασχολήθηκε κανείς σας -ούτε Υπουρ-
γός ούτε κανένας- µε τις τράπεζες.

Τώρα, λοιπόν, άντε πάλι να κλέψουµε το ενδιαφέρον του ελ-
ληνικού λαού µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση και αν αυτό δε-
σµεύει και αν αυτό δεν δεσµεύει, ενώ το πρόβληµα των τραπεζών
υπάρχει. Τώρα που µιλάµε, το πρωί που λέγατε όλα αυτά τα
οποία λέγατε εδώ, αυτό το πρόβληµα σοβούσε και υπάρχει. Και
αυτό το πρόβληµα θα εµφανιστεί. Όµως, στο µεταξύ εσείς πιθα-
νόν να µας εµφανίσετε ένα άλλο θέµα, για παράδειγµα το θέµα
της Θράκης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου για ένα λεπτό ακόµα. 
Διότι εδώ βλέπουµε και είναι σαφές ότι έχετε τον προσανατο-

λισµό να δώσετε το ζήτηµα της εκλογής του Μουφτή. Λέει ο κ.
Τσίπρας: «Δεν είναι διµερές θέµα µε τη Χάλκη. Εγώ θέλω να
δώσω το δικαίωµα στους µουσουλµάνους, στη µειονότητα, να
εκλέγει τον Μουφτή». Έλα, όµως, που το «θέλω» του συµπίπτει
µε το «θέλω» του Ερντογάν. Και πώς γίνεται αυτό το «θέλω» του
Τσίπρα να συµπίπτει µόνο µε τον Ζάεφ, µε τον Ερντογάν, µε
όποιον άλλον, εκτός από το «θέλω» του ελληνικού λαού;

Τώρα, λοιπόν, θα δηµιουργήσετε πρόβληµα στη Θράκη, γιατί
τους το είχατε υποσχεθεί. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τι είναι αυτά που λέτε; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τους το είχατε υποσχεθεί! Πριν από τις

εκλογές του Ιανουαρίου του 2015, ο ΣΥΡΙΖΑ κυκλοφόρησε φυλ-
λάδιο στα τουρκικά, το οποίο µοιράσατε στην µειονότητα και
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υποσχεθήκατε εκλογή του Μουφτή. Στα τουρκικά! Αυτοί είστε!
Αν τώρα, λοιπόν, θέλετε να ξεπληρώσετε και αυτό το γραµµάτιο,
το θέλει και ο Ερντογάν, δεν έχετε κανένα πρόβληµα να το κά-
νετε και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε. 
Και επειδή µας έχετε ζαλίσει και το κεφάλι µε την Ισπανία και

τον Σάντσεθ, έχω κακά νέα, γιατί ο Σάντσεθ συµµάχησε και
αυτός µε τους εθνικιστές Βάσκους, µε τους αυτονοµιστές Κατα-
λανούς. Τώρα οι Καταλανοί τον πιέζουν για αυτοδιάθεση και σή-
µερα δεν θα ψηφίσουν τον προϋπολογισµό. Ο φίλος σας ο
Σάντσεθ, που τόσο πολύ τον έχετε περί πολλού µε τις κυβερνή-
σεις µειοψηφίας, θα πέσει. Άντε, καλοµελέτα κι έρχεται και για
εσάς! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό επί προσωπικού. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν ήθελα να κάνω χρήση ούτε του ενός λεπτού που ο Κανο-
νισµός µου δίνει όταν πρόκειται για ζητήµατα επί προσωπικού.

Κύριε Πρόεδρε, προφανώς κάποιοι συνάδελφοι, όπως η προ-
λαλήσασα συνάδελφος, δεν έχουν κατανοήσει σε τι περιβάλλον
ζούµε. Η τελευταία αποστροφή στο τελείωµα της τοποθέτησής
της ήταν άσχετη µε το αντικείµενο το οποίο κουβεντιάζουµε. Ο
Κανονισµός ορίζει ότι ο Βουλευτής πρέπει να µιλά…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με ό,τι θέλω θα µιλάω. Ό,τι θέλω θα
κάνω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βούλτεψη,
σας παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Θέλω να πω ότι εγώ δεν µιλάω στη
Βουλή µε τρόπο που συνάδει «τσακώνοµαι για την µπουγάδα».
Μιλώ θεσµικά. 

Όσοι θέλουν να το κάνουν, παρακαλώ να το κάνουν έξω από
αυτήν την Αίθουσα και όχι πάντως εδώ και παρουσία µου. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν θα µας πεις και σε ποια Αίθουσα θα
είµαστε. Θα µε κρίνει ο λαός.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Όλοι είµαστε εκλεγµένοι από τον ελ-
ληνικό λαό και ουδείς, αν δεν αντιλαµβάνεται που βρίσκεται, νο-
µιµοποιείται να στρέφεται κατά αιρετών αντιπροσώπων του λαού
µε τον τρόπο που κάποιοι σκέφτονται να στρέφονται το τελευ-
ταίο διάστηµα και τους χαρακτηρίζει.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μην ξύνεστε στη γκλίτσα του τσοπάνη!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Εκείνο το οποίο θέλω να πω, κύριε
Πρόεδρε, είναι το εξής. Ακούστε, η τελευταία αποστροφή του
λόγου της προλαλήσασας συναδέλφου κινδυνεύει να µας δηµι-
ουργήσει διπλωµατικό επεισόδιο. Πολλές από τις παρατηρήσεις
τις οποίες έκανε δηµιουργούν κινδύνους, διότι οτιδήποτε λέγεται
σε αυτή τη Βουλή έχει και χαρακτήρα νοµικής δέσµευσης ιδίως
για τα εξωτερικά ζητήµατα. Άρα, κάποιοι δεν έχουν καταλάβει τι
ρόλο παίζουµε εδώ οι Βουλευτές και νοµίζουν ότι πρέπει από το
στόµα µας να εκπορεύεται οτιδήποτε χαϊδεύει αυτιά.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, πού είναι το προσωπικό
ζήτηµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Νοµίζω ότι το προ-
σωπικό έληξε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Τέλος, λυπάµαι πολύ –θα σας πω πού
είναι το προσωπικό- διότι η προλαλήσασα συνάδελφος, κύριε
Πρόεδρε, έκανε το ολίσθηµα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όταν θα έρθει η ώρα να λογοδοτήσεις,
όλα θα είναι γραµµένα εκεί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κυρία Βούλτεψη. Μην κάνετε διάλογο! Μη διακόπτετε!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όταν αναφερόµαστε σε εθνικά θέµατα…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μη µε ανακαλείς εσύ στην τάξη. Δεν µπο-

ρείς! Εσύ να κάνεις τη δουλειά σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, ε; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): ...να αποκαλέσει «δηλωσίες» Βουλευ-
τές του ελληνικού Κοινοβουλίου ούσα κόρη αείµνηστου αντιστα-
σιακού ο οποίος πολέµησε –διαφωνώ για εκείνα τα οποία
πολέµησε-…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο οποίος δεν έκανε δήλωση...
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): …απέναντι σε εκείνους οι οποίοι επέ-
βαλαν δηλώσεις µετανοίας και ήρθε να το απευθύνει ως ύβρη…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσύ δεν δικαιούσαι να µιλάς γι’ αυτό!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): …κόρη κορυφαίου αντιστασιακού, σε
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άκου τώρα!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Διότι, αγαπητοί
συνάδελφοι, ψηφίζουν κατά συνείδηση νοµοσχέδια όχι εν λευκώ
-και αυτό πρέπει να το αποσαφηνίσουµε-, αλλά νοµοσχέδια µε
τα οποία συγκλίνουµε επ’ ωφελεία του ελληνικού λαού. Να στα-
µατήσει αυτή η σπέκουλα, να σταµατήσει αυτή η στοχοποίηση.

Και παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, το Προεδρείο σας
να τα λαµβάνει αυτά υπ’ όψιν, ώστε να προστατεύσει τον θεσµό
του Βουλευτή από κακοήθειες, από δηµαγωγίες και από συνα-
δέλφους οι οποίοι δεν κατανοούν τη θέση τους εδώ.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βάκη, ας µη

δώσουµε συνέχεια σε αυτό το θέµα, γιατί ξεφεύγουµε από το
Σύνταγµα και συζητάµε άλλα θέµατα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ποιο είναι το προ-
σωπικό;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έκανε αναφορά στο όνοµα του πατέρα
µου και σε εµένα. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Δεν αναφέρθηκα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Της δώσατε τον λόγο χωρίς να αναφερ-
θεί το όνοµά της και δεν θα απαντήσω εγώ που αναφέρθηκε σε
εµένα; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Βάκη είναι
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος.

Ορίστε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχω δικαίωµα ως Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπος. Λυπάµαι πραγµατικά για το προηγούµενο συµβάν και για
χαρακτηρισµούς όχι µόνο σε αυτόν στον οποίο κατέφυγε η κ.
Βούλτεψη, αλλά και γενικότερα για άλλους που έχουν ακουστεί
τον τελευταίο καιρό. Έχουµε ακούσει για Βουλευτές δηλωσίες,
για ρετάλια, για κουρελούδες.

Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι όλη αυτή η φρασεολογία το
µόνο που καταφέρνει είναι να δηλητηριάζει, να γεµίζει τοξικότητα
τον χώρο του Κοινοβουλίου, τον ναό της δηµοκρατίας και να
απαξιώνει πλήρως το πολιτικό σύστηµα. Γνωρίζετε πολύ καλά
ποιοι αποσπούν την πολιτική υπεραξία από αυτά τα φαινόµενα.
Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, η Βουλή απαρτίζεται από Βουλευτές, όχι από κόµ-
µατα ή Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Και το Σύνταγµα είναι σαφές:
Ο κάθε Βουλευτής ψηφίζει κατά συνείδηση. Ας το έχουµε κατά
νου.

Και τελειώνω -και ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση χρόνου-
µε το εξής: Όταν αναφερόµαστε σε εθνικά θέµατα -όλα αυτά κα-
ταγράφονται στα Πρακτικά- ας είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.
Τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και τα εθνικά θέµατα τα ρυθµί-
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ζουν διεθνείς συµβάσεις, Υπουργεία Εξωτερικών και οι αρµόδιοι
παράγοντες, θεσµικοί και πολιτικοί.

Θα παρακαλούσα να αποφεύγονται παραπολιτικά, σενάρια
περί φυλλαδίων ή δεν ξέρω τι άλλο. Διαφορετικά, αν έχετε απο-
δείξεις, ας τις καταθέσετε. Ας είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.
Δεν παίζουµε µε εθνικά θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ο κ.
Στογιαννίδης έχει τον λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βούλτεψη,
δεν υπάρχει προσωπικό. Σε τι συνίσταται το προσωπικό; Πείτε
µου.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. Εγώ µίλησα
από το Βήµα και είπα τη γνώµη µου. Δεν εννοώ να µε ανακαλεί
στην τάξη ούτε η κ. Βάκη ούτε η κ. Παπακώστα. Η κ. Βάκη δεν
έχει κανένα δικαίωµα. Το 2014 εδώ µας λέγατε «µνηµονιακούς
εγκληµατίες» και ότι έχουµε χούντα µε κοινοβουλευτικό µανδύα.
Εποµένως, δεν θα µου κάνετε εσείς µαθήµατα κοινοβουλευτι-
σµού. Είστε οι τελευταίοι, οι πιο ανίκανοι και οι πιο άχρηστοι για
κάτι τέτοιο. Καταλάβατε;

Λοιπόν, στην κυρία από δω, στην κ. Παπακώστα, δώσατε τον
λόγο, ενώ δεν αναφέρθηκε το όνοµα της. Αυτός που κάνει δή-
λωση είναι δηλωσίας. Και δεν έχει κανένα δικαίωµα να µιλάει για
κανέναν, γιατί αυτοί που θα µιλούν πρέπει να λένε και ποιοι έκα-
ναν δήλωση. Αυτή έκανε δήλωση, κάποιοι άλλοι έκαναν δήλωση.
Εµείς όχι.

Λοιπόν, δεν δικαιούνται...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

επί προσωπικού.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχεις προσωπικό περισσότερο από

το δικό µου. Ούτε στην οικογένειά σου, ούτε τίποτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τελείωσε το προ-

σωπικό.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εγώ θα µιλάω και για τα εθνικά θέµατα

και για τη συνταγµατική Αναθεώρηση και για ό,τι θέλω και δεν
θα σας δίνω λογαριασµό. Το καταλάβατε; Λογαριασµό δίνω στον
ελληνικό λαό, όχι σε σας που τροµάζετε µόλις σας λέµε ότι θα
λογοδοτήσετε και για τη Μακεδονία και για τη Θράκη. Γι’ αυτό
τροµάζετε.

Ευχαριστώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όλοι λογοδοτούµε. Να µην διασπείρουν

ψευδείς ειδήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Στογιαννίδη,

έχετε τον λόγο για να συνεχίσουµε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το αν είναι ικανοί ή ανίκανοι οι Βουλευτές του

ΣΥΡΙΖΑ αυτό θα το κρίνει ο ελληνικός λαός. Τους χαρακτηρι-
σµούς, λοιπόν, σας τους επιστρέφω. Δεν είναι σωστό όµως να
χαρακτηρίζουµε τους Βουλευτές.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αφήστε τα σωστά και τα λάθη. Δεν τα δε-
χόµαστε από εσάς!

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ωραία, αν εσείς δεν το δέχεστε,
τόση ώρα ακούγαµε την τοποθέτησή σας που δεν είχε καµµία
σχέση µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Στογιαννίδη,
παρακαλώ µπείτε στο θέµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Δεν δεχόµαστε από εσάς, κυρία
Βούλτεψη, µαθήµατα πατριωτισµού. Δεν είστε περισσότερο πα-
τριώτισσα από εµένα! 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Στο θέµα, λοιπόν, αυτήν την
πρόθεση είχα, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν µπορεί να µας προσβά-
λει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Να ανακαλέσει τα περί
ανικανότητας ή ικανότητας.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όλη µέρα βρίζατε και τολµάτε να µιλάτε!
Εσείς βρίζατε όλη µέρα το 2014!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Δεν δεχόµαστε µαθήµατα πα-
τριωτισµού από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Ηγουµενίδη.

Κύριε Στογιαννίδη, συνεχίστε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ανέβηκα στο Βήµα για να µι-

λήσω για τη συνταγµατική Αναθεώρηση.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βούλτεψη,

αφήστε τον άνθρωπο να µιλήσει.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Πρέπει να τον προστατεύσετε, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δεν µπορούµε να δεχόµαστε

τις προσβολές σας.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όλη µέρα βρίζατε!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δεν σας έβρισε κανείς.
Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσει κανονικά ο χρόνος.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να εστιάσω σε ορι-

σµένα άρθρα υπερθεµατίζοντας το γιατί πρέπει να υπάρξει Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος επί συγκεκριµένων κοινωνικών
δικαιωµάτων τα οποία, δυστυχώς, αν και τα θεωρούσαµε προ-
στατευµένα και απολύτως ενταγµένα στο νοµικό µας πολιτισµό,
τελικώς διαπιστώσαµε ότι στην εποχή της κρίσης αµφισβητήθη-
καν ή και καταπατήθηκαν µε απλές ερµηνευτικές προσεγγίσεις.

Τα τόσα χρόνια κρίση µάς έδωσαν µαθήµατα για το πώς πρέ-
πει να νοµοθετούµε. Επειδή όµως τα µαθήµατα αυτά θα τα ξε-
χάσουµε στη στροφή της ανάκαµψης, πρέπει να τα
µετουσιώσουµε σε συνταγµατικές επιταγές, ώστε αν παραστεί
ποτέ και πάλι ανάγκη τα αξιολογικά κριτήρια της κοινωνίας µας
να παραµείνουν αταλάντευτα.

Και γίνοµαι συγκεκριµένος. Όλα αυτά τα χρόνια της οικονοµι-
κής κρίσης µε πληθώρα νοµοθετηµάτων κινδύνεψε το αξιοπρε-
πές επίπεδο διαβίωσης πολλών συµπολιτών µας. Πρόκειται για
το απόλυτο κοινωνικό αγαθό το οποίο συνθετικά προσεγγίζουν
διάφορες διατάξεις του Συντάγµατος µας, αλλά καµµία δεν το
αναγορεύει σε αυτοτελώς προστατευόµενο δικαίωµα.

Εµείς µε µία εκ βάθρων αναδιατύπωση του άρθρο 21 παράγρα-
φος 1 προασπιζόµενοι την οικογένειά, τον γάµο, τη µητρότητα, τα
παιδιά, τους νέους, τους ηλικιωµένους τα άτοµα µε αναπηρία και
τους άπορους εξασφαλίσουµε µια συνολική προστασία των κοι-
νωνικών δικαιωµάτων κινούµενοι στον ευρύτερο άξονα της δια-
σφάλισης του εγγενή αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης το οποίο
µε κανέναν τρόπο και σε καµµία περίσταση δεν πρέπει καταλυθεί.
Το σηµαντικότερο µάλιστα είναι το επίπεδο διαβίωσης στο οποίο
αναφέρεται η εν λόγω διάταξη και το οποίο πρέπει να διατηρεί ο
νοµοθέτης σε κάθε µέτρο που λαµβάνει. Δεν είναι µια αόριστη νο-
µική έννοια, αλλά κάθε φορά θα καθορίζεται µε ελέγξιµες επιστη-
µονικές µεθόδους οι οποίες υποχρεωτικώς θα λαµβάνουν υπ’ όψιν
τις επίκαιρες αντικειµενικές κοινωνικές συνθήκες.  

Κάθε, λοιπόν, νοµοθέτηµα, θα τίθεται στην κρίση του δικαστή,
ο οποίος θα αποφαίνεται περί της συνταγµατικότητάς του µόνον
εφόσον διατηρείται το καθορισθέν από τις εκάστοτε ισχύουσες
συνθήκες αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης.

Τίθεται, δηλαδή, ένα υπερκριτήριο συνταγµατικότητας, το
οποίο θέτει ως κυρίαρχο γνώµονα νοµοθέτησης τον άνθρωπο
που τα τελευταία χρόνια έγινε αριθµός και υποτάχθηκε σε ένα
υποτιθέµενο γενικό συµφέρον. Αυτή η διασφάλιση θα παρέχεται
σε όλους µέσω καθολικών κοινωνικών υπηρεσιών και εισοδηµα-
τικών ενισχύσεων. Πρόκειται για διάταξη µε πρακτικές και κανο-
νιστικές συνέπειες, η οποία ως ευρύτερη έννοια εµπεριέχει το
δικαίωµα στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα που προτείνει η Νέα
Δηµοκρατία. Εµείς δεν µιλάµε απλώς για την εξασφάλιση ενός
ελάχιστου εισοδήµατος, αλλά για εργαλείο ορθής νοµοθέτησης.

Περαιτέρω θα ήθελα να αναφερθώ στην προτεινόµενη παρά-
γραφο 3 του άρθρου 21, µε την οποία το δικαίωµα στην υγεία
µετατρέπεται από κρατική µέριµνα σε κοινωνικό δικαίωµα. Το
κράτος δεν µεριµνά απλώς για την υγεία των πολιτών του, αλλά
εγγυάται για την υγεία αυτών, υποχρεούµενο να παρέχει καθο-
λική πρόσβαση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το οποίο κατοχυρώ-
νεται πλέον και συνταγµατικά.

Επίσης, σηµαντική είναι η πρόταση προσθήκης νέας παραγρά-
φου µε τον αριθµό 7 στο άρθρο 21, µε την οποία για πρώτη φορά
διασφαλίζονται τα βασικά κοινωνικά αγαθά, όπως το νερό, η ηλε-
κτρική ενέργεια και τα δίκτυα διανοµής τους. Τα αγαθά αυτά
προτείνουµε ρητώς να υπαχθούν σε καθεστώς δηµόσιας υπηρε-
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σίας και να τελούν σε δηµόσιο έλεγχο. Σε όποια χώρα το νερό
πέρασε στην ιδιωτική πρωτοβουλία, µετά ξαναγύρισε στον κρα-
τικό έλεγχο, βλέπε Μεγάλη Βρετανία. Αυτό, άλλωστε, είπε και το
Συµβούλιο της Επικρατείας, κρίνοντας αντισυνταγµατική την
ιδιωτικοποίηση της ΕΥΔΑΠ.

Και έρχοµαι τώρα στο άρθρο 22, όπου µε τις προτάσεις µας
διευρύνουµε την προστασία της εργασίας, των συλλογικών και
εργασιακών δικαιωµάτων, του δικαιώµατος στην κοινωνική
ασφάλιση. Βασική έκφανση της αρχής της ισότητας αποτελεί η
αρχή της ίσης µεταχείρισης. Δυστυχώς, µε νόµους των προηγού-
µενων κυβερνήσεων είδαµε πράγµατα που δεν τα πιστεύαµε.
Αναφέροµαι στην πράξη υπουργικού συµβουλίου, στην 6η ΠΥΣ
του 2012, η οποία απορρύθµισε πλήρως τις εργασιακές σχέσεις
και στην οποία είδαµε την απίστευτη διάκριση σε βάρος της νε-
ότητας µε υποκατώτατους µισθούς.

Η λογική αυτή της µισθολογικής ανισότητας µε κριτήριο την
ηλικία επηρέασε µε απίστευτο κυµατισµό και άλλα νοµοθετούντα
όργανα, όπως τις διαιτητικές επιτροπές του ΟΜΕΔ, οι οποίες µε
τη σειρά τους εξέδιδαν διαιτητικές αποφάσεις µε διαφοροποίηση
µισθών ανάλογα µε το αν έχουµε παλαιούς ή νέους εργαζόµε-
νους. Η προστασία της νεότητας, που τελεί υπό την αιγίδα του
κράτους -άρθρο 21 παράγραφος 3- επιβάλλει την ιδιαίτερη µέ-
ριµνα απέναντι στην κατηγορία των νέων εργαζοµένων, οι οποίοι
έχουν το ίδιο δικαίωµα µε τους µεγαλύτερους σε ένα αξιοπρεπές
επίπεδο διαβίωσης, αλλά και ευθεία αξίωση για ίση και δίκαιη
αµοιβή.

Για κανέναν, άλλωστε, δεν µπορεί να γίνει ανεκτή µισθολογική
διάκριση που εδράζεται σε στοιχεία τυχαία, άσχετα ή συγκυ-
ριακά. Διάκριση µε βάση το τυπικό και συγκυριακό στοιχείο της
ηλικίας και όχι µε βάση το ουσιαστικό κριτήριο του είδους, της
ποιότητας και της ποσότητας της εργασίας είναι ατεκµηρίωτη.

Η δυσµενής διαφοροποίηση του εργασιακού καθεστώτος των
νέων εργαζοµένων παρίσταται εντελώς ευκαιριακή και έχει χα-
λαρό και ασταθή δεσµό µε τον υποτιθέµενο σκοπό της καταπο-
λέµησης της οικονοµικής κρίσης και της ανεργίας. Παραβιάζει,
δε, το Διεθνές και Κοινοτικό Δίκαιο, το οποίο έχουν διαπλάσει
δύο βασικές αρχές: Η αρχή της απαγόρευσης των διακρίσεων
µε κριτήριο το είδος της σύµβασης εργασίας ή το χρόνο σύνα-
ψης και η αρχή της απαγόρευσης διακρίσεων µε κριτήριο την
ηλικία.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 86. Το άρθρο
86 διαφοροποιήθηκε το 2001. Πολλοί σήµερα το κατηγορούν, το
θεωρούν κατάπτυστο. Θέλω, όµως, να θυµίσω ότι σήµερα, σε
αυτήν τη Βουλή, υπάρχουν άνθρωποι που το υπερασπίστηκαν το
2001. Ένας από αυτούς δεν ανέβηκε σε αυτό το Βήµα να ζητήσει
συγγνώµη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον επόµενο οµιλητή, που είναι ο κ. Δήµας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα την Αναθεώρηση του Συντάγµατος και, δυ-

στυχώς, στην κυβερνητική πρόταση δεν συµπεριλαµβάνεται το
άρθρο 16 στα υπό αναθεώρηση άρθρα. Δεν νοείται Αναθεώρηση
του Συντάγµατος χωρίς την αναθεώρηση του άρθρου 16. 

Στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος όλοι οι Βουλευτές καλού-
µαστε να ξεπεράσουµε τα στενά κοµµατικά όρια και να αναλά-
βουµε τις ευθύνες µας απέναντι στην κοινωνία, την ιστορία, τα
παιδιά µας και τις επόµενες γενεές. Συνεπώς, πρέπει να µπο-
ρούµε να ξεπεράσουµε κοµµατικές εµµονές, οι οποίες φθάνουν
να είναι έως και αναχρονιστικές.

Θέλω να σας δώσω κάποια στοιχεία για τους Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ, που βρήκα στην επίσηµη ιστοσελίδα της Βουλής των Ελ-
λήνων. Σαράντα ένας Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έχουν σπουδάσει
σε πανεπιστήµια του εξωτερικού. Μάλιστα, αν αφαιρέσουµε το
γεγονός ότι δεκαοκτώ Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν πτυχίο
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, θα βγάλετε το συµπέρασµα ότι σχε-
δόν ένας στους τρεις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που έχουν πτυχίο
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, έχουν σπουδάσει στο εξωτερικό. 

Αυτοί οι σαράντα ένας Βουλευτές πλήρωσαν δίδακτρα σε ξένα
πανεπιστήµια και άφησαν συνάλλαγµα σε ξένες χώρες. Εάν
αυτοί οι σαράντα ένας Βουλευτές δεν υπερψηφίσουν την αναθε-
ώρηση του άρθρου 16, τότε θα υπάρχει µία τροµερή ανακολου-
θία µεταξύ προσωπικών επιλογών και πολιτικών επιλογών. Πολύ
απλά µόνο κρατικά πανεπιστήµια για τους άλλους, όχι όµως για
τους εαυτούς µας.

Και αν κάποιος πάει και κάνει την αντίστοιχη αναλογία στα
µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου, θα δείτε ότι ένα στα δύο µέλη
του Υπουργικού Συµβουλίου έχει σπουδάσει στο εξωτερικό. Τι
υποκρισία!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Γι’ αυτό είµαστε σοφοί.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Μακάρι να ήσασταν σοφοί. Αν είστε σοφοί,

τότε θα υπερψηφίσετε και την αναθεώρηση του άρθρου 16.
Το χειρότερο, όµως, είναι πως ο ΣΥΡΙΖΑ αυτοπροβάλλεται ως

προοδευτικό κόµµα και κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία ως συν-
τηρητικό κόµµα. Και αναρωτιέµαι εγώ: Είναι προοδευτικό, άραγε,
να κρατάς την Ελλάδα, τη µόνη χώρα στον κόσµο η οποία δεν
δίνει τη δυνατότητα στην ίδρυση µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών
πανεπιστηµίων; Προφανώς και όχι. Είναι ο ορισµός της συντή-
ρησης ενός αναχρονιστικού µοντέλου. 

Η υποκρισία, όµως, κάποιων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ είναι
ακόµα µεγαλύτερη, ειδικά όσων κάνουν ή έχουν κάνει ακαδη-
µαϊκή καριέρα στο εξωτερικό σε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, ξέ-
ρετε σε αυτά που οι φοιτητές πληρώνουν δίδακτρα για να
φοιτήσουν.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν: Δεν θα είναι υποκρισία αν τέως Υπουργός
που έλεγε στη Βουλή ότι έχει εργαστεί ως ερευνητής καθηγητής
στα Πανεπιστήµια του Χάρβαρντ, της Οξφόρδης, του Μαρβούρ-
γου, ψηφίσει εναντίον της αναθεώρησης του άρθρου 16;

Δεν θα είναι υποκρισία αν νυν Υπουργός που δίδασκε στο Πα-
νεπιστήµιο του Κεντ, ψηφίσει εναντίον της αναθεώρησης του άρ-
θρου 16;

Δεν θα είναι υποκρισία αν νυν Υπουργός που έχει διδάξει ως
επισκέπτης καθηγητής ή προσκεκληµένος οµιλητής στην Οξ-
φόρδη, στο Columbia, στο NYU, στο Humboldt, στο LSE, στο
Νέο Δελχί, στο Roskilde και την Ορλεάνη, ψηφίσει εναντίον της
αναθεώρησης του άρθρου 16;

Δεν θα είναι υποκρισία αν νυν Βουλευτής που έχει διδάξει στο
Μίντλσεξ, στο Λάνγκαστερ, στην Πράγα, στο Πεκίνο, στο Πρίν-
στον, στο Ρίο ντε Τζανέιρο και είναι ιδρυτικό µέλος της Νοµικής
Σχολής του Πανεπιστηµίου του Μπίρµπεκ, αλλά είναι και ιδρυτικό
µέλος της Νοµικής σχολής του Πανεπιστηµίου της Κύπρου, ψη-
φίσει εναντίoν της αναθεώρησης του άρθρου 16;

Δεν θα είναι υποκρισία εάν νυν Υπουργός που έχει διδάξει στο
Χάρβαρντ και στο Queen’ s College, ψηφίσει εναντίον της ανα-
θεώρησης του άρθρου 16;

Όταν απολαµβάνεις προσωπικά τα προνόµια των µη κρατικών
πανεπιστηµίων στο εξωτερικό και δεν τα επιτρέπεις στη χώρα
σου, τότε είσαι υποκριτής, για να µην πω τίποτα χειρότερο. Άν-
θρωποι που σπούδασαν ή διδάσκουν ακόµα και σήµερα σε ξένα
πανεπιστήµια, στερούν το δικαίωµα σε Έλληνες να σπουδάσουν
αυτό που επιθυµούν στη χώρα τους και, παράλληλα, στερούν
από την εθνική µας οικονοµία εκατοντάδες εκατοµµύρια που κα-
ταλήγουν εκτός συνόρων.

Δεν θα µπορούσαµε να προσελκύσουµε ξένους φοιτητές να
σπουδάσουν στην Ελλάδα αρχαιολογία, ιστορία, κλασικές σπου-
δές, λογοτεχνία, φιλοσοφία, τουριστικά επαγγέλµατα, ναυτι-
λιακά, logistics και πολλά άλλα; 

Σύµφωνα µε τον Οργανισµό Στατιστικής της Ανώτατης Εκπαί-
δευσης, την περίοδο 2016-2017 µόνο στο Ηνωµένο Βασίλειο
σπούδαζαν δέκα χιλιάδες σαράντα πέντε Έλληνες, µε τον αριθµό
προ κρίσης να ξεπερνά τις έντεκα χιλιάδες. Το πιο εντυπωσιακό,
όµως, είναι πως στα βρετανικά πανεπιστήµια εργάζονται ως ακα-
δηµαϊκό και ερευνητικό προσωπικό περισσότεροι από τρεις χι-
λιάδες τριακόσιοι σαράντα Έλληνες επιστήµονες, οι οποίοι
προσφέρουν την υπεραξία τους στο εξωτερικό.

Σε όλους αυτούς στερείτε το δικαίωµα να δουλέψουν και να
σπουδάσουν στην πατρίδα τους, την ώρα που µία χώρα του µε-
γέθους της Ελλάδας, η Ολλανδία, καθίσταται κέντρο σπουδών
και προσέλκυσης ξένων φοιτητών.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Και η Κύπρος. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Και η Κύπρος, βεβαίως. 
Συνεχίζω µε το άρθρο 32, για την αποσύνδεση της εκλογής

Προέδρου της Δηµοκρατίας από την πρόκληση βουλευτικών
εκλογών. Κι εδώ υποκρισία! Εσείς που ρίξατε την κυβέρνηση µε
τη µη εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας το 2014, έχετε το
θράσος να λέτε τώρα ότι πρέπει να αλλάξει αυτή η διάταξη διότι
προκαλεί αστάθεια.

Η πραγµατικότητα είναι πως οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι το µονα-
δικό κόµµα στη Μεταπολίτευση που εργαλειοποίησε το Σύν-
ταγµα µε αυτό τον τρόπο, βάζοντας το κοµµατικό συµφέρον
πάνω από το εθνικό συµφέρον. Κι επειδή είστε τόσο αναξιόπι-
στοι, όταν συνειδητοποιήσατε πως ενδεχοµένως η Νέα Δηµο-
κρατία θα υπερψηφίσει την πρόταση σας, µε αποτέλεσµα να µην
µπορείτε να προσφύγετε σε πρόωρες εκλογές το 2020 για τη µη
εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας, τι κάνατε; Πολύ απλά αλ-
λάξατε τη στάση σας. 

Εγώ θα κάνω µία πρόβλεψη. Εγώ σας λέω ότι το άρθρο 32 δεν
θα το συµπεριλάβετε στις προτάσεις προς αναθεώρηση. Κι αυτό
µένει να το δούµε αργότερα το βράδυ. 

Ακόµα, όµως, και η πρόταση που κάνατε είναι προβληµατική.
Τι λέτε στην πρότασή σας; Λέτε ότι εάν δεν εκλέγεται Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας από τη Βουλή, θα προσφεύγουµε στους πολί-
τες. Πολύ απλά, δηλαδή, θα έχουµε αλά καρτ πολίτευµα. Εάν
εκλέγεται από τη Βουλή, θα έχουµε Προεδρευοµένη Κοινοβου-
λευτική Δηµοκρατία, εάν εκλέγεται από τους πολίτες, θα έχουµε
µία µορφή Προεδρικής Δηµοκρατίας. Τόσο σοβαρά παίρνετε το
πολίτευµα!

Η αλήθεια είναι πως το πολιτικό σύστηµα αποδείχθηκε ανώ-
ριµο να οικοδοµήσει συναινέσεις και, δυστυχώς, το πληρώνουµε
ακριβά.

Κλείνοντας, ειδική µνεία χρειάζεται και το άρθρο 86 που
αφορά τις ποινικές ευθύνες Υπουργών µε κατάργηση της σύν-
τοµης αποσβεστικής προθεσµίας. Πρόκειται για µία διάταξη
εκτός εποχής που χρησιµοποιήθηκε καταχρηστικά και αποδείχ-
θηκε πως λειτούργησε και µε λάθος τρόπο. Η ασυλία των Βου-
λευτών πρέπει να αφορά αποκλειστικά τις ενέργειες που
τελέστηκαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Επίσης, πρέ-
πει να καταργηθεί και η ειδική αποσβεστική προθεσµία για τα
αδικήµατα των Υπουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι από όλες τις πτέρυγες Βουλής,
στη συζήτηση επί των ζητηµάτων της Αναθεώρησης του Συντάγ-
µατος παραδοσιακά δεν υπάρχει κοµµατική πειθαρχία. Σας
καλώ, λοιπόν, να συνεχίσουµε αυτή την παράδοση, να υπερ-
βούµε τις κοµµατικές γραµµές προς όφελος της χώρας. Ας µη
χάσουµε µία ακόµα δεκαετία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το Γενικό Λύκειο Κρανιδίου Αργολίδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε τι συνίσταται το
προσωπικό; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Έγινε µία αναφορά στο βιογρα-
φικό µου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Δεν έκανα προσωπική αναφορά σε κανέναν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν ανέφερε το

όνοµά σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Νοµίζω ότι δικαιούµαι να πάρω

τον λόγο για ένα λεπτό. Δεν θέλω να επιτεθώ στον κ. Δήµα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Αφήστε τον, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Δου-

ζίνα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τον κ. Δήµα δεν είχα την τιµή να
τον διδάξω στο Πανεπιστήµιο του Λονδίνου, όπου κι αυτός εκεί
έκανε το διδακτορικό του, απ’ ό,τι ξέρω. Αναφέρθηκε µε επαινε-
τικά λόγια για εµένα, για το ότι έχω ιδρύσει τη νοµική σχολή στο
Πανεπιστήµιο του Λονδίνου κ.λπ.. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Και στην Κύπρο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Και στην Κύπρο, ναι. Στο κρα-

τικό πανεπιστήµιο. 
Θα ήθελα να κάνω µία απλή διευκρίνιση. Τα είπαµε αναλυτικά

στην επιτροπή, αλλά θέλω να ακουστεί κι εδώ. Γιατί στη Βρετα-
νία, στην οποία εγώ ήµουν και αντιπρύτανης και κοσµήτορας
κ.λπ., στο Πανεπιστήµιο του Λονδίνου, υπάρχουν δίδακτρα; Τα
πανεπιστήµια στη Βρετανία, να το ξαναπούµε, είναι όλα δηµόσια. 

Τι συνέβη, όµως, και µπήκαν δίδακτρα, ενώ µέχρι πριν από εί-
κοσι χρόνια πληρωνόταν κι ένα grand στους φοιτητές, για να
µπορούν να ζουν; Η κυβέρνηση της Θάτσερ και αργότερα του
Μπλερ αφαίρεσε από τον προϋπολογισµό µας το ένα τρίτο (1/3),
το οποίο εδίδετο για τους διδακτικούς µας σκοπούς και µας επέ-
βαλε να βάλουµε δίδακτρα για να κλείσουµε αυτή την τρύπα
στον προϋπολογισµό.

Φοβάµαι ότι αυτή είναι και µία λογική όπου ακούγεται εδώ.
Διότι, αν βέβαια τα πανεπιστήµια δεν παίρνουν έναν ικανοποι-
ητικό προϋπολογισµό, όπως φαίνεται ότι θα πάει και στην Ελ-
λάδα, αν γίνει η αλλαγή του άρθρου 16, θα φτάσουµε στην ίδια
κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς είχαµε δί-
δακτρα µέχρι τη δεκαετία του 1960. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Υπήρχε το grand, τα ξέρετε. Οι
δήµοι πλήρωναν του φοιτητές για να µπορούν να ζουν χωρίς να
εξαρτώνται από τους γονείς τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
την κ. Μεγαλοοικονόµου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο για επτά
λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρείτε ότι πριν από λίγο ήταν
σωστή η όψη του ελληνικού Κοινοβουλίου; Εγώ, µάλλον, δεν θα
το θεωρούσα σωστό.

Όσο για την κ. Βούλτεψη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας παρακα-

λέσω να µην κάνετε προσωπικές αναφορές. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ωραία. 
Μίλησε για διγλωσσία. Ο κ. Θεοχάρης όταν έφυγε και πήγε

στη Νέα Δηµοκρατία, δεν έλεγε ότι θα ψηφίσει τις Πρέσπες; Ο
κ. Θεοδωράκης; 

Φεύγετε, κυρία Βούλτεψη. Δεν πειράζει. 
Θέλω να σας κάνω µία ερώτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Γιατί έχουµε τόσο µεγάλη αποχή στις δηµοτικές εκλογές, στις
περιφερειακές, στις ευρωεκλογές; Γιατί οι νέοι µας απαξιούν να
κατέβουν να ψηφίσουν; Γιατί προτιµούν να πιούν τον καφέ τους
παρά να πάνε στο εκλογικό τµήµα να ψηφίσουν; Γιατί θεωρούν
ότι δεν τους εκπροσωπούµε. Και µε το δίκιο τους λένε ότι δεν
τους εκπροσωπούµε, διότι το όπλο που έχουν, την ψήφο τους -
το ισχυρό αυτό όπλο- µας θεωρούν ανάξιους να µας τη δώσουν
για να πολεµήσουµε γι’ αυτούς. Είµαστε ανάξιοι στα µάτια τους.
Έτσι, η πολιτική και οι πολιτικοί γι’ αυτούς έχουν την ίδια αξία.
Δηλαδή, µας απαξιούν. 

Θα ήθελα να πω ότι όταν βρίσκοµαι ως καινούργια Βουλευτής
σε συναντήσεις και λέω «είµαι Βουλευτής», ακούω έναν θόρυβο.
Και πριν προλάβεις να πεις σε ποιο κόµµα ανήκεις, µόνο µε τη
λέξη «Βουλευτής», σου απαντούν, «όλοι είστε ίδιοι». Και λες, γιατί
είµαστε όλοι ίδιοι; Γι’ αυτό φτάσαµε και στην Ελλάδα και στην
Ευρώπη τα ακροδεξιά κόµµατα, οι εθνικιστές, να φτάνουν σε
τόσο υψηλά ποσοστά. Δεν πιστεύω ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι
που ψηφίζουν είναι εθνικιστές. Είναι µία αντίδραση στα τετριµ-
µένα, αυτά που µίσησαν πλέον οι άνθρωποι. Θεωρώ, λοιπόν, ότι
αυτή είναι µία ψήφος διαµαρτυρίας.

Ας πάµε τώρα στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, που
θεωρώ ότι είναι η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία που βρί-
σκεται σε εξέλιξη. Έχουµε ένα Σύνταγµα το οποίο και αυτό µε
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το χρόνο πάει µπροστά. Δεν µπορούµε να µένουµε στα τετριµ-
µένα. Όταν ψηφίσαµε την αλλαγή ταυτότητας, το σύµφωνο συµ-
βίωσης κ.λπ., εγώ τα ψήφισα τότε ως ανεξάρτητη. Παρ’ όλο που
είµαι γιαγιά, µπορώ να βλέπω πέρα από τον τοίχο. Δεν κρύβοµαι
πίσω από το δάχτυλό µου. Η ζωή εξελίσσεται και πρέπει να την
ακολουθούµε.

Περάσαµε µία βαθιά κρίση, η οποία ανέτρεψε πάρα πολλά γε-
γονότα στη ζωή του κάθε πολίτη, στην οικογένειά του, στους φί-
λους του, στους γνωστούς του, επαγγελµατικά. Και φτάνουµε
τώρα να θέλουµε να µαζέψουµε και να διαµορφώσουµε µερικά
άρθρα.

Θεωρώ ότι η αναθεώρηση του άρθρου 5, παράγραφος 2, που
αφορά την προστασία της ζωής, της τιµής, της ελευθερίας,
χωρίς διάκριση φύλου, ανεξαρτήτου ταυτότητας, σεξουαλικού
προσανατολισµού, για να έχουµε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα,
είναι το πιο σωστό. Δεν µπορούµε να ζούµε µέσα στην καχυπο-
ψία, την εσωστρέφεια και σε καταστάσεις που µας οδηγούν να
µην είµαστε δηµοκράτες, να βλέπουµε τα πράγµατα κάπως δια-
φορετικά. 

Επίσης, τα άρθρα 21 και 22, µε τις τροποποιήσεις και τις προ-
σθήκες, είναι πολύ σηµαντικά. Είναι πολύ σηµαντικό να δώσουµε
ένα κοινωνικό κράτος στους ανθρώπους, τους συµπολίτες µας,
µια αξιοπρεπή διαβίωση, να έχουν κοινωνική ασφάλιση, παιδεία,
κοινωνικά δικαιώµατα. Δεν πρέπει να είναι µία κρατική υποχρέωση. 

Και τώρα θα έρθω στο άρθρο 16, που τόσο µεγάλη συζήτηση
έγινε. 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα σας πω
κάτι. Υπάρχουν και τα ιδιωτικά κολέγια, τα οποία είναι συµβεβλη-
µένα µε τα πανεπιστήµια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάνουν έναν
χρόνο παραπάνω εδώ -δεν θα πω ονόµατα, γιατί θα νοµίζουν ότι
κάνω διαφήµιση, αλλά το ξέρω από προσωπική πείρα- και παίρ-
νουν το πτυχίο τους από το Hertfordshire της Αγγλίας, που είναι
δηµόσιο πανεπιστήµιο. Ορκίζονται εκεί µε τα καπελάκια τους
κ.λπ.. Σπουδάζουν εδώ τα παιδιά. Ένα άλλο κολέγιο πριν δεν είχε
έναν χρόνο για να τους πάει στην Αγγλία. Τώρα το εφήρµοσε και
αυτό και σπουδάζουν εδώ. 

Αυτά, λοιπόν, είναι επιχειρήσεις, όσο κι αν προσπαθείτε να µας
τα δείξετε ως ιδρύµατα. Είναι καθαρές επιχειρήσεις. Δεν θα σας
το κάνουµε το χατίρι να γίνει αυτό, διότι θέλετε να υποβαθµίσετε
την δηµόσια παιδεία. Το καταλάβατε αυτό; Θέλετε να µπορούν
να σπουδάζουν τα παιδιά των πλουσίων και όχι τα άξια παιδιά να
δίνουν εξετάσεις και να µπαίνουν στα δηµόσια πανεπιστήµια. 

Στον κατάλογο των πανεπιστηµίων βρισκόµαστε πάρα πολύ
ψηλά και ειδικά των δηµοσίων πανεπιστηµίων, είτε Πολυτεχνείο,
είτε Πανεπιστήµιο, είτε Οικονοµικό Πανεπιστήµιο. 

Σταµατήστε την δικαιολογία ότι θέλετε να ιδρύσουµε ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Θέλετε να κάνετε εµπορικές επιχειρήσεις. Το λέω
και το τονίζω ότι δεν πρόκειται να σας περάσει. Η παιδεία είναι
δηµόσια και είναι δικαίωµα του κάθε ανθρώπου, φτωχού και
πλούσιου. Εάν έχει τα φόντα και τις δυνάµεις, να µπορέσει να
περάσει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στα επαίσχυντα άρθρα 86 και
62.

Το άρθρο 62 αφορά στη βουλευτική ασυλία. Είναι αποκλει-
στικό δικαίωµα του Βουλευτή να την ασκεί όταν πραγµατεύεται
τα βουλευτικά του καθήκοντα και όχι να κρύβεται πίσω από την
ασυλία του για ποινικά θέµατα και άλλα. Αυτό είναι κατάπτυστο. 

Και το χειρότερο είναι το άρθρο 86. Το άρθρο 86 «περί µη ποι-
νικής ευθύνης Υπουργών» και η κατάργηση της αποσβεστικής
προθεσµίας, θέτει τέρµα στην ατιµωρησία των υπουργικών αδι-
κηµάτων που τελούνται αποκλειστικά κατά την άσκηση των
υπουργικών καθηκόντων. Κατά συνέπεια, αποκαθίσταται το αί-
σθηµα της δικαιοσύνης, για να φτάσουµε να έχουµε ισοτιµία µε-
ταξύ των Ελλήνων πολιτών. 

Δεν καταλαβαίνω, ο κάθε Υπουργός µπορεί να κάνει ασύστολα
ό,τι θέλει και να µην δίνει κανέναν λόγο στην ελληνική δικαιο-
σύνη; Δεν µπορώ να το καταλάβω, κύριοι Υπουργοί. 

Το βουλευτικό αξίωµα το κερδίζεις. Εσείς οι παλιοί Βουλευτές,
-λυπάµαι που το λέω- λέτε «επάγγελµα Βουλευτής», έδρα επιχεί-
ρησης «Ελληνική Βουλή» και µετά το παραδίδετε στους κληρο-
νόµους σας σαν να είναι η επιχείρησή σας. Λυπάµαι για αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµοσχάκης για επτά
λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρίως της συγκυβέρνησης,
η συνταγµατική σας Αναθεώρηση δεν είναι ευρεία, δεν είναι τολ-
µηρή. Αδιαφορήσατε και αργήσατε τη θεσµική συζήτηση στη
Βουλή. Μια αναθεώρηση πρέπει να είναι απαλλαγµένη από ιδε-
οληψίες, από προκαταλήψεις και να έχει σαφές προοδευτικό και
ευρωπαϊκό πρόσηµο, δηλαδή το αντίθετο από αυτό που επιχειρεί
η σηµερινή Κυβέρνηση. Προσπαθεί να εργαλειοποιήσει τη δια-
δικασία για ίδιον όφελος, επιδιώκει να δεσµεύσει από σήµερα
την επόµενη Βουλή για τη διατύπωση των αλλαγών που προτεί-
νει, αλλά αυτό, όµως, δεν στέκει συνταγµατικά, όπως παραδέχ-
θηκε και ο πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης της Κυβέρνησής σας,
αλλά όπως τεκµηρίωσαν και ειδικοί επιστήµονες της Βουλής
µέσα εδώ στη µεγάλη Αίθουσα του Κοινοβουλίου, που γνωρίζουν
πολύ καλά το Συνταγµατικό Δίκαιο. 

Η σύγχυση αυτή προδίδει και την ηττοπαθή βεβαιότητα του
ΣΥΡΙΖΑ. Γνωρίζει πολύ καλά ότι η Νέα Δηµοκρατία θα έχει στην
επόµενη Βουλή την αυτοδυναµία. Προτείνετε εσείς µια κουτσου-
ρεµένη και φοβική αναθεώρηση, γιατί δεν έχετε όραµα, γιατί δεν
προωθείτε τον εκσυγχρονισµό. 

Δικός µας στόχος είναι µέσα από την Αναθεώρηση να προκύ-
ψει ένα Σύνταγµα που θα αποκαθιστά την τιµή του πολιτικού συ-
στήµατος της χώρας, κυρίως, όµως, ένα Σύνταγµα απαλλαγµένο
από φοβικές προκαταλήψεις του παρελθόντος. 

Για τα υπόλοιπα άρθρα της Αναθεώρησης έχουν µιλήσει οι συ-
νάδελφοί µου και ο εισηγητής µας. Θα σταθώ κυρίως, όµως,
στην ανάγκη αναθεώρησης του άρθρου 16 «περί µη κερδοσκο-
πικού ιδιωτικού πανεπιστηµίου». 

Οφείλετε να απαλλαγείτε από τις κοµµατικές παρωπίδες στο
θέµα της εκπαίδευσης. Η ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων
υπό τον έλεγχο µιας ειδικής ανεξάρτητης αρχής υψηλού κύρους,
θα βοηθήσει στην ανάπτυξη και των κρατικών πανεπιστηµίων.
Πρέπει, επιτέλους, η τριτοβάθµια εκπαίδευση να απεγκλωβιστεί
από τον κρατισµό, κύριος εκφραστής του οποίου είναι ο σηµερι-
νός Υπουργός Παιδείας. 

Αρνείστε να δείτε το µέλλον, εγκλωβισµένοι στις φοβίες σας
και στα συµπλέγµατά σας. Αρνείστε να συνειδητοποιήσετε ότι η
χώρα µας µπορεί να µετατραπεί σε εκπαιδευτικό κέντρο όλης
της νοτιοανατολικής Ευρώπης και της ευρύτερης περιοχής, εξα-
σφαλίζοντας µε αυτόν τον τρόπο χιλιάδες θέσεις εργασίας και
σηµαντικά έσοδα από τους δικούς µας και τους ξένους φοιτητές
που θα σπουδάζουν στην Ελλάδα και όχι µόνο. 

Δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι οι φοιτητές µας, που φεύγουν
στο εξωτερικό για να σπουδάσουν, θα µπορούσαν να µείνουν
εδώ; Το πέτυχε η Κύπρος και άλλα κράτη στη γειτονιά µας όχι,
όµως, και εµείς. 

Αυτό σηµαίνει πρόοδος, αυτό σηµαίνει µεταρρύθµιση. Με
εσάς βιώνουµε τον απόλυτο φαρισαϊσµό. Αρνείστε την ίδρυση
µη κρατικών πανεπιστηµίων, αλλά µέσα από τον γνωστό οργανι-
σµό ΔΟΑΤΑΠ -πρώην ΔΙΚΑΤΣΑ- εγκρίνετε πτυχία ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων του εξωτερικού. 

Από την εποχή που ήµουν υποψήφιος Ευρωβουλευτής -το
2014- είχα προβάλει µια υπερβατική πρόταση, κύριε Πρόεδρε,
δηλαδή την ίδρυση µη ιδιωτικού και µη κερδοσκοπικού πανεπι-
στηµίου στη Θράκη και στα νησιά του βορειοανατολικού και νο-
τιοανατολικού Αιγαίου. 

Η ίδρυσή του µπορεί να αποτελέσει για τις ακριτικές περιοχές
εφαλτήριο και µοχλό ανασυγκρότησης, ανάσα ζωής µέσα στην
εγκατάλειψη που βιώνουν, µια χαραµάδα ελπίδας και προόδου
για τα νησιά µας που έχουν δοκιµαστεί τα τελευταία χρόνια. Πα-
ράλληλα, όµως, µπορεί και πρέπει να αποτελέσει και κυψέλη επι-
χειρηµατικότητας. 

Βέβαια, δεν είναι εφικτός και συµβατός ο γεωγραφικός προσ-
διορισµός και περιορισµός στο πνεύµα δικαίου της χώρας.
Ωστόσο, υπάρχει λύση. Θα µπορούσε να συνδεθεί το άρθρο 16

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 13 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2019 4003



και µε τον δικό σας αναπτυξιακό νόµο ν.4399/2016 «περί παρα-
µεθορίων περιοχών», έστω κι αν αυτός έχει ατέλειες, είναι άνευ-
ρος και αναποτελεσµατικός, έστω κι αν αναφέρεται στο άρθρο
7 ότι εξαιρούνται επενδυτικά σχέδια στον τοµέα της εκπαίδευ-
σης. Μπορούν, όµως, να γίνουν οι κατάλληλες τροποποιήσεις και
συµπληρώσεις και να συµπεριληφθούν τα µη κρατικά πανεπιστή-
µια µε όποια κίνητρα και προνόµια κι αν δίνει ο νόµος αυτός για
τις παραµεθόριες περιοχές, στις οποίες πάντα το κράτος οφείλει
να δείχνει τη γενναιοδωρία του, γιατί το Κοινοτικό Δίκαιο είναι
συµβατό στο πλαίσιο της επιχειρηµατικότητας. 

Δώστε κίνητρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου σε αυτές τις περιοχές για την ανώτατη
εκπαίδευση. Δεν θα ήταν καλύτερα να γεµίσουν τα νησιά µας µε
µη κρατικά πανεπιστήµια παρά µε hot spots, που εγκλωβίζουν
ανθρώπινες ψυχές σε ανάγκη, µε πανεπιστήµια που θα έχουν
ονοµασίες τοπικών φιλοσόφων της αρχαιότητας, της Θράκης και
των νήσων του Αιγαίου;

Εσείς δεν µιλάτε για ανάπτυξη; Εσείς δεν θέλετε επενδύσεις;
Εσείς δεν ενδιαφέρεστε για νέες θέσεις εργασίας; 

Γιατί στερείτε από τις ακριτικές περιοχές και τα νησιά µας
αυτή τη δυνατότητα; Ισχυρές ακριτικές περιοχές εξασφαλίζουν
µια δυνατή Ελλάδα. 

Εδώ, βέβαια, πολεµάτε µέσω του Υπουργού Παιδείας το Δη-
µοκρίτειο Πανεπιστήµιο, αλλά και τη Σχολή που βρίσκεται στο
Διδυµότειχο, τη Νοσηλευτική, που αποτελούν πυλώνα προόδου
για τη Θράκη και για τον Έβρο. Με την ίδρυση µη κρατικών πα-
νεπιστηµίων θα ασχοληθείτε;

Την τριετία 2006-2008 ως αυτόπτης µάρτυρας τότε, αλλά και
της ιστορίας της Αθήνας, γνωρίζω ότι αντιµετώπιζε κάθε Πέµπτη
πανεκπαιδευτικά συλλαλητήρια επιπέδου Πολυτεχνείου και άνω
εξαιτίας της Αναθεώρησης τότε του Συντάγµατος µεταξύ των
οποίων και του άρθρου 16. Η Αθήνα είναι η µοναδική πρω-
τεύουσα που επί χρόνια δέχθηκε ιδιότυπη πολιορκία, µε αποτέ-
λεσµα το εµπορικό κέντρο να υποστεί καίρια πλήγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό.
Εµπνευστές των συλλαλητηρίων ήταν πολλοί που βρίσκονται

σήµερα στα έδρανα της κυβερνητικής πλειοψηφίας, αλλά και της
αντιπολίτευσης. Βασικό αίτηµα ήταν να µην αλλάξει το άρθρο 16.
Την ίδια άποψη είχαν τότε και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. Σήµερα
ευτυχώς ανέκρουσαν πρύµναν και ψηφίζουν την Αναθεώρησή του. 

Τι θα κάνετε εσείς; Σήµερα θα πείτε «όχι» και θα περιµένουµε
δέκα χαµένα χρόνια µέχρι την επόµενη Αναθεώρηση για να αλ-
λάξετε άποψη; Θα είναι πολύ αργά και θα έχουµε χάσει µια
ακόµη σηµαντική ευκαιρία. 

Ή µήπως θα πρέπει να πιστέψουµε αυτό που είχε πει ο καθη-
γητής του Συνταγµατικού Δικαίου, ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών, ότι δηλαδή στόχος της Κυβέρνησης είναι να απο-
τρέψει µια δεκαετία τις συνταγµατικές αλλαγές µε τις οποίες δια-
φωνούν, ανάµεσα σε αυτές και την αναθεώρηση του άρθρου 16; 

Για αυτόν τον λόγο είναι και καταστροφικό που η Κυβέρνηση
δεν αποδέχεται να αναθεωρήσει το συγκεκριµένο άρθρο. Θέλετε
θωρακισµένες ακριτικές περιοχές; Θέλετε θωρακισµένα τα νησιά
µας; Θέλετε να λάµπει η κεφαλή της Ελλάδας που είναι η Θράκη;
Θέλετε ισχυρή Ελλάδα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Ως πρώην Αρχηγός της Ελληνικής Αστυνοµίας γνωρίζω πολλά
από τα ΕΤΝΑ άκρως απόρρητα εθνικά σχέδια της χώρας. Μάλι-
στα, σε πολλά εξ αυτών ήµουν ο βασικός συντάκτης και ξέρω τη
στρατηγική και εθνική σηµασία που µπορούν να έχουν τα πανε-
πιστήµια στις παραµεθόριες περιοχές. Η σύµφωνη γνώµη των
κατοίκων αυτών των περιοχών, αλλά και των τεσσάρων Βουλευ-
τών τους, Μπάµπη Αθανασίου, Νότη Μηταράκη και Μάνου Κόν-
σολα, είναι εξ ορισµού δεδοµένη. Τολµήστε, λοιπόν, και βγείτε
από το κοµµατικό σας κέλυφος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ κι
εγώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το Γενικό Λύκειο Κρανιδίου Αργολίδας
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Συρµαλένιος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ θα έχει τον λόγο για
επτά λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η πολιτική αλλαγή που

συνέβη στη χώρα το 2015 µε τις δυο διαδοχικές εκλογές, του Ια-
νουαρίου και του Σεπτεµβρίου, και που έφερε στη διακυβέρνηση
της χώρας για πρώτη φορά µια αριστερή δύναµη δεν θα µπο-
ρούσε παρά σε αυτή τη φάση, και ιδιαίτερα τώρα που έχουµε
βγει από τα µνηµόνια, να µην ολοκληρωθεί µε την έναρξη της
Συνταγµατικής Αναθεώρησης. Η Συνταγµατική Αναθεώρηση
αποτελεί µια αναγκαία τοµή στο πολιτικό σύστηµα της χώρας,
αφού η Κυβέρνησή µας επαγγέλλεται τη ρήξη µε το παρελθόν
και µε το παλιό πολιτικό σύστηµα και µε ό,τι προκάλεσε τη χρε-
οκοπία της χώρας, στην οποία µπήκαµε µε τα µνηµόνια µετά το
2010. 

Οι αιτίες αυτής της χρεοκοπίας όλοι ξέρουµε ότι ήταν η οικο-
νοµική ασυδοσία των µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων, η δια-
πλοκή πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας, η ατιµωρησία των
Υπουργών µε το περίφηµο άρθρο περί ευθύνης Υπουργών, η τυ-
πική λειτουργία της δηµοκρατίας και του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος, η απίσχναση των κοινωνικών και ατοµικών δικαιωµάτων. 

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε όλες αυτές τις αιτίες και στον αντίποδα
µε αυτό που εµπεδώθηκε όλες τις τελευταίες δεκαετίες, η Κυ-
βέρνησή µας επιδιώκει την εµβάθυνση και τη στερέωση της ου-
σιαστικής δηµοκρατίας, την κατοχύρωση των ατοµικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων, την κατάργηση της ατιµωρησίας των
Υπουργών, την κατοχύρωση των δηµόσιων πόρων ως δηµόσιων
αγαθών, τον εξορθολογισµό των σχέσεων Κράτους και Εκκλη-
σίας, τη διασφάλιση αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης, τη βιω-
σιµότητα και την αειφορία της ανάπτυξης. 

Τέτοιες προτάσεις, λοιπόν, που αναδεικνύονται και από τις
προτάσεις µας στη Συνταγµατική Αναθεώρηση, είναι -και τα λέω
σε τίτλους, γιατί θα µπω µετά ειδικότερα σε δυο ζητήµατα που
θέλω να αναπτύξω- οι εξής: η θρησκευτική ουδετερότητα του
κράτους, ο πολιτικός όρκος, η ταυτότητα φύλου ανεξαρτήτως
σεξουαλικού προσανατολισµού, το αξιοπρεπές επίπεδο διαβίω-
σης, ο κατώτατος µισθός και οι συλλογικές συµβάσεις, η λαϊκή
νοµοθετική πρωτοβουλία, η προσφυγή σε δηµοψηφίσµατα, η κα-
θιέρωση θητειών στους Βουλευτές, η ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών, η αποσύνδεση της εκλογής του Προέδρου της
Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής, η ενίσχυση της αντι-
προσωπευτικότητας της αυτοδιοίκησης, η καθιέρωση αναλογι-
κού εκλογικού συστήµατος και της απλής αναλογικής.

Βασικά, θέλω να αναφερθώ σε δυο ζητήµατα: Πρώτον, στα θέ-
µατα που αφορούν την αυτοδιοίκηση και την περιφερειακή ορ-
γάνωση του κράτους και δεύτερον, στα θέµατα της νησιωτικής
ιδιαιτερότητας, δηλαδή µιλάµε για τις προτάσεις αναθεώρησης
αλλά και προσθήκες που αφορούν τα άρθρα 101 και 102 του Συν-
τάγµατος. 

Και επειδή αυτό που µας ενδιαφέρει πρωτίστως είναι η απο-
κέντρωση και η περιφερειακή ανάπτυξη µε αυτοδιοίκηση τώρα
ιδιαίτερα που η χώρα βγαίνει από τα µνηµόνια και προσπαθεί να
γίνει µια χώρα κανονικότητας, αυτό γίνεται σαφές µε την πρό-
ταση αναθεώρησης της παραγράφου 1 του άρθρου 101 ότι
«νόµος ορίζει το σύστηµα της περιφερειακής οργάνωσης της
κεντρικής διοίκησης». Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ανοίγει, κατά
την άποψή µου, ο δρόµος να ξαναδούµε συνολικά τις δοµές των
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υπηρεσιών σε περιφερειακό επίπεδο, άρα και το νόηµα και την
αναγκαιότητα ύπαρξης ή όχι των αποκεντρωµένων διοικήσεων.

Προσωπικά πιστεύω ότι οι αποκεντρωµένες διοικήσεις πρέπει
να καταργηθούν. Αφήνει το δικαίωµα, λοιπόν, η Συνταγµατική
Αναθεώρηση στον νοµοθέτη µετά τη Συνταγµατική Αναθεώρηση
να προχωρήσει σε αυτή την επιλογή.

Μέχρι σήµερα αυτό το οποίο κάνουν οι αποκεντρωµένες διοι-
κήσεις είναι να υπάρχουν ως ένα επίπεδο µεταξύ τοπικής αυτο-
διοίκησης και κράτους, κάτι το οποίο καθιστά δυσλειτουργικό και
αναποτελεσµατικό το σύστηµα διεκπεραίωσης των τοπικών υπο-
θέσεων, µε αποτέλεσµα να έχουµε µεγάλες καθυστερήσεις και
πολλά πράγµατα να χάνονται στον δρόµο. 

Πρέπει, λοιπόν, να καταργηθούν οι αποκεντρωµένες διοική-
σεις και οι αρµοδιότητές τους να επιµεριστούν είτε σε Υπουργεία
σε επίπεδο περιφερειακών υπηρεσιών είτε στην τοπική αυτοδι-
οίκηση Α’ και Β’ βαθµού. 

Και για να προλάβω τους εργαζόµενους, επειδή, όταν είχα ξα-
ναπεί την άποψη αυτή, κάποιοι µου είπαν ότι «θέλετε να µας οδη-
γήσετε στην ανεργία»: Είναι προφανές ότι η µεταβίβαση των
αρµοδιοτήτων θα πάει παρέα µε τη µεταβίβαση των θέσεων ερ-
γασίας εκεί που θα πάνε οι αντίστοιχες αρµοδιότητες. 

Σε ό,τι αφορά δε την αυτοδιοίκηση, είναι προφανές ότι οι προ-
τάσεις για την αναγνώριση του τεκµηρίου αρµοδιότητας των το-
πικών υποθέσεων στους ΟΤΑ, η κατοχύρωση της απλής
αναλογικής στις εκλογές των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, η θέσπιση των λαϊκών συνελεύσεων, δηµοψηφισµάτων και
λαϊκών πρωτοβουλιών, η κατοχύρωση του συµµετοχικού προ-
ϋπολογισµού µε διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες είναι
σαφές ότι δίνουν µια οντότητα πολύ δυναµική και ουσιαστική
στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Σε ό,τι αφορά τη νησιωτικότητα, είναι πολύ σηµαντική η πρό-
ταση αναθεώρησης της παραγράφου 4 του άρθρου 101 για την
εύρυθµη και απρόσκοπτη λειτουργία της διοίκησης -είναι προ-
τάσεις που κατέθεσε και ο συνάδελφος Αντώνης Συρίγος-, όπως
επίσης και η προσθήκη ερµηνευτικής παραγράφου στο άρθρο
101, που προσαρµόζει το διοικητικό µοντέλο στο περιβάλλον των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών, µε την εκπόνηση επιχειρησια-
κών σχεδίων αλλά και κινήτρων για τους δηµοσίους υπαλλήλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, η συνταγµατική Αναθεώρηση -κύριε Πρόεδρε, µισό
λεπτό, θα κλείσω- για να µπορεί να ισχύσει, θα πρέπει να ακο-
λουθηθεί από νοµοθετικές ρυθµίσεις τέτοιες που να εναρµονί-
ζονται µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Κλείνοντας, θα πω µια κουβέντα µόνο για την όλη συζήτηση
που έγινε το πρωί, για τη δέσµευση ή όχι της επόµενης Βουλής
σε σχέση µε τις κατευθύνσεις. Είναι προφανές ότι όλα τα κόµ-
µατα που κατέθεσαν προτάσεις στα πλαίσια της Επιτροπής για
την Συνταγµατική Αναθεώρηση, κατέθεσαν προτάσεις µε συγκε-
κριµένο περιεχόµενο. Δεν υπάρχουν προτάσεις άοσµες και
άχρωµες, οι οποίες κατατίθενται απλώς µε αριθµούς, δηλαδή
θέλω να αλλάξω το άρθρο 3, 5, 25 κ.λπ.. Υπάρχει ένα συγκεκρι-
µένο περιεχόµενο. Αυτό το περιεχόµενο είτε ψηφίζεται εδώ µε
εκατόν πενήντα έναν είτε µε εκατόν ογδόντα Βουλευτές και στην
επόµενη Βουλή, βεβαίως, ψηφίζεται πάλι µε εκατόν πενήντα έναν
ή µε εκατόν ογδόντα Βουλευτές, ανάλογα µε το τι θα έχει πάρει
σε αυτή τη Βουλή.

Κατά συνέπεια, µε τη λαϊκή ετυµηγορία που µεσολαβεί µεταξύ
των δύο Βουλών, καλείται όταν θα πάει ο εκλογέας στην κάλπη
να ξέρει ποια είναι η πρόταση που προτείνει το κάθε κόµµα για
την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Άρα, αυτοί που θέλουν να
ψηφίσουν τα δηµοψηφίσµατα, τις θητείες, τους Βουλευτές και
µια σειρά άλλα θέµατα -να µην τα επαναλάβω- θα πουν ότι αυτές
είναι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ άρα, να πάω να ψηφίσω ΣΥΡΙΖΑ,
αυτοί που θέλουν τη συνταγµατοποίηση του φιλελευθερισµού
ψηφίζουν Νέα Δηµοκρατία, τους ισοσκελισµένους προϋπολογι-
σµούς. Άρα, περί αυτού πρόκειται. Υπάρχει η σχετική δέσµευση.
Κανένας δεν µπορεί να δεσµεύσει την επόµενη Βουλή απολύτως.
Εποµένως, αυτή η συζήτηση θα έπρεπε να αποµυθοποιηθεί τε-
λείως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Μπαργιώτας, Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης, έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με την έναρξη της κρίσης στην Ελλάδα, σχεδόν ταυτόχρονα

άρχισε µια συζήτηση η οποία αφορούσε τη συνταγµατική αλ-
λαγή, καθώς από πολλούς -όχι µόνο από την Αριστερά, είναι η
αλήθεια, αλλά και από άλλους χώρους- υπήρχε η πίστη ή προ-
ωθούνταν η ιδέα ότι η συνταγµατική αλλαγή θα αποτελέσει ένα
είδος πανάκειας, η οποία από µόνη της θα αλλάξει τα κακώς κεί-
µενα και θα οδηγήσει τη χώρα στην έξοδο από την κρίση. 

Από το άρθρο 86, που συµφωνούµε όλοι πλέον στην αλλαγή
του, µέχρι τις απίθανες τροποποιήσεις που ακούσαµε και αφο-
ρούσαν το πολιτειακό -θυµίζω ότι µέχρι και τη θέσπιση «Άνω Βου-
λής» στη Θεσσαλονίκη έχουµε ακούσει ως προτάσεις αλλαγής
του Συντάγµατος τα προηγούµενα χρόνια- επικράτησε για πάρα
πολλά χρόνια στη χώρα αυτό που προσφυώς ο κ. Βενιζέλος χα-
ρακτηρίζει συνταγµατικό λαϊκισµό και από τον οποίο ευτυχώς
λίγα πράγµατα αποµένουν. Συµπυκνώνονται, όµως, κατά τη
γνώµη µου, τόσο στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την αναθεώρηση
του άρθρου 32 και την εκλογή και προσφυγή στη λαϊκή ετυµη-
γορία για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας όσο και
στη λογική των δηµοψηφισµάτων µε τον τρόπο που τη βάζει. 

Από την εποχή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ακολούθησε για πολύ καιρό ο αναπόφευκτος, πολύ
φοβάµαι, για τις Κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εκφυλισµός της δια-
δικασίας: Πάρτι στο προαύλιο της Βουλής µε αντικείµενο τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση, road show ανά την Ελλάδα, Επιτροπές
Συνταγµατικής Αναθεώρησης, διάλογος που ποτέ δεν έγινε,
ακόµη και αναφορά σε δηµοψηφισµατικού τύπου αλλαγή του Συν-
τάγµατος -µέσω δηµοψηφίσµατος δηλαδή-, για να καταλήξουµε
εδώ που καταλήξαµε, ουσιαστικά σε µια βραχύτατη περίοδο συ-
ζήτησης στη διάρκεια της Επιτροπής για τη Συνταγµατική Αναθε-
ώρηση, που ήταν εξαιρετικά µικρή και τη συζήτηση του όλου
θέµατος στη Βουλή σε ένα πραγµατικά κακό κλίµα, καθώς µετά
από όσα είδαµε τις προηγούµενες εβδοµάδες σε αυτή τη Βουλή,
που αφορούσαν την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση, την αποχώρηση των ΑΝΕΛ κ.λπ., και τη νέα πλειοψηφία για
τις «Πρέσπες», αυτό που µόνο µε τη λέξη «νταλαβέρι» µπορεί να
χαρακτηρισθεί, είδαµε χθες ακόµη µια φορά, µε αντικείµενο αυτή
τη φορά τη συνταγµατική αλλαγή, τις «ντρίπλες» εδώ όπου όταν
η Αντιπολίτευση δήλωσε ότι θα ψηφίσει την πρόταση της Κυβέρ-
νησης, η Κυβέρνηση δήλωσε ότι δεν θα ψηφίσει τη δικιά της πρό-
ταση επειδή την ψηφίζει η Αντιπολίτευση. Αυτό είναι ένα απίστευτο
µπέρδεµα το οποίο, όπως και η προσπάθεια να δεσµευτεί σώνει
και καλά η επόµενη Βουλή από σήµερα για τις κατευθύνσεις της
Αναθεώρησης, δεν βοηθάει ούτε στην επίτευξη συγκλίσεων που
χρειάζονται για µια πραγµατικά επιτυχηµένη και στέρεη διαδικασία
Αναθεώρησης εκ µέρους της Βουλής και µετατρέπει, πολύ φοβά-
µαι, όπως έγινε και µε την περίπτωση της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, ένα µεγάλο και σηµαντικό θέµα, όπως είναι η Αναθεώρηση
εκ µέρους της Βουλής, σε εργαλείο άσκησης εσωτερικής πολιτι-
κής αντί της ευκαιρίας για την Αναθεώρηση.

Η θέση µας είναι καθαρή εδώ: Κανένα άρθρο δεν πρέπει να
πάρει πάνω από εκατόν εβδοµήντα εννέα ψήφους σε αυτήν τη
Βουλή, έτσι ώστε µεσολαβούσης της λαϊκής ετυµηγορίας και µε
δεδοµένο ότι στην επόµενη Βουλή όλες οι αλλαγές πρέπει να γί-
νουν µε αυξηµένη πλειοψηφία, η συνταγµατική Αναθεώρηση να
προχωρήσει µε τον τρόπο που πρέπει να προχωρήσει, δηλαδή
µε συναινετικές διαδικασίες και χωρίς να έχει το µάτι σε εσωκοµ-
µατικές και µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, όπως πολύ φοβάµαι
κάνει και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Όµως, πολύ επιγραµµατικά το έβαλε ο κ. Βενιζέλος, το πρό-
βληµα της χώρας δεν είναι συνταγµατικό, είναι πρωτίστως πολι-
τικό. Μπορεί να υπάρχουν πράγµατα που πρέπει να αλλάξουν
στο Σύνταγµα και να αναθεωρηθούν, όµως το µεγάλο πρόβληµα,
ειδικά µέσα στην κρίση, είναι ότι οι κυβερνήσεις αποτυγχάνουν
να αξιοποιήσουν τα συνταγµατικά πλαίσια και τις δυνατότητες
που παρέχει η σηµερινή δηµοκρατία, η δηµοκρατία µας όπως
λειτουργεί, για να εξασφαλίσουν πλειοψηφίες όχι µόνο στη
Βουλή αλλά και στην κοινωνία για να προχωρήσουν αλλαγές και
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µεταρρυθµίσεις οι οποίες θα βγάλουν τη χώρα από την κρίση και
θα την οδηγήσουν στην ανάπτυξη και στον εκσυγχρονισµό. Αυτό
είναι το πραγµατικό πρόβληµα της χώρας και η συνταγµατική
Αναθεώρηση δεν µπορεί να απαντήσει σε αυτό το πρόβληµα.
Πλανώνται όσοι πιστεύουν ότι αλλάζοντας ο τρόπος εκλογής του
Προέδρου της Δηµοκρατίας θα λυθούν ως διά µαγείας τα προ-
βλήµατα ή αλλάζοντας το άρθρο 16. Σπεύδω να δηλώσω ότι
είµαι υπέρ της αλλαγής του υφιστάµενου άρθρου 16, όµως δεν
θα λύσει το πρόβληµα της τριτοβάθµιας παιδείας από µόνο του.
Υπάρχουν πολλά πράγµατα που πρέπει να γίνουν στη χώρα για
να µπορέσουµε να τα ξεπεράσουµε και δεν είναι η πανάκεια το
Σύνταγµα.

Ωστόσο, χρειάζεται και προσαρµογή και αναθεώρηση τόσο
λόγω των διδαγµάτων που έχουν αντληθεί τα τελευταία χρόνια
από την εφαρµογή των υφιστάµενων διατάξεων, όσο και προ-
σαρµογή σε νέες πραγµατικότητες σε µια χώρα, υπενθυµίζω, η
οποία µετέχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και πρέπει και το Σύν-
ταγµά της να ακολουθεί την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα, γιατί
αλλιώς δηµιουργούνται προβλήµατα.

Φαίνεται, λοιπόν, ότι αν είναι κάτι στο οποίο συµφωνούµε σή-
µερα είναι η σταθεροποίηση του κυβερνητικού κύκλου. Ακόµη
και ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος χρησιµοποίησε -στην πραγµατικότητα
ήταν ο µόνος- τη συνταγµατική πρόβλεψη για διάλυση της Βου-
λής σε περίπτωση µη δυνατότητας εκλογής του Προέδρου της
Δηµοκρατίας, όπως έγινε το 2014, φαίνεται ότι σήµερα συµφωνεί
πως είναι απαραίτητο να περάσουµε σε έναν τρόπο εκλογής του
Προέδρου που να µην συνεπάγεται αυτόµατα τη διάλυση της
Βουλής.

Όµως, τα παιχνίδια που είδαµε χθες, δηλαδή ουσιαστικά η ψή-
φιση, η θεσµοθέτηση, η προσπάθεια Αναθεώρησης του Συντάγ-
µατος µε το µυαλό και το µάτι και των δύο µεγάλων κοµµάτων
στις προεδρικές εκλογές του 2020 και τις µικροκοµµατικές επι-
διώξεις τους, είναι απαράδεκτος τρόπος για να παρέµβει κανείς
σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα. Η αναθεώρηση του άρθρου 32
πρέπει να γίνει µε γνώµονα κυρίως την αλλαγή του τρόπου µε
τον οποίο λειτουργεί η ελληνική Βουλή και σε συνδυασµό µε την
πρόταση που έχουµε κάνει, έτσι ώστε η διάλυση της Βουλής και
η προσφυγή σε κάλπες για εθνικό θέµα να γίνεται µόνο µε αυξη-
µένη πλειοψηφία και να δηµιουργηθεί ένας κυβερνητικός κύκλος
ο οποίος θα σώσει τη χώρα από τη διαρκή εκλογολογία και από
την αστάθεια που παράγεται από όλο αυτό όχι µόνο στο πολιτικό
αλλά και στο οικονοµικό επίπεδο. 

Επίσης πρέπει να δούµε τις αναθεωρήσεις που χρειάζονται µε
ρεαλισµό και µε βάση τις νέες πραγµατικότητες. Δεν χρειάζονται
ιδεοληψίες και δεν χρειάζονται εµµονές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η περίπτωση του άρθρου 16 είναι αυτή. Στη χώρα λειτουργούν

ιδιωτικά πανεπιστήµια. Λειτουργούν πανεπιστήµια της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µέσα σε µία πραγµατικά γκρίζα ζώνη, η οποία δεν
ελέγχεται ακριβώς γιατί το άρθρο 16 έρχεται σε αντίφαση µε το
ευρωπαϊκό δίκαιο. Στη χώρα υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες φοιτη-
τές κάθε χρόνο, που βγαίνουν στο εξωτερικό και φέρνουν στη
χώρα πτυχία ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Η Κύπρος, πολύ κοντά σε
µας την τελευταία πενταετία, έχει µία τροµακτική, µία εκρηκτική
ανάπτυξη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, µε βάση τη δηµιουργία
δηµόσιων και ιδιωτικών πανεπιστηµίων και απορροφώντας ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό Ελλήνων φοιτητών και ελληνικού συναλ-
λάγµατος. Όλα αυτά είναι πραγµατικότητες, τις οποίες δεν µπο-
ρούµε να αγνοούµε και πρέπει να τις δούµε.

Έτσι λοιπόν, είναι απαραίτητο να επιτρέψουµε τα µη κερδο-
σκοπικά ιδρύµατα, τα ιδιωτικά πανεπιστήµια όχι µόνο ως ανα-
γνώριση της πραγµατικότητας, αλλά και για να αναστρέψουµε
το κύµα µετανάστευσης -αν πραγµατικά θέλουµε να µιλάµε για
αναστροφή του brain drain, δεν είναι µόνο οι φοιτητές, αλλά είναι
και οι διδάσκοντες που βγαίνουν- και για την ανάδειξη της χώρας
σε εκπαιδευτικό πόλο στην περιοχή. Κυρίως όµως πρέπει να αλ-
λάξουµε το άρθρο 16 για τη ρύθµιση του χαοτικού τοπίου που
υπάρχει σήµερα και το οποίο δεν επιτρέπει καν τον ποιοτικό
έλεγχο της υφιστάµενης κατάστασης.

Είναι υποκρισία η άρνηση της διατήρησης εν ονόµατι οποιασ-
δήποτε ιδεολογικής επίκλησης, καθώς η πραγµατικότητα που
έχει διαµορφωθεί είναι διαφορετική. Και επιτέλους, το δηµόσιο
πανεπιστήµιο δεν κινδυνεύει από την ίδρυση µη κερδοσκοπικών
ιδρυµάτων. Κινδυνεύει από θύλακες εντός του, οι οποίοι δεν ξέ-
ρουν τι θα πει citation και δεν ξέρω τι θα πει πρωτότυπη έρευνα.
Αυτό θα βελτιωθεί µε τη δηµιουργία µη κερδοσκοπικών ιδρυµά-
των.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η Βουλευτής κ.

Όλγα Κεφαλογιάννη ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξω-
τερικό από τις 14 Φεβρουαρίου έως 15 Φεβρουαρίου. Η Βουλή
εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Χατζησάββας από τη Χρυσή Αυγή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από µία σχετικά γρήγορη, θα έλεγε κανείς, διαδικασία

επεξεργασίας, ερχόµαστε αυτές τις µέρες να συζητήσουµε, σε
πρώτη φάση τουλάχιστον, την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Υπό ποιες πολιτικές συνθήκες όµως γίνεται αυτή η συζήτηση;
Ο ΣΥΡΙΖΑ µέσω Υπουργού του αλλά και Βουλευτών γνωστοποί-
ησε τη σκέψη υπονόµευσης της ψήφισης µε εκατόν ογδόντα
Βουλευτές, σε περίπτωση που ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία κάποια
άρθρα, για να πρέπει η επόµενη ψηφοφορία µε Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας να έχει εκατόν ογδόντα και αυτός να αποτελέσει
ρυθµιστή των πραγµάτων.

Η Νέα Δηµοκρατία από την άλλη θέλει να περάσει τώρα µε
εκατόν ογδόντα, για να µην είναι απαιτητό να το κάνει ως Κυβέρ-
νηση και να παρακαλάει τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ακόµα έχουµε καταγγελίες από τη Νέα Δηµοκρατία και την
υπόλοιπη Αντιπολίτευση, κυρίως όµως από την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, για συνταγµατική κοινοβουλευτική εκτροπή της Κυ-
βέρνησης, σε σχέση µε τη δήλωση κάποιων ανεξάρτητων
Βουλευτών, µε µία επιστολή εφάπαξ, ότι θα στηρίξουν την Πλει-
οψηφία σε όλα τα νοµοσχέδια. Από εκείνη τη µέρα όµως που κα-
τήγγειλε αυτή την εκτροπή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έχει
αφήσει ούτε ένα νοµοσχέδιο που να µην το έχει υπερψηφίσει,
κάτι που είναι ενδεικτικό φυσικά της αντιµετώπισης και διαχείρι-
σης µιας τέτοιας καταγγελίας, που είναι µόνο για τα τηλεοπτικά
πάνελ και για τα µάτια του κόσµου. 

Οι για πέντε-έξι µήνες το 2015 επαναστάτες του ΣΥΡΙΖΑ, δυ-
στυχώς γι’ αυτούς, έχουν χάσει προ πολλού το ηθικό δήθεν πλε-
ονέκτηµα που διέθεταν ως Αριστερά και πλέον οι γεµάτες
βαρύγδουπες λέξεις-εκφράσεις, δήθεν για κόντρα, ρήξη, ριζο-
σπαστισµό και άλλες τέτοιες λέξεις από τις κασέτες οµιλιών των
κοµµουνιστών δεν πείθουν κανέναν. Πώς θα µπορούσε άλλωστε
η Κυβέρνηση µειοψηφίας του ΣΥΡΙΖΑ να δικαιολογήσει συνταγ-
µατικά το ότι αποφασίζει ο λαός µε δηµοψήφισµα «όχι» σε νέα
µνηµόνια, αλλά εσείς φέρνετε και επιβάλλετε νέα µνηµόνια, συ-
νεργαζόµενοι µε τη Νέα Δηµοκρατία, που µέχρι εκείνη τη στιγµή
την κατηγορούσατε ως µνηµονιακή δύναµη;

Πώς θα µπορούσατε να δικαιολογήσετε συνταγµατικά το να
καταγράφεται σε δηµοσκοπήσεις η εναντίωση του ελληνικού
λαού στη Συµφωνία των Πρεσπών σε συντριπτική πλειοψηφία,
άνω του 75%, να βγαίνει κατά εκατοµµύρια ο λαός στους δρό-
µους και σε πλατείες να διαµαρτυρηθεί στα συλλαλητήρια, να κι-
νητοποιείται η µαθητική νεολαία εναντίον της Συµφωνίας των
Πρεσπών και η Κυβέρνηση να τους βρίζει, να τους στοχοποιεί
και τελικά να την περνάει ενάντια στη θέληση του ελληνικού
λαού; Πώς µπορούν όλα αυτά να δικαιολογηθούν συνταγµατικά
άραγε;

Για να παίξετε όµως και λίγο µε την εκλογική σας, την παρα-
δοσιακή πελατεία, φοράτε πάλι µία αόρατη στολή του επανα-
στάτη και θέτετε διάφορα θέµατα, αλλά φαίνεται η γύµνια σας.
Θέτετε διαχωρισµό Εκκλησίας και Κράτους. Και δεν ξέρω βέβαια
αν το ακούει αυτό ο πρώην Υπουργός Παιδείας, Νίκος Φίλης, ο
οποίος κατ’ εντολήν της Εκκλησίας καρατοµήθηκε. Τι θα λέει; Ο
σύντροφος δηλαδή, κατ’ εντολήν της Εκκλησίας. Κατά τα άλλα
προσπαθείτε να κάνετε διαχωρισµό Εκκλησίας και Κράτους. Στην

4006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ουσία όµως, στην πραγµατικότητα αυτό που πιστεύετε, που πρε-
σβεύετε και θέλετε είναι διαχωρισµό κράτους και ορθόδοξης χρι-
στιανικής πίστης. Χτυπάτε Ορθοδοξία, οικογένεια, την πολύτεκνη
οικογένεια κυρίως, απαξιώσατε το µάθηµα των θρησκευτικών κα-
ταντώντας το σε µια γελοία µορφή θρησκειολογίας, που οι Έλ-
ληνες χριστιανοί γονείς αρνούνται να στείλουν τα παιδιά τους να
το παρακολουθήσουν στα σχολεία.

Ό,τι και να κάνετε όµως και οι µπολσεβίκοι του ΣΥΡΙΖΑ και οι
φιλελεύθεροι της Νέας Δηµοκρατίας, µε τα κοινά σχέδια για τζα-
µιά, ιθαγένειες και προσπάθεια θρησκευτικής και εθνικής αλλοί-
ωσης του πληθυσµού της Ελλάδας, ρήξη ελληνικού έθνους και
ορθόδοξης χριστιανικής πίστης δεν µπορείτε να καταφέρετε.
Όποιος χτυπάει τον Ελληνισµό πλέον χτυπάει και την Ορθοδοξία.
Όποιος χτυπάει την Ορθοδοξία, χτυπάει και τον Ελληνισµό. Από-
δειξη ότι δεν µπορείτε να κάνετε διαφορετικά και δεν µπορείτε
να επιβάλετε αυτόν τον διαχωρισµό είναι η επίσκεψη του Πρω-
θυπουργού στην Αγία Σοφία και στη Θεολογική Σχολή της Χάλ-
κης και όλα αυτά τα ωραία που είδαµε στην τηλεόραση.

Η Νέα Δηµοκρατία από την άλλη, πόσο µεγάλη υποκρισία,
πόσο µεγαλύτερη γελοιότητα, πόσο µεγάλη κατάντια και θράσος
µπορεί να έχει! Βλέπουµε να γυρνάνε Βουλευτές, στελέχη και
δηµοσιογραφίσκοι, που ανήκουν στο κόµµα, µε κλαυθµούς και
οδυρµούς σε όλα τα κανάλια και ενώ καταγγέλλουν παρέµβαση
της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ στη δικαστική εξουσία εναντίον της
Νέας Δηµοκρατίας µε πολιτικά κριτήρια, ταυτόχρονα να παρα-
δέχονται ότι η Νέα Δηµοκρατία έκλεισε φυλακή τη Χρυσή Αυγή
το 2013, λόγω του ότι έκλεβε ψήφους από τη Νέα Δηµοκρατία
και έπιανε υψηλά ποσοστά, όπως παραδέχτηκε ο τότε γραµµα-
τέας της Κυβέρνησης. Η επιτοµή δηλαδή της παρέµβασης της
Κυβέρνησης στη δικαστική εξουσία, µε µικροπολιτικά κίνητρα!

Και η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουν περι-
χαρακωθεί στα χλιδάτα γραφεία τους, δεν ακούν τα καθηµερινά
προβλήµατα του λαού. Έγινε αντιπαράθεση για το αν θα έχουµε
ιδιωτικά ή όχι πανεπιστήµια, όταν οι Έλληνες γονείς δυσκολεύον-
ται να καλύψουν οικονοµικά τις απαιτήσεις σε σχολικά είδη, σε
ρουχισµό, ακόµα από το δηµοτικό, και σε φροντιστήρια φυσικά,
για τα παιδιά τους, για το γυµνάσιο και για το λύκειο. Εσείς πή-
γατε απευθείας να διευθετήσετε το θέµα των πανεπιστηµίων
στον εκτός πραγµατικότητας κόσµο που ζείτε. Φαντασιώνεστε
ένα κέντρο σπουδών, δεν ξέρω, πανευρωπαϊκής εµβέλειας, παγ-
κόσµιας εµβέλειας; Η Θεσσαλονίκη όχι µετρό δεν έχει, αλλά σε
λίγο καιρό δεν θα έχει αστική συγκοινωνία και εσείς θέλετε να
έρθει κόσµος για να σπουδάσει στα πανεπιστήµιά µας; 

Έχετε επίσης αντιπαράθεση κυρίως για το πώς θα βγαίνετε
στην εξουσία ως Κυβέρνηση, πώς δηλαδή θα αρπάζετε την Κυ-
βέρνηση, την εξουσία και πώς σας βολεύει να κυβερνάτε. Αµέ-
σως µετά σας απασχολεί το πώς δεν θα µπορεί να σας πάρει
κάποιος την εξουσία, το πώς δεν θα µπορεί να πέσει αυτή η Κυ-
βέρνηση κι αν τελικά καταφέρει κάποιος να πάρει την εξουσία
από εσάς, να έχετε φροντίσει να γλιτώνουν οι Υπουργοί από ποι-
νικές ευθύνες και να µην µπαίνουν φυλακή. 

Δηλαδή µε το άρθρο 86 δεν θα µπορούσαν να υπάρχουν διώ-
ξεις; Σας φταίει το Σύνταγµα που δεν γίνονται διώξεις σε Υπουρ-
γούς, οι οποίοι παραβαίνουν το καθήκον τους ή σε
προηγούµενους Υπουργούς από τη νέα Κυβέρνηση που έρχεται
υποτίθεται για να καθαρίσει το τοπίο, αλλά τελικά κάνει τα ίδια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, ζητά την κατάργηση του επαίσχυντου

άρθρου 86 περί µη ευθύνης Υπουργών. Ζητά την κατάργηση της
βουλευτικής ασυλίας που εµείς την εφαρµόζουµε στην πράξη,
καθώς όποτε έρχεται κάποια κατηγορία, από µόνοι µας ζητάµε
να γίνει άρση της βουλευτικής ασυλίας. Ζητούµε να ισχύει για
όλους τους Βουλευτές.

Επίσης, ζητούµε την κατάργηση της χρηµατοδότησης των
κοµµάτων. Δεν χρειάζεται ο Έλληνας πολίτης να πληρώνει τα
κόµµατα για να λειτουργούν. Η Χρυσή Αυγή λειτουργεί πάρα
πολύ καλά εδώ και τόσα χρόνια χωρίς κρατική χρηµατοδότηση
ούτε ενός ευρώ.

Φυσικά, ζητούµε και την κατάργηση του δικαιώµατος για δα-

νειοδότηση των κοµµάτων, µε τα τόσα εκατοµµύρια που έχετε
φεσώσει τα δύο κόµµατα των περασµένων δεκαετιών και θα κά-
νουν και τα υπόλοιπα που ακολουθούν τον ίδιο δρόµο.

Ο λαός, όµως, ζητά κάτι πολύ πιο απλό. Αν ήσασταν έξω και
ακούγατε τι λέει, θα καταλαβαίνατε. Ζητά έναν νόµο ο οποίος
πολύ απλά θα σας υποχρεώνει σαν Βουλευτές, Υπουργούς και
Κυβέρνηση να τηρείτε τους νόµους και φυσικά ένα άρθρο στο
Σύνταγµα που θα σας υποχρεώνει σαν κυβέρνηση να τηρείτε το
Σύνταγµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

την επόµενη οµιλήτρια, την κ. Μανωλάκου, Βουλευτή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Καλλιεργείται από όλα τα κόµµατα ότι το Σύνταγµα είναι υπε-

ράνω όλων, γι’ αυτό είναι καλό, διότι είναι ισότιµο για όλους. Δεν
είναι όµως έτσι και δεν είναι αλήθεια. Η ανισότητα είναι σύµφυτη
µε το εκµεταλλευτικό σύστηµα που κατοχυρώνει τη συγκέν-
τρωση του πλούτου στους λίγους από την εκµετάλλευση των
πολλών, δηλαδή ανθρώπου από άνθρωπο.  

Κάθε Σύνταγµα, λοιπόν, κατοχυρώνει τα συµφέροντα, τα προ-
νόµια, την εξουσία της κυρίαρχης τάξης, εν προκειµένω της αστι-
κής τάξης. Υπάρχουν αρκετά άρθρα που το πιστοποιούν
προκλητικά. Και, βέβαια, σε κάθε αναθεώρηση του Συντάγµατος
αυτά παραµένουν ανέγγιχτα και διαιωνίζουν την ισχύ τους αυ-
τούσια, σχεδόν έτσι όπως γράφτηκαν απ’ την αρχή. Ποια αναθε-
ωρούνται; Αναθεωρούνται αυτά που πρέπει να εκσυγχρονιστούν
και να προσαρµοστούν στις νέες συνθήκες. 

Γι’ αυτό, ο πρώτος στόχος που υπηρετούν τόσο οι προτάσεις
της Κυβέρνησης, όσο και της Νέας Δηµοκρατίας και άλλων κοµ-
µάτων, είναι να διασφαλιστεί η κυβερνητική πολιτική σταθερό-
τητα και συνέχεια, δηλαδή να µη διαταράσσεται η άσκηση της
κυρίαρχης αντιλαϊκής πολιτικής από µια σειρά παράγοντες, ανά-
µεσα στους οποίους µπορεί να είναι και ο λαός, το κίνηµά του, ο
λαϊκός παράγοντας και η πίεση που µπορεί να ασκεί –και πρέπει
να ασκεί- προς την κυβέρνηση, προς τις κυβερνήσεις συνολικά.
Αυτό επιδιώκεται µε την πρόταση για αποσύνδεση της εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής και
για µια πιθανή εκλογή του από τον λαό. 

Συνεπώς, προωθεί και ικανοποιεί η κάθε αναθεώρηση τις νέες
ανάγκες του συστήµατος, όπως αυτές διαµορφώνονται στην πο-
ρεία των εξελίξεων. Την παρουσιάζετε, µάλιστα, ως εξυγίανση
και ηθικοποιείτε ένα σάπιο και ξεπερασµένο σύστηµα, χρησιµο-
ποιώντας βαρύγδουπες εκφράσεις, όπως «λαϊκή κυριαρχία»,
«άµεση δηµοκρατία», «κορυφαία θεσµική στιγµή» και άλλα. Είναι
το ίδιο παραµύθι που λέτε ότι καταργήθηκαν τα µνηµόνια ενώ
µένουν ακλόνητοι οι οκτακόσιοι περίπου µνηµονιακοί νόµοι, για
να βασανίζουν τον λαό.

Η παρούσα, λοιπόν, Αναθεώρηση δεν θίγει τις προηγούµενες
αντιδραστικού χαρακτήρα αλλαγές, αλλά προχωρά περαιτέρω
στη θωράκιση του αστικού πολιτικού συστήµατος και την ευθυ-
γράµµισή του µε τις σηµερινές ανάγκες της άρχουσας τάξης. Τα
παραδείγµατα είναι πολλά και επίκαιρα. Ένα παράδειγµα έχει να
κάνει µε την τοπική αυτοδιοίκηση, το µακρύ χέρι της κάθε κυβέρ-
νησης και υλοποιητή των µνηµονίων, µε εξαιρέσεις βέβαια τους
κοµµουνιστές δηµάρχους.

Η πρόταση που γίνεται από τον ΣΥΡΙΖΑ για θεσµούς, όπως ανα-
φέρονται, άµεσης δηµοκρατίας κ.λπ., κρύβει το αντιδραστικό πλαί-
σιο που έχει διαµορφωθεί όλα αυτά τα χρόνια στους δήµους και
τις περιφέρειες και µε τη συµβολή της σηµερινής Κυβέρνησης,
αφού δήµοι και περιφέρειες εξελίχθηκαν σε έναν φοροµπηχτικό
αντιλαϊκό µηχανισµό, σε έναν µηχανισµό ανταποδοτικότητας για
κοινωνικές υπηρεσίες κρίσιµες για τα λαϊκά δικαιώµατα, που υπο-
βαθµίζονται όµως για να εξυπηρετήσουν επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, αλλά και σε έναν µηχανισµό αποσάθρωσης των εργα-
σιακών σχέσεων.

Αναφορικά µε τα ανταποδοτικά τέλη, αυτά είναι φωτιά και συ-
νοδεύονται από χαράτσια και υποβαθµισµένες περαιτέρω υπη-
ρεσίες. Στον Πειραιά, αυτές τις τελευταίες δέκα µέρες, έχει πέσει
τµήµα από το ταβάνι σε δύο σχολεία, στην Ιωνίδειο που είναι
πρότυπο σχολείο και στο 26ο Νηπιαγωγείο της Πειραϊκής. Από
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τύχη δεν χτύπησαν παιδιά. Όµως και το προσωπικό στον δήµο
είναι λειψό και γι’ αυτό ευκαιριακά έχουν συµβασιούχους οκτα-
µηνίτες, που φεύγουν όµως τον Ιούνιο, δηλαδή µετεκλογικά. 

Οι εργασιακές σχέσεις έχουν γίνει λάστιχο, για να είναι εξαρ-
τώµενοι οι εργαζόµενοι. Βέβαια, αυτά υλοποιήθηκαν από τα προ-
ηγούµενα χρόνια, από όλες τις κυβερνήσεις –και Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ- µε τους γνωστούς νόµους «ΚΑΠΟΔΙ-
ΣΤΡΙΑ», «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά και µε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ». Υλοποι-
ήθηκαν τα χρόνια των µνηµονίων µε τα γνωστά «οικονοµικά
παρατηρητήρια», διάφορους «κόφτες», ποινές, κ.ο.κ.. Σε µεγάλο
βαθµό, οι αλλαγές που έγιναν τα προηγούµενα χρόνια στην τοπική
αυτοδιοίκηση έχουν συνταγµατοποιηθεί µε προηγούµενες αναθε-
ωρήσεις.

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν θίγει αυτό το πλαίσιο. Η δε πρό-
ταση της Νέας Δηµοκρατίας στο επίπεδο των προβλέψεων του
Συντάγµατος, το κάνει ακόµα χειρότερο από το σηµερινό.

Εµείς προτείνουµε τη συνταγµατική κατοχύρωση της υποχρέ-
ωσης του Κράτους να εξασφαλίζει τους αναγκαίους οικονοµι-
κούς πόρους στους ΟΤΑ, µε χρηµατοδότηση µέσα από τον
κρατικό προϋπολογισµό, την απαγόρευση επιβολής πειθαρχικών
ποινών σε βάρος των αιρετών εκπροσώπων της τοπικής αυτοδι-
οίκησης και την απαγόρευση στον έλεγχο σκοπιµότητας των
αποφάσεων από κρατικά όργανα. Η επίλυση των όποιων διαφο-
ρών πρέπει να γίνεται από τη δικαιοσύνη. Και µιλάµε συγκεκρι-
µένα για το άρθρο 102 του Συντάγµατος. 

Τις προτάσεις µας αυτές τις καταθέσαµε στην ειδική γραµµα-
τεία, όπως καταθέσαµε πρόταση για να καταργηθεί η αντιδρα-
στική και άθλια διάταξη του άρθρου 107 που κατοχυρώνει τα
ειδικά προνόµια φοροαπαλλαγής στο εφοπλιστικό και στο ξένο
κεφάλαιο. Ούτε δηµοτικά τέλη δεν πληρώνουν! Έτσι έχετε κατο-
χυρώσει να είναι νόµιµη η φοροαπαλλαγή και η φοροδιαφυγή
που απολαµβάνουν. Αυτό είναι σκάνδαλο. Είναι σκάνδαλο των
σκανδάλων να πληρώνουν περισσότερους φόρους οι ναυτεργά-
τες από ό,τι οι εφοπλιστές ή να έχουν αφορολόγητο πετρέλαιο
οι εφοπλιστές, οι αεροπορικές εταιρείες, οι µεγαλοξενοδόχοι κι
άλλοι και να µη δίνετε αφορολόγητο πετρέλαιο στην αγροτιά!
Αυτό το σκάνδαλο δεν το ακουµπάτε, δεν το αγγίζετε, γιατί το
στηρίζετε.

Ο στόχος σας, λοιπόν, είναι να κάνετε ένα µακιγιάζ, για να ανα-
στηλώσετε το κύρος του αστικού πολιτικού συστήµατος, που
κλονίστηκε ιδιαίτερα τα χρόνια της κρίσης λόγω των µνηµονίων,
λόγω των αντιλαϊκών πολιτικών, λόγω της ασυνέπειας λόγων και
έργων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτή)

Όµως, ό,τι µακιγιάζ και να κάνετε, η ασχήµια του δεν κρύβεται
ούτε η αναγκαιότητα της ανατροπής του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου.

Προχωρούµε µε τον επόµενο οµιλητή, που είναι η κ. Βαγιω-
νάκη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Η αναθεώρηση του Συντάγµατος,

πέραν του γεγονότος ότι γίνεται σε µια ιστορική συγκυρία όπου
έχει συναντηθεί η Αριστερά και η δηµοκρατία, χρονικά συµπίπτει
µε την επιστροφή της χώρας στην κανονικότητα και στην πλήρη
ανάκτηση της κυριαρχίας της, µετά από µια κρίσιµη περίοδο που
πέρασε, η οποία περιόρισε τις θεσµικές της δυνατότητες.

Πέρα απ’ όλα αυτά, όµως, η συζήτηση διεξάγεται σε µια ιδιαί-
τερη κρίσιµη περίοδο για την Ευρώπη, όπου συγκρούονται δύο
απόψεις: οι εθνικιστικές λαϊκίστικες και η δική µας άποψη για µια
Ευρώπη της κοινωνικής συνοχής, των ελευθεριών, των ατοµικών
και κοινωνικών δικαιωµάτων. Μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες η Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος αποτελεί δηµοκρατικό και προοδευ-
τικό στοίχηµα, ιστορική ευκαιρία, προκειµένου να κτίσουµε τους
θεσµούς εκείνους που δίνουν φωνή και δύναµη απόφασης στους
πολλούς. Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ έχει δύο αιχµές: πρώτον, την
ουσιαστική ευρυθµία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και δεύ-
τερον, την ενίσχυση και την εµβάθυνση των ατοµικών και κοινω-
νικών δικαιωµάτων.

Στο πρώτο αυτό κοµµάτι επιχειρούµε να ολοκληρώσουµε µια

προσπάθεια θεσµικών παρεµβάσεων που εκκινήσαµε ήδη από το
2015. Παραδείγµατα υπάρχουν πολλά: η ψήφιση της απλής ανα-
λογικής ως εκλογικού συστήµατος στις βουλευτικές αλλά και
στις αυτοδιοικητικές εκλογές, η κατάργηση της πολιτικής επι-
στράτευσης των απεργών, η αποκατάσταση των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων, αλλά και νοµοθετήµατα διεύρυνσης των
ελευθεριών και η κατοχύρωση νέων κοινωνικών και πολιτικών δι-
καιωµάτων, κάνοντας βήµατα προς την κατεύθυνση της πραγ-
µατικής ισότητας των πολλών, ανεξαρτήτως φύλου, φυλής,
χρώµατος ή σεξουαλικού προσανατολισµού.

Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, όµως, δύναται να προωθήσει
περαιτέρω ώριµες και αναγκαίες προοδευτικές τοµές για την απο-
κατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών στο πολιτικό µας σύ-
στηµα ως απάντηση στις προκλήσεις που αντιµετωπίζει σήµερα η
δηµοκρατία και το κοινοβουλευτικό σύστηµα. Αυτό µπορεί να γίνει
µέσω θεσµών άµεσης δηµοκρατίας, συµπληρωµατικούς και όχι
ανταγωνιστικούς προς την αντιπροσωπευτική δηµοκρατία, που να
δίνουν στον λαό τη δυνατότητα να έχει λόγο, όχι µόνο στις εκλο-
γές, αλλά κάθε φορά που χρειάζεται η ενεργητική παρέµβασή του.
Δεύτερον, να αποτελεί ο λαός αποτελεσµατικότερο αντίβαρο σε
προσπάθειες που πιθανόν να γίνουν, προκειµένου να ανατραπεί η
δηµοκρατική ισορροπία του πολιτεύµατος.

Στο πλαίσιο αυτό προτείνουµε την καθιέρωση παγίως αναλο-
γικού εκλογικού συστήµατος, αλλά και την ταυτόχρονη καθιέ-
ρωση της εποικοδοµητικής ψήφου δυσπιστίας, που αποτελεί
θεσµό σύµφωνα µε τον οποίο πρόταση δυσπιστίας δεν µπορεί
να γίνει δεκτή από το Κοινοβούλιο, παρά µόνο υπό την προϋπό-
θεση ότι υπερψηφίζεται ταυτόχρονα και νέος Πρωθυπουργός.
Και τούτο φυσικά δεν δηµιουργεί µόνο συνθήκες πολιτικής στα-
θερότητας, αλλά δηµιουργεί και τους όρους εκείνους για τετρα-
ετείς πολιτικούς κύκλους, πέρα και έξω από τακτικισµούς και
σχεδιασµούς εξωθεσµικών πολιτικών κέντρων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Στο ίδιο πλαίσιο εντάσσεται και η πρόταση που αποτρέπει τη
διάλυση του Κοινοβουλίου µε αφορµή την αδυναµία εκλογής
Προέδρου της Δηµοκρατίας µε αυξηµένη πλειοψηφία από το
Κοινοβούλιο, καθώς και η πρόταση για την υποχρέωση ο Πρω-
θυπουργός να είναι απαραιτήτως αιρετός από τον ελληνικό λαό,
δηλαδή να είναι εκλεγµένος Βουλευτής. Είναι µια πρόταση που
λαµβάνει υπ’ όψιν της την πολιτική εµπειρία που αντλήσαµε στα
χρόνια της κρίσης.

Άλλο ένα µέτρο που αφορά στην αρχιτεκτονική των θεσµών
είναι και η υποχρέωση οι νέες ανεξάρτητες αρχές, εφόσον υπάρ-
ξουν, να ιδρύονται µόνο µε αυξηµένη πλειοψηφία των τριών πέµ-
πτων του όλου αριθµού των Βουλευτών. Εάν η ενίσχυση, όµως,
του Κοινοβουλίου και της εκλεγµένης κυβέρνησης αποτελεί τον
ένα πόλο της πρότασής µας, η ενίσχυση της λαϊκής παρέµβασης
αποτελεί τον άλλον. Γιατί ο λαός αποτελεί για εµάς τη βασική εγ-
γύηση τήρησης της δηµοκρατικής αρχής. Γι’ αυτό προτείνουµε
την κατοχύρωση του δικαιώµατος για διενέργεια δηµοψηφίσµα-
τος µε λαϊκή πρωτοβουλία, είτε για κρίσιµα εθνικά θέµατα είτε
για ψηφισµένα νοµοσχέδια που επιθυµεί ο λαός να ανατρέψει,
αλλά και τη θεσµοθέτηση λαϊκής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. 

Επίσης, προτείνεται για διεθνείς συνθήκες ή συµφωνίες που
προβλέπουν µεταβίβαση κυριαρχικών αρµοδιοτήτων του κρά-
τους, αυτές υποχρεωτικά να ακυρώνονται µε δηµοψήφισµα.
Είναι, δηλαδή, µέτρα που φέρνουν στο προσκήνιο τον λαό αλλά
και την πολιτική, τον διάλογο, τη διαφωνία, την αντιπαράθεση πο-
λιτικών σχεδίων. Όµως, το Σύνταγµα δεν πρέπει να υπηρετεί
µόνο το κράτος δικαίου, αλλά πρέπει να υπηρετεί και το κοινω-
νικό κράτος δικαίου και να συµπληρώνει τη δηµοκρατική αρχή
αρµονικά µε τις δύο αυτές θεµελιώδεις αρχές του πολιτεύµατος.
Πρέπει να αντιµετωπιστεί η επίθεση στα κοινωνικά δικαιώµατα,
η οποία, ιδιαίτερα τα χρόνια των µνηµονίων -αλλά και πριν από
αυτά- ήταν ταυτισµένη µε τον νεοφιλελευθερισµό. Πρέπει να
αναστραφεί η απαξίωση του δικαιώµατος στην εργασία, η απορ-
ρύθµιση της αγοράς εργασίας, η αποδυνάµωση της προστασίας
των κοινών αγαθών, η συνταγµατική αφωνία για κρίσιµα πεδία
του κοινωνικού κράτους.

Από την πλευρά µας είχαµε διακηρύξει τη βούλησή µας για
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ένα Σύνταγµα που θα προστατεύει τα δηµόσια αγαθά, όπως το
νερό και η ηλεκτρική ενέργεια, από την επέλαση της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας, που θα κατοχυρώνει εµφατικά την προστασία της
εργασίας και των εργαζοµένων, που θα αναγνωρίζει την αποκλει-
στική αρµοδιότητα των κοινωνικών εταίρων για να ορίζουν τον
κατώτατο µισθό και θα ενισχύει τις κρατικές εγγυήσεις για κα-
θολική πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας για όλους τους πολίτες,
που θα κατοχυρώνει συνταγµατικά την κρατική εγγύηση ενός
αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης για όλους.

Βεβαίως, αγαπητοί συνάδελφοι, όλες αυτές οι προτάσεις αντα-
νακλούν τις δικές µας ιδεολογικές επιλογές, αλλά εκτιµούµε πως
είναι και θέσεις που ανταποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες
και τις αγωνίες της ελληνικής κοινωνίας και ως εκ τούτου µπορούν
να βρουν ευήκοα ώτα σε µια τόσο εµβληµατική διαδικασία, όπως
είναι η διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Θανάσης Παφίλης. Μετά θα ακολουθήσει ένας
οµιλητής, ο κ. Βεσυρόπουλος εν προκειµένω και στη συνέχεια η
κ. Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παρά το γεγονός ότι η αναθεώρηση

του Συντάγµατος αναγγέλθηκε µε τυµπανοκρουσίες από πλευ-
ράς του ΣΥΡΙΖΑ και µεγάλη υποδοχή από τα αστικά κόµµατα,
παρά το γεγονός ότι επιχειρήθηκε και επιχειρείται να στηθεί ένα
πλαστό δίληµµα, ως συνήθως, το δίληµµα πρόοδος-συντήρηση
που δεν έχει ουσιαστική βάση, σε όλη τη συζήτηση και στην επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια, πέρα από επιµέρους αψιµαχίες και
κορώνες, από άποψη ουσίας κυριαρχούν χαµηλοί τόνοι και συ-
ναινετικό κλίµα. 

Είναι φυσιολογικό κατά τη γνώµη µας. Γιατί; Γιατί το Σύνταγµα
κατοχυρώνει την εξουσία της αστικής τάξης, διασφαλίζει τα δικά
της συµφέροντα, τις δικές τις συµµαχίες, προωθεί τους στόχους
και τις επιδιώξεις της. Και ας αφήσουν αυτά τα γελοία ορισµένοι
οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ ότι το Σύνταγµα αποτυπώνει µόνο τον συ-
σχετισµό των δυνάµεων. Όχι! Είναι Σύνταγµα της κυρίαρχης
τάξης. Αλλά δεν τολµάνε να το πουν. 

Σ’ αυτόν τον χαρακτήρα συµφωνούν τα άλλα κόµµατα; Συµ-
φωνούν όλα, µηδενός εξαιρουµένου, εκτός από το ΚΚΕ. Και εδώ
είναι η βάση της συναίνεσης. Αυτή είναι η κοινή βάση, τα άγια
των αγίων, η κοινή αφετηρία, που άλλωστε εκφράζεται όχι µόνο
στο Σύνταγµα, αλλά στον οικονοµικό τοµέα, στην εξωτερική πο-
λιτική και σε όλα τα υπόλοιπα. Οι διαφορές είναι επουσιώδεις και
όσο προχωράει, τόσο µοιάζουν σαν δυο σταγόνες νερό. Έχουµε
άδικο;

Δεν θα ξεκινήσουµε από το τι αναθεωρείται, αλλά από το τι δεν
αναθεωρείται. Βασικά άρθρα, τα αγκωνάρια του συστήµατος, πα-
ραµένουν οι δέκα εντολές του Μωυσή, όχι χαραγµένες στις πλά-
κες, αλλά στο αστικό Σύνταγµα που «µη, καίει». Δεν το ακουµπάει
κανένας πλην ΚΚΕ. Δεν το συζητάει κανένας.

Άλλωστε οι µέχρι τώρα αναθεωρήσεις, όχι µόνο δεν ακούµπη-
σαν αυτά τα άρθρα, αλλά έγιναν για να διασφαλιστεί η σταθερό-
τητα της αστικής εξουσίας και να αποτυπωθούν σε νοµική
συνταγµατική µορφή οι νέες ανάγκες του συστήµατος µε βάση
τις νέες εξελίξεις. Οι προηγούµενες αναθεωρήσεις προχώρησαν
σε µια σειρά αλλαγές που αφορούσαν στο πεδίο της οικονοµίας,
στην ελευθερία δράσης του κεφαλαίου που έθετε η ενσωµάτωση
της χώρας στο ευρωενωσιακό πλαίσιο. Ναι ή όχι; Ναι.

Ενισχύθηκε ακόµα περισσότερο η ισχύς του δικαίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ -αυτό είναι µια άλλη ιστορία και
θα το πούµε- να επεµβαίνει ακόµα και στα εσωτερικά των χωρών,
που συµφωνεί και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όταν κινδυνεύει η αστική εξουσία,
ισχυροποιείται και ενισχύεται η ισχύς αυτών των νόµων, ακόµα
και του ίδιου του Συντάγµατος. 

Στην πραγµατικότητα αυτό που σας φάνηκε σαν έκπληξη για
την κατάρα του θεού, τα µνηµόνια, είχε θεσµοθετηθεί από πριν,
είχε δηµιουργηθεί το θεσµικό πλαίσιο ώστε να έρθουν τα µνηµό-
νια στην Ελλάδα. Και τα είχατε χειροκροτήσει όλοι και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Και την ΟΝΕ και όλα τα υπόλοιπα. Μάλιστα, ζητούσατε και µε-
γαλύτερη εµβάθυνση. Να, η εµβάθυνση που ήρθε µε τα µνηµόνια
και µε την οικονοµική κρίση, που ήταν ανάγκες του κεφαλαίου.

Επίσης, η ασφυκτική επιτροπεία όλα αυτά τα χρόνια δεν θε-
σµοθετήθηκε και συνταγµατικά; Και βέβαια ένα σύνολο µέτρων
υπέρ του κεφαλαίου. 

Ερώτηµα, λοιπόν: η συνταγµατική αναθεώρηση αµφισβητεί
την εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων και άλλων αρµοδιοτή-
των στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Καλά, οι υπόλοιποι είναι µε χίλια.
Εσείς; Όχι. Γιατί; Άρθρο 27, άρθρο 28. «Άκρα του τάφου σιωπή
στον κάµπο βασιλεύει». Κουβέντα. Τι λένε τα άρθρα 27, 28 και
το 80 γενικά; Για εκχώρηση αρµοδιοτήτων, λένε, διέλευση ξένων
στρατευµάτων. Κουβέντα γι’ αυτά, τσιµουδιά.

Και έρχεται τώρα η κυρία -θα το πω τώρα, είναι κυβερνητικό,
δεν θέλω να πω πρόσωπο- και λέει ότι εµείς παίρνουµε ένα µε-
γάλο µέτρο. Φοβερό. Λέµε ότι για διεθνή συνθήκη που προβλέπει
µεταβίβαση κυριαρχικών αρµοδιοτήτων του κράτους, αυτή κυ-
ρώνεται υποχρεωτικά µε δηµοψήφισµα. 

Πρώτο ερώτηµα: Αλήθεια, για πείτε µου, υπάρχει τίποτα που
δεν δώσατε; Μπορείτε να βρείτε ένα, να το κουνάτε έτσι, που δεν
έδωσε πριν και τώρα; Γιατί το πριν είναι όλα αυτά που είπα, το
τώρα είναι η σφραγίδα του ΣΥΡΙΖΑ και το τώρα είναι νέες βάσεις,
µέχρι την ξεφτίλα να µη δέχεστε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ να
απαγορευτεί η εγκατάσταση πυρηνικών όπλων στην Ελλάδα.
Όλοι σας δεν ντρέπεστε; Τι θα πείτε αύριο; Κάναµε πρόταση, ας
δεχόσασταν αυτή, να την έχετε και να την κουνάτε, να απαγο-
ρευτεί η εγκατάσταση πυρηνικών όπλων στην Ελλάδα. Και είπατε
«όχι». Γιατί; Τόσο πολύ υπηρέτες του συστήµατος είστε;

Δεύτερο θέµα, κοροϊδία το δηµοψήφισµα. Γιατί είναι κοροϊδία;
Βεβαίως, λέει, αν γίνει είναι υποχρεωτικό. Ποιος αποφασίζει αν
θα γίνει το δηµοψήφισµα; Η κυβέρνηση. Να κάνουµε ένα υποθε-
τικό σενάριο, ας πούµε ότι έρχεται θέµα για τις βάσεις και για
άλλα για να γίνει δηµοψήφισµα. Τι µπορεί να απαντήσει η κυβέρ-
νηση µε αυτό το κόλπο; Να πει ότι αυτά είναι διεθνείς συνθήκες,
είναι κατοχυρωµένες στο Σύνταγµα, είναι οι υποχρεώσεις της
χώρας. Για όλους σας τα λέω. Εποµένως, δεν είναι εθνικό θέµα,
έχει λήξει. Άρα, δεν γίνεται δηµοψήφισµα. Κοροϊδεύετε τον
κόσµο.

Προκαλούµε, λοιπόν, και ξαναλέµε: Γιατί; Ποια Αναθεώρηση;
Εδώ δεν τολµάτε να κάνετε απλά πράγµατα. Όλα τα χρόνια όταν
το εργατικό φιλειρηνικό κίνηµα συγκρουόταν, τέλος πάντων συγ-
κλίναµε στα πυρηνικά -το είχατε µάλιστα και σηµαία για να υπο-
βαθµίζετε άλλα, παρ’ όλα αυτά συγκλίναµε σε αυτό- και τώρα
Κυβέρνηση της νατοϊκής πυρηνικής Αριστεράς αρνείστε ένα βα-
σικό πράγµα, το ότι δεν θέλουµε πυρηνικά στη χώρα µας, γιατί
µπορεί να καταστραφεί.

Ειπώθηκε ότι προσπαθούµε να κλείσουµε τις πληγές των µνη-
µονίων. Μα, τι υποκρισία; Πώς προσπαθείτε; Ενσωµατώνοντας
όλα τα µνηµόνια. Έχουν ενσωµατωθεί όλα στη νοµοθεσία. Δεν
καταργείται νόµος και δεύτερον και προκλητικότερο, ενσωµατώ-
νετε και τα καινούργια που ήρθαν, εκτός των προηγούµενων.
Έχω δύο παραδείγµατα, ποια είναι η λέξη-κλειδί στο ασφαλι-
στικό που η Ευρωπαϊκή Ένωση λυσσαλέα προσπαθούσε να πε-
ράσει στη χώρα µας και δεν το κατάφερνε λόγω αντίστασης του
εργατικού κινήµατος; Η ανταποδοτικότητα.

Τώρα, µπαίνει και στο Σύνταγµα και η κοροϊδία -είναι στην πρό-
ταση που κάνατε- είναι ότι το παρουσιάζετε και σαν φιλεργατικό
µέτρο. Ουσιαστικά καταργείτε τον κοινωνικό χαρακτήρα της
ασφάλισης και έχετε φροντίσει και µε νόµο να βάλετε την ιδιω-
τική, όχι από το παράθυρο, αλλά από την πόρτα.

Δεύτερη µεγάλη υποκρισία, απίστευτη. Είσαστε πρωταθλητές.
Λέτε: «Εµείς κρατάµε τον δηµόσιο έλεγχο στα δίκτυα νερού, ηλε-
κτρικού και ενέργειας». Μάλιστα, φοβερό, αυτό απαιτούν και η
ευρωενωσιακή νοµοθεσία και οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Θέλουν
ένα κράτος που θα παραδώσει το νερό, που θα παραδώσει την
ενέργεια και άλλα κοινωνικά αγαθά στους ιδιώτες και το κράτος
να µοιράζει ανάµεσα στα µονοπώλια και τις πολυεθνικές. Και τα
µονοπώλια και οι πολυεθνικές απαιτούν τέτοιο κράτος, γιατί στον
ανταγωνισµό το µεγάλο ψάρι τρώει το µικρότερο. Αυτό ενοποι-
είτε.

Άρθρο 18. Σιωπή της ενοχής. Τι λέει το άρθρο 18; Λέει: «Ειδικοί
νόµοι ρυθµίζουν σχετικά µε την ιδιοκτησία και τη διάθεση µεταλ-
λείων, ορυχείων, σπηλαίων, αρχαιολογικών χώρων, θησαυρών, ια-
µατικών ρεόντων και υπόγειων υδάτων και γενικά του υπόγειου
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πλούτου. Με νόµο ρυθµίζονται σχετικά µε την ιδιοκτησία, την εκ-
µετάλλευση και τη διαχείριση λιµνοθαλασσών, µεγάλων λιµνών,
κ.λπ.». Γιατί δεν το ακουµπάτε; Αφού τα έχετε δώσει όλα. Τα
έχετε βάλει στο ΤΑΙΠΕΔ και δεν ξέρω αν καµµιά µέρα πάµε σπίτι
µας και έχει πουληθεί. Εκεί έχουµε φτάσει. Τι να τολµήσετε, λοι-
πόν, µε όλες τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις περί κοινωνικών αγα-
θών. Έλεος! Ένα λίτρο νερό πιο ακριβό από ένα λίτρο γάλα.
Αυτή την πολιτική εφαρµόζετε και όταν τα έλεγε του ΚΚΕ εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, δεκαετίες θα έλεγα, µας κοροϊδεύατε
για γραφικούς, ότι κάνουµε κινδυνολογία. Γι’ αυτό δεν βάζετε.
Πού είναι η άποψή σας ότι το νερό είναι κοινωνικό αγαθό; Αφού
τα πουλάτε όλα. Όλα τα έχετε βγάλει στο σφυρί, ό,τι δίνει η
φύση στον άνθρωπο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αφού το κατοχυρώνει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να διαβάσετε καλά τι αποφασίζετε

και όχι να µας κάνετε τώρα λογοκοπίες, για να µην απαντήσω και
πολύ περισσότερα. Τα δίνετε όλα, τα έχετε όλα στο σφυρί. Μην
µας λέτε τώρα. Το νερό στην Αθήνα είναι κοινωνικό αγαθό; Πόσα
είναι τα ξένα κεφάλαια µέσα; Και αλλού; Για να µην συνεχίσω.

Άρθρα-κλειδιά που δεν θίγονται, επίσης, γιατί θα πούµε τι δεν
θίγεται, µετά θα πούµε το τι θίγεται. Δεν σας είπαµε να βάλετε
άρθρο ότι καταργείται η ατοµική ιδιοκτησία στα µέσα παραγω-
γής. Αυτό θα το κάνει ο λαός είτε το θέλετε είτε τον εµποδίζετε.
Δεν θα πάει η ιστορία πίσω. Αυτά γίνονται µε κοινωνικές επανα-
στάσεις, όπως έγιναν και στο παρελθόν για το µέλλον.

Τα προνόµια του κεφαλαίου, άρθρο 107. Πενήντα επτά φορο-
απαλλαγές στους εφοπλιστές. Καλά, εσείς είστε µε τον λαό; Οι
άλλοι είναι καθαροί, λένε: «Είµαστε µε το κεφάλαιο». Εσείς δεν
τολµάτε ούτε µία να κόψετε από τις πενήντα επτά. Εσείς είστε
µε τον λαό; Που τον νόµο του 1952 –αν δεν κάνω λάθος- δεν τον
θίγετε, που προστατεύει τις ξένες επενδύσεις; Διαβάστε τι λέ-
γατε. «Είναι αποικιοκρατικός αυτός ο νόµος», λέγατε. Εµείς λέ-
γαµε ότι είναι προστασία του κεφαλαίου και των συµφερόντων
του κεφαλαίου. Έστω ότι είναι αποικιοκρατικός. Αυτόν τον νόµο
τον διατηρείτε.

Άρθρο 48. Όλα έχουν µία ενότητα, δεν είναι τυχαία. Κατά-
σταση πολιορκίας. Διαβάστε τι λέγατε παλιά, σε παλιές εποχές.
Αλλά δεν είναι αυτό. Τι λέει το άρθρο 48; Σε περίπτωση που θα
έχουµε πρόβληµα και εµπλοκές, τι θα γίνει; Αναστέλλονται όλα
τα δικαιώµατα του λαού. Η ελευθερία έκφρασης, γνώµης, η
απεργία, η κινητοποίηση, η διαδήλωση, οι δηµόσιες συναθροί-
σεις, πάνω από τρεις. Για θυµηθείτε! Απαγορεύονται όλα αυτά.
Απαγορεύεται δηλαδή ο λαός να εκφράζει τη γνώµη του σε µία
κρίση και εννοώ πολεµική και άλλη. Τι φοβάστε; Φοβάστε τον
λαό; Τι θα κάνει δηλαδή ο λαός;

Ενώ από την άλλη µεριά, είσαστε «κότες» όλοι, γιατί δεν τολ-
µάτε να βάλετε ότι σ’ αυτήν την κρίση επιτάσσονται τα αεροδρό-
µια. Δεκαεπτά αεροδρόµια στη «FRAPORT». Η συµφωνία λέει ότι
δεν έχετε δικαίωµα ούτε κατά τη διάρκεια του πολέµου να τα επι-
τάξετε. Αποθήκες τροφίµων, φάρµακα, για να µην πεινάσει ο
λαός. Αλλά να ξέρετε ο λαός δεν θα τα δεχτεί αυτά και σε τέτοια
περίοδο, θα το κάνει µόνος του κόντρα σε αυτά που του βάζετε.
Απαγορεύετε, λοιπόν, τη δράση στον λαό και δεν ακουµπάτε τί-
ποτα άλλο.

Πάµε παρακάτω. Εκσυγχρονισµοί που κάνετε -προσέξτε αυτό
θα το πω δύο και τρεις φορές- όπως λέγαµε παλιά για να διευ-
κολύνουµε την ταξική πάλη. Γιατί µπας και τελείωσε; Εσείς και ο
Λάσκαρης. Αλλά εσείς την έχετε τελειώσει εδώ και πολλά χρό-
νια.

Κοινωνικοί εταίροι. Αλήθεια, συνέταιροι είναι οι εργάτες µε το
κεφάλαιο; Συνέταιρος είναι αυτός που δουλεύει στο τρίτο υπό-
γειο µε τον εφοπλιστή; Συνέταιρος είναι αυτός που δουλεύει
µέσα στη βρώµα, µέσα σε άθλιες συνθήκες και µε άθλια µερο-
κάµατα µε τον ιδιοκτήτη που ζει όπου θέλει; Κοινωνικοί εταίροι,
το έχετε ενσωµατώσει. Τελείωσε η ταξική πάλη, αλλά είναι ασυµ-
φιλίωτες οι ταξικές αντιθέσεις.

Και γιατί δεν δέχεστε αφού θέλετε, όπως λέτε, να διευκολύ-
νετε αυτό που κάποτε λέγατε και που τώρα αρνείστε την ταξική
πάλη, τις προτάσεις του ΚΚΕ; Γιατί δεν καταργείτε τους περιο-
ρισµούς στην απεργία; Γιατί δεν καταργείτε το lock out και πάρα
πολλά άλλα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κοινωνικά δικαιώµατα, ο τοµέας. Απάτη. Είναι διακηρύξεις.
Στα θέµατα που αφορούν στο κεφάλαιο, την εξάρτηση και τα
λοιπά είστε συγκεκριµένοι. Στα θέµατα που αφορούν στα κοινω-
νικά δικαιώµατα είστε διακηρυκτικοί, όπως άλλωστε όλα τα
αστικά συντάγµατα που λένε ότι όλοι οι Έλληνες έχουν δικαίωµα
στην εργασία, στην παιδεία, στην κατοικία. Έφτασαν οι άνεργοι
30%. Στην υγεία έχουµε τα ράντζα και στην κατοικία έρχεται
τώρα και το κόκκινο δάνειο και πληρώνει και ενοίκιο σ’ αυτό που
το πλήρωσε τρεις φορές πάνω από την τράπεζα.

Και µάλιστα θεωρείται σαν µεγάλο κοινωνικό επίτευγµα, όπως
λέτε, την κρατική εγγύηση ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίω-
σης. Τι σηµαίνει «αξιοπρεπούς»; Για πέστε µας. Σηµαίνει 500
ευρώ, 300 ευρώ που παίρνουν οι νέοι, 200 ευρώ, 100 ευρώ σαν
χαρτζιλίκι;

Τι σηµαίνει κοινωνικό δικαίωµα στην υγεία; Άλλος στο ράντζο
και άλλος στην Ελβετία και στην Αµερική και στις ιδιωτικές κλινι-
κές. Και µας λέτε τώρα για ίσα δικαιώµατα και κοροϊδεύετε κυ-
ριολεκτικά τον κόσµο. Αν είναι κοινωνικά αγαθά, όλα δηµόσια και
δωρεάν, καµµιά επιχειρηµατική δράση.

Δεν είναι µόνο αυτό. Εµφανίζετε και αλλαγές δηµοκρατίας για
την εµβάθυνση της δηµοκρατίας. Μάλιστα, είναι αντιδραστικές,
βαθιά αντιδραστικές.

Τι κάνετε τώρα µε την εκλογή Προέδρου Δηµοκρατίας που την
απεµπλέκετε από τη Βουλή και µε την εποικοδοµητική ψήφο δυ-
σπιστίας; Αλήθεια, ήθελα να ρωτήσω διευκρινίστηκα αν ξέρει κά-
ποιος: Ποιος σοφός το βρήκε αυτό; Πού διάολο το βρήκε αυτό
το πράγµα; Δεν έχουµε ξανακούσει ποτέ «εποικοδοµητική ψήφος
δυσπιστίας». Τι θέλετε να κάνετε µε αυτό; 

Ακόµα και αν δεν έχει κοινοβουλευτική πλειοψηφία η κυβέρ-
νηση, ακόµα και αν είναι αντίθετη µε το λαϊκό αίσθηµα µέσα στον
καπιταλισµό µιλάµε, θα παραµένει στην κυβέρνηση. Γιατί; Για να
εξασφαλιστεί η σταθερότητα. Ποιον διευκολύνει η σταθερότητα;
Τους εργαζόµενους, τον λαό ή το αστικό κράτος;

Αυτή είναι η συνεισφορά σας. Προσπαθείτε προληπτικά -και
άλλοι πανηγυρίζουν, είναι στα κάγκελα, στα κεραµίδια, ζητω-
κραυγάζουν- να κλείσετε όποιες ρωγµές µπορεί να εκµεταλλευ-
τεί το λαϊκό κίνηµα για να πάρει κατακτήσεις και τα υπόλοιπα.

Τέλος, θέλετε να αποκαταστήσετε και την αξιοπιστία του πολι-
τικού συστήµατος. Μπράβο, σας συγχαίρουµε! Θέλετε να αποκα-
ταστήσετε αυτό το σάπιο αστικό πολιτικό σύστηµα, αυτό της
βαρβαρότητας που έφερε ό,τι έφερε. Δεν λύνετε ούτε ώριµα αι-
τήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Παφίλη, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Αλήθεια, πού πήγε η πρόταση νόµου, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που είχαµε καταθέσει κάποτε και που ήταν παραπλήσια περί
πλήρους διαχωρισµού Κράτους και Εκκλησίας στην προηγούµενη
Συνταγµατική Αναθεώρηση; Πήγε στα αζήτητα. Ποιο ήταν σωστό;
Το τότε ή το σήµερα; Αυτά που έχουν γίνει πριν από διακόσια χρό-
νια σε καπιταλιστικά κράτη θέλετε να τα κάνετε και σήµερα.

Το συµπέρασµα, λοιπόν, είναι το εξής: Αυτό που κάνετε ου-
σιαστικά σήµερα όλοι µαζί -χοροστατούντος σήµερα του ΣΥΡΙΖΑ,
επειδή είναι Κυβέρνηση και όχι επειδή δεν θα τα έκαναν οι άλλοι-
είναι να χτίσετε τείχη ακόµα παραπέρα, συνταγµατοποιηµένα
τείχη για να βάζουν εµπόδια στον λαό να µη διεκδικεί. Όσο µπο-
ρείτε να τον στριµώξετε. Να προστατέψετε όσο µπορείτε την κα-
πιταλιστική βαρβαρότητα αντικειµενικά και πέρα από προθέσεις.

Ο λαός, όµως, θα βγει στο προσκήνιο, θα γκρεµίσει τα τείχη
και τις φυλακές που κτίζετε. Και επειδή λέτε: «Πότε, πότε»; Να
ξέρετε ότι όσα φέρνει η ώρα, δεν τα φέρνει ο χρόνος. Τότε θα
πάρει την εξουσία, τότε θα υπάρχει η λαϊκή κυριαρχία, όταν
πάρει τον πλούτο στα χέρια του. Τότε θα υπάρχει το Σύνταγµα
του λαού, του µέλλοντος, της πραγµατικής κοινωνικής δικαιοσύ-
νης, της ελευθερίας, της απελευθέρωσης του ανθρώπου και το
πρώτο άρθρο του θα γραφεί: «Καταργείται η εκµετάλλευση αν-
θρώπου από άνθρωπο», µε το ΚΚΕ στην πρώτη γραµµή, όπως
πάντα, σ’ αυτόν τον αγώνα.

4010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Απόστολος Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για την Αναθεώ-

ρηση του Συντάγµατος είναι ιδιαίτερα αποκαλυπτική για τις
πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης.

Κατά πρώτο λόγο η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα δεν θέλει και
ποτέ δεν ήθελε να δροµολογηθεί στη βάση ενός εθνικού διαλό-
γου και µιας εθνικής συνεννόησης µια ουσιαστική αναθεώρηση
άρθρων του Συντάγµατος. 

Κατά δεύτερο λόγο, αυτό που ενδιέφερε και ενδιαφέρει την
Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα είναι να ναρκοθετήσει τη θητεία της
επόµενης κυβέρνησης όχι µόνο στο ζήτηµα της συνταγµατικής
αναθεώρησης, αλλά και σε άλλους τοµείς, όπως είναι η οικονο-
µία, αλλά και τα εθνικά θέµατα. 

Έφτασε στο σηµείο να λένε κάποιοι κυβερνητικοί Βουλευτές,
αλλά και Υπουργοί από το Βήµα της Βουλής, ότι αυτά τα οποία
προτείνουν για κάθε αναθεωρητέο άρθρο δεσµεύουν και την
επόµενη Βουλή που δεν µπορεί να αλλάξει το περιεχόµενό τους.
Η καινοφανής αυτή θεωρία αποκαλύπτει τις διαθέσεις, αλλά και
την ιδιοσυγκρασία αυτής της Κυβέρνησης.

Όσοι υποστηρίζουν αυτήν την άποψη µπορούν να µας εξηγή-
σουν για ποιον λόγο τότε ο συνταγµατικός νοµοθέτης παραπέµ-
πει τη ψήφιση των αναθεωρητέων άρθρων στην επόµενη Βουλή;
Για ποιον λόγο έχει προβλέψει να µεσολαβούν εκλογές;

Γιατί σε διαφορετική περίπτωση κάθε κυβέρνηση θα ολοκλή-
ρωνε την αναθεώρηση στη δική της κυβερνητική θητεία και δεν
θα χρειαζόταν να γίνει από την επόµενη Βουλή.

Η πρόβλεψη αυτή υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
µε τη µεσολάβηση των εκλογών και µέσω των εκλογών επιτυγ-
χάνεται και η συµµετοχή του πολίτη στη διαδικασία Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος, γιατί όταν ο πολίτης ψηφίζει ένα κόµµα
σηµαίνει ότι συναινεί και εγκρίνει τις προτάσεις αυτού του κόµ-
µατος για το περιεχόµενο των άρθρων που θα αναθεωρηθούν.

Ψιλά γράµµατα αυτά για την Κυβέρνηση που το µόνο που την
ενδιαφέρει είναι να φαλκιδεύσει το περιεχόµενο της συνταγµα-
τικής Αναθεώρησης. Άλλωστε, τις απόψεις που διατυπώνονται
από την κυβερνητική παράταξη τις απέρριψαν επτά διαπρεπείς
συνταγµατολόγοι που απεφάνθησαν ότι η επόµενη Βουλή, που
θα είναι αναθεωρητική, δεν δεσµεύεται ως προς το περιεχόµενο
των αναθεωρητέων διατάξεων των άρθρων που θα ψηφιστούν
από αυτήν τη Βουλή.

Παρ’ όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρα-
τία επέδειξε για άλλη µία φορά στάση ευθύνης συναινώντας στην
αναθεώρηση άρθρων, όπως το άρθρο 32 για την αποσύνδεση
της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας από τις βουλευτικές
εκλογές, όπως το άρθρο 86 και την κατάργηση του χρόνου πα-
ραγραφής για ζητήµατα που συνιστούν ποινική ευθύνη Υπουρ-
γών και πολιτικών προσώπων, αλλά και για το άρθρο 62 που
προβλέπει τον περιορισµό της βουλευτικής ασυλίας µόνο για τα
αδικήµατα που τελέστηκαν κατά την άσκηση των βουλευτικών
καθηκόντων, όπως επίσης και το άρθρο 101Α για τη συγκρότηση
των ανεξάρτητων αρχών.

Δεν παύει, όµως, η συγκεκριµένη πρόταση συνταγµατικής
Αναθεώρησης να είναι άτολµη και ανεπαρκής πρόταση. Η Κυ-
βέρνηση αρνήθηκε να συµπεριλάβει στις αναθεωρητέες διατά-
ξεις το άρθρο 16 για την ίδρυση και λειτουργία µη κρατικών
πανεπιστηµίων. Συνεχίζουν, µάλιστα, κάποιοι Βουλευτές της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας να υποστηρίζουν ότι τα µη κρατικά πα-
νεπιστήµια είναι αµφιβόλου ποιότητας και αξίας. Προφανώς όλοι
αυτοί δεν έχουν αντιληφθεί τι συµβαίνει σε διεθνές επίπεδο. 

Στην Κύπρο υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µη
κρατικό πανεπιστήµιο, το Πανεπιστήµιο Λευκωσίας που προσφέ-
ρει το Μεταπτυχιακό Πρόγραµµα Ιατρικής του Πανεπιστηµίου
του «Saint George» του Λονδίνου µαζί µε το δικό του κύκλο σπου-
δών και µε τα δύο προγράµµατα να καταλαµβάνουν υψηλές θέ-
σεις αριστείας.

Στην Κύπρο, επίσης, υπάρχουν αγγλόφωνα και διεθνή προ-
γράµµατα. Ενισχύθηκε η φοίτηση και η εκπαίδευση εξ αποστά-
σεως. Τα πανεπιστήµια εκεί, δηµόσια και ιδιωτικά, έφτασαν να
έχουν σαράντα πέντε χιλιάδες φοιτητές και να αντιπροσωπεύουν

το 4,8% του ΑΕΠ της Κυπριακής Δηµοκρατίας.
Όλα αυτά, ενώ το πρώτο δηµόσιο πανεπιστήµιο στην Κύπρο

ιδρύθηκε στις αρχές της δεκαετίας του 1990 και η άδεια για τη
λειτουργία των τριών πρώτων µη κρατικών πανεπιστηµίων δό-
θηκε το 2007. Από αυτά τα δύο στοιχεία και µόνο αντιλαµβάνεται
κανείς πόσο γρήγορα προχώρησε η Κύπρος και αντίστοιχα πόσα
βήµατα πίσω έχει κάνει η Ελλάδα.

Η συνταγµατική Αναθεώρηση της Κυβέρνησης υπηρετεί κοµ-
µατικές σκοπιµότητες από τη στιγµή που δεν τόλµησε να εντάξει
στον καταστατικό χάρτη της χώρας τολµηρές αλλαγές όπως
είναι: Η παραχώρηση αρµοδιοτήτων και αυτοτελών πόρων για
την άσκησή τους στην αυτοδιοίκηση µε συνταγµατική πρόβλεψη.
Η αναγνώριση ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος για κάθε πο-
λίτη αυτής της χώρας. Η θεσµοθέτηση ασφαλούς φορολογικού
περιβάλλοντος µε απαγόρευση της αναδροµικής επιβολής οποι-
ουδήποτε βάρους. Η αναβάθµιση του πλαισίου που διασφαλίζει
την απόλυτη ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και των δικαστικών
λειτουργών, αλλά και την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιο-
σύνης.

Όλα αυτά η Κυβέρνηση δεν θέλησε να τα συζητήσει, όπως δεν
θέλησε να συζητήσει ή να αφήσει τους πολίτες να αποφασίσουν
για την αναθεώρηση του άρθρου 16. Όπως δεν θέλησε να αφή-
σει τους πολίτες να τοποθετηθούν για το αν συµφωνούν ή όχι µε
τη Συµφωνία των Πρεσπών. Ευνόητοι ήταν οι λόγοι. Γνώριζε και
στη µία και στην άλλη περίπτωση ότι η συντριπτική πλειοψηφία
των πολιτών είναι απέναντί της.

Την ετυµηγορία, όµως, των πολιτών ό,τι και να κάνει, δεν θα
µπορέσει να την αποφύγει. Οι Έλληνες πολίτες στις εκλογές θα
δώσουν την απάντησή τους σ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Αν κάνετε
πρώτα τις ευρωεκλογές, θα χάσετε και µετά θα υποστείτε την
απόλυτη συντριβή στις βουλευτικές εκλογές. Αν κάνετε ταυτό-
χρονες εκλογές και στήσετε τέσσερις κάλπες, θα χάσετε και στις
τέσσερις. 

Μέχρι εδώ ήταν η διαδροµή αυτής της Κυβέρνησης που συ-
νέδεσε τη θητεία της µε ένα επώδυνο και αχρείαστο µνηµόνιο,
µε την παραχώρηση της δηµόσιας περιουσίας στους δανειστές
για ενενήντα εννέα χρόνια και µε απαράδεκτες εθνικές υποχω-
ρήσεις.

Όλα αυτά δεν τα ξεχνούν οι Έλληνες πολίτες και περιµένουν
να σας δώσουν τη δική τους απάντηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βεσυρόπουλο.

Το λόγο έχει η κ. Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Αναθεώρηση του Συντάγµατος,

ως κορυφαία πολιτική πράξη της Δηµοκρατίας, ουδέποτε συνε-
τελέσθη σε ιστορικό κενό. Τα σηµαντικότερα Συντάγµατα στην
ιστορία γέννησαν επαναστάσεις και αγώνες εναντίον δικτατορι-
κών καθεστώτων και ολοκληρωτισµών. Οι συνταγµατικές αναθε-
ωρήσεις, συνακόλουθα, µολονότι διεξάγονται µε πνεύµα
συναίνεσης και δεν προκύπτουν ως δωρεά ή σοφία του νοµο-
θέτη, αλλά εγγράφουν και συµπυκνώνουν συµφέροντα, κοινωνι-
κούς αγώνες, αξιακά προτάγµατα.

Σε τι, εποµένως, αποσκοπεί η πρόταση Αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος στην παρούσα συγκυρία; Αν το Σύνταγµα του 1975
γέννησε η διττή ανάγκη εδραίωσης της δηµοκρατίας µετά από
µία επτάχρονη δικτατορία και συµπερίληψης µιας καθηµαγµένης
χώρας στην ευρωπαϊκή οικογένεια, την παρούσα πρόταση Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος γεννά η ανάγκη δηµιουργίας δηµο-
κρατικών αναχωµάτων στην επέλαση του νεοφιλελευθερισµού
που στη χώρα µας, υπό τη µορφή των µνηµονίων, καταστρατή-
γησε ελευθερίες και δικαιώµατα, υπονόµευσε το κοινωνικό κρά-
τος και εξασθένησε δηµοκρατικούς θεσµούς.

Ας ανακαλέσουµε τις παράπλευρες, πλην οδυνηρές, απώλειες
που επέφεραν τα πρώτα χρόνια των µνηµονίων: Εξαΰλωση του
ρόλου του Κοινοβουλίου, κρίση των θεσµών, απαξίωση του πο-
λιτικού συστήµατος και µία επικίνδυνη άνοδος του φασισµού. Η
χρεοκοπία στην οικονοµία που επέβαλε τα δηµοσιονοµικά προ-
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γράµµατα προσαρµογής, ήτοι µια δυσβάσταχτη λιτότητα, φαίνε-
ται να συνεπάγεται πάντοτε τη λιτότητα στη δηµοκρατία. Διότι
προγράµµατα που συρρικνώνουν εισοδήµατα και δηµόσιες δα-
πάνες, αυξάνουν αλµατωδώς την ανεργία, στερούν τα ιερά και
απαράγραπτα δικαιώµατα του πολίτη, όπως την εργασία, τη
στέγη, την ασφάλιση, τουτέστιν την αξιοπρέπεια που εγγυάται
ένα υλικό µίνιµουµ διαβίωσης, δεν δύνανται να διασφαλίζουν τη
συναίνεση ή να εδράζονται σε κάποιο κοινωνικό συµβόλαιο.

Επιβάλλονται, συνεπώς, µε κόστος θεσµικές εκτροπές, µικρά
κοινοβουλευτικά πραξικοπήµατα, καταδικάζοντας τη νοµοθετική
εξουσία του πολιτεύµατος σε ρόλο παρατηρητή, διορίζοντας
ακόµη τεχνοκράτες πρωθυπουργούς. 

Η µοµφή της «συριζοποίησης» που επιρρίπτει η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση στην πρότασή µας της Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος δεν είναι τίποτε άλλο παρά η θωράκιση της δηµοκρατίας διά
µέσου µιας νέας αρχιτεκτονικής του πολιτεύµατος, της εισαγωγής
θεσµών άµεσης δηµοκρατίας, που θα λειτουργούν όχι βεβαίως ως
υποκατάστατο, αλλά ως ενίσχυση της αντιπροσωπευτικής δηµο-
κρατίας, ενδυναµώνοντας τη φωνή του πολίτη και της συνταγµα-
τικής θεµελίωσης κοινωνικών δικαιωµάτων και των κοινών.

Βεβαίως, δεν µας εκπλήσσει η εναντίωσή σας στη συνταγµα-
τική θεµελίωση κοινωνικών δικαιωµάτων. Και δεν µας εκπλήσσει,
διότι διά στόµατος του Αρχηγού σας θεωρείτε την κοινωνική ανι-
σότητα ως µία φυσική κατάσταση και δεν τρέφετε αυταπάτες για
µια κοινωνία χωρίς ανισότητες. Δεν µας εκπλήσσει, διότι πρώτι-
στη έγνοια για την αναθεωρητέα ύλη ήταν η συνταγµατοποίηση
των ισοσκελισµένων προϋπολογισµών, ήτοι η νεοφιλελευθερο-
ποίηση του Συντάγµατος. Δεν µας εκπλήσσει, διότι η προτεραι-
ότητα της οικονοµίας έναντι της πολιτικής, η εκχώρηση της
πολιτικής σε τεχνοκράτες, είναι καταστατικός όρος της ιδεολο-
γίας σας και η δηµοκρατία, το κράτος του δήµου, η φωνή του
πολίτη, για εσάς φαίνεται να είναι ένας αφόρητος λαϊκισµός.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστή η θυµηδία του
Μαρξ για τα δικαιώµατα των πρώτων νεωτερικών Συνταγµάτων,
για τις χρήσεις και καταχρήσεις της ελευθερίας και της ισότητας.
Για τον Μαρξ η ελευθερία και η ισότητα γίνονταν φενάκη που επι-
κάλυπτε σχέσεις ανισότητας και εκµετάλλευσης και η ερµηνεία
τους εξαντλείτο στην ελευθερία του εµπορεύεσθαι και στην ισό-
τητα αποκλειστικά ως ισονοµία. Είναι, επίσης, γνωστή και η κρι-
τική του Ρουσσώ στην ισονοµία, σύµφωνα µε την οποία ακόµα
και η ισονοµία, για να µην είναι κενό περιεχοµένου γράµµα, προ-
ϋποθέτει την υλική ισότητα. 

Η ισονοµία σε µία κοινωνία βαθέων ανισοτήτων είναι οξύµωρο.
Άρα, αδήριτη προϋπόθεση και όρος της δηµοκρατίας και του κοι-
νωνικού κράτους, που κείνται στον πυρήνα των δικών µας ορα-
µάτων, είναι στα συνταγµατικά θεµελιωµένα δικαιώµατα του
τυπικού φιλελεύθερου κράτους δικαίου να προστίθεται πάντα
ένα υλικό µίνιµουµ διαβίωσης, αναγκαίου και ικανού όµως να κα-
τοχυρώνει την αξιοπρέπεια του ανθρώπινου προσώπου. Τα κοι-
νωνικά δικαιώµατα, λοιπόν, που εµπεριέχονται στη δική µας
πρόταση Αναθεώρησης του Συντάγµατος είναι προαπαιτούµενο,
είναι πυξίδα που προσανατολίζει στο µακρύ ταξίδι προς τον δη-
µοκρατικό σοσιαλισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη συνταγµατική θεµελίωση των
κοινωνικών δικαιωµάτων επιτάσσει η βούληση άµβλυνσης και
εξάλειψης των κοινωνικών ανισοτήτων, η θεραπεία των οποίων
επ’ ουδενί δεν πρέπει να επαφίεται στη φιλανθρωπία ή σε µία γε-
νικόλογα διατυπωµένη υποχρέωση του κράτους. 

Τη συνταγµατική θεµελίωση της καθολικής πρόσβασης στην
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, στην παιδεία, στα κοινά, το νερό
και την ενέργεια, που αποδοµήθηκαν από την ιδεοληπτική εµ-
µονή στις ιδιωτικοποιήσεις και βεβαίως, δεν συνιστούν όρο ευ-
ζωίας, αλλά στοιχειώδη όρο επιβίωσης, επιβάλλει η απόπειρα να
ανοικοδοµηθεί το κοινωνικό κράτος και η κοινωνική δικαιοσύνη,
θεµέλιος λίθος των οποίων είναι η ισότητα στην πρόσβαση των
δηµόσιων αγαθών όλων ανεξαιρέτως, ανεξαρτήτως της αξίας
τους και των επιµέρους κατηγορηµάτων τους.

Εδώ επιτρέψτε µου µία σύντοµη αναφορά, έχει γίνει πολύς
λόγος, για το άρθρο 16. Το πανεπιστήµιο, όπως το όρισε η ιδρυ-
τική του συνθήκη τι είναι; Είναι ο δηµόσιος χώρος ελεύθερης δι-
δασκαλίας και έρευνας που κατοχυρώνει θεσµικά η διοικητική

του αυτονοµία και η δηµοκρατική διαβούλευση των µελών της
κοινότητας. Ποια ήταν η γενεσιουργός αιτία των πρώτων πανε-
πιστηµίων οκτώ αιώνες πριν; Ήταν η κατοχύρωση και θέσπιση
ενός δηµόσιου χώρου διεξαγωγής απρόσκοπτης έρευνας και εκ-
φοράς ελεύθερης σκέψης, χειραφετηµένης από τον ζυγό οποι-
ασδήποτε εξουσίας, οικονοµικής, εκκλησιαστικής, κρατικής. 

Συνεπώς, τα πανεπιστήµια δεν είναι τεχνικές σχολές κατάρτι-
σης και ειδίκευσης και οι σπουδαστές, βεβαίως, δεν είναι πελά-
τες που αγοράζουν γνώση από πωλητές διδάσκοντες. 

Δεν ρυθµίζει το αόρατο χέρι της αγοράς γνωστικά αντικείµενα
και ερευνητικά πεδία που θεραπεύει το πανεπιστήµιο. Διότι η επι-
στηµονική έρευνα ή θα είναι ελεύθερη και ακηδεµόνευτη ή δεν
θα υπάρχει. Έρευνα χειραγωγούµενη, έρευνα έρµαιο της οικο-
νοµικής χρησιµοθηρίας είναι σχήµα οξύµωρο. 

Και µάλιστα τα αντικείµενα έρευνας όχι µόνο δεν υπόκεινται
στους νόµους της αγοράς, αλλά πρέπει να είναι και τέτοια, µπο-
ρεί να είναι τέτοια που να την αµφισβητούν ευθέως. Μπορούµε
να φανταστούµε ένα πανεπιστήµιο από το οποίο  απουσιάζουν
οι κοινωνικές και οι ανθρωπιστικές επιστήµες, που αρθρώνουν
λόγο ρηξικέλευθο και λόγος ύπαρξής τους είναι και η κριτική της
υπάρχουσας τάξης πραγµάτων; Είναι τυχαία η εχθρότητα και η
συστηµατική υποβάθµιση αυτών των επιστηµών από την εποχή
του θατσερισµού; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, έρχοµαι στα κοινωνικά δικαιώµατα. Το µόνο δικαίωµα που
προτίθεστε να αναγνωρίσετε είναι αυτό της ανταπεργίας. 

Η δική µας πρόταση για το άρθρο 22 προστατεύει την εργασία
κατοχυρώνοντας το δικαίωµα ίσης αµοιβής για ίσης αξίας εργα-
σία, που αµαύρωσε ο επαίσχυντος υποκατώτατος µισθός, τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις, το δικαίωµα µονοµερούς προ-
σφυγής των κοινωνικών εταίρων στη διαιτησία και την αρχή της
ευνοϊκότερης ρύθµισης. 

Και αν για τους φίλους των «Σικάγο µπόις» που ενέπνευσαν
τον Πινοσέτ η ασφάλεια εκτός από την ιδιωτική ασφάλιση εξισώ-
νεται µε την καταστολή, µε τα τείχη και το ανηλεές κυνήγι του
ξένου που παρεισέφρησε στα πατρώα εδάφη µολύνοντάς τα, για
µας η ασφάλεια παραπέµπει στο δικαίωµα καθολικής ασφάλισης,
καθολικής κάλυψης στο πλαίσιο ενός δηµόσιου αναδιανεµητικού
συστήµατος επί τη βάσει της αρχής της αλληλεγγύης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έλλειµµα δηµοκρατικής νο-
µιµοποίησης που περιγράφουν οι όροι «µεταπολιτική», «µεταδη-
µοκρατία», αντιπολιτική και αντιδηµοκρατία κατ’ ουσία, έγκειται
στην άνευ όρων εκχώρηση της άσκησης της εξουσίας, της άσκη-
σης πολιτικής είτε σε µηχανισµούς της εξουσίας και τεχνοκρά-
τες-ειδικούς είτε σε ανέλεγκτα οικονοµικά και πολιτικά κέντρα
που ασκούν εξουσία ερήµην των πολιτών. 

Η καθιέρωση του θεσµού του δηµοψηφίσµατος διά της τρο-
ποποίησης της παραγράφου 2 του άρθρου 44 δεν εµφορείται
από µια νοσταλγία για την αρχαία αθηναϊκή δηµοκρατία ή για τις
νεωτερικές της αναβιώσεις, ούτε αποπειράται –προσοχή- να υπο-
καταστήσει την αντιπροσωπευτική εντολή, που κατοχυρώνουν
όλα τα σύγχρονα συντάγµατα, αλλά να την ενισχύσει. Διότι στην
παρούσα αντιπολιτική συνθήκη, που η πολιτική εκφυλίζεται σε
υποχείριο της οικονοµίας και κέντρων που λειτουργούν πέρα και
έξω από τη βούληση του πολίτη, η δηµόσια σφαίρα συνακό-
λουθα έχει εκφυλιστεί σε χαλκείο προπαγάνδας, παραπολιτικής,
fake news και τιτιβισµάτων εν είδει κραυγών και αφορισµών. 

Το vox populi, vox dei, η γενική βούληση, που µολονότι κατά
Ρουσσώ είναι ορθή αλλά ενίοτε πλανάται, ενδεχοµένως να απο-
φασίζει εν θυµώ και όχι µε τη δύναµη του καλύτερου επιχειρή-
µατος. Τα δηµοψηφίσµατα δίνοντας φωνή και ρόλο σε έναν
απελπισµένο και παροπλισµένο πολίτη µπορούν να επιτελέσουν
έναν παιδευτικό ρόλο, να εκπαιδεύσουν στη συµµετοχική δηµο-
κρατία και στη δηµόσια διαβούλευση, στην ορθή χρήση του
λόγου και συνεπώς να ισχυροποιήσουν τη δηµοκρατία. 

Έρχοµαι τώρα στο περίφηµο άρθρο 86 στην αναθεώρηση του
οποίου όλες και όλοι, νοµίζω, οφείλουµε να συµφωνήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, η επιδηµία σκανδάλων που ενέσκηψε στη χώρα µας
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και αποτέλεσε µία από τις εγχώριες αιτίες της ελληνικής τραγω-
δίας, µιας τραγωδίας που εξαέρωσε το ένα τέταρτο του εθνικού
µας πλούτου, καταδίκασε σε φτώχεια την ελληνική κοινωνία και
υποθήκευσε το µέλλον των νεότερων γενεών, συνιστά µια αν όχι
αντεστραµµένη, µια διεστραµµένη ανάγνωση του αόρατου χε-
ριού. 

Διότι αν το αόρατο χέρι της οικονοµίας µεταµορφώνει, µας
έλεγε ο Σµιθ, το ιδιωτικό συµφέρον σε δηµόσιο αγαθό, το ορατό
χέρι ενός συστήµατος παρεισέφρησε στον δηµόσιο βίο µετατρέ-
ποντας κρατικές λειτουργίες και δηµόσια αξιώµατα σε θύλακες
διαφθοράς και µέσα εξυπηρέτησης ιδιωτικών συµφερόντων. 

Θα πρέπει λοιπόν να σταµατήσει αυτό και να δηµιουργηθούν
ασφαλιστικές θεσµικές δικλείδες ασφαλείας για να µην επανεµ-
φανίζονται τέτοια φαινόµενα. 

Κλείνω µε τη ρύθµιση του άρθρου 3 που και για αυτό ακού-
στηκαν πάρα πολλά. Ουδέποτε η χώρα µας είχε αντικληρικαλι-
στική παράδοση, ουδέποτε βαπτίστηκε στα νάµατα του
Διαφωτισµού και στα προτάγµατα της νεωτερικότητας που εισά-
γονταν. Στη χώρα µας που εσχάτως αναβιώνει µια εθνικοφρο-
σύνη και το έθνος δεν ορίζεται ως κοινότητα που µετέχει σε
κοινές αξίες ή το έθνος των πολιτών που µας κληροδότησε ο µα-
κρύς 18ος αιώνας και οι µεγάλες νεωτερικές επαναστάσεις που
γέννησαν και τα πρώτα συντάγµατα, αλλά ως το όµαιµων, το
οµόθρησκον, το οµόγλωσσον εις το όνοµα του οποίου, ξέρετε,
διαπράχθηκαν εγκλήµατα και αποκλεισµοί, διχάστηκαν κοινωνίας
και επωάστηκε το αυγό του φιδιού. 

Ας ολοκληρώσει, λοιπόν, η διαδικασία της αναθεώρησης ό,τι
άφησε ηµιτελές ο διαφωτισµός που µας προσπέρασε. Ας καθιε-
ρωθεί η διακριτότητα Εκκλησίας-Πολιτείας και ας θεσπίσουµε
έστω τώρα µια πολιτεία ουδετερόθρησκη που θα ισχύει τα του
Καίσαρος τω Καίσαρι, τα του Θεού τω Θεώ και δεν θα παρατη-
ρείται το φαινόµενο ενός θρησκευόµενου κράτους ή ενός κλή-
ρου που πολιτικολογεί και παρεµβαίνει είτε στο περιεχόµενο
µαθηµάτων είτε στην εξωτερική πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κλίµα συναίνεσης, αµοιβαίου
σεβασµού και εµπιστοσύνης, όπως επιτάσσουν οι κανόνες της
δηµοκρατίας, ας τολµήσουµε να κάνουµε κάποια βήµατα διαφω-
τισµού µε φόντο όχι τη µικρή, αλλά τη µεγάλη εικόνα που δεν
είναι ευοίωνη. 

Η Ευρώπη, δυστυχώς, γερνάει ανεπιτυχώς. Έχει ήδη απωλέ-
σει ένα µέλος της και απειλείται και µε άλλους ακρωτηριασµούς
και φαίνεται τελευταία να αποφάσισε να κατεβάσει τον διακόπτη
των φώτων και να βυθιστεί στο σκοτάδι. 

Και ξέρουµε, δυστυχώς, ποιοι προσπαθούν να αποσπάσουν
την πολιτική υπεραξία της κρίσης, της κατεδάφισης του κοινωνι-
κού κράτους του ελλείµµατος της δηµοκρατίας. Το έλλειµµα της
δηµοκρατίας που γεννάει η προτεραιότητα της οικονοµίας έναντι
της πολιτικής, η θέαση των αγορών ως µιας µετανεωτερικής ει-
µαρµένης που επικρέµεται πάνω από τα κεφάλια µας ορίζοντας
τις ζωές µας, αλλά και η λήψη αποφάσεων σε κάποια παραθε-
σµικά κονκλάβια ερήµην των πολιτών δεν θεραπεύεται µε άρση
της δηµοκρατίας ούτε θα ιανθεί από εθνικιστικές κραυγές- περι-
χαρακώσεις που ορθώνουν τείχη, αλλά µόνο µε περισσότερη δη-
µοκρατία. Αυτό χρειαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κρεµαστινός από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω υποβάλει µία
τροπολογία για το άρθρο 38 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, η
οποία αναφέρεται σε αντικατάσταση του Πρωθυπουργού όταν
υπάρχουν σοβαροί λόγοι υγείας και δεν µπορεί να επιτελέσει τα
καθήκοντά του. 

Η αλήθεια είναι ότι πολλοί συνάδελφοι µου είπαν «Μα γιατί;
Αφού το Σύνταγµα λέει ότι όταν ο Πρωθυπουργός δεν µπορεί να
ασκήσει τα καθήκοντά του, τότε η κοινοβουλευτική οµάδα ορίζει
άλλον Πρωθυπουργό». Και µάλιστα και µια σοβαρή εφηµερίδα
και ένας σοβαρός αρθρογράφος µού αφιέρωσε ένα κοµµάτι λέ-
γοντας περίπου αυτό το πράγµα. 

Βέβαια, εκ πρώτης όψεως ακούγεται λογικό. Όµως, στην

πραγµατικότητα αυτό δεν µπορεί να γίνει ποτέ. Και ανέφερα εγώ
ως παράδειγµα τη δική µου εµπειρία, τη κάκιστη εµπειρία, µε την
υπόθεση τότε του Ωνασείου και του Ανδρέα Παπανδρέου, όπου
ουσιαστικά ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας εκλιπαρούσε τους για-
τρούς να δώσουν ένα πιστοποιητικό ότι αδυνατεί ο Πρωθυπουρ-
γός να εκτελέσει τα καθήκοντά του. Ο Αρχηγός τότε της
αντιπολίτευσης, ο κ. Έβερτ, απηύθυνε και αυτός, αν θέλετε, το
ίδιο αίτηµα και µάλιστα µε προσωπική επιστολή που έστειλε σε
εµένα και η οποία θα υπάρχει στα γραφεία της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Και φυσικά οι γιατροί αρνήθηκαν να δώσουν πιστοποιητικό ότι
αδυνατεί ο Πρωθυπουργός να εκτελέσει τα καθήκοντά του, γιατί
απλούστατα οι γιατροί δεν ήθελαν να αναλάβουν αυτήν την ευ-
θύνη. Γιατί έλεγαν και ότι και µία στο εκατοµµύριο πιθανότητες
να έχει να επανέλθει ο Πρωθυπουργός, εµείς θα τον αντικατα-
στήσουµε; 

Ε, λοιπόν, τι έγινε; Ο Πρωθυπουργός µετά από ενάµισι µήνα
στην εντατική µονάδα συνήλθε, έφυγε από την εντατική µονάδα
και υπέβαλε την παραίτηση του µετά από δεκαπέντε ηµέρες. Εάν
οι γιατροί είχαν δώσει αυτή τη γνωµάτευση -που δεν την έδωσαν
και καλώς δεν την έδωσαν και προεξοφλώ ότι ουδέποτε θα τη
δώσουν οι γιατροί- τι θα συνέβαινε; Θα είχε αντικατασταθεί ο
Πρωθυπουργός προ των Χριστουγέννων, θα ξυπνούσε τον Ια-
νουάριο, θα του έλεγαν ότι δεν είσαι Πρωθυπουργός και θα ήταν
αρχηγός του ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν είχε παραιτηθεί. 

Αυτά τα πράγµατα δεν είναι τόσο απλά. Ας µην τα απλου-
στεύουµε, λοιπόν, και ας µη λέµε, «ξέρετε, οι γιατροί θα δώσουν
γνωµάτευση». Οι γιατροί δεν αναλαµβάνουν τέτοια ευθύνη. 

Σας έφερα ένα κλασικό παράδειγµα για να το αντιληφθείτε. 
Κατά συνέπεια, πρέπει να βρεθεί µια διάταξη που περίπου να

λειτουργούµε όπως λειτουργεί το αµερικανικό σύνταγµα, που
είναι προεδρικό. Εµείς δεν έχουµε προεδρικό, έχουµε πρωθυ-
πουργικό. Εν πάση περιπτώσει, όµως, δεν µπορεί να επαφίεται
η δηµοκρατία, αν θέλετε, στα χέρια των γιατρών, οι οποίοι πολύ
δικαίως δεν µπορούν να αναλάβουν τέτοια ευθύνη. 

Πρέπει να πω και κάτι άλλο: Αν τυχόν η κατάσταση του Ανδρέα
Παπανδρέου παρετείνετο και δεν γινόταν ό,τι έγινε και έφευγε
και ο Ιανουάριος, τι θα είχε συµβεί; Θα ερχόντουσαν τα Ίµια -
που ήρθαν κάπου στα µέσα Ιανουαρίου- και δεν θα υπήρχε Πρω-
θυπουργός. Ο Πρωθυπουργός θα ήταν στη µονάδα. Τότε και ο
αείµνηστος Μιλτιάδης Έβερτ και ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
και όλοι είχαν στηρίξει τις ελπίδες τους στους γιατρούς. Οι για-
τροί δεν έδιναν κανένα πιστοποιητικό και είχε παραλύσει η χώρα. 

Άρα, δεν είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να µας προβληµατίσει
όλους;

Με βάση, λοιπόν, τα γεγονότα -και µόνο τα γεγονότα- έκανα
αυτήν την πρόταση, την οποία και θα σας παρακαλέσω να τη
δείτε σοβαρά και όχι κοµµατικά, γιατί µου έκανε εντύπωση που
δεν υπέγραψε κανένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν
µπορώ να καταλάβω το γιατί. Ο ίδιος ο Μιλτιάδης Έβερτ ζητούσε
αυτό το πράγµα. Και γνωρίζω καλά ότι το γνωρίζουν και οι στενοί
συνεργάτες του, πολλοί από τους οποίους είναι σήµερα σε ανώ-
τατες θέσεις στο δηµοκρατικό µας πολίτευµα. Δεν µπορώ να κα-
ταλάβω το γιατί. Ούτε κοµµατικό είναι, ούτε έχει καµµία άλλη
σκοπιµότητα. Θα ήθελα, λοιπόν, να παρακαλέσω να το δούµε
όλοι αντικειµενικά αυτό το θέµα και να βρούµε τον σωστό δρόµο
για να ξεµπλοκαριστεί µια τέτοια, αν θέλετε, περίπτωση, η οποία
την εποχή εκείνη, τουλάχιστον, ήταν ένα αρνητικό σηµείο για την
πολιτική ζωή της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κρεµαστινό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δυο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Αγρινίου. 
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Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα πέντε χρόνια µετά από

τη Μεταπολίτευση θα έπρεπε να έχουµε καταλήξει σε συγκεκρι-
µένες κατευθύνσεις για µια συνταγµατική Αναθεώρηση που θα
έχει ως σκοπό την αναθεώρηση του κράτους και τη στήριξη της
ελληνικής κοινωνίας, θέτοντας ως στόχους τις αναγκαίες µεταρ-
ρυθµίσεις στην παιδεία, στην οικονοµία, στη δηµόσια διοίκηση
και στη δικαιοσύνη.

Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-προθύµων έφερε τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση µε µια σειρά από προτάσεις, οι οποίες όχι
µόνο δεν ανταποκρίνονται κατ’ ελάχιστο στην εκπλήρωση των
ανωτέρω στόχων, αλλά προδήλως εξυπηρετούν προεκλογικές
σκοπιµότητες. Όπως και µε την κατάπτυστη Συµφωνία των Πρε-
σπών, εναντιώνεστε στα θρησκευτικά πιστεύω της συντριπτικής
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού.

Με το άρθρο 3 επιδιώκετε το διαχωρισµό Εκκλησίας-Κράτους
και την ουδετεροθρησκεία. Ποια ουδετεροθρησκεία; Η θρησκευ-
τική ελευθερία είναι απόλυτα κατοχυρωµένη στο άρθρο 13 του
Συντάγµατος και διασφαλίζει την ισότητα των θρησκειών. Βέβαια,
όλα αυτά συνοδεύονται από το µόνιµο σύνθηµά σας: όποιος έχει
θρησκευτική και εθνική συνείδηση είναι ακροδεξιός ή φασίστας.

Εδώ, λοιπόν, σας λέµε το πρώτο µεγάλο «όχι». Καµµία αλλαγή
του άρθρου 3, καµµία µεταβολή του καθεστώτος των κληρικών.
Η Ορθόδοξη Εκκλησία θα παραµείνει πυλώνας του έθνους.

Έρχοµαι στον έτερο πυλώνα του έθνους, την ελληνική οικογέ-
νεια. Προτείνετε την αναθεώρηση του άρθρου 21 παράγραφος
1, αφαιρώντας τη διάταξη που ορίζει την οικογένεια ως θεµέλιο
της συντήρησης και της προαγωγής του έθνους. Γιατί; Τόσο
πολύ σας ενοχλεί η συνείδηση της εθνικότητας; Γιατί δεν στηρί-
ζετε την ελληνική οικογένεια; Γιατί τα βάζετε µε τους πολύτε-
κνους και τους τρίτεκνους; Αρνείστε το δηµογραφικό πρόβληµα
της Ελλάδος; 

Ο στόχος σας είναι προφανής. Αποδυνάµωση της εθνικής και
θρησκευτικής συνείδησης. Άλλωστε, για αυτό προβλέψατε και
την παραχάραξη της ιστορίας και την αναθεώρηση των σχολικών
βιβλίων και των χαρτών. Σήµερα µε τους Σκοπιανούς, αύριο
ποιος ξέρει; 

Οι βορειοηπειρώτες αδελφοί µας υφίστανται διώξεις κάθε εί-
δους από την κυβέρνηση Ράµα, ώστε να αναγκαστούν να εγκα-
ταλείψουν τα σπίτια τους. Βέβαια, κάποιοι από εσάς δεν βλέπουν
Βόρειο Ήπειρο, αλλά νότιο Αλβανία. Η αδυναµία σας σε ό,τι έχει
σχέση µε τη λέξη «Βόρειο», είναι γνωστή. «Βόρεια Κύπρος», «Βό-
ρεια Ήπειρος», «Βόρεια Μακεδονία».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Έλεος!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κατά τα λοιπά, προβλέπετε στο ίδιο
άρθρο το δηµόσιο έλεγχο της ηλεκτρικής ενέργειας και των δι-
κτύων κοινωνικής διανοµής και των κοινωνικών αγαθών. Σας
ρωτώ: Ποιον κοροϊδεύετε; Εσείς δεν εκχωρήσατε τη δηµόσια πε-
ριουσία, κύριε Δουζίνα, που σας βλέπω ότι διαµαρτύρεστε, για
εκατό ολόκληρα χρόνια στο υπό ξένη διοίκηση Υπερταµείο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κέλλα, θερµή
παράκληση, µην αναφέρεστε προσωπικά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Εσείς δεν προωθείτε τώρα την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ; Δεν

το κάνετε; 
Έρχοµαι και σε άλλα δυο σηµεία, όπου όχι µόνο κοροϊδεύετε,

αλλά εµπαίζετε τον κόσµο. Προβλέπετε τη διεξαγωγή δηµοψη-
φίσµατος µε πεντακόσιες χιλιάδες ή ένα εκατοµµύριο αιτήσεις
πολιτών. Εδώ, βέβαια, όχι απλώς γελάµε. Εσείς είστε που ξεφτι-
λίσατε παγκοσµίως την έννοια του δηµοψηφίσµατος. Εσείς δεν
κάνατε το «όχι», «ναι»; Και η υποκρισία έχει τα όριά της, αγαπητοί
συνάδελφοι!

Στον αντίποδα βρίσκεται η δική µας πρόταση, µια συνταγµα-
τική Αναθεώρηση για ένα κράτος που θα είναι σύγχρονο, αντα-
γωνιστικό και αποτελεσµατικό. 

Έρχοµαι στο άρθρο 16. Όπως έχει πει ο Πρόεδρός µας, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, όλα είναι θέµα παιδείας. Προτείνουµε την
αυτοτέλεια και τη στήριξη, ενίσχυση των δηµόσιων πανεπιστη-
µίων και τασσόµεθα υπέρ της ίδρυσης ιδιωτικών και µη κερδο-
σκοπικών πανεπιστηµίων.

Επιτέλους, συµπληρώνουµε τη δεύτερη δεκαετία του 21ου
αιώνα και η χώρα οφείλει να ευθυγραµµιστεί µε το διεθνές και
το ευρωπαϊκό περιβάλλον. Πρέπει να αντιληφθείτε τα οφέλη που
θα έχουν για την οικονοµία και την ανάπτυξη η λειτουργία ιδιω-
τικών και µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων υπό την εποπτεία
µιας ανεξάρτητης αρχής.

Τα παιδιά µας θα έχουν περισσότερες επιλογές και θα µένουν
στην Ελλάδα χωρίς να υπάρχει «αιµορραγία» προς το εξωτερικό.
Η χώρα µας µπορεί να µετατραπεί σε ένα διαπεριφερειακό κέν-
τρο εκπαίδευσης, προσελκύοντας επιστήµονες από κάθε γωνιά
της Μεσογείου, της Ευρώπης και της Ευρασίας. Είναι καιρός να
κάνουµε ένα µεγάλο άλµα προς τα µπροστά, αντιµετωπίζοντας
µεταξύ άλλων και το «brain drain» και όλες τις επακόλουθες επι-
πτώσεις του. 

Συγχρόνως, η πρότασή µας περιλαµβάνει ισχυρά εχέγγυα για
την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης και την απελευθέρωση
της οικονοµικής δραστηριότητας, σε συνδυασµό µε τη στήριξη
των κοινωνικά ασθενέστερων. 

Προτείνουµε την αναθεώρηση του άρθρου 24, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε την κλιµατική αλλαγή και να διασφαλίσουµε
τους υδάτινους πόρους. Πρόκειται για δυο µέτωπα, µε τα οποία
οι αγρότες µας βρίσκονται διαρκώς αντιµέτωποι, ιδιαίτερα στη
Θεσσαλία και στη Λάρισα. 

Παράλληλα, προωθούµε την αξιοποίηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας που αποτελούν ένα σηµαντικό µέσο για την
ανάπτυξη της χώρας. 

Στο άρθρο 106 προτείνουµε την κατοχύρωση της οικονοµικής
ελευθερίας και του ανόθευτου ανταγωνισµού, προκειµένου να
υποστηριχθεί η επιχειρηµατικότητα και να καταστήσουµε τη
χώρα µας έναν ασφαλή επενδυτικό προορισµό. 

Συγχρόνως, διασφαλίζουµε τον κρατικό παρεµβατισµό µε γνώ-
µονα την κοινωνική δικαιοσύνη και την ισόρροπη ανάπτυξη, ενώ
προτείνουµε τη συνταγµατική πρόβλεψη για το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα και τη διασφάλιση συνθηκών αξιοπρεπούς δια-
βίωσης όλων των πολιτών. Τολµάµε και προχωρούµε µπροστά.

Όσον αφορά στη διοίκηση και το πολιτικό σύστηµα; Ξεκινών-
τας από την κορυφή, προτείνουµε τη σταθερότητα του εκλογι-
κού κύκλου και των κυβερνήσεων, καθώς επίσης, και το δικαίωµα
ψήφου στους απόδηµους. 

Επίσης, προβλέπουµε την κατοχύρωση αρχών καλής νοµοθέ-
τησης και κωδικοποίησης της νοµοθεσίας. Προτείνουµε τη συν-
ταγµατική κατοχύρωση του «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», ενώ δίνουµε ιδιαίτερη
βαρύτητα στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Ακόµα, προβλέπουµε
τη σύσταση συµβουλίου εθνικής ασφάλειας, όπως υπάρχει σε
όλες τις προηγµένες χώρες του κόσµου. 

Τέλος, µεταξύ άλλων προτείνουµε τις µεταρρυθµίσεις στη δι-
καιοσύνη. Ξεκινάµε από τη µόνιµη λειτουργία του Ανώτατου Ει-
δικού Δικαστηρίου και τις ρυθµίσεις για την επιτάχυνση της
δικαιοσύνης µέσω της κατά προτεραιότητα εκδίκασης υποθέ-
σεων και την εγκατάσταση ηλεκτρονικών τεχνολογιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σή-
µερα ένα σχέδιο συνταγµατικής αναθεώρησης που κατοχυρώνει
τις βάσεις για µια εθνική προοδευτική ανασυγκρότηση, που θα
επιτρέψει στο ελληνικό κράτος να καταστεί πιο ισχυρό και πιο
ανταγωνιστικό, σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα. Οφείλουµε δια-
κόσια χρόνια µετά εθνική παλιγγενεσία, να αφήσουµε κατά
µέρος τις κοµµατικές σκοπιµότητες και τα µικροπολιτικά συµφέ-
ροντα και να ανταποκριθούµε στο όραµα των νέων γενεών. Απο-
τελεί ύψιστο καθήκον να παραδώσουµε στα παιδιά µας µία
Ελλάδα µε έναν καταστατικό χάρτη που θα εγγυάται το µέλλον
τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Καµατερός από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, θα σταθώ µόνο σε ένα άρθρο και λόγω χρόνου, στο
άρθρο 101, επειδή έχουν γίνει κάποιες προτάσεις. Ο τίτλος της
πρότασης είναι «Αναβάθµιση της νησιωτικής πολιτικής», κάτι στο
οποίο θα δούµε αν η πρόταση συντελεί στην αναβάθµιση ή στην
υποβάθµιση.

Το άρθρο 101 για το συγκεκριµένο θέµα λέει επί λέξει: «Ο κοι-
νός νοµοθέτης και η Διοίκηση όταν δρουν κανονιστικά, έχουν
υποχρέωση να λαµβάνουν υπόψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των
ορεινών και νησιωτικών περιοχών, µεριµνώντας για την ανάπτυξή
τους». 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε προτάσεις που λένε ότι πρέπει να προσ-
διορίσουµε την ανάπτυξη και να την πούµε «διοικητική», «κοινω-
νική» και «οικονοµική». Αυτό, κατά την άποψή µου, είναι λάθος
και διαφωνώ απόλυτα. Ο νοµοθέτης πολύ σωστά έχει λιτά τη
λέξη «ανάπτυξη», γιατί η ανάπτυξη πρέπει να είναι ολιστική, πρέ-
πει να είναι η ολόπλευρη, πρέπει να είναι ανθρωποκεντρική.
Όταν αρχίζουµε και της δίνουµε επίθετα και την προσδιορίζουµε
και λέµε «διοικητική», «κοινωνική», «οικονοµική», τότε θα µπορού-
σαµε να πούµε και «πολιτιστική» και «µορφωτική». Και επειδή
ακριβώς θέλουµε να δώσουµε στις διάφορες πολιτικές που
ασκούµε έναν χαρακτηρισµό, λόγω των στρεβλώσεων που έχει
υποστεί η ανάπτυξη, έχουµε αρχίσει και λέµε αειφόρος ανά-
πτυξη, βιώσιµη ανάπτυξη, πράσινη, γαλάζια. Έχει βγει και η αση-
µένια τελευταία. Αν είχα χρόνο, θα σας εξηγούσα τι είναι. Ο
νοµοθέτης, λοιπόν, πολύ σωστά βάζει τη λέξη «ανάπτυξη» χωρίς
να προσδιορίζει, γιατί υποβαθµίζει και δεν αναβαθµίζει την έννοια
της ανάπτυξης.

Ξέρετε, το πρόβληµα δεν είναι τι προβλέπει το Σύνταγµα, γιατί
έχουµε και ένα νοµοθετικό πλαίσιο πάρα πολύ σοβαρό και πλού-
σιο. Το πρόβληµα είναι πώς εφαρµόζουµε αυτό το πλαίσιο για
τη νησιωτική πολιτική. Έτσι, θα αναβαθµιστεί και όχι µε τη συγ-
κεκριµένη τροποποίηση του άρθρου.

Πολύ σύντοµα θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτό το θεσµικό
πλαίσιο, το νοµοθετικό που έχουµε. 

Πρώτα-πρώτα είναι το εθνικό. Πέρα από αυτό το άρθρο 101,
που σας διάβασα, υπάρχει και το άρθρο 106 παράγραφος 1, που
λέει: «Η Διοίκηση…» -κ.λπ.- «…λαµβάνει τα επιβαλλόµενα µέτρα
για την αξιοποίηση των πηγών του εθνικού πλούτου από την
ατµόσφαιρα και τα υπόγεια υποθαλάσσια κοιτάσµατα, για την
προώθηση της περιφερειακής ανάπτυξης και την προαγωγή
ιδίως της οικονοµίας των ορεινών, νησιωτικών και παραµεθόριων
περιοχών».

Επίσης, υπάρχει ο ν.4150, ο νόµος «περί καλής νοµοθέτησης»,
που λέει -και το αναφέρω, γιατί κάποιοι αµφισβητούν ότι υπάρχει
αυτή η νοµοθεσία ή την αγνοούν- τα εξής: «Κάθε σχέδιο νόµου,
προσθήκη ή τροπολογία, καθώς και κανονιστική απόφαση µείζο-
νος οικονοµικής ή κοινωνικής σηµασίας, συνοδεύεται από ανά-
λυση συνεπειών, ρυθµίσεων, στην οποία περιλαµβάνονται και η
τεκµηρίωση της τήρησης των αρχών που αναφέρονται στα πα-
ραπάνω άρθρα και οι ενδεχόµενες συνέπειες στην οικονοµική,
κοινωνική και περιβαλλοντική ανάπτυξη των νησιών. Για την τε-
λευταία ως άνω περίπτωση, απαιτείται ειδική τεκµηρίωση και
αξιολόγηση και προς τον σκοπό αυτό αναζητείται υποχρεωτικά
η προηγούµενη γνώµη της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νη-
σιωτικής Πολιτικής». Αυτό, όµως, είναι κάτι το οποίο δεν κά-
νουµε. Δεν ξέρω αν καταλάβατε τι λέει. Λέει ότι κάθε νοµοσχέδιο
που έρχεται, πρέπει να περνάει και να έχει ένα υπόµνηµα από τη
Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. Τώρα
έχουµε και Υφυπουργείο. Η ανάλυση των συνεπειών και των ρυθ-
µίσεων υποβάλλεται, µαζί µε το σχέδιο των διατάξεων, στο γρα-
φείο καλής νοµοθέτησης, που προβλέπεται στο άρθρο 14.

Επίσης, στον ίδιο νόµο προβλέπεται η δηµιουργία συµβουλίου
νησιωτικής πολιτικής. 

Πάλι σε ένα άλλο άρθρο του ίδιου νόµου προβλέπεται η
ίδρυση ερευνητικού ινστιτούτου νησιωτικής πολιτικής. 

Όλα αυτά και πολλά ακόµα υπάρχουν στο εθνικό πλαίσιο.
Όµως, επιτρέψτε µου να κάνω µια αναφορά και στο ευρωπαϊκό
θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει.

Κατ’ αρχάς, δεν ξέρω πόσοι γνωρίζουν πως όταν µπήκαµε
στην τότε ΕΟΚ, το 1981, η είσοδος αυτή δεν συνοδεύτηκε από
καµµία πρόνοια για την ανάδειξη των ειδικών προβληµάτων των

νησιών. Η Ελλάδα τότε δεν πέτυχε να εισαχθεί κάποια ειδική θε-
σµική µέριµνα, ενώ το αντίθετο έγινε µε τη Δανία, την Ιρλανδία,
τη Μεγάλη Βρετανία και µετέπειτα την Ισπανία και την Πορτογα-
λία, οι οποίες κατοχύρωσαν προνόµια και πέτυχαν ειδικούς
όρους προσαρµογής για τα νησιά τους, τα οποία σε πολλές πε-
ριπτώσεις αποτελούν υπερπόντια εδάφη. Ούτε στη Συνθήκη του
Μάαστριχτ καταφέραµε να κατοχυρώσουµε τα νησιά µας, παρ’
ότι αναφέρεται στις νησιωτικές περιοχές της Γαλλίας, της Ισπα-
νίας και της Πορτογαλίας. Αναφέρεται η Συνθήκη του Μάαστριχ
σε αυτό.

Υπάρχει, όµως, το άρθρο 158 της Συνθήκης του Άµστερνταµ,
που µιλάει για τη µέριµνα που πρέπει να λαµβάνεται για τα νησιά,
το άρθρο 174 της Συνθήκης της Λισαβόνας που µιλάει για την
ενίσχυση της οικονοµικής, κοινωνικής και εδαφικής συνοχής των
διαφόρων περιοχών και αναφέρεται ρητά στις νησιωτικές, δια-
συνοριακές και ορεινές περιοχές. Επίσης, υπάρχει το ευρωσύν-
ταγµα, όπου στο άρθρο 220 µιλάει για την οικονοµική συνοχή και
κάνει ιδιαίτερη αναφορά στα νησιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µεγάλο, πλούσιο θεσµικό πλαίσιο, αλλά θα σταµα-

τήσω γιατί τελειώνει ο χρόνος. 
Υπάρχουν, λοιπόν, και διάφορα άρθρα του ευρωσυντάγµατος,

τα οποία κάνουν ειδική αναφορά στις νησιωτικές περιοχές.
Να τελειώσω µε το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

στις 4 Φεβρουαρίου του 2016, σχετικά µε την ειδική κατάσταση
των νησιών. Εδώ, αν θα δείτε, υπάρχει απόφαση του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου προς την επιτροπή, που λέει τι θα πρέπει να λάβει
υπ’ όψιν της και τι πρέπει να κάνει για τα νησιά. Παρέχει κίνητρα
στην επιτροπή, ώστε µε αναφορά στο άρθρο της Λισαβόνας να
δώσει έναν σαφή ορισµό της µορφής των γεωγραφικών, δηµο-
γραφικών κ.λπ. διαφορών. Καλεί την επιτροπή να αναφέρει κ.λπ..
Αναγνωρίζει τη σπουδαιότητα της παροχής στήριξης για να αν-
τιµετωπιστεί η σηµαντική τάση συρρίκνωσης του πληθυσµού στις
νησιωτικές περιοχές κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρό-
νου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητάει από την επιτροπή να εκπονήσει -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- µια εις βάθος µελέτη-ανάλυση σχετικά µε τα επιπλέον
έξοδα που συνεπάγεται η ζωή σε νησιωτικές περιοχές σε ό,τι
αφορά στο σύστηµα µεταφορών για πρόσωπα και εµπορεύµατα.
Και εδώ ήρθαµε και κάναµε το µεταφορικό ισοδύναµο. Για να
ολοκληρωθεί, όµως -το επαναλαµβάνω- πρέπει να αξιοποι-
ήσουµε αυτή εδώ την απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,
να απαιτήσουµε να χαρακτηριστούν οι µεταφορές αυτές «γενι-
κού οικονοµικού συµφέροντος», για να µπορέσουν να επιδοτούν-
ται -γιατί αυτή τη στιγµή δεν µπορούν να επιδοτούνται-, και να
λύσουµε και το ακτοπλοϊκό.

Σεβόµενος το χρόνο και των συναδέλφων, κύριε Πρόεδρε,
σταµατώ. Υπάρχει, όµως, ένα φοβερό θεσµικό πλαίσιο που µας
δίνει τη δυνατότητα να αναπτύξουµε τη νησιωτική µας πολιτική.
Και το πρόβληµα δεν είναι το άρθρο του Συντάγµατος, το οποίο
είναι λιτό µεν, αλλά καθαρό και σαφές. Νοµίζω ότι η πρόταση
αυτή πιο πολύ έγινε σαν κύµβαλον αλαλάζον, για να δηµιουργη-
θεί ένας θόρυβος και από την άποψη αυτή, καλό ήταν, γιατί µας
έδωσε την ευκαιρία να αναφέρουµε αυτά τα λίγα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αυγενάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ώρα είναι 16.00’ και
δεν έχουµε πάρει το ψηφοδέλτιο. Το µαγειρεύουν, κύριε Πρό-
εδρε; Τι το κάνουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ρωτήσω και θα
σας πω, κύριε Λοβέρδο. Δεν µπορώ να ξέρω. Με αυτό που κά-
νετε συνεχώς, µου θυµίζετε στο ποδόσφαιρο το VAR, που ζητάει
ο διαιτητής το VAR. Συνεχώς αυτήν την κίνηση κάνετε.

Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αι-

σθάνοµαι ιδιαίτερη τιµή, αλλά και µεγάλη ευθύνη να συµµετέχω
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σήµερα στη συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση, στη συ-
ζήτηση για την αλλαγή του Καταστατικού Χάρτη της χώρας µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος απαιτεί ευρύτερες συναινέσεις, αλλά και συνθέσεις. Δυστυ-
χώς, όµως, η Κυβέρνηση και αυτήν την κορυφαία θεσµική
διαδικασία την αντιµετωπίζει εργαλειακά, µε επικοινωνιακά τρικ
και κυρίως µε µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Αντί να καλλιεργήσει
από την αρχή κλίµα συναίνεσης συστηµατικά και µεθοδικά, διχά-
ζει την κοινωνία και φυσικά, προσπαθεί και το Κοινοβούλιο. 

Η Κυβέρνηση επέλεξε να γίνει αυτή η συζήτηση, τη στιγµή που
έχει ήδη ξεκινήσει η προεκλογική περίοδος, µόλις εκατό περίπου
ηµέρες πριν τις εκλογές. 

Να θυµίσουµε εδώ ότι από τις 25 Ιουλίου 2016, πριν από δυό-
µισι χρόνια και πλέον, εξαγγείλατε -φωτίζοντας, µάλιστα, κόκκινη
τη Βουλή- µία λαϊκή - όπως λέγατε τότε- διαβούλευση για συν-
ταγµατική αναθεώρηση. Για δυόµιση χρόνια αυτή η διαβούλευση
ξεχάστηκε και την ξαναθυµηθήκατε τον περασµένο Νοέµβριο, λί-
γους µήνες πριν τις εκλογές. Και µέσα σε δύο µήνες, βεβια-
σµένα, θέλετε να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς δεν σας ενδιαφέ-
ρει η ουσιαστική Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Άλλοι είναι οι
στόχοι σας. Χρησιµοποιείτε τη συνταγµατική αναθεώρηση ως ένα
προσχηµατικό ακόµα εργαλείο, για να ξεφύγετε από τη σκληρή
πραγµατικότητα, την οποία οι πολιτικές σας έχουν επιφέρει στους
Έλληνες πολίτες: επιβάρυνση όλων των Ελλήνων µε δυσβάστα-
χτους φόρους και εισφορές, δύο αχρείαστα µνηµόνια και βαριές
δεσµεύσεις για πολλά χρόνια, προσπάθεια χειραγώγησης της δι-
καιοσύνης, θεσµική εκτροπή, εθνικές ήττες σε µείζονα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής, όπως η Συµφωνία των Πρεσπών, τουρκική
προκλητικότητα και, βέβαια, µετάθεση της συζήτησης από τα
σκάνδαλα της Κυβέρνησης, τα οποία αποκαλύπτονται το ένα πίσω
από το άλλο.

Όµως ό,τι και να κάνετε, οι πολίτες βιώνουν τα αποτελέσµατα
της καταστροφικής σας πολιτικής. Οι πολίτες θα δώσουν την
απάντηση τους και θα αποφασίσουν µε την ψήφο τους στις επό-
µενες εθνικές εκλογές ή έστω και στις ευρωεκλογές. Θα αποφα-
σίσουν ποια θα είναι η επόµενη αναθεωρητική Βουλή και το τι
πρέπει να αλλάξει στο Σύνταγµα και προς ποια κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τη συνταγµατική Αναθεώρηση είναι τολµηρή, προοδευ-
τική, αλλά και ευρεία. Περιλαµβάνει την εισήγηση αναθεώρησης
σε πενήντα εννέα άρθρα και είναι συνεπής µε τις αξίες και µε τις
αρχές της παράταξής µας και της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρα-
τίας. Είναι µία πρόταση, η οποία ενθαρρύνει την ανάπτυξη, προ-
ωθεί την αξιολόγηση, αναδεικνύει την αξιοκρατία, τονώνει την
αλληλεγγύη και, κυρίως, ενισχύει την αξιοπιστία. Εφόσον η πρό-
ταση αυτή υιοθετηθεί, η πατρίδα µας θα αποκτήσει πραγµατικά
ένα νέο Σύνταγµα, για µία νέα Ελλάδα.

Το Σύνταγµα του 1975 έθεσε τις βάσεις για µία µακρά περίοδο
πολιτικής οµαλότητας και σταθερότητας και σταθερής δηµοκρα-
τίας όµως. Ωστόσο, σαράντα τέσσερα χρόνια µετά, έχει έρθει η
ώρα πλέον για µία τολµηρή επαναξιολόγηση του. Στόχος µας
είναι το Σύνταγµα να συµβαδίζει µε τις σύγχρονες ανάγκες της
χώρας µας στην οικονοµία, στη διοίκηση, στη δικαιοσύνη, στην
παιδεία, στο περιβάλλον, στην ανάπτυξη, παντού. Προβάλλουµε
τη δική µας ολοκληρωµένη πρόταση, η οποία στηρίζεται σε τρεις
βασικούς άξονες. 

Άξονας πρώτος: Πολιτική σταθερότητα και αποτελεσµατική
λειτουργία των θεσµών, το οποίο περιλαµβάνει τη συνέχεια και
την αποτελεσµατικότητα του κράτους, το διαχωρισµό των εξου-
σιών -κάτι που σας ενοχλεί- την ενίσχυση του Κοινοβουλίου, τη
θωράκιση της δικαιοσύνης, τον περιορισµό στους λόγους πρό-
ωρης διάλυσης της Βουλής, ώστε να υπάρχει σταθερός εκλογι-
κός κύκλος. 

Επίσης, µε την αναθεώρηση του άρθρου 32 η εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας αποσυνδέεται πλήρως από την πρόωρη
διάλυση της Βουλής και φυσικά τη διεξαγωγή εθνικών εκλογών. 

Χθες, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης ρίξατε τις µάσκες και
σ’ αυτό το θέµα. Δηλώσατε ότι θα καταψηφίσετε τη δική σας

πρόταση για το άρθρο 32. Ένα φιάσκο ακόµα της Κυβέρνησης,
που είναι οµολογία ότι χρησιµοποιείτε την αναθεώρηση για µι-
κροκοµµατικά παιχνίδια. Είναι οµολογία ότι θα χάσετε τις επόµε-
νες εκλογές. Και είναι οµολογία ότι επόµενη κυβέρνηση θα είναι
η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. 

Και θέλετε να βάλετε κι άλλες τρικλοποδιές. Βρίσκεστε σε πα-
νικό και, δυστυχώς, αυτογελοιοποιείστε.

Ο δεύτερος άξονας της πρότασής µας αφορά στην οικονοµική
σταθερότητα και αναπτυξιακή προοπτική. Καθιερώνονται στο
Σύνταγµα µηχανισµοί που αποτρέπουν το δηµοσιονοµικό εκτρο-
χιασµό της χώρας. Οι προϋπολογισµοί του κράτους οφείλουν να
είναι ισοσκελισµένοι ή να συµµορφώνονται µε το µέγιστο επιτρε-
πτό, υπό όρους, δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Τονώνεται, έτσι, ο
υγιής ανταγωνισµός, στηρίζεται η επιχειρηµατικότητα, ενώ φόροι
και άλλα βάρη επιβάλλονται µόνο για το µέλλον και δεν έχουν
αναδροµική ισχύ. Παράλληλα, το περιβάλλον προστατεύεται µε
σύγχρονα εργαλεία, µε ορθολογικό, χωροταξικό και περιβαλλον-
τικό σχεδιασµό και η προστασία από την κλιµατική αλλαγή είναι
πολύ πιο ξεκάθαρη και έντονη.

Επίσης, η τοπική αυτοδιοίκηση αποκτά αυτοτελείς πόρους,
αλλά και µηχανισµούς λογοδοσίας. Οι προϋπολογισµοί της οφεί-
λουν να διασφαλίζουν τη δηµοσιονοµική ισορροπία µε διαφάνεια. 

Τέλος, αναβαθµίζεται η παιδεία, αφού παράλληλα µε την
πλήρη αυτονοµία των δηµόσιων ΑΕΙ, προτείνουµε να αλλάξει το
άρθρο 16 και να λειτουργήσουν, επιτέλους, και στη χώρα µας τα
ιδιωτικά, µη κρατικά πανεπιστήµια υπό την εποπτεία µιας ανε-
ξάρτητης αρχής υψηλού κύρους.

Κυρίες και κύριοι, η πολιτεία οφείλει να εγγυάται την ποιοτική
δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση, δίνοντας ευκαιρίες σε όλους. Πα-
ράλληλα, πρέπει να επιτρέπει αυτό που ισχύει σε όλο τον κόσµο,
τη λειτουργία των ιδιωτικών, µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων. Είναι
καιρός να πάψει η φυγή των παιδιών µας για σπουδές στο εξω-
τερικό, να τους δώσουµε περισσότερες δυνατότητες για σπου-
δές στην Ελλάδα και οι οικογένειές τους να µην επιβαρύνονται
µε δυσβάσταχτα έξοδα.

Η Ελλάδα µπορεί να µετατραπεί σε εκπαιδευτικό κέντρο όλης
της Μεσογείου, να αξιοποιήσει το σηµαντικό επιστηµονικό δυνα-
µικό εντός και εκτός της Ελλάδας, να εξασφαλίσει σηµαντικό-
τατα έσοδα από χιλιάδες ξένους φοιτητές, που θα σπουδάσουν
στη χώρα µας. Η κοινή γνώµη είναι εναντίον σας ειδικά γι’ αυτό
το θέµα. Τα τελευταία είκοσι χρόνια έχει ωριµάσει πλέον στην
κοινωνία η αναγκαιότητα ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων.
Ο κόσµος πηγαίνει µπροστά και εµείς, δυστυχώς, ως χώρα ακο-
λουθούµε ασθµαίνοντας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλες οι χώρες παγκοσµίως επιτρέπουν τη λειτουργία µη κρα-
τικών πανεπιστηµίων. Οι τελευταίες χώρες που το απαγόρευσαν
-παρακαλώ πολύ σηµειώστε- είναι η Βόρεια Κορέα, η Κούβα, το
Μπουτάν και η Ελλάδα. Ωστόσο, την τελευταία δεκαετία και η
Βόρεια Κορέα και το Μπουτάν και η Κούβα επέτρεψαν τη λει-
τουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων.

Την αλλαγή του άρθρου 16 την έχει ανάγκη η κοινωνία, η Παι-
δεία, η οικονοµία, την υπαγορεύει το µέλλον των παιδιών µας και
το αύριο του τόπου µας. Στέλνουµε τα παιδιά µας στο εξωτερικό
για σπουδές. Οι επιχειρήσεις και το δηµόσιο προσλαµβάνουν
πτυχιούχους ιδιωτικών πανεπιστηµίων από το εξωτερικό, από την
Αµερική, από την Αγγλία, τη Γαλλία, ακόµα και τη Βουλγαρία. Και
εµείς εδώ τι λέµε; Τους λέµε να µη λειτουργούν στην Ελλάδα τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, αλλά να δεχόµαστε τα πτυχία τους.

Σας καλούµε να αφήσετε τον στρουθοκαµηλισµό και να δείτε
την πραγµατικότητα. Σας καλούµε να αφήσετε το σκοταδισµό
και να ακολουθήσετε την πρόοδο και το φως. 

Τελικά, το ποιος είναι προοδευτικός και το ποιος είναι προ-
σκολληµένος σε απαρχαιωµένες αντιλήψεις, νοµίζω ότι το κατα-
λαβαίνουν όλοι. Σας καλούµε να αφήσετε πίσω τις ιδεολογικές
σας εµµονές σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα και να αφουγκρα-
στείτε την κοινωνία, τα νέα παιδιά και τις οικογένειές τους, τους
νέους επιστήµονες και τους ακαδηµαϊκούς µας, που διαπρέπουν
στο εξωτερικό. Η Κύπρος το κατάφερε αυτό. Αποτελεί παρά-
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δειγµα προς µίµηση.
Θα κάνω µία αναφορά στον τρίτο άξονα, και ολοκληρώνω

κύριε Πρόεδρε. Ο τρίτος άξονας της πρότασής µας αφορά στην
κοινωνική αλληλεγγύη και την ισότητα των ευκαιριών, όπου ενι-
σχύει την κοινωνία των πολιτών και δηµιουργεί συνθήκες κοινω-
νικής κινητικότητας και ευηµερίας για όλους. Καθιερώνει το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, εγγυάται το δικαίωµα των πολι-
τών στην ασφάλεια και διασφαλίζει πρόσβαση για όλους στην
υγεία, στην Παιδεία, αλλά και στον πολιτισµό.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σταθώ στο ζήτηµα των
σχέσεων Εκκλησίας - Κράτους. Είµαστε σαφείς και ξεκάθαροι.
Το άρθρο 3 δεν χρειάζεται αναθεώρηση. Η θρησκευτική ουδετε-
ρότητα κατοχυρώνεται µε απόλυτο και σαφή τρόπο στο άρθρο
13 του Συντάγµατος, όπου ρυθµίζεται η ελευθερία της θρησκευ-
τικής συνείδησης και η ίση αντιµετώπιση όλων των θρησκειών
από το κράτος. Υπερασπιζόµαστε την προστασία της θρησκευ-
τικής ελευθερίας και παράλληλα σεβόµαστε την ιστορία µας και
τον πολιτισµό µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου για έξι λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Προκαταβολικά θα ζητήσω την ανοχή σας για πάρα πολύ λίγο.
Η διαδικασία αναθεώρησης Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, υπήρξε για την παράταξή µας πάντα µία ουσιαστική
προσπάθεια διαµόρφωσης συναινετικών διαδικασιών και πολιτι-
κών κοινών τόπων, ουσιαστικής ενίσχυσης των δηµοκρατικών θε-
σµών και εγγύησης των δικαιωµάτων των πολιτών. Γι’ αυτό και
οι µεγάλες αναθεωρήσεις που ξεκίνησαν και ολοκλήρωσαν οι κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, ήταν διαβουλευτικές, συναινετικές και αν-
τίστοιχες των αναγκών του εκσυγχρονισµού του Συντάγµατος.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν ήταν αναθεωρήσεις που στό-
χευαν στον ελάχιστο κοινό παρονοµαστή, στην όξυνση της πολι-
τικής αντιπαράθεσης, στη µετάλλαξη των θεσµών και του
αυστηρού χαρακτήρα του Συντάγµατος ή στη µικροκοµµατική
συσπείρωση εκλογικών ακροατηρίων, µε την όξυνση των διαχω-
ριστικών γραµµών και τον διχασµό των πολιτών.

Η παρούσα αναθεωρητική διαδικασία είχε -θα µου επιτρέψετε-
διαφορετικό χαρακτήρα. Ξεκίνησε από την τότε πλειοψηφία ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ως πολιτική ανταπόκριση της Κυβέρνησης σ’ αυτό
που ονόµασε στην πρότασή της «µεταδηµοκρατική συνθήκη» και
που στην ουσία έθετε σε αµφισβήτηση την ενοποιητική λειτουρ-
γία του Συντάγµατος, όπως έλεγε ο Αριστόβουλος Μάνεσης, η
οποία δεν αίρει, αλλά διευθετεί και αµβλύνει τις αντιθέσεις µέσα
σε µια δηµοκρατία, αποτελώντας σύµβολο κοινού πεπρωµένου
των πολιτών.

Η έννοια και µόνο της «µεταδηµοκρατικής συνθήκης» που ανα-
φέρεται στην πρόταση της Κυβέρνησης επιχειρούσε να συνδέσει
το Σύνταγµα µε την κρίση, να τη χρησιµοποιήσει ως εργαλείο αλ-
λαγής της πολιτικής ατζέντας και να εµφανίσει µέσω της αναθε-
ωρητικής διαδικασίας νέες –υποτίθεται- παραστάσεις ρήξης µε
το παρελθόν.

Καµµία µεταδηµοκρατική συνθήκη δεν υφίσταται σήµερα και,
προφανώς, το Σύνταγµα δεν ευθύνεται για την κρίση, στην οποία
οδήγησαν οι χρόνιες παθογένειες και η έλλειψη επίγνωσης των
πραγµατικών αναγκών της οικονοµίας και της χώρας πριν, αλλά
και κατά τη διάρκεια της κρίσης. 

Σήµερα, η ανάγκη εκσυγχρονισµού του Συντάγµατος περιορί-
ζεται σε µικρού εύρους συναίνεση, η οποία ίσως τελικά να εξαντ-
λείται στην ευθύνη του πολιτικού προσωπικού και στην εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Δεν εκτείνεται αυτή η συναί-
νεση –σας τα είπε ο κ. Λοβέρδος- σε θέµατα που αφορούν στην
πραγµατική ζωή των πολιτών, όπως είναι η ανάγκη για µεγαλύ-
τερη ενίσχυση της δηµοσιονοµικής προστασίας και της ανάπτυ-
ξης, η προστασία ενός σταθερού δηµοσιονοµικού και
επενδυτικού περιβάλλοντος, η απελευθέρωση της δυναµικής εκ-
παίδευσης στις νέες αρµοδιότητες για την τοπική και περιφερει-
ακή αυτοδιοίκηση.

Σε πολλές από τις παραπάνω ανάγκες αυτή η αναθεώρηση δεν
φαίνεται να ανταποκρίνεται. Αντίθετα, η Κυβέρνηση διά στόµα-

τος του γενικού εισηγητή συνέδεσε τη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση µε την επιστροφή στην κανονικότητα και την αναβάθµιση
της διεθνούς εικόνας της χώρας, όρισε δε την επιστροφή στην
κανονικότητα ως την τοµή µε το παρελθόν και τις παθογένειες
που προκάλεσαν την κρίση. 

Ας δούµε, εποµένως, ποια είναι η πραγµατικότητα αυτής της
κανονικότητας και πως επηρέασε την αναθεώρηση. Η αναθεώ-
ρηση άρχισε από την Κυβέρνηση ως αντικείµενο περιφοράς σε
συνάξεις και άτυπες επιτροπές, χωρίς ουσιαστικό τελικά αντικεί-
µενο, βυθίζοντάς την στην πολιτική απαξίωση και κυρίως στην
αδιαφορία µεγάλου µέρους των πολιτών. 

Η διαδικασία αυτής της Αναθεώρησης περιέπεσε στη συνέχεια
σε αδράνεια και σιωπή, ενώ την ίδια στιγµή εξελισσόταν στη
Βουλή η κατασκευή της δίωξης πολιτικών αντιπάλων µέσω της
υπόθεσης «NOVARTIS». Όµως, εξελισσόταν µε τη συγκάλυψη
της πραγµατικής διαφθοράς στον χώρο των φαρµακευτικών
εταιρειών, µε αργόσυρτες δικαστικές έρευνες που δύο χρόνια
τώρα δεν έχουν αποδώσει κανένα αποτέλεσµα.

Κατά την ίδια περίοδο, όπου η Κυβέρνηση εκόπτετο για την
τιµή του πολιτικού κόσµου και την αναθεώρηση του άρθρου 86,
κορυφαίοι Υπουργοί της Κυβέρνησης κρύβονταν πίσω από το
επαίσχυντο κατά τα άλλα άρθρο 86 της πολιτικής συγκάλυψης.
Το επικαλούντο, για να διαφύγουν από τη δικαστική έρευνα και
να απολαύσουν την υπουργική ασυλία. Μέχρι και εχθές ψηφί-
σατε για τον κ. Καµµένο.

Επίσης, κατά την ίδια περίοδο της κυοφορίας αυτής της Ανα-
θεώρησης, ο κύριος Πρωθυπουργός αποκαλούσε τους δικαστι-
κούς θεσµούς «δικαστικά εµπόδια», «θεσµικά εµπόδια» και
«βαρίδια», όπου η Κυβέρνησή του έπρεπε να υπερβεί. Υπουργοί
απειλούσαν και χειραγωγούσαν δικαστικούς λειτουργούς, ενώ οι
τελευταίοι προσπαθούσαν να προστατευτούν, καταγγέλλοντας
δηµόσια και σε ευρωπαϊκά όργανα εκβιασµούς και πιέσεις από
ισχυρούς πολιτικούς παράγοντες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, η αναθεωρητική διαδικασία φτάνει στην Ολοµέλεια εν
µέσω ευτελισµού των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, εν µέσω
διασυρµού της Βουλής και του πολιτικού συστήµατος από ορι-
σµένους Βουλευτές και Υπουργούς βραχύχρονης πολιτικής χρή-
σης, µε εικόνες και εκφράσεις µεγάλης ευτέλειας και έκπτωσης
στη λειτουργία των θεσµών της δηµοκρατίας.

Ωστόσο, τα παραπάνω η Κυβέρνηση δεν τα συνδέει µε τις βα-
σικές παθογένειες του πολιτικού συστήµατος, αλλά τα αντιλαµ-
βάνεται ως πλαίσιο δράσης που προσδιορίζει µία δήθεν
προοδευτική αναθεώρηση, µάλιστα µία αναθεώρηση κατά την
οποία η παρούσα, όπως στηρίξατε σήµερα, προτείνουσα Βουλή
θα δεσµεύσει, όπως πιστεύετε εσείς, την κατεύθυνση που θα
ακολουθήσει η αναθεωρητική Βουλή.

Το αναθεωρητικό σύστηµα που θεσπίζει το ισχύον Σύνταγµα
µε το άρθρο 110, στηρίζεται σε µία σαφή κατανοµή αναθεωρη-
τικών αρµοδιοτήτων µεταξύ των δύο διαδοχικών Βουλών που
συµπράττουν στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα ή ενάµιση λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ. Δεν θα ζη-
τήσω παραπάνω.

Το σύστηµα αυτό στηρίζεται στη διάκριση µεταξύ της διαπί-
στωσης της ανάγκης αναθεώρησης ορισµένων συνταγµατικών
διατάξεων, αρµοδιότητα που ανήκει στην πρώτη Βουλή, και της
απόφασης για τον προσδιορισµό του περιεχοµένου των αναθε-
ωρητικών διατάξεων, αρµοδιότητα που ανήκει στη δεύτερη
Βουλή, η οποία γι’ αυτόν τον λόγο ονοµάζεται αναθεωρητική. Σή-
µερα, αποφασίζουµε αν πρέπει να γίνει αναθεώρηση και ποιες
συνταγµατικές διατάξεις πρέπει να αναθεωρηθούν. Μετά τη διε-
ξαγωγή των βουλευτικών εκλογών, η επόµενη Βουλή θα αποφα-
σίσει κυριαρχικά για το νέο περιεχόµενο των αναθεωρητικών
διατάξεων. 

Η επερχόµενη εκλογική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία φαίνεται
να προεξοφλεί το κυβερνών κόµµα, δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει
να επινοηθεί ένα άλλο άρθρο 110 του Συντάγµατος, έτσι ώστε η
ετερόκλιτη και επισφαλής σηµερινή κυβερνητική Πλειοψηφία
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που βρίσκεται πλέον σε προφανή δυσαρµονία προς το λαϊκό αί-
σθηµα, να δεσµεύει τις αποφάσεις της αναθεωρητικής Βουλής.

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, για µία ακόµα φορά ότι η µόνη δέ-
σµευση της αναθεωρητικής Βουλής, της επόµενης που θα προ-
κύψει από τις εκλογές, είναι ως προς το αντικείµενο, αλλά όχι ως
προς το περιεχόµενο των διατάξεων που θα αναθεωρηθούν. Οτι-
δήποτε µπαίνει πλέον στην αναθεωρητική απόφαση της πρώτης
Βουλής σχετικά µ’ αυτήν την κατεύθυνση ή και το περιεχόµενο
των αναθεωρητικών διατάξεων δεν είναι δυνατόν να δεσµεύσει
την αναθεωρητική Βουλή.

Γι’ αυτό κι εµείς προτείνουµε ότι σε καµία περίπτωση τα άρθρα
τα οποία θα ψηφιστούν δεν πρέπει να ξεπερνούν τον αριθµό των
εκατόν εβδοµήντα εννέα για την ακρίβεια Βουλευτών, για να µην
µπορεί η επόµενη Βουλή, η επόµενη πλειοψηφία, όποια κι αν
είναι, να διαµορφώσει κατά τρόπο µονοµερή το περιεχόµενο των
συνταγµατικών διατάξεων. Αυτό λέει το Σύνταγµα, αυτό σηµαίνει
«συναίνεση», αυτό σηµαίνει «διαβούλευση», αυτό σηµαίνει «δη-
µοκρατία».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από τη Δανία και από τον Άγιο Δοµίνικο. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Σεβαστάκης, αυστηρά για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Μόνο για επτά λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να κάνουµε; Καθηγητές

είστε. Μπορείτε και σε λιγότερο χρόνο…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αλίµονο!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ήσασταν πιο γενναιόδωρος µε

τον κ. Παπαθεοδώρου που του βάλατε επιπλέον…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να κάνω; Ο κ. Παπαθεο-

δώρου και ο κ. Αυγενάκης είναι πιο αρεστοί στο Προεδρείο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. Ας ξεκινήσουµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Παρ’ όλο που σήµερα και χθες φαίνεται ότι είναι µία συζήτηση

έξω από την άµεση επικαιρότητα, εν τούτοις έχει πάρα πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον, όχι ακαδηµαϊκό ή θεωρητικό. Νοµίζω ότι έχει
ενδιαφέρον, γιατί συµπυκνώνει και εκφράζει µε πολύ µεγάλη ευ-
κρίνεια τις ιδεολογικές διήκουσες που διατρέχουν την ελληνική
πολιτική σκηνή και που υποτίθεται ότι απηχούν και τις ορµές, τις
διαθέσεις της κοινωνίας, αν υποθέσουµε ότι η πολιτική σκηνή
είναι ο εκφραστής, ο ευθύβολος εκφραστής αυτών των κοινωνι-
κών ροπών.

Εποµένως, η συζήτηση παρ’ όλο που έχει στοιχεία διαφωνιών,
εν τούτοις νοµίζω ότι εισφέρει και στον πολιτικό στοχασµό και
στην κατανόηση ενός µεγέθους, το οποίο συνήθως η πολιτική το
έχει πετάξει έξω από τη γραµµατική και το συντακτικό της και το
οποίο είναι το µέγεθος του χρόνου, το στοιχείο της µακροσκό-
πευσης.

Θα µείνω σε ένα κοµµάτι της πρότασης των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ που είναι το αναλογικό σύστηµα, που είναι η πρόνοια ο
Πρωθυπουργός να είναι Βουλευτής, δηλαδή ενισχύει τη βουλευ-
τική ταυτότητα του πρώτου πολίτη. Αποδεσµεύει τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας από την ανατροπή της κοινοβουλευτικής τάξης
µε τη µη τελεσφόρο εκλογή του, που οδηγεί τα κόµµατα σε εκλο-
γές. Υποδεικνύει µία αυτοδιοικητική µεταρρύθµιση µε αναλογικά
χαρακτηριστικά και στο τέλος θα έβαζα και την περίφηµη ανά-
σχεση του άρθρου 86, που εξοµοιώνει την ευθύνη του πολιτικού
στελέχους, του Υπουργού, µε τον πολίτη. 

Όλα αυτά τα στοιχεία εισηγούνται µε µία εσωτερική συνέπεια,
κατά τη δική µου άποψη, µία διάρκεια χρονική τέτοια που κάνει

πολύ λογικό το επιχείρηµα τού ότι η προτείνουσα Βουλή πρέπει
να επικοινωνεί µε την αναθεωρητική Βουλή, ότι οι δύο στιγµές,
η εκλογική διαδικασία µε την οποία προκύπτει η προτείνουσα
Βουλή και η εκλογική διαδικασία µε την οποία προκύπτει η ανα-
θεωρητική Βουλή, αυτό το µακρύ κοµµάτι χρόνου µέσα στο
οποίο συµπυκνώνεται η πολιτική προβληµατοθεσία πρέπει να
έχει σχέση, πρέπει να συνδέεται, πρέπει να ορίζει, να µεριµνά και
να υπερκαθορίζει τις κανονιστικές ρυθµίσεις. Αυτή η ειδική ποι-
ότητα ανάγνωσης του πολιτικού χρόνου εµένα µε ενδιαφέρει
πάρα πολύ, πέρα από τη συµπτωµατολογία, πέρα από τους θνη-
σιγενείς συσχετισµούς δυνάµεων και πέρα από την τεχνική συ-
νελεύσεων. Δεν είναι οι κοινοβουλευτικές περίοδοι συνελεύσεις
για να έχουµε µία συµπτωµατική ισχύ και µε την οποία παίρνουµε
µακροχρόνιες ρυθµίσεις.

Αντίθετα µε αυτήν την άποψη, που νοµίζω ότι έχει ένα υποσυ-
νείδητο βαθέος χρόνου, υπάρχει µία άλλη άποψη, της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία αντιφάσκει απολύτως µε την προσέγγιση των
προβληµάτων. Η Νέα Δηµοκρατία προτείνει πάρα πολλές αλλα-
γές σε πάρα πολλά άρθρα και µε ανοιχτή την κατεύθυνση των
αλλαγών. Εποµένως, προτείνει ουσιαστικά τη δυνατότητα να ξα-
ναγραφτεί το Σύνταγµα σε µία επόµενη φάση όπου θα έχει έναν
άλλον πολιτικό συσχετισµό.

Είναι λίγο θνησιγενής και κοντόφθαλµη -νοµίζω- µία τέτοια
προσέγγιση, η οποία αντιφάσκει µε αυτό το οποίο θεωρώ ότι
είναι το πολιτικό υποσυνείδητο της Νέας Δηµοκρατίας. Προτείνει
την αλλαγή του άρθρου 53, προσπαθώντας να ορίσει σταθερές
περιόδους εκλογικών αναµετρήσεων. Οι σταθερές περίοδοι
εκλογικών αναµετρήσεων χτίζονται όχι τεχνικά, αλλά µέσα από
τη διαβούλευση, δηλαδή µέσα από το αναλογικό σύστηµα το
οποίο φτιάχνει συσχετισµούς εύκολα, όχι ηγεµονικούς. Γιατί
αυτό είναι η κυρίαρχη πολιτιστική θεώρηση του ελληνικού λαού.
Ο ελληνικός λαός έχει µία αντίληψη σχετικοκρατική: µικρές δυ-
νάµεις, µικρή πριµοδότηση, όχι κόµµατα δοµικής, τυφλής ηγε-
µονίας. Αυτό το στοιχείο πρέπει να το παραλάβει η συνταγµατική
Αναθεώρηση.

Μιλώντας προηγουµένως και µε συνταγµατολόγους συναδέλ-
φους ουσιαστικά αποδέχονται ότι έχουν ιδεολογικές κατευθύν-
σεις. Κάθε συνταγµατική Αναθεώρηση έχει τις ιδεολογικές της
κατευθύνσεις. Έχει από κάτω τον αχό της ιδεολογίας και ο αχός
της ιδεολογίας είναι οι αντιλήψεις του κοινωνικού σώµατος. 

Με αυτές τις σκέψεις νοµίζω ότι η µέριµνα τού να κάνουµε µία
κοινοβουλευτική συνθήκη πιο αναλογική, του να προβλέψουµε
έναν πρωθυπουργό ο οποίος οπωσδήποτε θα έχει µπει στην
εκλογική δοκιµασία, να αποδεσµεύσουµε τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας ως σύστηµα παραγωγής πολιτικής που θα ανεξαρτη-
τοποιείται από τους κοινοβουλευτικούς συσχετισµούς και τελικά
να οδηγήσουµε τον κοινοβουλευτικό τελεστή στην επιβεβαίωση
της ευθύνης µε την άρση του άρθρου 86, νοµίζω ότι είναι µία κα-
τεύθυνση πολύ δηµιουργική.

Θέλω να πω κάτι που δεν ξέρω αν τεχνικά ήταν το σωστό. Θα
ήθελα περισσότερο χρόνο διαβούλευσης. Έτσι κι αλλιώς τα Πρα-
κτικά αυτών των συζητήσεων του διηµέρου, θα έχουν πολύ ση-
µαντικό διδακτικό χαρακτήρα, θα µπορούµε να ανατρέξουµε και
θα µπορούµε να δούµε ορισµένες εξαιρετικές τοποθετήσεις που
έχουν γίνει διάσπαρτα και που υποτίθεται ότι αποτελούν την επι-
τοµή του πολιτισµού µας και της πολιτιστικής µας συνθήκης,

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο συνάδελ-
φος κ. Τζαβάρας, αυστηρά για δώδεκα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε, µε όλη την αυστηρότητα βέβαια που απευθύνετε σε εµένα.

Θα ήθελα να πω ότι κατά τη διάρκεια των εργασιών της επι-
τροπής που επεξεργάστηκε τις προτάσεις που είχαν κατατεθεί
υπήρξε ένας γόνιµος διάλογος, ένας διάλογος ποιοτικός, θα
έλεγα υψηλού επιπέδου, που κατά γενική οµολογία άγγιξε στιγ-
µές κοινοβουλευτισµού µιας παλιάς εποχής όπου ο καθένας προ-
σήρχετο στην κοινοβουλευτική διαδικασία έχοντας στο µυαλό
του την υποχρέωση, το καθήκον να συµβάλει σε συνθέσεις και
να αποκρούσει επιχειρήµατα µε επιχειρήµατα.

Ιδιαιτέρως θα ήθελα να σηµειώσω την πολύ θετική παρουσία
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του κ. Δουζίνα, της κ. Σίας Αναγνωστοπούλου, του κ. Μπαλτά,
από την πλευρά µας, των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως επίσης και από την πλευρά του ΚΙΝΑΛ µε την πληθωρική
παρουσία του καθηγητή, του κ. Βενιζέλου, όπου µας δόθηκε η
δυνατότητα να επεξεργαστούµε και να καταλήξουµε σε πολύ
καλές συνθέσεις, διατηρώντας βέβαια ο καθένας για λογαριασµό
του το δικαίωµα της ιδεολογικής ιδιοπροσωπίας του. Όλα αυτά
κάτω από τη δίκαιη διεύθυνση του Προεδρείου, το οποίο πράγ-
µατι πρέπει να το τιµήσουµε και στο πρόσωπο του Προέδρου κ.
Παρασκευόπουλου και στο πρόσωπο του Αντιπροέδρου κ. Τρα-
γάκη, όπως και στο πρόσωπο του Γραµµατέα κ. Παπαθεοδώρου. 

Αυτό όµως το κλίµα θα µου επιτρέψετε να πω, κύριε Πρόεδρε,
ότι δυστυχώς διεσπάσθη σήµερα το πρωί, όταν ένα από τα ζη-
τήµατα που η επιτροπή είχε αντιµετωπίσει µε τον καλύτερο
τρόπο -και αναφέροµαι στο θέµα της δεσµευτικότητας των κα-
τευθύνσεων της προτείνουσας Βουλής από την αναθεωρητική
Βουλή- έτυχε µιας ειδικής µεταχείρισης που σκοπό είχε να αντι-
παραθέσει την επιστηµονική γνώση µε την πολιτική βούληση. Την
επιστηµονική γνώση που κατατέθηκε από όλους όσους συµµε-
τείχαν στη συγκεκριµένη συζήτηση σήµερα το πρωί, αλλά και µε
τρόπο πάρα πολύ πληθωρικό είχε εκτεθεί κατά την διάρκεια των
εργασιών της κοινοβουλευτικής επιτροπής, αυτήν ακριβώς την
επιστηµονική γνώση που την παρακολουθήσαµε από το 1993 σε
διάφορες διακυµάνσεις. Ήρθε η δηµιουργία ενός δήθεν παρεµ-
πίπτοντος -που κατέληξε να ονοµαστεί «παρεµπίπτουσα συζή-
τηση» και στο τέλος έγινε µία ελεύθερη ανταλλαγή γνωµών- να
αντιµετωπίσει την πολιτική βούληση της πλειοψηφίας. Δηλαδή,
ένα θέµα επιστηµονικής εγκυρότητας, ένα θέµα αξιολόγησης
στασιαζοµένων γνωµών στο επίπεδο της επιστηµονικής κοινότη-
τας, εµείς πήραµε την απόφαση να το επιλύσουµε χρησιµοποι-
ώντας τη δύναµη της πλειοψηφίας.

Και εδώ θα µου επιτρέψετε πράγµατι να εκφράσω κάποιες
απόψεις που αφορούν αυτήν ακριβώς την ιδιαιτερότητα του κοι-
νοβουλευτικού φαινοµένου, που είναι καταδικασµένο να βλέπει
διαλόγους να αναπτύσσονται, αλλά διαλόγους που πρέπει όλοι
µας να φροντίσουµε να είναι δηµιουργικοί. Γιατί εάν στην κοινο-
βουλευτική διαδικασία επικρατήσει αυτό που για πρώτη φορά ο
Αλέξις ντε Τοκβίλ σε αυτό το µνηµειώδες έργο του για τη δηµο-
κρατία στην Αµερική, εκδοθέν γύρω στο 1850, το είχε χαρακτη-
ρίσει ως «τυραννία της πλειοψηφίας», αντιλαµβάνεστε ότι τέτοιες
έντιµες ανταλλαγές απόψεων σαν κι αυτές που επικράτησαν
στην επιτροπή είναι καταδικασµένες να µένουν χωρίς αντίκρισµα
και να µην συγκεντρώνουν τον έπαινο του δήµου και των σοφι-
στών, αλλά πάντα να τροφοδοτούν µικρόψυχα αρνητικά σχόλια
εναντίον του κοινοβουλευτικού συστήµατος, αυτού του είδους
τα σχόλια που κατά τη δεκαετία του 1920 είχε τροφοδοτήσει
ένας άλλος πολιτειολόγος, ο Καρλ Σµιτ, δύσπιστος απέναντι στο
κοινοβουλευτικό φαινόµενο εξαιτίας τέτοιων φαινοµένων, φαινο-
µένων δηλαδή που δεν τηρούσαν την κανονικότητα, που δεν σέ-
βονταν τη νοµιµότητα, αλλά ανοίγονταν στα πεδία της άτυπης
διαδικασίας, της αρρύθµιστης διαδικασίας, της διαδικασίας που
την επιβάλλει η πολιτική βούληση και η ισχύς της πλειοψηφίας.
Σε αυτήν ακριβώς τη διάσταση υπήρχε απέναντι ένας άλλος
σοφός, ο Χανς Κέλσεν, που αγωνιζόταν ως συνήγορος της δη-
µοκρατίας.

Αυτήν ακριβώς τη στάση πρέπει να τηρήσουµε, και πρέπει να
την τηρήσουµε γιατί βαθύ θεµέλιο νοµιµοποίησης κάθε κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας είναι η δηµοκρατική νοµιµοποίηση,
αλλά είναι ταυτόχρονα και η συνταγµατική νοµιµότητα. Γι’ αυτό
ακριβώς µία από τις κορυφαίες προτάσεις που έκανε η Νέα Δη-
µοκρατία είναι να θεραπεύσει, µε συγκεκριµένη αναθεωρητική
πρόταση, αυτό το φαινόµενο που παρατηρείται συνεχώς κατά τη
διάρκεια των εργασιών της Βουλής στο νοµοθετικό επίπεδο.

Κατά τη νοµοθετική της λειτουργία, λοιπόν, όλοι ξέρουµε ότι
εκδίδονται σωρηδόν αντισυνταγµατικοί νόµοι. Μάλιστα, διατά-
ξεις οι οποίες έρχονται την υστάτη στιγµή µε τη µορφή της τρο-
πολογίας διαφεύγουν ή εκφεύγουν τον έλεγχο της
Επιστηµονικής Επιτροπής και στη συνέχεια τα διοικητικά δικα-
στήρια, όπως είναι το Συµβούλιο της Επικρατείας, δηµιουργεί
την αβεβαιότητα και στο δηµοσιονοµικό επίπεδο και στο νοµικό
επίπεδο. Πράγµατι, ανασφάλεια δικαίου, θα την έλεγα.

Δεν µπορεί, λοιπόν, να ζητάµε να βρισκόµαστε σε καθεστώς
προβλέψιµης δηµοκρατίας, προβλέψιµης νοµιµότητας, προβλέ-
ψιµης δικαιοσύνης, εάν προηγουµένως δεν εξασφαλίσουµε µε
συγκεκριµένη πρόταση το ζήτηµα του προληπτικού και του κα-
ταστατικού ελέγχου της συνταγµατικής νοµιµότητας των παρα-
γόµενων νόµων.

Δυστυχώς, η αδυναµία, µέχρι σήµερα, της Βουλής να καταφύ-
γει στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, ιδρύοντας συνταγµατικό
δικαστήριο, µάς οδήγησε στο να προτείνουµε τη µονιµοποίηση
του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου που να έχει ακριβώς την αρ-
µοδιότητα τόσο του προκριµατικού ελέγχου µε γνωµοδοτήσεις
όσο και του εν γένει ελέγχου της συνταγµατικότητας των ψηφιζο-
µένων από τη Βουλή νόµων.

Δυστυχώς, όµως, κύριοι συνάδελφοι, εσείς κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων πιο πολύ είχατε γοητευθεί από την ευκαιρία και
τη δυνατότητα που σας δίνεται να ενσωµατώσετε στο ισχύον
συνταγµατικό κείµενο κάποιες διακηρυκτικού χαρακτήρα αφη-
γήσεις που έχουν να κάνουν πιο πολύ µε την ιδεολογία υπέρ της
οποίας µάχεστε, που έχουν να κάνουν πιο πολύ µε τον εχθρό τον
οποίο κατονοµάζετε στο πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας ως θε-
µατοφύλακα του οποιουδήποτε ιδιώµατος λέγεται νεοφιλελευ-
θερισµός ή ακροδεξιός λαϊκισµός. Αυτό, δυστυχώς, είναι κάτι
που δεν σας κάνει τόσο πολύ άξιους για επαίνους. Φτάσατε στο
σηµείο να δηµιουργείτε την εντύπωση ότι απέναντί σας έχετε την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όχι σαν µία δύναµη δηµοκρατίας,
ελέγχου και κριτικής, αλλά σαν ένα κόµµα που εµποδίζει την πρό-
οδό σας προς τη διατήρηση στον τοµέα της εξουσίας και στον
τοµέα της δηµοκρατίας, υπό τη µορφή της διακυβέρνησης της
χώρας.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι -έστω και αυτήν τη στιγµή- θα πρέπει να
πάψουµε να σκεφτόµαστε µε µία κοινοβουλευτική πονηρία που
δεν ταιριάζει στην ιστορία αυτού του Σώµατος και να φροντί-
σουµε όλοι οποιεσδήποτε ρυθµίσεις και προτάσεις κρίνουµε ότι
απαντούν στις προκλήσεις των καιρών και δίνουν λύσεις στα οξυ-
µένα προβλήµατα που µετά την οικονοµική κρίση και την κρίση
των θεσµών, που ζήσαµε, είναι επάναγκες να αντιµετωπίσουν την
πιο κατάλληλη θεραπεία. Σε αυτό ακριβώς το επίπεδο δηλαδή
θα πρέπει όλοι, εφόσον κρίνουµε ότι κάποιες προτάσεις του πο-
λιτικού αντιπάλου αξίζουν, να τις υποστηρίξουµε, χωρίς σχολια-
σµούς, χωρίς κατευθύνσεις, χωρίς οποιαδήποτε άλλα σχόλια
που σκοπό δεν έχουν να εκφράσουν τη βούληση αυτού του Σώ-
µατος για την άσκηση της αρµοδιότητας που του έχει αναθέσει
το άρθρο 110 του Συντάγµατος, που δεν είναι άλλη από τη δια-
πίστωση της ανάγκης αναθεώρησης των συγκεκριµένων διατά-
ξεων. Είναι διατάξεις όπως το άρθρο 32, όπως το άρθρο 86,
όπως το άρθρο 62, που έχουµε κοινές αναφορές, έχουµε κοι-
νούς τρόπους και µπορεί να διαφέρουν οι απόψεις µας ως προς
το περιεχόµενο της διάταξης.

Ας το αφήσουµε αυτό για την επόµενη Βουλή, για αυτήν τη
Βουλή που δικαιούται να ασχοληθεί και να αποφασίσει οτιδήποτε
σχετικό αφορά την αναθεώρηση -γιατί αυτή είναι η αναθεωρη-
τική Βουλή και γιατί σε αυτήν ο ελληνικός λαός θα αναθέσει µε
την ψήφο του, µε την ετυµηγορία του, το έργο της διεκπεραί-
ωσης αυτού του σηµαντικού έργου-, χωρίς να προσφεύγουµε σε
κατασκευές όπως δήθεν εκείνη που δέχεται η περιώνυµη από-
φαση του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου, που ανέπτυξα το πρωί,
ότι δήθεν η επόµενη Βουλή είναι εντολοδόχος αυτής της σηµε-
ρινής Βουλής. Δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία περίπτωση να
στοιχειοθετείται σχέση εντολής µεταξύ δύο Βουλών που έχουν
βγει από δύο διαφορετικές ετυµηγορίες, που είναι ισάξιες, που
είναι ισοδύναµες, που είναι ισότιµες και που η κάθε µία από
αυτές έχει διακριτή αρµοδιότητα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είσαστε εξαιρετικός, κύριε
Τζαβάρα. Επειδή µιλάτε από στήθους µπορείτε και κάνετε την
οικονοµία της συζήτησης.

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
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της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις συνοδοί καθηγητές από το 4ο Γυµνάσιο Αγρινίου (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επειδή θα καλέσω σε λίγο στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα,
θέλω να πω για τη διαδικασία τα εξής. Αµέσως ύστερα έχουν ζη-
τήσει τον λόγο ο Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ κ. Κουτσούµπας
και ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Μητσοτάκης.

Παρακαλώ, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Σύνταγµα αποτελεί το κεντρικό κείµενο, το πυρηνικό νοµο-

θέτηµα που κατοχυρώνει τη λαϊκή κυριαρχία και τον κοινοβου-
λευτισµό και από το οποίο αντλείται η δεσµευτικότητα αρχών και
αξιών που συγκροτούν την ίδια τη δηµοκρατική οργάνωση της
πολιτείας, το κράτος δικαίου και την κοινωνική προστασία και αλ-
ληλεγγύη. Η Αναθεώρησή του εποµένως αποτελεί µία κορυφαία
θεσµική διαδικασία της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας.

Και νοµίζω ότι από την πρώτη στιγµή εµείς την αντιµετωπίσαµε
ως τέτοια, καθώς η πρόθεσή µας για την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος δεν είναι µία πρόθεση τελευταίας στιγµής, αλλά ήταν
ευθαρσώς διατυπωµένη προεκλογικά και αµέσως µετά τις εκλο-
γές στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης. Ήταν µία
διαδικασία την οποία ξεκινήσαµε µε ένα πλατύ διάλογο, τον επι-
διώξαµε, δεν την περιορίσαµε στη σχετική συζήτηση στο Κοινο-
βούλιο. 

Αντίθετα, όµως, επιχειρήσαµε να την ανοίξουµε στην ίδια την
κοινωνία, στους συλλογικούς φορείς, στις κοινωνικές οργανώ-
σεις, στις παραγωγικές δυνάµεις, τα πολύµορφα κινήµατα. Επι-
χειρήσαµε, δηλαδή, να µην την αφήσουµε στην αποκλειστική
αρµοδιότητα των ειδικών και των συνταγµατολόγων, που ουδό-
λως βεβαίως τους υποτιµούµε, γιατί οφείλουν και αυτοί να παί-
ξουν τον ειδικό τους ρόλο µε βάση την τεχνική γνώση που
κατέχουν.

Πάνω από όλα, όµως, επιχειρήσαµε να µην περιορίσουµε τη
συζήτηση αυτή σε µία διαδικασία που θα αφορά αποκλειστικά το
πολιτικό προσωπικό και γι’ αυτό η πρόταση, την οποία καταθέ-
σαµε και την οποία συζητάµε σήµερα, δεν αποτυπώνει απλώς µία
διάθεση διευθέτησης τεχνικών ζητηµάτων. Αντίθετα, θα έλεγα
ότι αντανακλά τη βούληση για αλλαγές και για µεταρρυθµίσεις
που εκφράζουν και δικαιώνουν αιτήµατα, κινήµατα, κατά την εκτί-
µησή µας πλειοψηφικά λαϊκά αιτήµατα.

Και την ίδια στιγµή λαµβάνει υπόψιν και τη συνθήκη της κρίσης,
τα διδάγµατα δηλαδή των τελευταίων ετών, το διαρκώς µεταβαλ-
λόµενο διεθνές περιβάλλον, αλλά και τις σύγχρονες προκλήσεις
που αντιµετωπίζει ο κοινοβουλευτισµός από τις διαρκώς ενισχυό-
µενες εξωθεσµικές, εξωσυνταγµατικές εξουσίες, διότι οι τεχνολο-
γίες πειθάρχησης των σύγχρονων κοινωνιών και οι τεχνολογίες
παράκαµψης των κανόνων της δηµοκρατίας και της λαϊκής βού-
λησης διαρκώς εξελίσσονται σε µια σύνθετη και πολύπλοκη
εποχή, την εποχή της οικονοµικής παγκοσµιοποίησης.

Και είναι ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο που η πρότασή µας εκκι-
νεί από την ανάγκη ενίσχυσης του Κοινοβουλίου ως θεσµού και
κοιτίδα και πυρήνα της δηµοκρατίας, αλλά ενίσχυσης και της δη-
µοκρατικά εκλεγµένης κυβέρνησης, αυτής που λαµβάνει την
ψήφο εµπιστοσύνης των αιρετών, των αντιπροσώπων του ελλη-
νικού λαού απέναντι ακριβώς σε αυτές τις εξουσίες που είναι
πολλές στις µέρες µας, που δεν ανάγονται ευθέως σε αυτό που
ονοµάζουµε λαϊκή κυριαρχία: ανεξάρτητες αρχές, υπερεθνικοί
οργανισµοί, διεθνείς οίκοι αξιολόγησης και θα µπορούσα εδώ να
απαριθµήσω πολλές άλλες.

Η ενίσχυση του Κοινοβουλίου και της εκλεγµένης κυβέρνησης,
που αποτελεί άλλωστε και τον πρώτο άξονα της πρότασής µας,
επιτυγχάνεται µε έναν συνδυασµό αλλαγών που δηµιουργούν
όρους εµπέδωσης της πολιτικής σταθερότητας, αλλά και προ-
ϋποθέσεις για τετραετείς εκλογικούς κύκλους.

Σύντοµα, λοιπόν, θα ήθελα να επαναλάβω τις προτάσεις αυτές

που αφορούν αυτόν τον πρώτο άξονα της µεταρρύθµισης, την
οποία εισηγούµαστε. 

Πρώτον, την κατοχύρωση της λεγόµενης εποικοδοµητικής
ψήφου δυσπιστίας, τον θεσµό δηλαδή που επιβάλλει την ταυτό-
χρονη υπερψήφιση ενός νέου Πρωθυπουργού ως προϋπόθεση
για να γίνεται δεκτή η πρόταση δυσπιστίας κατά της κυβέρνη-
σης. Με αυτόν τον τρόπο επιδιώκουµε να οµαλοποιήσουµε τον
εκλογικό κύκλο, να έχουµε σταθερές κυβερνήσεις και ας τις ονο-
µάζετε εσείς αυτές τις κυβερνήσεις που παίρνουν την ψήφο εµ-
πιστοσύνης του Κοινοβουλίου, των αιρετών εκπροσώπων του
λαού, ως κυβερνήσεις «κουρελού».

Νοµίζω, όµως, ότι αυτή είναι µία από τις απαραίτητες προϋπο-
θέσεις πολιτικής εµπιστοσύνης µεταξύ µας για τους κανόνες του
πολιτικού παιχνιδιού, αν οµνύουµε κατά τα άλλα στην πολιτική
σταθερότητα και στους εκλογικούς κύκλους, οι οποίοι πρέπει να
ολοκληρώνονται.

Η δεύτερη πρόταση αφορά την αποσύνδεση της εκλογής του
Προέδρου της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλή στην ίδια
ακριβώς κατεύθυνση, ώστε να µην επηρεάζεται ο κοινοβουλευ-
τικός κύκλος από την αδυναµία επίτευξης συναινέσεων µεταξύ
των πολιτικών δυνάµεων. 

Η τρίτη πρόταση στον πρώτο άξονα αφορά την άµεση εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας από τον λαό, µόνο εφόσον η
εξαντλητική διαδικασία δηµιουργίας συναίνεσης µέσα στο Κοι-
νοβούλιο αποτύχει, αν αποτύχει δηλαδή η διαδικασία αυτή για
εξασφάλιση εκατόν ογδόντα ψήφων ευρύτερης συναίνεσης σε
επτά διαδοχικές ψηφοφορίες. Και εκτιµώ ότι η πρόταση αυτή
είναι σοφή, καθώς στην πραγµατικότητα αποτελεί και ένα ισχυρό
κίνητρο, µία ισχυρή πίεση ηθική και πολιτική στις εκάστοτε κυ-
βερνήσεις και αντιπολιτεύσεις, στα κόµµατα που συγκροτούν το
Κοινοβούλιο, προκειµένου να επιτυγχάνεται συναίνεση στο πρό-
σωπο του Προέδρου Δηµοκρατίας, διότι το πρόσωπο του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας πρέπει να εκφράζει το σύνολο του
έθνους και του ελληνικού λαού.

Και βεβαίως αυτή η πρόταση έρχεται σε αντίθεση µε την πρό-
ταση, σεβαστή κατά τα άλλα, που κατατέθηκε κατά τη διάρκειά
της συζήτησης για την αναθεώρηση, από την πλευρά της Νέας
Δηµοκρατίας, που µιλάει για εκλογή µε εκατόν πενήντα έναν Βου-
λευτές του Προέδρου της Δηµοκρατίας σε περίπτωση που αποβεί
άκαρπη η διαδικασία συναίνεσης στις πρώτες δύο ψηφοφορίες,
διότι µε αυτόν τον τρόπο η προεδρική εκλογή µετατρέπεται σε
διορισµό από την εκάστοτε κοινοβουλευτική Πλειοψηφία των εκα-
τόν πενήντα έναν Βουλευτών, την εκάστοτε κυβέρνηση.

Το τέταρτο σηµείο πάλι του πρώτου άξονα αφορά την υποχρέ-
ωση ο Πρωθυπουργός της χώρας να είναι εκλεγµένος Βουλευ-
τής, ώστε να µην παραδίδονται τα κλειδιά της χώρας ερήµην του
λαού σε κανέναν τεχνοκράτη Πρωθυπουργό, όσο σηµαντικός και
άριστος τεχνοκράτης και αν είναι, διότι τώρα που έχουµε και την
εµπειρία της κρίσης, γνωρίζουµε ότι οι Πρωθυπουργοί της
χώρας οφείλουν να λογοδοτούν στον ελληνικό λαό και µόνο στον
ελληνικό λαό και όχι σε άλλα κέντρα εξουσίας.

Και το πέµπτο σηµείο του πρώτου άξονα αφορά την καθιέ-
ρωση ενός αναλογικού εκλογικού συστήµατος, που θα λειτουρ-
γεί εξισορροπητικά στην ενίσχυση της εκτελεστικής εξουσίας και
την ίδια στιγµή θα ενεργοποιεί και θα ισχυροποιεί το νοµοθετικό
και ελεγκτικό ρόλο του Κοινοβουλίου, που από κοµπάρσος θα
µετατραπεί σε ένα πραγµατικό πρωταγωνιστή της πολιτικής
ζωής. Αυτός είναι ο πρώτος άξονας.

Ο δεύτερος άξονας της πρότασής µας αφορά αυτό που εµείς
ονοµάζουµε «αποκατάσταση της αξιοπιστίας της πολιτικής
ζωής», αυτό που ίσως είναι το πιο σηµαντικό σε ό,τι αφορά την
κρίση θεσµών και εκπροσώπησης, την κρίση αξιών, την κρίση του
πολιτικού συστήµατος τα τελευταία χρόνια.

Πρόκειται για προτάσεις που έρχονται να απαντήσουν στη δυ-
σπιστία των πολιτών απέναντι στο ίδιο το πολιτικό σύστηµα και
να καταπολεµήσουν στον πυρήνα την κρίση αντιπροσώπευσης,
η οποία σχετίζεται µε τη βαθιά διαδεδοµένη, δυστυχώς, πεποί-
θηση στην κοινή γνώµη ότι το πολιτικό προσωπικό αποτελεί στην
πραγµατικότητα µία κάστα ξεχωριστή, η οποία ενδιαφέρεται κυ-
ρίως για την αναπαραγωγή προνοµίων και όχι για την εξυπηρέ-
τηση του δηµοσίου συµφέροντος.
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Στο πλαίσιο αυτό, προτείνουµε, πρώτο και ίσως κορυφαίο και
πιο συµβολικό απ’ όλα, την τροποποίηση του κατάπτυστου άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος, ενός άρθρου που συµβολίζει ακριβώς
την µετατροπή του πολιτικού προσωπικού σε κάστα, που θεω-
ρούσε ότι θα πρέπει να έχει µία άλλη µεταχείριση από τον νόµο,
καθώς η εξουσία αποτελεί κληρονοµικό δικαίωµα ή αποτελεί µία
ιδιότητα που δεν χάνεται -είναι η αντίληψη περί της νόµιµης ιδιο-
κτησίας της εξουσίας- µία κάστα που θεωρούσε πολλές φορές
και θεωρεί ότι δικαιούται ειδικά προνόµια και ειδική ποινική µε-
ταχείριση σε σχέση µε όλους τους υπόλοιπους πολίτες.

Γιατί η σύντοµη παραγραφή για τα αδικήµατα των Υπουργών
που προβλέπει σήµερα το άρθρο 86 δεν είναι τίποτα άλλο παρά
ένας µηχανισµός νόµιµης συγκάλυψης και συστηµικού κουκου-
λώµατος της εκτεταµένης πολιτικής διαφθοράς που ευδοκι-
µούσε στη χώρα, ιδιαίτερα την περίοδο των παχέων αγελάδων
και βεβαίως, την περίοδο της απόλυτης κυριαρχίας του «παλιού
πολιτικού συστήµατος», όπως εµείς το ονοµάζουµε.

Βεβαίως, εκτίµησή µας είναι ότι αν δεν έµπαινε ένα τέλος σε
αυτό το συνεχές, δεν θα βρισκόµασταν σήµερα εδώ µπροστά σε
αυτή την Αναθεώρηση, παρά τα αντιθέτως λεγόµενα από όλες
τις πλευρές. Διότι όλοι βάλλουν εναντίον αυτής της διάταξης,
αλλά βεβαίως δεν έχουν κανέναν αντίλογο στο να δέχονται τις
ευεργετικές συνέπειες αυτής της διάταξης τα στελέχη τους. Και
βεβαίως θα µπορούσε να έχει αναθεωρηθεί, αν τα πιστεύουν
αυτά που λένε, στην προηγούµενη αναθεώρηση, αλλά δεν συ-
νέβη αυτό. Τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και το ΚΙΝΑΛ το ψήφισαν
από κοινού στην αναθεώρηση του 2001.

Δεύτερη πρόταση στον άξονα που αφορά την αξιοπιστία του
πολιτικού συστήµατος, είναι αυτή που αφορά τον περιορισµό της
βουλευτικής ασυλίας µόνο σε αδικήµατα που αφορούν την
άσκηση των καθηκόντων του Βουλευτή. Να πάµε, δηλαδή, σε µία
τελείως διαφορετική θεώρηση των πραγµάτων, να µην ζητάται
κάθε φορά η άρση της ασυλίας, θεωρώντας ότι η ασυλία είναι
κάτι δεδοµένο που θα πρέπει να ψηφίσουν οι Βουλευτές για να
αίρεται. Αντιθέτως, θα πρέπει να ζητείται η ασυλία, όταν και εφό-
σον κρίνει η Ολοµέλεια ότι πρόκειται για αδίκηµα που αφορά την
άσκηση καθηκόντων του Βουλευτή και όχι γενικότερα αδικήµατα.

Η τρίτη πρόταση αφορά την κατοχύρωση περιορισµένων κοι-
νοβουλευτικών θητειών για κάθε Βουλευτή, ώστε να αποφεύγε-
ται η δηµιουργία πελατειακών δικτύων και συστηµάτων που
µετατρέπουν πολλές φορές τον Βουλευτή σε έµπορο εξυπηρε-
τήσεων και τους εκλογείς σε πελάτες. Πρόκειται για µία πρό-
ταση, για µία ρύθµιση, που πέραν της ουσιαστικής αξίας που
έχει, έχει και µία ιδιαίτερη συµβολική αξία, να σταµατήσει αυτή
η σπέκουλα στην κοινή γνώµη, η εδραιωµένη πεποίθηση στην
κοινή γνώµη ότι η ενασχόληση µε την πολιτική είναι επάγγελµα
και όχι λειτούργηµα προς το δηµόσιο συµφέρον.

Ο τρίτος άξονας της πρότασής µας αφορά την ενίσχυση της
Δηµοκρατίας και της εµπλοκής του λαϊκού παράγοντα, των πο-
λιτών, στη λήψη των αποφάσεων. Αυτή η πρόταση έρχεται σε µε-
γάλο βαθµό και ως δικαίωση ενός µαζικού λαϊκού αιτήµατος,
ιδιαίτερα την περίοδο των κινητοποιήσεων ενάντια στην λιτότητα
2011 - 2012, του λαϊκού αιτήµατος για περισσότερη και βαθύτερη
δηµοκρατία και για τη συµµετοχή των πολιτών στη λήψη κρίσι-
µων αποφάσεων.

Προτείνουµε, λοιπόν, την καθιέρωση λαϊκού δηµοψηφίσµατος,
αλλά και τη λεγόµενη λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία, ενώ ταυ-
τόχρονα θεσπίζουµε την υποχρέωση να κυρώνεται µε δηµοψή-
φισµα κάθε διεθνής συνθήκη, η οποία παραχωρεί κυριαρχικές
αρµοδιότητες της χώρας σε διεθνείς οργανισµούς. 

Είναι ακριβώς σε αυτό το σηµείο που η άρνηση της Αντιπολί-
τευσης αναδεικνύει, θα έλεγα, µία βαθιά διαφωνία και ιδεολο-
γική, αλλά και µία διαφορετική θεώρηση της ίδιας της αντίληψης
που έχουµε για την πολιτική, σύµφωνα µε την οποία η δουλειά
του λαού είναι απλώς και µόνο να δίνει τη συγκατάθεσή του κάθε
τέσσερα χρόνια σε κάποιους που γνωρίζουν, διότι οι πολλοί, ως
αδαείς -ακούστηκε κι αυτό, η «αδαής πλειοψηφία»- είναι αυτοί οι
οποίοι δεν γνωρίζουν, ενώ οι µεγαλοφυείς, που προέρχονται
πολλές φορές και από πολιτικά τζάκια, είναι αυτοί που ξέρουν
να χειρίζονται τα προβλήµατα, άλλο αν αυτοί είναι που µας έρι-
ξαν στη χρεοκοπία τα προηγούµενα χρόνια.

Ο τέταρτος άξονας αφορά στον εξορθολογισµό των σχέσεων
Εκκλησίας και Κράτους, µε τη ρητή κατοχύρωση στο άρθρο 3
της αρχής της θρησκευτικής ουδετερότητας του κράτους, αλλά
και του υποχρεωτικού πολιτικού όρκου στις πολιτειακές και διοι-
κητικές υποθέσεις. Κι εδώ νοµίζω ότι γίνεται ένα σηµαντικό βήµα,
µε απόλυτο σεβασµό, βεβαίως, στις θρησκευτικές πεποιθήσεις
των πολιτών, ένα βήµα στην κατεύθυνση της κατοχύρωσης του
κοσµικού κράτους, που αποτελεί το θεµέλιο λίθο ενός οποιου-
δήποτε φιλελεύθερου Συντάγµατος. 

Και πάλι εδώ υπάρχει µία διαφορά -βαθιά, σεβαστή, αλλά
υπάρχει µία διαφορά- και ιδεολογική, αν και µου κάνει εντύπωση
που ο κ. Μητσοτάκης ειδικά έχει προσχωρήσει στην άποψη
εκείνη που δεν αποτελούσε παλιότερα προσφιλή άποψη και
γνώµη και τοποθέτηση όλων όσων ήθελαν ή θέλουν να αυτοα-
ποκαλούνται φιλελεύθεροι. Φαίνεται, όµως, ότι η συνολικότερη
µετατόπιση και του ιδίου και της Νέας Δηµοκρατίας τον έχουν
οδηγήσει σε αυτές τις θέσεις. Έχουµε µείνει να έχουµε να
έχουµε τον φιλελευθερισµό µόνο σε ό,τι έχει να κάνει µε τα ζη-
τήµατα της οικονοµίας -τον νεοφιλελευθερισµό µάλιστα- της
ασυδοσίας της αγοράς, της διάλυσης του κοινωνικού κράτους,
της υποστήριξης των ελίτ, αλλά όχι σε ζητήµατα που αφορούν
κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα, στοιχειώδη ζητήµατα, θα
έλεγα εγώ, για τη συγκρότηση µιας σύγχρονης φιλελεύθερης
κοινωνίας, όπως η αρχή της θρησκευτικής ελευθερίας και της
ανεξιθρησκείας.

Με το σχόλιο αυτό περνάω στον πέµπτο και τελευταίο άξονα
της πρότασής µας, που αφορά την ενίσχυση της προστασίας
των κοινωνικών δικαιωµάτων και των κοινών αγαθών, που υπό τις
σηµερινές συνθήκες κυριαρχίας του οικονοµικού νεοφιλελευθε-
ρισµού, απειλούνται διαρκώς. Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να
προστατευτούν, συνταγµατικά, νοµικά και πραγµατικά από τις
επιθέσεις µιας αγοραίας αντίληψης, η οποία δυστυχώς στις
µέρες µας είναι κυρίαρχη και σε ευρωπαϊκό πλαίσιο, κατά τη δική
µας εκτίµηση.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τώρα που σας
παρουσίασα τις βασικές µας θέσεις και προτάσεις, να κάνω ορι-
σµένα σχόλια πριν κατέλθω από το Βήµα. Από την πρώτη στιγµή
σε αυτήν τη συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση, σεβα-
στήκαµε απόλυτα το κύρος και την κεντρική σηµασία αυτής της
κορυφαίας θεσµικής διαδικασίας. 

Θέλω να πω µε λύπη ότι δεν µπορώ να πω το ίδιο για τη στάση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δεν θέλησε να ακολουθήσει
αυτόν τον δρόµο. Στην αρχή θέλησε να σαµποτάρει τελείως τον
διάλογο, δεν συµµετείχε καθόλου στη διαδικασία του διαλόγου.
Ακολούθως διάλεξε όχι τον δρόµο της σοβαρότητας και της
υπευθυνότητας, αλλά επέλεξε να παίξει παιχνίδια που αναδει-
κνύουν πολλές φορές µία αντιθεσµική συµπεριφορά, παιχνίδια
συναλλαγής, να µετατρέψει τη συνταγµατική Αναθεώρηση σε µία
παρτίδα πόκερ, να µην σεβαστεί καν τη συνταγµατική επιταγή,
που επιβάλλει την επιδίωξη ευρέων συναινέσεων για τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση. 

Και όταν λέω ότι έπαιξε παιχνίδια θα αναφερθώ συγκεκριµένα.
Διότι στην αρχή µάς έλεγε: «Αν δεχτείτε το σύνολο των προτά-
σεών µας, θα µπούµε στη διαδικασία. Αν δεν δεχτείτε το σύνολο
των προτάσεών µας, θα αποχωρήσουµε και δεν θα συµµετά-
σχουµε στη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης», πρω-
τοφανές στα πολιτικά χρονικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πότε ειπώθηκε αυτό, κύριε
Πρωθυπουργέ; 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Ξέρετε, είναι πρόσφατες οι συνεδριάσεις και
πρόσφατες οι στιχοµυθίες εδώ µέσα.

Κάτω από την κατακραυγή, βεβαίως, υποχώρησε από αυτήν
τη στάση, γιατί όλοι κατάλαβαν, κύριε Κουµουτσάκο, ότι εάν επι-
µένατε στη θέση της µη συµµετοχής στη διαδικασία της συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης, τότε το επιχείρηµα, που είναι ισχυρό
επιχείρηµα και αληθές, ότι αυτό θα το κάνετε µόνο και µόνο για
να εµποδίσετε µία διαδικασία η οποία θα αναθεωρούσε και το
άρθρο 86, όταν καταλάβατε, λοιπόν, ότι αυτό θα δηµιουργούσε
σοβαρό πολιτικό πρόβληµα, καθώς η µεγάλη πλειοψηφία της κοι-
νής γνώµης και των δικών σας ψηφοφόρων θεωρεί ότι είναι ένα
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εξόχως προβληµατικό, ντροπιαστικό για τη δηµοκρατία µας
άρθρο που πρέπει να αναθεωρηθεί, τότε αλλάξατε θέση. 

Αλλάξατε θέση, συµµετείχατε στη διαδικασία εντός της Βου-
λής, όµως, συνεχίζατε να παίζετε ένα παιχνίδι, κατά την άποψή
µου θεσµικά αποκρουστικό σε σχέση µε το ζήτηµα της εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας.

Θα θυµάστε όλοι σας αυτήν τη χαριτωµένη στιχοµυθία που
είχα µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν και ο
ίδιος µε χιούµορ µου απάντησε στην προηγούµενη συζήτηση.
Όταν του είπα ότι µου θυµίζει έναν συµπαθή ποδοσφαιρικό πα-
ράγοντα, µου επισήµανε ότι δεν είναι Πρόεδρος, αλλά ήταν Αν-
τιπρόεδρος. 

Αλλά γιατί το είπα αυτό; Διότι, η στάση της Νέας Δηµοκρατίας
και του κ. Μητσοτάκη στο θέµα της εκλογής Προέδρου της Δη-
µοκρατίας ήταν µία στάση αλλοπρόσαλλη και παραµένει µία
στάση αλλοπρόσαλλη. Μια έλεγε ότι συµφωνεί, µετά ότι διαφω-
νεί. Μετά άλλαζε γνώµη και συµφωνούσε λίγο. Και ακολούθως
πάλι διαφωνούσε πολύ. Και, όταν τελικά ρώτησα ποια είναι η
πρότασή σας στο θέµα αυτό, απαντήσατε ότι θα το σκεφτείτε.

Και σήµερα, µετά από πολλή σκέψη µάλλον, συνεχίζετε και στο
θέµα αυτό θεσµικά παιχνίδια. Λέτε ότι τελικά παρ’ ότι διαφωνείτε
µε την πρόταση που καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ, θα ψηφίσετε την πρό-
ταση µε την οποία διαφωνείτε. Αλλά µετά προσθέτετε ότι η πρό-
ταση αυτή µε την οποία διαφωνείτε και την οποία θα ψηφίσετε,
δεν θα σας δεσµεύει. Και άµα, τροµάρα σας, γίνετε και Πρωθυ-
πουργός, θα κάνετε ό,τι θέλετε εσείς, γράφοντας στα παλαι-
ότερα των υποδηµάτων σας συναινέσεις, συνταγµατικά έθιµα και
αποφάσεις δικαστηρίων.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ντροπή!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ποια είναι η ντροπή; Οι θέσεις σας είναι
ντροπή ή αυτά που λέω εγώ είναι ντροπή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, κύριοι συνάδελ-
φοι.

Συνεχίστε, κύριε Πρωθυπουργέ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Σας ενοχλεί όταν ο πολιτικός λόγος γίνεται δι-
εισδυτικός και καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός τι ακριβώς κάνετε.
Διότι εσείς µας κατηγορείτε για κυβέρνηση–κουρελού, αλλά
εσείς έχετε µετατραπεί σε µία Αντιπολίτευση η οποία δεν έχει
έρµα. 

Θα συνεχίσω, λοιπόν, παρά το γεγονός ότι κατανοώ ότι σας
εκνευρίζει. Εκνευρίζεστε, αλλά η στάση σας είναι εξαιρετικά θε-
σµικά επικίνδυνη, θα έλεγα, και θα σας εξηγήσω γιατί. 

Διότι, αν το θέµα σας είναι ότι είστε τόσο σίγουρος ότι θα κερ-
δίσετε τις επόµενες εκλογές και θα έχετε την κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία των εκατόν πενήντα έναν στη Βουλή, γιατί τότε δεν
ψηφίζετε όλα τα άρθρα τα οποία εµείς προτείνουµε και µε τα
οποία εσείς διαφωνείτε, ώστε να έχετε τα χέρια σας λυµένα; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα απαντήσετε όταν θα έρθετε στο Βήµα. 
Αν η θεσµική σας προσέγγιση και όχι κάποια άλλη σκοπιµό-

τητα είναι αυτή που καθοδηγεί τη θέση και την άποψή σας, τη
θέση και άποψη ότι η αναθεωρητική Βουλή δεν δεσµεύει τίποτα
και η δεύτερη τα καθορίζει όλα και αν ταυτόχρονα έχετε την από-
λυτη σιγουριά της εκλογικής νίκης, δηλαδή ότι θα έχετε πλειοψη-
φία στην επόµενη Βουλή, γιατί αποφασίζετε να εστιάσετε στο
άρθρο αυτό, σε ένα κρίσιµο άρθρο και κρίσιµο όχι µόνο θεσµικά,
αλλά κρίσιµο και πολιτικά, που αφορά την εκλογή του Προέδρου
της Δηµοκρατίας, µε το οποίο µάλιστα εκ των προτέρων δηλώ-
νετε τη διαφωνία σας ως προς την κατεύθυνση; Γιατί, λοιπόν, δεν
τα ψηφίζετε όλα, ώστε να είστε σίγουρος, αφού λέτε ότι θα εκλε-
γείτε, να αλλάξετε και τα υπόλοιπα άρθρα, όπως επιθυµείτε;

Άρα, δεν είναι η σιγουριά η οποία σας καθοδηγεί, ούτε η θε-
σµική σας προσήλωση σε µία θέση, την οποία οψίµως ανακαλύ-
ψατε. Διότι, θυµίζω στο Σώµα ότι αναθεωρήσεις συνταγµατικές
έχουν γίνει πολλές και ουδέποτε αυτή η θέση και άποψη διατυ-
πώθηκε επισήµως από τη δική σας παράταξη ως θέση και
άποψη. Δεν υποτιµώ και δεν θα µπω στην ουσία της νοµικής αν-
τιπαράθεσης. 

Θα σας πω, όµως, µονάχα τούτο: Το 1985, όταν έγινε η συν-
ταγµατική µεταρρύθµιση που αφορούσε ακριβώς αυτό το ζή-
τηµα, το άρθρο 32 και τις αρµοδιότητες του Προέδρου της
Δηµοκρατίας, υπήρξε η βούληση της τότε Κυβέρνησης του Αν-
δρέα Παπανδρέου, που σε συνεργασία µε την Αριστερά στη
Βουλή είχε τότε την πλειοψηφία των εκατόν ογδόντα, για να µει-
ώσει τις αρµοδιότητες του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Εψηφί-
σθη, λοιπόν, αυτό ως κατεύθυνση στην πρώτη Βουλή. 

Διαφώνησε τότε η παράταξη και το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε Αρχηγό τότε τον αείµνηστο πατέρα σας, τον Κωνσταντίνο
Μητσοτάκη. Ουδέποτε, όµως, βγήκε να πει στις εκλογές ζητών-
τας την ψήφο του ελληνικού λαού ότι «ψηφίστε µε, διότι αν
εκλεγώ και έχω εκατόν πενήντα έναν, εγώ που διαφωνώ µε τη
µείωση των αρµοδιοτήτων, θα αυξήσω τις αρµοδιότητες». Δη-
λαδή, αυτό που ψηφίστηκε ως κατεύθυνση στην πρώτη Βουλή,
θα αλλάξω τη ροπή του στη δεύτερη Βουλή. Ουδέποτε το είπατε. 

Τι κρύβεται, όµως, πίσω από όλο αυτό; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αδυνατούµε να σας παρακολουθήσουµε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Εντάξει, τώρα θα σταµατήσετε να αδυνατείτε
να απαντήσετε και να κατανοήσετε, διότι τώρα θα µπω και στην
ουσία.

Αυτό που κρύβεται είναι µία πολιτική σκοπιµότητα. Και θα σας
πω αµέσως ποια είναι αυτή πολιτική σκοπιµότητα και τι κρύβεται
από πίσω. Θέλετε να µας πείσετε ότι αυτό που κρύβεται είναι
δήθεν ο φόβος σας µήπως εµείς παίζουµε πολιτικά παιχνίδια.
Είναι ένα απολύτως αίολο επιχείρηµα, από τη στιγµή που εµείς
έχουµε ξεκαθαρίσει ότι θέλουµε και εµείς είµαστε αυτοί που φέρ-
νουµε στη Βουλή την πρόταση για την αποσύνδεση της προεδρι-
κής εκλογής από τη διάλυση της Βουλής.

Εφόσον εµείς το φέρνουµε, τι είναι αυτό που σας απασχολεί;
Λέτε τάχα ότι αυτό που σας απασχολεί είναι µην τυχόν αν εσείς
έχετε κερδίσει στις εκλογές, σας δηµιουργήσουµε πρόβληµα.
Δηλαδή, αν εµείς θελήσουµε να εµποδίσουµε την εκλογή Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας πηγαίνοντας στην άµεση εκλογή, δη-
λαδή να εκλέξουµε Πρόεδρο από τον λαό µετά από επτά
συνεχείς ψηφοφορίες που απαιτούν τους εκατόν ογδόντα Βου-
λευτές, ενώ εσείς σε αυτήν την εκδοχή θα θελήσετε, εάν έχετε
την πλειοψηφία, να εκλέξετε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας από τη
Βουλή µε εκατόν πενήντα µία ψήφους. 

Μας λέτε δήθεν ότι αυτό που σας απασχολεί είναι το δήθεν
θεσµικό ζήτηµα –γιατί είναι και θεσµικό- µιας υποκρύπτουσας
δικής µας πολιτικής σκοπιµότητας. Όµως, εγώ ευθαρσώς πριν
από λίγες ηµέρες σε τηλεοπτική µου συνέντευξη -προφανώς, για
λογαριασµό του ΣΥΡΙΖΑ και όχι για δικό µου λογαριασµό- έχω
µιλήσει και έχω δεσµευθεί πολιτικά –κάτι που εσείς δεν έχετε
κάνει, κύριε Μητσοτάκη- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί πως ο σηµερινός
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας επιτελεί τα καθήκοντά του εξαιρε-
τικά και θα τον προτείνουµε να είναι και ο επόµενος Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Θα το βάλετε στην πρότασή
σας; 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Αφήστε τώρα τις υπεκφυγές, γιατί είναι πολι-
τικό το ζήτηµα και µην ψάχνετε υπεκφυγές. 

Εσείς, λοιπόν, τι ακριβώς λέτε γι’ αυτό το ζήτηµα; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Όταν εµείς ευθαρσώς έχουµε δηλώσει την
πρότασή µας και για την αλλαγή του Συντάγµατος, αλλά και τι
προτείνουµε σε ό,τι αφορά το πολιτικό ζήτηµα, εσείς, κύριε Μη-
τσοτάκη, επιµελώς αποφεύγετε να τοποθετηθείτε για κάτι τέτοιο. 

Αυτό, λοιπόν, µε απλά λόγια σηµαίνει ότι η Νέα Δηµοκρατία
και ο κ. Μητσοτάκης δεν θα προτείνει εκ νέου τον Προκόπη Παυ-
λόπουλο για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, διότι δεν επιθυµεί ο ση-
µερινός Πρόεδρος να ανανεώσει τη θητεία του. Ίσως γιατί δεν
θεωρεί ότι είναι καλός Πρόεδρος είτε γιατί έχει τάξει κάπου
αλλού τη στήριξή του. 
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Τι κάνει για αυτό; Επιχειρεί να µετατρέψει τη διαδικασία της
συνταγµατικής Αναθεώρησης σε παρωδία, µαζεύει διάφορους
αξιόλογους, κατά τα άλλα, συνταγµατολόγους να του ενισχύ-
σουν την άποψη ότι δεν παίζει ρόλο τι ακριβώς ψηφίζει στην
πρώτη Βουλή, ψηφίζει µόνο το άρθρο αυτό, ενώ λέει ρητά ότι
διαφωνεί στην κατεύθυνση και στο περιεχόµενο, ώστε να έχει το
άρθρο αυτό εκατόν ογδόντα, ευελπιστώντας ότι στην επόµενη
Βουλή θα έχει µαζί µε το ΚΙΝΑΛ, προφανώς, εκατόν πενήντα έναν
Βουλευτές και να το αλλάξει για να καταφέρει να εκλέξει Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, όχι τον σηµερινό Πρόεδρο που εµείς
προτείνουµε, αλλά κάποιον άλλον, ενδεχοµένως κάποιο στέλε-
χος, νυν ή σε αποστρατεία, του ΚΙΝΑΛ. 

Αυτή είναι όλη η σκοπιµότητα. Αυτό είναι όλο το πολιτικό παι-
χνίδι που κρύβεται πίσω από αυτήν την ιστορία που ξεκίνησε από
χθες. Εµείς, λοιπόν, θα το πούµε καθαρά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Υπάρχει µεγάλη ανησυχία, αλλά εάν θέλει,
µπορεί να το διαψεύσει ο κ. Μητσοτάκης. Θα πάρει τον λόγο και
θα πει «όχι, εµείς θα προτείνουµε τον Παυλόπουλο», οπότε όλη
αυτή η ιστορία θα τελειώσει. Τον προκαλώ να το κάνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, εµείς θέλουµε καθαρά και ξάστερα να µιλήσουµε και

τώρα, όπως και πάντα. Πρώτον, σε ό,τι µας αφορά, µε τους θε-
σµούς δεν θα παίξουµε. Ο ελληνικός λαός πρέπει να γνωρίζει ότι
αυτοί που σχεδίαζαν παρενθέσεις ήταν αυτοί που έκαναν πολι-
τική καριέρα µε τα εθνικά µας θέµατα, που οδήγησαν τον ελλη-
νικό λαό στην κοινωνική λεηλασία της βαθιάς λιτότητας, που τα
έδωσαν όλα, δεν διαπραγµατεύτηκαν τίποτα και όταν είδαν ότι
χάνουν τις επερχόµενες εκλογές, έφτιαξαν στο µυαλό τους σχέ-
δια παρενθέσεων και περίµεναν να πέσει ξανά η εξουσία σαν
ώριµο φρούτο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς τέτοια παιχνίδια δεν θα παίξουµε. Εµείς πιστεύουµε ότι

οι κυβερνήσεις που παίρνουν την ψήφο εµπιστοσύνης της Βου-
λής δεν είναι κυβερνήσεις κουρελού, είναι κυβερνήσεις που
παίρνουν την εµπιστοσύνη των εκλεγµένων, των αιρετών αντι-
προσώπων του ελληνικού λαού και πρέπει να έχουν ορίζοντα τε-
τραετίας. 

Βέβαια, θα µου πείτε «µα, εσείς δεν κάνατε χρήση αυτής της
δυνατότητας;». Ναι, γιατί το Σύνταγµα µας έδινε αυτή τη δυνα-
τότητα. Και όποιος κι αν ήταν στη θέση µας, στη θέση της Αντι-
πολίτευσης σε µία στιγµή σκληρής πόλωσης, όταν το ίδιο το
Σύνταγµα του δίνει αυτή τη δυνατότητα, δεν έχει άλλη επιλογή.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ ησυχάστε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Όµως, γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επειδή
έχουµε θεσµική ευθύνη και ενόραση για το µέλλον και δεν κά-
νουµε µεταρρύθµιση µε το µυαλό µας στην τρέχουσα πολιτική
συγκυρία, αλλά µε ευθύνη για τις επόµενες γενιές, ερχόµαστε
να απαντήσουµε και φέρνουµε την πρόταση αυτή για την Αναθε-
ώρηση και αλλάζουµε το Σύνταγµα. 

Εµείς, λοιπόν, παιχνίδια στο ζήτηµα αυτό δεν θα παίξουµε.
Βλέπουµε τη συνταγµατική Αναθεώρηση µε θεσµική ευθύνη και
όχι µε βάση την τρέχουσα πολιτική συγκυρία. Λέµε στον ελληνικό
λαό να γνωρίζει ότι στις επόµενες εκλογές, το φθινόπωρο, στο
τέλος της συνταγµατικής µας θητείας θα συγκρουστούµε πολι-
τικά και ιδεολογικά µε τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία
για το ποια Ελλάδα θέλουµε, ποια οικονοµία θέλουµε, ποια κοι-
νωνία θέλουµε και η επιλογή του ελληνικού λαού θα είναι µία επι-
λογή βαθιάς και βαριάς ευθύνης. 

Αυτή η επιλογή είτε θα δώσει σε εµάς τη δυνατότητα που βγά-
λαµε τη χώρα από τα µνηµόνια, που βγήκαµε από την κρίση, που
µειώσαµε την ανεργία από το 28% στο 18%, που αυξήσαµε τον
κατώτατο µισθό, είτε θα δώσει σε εµάς τη δυνατότητα να συνε-
χίσουµε αυτήν την πορεία προς τα εµπρός ή θα δώσει την επι-
λογή στον κ. Μητσοτάκη, και στο βεβαίως ΚΙΝΑΛ, δηλαδή στα

στελέχη, στους ανθρώπους που οδήγησαν τη χώρα στην χρεο-
κοπία να παλινορθώσουν το σύστηµα αυτό της εξουσίας που µας
οδήγησε ως εδώ. Ο ελληνικός λαός θα είναι αυτός που θα απο-
φασίσει καθαρά και ξάστερα. Εµείς παιχνίδια υπονόµευσης και
παρενθέσεων δεν παίζουµε. 

Τέλος σε ότι αφορά στον κ. Μητσοτάκη και στο ΚΙΝΑΛ, θα
ήθελα -γιατί τους ακολουθείτε πιστά, στενά σε όλες τις θέσεις
και τις απόψεις- να σας πω πώς όσα σχέδια κι αν απεργάζεστε
σήµερα, όσα κι αν έχετε συµφωνήσει µεταξύ σας, όσες θέσεις
κι αν έχετε ήδη µοιράσει µεταξύ σας προκαταβολικά, ακόµα και
αυτή του Πρόεδρου της Δηµοκρατίας, να ξέρετε το εξής: Κρα-
τήστε τις ορέξεις σας, δεν χρειάζεται να αγχώνεστε, µε ενενήντα
Βουλευτές που θα αθροίζετε µαζί στην επόµενη Βουλή, Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας δεν πρόκειται να βγάλετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούµπας, Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ

και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συνταγµατική Αναθεώρηση είναι
µια ακόµη εκκρεµότητα που θέλει να κλείσει η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, όπως άλλωστε µας είπε και ο κύριος Πρωθυπουργός,
ζητώντας ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή πριν λίγες µέρες. 

Βέβαια, όσο κι αν επαναλαµβάνουν οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ τα
διάφορα περί εµβάθυνσης της δηµοκρατίας, τα διάφορα άλλα
παραπλανητικά για να παρουσιάσουν ως δήθεν προοδευτική την
πρότασή τους για τη συγκεκριµένη συνταγµατική Αναθεώρηση,
αν τη δει κανείς προσεκτικά, θα διαπιστώσει ότι δεν έχουν σχέση
όλα αυτά µε την πραγµατικότητα. 

Σήµερα που η συζήτηση αυτή φτάνει στην Ολοµέλεια και ενώ
ήδη έχει προηγηθεί η συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή, από τη
µεριά µας µπορούµε να επαναβεβαιώσουµε αυτό που από την
πρώτη στιγµή είπαµε, ότι η συγκεκριµένη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση υπηρετεί δύο αλληλένδετους στόχους: Από τη µία µεριά,
προωθεί ορισµένες σηµερινές ανάγκες του αστικού πολιτικού
συστήµατος, προκειµένου αυτό να εξασφαλίσει απρόσκοπτα την
κυριαρχία του. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.

Σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Από την άλλη, υπηρετεί την προεκλογική αντιπαράθεση ανάµεσα
στον ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα Δηµοκρατία µε νέα ψεύτικα διλήµµατα,
µε διαχωριστικές γραµµές που κρύβουν ή προσπαθούν να κρύ-
ψουν τη στρατηγική του σύγκλιση σε έναν στόχο: Να εγκλωβί-
σουν τη λαϊκή δυσαρέσκεια.

Υπηρετεί, όµως, και την ανάγκη σας, κύριοι της Κυβέρνησης,
να πείτε ότι κάτι δήθεν προχωράτε από τις προεκλογικές υπο-
σχέσεις σας, που τις περισσότερες, όπως γνωρίζει πολύ καλά
πλέον ελληνικός λαός, τις έφαγε η µαρµάγκα. Κανένα δήθεν
προοδευτικό περιτύλιγµα δεν µπορεί να κρύψει το πραγµατικό
περιεχόµενο και της δικής σας συνταγµατικής Αναθεώρησης.
Γιατί το Σύνταγµα κατοχυρώνει την εξουσία της κυρίαρχης
τάξης, διασφαλίζει τα δικά της συµφέροντα, της δικές τις συµ-
µαχίες, προωθεί τους στόχους και τις επιδιώξεις της, που είναι
σε ευθεία αντίθεση µε τα αντικειµενικά, τα πραγµατικά συµφέ-
ροντα της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού.

Όλες οι αναθεωρήσεις του Συντάγµατος που έχουν γίνει και
γίνονται στόχο έχουν την αποτύπωση σε νοµική, σε συνταγµατική
µορφή των αναγκών του αστικού συστήµατος, όπως αυτές δια-
µορφώνονται κάτω από τις νέες εξελίξεις. Αυτόν τον στόχο υπη-
ρέτησαν οι συνταγµατικές αναθεωρήσεις και των κυβερνήσεων
της Νέας Δηµοκρατίας και των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Αυτόν
τον στόχο υπηρετεί και η αναθεώρηση που συζητάµε και αποτυ-
πώνεται στις προτάσεις που κατέθεσε και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και η Νέα Δηµοκρατία. Και οι δύο υπηρετείτε τον ίδιο στόχο
και ό,τι και αν κάνετε, όσους καυγάδες για δευτερεύοντα ζητή-
µατα εδώ µέσα κι αν στήσετε, δεν µπορείτε να κρυφτείτε.

Θέλετε να σας θυµίσουµε τις αλλαγές που έγιναν στο ελληνικό
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Σύνταγµα µε τις προηγούµενες αναθεωρήσεις; Ήταν µία σειρά
αλλαγές που αφορούσαν το πεδίο της οικονοµίας, την ελευθερία
δράσης του κεφαλαίου που έθετε η ενσωµάτωση τότε της χώρας
µας στην τότε ΕΟΚ -µετέπειτα Ευρωπαϊκή Ένωση-, που τώρα πια
ο λαός πολύ καλά καταλαβαίνει γιατί εµείς την ονοµάζαµε «λάκκο
των λεόντων», «λυκοσυµµαχία» και πολλοί πλέον έρχονται στα
λόγια µας. Έγιναν τέτοιες αλλαγές που ενίσχυσαν ακόµη περισ-
σότερο την ισχύ του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όχι µόνο
έναντι των κοινών νόµων, αλλά και έναντι του ίδιου του Συντάγ-
µατος.

Με βάση όλα αυτά δεν φορτώσετε στο λαό µας τρία µνηµόνια;
Με βάση όλα αυτά η χώρα µας δεν βρίσκεται υπό καθεστώς
διαρκούς αυστηρής επιτροπείας; Με βάση όλα αυτά δεν υλοποι-
ήθηκε το σύνολο των µέτρων υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου; Μι-
λάµε για όλα όσα εκπορεύονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
ισχύουν για όλα τα κράτη-µέλη της. Για αυτό, άλλωστε, πολλά
από τα µέτρα των µνηµονίων που έρχονταν έστω σε µια τυπική
αντίθεση µε το Σύνταγµα, νοµιµοποιούνταν τελικά, µέσω της επί-
κλησης του ευρωενωσιακού δικαίου, που έχει αυξηµένη ισχύ.

Ξεχάσατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, την κριτική που παλιότερα εσείς
ασκούσατε γι’ αυτές τις αλλαγές; Και παρά το γεγονός ότι και
σήµερα µιλάτε, προφανώς υποκριτικά, για τα λεγόµενα «υπερε-
θνικά κέντρα», µε την πρότασή σας δεν θίγετε ούτε στο ελάχιστο
καµµία από τις αντιδραστικές αλλαγές που κατοχυρώνουν την
ισχύ αυτών των λεγόµενων «υπερεθνικών κέντρων». Αυτό έγινε
και µε τη συµµετοχή της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
σε συνέχεια την Οικονοµική Νοµισµατική Ένωση, την ΟΝΕ. Κι
εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε γίνει πλέον ο καλύτερος προπα-
γανδιστής της εµβάθυνσης αυτής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η
οποία αλλάζει βεβαίως, γίνεται όµως όλο και χειρότερη, όλο και
πιο αντιδραστική.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πρώτος βασικός στόχος της
συνταγµατικής Αναθεώρησης στον οποίο συµπίπτετε ο ΣΥΡΙΖΑ,
η Νέα Δηµοκρατία και οι υπόλοιποι, είναι η εξασφάλιση της πε-
ριβόητης κυβερνητικής πολιτικής σταθερότητας. Είναι αυτό που
όλοι σας επιδιώκετε, προκειµένου, όπως λέτε, να υπάρχει πολι-
τική συνέχεια, δηλαδή να µη διαταράσσεται η συνέχεια στην
εφαρµογή της αντιλαϊκής πολιτικής από την εκάστοτε συγκυρία.
Διότι, για παράδειγµα, εκτιµάτε ότι ακόµα και η εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας ή ακόµα και η πίεση που µπορεί να
ασκήσει ο λαϊκός παράγοντας σε µια δεδοµένη στιγµή, είναι πα-
ράγοντες που µπορούν να ανακόψουν αυτό το αντιλαϊκό έργο.

Μάλιστα, µε την πρότασή σας, κύριοι της Κυβέρνησης, για την
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας, λέτε καθαρά πως κινεί-
ται στην κατεύθυνση να µην διαταράσσεται η δική σας κυβερνη-
τική σταθερότητα. Δηλαδή, τι µας λέτε; Ότι ο λαός σας ψηφίζει
κάθε φορά, τέλος πάντων -όπως πριν, τώρα εσάς, αύριο άλλους,
τα αστικά κόµµατα- για να έχει σταθερότητα στην ανεργία, στην
εργασιακή ζούγκλα, στους µισθούς, στις συντάξεις πείνας, στην
άγρια φοροληστεία, για να έχετε εσείς τη σταθερότητα να υπη-
ρετείτε τους σχεδιασµούς των Αµερικανονατοϊκών, όπως κάνατε
και µε την πρόσφατη Συµφωνία των Πρεσπών. Αυτό ακριβώς επι-
διώκετε µε την πρότασή σας για την εκλογή Προέδρου της Δη-
µοκρατίας και τη λεγόµενη εποικοδοµητική ψήφο δυσπιστίας.

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι κυβερνήσεις που µπορεί να
έχουν χάσει την πλειοψηφία της Βουλής, να παραµένουν στη
θέση τους, παρά και ενάντια, αν θέλετε, και τη θέληση του ελλη-
νικού λαού. Βέβαια, αυτό είναι και το πρακτικό αποτέλεσµα από
άλλον δρόµο και της πρότασης της Νέας Δηµοκρατίας για στα-
θερούς και αδιάκοπους τετραετείς κοινοβουλευτικούς κυβερνη-
τικούς κύκλους. 

Είδατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, πώς σε
ένα κρίσιµης σηµασίας ζήτηµα και παρά τις επιµέρους διαφορο-
ποιήσεις, ταυτίζεστε τελικά; Γιατί και οι δύο υπηρετείτε τον
στόχο για µονιµότερες, σταθερές, αντιλαϊκές, αστικές κυβερνή-
σεις, συνεργασίας ή όχι, ακόµα και µειοψηφίας, όχι µόνο για να
µοιράζεται σε περισσότερα από ένα πολιτικά αστικά κόµµατα η
ευθύνη της αντιλαϊκής πολιτικής που εφαρµόζετε, αλλά και για
να µπορεί αυτή να υλοποιείται και απρόσκοπτα, χωρίς εµπόδια,
χωρίς κενά, χωρίς παρεµβολές.

Άρα, το κρίσιµο ζήτηµα για τον λαό είναι όχι µόνο να µην συ-

ναινέσει, αλλά και να αντιπαλέψει αυτόν τον στόχο της περιβόη-
της κυβερνητικής πολιτικής σταθερότητας. Γιατί όσο το µεγάλο
κεφάλαιο χρειάζεται σταθερότητα στην εφαρµογή της αντιλαϊ-
κής πολιτικής για να διασφαλίζει τα δικά του κέρδη, ο λαός πρέ-
πει µε τον αγώνα του να επιδιώκει ακριβώς το αντίθετο, για να
µπορεί ακριβώς να καθυστερεί αντιλαϊκά µέτρα, να µπορεί να
βάζει εµπόδια, να ανοίγει τον δρόµο για ριζικές αλλαγές προς
όφελός του.

Ο δεύτερος στόχος της συνταγµατικής Αναθεώρησης είναι η
αναπαλαίωση αυτού του σάπιου, διεφθαρµένου πολιτικού συστή-
µατος απέναντι στο οποίο υπάρχει και έντονη λαϊκή δυσαρέ-
σκεια. Και είναι λογικό, όταν άλλα λέτε κι άλλα κάνετε χρόνια
τώρα µε πρώτους και καλύτερους εσάς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που
πήρατε την ελπίδα του λαού και την κάνατε πραγµατική λεπίδα
για τα δικαιώµατά του. Ο ελληνικός λαός βλέπει αυτή τη σαπίλα,
ακόµα περισσότερο το τελευταίο διάστηµα µε όλο αυτό το αλι-
σβερίσι, το παζάρι, τις µεταγραφές στις οποίες συµµετέχετε όλοι
µαζί.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
Κύριε Τασούλα και κύριε Κατρούγκαλε, σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Αυτούς τους αντιδραστικούς στόχους δεν µπορείτε να τους κρύ-
ψετε, όσο κι αν προσπαθείτε να τους ντύσετε µε ποµπώδη συν-
θήµατα, µε µεγαλόστοµες διακηρύξεις για τοµή στη δηµοκρατία,
για εµβάθυνση της δηµοκρατίας, για προστασία των κοινωνικών
δικαιωµάτων και αλλά, όσο και αν προσπαθήσετε να τους πλα-
σάρετε ως πρόοδο και ρήξη µε το παλιό, συντηρητικό, φθαρµένο
πολιτικό σύστηµα.

Ακόµη και αυτές οι προτάσεις σας οι οποίες αποτελούν τη
δήθεν αντινεοφιλελεύθερη ατζέντα δεν είναι και τόσο αντινεοφι-
λελεύθερες όσο τις λέτε. Άλλωστε και σήµερα στο ισχύον Σύν-
ταγµα υπάρχουν διακηρύξεις για αναγνώριση δικαιωµάτων,
όπως για το δικαίωµα στην εργασία, για το δικαίωµα στη στέγη,
για το δικαίωµα στην απεργία, για το δικαίωµα του συναθροίζε-
σθαι. Για το δικαίωµα στην εργασία όµως, µπορούν καλύτερα
από εσάς να µιλήσουν τα εκατοµµύρια των ανέργων, των υποα-
πασχολούµενων, των νέων παιδιών που δεν ξέρουν σήµερα τι ση-
µαίνει «δικαίωµα». Μόνο για δήθεν ευκαιρίες και όλο ευκαιρίες
τους µιλάτε όλοι σας. 

Για να υπερασπιστεί το δικαίωµα στη στέγη, η Νέα Δηµοκρατία
έβαλε τον ΕΝΦΙΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ τον διατήρησε, απογειώνοντας
τους πλειστηριασµούς. 

Όσο για το δικαίωµα στην απεργία, το Σύνταγµα δεν σας εµ-
πόδισε να ψηφίσετε τον γνωστό απεργοκτόνο τελευταίο νόµο
σας. 

Και όσο για το δικαίωµα του συναθροίζεσθαι, πείτε το στους
αγρότες, που πριν προλάβουν να στήσουν τα αγροτικά µπλόκα,
να ξεκινήσουν τις κινητοποιήσεις τους, τους στείλατε τις δικα-
στικές διώξεις, τους σύρατε στα δικαστήρια.

Όσο για την ισότητα των πολιτών που αναφέρεται σε όλα τα
Συντάγµατα διεθνώς και στο ελληνικό φυσικά, αυτή είναι κάλ-
πικη, γιατί εξισώνει τον κάτοχό του κεφαλαίου µε τον κάτοχο της
εργατικής δύναµης, εξισώνει τον εκµεταλλευτή µε τον εκµεταλ-
λευόµενο, τον καταπιεστή µε τον καταπιεζόµενο. Από πού κι ως
πού είναι ίσος ο εργαζόµενος µε τον εργοδότη, ιδιοκτήτη µιας
µεγάλης επιχείρησης, ενός µονοπωλιακού οµίλου, που µπορεί
όποτε θέλει να προσλαµβάνει, όποτε θέλει να απολύει;

Η πρότασή σας για την κοινωνική ασφάλιση είναι καραµπινάτη
νεοφιλελεύθερη πολιτική, αφού σε αυτήν εισάγεται ο όρος της
ανταποδοτικότητας, ο οποίος σας θυµίζω αποτέλεσε τον πολιορ-
κητικό κριό για όλους τους αντιασφαλιστικούς νόµους της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, για τη διάλυση του όποιου κοινω-
νικού χαρακτήρα είχε αποµείνει στην κοινωνική ασφάλιση. Να,
λοιπόν, πώς και πού ταυτίζεστε νεοφιλελεύθεροι και σοσιαλδη-
µοκράτες. 

Διαβάσαµε στην πρότασή σας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και σε εσάς της Νέας Δηµοκρατίας την πρόθεσή σας να
κατοχυρωθεί συνταγµατικά ένα ελάχιστο επίπεδο διαβίωσης που
πρέπει να διασφαλίζει το κράτος. Αν αυτό δεν είναι η συνταγµα-
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τική κατοχύρωση µάλιστα της ακραίας φτώχειας, η οµολογία και
των δυο σας ότι δεν µπορείτε τίποτα καλύτερο να εξασφαλίσετε
από τη διαχείριση αυτής της ακραίας φτώχειας, τότε τι είναι; 

Όσο για την πρόταση τα δίκτυα διανοµής του νερού, ηλεκτρι-
κής ενέργειας να είναι υπό δηµόσιο έλεγχο, δεν είναι γιατί θέλετε
να ανακόψετε την πορεία της ιδιωτικοποίησης και απελευθέρω-
σης, αλλά γιατί θέλετε τον δηµόσιο τοµέα σε ρόλο µόνο τροχο-
νόµου. Τι άλλο από συνταγµατοποίηση των µνηµονίων είναι
αυτές οι προτάσεις; Χώρια που ακόµη και µια σειρά δικαιώµατα
που υπάρχουν σήµερα στο Σύνταγµα εσείς και οι προηγούµενοι
τα τσακίσατε, τα τσακίζετε, αξιοποιώντας τις ρήτρες και τα πα-
ραθυράκια που έχει κάθε αστικό Σύνταγµα. Μάλιστα, µε αφορµή
την Αναθεώρηση, είπατε να ξαναπιάσετε και τον καυγά που αφή-
σατε στη µέση για την αναθεώρηση ή µη του άρθρου 16 του Συν-
τάγµατος, παίζοντας και οι δύο ξεδιάντροπα µε τη νοηµοσύνη
δεκάδων χιλιάδων φοιτητών και των οικογενειών τους.

Για πείτε µας, έχει καµµία αντίρρηση ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον στόχο
της Νέας Δηµοκρατίας για στενότερη σύνδεση των πανεπιστη-
µίων µε την καπιταλιστική αγορά και τις µεγάλες επιχειρήσεις;
Αυτόν τον στόχο δεν υπηρέτησε µε συνέπεια τέσσερα χρόνια
τώρα; Μήπως έβαλε κανένα φρένο στα επί πληρωµή µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα; Το αντίθετο. Επί ΣΥΡΙΖΑ είχαµε κατακό-
ρυφη αύξηση στον αριθµό αυτών των προγραµµάτων. Έχει
καµµία αντίρρηση ο ΣΥΡΙΖΑ µε την ισοτίµηση των πτυχίων που
προωθείτε, µε βάση τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Μάλιστα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να δείτε και πόσο δηµοκρά-
τες, πόσο προοδευτικοί είστε, αρνηθήκατε να υιοθετήσετε,
ακόµη και ορισµένα υπερώριµα αιτήµατα αστικού εκσυγχρονι-
σµού, όπως είναι η πλήρης κατάργηση του άρθρου 86 για την
ποινική ευθύνη Υπουργών, για να υπάρχει πραγµατική ισότιµη
µεταχείριση των Υπουργών µε τους απλούς πολίτες αυτής της
χώρας, σε ό,τι αφορά την ποινική τους αντιµετώπιση. 

Απορρίψατε, επίσης, τον πλήρη διαχωρισµό κράτους-εκκλη-
σίας, παρά τις προεκλογικές διακηρύξεις σας, διαχωρισµό που
έχει ξεκινήσει εδώ και δύο αιώνες σε άλλες χώρες και έχει συν-
τελεστεί εδώ και δεκαετίες τουλάχιστον σε κάποιες άλλες χώρες.
Απορρίψατε να κατοχυρωθεί συνταγµατικά η απλή και ανόθευτη
αναλογική αντί της καρικατούρας αναλογικής που φέρατε, µε
δυνατότητα για µπόνους στο 10% των εδρών. Απορρίψατε ακόµα
και τη ρύθµιση να µην διορίζεται η ηγεσία των δικαστηρίων από
την εκάστοτε Κυβέρνηση, που ήταν και δική σας πρόταση παλιό-
τερα, όπως και πρόταση των ίδιων φυσικά των δικαστικών. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχει κρίσεις τώρα, κύριε Πρό-
εδρε, γι’ αυτό δεν το κάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατείας της

Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας): Καλά, είδαµε τι κάνατε κι εσείς, κύριε Αθανασίου. Μην πα-
ρεµβαίνετε και θέλετε να τα ακούσετε πάλι και από το Βήµα. Τα
ακούτε από εδώ τουλάχιστον, µε όµορφο τρόπο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Συνηγόρησα σε αυτό που εί-
πατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατείας της
Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας): Δεν χρειάζεται τέτοιους συνηγόρους το ΚΚΕ. Το ξέρετε
πολύ καλά. Μπορεί να λέει τις απόψεις του καθαρά και ξάστερα
στον ελληνικό λαό. Ούτε από σας ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ χρειαζό-
µαστε συνηγόρους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς και σε αυτή τη συζήτηση
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση συγκεντρώσαµε την προσοχή
µας είτε στην κατάργηση είτε στην θετική τροποποίηση άρθρων
που αφορούσαν, παραδείγµατος χάριν, τις συνδικαλιστικές ελευ-
θερίες, την κατάργηση αντιδηµοκρατικών άρθρων και άλλα. Κα-
ταθέσαµε προτάσεις για την προστασία και τη διεύρυνση των
λαϊκών δηµοκρατικών δικαιωµάτων, των συνδικαλιστικών ελευ-
θεριών, των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας, χωρίς βέ-
βαια να έχουµε αυταπάτες ότι µπορεί να υπάρξει πραγµατικά
προοδευτικό δηµοκρατικά γνήσιο Σύνταγµα, στο πλαίσιο της ση-
µερινής αδηφάγας εξουσίας του µεγάλου κεφαλαίου.

Ένας από τους βασικούς άξονες των προτάσεών µας αναφέ-
ρεται σε ένα από τα πιο κεντρικά ζητήµατα που θα µπορούσαν

να αποτυπωθούν και µε τον τίτλο «άσκηση κυριαρχικών δικαιω-
µάτων της Ελλάδας», για τα οποία ούτε εσείς, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ούτε εσείς κύριοι της Αντιπολίτευσης µιλάτε, δεν τολµάτε
καν να τα θίξετε. Μιλάµε για τα άρθρα 27 και 28 του Συντάγµα-
τος, που επιτρέπουν περιορισµούς στην άσκηση κυριαρχικών δι-
καιωµάτων, την εκχώρησή τους σε ξένα κέντρα, αλλά και τη
δυνατότητα διέλευσης και παραµονής ξένων στρατευµάτων και
ύπαρξη βάσεων στην Ελλάδα. Είναι αυτές οι διατάξεις που επι-
τρέπουν την εµπλοκή της χώρας σε επικίνδυνους ιµπεριαλιστι-
κούς ανταγωνισµούς, σε ένα πλαίσιο όπου το διεθνές δίκαιο
γίνεται πιο αντιδραστικό, µε συνέπεια την αύξηση των πολέµων,
των επεµβάσεων και µε πιθανότητα για γενικότερους πολέµους
στην ευρύτερη περιοχή.

Αυτές οι διατάξεις οι οποίες διευκολύνουν την υλοποίηση των
σχεδιασµών του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µε τη συµ-
µετοχή της χώρας µας σε αυτούς τους σχεδιασµούς, πρέπει να
αλλάξουν. Βέβαια, στο παρελθόν η συµµετοχή της χώρας µας
σε αυτούς τους σχεδιασµούς υλοποιήθηκε και κατά παράβαση
και του ίδιου του Συντάγµατος, όπως την περίοδο του πολέµου
στη Γιουγκοσλαβία, µε τη διέλευση των νατοϊκών στρατευµάτων
από τη χώρα, για να µακελεύουν τον γειτονικό και φίλο λαό.

Ζητάµε συγκεκριµένα να καταργηθεί η παράγραφος 1 του άρ-
θρου 27 που επιτρέπει τη µεταβολή στα όρια του ελληνικού κρά-
τους, καθώς και η παράγραφος 2, που επιτρέπει τη διέλευση
ξένων στρατευµάτων από αυτά. Ζητάµε, επίσης, στο άρθρο 27
να προστεθεί παράγραφος που να µην επιτρέπει την απόκτηση
και την παραµονή πυρηνικών, χηµικών όπλων στη χώρα µας.
Είναι δυνατόν να θίξετε αυτές τις διατάξεις, όταν η Κυβέρνησή
σας έχει αναλάβει ρόλο σηµαιοφόρου του ΝΑΤΟ στην περιοχή,
όταν έχει µετατρέψει τη χώρα σε ένα απέραντο αµερικανονα-
τοϊκό στρατόπεδο; 

Στην πρότασή µας ζητάµε κατάργηση συνολικά του άρθρου
28, που επιτρέπει την εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων σε
ξένα κέντρα, περιορισµού στην άσκηση της εθνικής µας κυριαρ-
χίας.

Ζητάµε κατάργηση και της ερµηνευτικής δήλωσης που κατο-
χυρώνει τη συµµετοχή της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
επίσης και της ερµηνευτικής δήλωσης του άρθρου 80 που ρυθ-
µίζει -και, µάλιστα, συνταγµατικά- τη συµµετοχή της Ελλάδας
στη ζώνη του ευρώ. Είναι αυτές οι δύο διατάξεις που κατοχυρώ-
νουν την απαράδεκτη, από κάθε άποψη, υπεροχή του δικαίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι του ελληνικού δικαίου.

Ένας άλλος βασικός άξονας της πρότασής µας αφορά τη δι-
εύρυνση κοινωνικών, πολιτικών, συνδικαλιστικών δικαιωµάτων.
Προτείναµε να φύγουν εντελώς οι όποιοι περιορισµοί υπάρχουν
στο δικαίωµα της απεργίας και να υπάρξει παραπέρα διεύρυνση
αυτού του δικαιώµατος, µε την κατοχύρωση και της απεργίας,
της αλληλεγγύης, κ.λπ.. Προτείναµε, ακόµα, την απαγόρευση
της ανταπεργίας, του γνωστού lock out. Επίσης, είπαµε να υπάρ-
ξει απαγόρευση της επιστράτευσης των απεργών, να κατοχυρω-
θεί η επέκταση του δικαιώµατος της απεργίας στα Σώµατα
Ασφαλείας, σε δικαστικούς και να παύσει η µε οποιονδήποτε
τρόπο απαγόρευση της συνδικαλιστικής δράσης των υπαλλήλων
του στενότερου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Ιδιαίτερα θα θέλαµε να σταθούµε στα λεγόµενα «κοινωνικά δι-
καιώµατα» και να υπογραµµίσουµε τα εξής: Ξέρουµε καλά πως
απαραίτητη προϋπόθεση για την υλοποίησή τους είναι το κράτος
να έχει στα χέρια του και τα απαραίτητα εργαλεία, να κατέχει -
για να το πούµε απλά- τα πραγµατικά κλειδιά της οικονοµίας το
ίδιο. Άρα, στόχος πρέπει να είναι και µία εξουσία, µία διακυβέρ-
νηση που θα κάνει κοινωνική ιδιοκτησία όλα τα συγκεντρωµένα
µέσα παραγωγής, ώστε να έχει τη δυνατότητα να ικανοποιήσει
τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες.

Όµως και σε κάθε περίπτωση -σε οποιεσδήποτε συνθήκες,
εµείς λέµε- δεν µπορεί να ανεχόµαστε άλλο η παιδεία, η υγεία, η
πρόνοια, η κοινωνική ασφάλιση να είναι εµπορεύµατα. Προβάλ-
λουµε την ανάγκη κατάργησης σ’ αυτούς τους τοµείς της δρα-
στηριότητας των διαφόρων επιχειρηµατικών οµίλων που
ενδιαφέρονται µόνο για τα δικά τους κέρδη, αδιαφορώντας για
τη ζωή του λαού, βάζοντας σε κίνδυνο ακόµα και την ίδια τη ζωή
του λαού µας. Οι υπηρεσίες αυτές πρέπει να παρέχονται δωρεάν
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από το κράτος. Η κοινωνική ασφάλιση πρέπει να είναι αποκλει-
στικά υποχρέωση του κράτους. 

Μιλάµε, λοιπόν, για πλήρη κατοχύρωση, χωρίς περιορισµούς,
των ελεύθερων συλλογικών συµβάσεων στο δηµόσιο και ιδιωτικό
τοµέα. 

Όλα αυτά τα χρόνια δεν είχαµε καµµιά αυταπάτη ότι θα υιο-
θετούσατε τελικά αυτές τις καθαρές υπέρ του λαού προτάσεις
µας. Εδώ ενεργοποιήσατε τον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας, τον
νόµο Βρούτση, που καθορίζει τον κατώτερο µισθό µε υπουργική
απόφαση, αποκλείοντας τις συλλογικές συµβάσεις. Γι’ αυτό και
απορρίψατε την πρόταση νόµου των πεντακοσίων τριάντα σω-
µατείων που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα.

Διεκδικούµε την πλήρη κατοχύρωση του δικαιώµατος διεκδί-
κησης, µε ταυτόχρονη κατάργηση των περιορισµών στις δηµό-
σιες συναθροίσεις, όπως κάνουν οι ισχύοντες περιορισµοί στο
Σύνταγµα. 

Επίσης, προτείνουµε µια σειρά από αλλαγές που αφορούν λαϊ-
κές δηµοκρατικές ελευθερίες, όπως, για παράδειγµα, την κατο-
χύρωση του δικαιώµατος της νοµικής συµπαράστασης σε όλες
τις διαδικασίες ενώπιον όλων των δικαστικών και άλλων αρχών,
όπως είναι η διεύρυνση της προστασίας των προσωπικών δεδο-
µένων που είναι στο έλεος της δράσης διαφόρων κατασταλτικών
και άλλων µηχανισµών, υπηρεσιών, οµίλων και που διαµορφώ-
νουν, µε τη στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, των κυβερνήσεών τους, νέους και πιο εξελιγµένους µη-
χανισµούς φακελώµατος και παρακολούθησης.

Συναφής µε αυτά τα θέµατα είναι και ο άξονας της πρότασής
µας που αφορά την προστασία του δηµόσιου πλούτου και την
κατάργηση των προνοµίων που απολαµβάνει εδώ και δεκαετίες
το ξένο και το εφοπλιστικό κεφάλαιο. Αναφερόµαστε στο άρθρο
107 του Συντάγµατος. Ούτε αυτό δεν τολµήσατε να δεχτείτε. 

Θέσαµε, επίσης, ζήτηµα τροποποίησης του άρθρου 18 του
Συντάγµατος, ώστε ο ορυκτός πλούτος της χώρας -οι υδρογο-
νάνθρακες, τα κοινωνικά αγαθά το νερό, η ηλεκτρική ενέργεια,
το φυσικό αέριο κ.α.- να είναι ιδιοκτησία του κράτους και να µην
παραχωρούνται για εκµετάλλευση σε διάφορους τρίτους κερδο-
σκόπους. 

Το ίδιο πρέπει να προστατεύονται και να µην παραχωρούνται
σε τρίτους οι δηµόσιες εκτάσεις σε ορεινούς όγκους, οι αιγιαλοί,
τα σπήλαια, οι λίµνες, οι λιµνοθάλασσες, οι αρχαιολογικοί χώροι.

Ιδιαίτερα όσον αφορά τους αρχαιολογικούς χώρους και συνο-
λικά την πολιτιστική κληρονοµιά της πατρίδας µας, το ζήτηµα
αυτό αποκτά εξαιρετική επικαιρότητα αν αναλογιστεί κανείς τη
µεταβίβαση αρκετών τέτοιων χώρων στο λεγόµενο υπερταµείο
για αξιοποίηση. Και όταν βέβαια ακούµε για αξιοποίηση, ξέρουµε
ότι αυτό αφορά την παραχώρησή του στο κεφάλαιο για εκµετάλ-
λευση. Οι διορθωτικές κινήσεις που κάνατε τελευταία µετά από
ισχυρή λαϊκή πίεση δεν εξασφαλίζουν ούτε όλους ούτε επαρκώς
τους αρχαιολογικούς χώρους της πατρίδας µας.

Κυρίες και κύριοι, ξεχωριστό κεφάλαιο στην πρότασή µας είναι
τα ζητήµατα λειτουργίας της Βουλής και των πολιτειακών οργά-
νων. Ξεχωρίζει το άρθρο 48 του Συντάγµατος που αναφέρεται
στην κατάσταση πολιορκίας που, επίσης, είναι από τα κεντρικά
ζητήµατα. Όπως είναι γνωστό, µε το άρθρο αυτό δίνεται η δυνα-
τότητα αναστολής άρθρων του Συντάγµατος που ορίζουν ατο-
µικά και συλλογικά δικαιώµατα, πολιτικές ελευθερίες, ενώ
προβλέπεται και η συγκρότηση ακόµα και ειδικών δικαστηρίων
στο όνοµα της αντιµετώπισης εξωτερικών κινδύνων ή απειλής
της εθνικής ασφάλειας.

Προτείναµε την ουσιαστική κατάργηση του άρθρου 48, γιατί
δεν υπάρχει κανένας λόγος να αναστέλλονται οι πολιτικές ελευ-
θερίες, τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα για οποιονδήποτε
λόγο. Να εξετάζεται µόνο η δυνατότητα επίταξης αναγκαίων
υποδοµών, όπως είναι λιµάνια, αεροδρόµια, βιοµηχανίες τροφί-
µων, φαρµάκου και πιθανόν άλλα, τα οποία ανήκουν σε εγχώρια
ή ξένα ιδιωτικά οικονοµικά συµφέροντα σήµερα σε περίπτωση
επίθεσης µιας ξένης χώρας ή συνασπισµού χωρών κατά των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων και της εδαφικής ακεραιότητας της Ελ-
λάδας.

Κυρίες και κύριοι, δεν χρειάζεται να αναφερθώ αναλυτικά σε
ζητήµατα λειτουργίας της Βουλής, για τα ζητήµατα νοµοθετικής

πρωτοβουλίας από τον λαό κ.λπ.. Και εδώ καταθέσαµε σε αυτά
τα ζητήµατα αναλυτικές προτάσεις. 

Και µε την ευκαιρία, επειδή η υποκρισία σας περισσεύει, µπο-
ρείτε να µας πείτε τι απέγιναν όλες αυτές οι προβλέψεις και του
ισχύοντος Συντάγµατος που απαγόρευαν τις άσχετες, τις εκπρό-
θεσµες τροπολογίες, τους περιορισµούς στις πράξεις νοµοθετι-
κού περιεχοµένου και τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια; Γιατί όλα τα
παραβιάσατε ωµά και συνεχίζετε να τα παραβιάζετε µε διάφορα
κάθε φορά προσχήµατα και όλοι σας, παρά τις απαγορεύσεις
και του σηµερινού Συντάγµατος, έτσι κυβερνήσατε, µε fast track
διαδικασίες και µε το κακό να έχει παραγίνει την τελευταία τε-
τραετία.

Το ίδιο ισχύει και για τη νοµοθετική πρωτοβουλία από τον λαό.
Πεντακόσια τριάντα µαζικά σωµατεία -θα το λέµε, θα το ξαναλέµε,
θα το φωνάζουµε- σύλλογοι, εργατικά κέντρα, συνοµοσπονδίες,
οµοσπονδίες που καλύπτουν χιλιάδες, δεκάδες χιλιάδες εργαζό-
µενους κατέθεσαν πρόταση νόµου για κατώτατο µισθό. Τη ρίξατε
στον κάλαθο των αχρήστων. Τέτοιοι είστε. Είστε αναξιόπιστοι σε
όλα σας. 

Σας είπαµε και νωρίτερα για την πρότασή µας για τον πλήρη
διαχωρισµό Κράτους-Εκκλησίας ότι είναι ένα υπερώριµο αίτηµα.
Γι’ αυτό προτείνουµε να καταργηθούν ή να τροποποιηθούν όλα
τα αντίστοιχα άρθρα του Συντάγµατος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μην κάνετε θόρυβο τόσο πολύ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Αυτό ειδικά αφορά τους συναδέλφους εκεί του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ακόµη µία φορά υπογραµµίζουµε, λοιπόν, ότι αυτός ο διαχωρι-
σµός Κράτους-Εκκλησίας σε τίποτα δεν εµποδίζει τους ανθρώ-
πους που πιστεύουν να ασκήσουν τα θρησκευτικά τους
καθήκοντα.

Στο πλαίσιο αυτό προβλέπουµε την κατάργηση του θρησκευ-
τικού τύπου του όρκου, την υποχρεωτικότητα του πολιτικού
γάµου, της ονοµατοδοσίας όσον αφορά την αναγνώρισή τους
από την πολιτεία, κάτι που, επίσης, δεν εµποδίζει κανέναν και
καµµία να κάνει και θρησκευτική τελετή.

Σε αυτό που διαφωνούµε είναι ο πολιτικός και οικονοµικός επι-
χειρηµατικός εναγκαλισµός Κράτους - Εκκλησίας, ο οποίος είναι
ξεπερασµένος και άνευ αντικειµένου σήµερα. Και εδώ δεν µπο-
ρούµε να µην αναφερθούµε σε τοποθετήσεις Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Επιτροπή Συνταγµατικής Αναθεώρησης, που προκει-
µένου να κρύψουν τις δικές τους υποχωρήσεις στο ζήτηµα αυτό,
τις διάφορες συναλλαγές τους, έφτασαν στο σηµείο αυτό το υπε-
ρώριµο αίτηµα, που και οι ίδιοι πρότειναν παλαιότερα, να το χα-
ρακτηρίζουν δήθεν µαξιµαλιστικό.

Επίσης, θέλουµε και στη σηµερινή συζήτηση να επαναλάβουµε
ότι το ΚΚΕ υποστηρίζει την ενιαία σχέση εργασίας στο δηµόσιο
και την κατάργηση της συνταγµατικής απαγόρευσης για τη µο-
νιµοποίηση των συµβασιούχων.

Και αν, κύριοι της Κυβέρνησης, θέλατε να λύσετε το πρόβληµα
της οµηρίας των συµβασιούχων, θα µπορούσατε να προτείνετε
την αναθεώρηση αυτού του συγκεκριµένου άρθρου. Όµως, δεν
θέλετε να το λύσετε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταθέσαµε, επίσης, προτάσεις
για τα ζητήµατα της δικαιοσύνης και στον τρόπο επιλογής της
ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων, χωρίς, βέβαια, να καλλιερ-
γούµε και ψευδαισθήσεις ότι µπορεί να υπάρξει πραγµατικά ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη από τα ισχυρά πολιτικά οικονοµικά
συµφέροντα µέσα σε αυτό το σαθρό και διεφθαρµένο σύστηµα.

Η πρότασή µας περιλαµβάνει κάποια υπερώριµα πιστεύουµε
αιτήµατα. Τέτοιο είναι η εκλογή της ηγεσίας της δικαιοσύνης από
ένα ευρύτερο εκλεκτορικό σώµα αντί του µέχρι τώρα διορισµού
της από την Κυβέρνηση.

Για την ανάγκη αλλαγής του άρθρου που αναφέρεται στην ποι-
νική ευθύνη Υπουργών, έχετε µιλήσει όλοι. Όµως, το ΚΚΕ υπο-
στηρίζει την ανάγκη ριζικής αλλαγής του άρθρου 86, ώστε να
αρθούν όλα, µα όλα, τα εµπόδια και να διώκονται οι Υπουργοί
όπως όλοι οι πολίτες και να ισχύσει η κοινή παραγραφή. Όµως,
αυτό µόνο δεν φτάνει. Θα πρέπει η δίωξή τους να µην εξαρτάται
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από τη θέλησή της εκάστοτε κυβερνητικής κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας.

Ξέρετε πολύ καλά πως, έτσι όπως έχουν σήµερα τα πράγµατα,
η κυβερνητική πλειοψηφία αποφασίζει εάν θα κινηθεί ή όχι η
έναρξη της διαδικασίας. Αν δεν το θέλει η Κυβέρνηση, δίωξη δεν
ασκείται και αυτό το εµπόδιο, οι προτάσεις σας το αφήνουν άθι-
κτο. Εµείς λέµε να καταργηθεί εντελώς αυτό το άρθρο 86 και σε
κάθε περίπτωση η δίωξη να µην εξαρτάται από τη θέληση της
εκάστοτε κυβερνητικής πλειοψηφίας, αλλά να κινείται και αν
ακόµα το ζητάει ένας περιορισµένος αριθµός Βουλευτών -για πα-
ράδειγµα εκατό Βουλευτές- και εκεί να σταµατάει η εµπλοκή της
Βουλής.

Άφησα τελευταίο το ζήτηµα της τοπικής διοίκησης. Δυο λόγια
θα πω, χωρίς, βέβαια, να σηµαίνει ότι είναι και το τελευταίο σε
σηµασία. Σε µια εποχή όπου όλο και περισσότερο ενισχύεται ο
ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης ως µηχανισµός του κράτους
για το πέρασµα των αντιλαϊκών πολιτικών, σταθερή µας θέση
είναι η συνταγµατική κατοχύρωση, η υποχρέωση του κράτους να
εξασφαλίζει τους αναγκαίους πόρους στους οργανισµούς τοπι-
κής αυτοδιοίκησης µε χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό αντί της κατάστασης που υπάρχει σήµερα και
αποδέχονται όλες οι άλλες δυνάµεις και οι εκπρόσωποί τους
στην τοπική διοίκηση, σύµφωνα µε τα οποία η µεταφορά αρµο-
διοτήτων συνοδεύεται από οικονοµικό στραγγαλισµό, µετατρέ-
ποντας τους δήµους, τις περιφέρειες σ’ ένα ακόµα
φοροµπηχτικό µηχανισµό, σ’ έναν µοχλό για την ενίσχυση της
ανταποδοτικότητας, της εµπορευµατοποίησης των κοινωνικών
υπηρεσιών, κάτι το οποίο το ζούµε καθηµερινά και θα πρέπει για
τον ελληνικό λαό και την νεολαία να αποτελεί και ένα επιπλέον
κριτήριο εν όψει και των τοπικών εκλογών του Μαΐου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς ως κόµµα, όπως κάναµε
και σε προηγούµενες αναθεωρήσεις, πέρα από τα συγκεκριµένα
άρθρα, θεωρούµε ότι δεν πρέπει σε αυτήν τη φάση να συγκεν-
τρωθεί ο αριθµός εκατόν ογδόντα σε κρίσιµες συνταγµατικές
διατάξεις, κάτι το οποίο θα λύσει τα χέρια στην όποια επόµενη
Κυβέρνηση, στην όποια κυβερνητική πλειοψηφία να αποφασίσει
τις τελικές συνταγµατικές αλλαγές κατά το δοκούν. Το λέµε κα-
θαρά. Δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, γιατί όλοι σας, παρά
τις διαφορές σας, υπηρετείτε συµφέροντα του µεγάλου κεφα-
λαίου, των οµίλων, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ. Δεν θα
κουραζόµαστε να το λέµε. 

Γι’ αυτό και δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη για το τι τε-
λικά θα αποφασίσετε να υλοποιήσετε στην επόµενη Βουλή και
σε σχέση µε το Σύνταγµα. 

Εµείς αυτές τις προτάσεις µας τις καταθέτουµε πρώτα και
κύρια στην εργατική τάξη, στον λαό µε στόχο να γίνουν αντικεί-
µενο διεκδίκησης του κινήµατος. Μέσα από αυτή την πάλη οι ερ-
γαζόµενοι, οι αγρότες, οι αυτοαπασχολούµενοι της πόλης, οι
νέοι και οι γυναίκες των εργατικών και λαϊκών στρωµάτων πι-
στεύουµε ότι µπορούν να συνειδητοποιούν ότι η υπεράσπιση και
διεύρυνση αυτών των δικαιωµάτων, η απόλαυσή τους στην πραγ-
µατική ζωή απαιτούν βαθύτερες, ριζικές αλλαγές στην οικονοµία
και την κοινωνία, στο ποιος έχει την εξουσία, οι εργαζόµενοι, ο
λαός δηλαδή, ή οι εκµεταλλευτές του πλούτου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Θέλετε να καταθέσετε κάτι, κύριε Λοβέρδο; Με ειδοποιήσατε,

πριν να δώσω τον λόγο στον αρχηγό… 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Απλώς καταθέτω µία δήλωση. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Είναι µία δήλωση σχετικά µε αναφορές που έκανε ο Πρωθυ-

πουργός στο κόµµα σας, όπως µε ενηµέρωσαν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Αγρινίου (τρίτο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μητσοτάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα µε προσοχή την οµιλία

του Γενικού Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και τις
θέσεις και απόψεις του για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Πρέ-
πει να πω ότι είναι συνεκτικές και σίγουρα συνεπείς µε τον ιδεο-
λογικό πυρήνα των θέσεων του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Και
σέβοµαι απόλυτα και τη θέση του κόµµατος που εκπροσωπεί, ότι
κατά την άποψή του οι εκατόν ογδόντα Βουλευτές θα πρέπει να
είναι το ζητούµενο στην αναθεωρητική Βουλή και όχι στην προ-
τείνουσα Βουλή. 

Οφείλω να επισηµάνω, όµως, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, ότι το
Σύνταγµα δεν ορίζει αυτό. Εάν το Σύνταγµα επέβαλε αυξηµένη
πλειοψηφία στην αναθεωρητική Βουλή, τότε θα το καθόριζε
ρητώς. 

Δεν µπορώ να πω, όµως, το ίδιο για την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού. Και ακούγοντάς τον να διαβάζει την οµιλία του για το
Σύνταγµα, σκεφτόµουν ότι ευτυχώς που νοµίζετε, κύριε Τσίπρα,
ότι το ατού σας είναι η οικονοµία και όχι τα συνταγµατικά, γιατί
τότε θα ανησυχούσα ιδιαίτερα. Διότι για άλλη µία φορά επιδεί-
ξατε –θα πω- µία άγνοια βασικών ζητηµάτων που αφορούν το
Σύνταγµα ή µία συνειδητή προσπάθεια διαστρέβλωσης των
δικών µας θέσεων, καθώς και τώρα η µνήµη σας ήταν µάλλον
επιλεκτική. 

Δεν αναφέρατε, κύριε Τσίπρα, στην οµιλία σας ότι στην πρώτη
µας συνάντηση, την οποία είχαµε λίγες εβδοµάδες αφ’ ότου εξε-
λέγην Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας τον Ιανουάριο του 2016,
σας είχα θέσει ο ίδιος το ζήτηµα της συνταγµατικής Αναθεώρη-
σης, καταθέτοντάς σας τότε µια πρόταση τολµηρή, αλλά και
κατά την άποψή µας βαθιά δηµοκρατική και σίγουρα απολύτως
συνεπή µε το πνεύµα του Συντάγµατος.

Ποια ήταν η πρόταση αυτή;  «Ελάτε να ψηφίσουµε η Νέα Δη-
µοκρατία τα άρθρα τα οποία ζητά ο ΣΥΡΙΖΑ να κριθούν αναθεω-
ρητέα, ο ΣΥΡΙΖΑ τα άρθρα που η Νέα Δηµοκρατία ζητά να
κριθούν αναθεωρητέα, ώστε να προκύψει από την πρώτη, την
προτείνουσα Βουλή, αυξηµένη πλειοψηφία άνω των εκατό
ογδόντα Βουλευτών, ώστε η επόµενη Βουλή να µπορέσει µε
απλή πλειοψηφία να καθορίσει το περιεχόµενο του Συντάγµα-
τος».  

Ο λόγος για τον οποίο σας είχα καταθέσει αυτή την πρόταση
είναι απλός και έχει να κάνει µε το γεγονός ότι η ίδια η αναθεω-
ρητική φιλοσοφία συµπεριλαµβάνει µεταξύ της πρώτης και της
δεύτερης Βουλής -της προτείνουσας και της αναθεωρητικής
Βουλής δηλαδή- τη λαϊκή εντολή, τις εκλογές. Για αυτό µεσολα-
βούν εκλογές µεταξύ της πρώτης και της δεύτερης κάλπης.

Κατά συνέπεια, όταν ο λαός θα κληθεί να προσέλθει στις εκλο-
γές -όποτε επιλέξετε τελικά να τις διεξάγετε- δεν θα ψηφίσει
µόνο για κυβέρνηση, αλλά θα ψηφίσει και για το περιεχόµενο των
συνταγµατικών διατάξεων. 

Εξ ου και δεν νοείται η προτείνουσα Βουλή, κύριε Κατρούγ-
καλε, να καθορίζει ούτε την κατεύθυνση ούτε σίγουρα το περιε-
χόµενο των αναθεωρητέων διατάξεων. Τότε δεν θα είχε κανέναν
λόγο η αναθεωρητική Βουλή να έχει άποψη επί του συγκεκριµέ-
νου θέµατος και σίγουρα δεν θα προνοούσε ο συνταγµατικός νο-
µοθέτης να έχουν µεσολαβήσει εθνικές εκλογές µεταξύ των δύο
σταδίων της διαδικασίας.

Επειδή, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, µε ρωτήσατε και µου απευθύ-
νατε την πρόκληση «γιατί δεν ψηφίζετε και τα υπόλοιπα άρθρα
πλην του 32;», δεν είναι µόνο το 32 το οποίο ψηφίζουµε, δεν σας
ενηµέρωσαν καλά οι συνεργάτες σας. Είναι και άλλα άρθρα στα
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οποία συµπίπτουµε. Γιατί δεν ψηφίζουµε, λοιπόν και άλλα άρθρα;
Σας επαναλαµβάνω την πρότασή µου: Ψηφίστε όλα τα άρθρα
που προτείνουµε εµείς αναθεωρητέα, να ψηφίσουµε και εµείς τα
άρθρα που ζητάτε εσείς να αναθεωρηθούν! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά όχι µισές δουλειές, κύριε Τσίπρα! Όχι µισές δουλειές! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εάν πιστεύετε τόσο πολύ στη δύναµη της λαϊκής εντολής,
τότε δεν έχετε κανέναν λόγο να φοβηθείτε την πρότασή µας,
διότι πράγµατι οι επόµενες εκλογές δεν θα έχουν ως µόνο αντι-
κείµενο το ποιος θα κυβερνήσει τη χώρα για τα επόµενα τέσσερα
χρόνια, αλλά και το περιεχόµενο του Συνταγµατικού Χάρτη. Και
οι πολίτες, βέβαια, θα γνωρίζουν και τις δικές σας προτάσεις και
τις δικές µας προτάσεις. 

Και εν πάση περιπτώσει, όλη αυτή η ανασφάλεια την οποία
προβάλατε στη µισή σας οµιλία µε σενάρια για το τι θα γίνει αν
προκύψει αυξηµένη πλειοψηφία ή όχι, µα, κύριε Τσίπρα, αν ήσα-
σταν τόσο σίγουρος ότι θα κερδίσετε τις εκλογές, δεν θα κάνατε
καµµία τέτοια συζήτηση, θα περίσσευε το θέµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί τέτοιο άγχος, λοιπόν; Γιατί τέτοια ανασφάλεια; Γιατί

αναγκάζετε τον Υπουργό σας και εισηγητή της αναθεωρητέας
διαδικασίας να πηγαίνει στους κοινοβουλευτικούς συντάκτες και
να αφήνει υπονοούµενα ότι ενδεχοµένως να µην προκύψουν οι
εκατόν ογδόντα Βουλευτές, διότι µε αυτόν τον τρόπο θα δώσετε
τη δυνατότητα στη Νέα Δηµοκρατία µε εκατόν πενήντα έναν
Βουλευτές να µπορεί να διαµορφώσει το σχετικό άρθρο; Δεν κα-
ταλαβαίνω.

Αυτό το οποίο νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβάνονται είναι ότι µέσα
από αυτή τη συζήτηση για τη συνταγµατική αναθεώρηση προ-
σπαθείτε να κάνετε µία πολιτική διαχείριση της διαφαινόµενης
ήττας σας.

Όµως, τα πράγµατα είναι πιο σηµαντικά διότι το Σύνταγµα -
επειδή ρυθµίζεται σήµερα και πράγµατι έχει δίκιο ο εισηγητής
µας κ. Τασούλας, δεν έχουν όλες οι Βουλές το προνόµιο να συµ-
µετέχουν σε µια αναθεωρητική διαδικασία, είµαστε τυχεροί που
έχουµε αυτό το προνόµιο- ρυθµίζει τα ζητήµατα που άπτονται
του πολιτικού και πολιτειακού χάρτη της οικονοµίας και της οι-
κονοµίας σε βάθος χρόνου, θα πρέπει να τα βλέπουµε πέρα από
τον στενό εκλογικό µας ορίζοντα. Διότι πράγµατι το Σύνταγµα
είναι η πυξίδα της δηµοκρατίας µας και ως υπέρτατος νόµος ορί-
ζει όλες τις πτυχές της ζωής στη χώρα. 

Κατά συνέπεια, δεν πρέπει απλά να συµβαδίζει µε τις ανάγκες
του σήµερα, αλλά πρέπει να ανταποκρίνεται και στα ζητούµενα
του αύριο. Η συνταγµατική Αναθεώρηση αποτελεί κορυφαία
στιγµή για το Κοινοβούλιο. Αποτελεί, όµως και ώρα ευθύνης για
την καθεµία και τον καθένα από εµάς ξεχωριστά. Και δεν πρέπει
να αποτελέσει µία χαµένη ευκαιρία λόγω της αδυναµίας των πο-
λιτικών δυνάµεων να συγκλίνουν εκεί που χρειάζεται. Διότι η ίδια
η αναθεωρητική διαδικασία προϋποθέτει εξ ορισµού και συναι-
νέσεις από τη µία και την ατοµική ευθύνη των Βουλευτών από
την άλλη.

Για να δανειστώ τους στίχους του Ανδρέα Κάλβου, «θέλει
αρετή και τόλµη η ελευθερία» και σίγουρα θέλει αρετή και τόλµη
η συνταγµατική Αναθεώρηση.

Και από την άποψη αυτή, η διαδικασία στην οποία όλοι συµ-
µετέχουµε αποτελεί ένα µάθηµα δηµοκρατίας. Αποτελεί, όµως
και µία ενεργή αξιολόγηση της ποιότητας της πολιτικής ζωής της
χώρας. 

Η αναθεώρηση, λοιπόν, γίνεται ο καθρέφτης του πολιτικού συ-
στήµατος στην τρέχουσα κατάστασή του.  

Κυρίες και κύριοι, το πολιτικό, οικονοµικό, κοινωνικό περιβάλλον
στο οποίο κορυφώνονται οι διαδικασίες της συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης είναι πρωτοφανές. Εδώ και µια δεκαετία η πατρίδα µας
µαστίζεται από µια βαθιά κρίση. Η οικονοµία αποδιαρθρώθηκε και
συρρικνώθηκε. Η συνοχή της κοινωνίας απειλείται. Ο λαϊκισµός
έγινε εργαλείο πρώτα για την κατάκτηση της εξουσίας και µετά
για την άσκηση της εξουσίας. Οι θεσµοί υπονοµεύτηκαν. Οι σα-
φείς –τουλάχιστον έτσι θα έπρεπε να είναι σε µια ευνοµούµενη

δηµοκρατία- διαχωριστικές γραµµές µεταξύ νοµοθετικής εξου-
σίας, εκτελεστικής εξουσίας και Κυβέρνησης παραβιάστηκαν βά-
ναυσα. Είναι το ίδιο το πολίτευµα που αµφισβητήθηκε στον
πυρήνα του. 

Έτσι, αυτή η διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης έχει
και χαρακτήρα αποκατάστασης της δηµοκρατικής λειτουργίας.
Η Ελλάδα έχει σήµερα περισσότερο παρά ποτέ ανάγκη για µια
αναγέννηση. Η οικονοµία χρειάζεται επανεκκίνηση, η κοινωνία
χρειάζεται ενότητα και ένα χειροπιαστό όραµα. Οι θεσµοί χρει-
άζονται ανασυγκρότηση και κύρος. Μια νέα Ελλάδα σαφώς και
χρειάζεται ένα νέο Σύνταγµα.

Ασφαλώς και το Σύνταγµα δεν είναι πανάκεια, γιατί σήµερα το
πρόβληµα της χώρας είναι περισσότερο πολιτικό και λιγότερο
συνταγµατικό. Ένα νέο Σύνταγµα, όµως, µπορεί να θεραπεύσει
πολλές από τις χρόνιες παθογένειες της πατρίδας µας. Γι’ αυτό
και µια γενναία, µια τολµηρή αναθεώρηση είναι προϋπόθεση για
να προχωρήσουµε µπροστά, για να αφήσουµε οριστικά πίσω µας
την κρίση. 

Η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπίζει αυτήν τη διαδικασία ως οδηγό
για τις τολµηρές αλλαγές που χρειάζεται η πατρίδα µας. Έχουµε
καταθέσει 59 προτάσεις, προτάσεις για αναθεώρηση σε 59
άρθρα. Περιµένουµε έστω και την τελευταία στιγµή η κυβερνητική
Πλειοψηφία να τις αντιµετωπίσει -θα έλθω στη συνέχεια στις προ-
τάσεις που θεωρώ ότι είναι οι πιο καθοριστικές- να αντιµετωπίσει
έστω κάποιες απ’ αυτές µε ανοικτό πνεύµα, να βάλει το καλό της
χώρας πάνω από το πρόσκαιρο συµφέρον του κόµµατος. 

Εξάλλου, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι στη διαδικασία της ανα-
θεώρησης ο κάθε Βουλευτής έχει πλήρη αυτονοµία να υπακού-
σει στη συνείδησή του. Δεν υπάρχει –τουλάχιστον για τη Νέα
Δηµοκρατία- κοµµατική πειθαρχία στη συζήτηση για τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση. Αυτή είναι µια πολιτική παράδοση, την
οποία πρέπει να συνεχίσουµε. 

Με ενδιαφέρον διαπίστωσα ότι κάποιοι λίγοι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ µίλησαν χθες µε θάρρος και µε διάθεση να ρίξουν γέφυ-
ρες και όχι να υψώσουν τείχη. Η χώρα σήµερα έχει ανάγκη από
συναινέσεις και όχι από ακραίες αντιπαραθέσεις. Σύντοµα, αύριο
και σ’ έναν µήνα από τώρα, όταν οριστικοποιηθεί και η δεύτερη
ψηφοφορία, θα γνωρίζουµε αν αυτές, τουλάχιστον στο επίπεδο
του Συντάγµατος, µπορούν να επιτευχθούν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις δύο προτάσεις που συγκέν-
τρωσαν τις απαιτούµενες πενήντα υπογραφές και κατατέθηκαν
-ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία ήταν τα δύο κόµµατα που κατέ-
θεσαν προτάσεις, συγκεντρώνοντας τις απαραίτητες υπογρα-
φές- αναδεικνύονται πράγµατι κάποιες –λίγες δυστυχώς-
καλοδεχούµενες συγκλίσεις. Αποκαλύπτονται, όµως, σ’ αυτές τις
δύο προτάσεις και οι µεγάλες µας διαφορές, διαφορές που
πράγµατι αποτυπώνουν δύο αντίθετους κόσµους, άλλες αξίες,
άλλες ιδέες, άλλη αντίληψη για τους θεσµούς. 

Άλλωστε, στον καθρέφτη της αναθεωρητικής διαδικασίας φαί-
νονται καθαρά οι διαθέσεις κάθε πολιτικού κόµµατος. Φαίνεται
τελικά πώς βλέπει ο καθένας το µέλλον της χώρας, ποιος θέλει
να πάει η πατρίδα του µπροστά και ποιος τη θέλει καθηλωµένη,
ποιος ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις του παρόντος και στις
προκλήσεις, στις ανάγκες του µέλλοντος και ποιος αδιαφορεί. 

Τελικά, ο τρόπος µε τον οποίον αντιµετωπίζουµε το Σύνταγµα
δείχνει την πραγµατική µας ταυτότητα, δείχνει ποιος είναι πραγ-
µατικά προοδευτικός και ποιος είναι τελικά ο εκπρόσωπος της
συντήρησης και της καθυστέρησης, όπως αποκαλύπτεται και η
πιθανή –για να µην προεξοφλήσω το τελικό αποτέλεσµα- πολι-
τική ιδιοτέλεια µε την οποία µπορεί να θυσιαστεί το εθνικό συµ-
φέρον για να εξυπηρετηθούν πρόσκαιρες κοµµατικές επιδιώξεις
και να χαθεί τελικά µια µεγάλη ευκαιρία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τρεις µήνες ακριβώς
από το ίδιο Βήµα είχα προειδοποιήσει γι’ αυτό το οποίο δυστυ-
χώς συµβαίνει σήµερα. Είχα πει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα διστάσει να
χρησιµοποιήσει µέχρι και το Σύνταγµα ως εργαλείο για το δικό
του συµφέρον, ως µοχλό παρέµβασης στους θεσµούς και ως µια
χειρολαβή για να κρατηθεί λίγο ακόµα στην εξουσία και δυστυ-
χώς επιβεβαιώνοµαι και όχι µόνο σ’ αυτό. Στο µεταξύ η Βουλή
έχει υποστεί µια βίαιη διολίσθηση. Μεταβλήθηκε σε µια ρευστή
πολιτική µάζα. 
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Επειδή καταλαβαίνω ότι ο Πρωθυπουργός ενοχλείται όταν
χρησιµοποιούµε τον όρο «Πλειοψηφία - κουρελού», ας µας απαν-
τήσει, λοιπόν, πώς αλλιώς πρέπει να ορίσει κανείς µια πραγµατι-
κότητα όπου Βουλευτές ανταλλάσσουν τις συνειδήσεις τους µε
υπουργικά αξιώµατα, όπου Βουλευτές ανήκουν συγχρόνως σε
δύο Κοινοβουλευτικές Οµάδες, είτε µισθώνονται ή καλύτερα επι-
στρατεύονται, µισθώνονται πολιτικά –για να µην παρεξηγηθώ-
από την Κυβέρνηση για ορισµένο χρόνο ή για ειδικό σκοπό. Ή
πώς θα έπρεπε να χαρακτηρίσει κανείς µια πραγµατικότητα όπου
υπάρχουν, κύριε Τσίπρα, Βουλευτές οι οποίοι στα χαρτιά δηλώ-
νουν ανεξάρτητοι, αλλά έχουν εκχωρήσει προκαταβολικά και εν
λευκώ την ψήφο τους, δηλαδή την ίδια τη συνείδησή τους, στον
κ. Τσίπρα και στην κυβερνητική Πλειοψηφία; 

Έχουµε το παγκόσµιο παράδοξο στην Ελλάδα να υπάρχουν
δύο διαφορετικές πλειοψηφίες. Η µία είναι η τυπική πλειοψηφία
των εκατόν σαράντα πέντε Βουλευτών που συµµετέχουν στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι µειοψηφία οι εκατόν σα-
ράντα πέντε. Υπάρχει και µία άτυπη οµάδα εκατόν πενήντα ενός
Βουλευτών ειδικού σκοπού. Αυτοί επιστρατεύονται κάθε τόσο,
εναλλάσσονται κιόλας. Είµαι περίεργος να δω πώς θα διαµορφω-
θούν αυτές οι πλειοψηφίες στις ψηφοφορίες που θα γίνουν για τα
άρθρα του Συντάγµατος. Για να δούµε, παραδείγµατος χάριν,
ποια θα είναι η πλειοψηφία και αν θα βρεθεί πλειοψηφία για την
αναθεώρηση του άρθρου 3 του Συντάγµατος. Όµως, αυτοί οι Βου-
λευτές επιστρατεύονται κάθε τόσο για να µετατρέψουν µια κα-
θαρή µειοψηφία σε πλειοψηφία ευκαιρίας, σε µια Πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ µε έξι Βουλευτές «Τριγύριζα».

(Γέλωτες – Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δη-
µοκρατίας)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αυτό, όµως, αλλοιώνει την αντιπροσωπευτικότητα της Βουλής,

αλλά επιβαρύνει και µε πρόσθετο πολιτικό και ηθικό φορτίο τη
στάση που θα κρατήσουν οι συγκεκριµένοι έξι Βουλευτές στη
διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης, γιατί υπενθυµίζω
για άλλη µια φορά ότι η αναθεώρηση δεν είναι υπόθεση ούτε της
εκτελεστικής εξουσίας ούτε των κοµµάτων. Είναι αρµοδιότητα
των Βουλευτών και µόνο και θέλει καθαρές θέσεις και θέλει και
διαφανείς λειτουργίες. Τέτοια χαρακτηριστικά δυστυχώς η ατµό-
σφαιρα των τελευταίων µηνών δεν έχει. 

Άρα, η συζήτηση αυτή προϋποθέτει απ’ όλους µας τη διάθεση
να κάνουµε µια υπέρβαση. Δεν είµαι βέβαιος ότι υπάρχουν τα
προσωπικά πολιτικά αποθέµατα ώστε αυτήν την υπέρβαση να
την κάνουν οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Θέλω να ελπίζω,
όµως, ότι δεν θα επιβεβαιωθώ και σ’ αυτήν µου την πρόβλεψη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή ο κ. Τσίπρας έκανε µια σύν-
τοµη αναδροµή της αναθεωρητικής διαδικασίας έτσι όπως δρο-
µολογήθηκε, επιτρέψτε µου να την παρουσιάσω και εγώ µε τη
σειρά µου µε έναν ελαφρώς –πιστεύω- πιο αντικειµενικό τρόπο. 

Προ τριετίας περίπου είχατε εξαγγείλει τη διαδικασία της ανα-
θεώρησης έχοντας, αν θυµάµαι καλά, φωτίσει κατακόκκινη τη
Βουλή και στη συνέχεια αναθέσατε αυτή τη διαδικασία σε µια
«Επιτροπή Διαλόγου». Σε αυτήν την «Επιτροπή Διαλόγου» µπορεί
να συµµετείχαν πρόσωπα τα οποία διακρίνονται στους χώρους
τους, αλλά σίγουρα δεν είχαν καµµία σχέση µε το Σύνταγµα,
ούτε βέβαια διέθεταν εξειδικευµένες νοµικές γνώσεις, ώστε να
αντιλαµβάνονται τα όρια και την τεχνική της αναθεώρησης. Έτσι
αυτή η σηµαντική διαδικασία ευτελίστηκε εν τη γενέσει της.

Ακόµα βέβαια και το πόρισµα της επιτροπής αγνοήθηκε. Επρό-
κειτο για ένα ακόµα επικοινωνιακό τέχνασµα. Και αυτό έγινε φα-
νερό, όταν ο ίδιος ο εισηγητής της κυβερνητικής Πλειοψηφίας,
ο κ. Κατρούγκαλος, προσέφυγε σε θεσµικό λαϊκισµό. Διότι θέλω
να θυµίσω ότι ο κ. Κατρούγκαλος δήλωνε οπαδός της Συντακτι-
κής Συνέλευσης. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;

Έχω εδώ πέρα τα σχετικά άρθρα. Σας δείχνουν µε λίγο πιο
πλούσια κόµη τότε. Καταθέτω στα Πρακτικά τα σχετικά άρθρα
του κ. Κατρούγκαλου.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα άρθρα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ήταν η αντιµνηµονιακή εποχή, όταν λέγατε ξεκάθαρα ότι απαι-
τείται Συντακτική Συνέλευση παραβιάζοντας µε αυτό τον τρόπο
τους ίδιους τους περιορισµούς που το Σύνταγµα επιτάσσει, ώστε
να προστατεύει την ίδια την αναθεώρηση από κάθε διάθεση αυ-
θαιρεσίας. Για πρώτη φορά ακούστηκε από επίσηµα χείλη η πρό-
ταση να εκτραπεί η αναθεωρητική Βουλή ουσιαστικά σε
Συντακτική Βουλή.

Και πώς το είπατε αυτό, κύριε Κατρούγκαλε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Καθηγητής ήµουν. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Α, δεν ήταν επίσηµα χείλη! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όχι. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μάλιστα. Δηλαδή έχετε αναθεωρήσει αυτές τις απόψεις
σας. Άλλα λέτε ως καθηγητής, άλλα ως Υπουργός, άλλα ως Βου-
λευτής. Συγχαρητήρια για τη συνέπειά σας και ευχαριστώ που
το διευκρινίζετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, είναι ακόµα καλύτερο. Τα έλεγε ο κ. Τσίπρας αυτά, βέ-

βαια. Η Συντακτική Συνέλευση, έλεγε ο κ Κατρούγκαλος, πώς θα
προκύψει; Θα προκύψει κινηµατικά µε καταλύτη την Αριστερά.
Αυτά λέγατε και αυτά γράφατε. Λόγια του αέρα, όπως αποδείχ-
θηκαν, τα οποία όµως παραβίαζαν ευθέως τη συνταγµατική τάξη.

Αναρωτιέµαι: Αυτά διδάσκατε στα παιδιά; Διδάσκατε στα παι-
διά, ως καθηγητής Συνταγµατικού, ότι µπορεί η αναθεώρηση του
Συντάγµατος να προκύψει κινηµατικά µε καταλύτη την Αριστερά; 

Σε καιρούς πολιτικής οµαλότητας η αναθεωρητική διαδικασία
είναι µια διαδικασία που παίρνει χρόνο, ώστε οι προτεινόµενες
αλλαγές του Συντάγµατος να συζητηθούν σε βάθος και να προ-
κύψουν, όπου αυτό είναι δυνατόν, οι απαραίτητες συναινέσεις.

Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση άφησε την αναθεώρηση ουσιαστικά
στο ράφι. Την επαναφέρατε µόνο όταν σας εξυπηρετούσε πολι-
τικά. Θυµηθήκατε, κύριε Τσίπρα, την αναθεώρηση ακριβώς
τριάντα ένα µήνες αφότου είχατε ξεκινήσει τη σχετική συζήτηση,
µε προφανές ότι η επιλογή του χρόνου δεν ήταν τυχαία. Επιχει-
ρείτε να αλλάξετε την πολιτική ατζέντα από τα βάρη τα οποία
επιβάλατε στην κοινωνία: οικονοµικά, κοινωνικά, ηθικά, εσχάτως
και εθνικά.

Στην πραγµατικότητα ο κ. Τσίπρας επιβεβαίωσε ότι ουσιαστικά
δεν ενδιαφέρεται ούτε για το Σύνταγµα ούτε για την αλλαγή του,
γι’ αυτό και έφερε την αναθεώρηση στη Βουλή σε συνθήκες που
µάλλον θα την καταστήσουν πολιτικά αναλώσιµη και θεσµικά ατε-
λέσφορη και πιθανώς θα εξελιχθεί σε µια ακόµη χαµένη ευκαιρία. 

Οι συνεδριάσεις της κοινοβουλευτικής επιτροπής ήταν εξαι-
ρετικά λίγες για ουσιαστικό διάλογο επί σχεδόν όλων των άρ-
θρων του Συντάγµατος. Η σχετική διαδικασία στην αναθεώρηση
του 2001, αλλά και στην αναθεώρηση του 2006, ασχέτως του τε-
λικού αποτελέσµατος, είχε κρατήσει παραπάνω από πέντε µήνες.
Εδώ σε µόλις δέκα οκτώ συνεδριάσεις εξετάστηκαν περισσό-
τερα από ογδόντα άρθρα και η αναθεώρηση έρχεται τώρα προς
ψήφιση στην Ολοµέλεια σε δύο συνεδριάσεις. Με άλλα λόγια, οι
Βουλευτές σε λίγες ώρες µόνο καλούνται να συζητήσουν για την
αναθεώρηση του Συντάγµατος, για µια αναθεώρηση που θα
έπρεπε να συνιστά ευκαιρία για τη θεσµική επανεκκίνηση της
χώρας.

Τα γεγονότα, λοιπόν, µιλούν από µόνα τους. Αυτός ο βιασµός
της διαδικασίας φανερώνει το σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ να βάλει και τη
συνταγµατική Αναθεώρηση στον µύλο µιας άγονης πολιτικής αν-
τιπαράθεσης. Δεν θα πω ότι είναι ντροπή. Θα πω απλώς ότι είναι
κρίµα, όπως είναι και µια σηµαντική πολιτική οπισθοχώρηση,
γιατί το πολιτικό σύστηµα τις τελευταίες δεκαετίες είχε διαµορ-
φώσει µια παράδοση, να εκφεύγει η συνταγµατική Αναθεώρηση
των πολιτικών αντιπαραθέσεων και της κοµµατικής πόλωσης. 

Εγώ συµµετείχα -βλέπω τον κ. Λοβέρδο, που συµµετείχε και
αυτός- στην επιτροπή αναθεώρησης -ήµουν νέος εκλεγµένος
Βουλευτής τότε, πρώτη τετραετία της κυβέρνησης Καραµανλή-
κατά τα έτη 2005 - 2006. Έχω εξαιρετικά ευχάριστες αναµνήσεις
από αυτή την εµπειρία µου, διότι πράγµατι θυµάµαι ότι µπορέ-
σαµε να αφήσουµε στην άκρη τις στείρες κοµµατικές αντιπαρα-
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θέσεις -και τότε υπήρχε πολύ µεγάλη ένταση- και να συζητή-
σουµε και να ακούµε τουλάχιστον αυτά τα οποία έλεγαν οι συ-
νοµιλητές µας και να επιχειρήσουµε µε καλή διάθεση να
διαµορφώσουµε έναν κοινό τόπο, όπως το ίδιο το Σύνταγµα επι-
βάλλει.

Αυτό, λοιπόν, το κεκτηµένο –γιατί αυτό είναι πραγµατικά το κε-
κτηµένο όλων των αναθεωρητικών διαδικασιών, ασχέτως αν στη
συνέχεια κάποιοι υποχώρησαν, αν ο κ. Γιώργος Παπανδρέου εγ-
κατέλειψε την επιµονή του στην αλλαγή του άρθρου 16- όµως το
κεκτηµένο της διαδικασίας ήταν πάντα συναινετικό. Αυτό, λοιπόν,
το κεκτηµένο το πετάτε στη φωτιά του πολιτικού αµοραλισµού,
ενός αµοραλισµού που δυστυχώς βλέπει παντού αντιπάλους
τους οποίους επιχειρεί να καταστρέψει µε κάθε τρόπο.

Ούτως ή αλλιώς δεν είχατε καµµία διάθεση να σεβαστείτε, όχι
µόνο τις πολιτικές παραδόσεις, αλλά και τις θεσµικές λειτουρ-
γίες. Αρχικά προτείνατε να τεθούν οι προτάσεις σας σε δηµοψή-
φισµα, δηµοψήφισµα συµβουλευτικό µας λέγατε τότε, ενώ
ξέρετε πολύ καλά ότι το άρθρο 110 προδιαγράφει µε απόλυτη
σαφήνεια και αυστηρότητα τη συνταγµατική διαδικασία. Και
έκτοτε επιµένετε ότι πρέπει η σηµερινή Βουλή, όχι µόνο να προ-
τείνει τα προς αναθεώρηση άρθρα ούτε καν να ορίσει τη γενική
τους κατεύθυνση, αλλά αντιθέτως να καθορίσει εκ των προτέρων
και το περιεχόµενο το οποίο θα ψηφίσει η επόµενη Βουλή, που
από το Σύνταγµα όµως είναι και η µόνη αναθεωρητική Βουλή. 

Επιχειρείτε δηλαδή µε αυτά τα οποία λέει ο εισηγητής σας και
µε αυτά τα οποία περίπου είπατε και εσείς, κύριε Τσίπρα, να πα-
ραβιάσετε και το πνεύµα και το γράµµα του Συντάγµατος, σύµ-
φωνα µε το οποίο η σύνθεση της πρώτης, της προτείνουσας
Βουλής, προτείνει τα άρθρα προς τροποποίηση, ενώ η επόµενη
καθορίζει το ακριβές περιεχόµενό τους.

Κάνατε µια απαξιωτική αναφορά στον λόγο σας σε µια συνάν-
τηση που είχαµε µε κορυφαίους συνταγµατολόγους. Ήταν απα-
ξιωτική η αναφορά σας, κύριε Τσίπρα, διότι όλοι οι συνταγµα-
τολόγοι ή µάλλον σχεδόν όλοι οι συνταγµατολόγοι ενστερνίζονται
αυτήν την άποψη, ότι δηλαδή η προτείνουσα Βουλή δεν µπορεί
να δεσµεύσει την αναθεωρητική Βουλή ούτε καν ως προς την κα-
τεύθυνση, αλλά σίγουρα όχι ως προς το περιεχόµενο των αναθε-
ωρητέων διατάξεων. Και δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να σας
ξαναδιαβάσω εδώ τις τοποθετήσεις των κορυφαίων συνταγµατο-
λόγων, τοποθετήσεις τις οποίες συµµερίζονταν και κορυφαίοι συν-
ταγµατολόγοι, όπως ο καθηγητής Μάνεσης, ο καθηγητής
Τσάτσος, που δεν είναι πια εν ζωή. Διότι το Σύνταγµα είναι πάρα
πολύ ξεκάθαρο. 

Όπως σας είπα και στην εισαγωγή της οµιλίας µου, είναι ξε-
κάθαρο, για να έχει ο λαός το δικαίωµα να εκφραστεί µεταξύ των
επιλογών στις εκλογές που µεσολαβούν, να γνωρίζει δηλαδή, να
γνωρίζουν οι πολίτες πώς θέλει το νέο Σύνταγµα το κάθε κόµµα
και µε την ψήφο τους να ορίζουν οι ίδιοι τις αλλαγές που επιθυ-
µούν. Αυτό προβλέπει η συνταγµατική τάξη, αυτό προβλέπει
όµως και η δηµοκρατική συνείδηση.

Γιατί, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, αρνείστε αυτό που ρητά προβλέ-
πει το Σύνταγµα και στο οποίο συµφωνούν πρακτικά όλοι οι συν-
ταγµατολόγοι που το ερµηνεύουν; Και αυτό που τελικά επιτάσσει
είναι αυτό που τελικά επιτάσσει ο σεβασµός στη λαϊκή βούληση;
Και γιατί αρνείστε να αποφασίζουν επιτέλους οι Έλληνες για όσα
τους αφορούν; Τελικά φαίνεται ότι φοβάστε πολύ τη λαϊκή ψήφο
στις επόµενες εκλογές. Αλλά ό,τι και να κουβεντιαστεί σε αυτήν
τη Βουλή, όσες ψηφοφορίες επί παρεµπιπτόντων διαδικαστικών
θεµάτων και αν οργανωθούν, η επόµενη Βουλή είναι αυτή τελικά
η οποία θα κρίνει το ζήτηµα αυτό. Interna corporis. Tα εσωτερικά
ζητήµατα της Βουλής τα αποφασίζει µόνο η ίδια η Βουλή. 

Όλα αυτά, όµως, ως κινήσεις τακτικής επιβεβαιώνουν για άλλη
µια φορά ότι έχετε έλλειψη σεβασµού για τη λαϊκή ετυµηγορία,
µια λαϊκή ετυµηγορία την οποία επιχειρείτε µε κάθε τρόπο να χει-
ραγωγήσετε, όπως επιχειρείτε να παραβιάσετε τη συνταγµατική
τάξη, δήθεν δεσµεύοντας την επόµενη αναθεωρητική Βουλή.

Όπως σας είπα, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, υπάρχει κι άλλος δρό-
µος. Επαναλαµβάνω την πρότασή µου: Ελάτε να ψηφίσουµε από
κοινού όλα τα άρθρα τα οποία εσείς κρίνετε ως αναθεωρητέα
και θα ψηφίσουµε και εµείς τα δικά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και αν αυτό σας πέφτει λίγο βαρύ και δύσπεπτο, διότι ίσως
προεξοφλείτε το εκλογικό αποτέλεσµα, µπορώ να επανέλθω και
µε µια ελαφρά συρρικνωµένη εκδοχή της πρότασής µου. Για
εµάς δύο άρθρα, το άρθρο 16 και το άρθρο 24, είναι άρθρα κο-
ρυφαίας πολιτικής σηµασίας.

Διαλέξτε λοιπόν, κύριε Τσίπρα, δύο άρθρα από αυτά τα οποία
εµείς δεν θέλουµε να αναθεωρηθούν, αυτά τα οποία θεωρείτε
εσείς ότι είναι τα πιο σηµαντικά και εγώ δεσµεύοµαι ότι θα τα
ψηφίσουµε και θα τα κρίνουµε αναθεωρητέα, αν και εσείς συµ-
φωνήσετε εδώ και τώρα στην αναθεώρηση του άρθρου 16 και
του άρθρου 24. Όποια θέλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκκλησία, δηµοψήφισµα, όποια άρθρα θέλετε. Αν έχετε τέτοια

πίστη στη διαφαινόµενη εκλογική σας επικράτηση κατά τη δική
σας ερµηνεία, φαντάζοµαι ότι δεν έχετε τίποτα να φοβηθείτε από
την πρότασή µας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Παίζετε το Σύνταγµα στα
ζάρια.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν είναι στα ζάρια, κύριε συνάδελφε. Δεν είναι στα ζάρια,
γιατί ξέρετε η λαϊκή εντολή δεν είναι ζάρια, όταν παρεµβαίνει ο
λαός, δεν παίζουµε ζάρια, εκλογές κάνουµε. Αν έχετε µπλέξει τις
εκλογές µε χαρτοπαιξία, αυτό είναι δικό σας πρόβληµα, δεν είναι
δικό µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πάµε να δούµε λίγο την ουσία

των προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ, έστω και αν αυτές αφορούν µια πε-
ριορισµένη αναθεώρηση. 

Τι προτείνετε, κύριε Τσίπρα, στους πέντε άξονες τους οποίους
µας παρουσιάσατε; Πρώτον, για να δούµε και πού συµφωνούµε,
κάποιες αυτονόητες και ώριµες αλλαγές, όπως αυτή περί ευθύ-
νης Βουλευτών και Υπουργών. Δεν χρειάζεται να σας θυµίσω ότι
το 2006 ως Βουλευτής -µε κάποιους τολµηρούς, η αλήθεια είναι,
συναδέλφους- είχα προτείνει τότε την αναθεώρηση του άρθρου
86. Βέβαια τότε και από τον Συνασπισµό δεν βρήκα καµµία στή-
ριξη, αλλά αυτό το προσπερνώ. Πάντως είναι βέβαιον ότι το ζή-
τηµα αυτό είχε τεθεί από το παρελθόν. Είναι, επίσης, βέβαιο ότι
οι συνθήκες έχουν ωριµάσει και ότι πρέπει να αναθεωρηθεί και
το άρθρο 86, όσον αφορά την αποσβεστική προθεσµία και το ει-
δικό καθεστώς προστασίας που απολαµβάνουν οι Υπουργοί,
αλλά και το άρθρο περί ασυλίας βουλευτών, πίσω από το οποίο
κρύβονται τώρα παλιοί σας συναγωνιστές και συνέταιροι στην
εξουσία. Ο κ. Καµµένος κρύβεται πίσω από το άρθρο της ασυ-
λίας τώρα για να µην πάει στο δικαστήριο να δικαστεί όπως οι
κοινοί θνητοί. Για να αναδεικνύουµε λίγο και την υποκρισία στη
στάση σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αυτά τουλάχιστον όµως συµφωνούµε. Είναι τουλάχιστον το

ελάχιστο στο οποίο µπορούµε φαίνεται να συµφωνήσουµε. Προ-
τείνετε επίσης κάποιες διατάξεις – ευχολόγια χωρίς καµµία ου-
σιαστική αξία, που κατατίθενται προφανώς µόνο για λόγους
εντυπώσεων. Δεν τολµήσατε καν να τις αναφέρετε σήµερα στην
οµιλία σας. Να σας θυµίσω, όµως, ότι εσείς µιλάτε για µη ιδιωτι-
κοποίηση της ενέργειας, όταν εσείς είστε οι ίδιοι που έχετε απα-
ξιώσει τη ΔΕΗ και πουλάτε τις µονάδες της. Πόση υποκρισία,
κύριε Τσίπρα! Πόση υποκρισία πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άλλες διατάξεις κρίνουµε ότι είναι αχρείαστες, όπως τα ζητή-

µατα σχέσεων Κράτους – Εκκλησίας. 
Θα σας θυµίσω, κύριε Τσίπρα, ότι αυτό το οποίο εσείς αποκα-

λείτε «θρησκευτική ουδετερότητα» ουσιαστικά κατοχυρώνεται
ήδη στο άρθρο 13, το οποίο µε απόλυτη σαφήνεια κατοχυρώνει
χωρίς καµµία αµφισβήτηση τη θρησκευτική ελευθερία όλων των
Ελλήνων πολιτών, όσων διαµένουν στην Ελλάδα. Τέτοιο ζήτηµα,
λοιπόν, δεν υφίσταται. Τα ζητήµατα που αφορούν τις σχέσεις
Κράτους και Εκκλησίας µπορούν να ρυθµιστούν µε κοινό νόµο
και προφανώς όχι µε πρωτοβουλίες όπως αυτές που αναλαµβά-
νετε, ώστε στην ουσία να βγάλετε από την επίσηµη µισθοδοσία
του κράτους δέκα χιλιάδες κληρικούς για να κάνετε δέκα χιλιά-
δες διορισµούς, γιατί αυτός είναι ο πραγµατικός σκοπός της
ρύθµισης την οποία φέρνετε.
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Προτείνετε, όµως, και κάποιες διατάξεις, οι οποίες είναι ευ-
θέως διαλυτικές, όπως η συνταγµατική κατοχύρωση της απλής
αναλογικής, και οι οποίες θα οδηγήσουν τη χώρα σε ακυβερνη-
σία και σε χάος. 

Άλλες διατάξεις, που φαινοµενικά ακούγονται ωραίες, υπονο-
µεύουν όµως τους θεσµούς της αντιπροσωπευτικής µας δηµο-
κρατίας, όπως η πρότασή σας για τη διεύρυνση του θεσµού των
δηµοψηφισµάτων. Αλήθεια; Και ποιοι το προτείνουν αυτό; Εσείς
που ευτελίσατε, εξευτελίσατε τον θεσµό των δηµοψηφισµάτων,
όταν κάνετε την περιβόητη «κωλοτούµπα» του 2015. Άλλα ζητή-
σατε από τους Έλληνες να ψηφίσουν, «όχι» ψήφισαν, «ναι» τους
δώσατε µία εβδοµάδα µετά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ανέντιµη όµως είναι και η πρότασή σας για την αναθεώρηση

του τρόπου εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 
Τι µας είπατε, κύριε Τσίπρα; Δεν ξέρω αν το είπατε εν τη ρύµη

του λόγου σας ή αν αντιληφθήκατε τον βαθύ κυνισµό των όσων
είπατε αναφερόµενος σε αυτά τα οποία κάνατε το 2015. Τι µας
είπατε; «Μα, το Σύνταγµα µάς έδινε τη δυνατότητα να ρίξουµε
την κυβέρνηση, αλλά τώρα ως υπεύθυνος πολιτικός ηγέτης έρ-
χοµαι να αλλάξω το Σύνταγµα για να µη δώσω στο µέλλον τη δυ-
νατότητα σε κάποιον άλλον να κάνει το ίδιο που εγώ έκανα πριν
από κάποια χρόνια».

Κύριε Τσίπρα, είσαι αθεράπευτα κυνικός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και είστε ο τελευταίος που µπορεί να µιλά για την αλλαγή του
τρόπου εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας και για την
αποσύνδεσή του από τη διαδικασία των πρόωρων εκλογών, όταν
εσείς χρησιµοποιήσατε ακριβώς αυτή την πρόβλεψη του Συντάγ-
µατος για να ρίξει την προηγούµενη κυβέρνηση.

Αυτό το οποίο θέλετε να κάνετε είναι τελικά να καταλήξετε σε
ένα πρόχειρο Σύνταγµα στα µέτρα σας, εµποδίζοντας κάθε µε-
ταρρυθµιστική αλλαγή για πολλά χρόνια. Ο κ. Κατρούγκαλος
εξάλλου σε µια δηµόσια τοποθέτησή του το είχε οµολογήσει. Ο
βασικός στόχος είχατε πει, κύριε Κατρούγκαλε, είναι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ποτέ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Βεβαίως και το είχατε πει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ποτέ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Όπως και αυτά που δεν είχατε πει στους δηµοσιογρά-
φους! Εντάξει. Τα έχουµε στα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό που είχατε πει είναι ότι ο βασικός σας σκοπός είναι να

αποτρέψετε, να «κάψετε» δηλαδή τη δυνατότητα η Νέα Δηµο-
κρατία να αλλάξει το άρθρο 16 για την ανώτατη παιδεία. Αυτός
είναι ο πραγµατικός σας σκοπός. Θέλετε να πάτε σε µια µικρή
αναθεώρηση, ώστε να παραπέµψετε στο απώτατο µέλλον ση-
µαντικές συνταγµατικές αλλαγές που αφορούν καίρια ζητήµατα,
όπως την αλλαγή του άρθρου 16.

Μου κάνει πολλή εντύπωση, όµως, εσείς που είστε φιλελεύθε-
ροι µεταρρυθµιστές, προοδευτικοί, γιατί στην πρότασή σας για
την αναθεώρηση αρνείστε οποιαδήποτε αλλαγή σε κεφάλαια
που αφορούν τη δηµόσια διοίκηση, την παιδεία, την ανάπτυξη,
τη δικαιοσύνη, τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, το περιβάλλον.
Όλοι αυτοί είναι τοµείς στους οποίους χρειαζόµαστε τολµηρές
µεταρρυθµίσεις. Μένουν, όµως, απ’ έξω από τον στενό πυρήνα
των προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς εισηγούµαστε µια σειρά από τολµηρές συνταγµατικές
αλλαγές που απαντούν στις απαιτήσεις των καιρών. Και βέβαια,
δεν είναι τυχαίο ότι προς το παρόν -ίσως αν ο κ. Τσίπρας απο-
δεχθεί την πρότασή µου, να έχουµε κάποιες ευχάριστες εκπλή-
ξεις- έχετε αποδεχθεί δύο άρθρα µόνο από αυτά τα οποία εµείς
έχουµε προτείνει προς αναθεώρηση, ένα εκ των οποίων, µάλι-
στα, αφορά τα δικαιώµατα των κοινοβουλευτικών µειοψηφιών.
Προφανώς, φροντίζετε από σήµερα για αυτά τα οποία σας περι-
µένουν αύριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Εσείς το προτείνατε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Εµείς το προτείναµε, ε;

Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι σαφή. Εµείς καταθέτουµε µια τολ-
µηρή δέσµη µεταρρυθµίσεων, που κινείται σε τρεις άξονες. Ο
πρώτος σκοπός είναι η διασφάλιση της πολιτικής οµαλότητας
και της ισορροπίας των θεσµών, που εξασφαλίζουν την εύρυθµη
λειτουργία του κράτους και της δηµοκρατίας.

Αν κάτι χρειάζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η
χώρα µας, είναι µια λειτουργική δηµοκρατία, που θα εγγυάται
την πολιτική σταθερότητα, αλλά θα εξασφαλίζει και τη διάκριση
των εξουσιών και κυρίως τον έλεγχο της εκτελεστικής εξουσίας,
µε ένα κράτος αµερόληπτο και αποτελεσµατικό.

Δεύτερον, η πρότασή µας προωθεί την οικονοµική σταθερό-
τητα και την αναπτυξιακή προοπτική της χώρας. Δεν είναι δυνα-
τόν τα κεφάλαια αυτά να µείνουν έξω από τη συζήτηση, όταν
βγαίνουµε από µια πολυετή κρίση, η οποία είναι πρωτίστως οι-
κονοµική. Θέλουµε, λοιπόν, συνταγµατικές διατάξεις που θα δι-
ευκολύνουν στο να δηµιουργήσουµε ένα ορθολογικό οικονοµικό
περιβάλλον για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.

Τρίτον, προωθούµε προτάσεις που προωθούν την αλληλεγγύη
στη βάση της κοινωνίας και την αξιοκρατία -επαναλαµβάνω, την
αξιοκρατία- σε όλες τις βαθµίδες του κράτους, ώστε όλοι οι Έλ-
ληνες να έχουν ίσες ευκαιρίες προόδου και να απελευθερωθεί
το σπουδαίο ανθρώπινο δυναµικό της χώρας.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, προτείνουµε διατάξεις που
εξασφαλίζουν τη συνέχεια και την αποτελεσµατικότητα του κρά-
τους. Εµείς πάµε ένα βήµα παραπέρα από εσάς. Θέλουµε να κα-
θιερώσουµε σταθερό εκλογικό κύκλο και να περιορίσουµε ακόµα
περισσότερο από τις δικές σας προτάσεις τους λόγους πρόωρης
διάλυσης της Βουλής. Και ναι, αποσυνδέουµε την εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας από την πρόωρη διάλυση της Βου-
λής, κάτι που έχει ιδιαίτερα µεγάλη σηµασία τώρα, διότι πρέπει
να διασφαλιστεί επιτέλους η πολιτική σταθερότητα στη χώρα.

Επειδή σας άκουσα να σχολιάζετε την πρότασή µας και τη
στάση µας απέναντι σε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα, επιτρέψτε
µου να γίνω λίγο πιο αναλυτικός.

Κύριε Τσίπρα, συµφωνούµε και εσείς και εγώ στην κατεύθυνση
του άρθρου 32. Τι εννοώ ότι συµφωνούµε στην κατεύθυνση; Συµ-
φωνούµε ότι πρέπει να βρούµε έναν τρόπο η Βουλή να µη δια-
λύεται σε περίπτωση που δεν καταφέρει να εκλέξει Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας. Αυτή είναι η κατεύθυνση και σε αυτό συµφωνούµε.
Αυτό είναι το µείζον ζήτηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διαφωνούµε στον τρόπο εκλογής του Προέδρου της Δηµο-

κρατίας. Πράγµατι, µετά από έντονη εσωτερική διαβούλευση την
οποία είχαµε, στην οποία ακούστηκαν πολλές διαφορετικές προ-
τάσεις, καταλήξαµε τελικά στην πρόταση ότι, σε περίπτωση που
η Βουλή δεν καταφέρει να εκλέξει Προέδρο της Δηµοκρατίας µε
αυξηµένη πλειοψηφία, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας πρέπει να
εκλέγεται µε απλή πλειοψηφία εκατόν πενήντα ενός Βουλευτών,
κάτι το οποίο σας θυµίζω ότι έχει ξαναγίνει στην πρόσφατη κοι-
νοβουλευτική ιστορία. Δεν είναι κάτι καινούργιο.

Ο λόγος για τον οποίο καταλήγουµε σε αυτή την πρόταση έχει
να κάνει πρωτίστως µε το γεγονός ότι δεν γίνεται να έχουµε δύο
διαφορετικούς τρόπους εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας. Δεν γίνεται, από τη µια, να επιζητούµε τη συναίνεση και να
εκλέγουµε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε διακόσιους Βουλευτές
και από τη άλλη, όταν αυτή δεν επιτυγχάνεται, να προσφεύγουµε
στον λαό και ένας Πρόεδρος ο οποίος δεν µπόρεσε να εξασφα-
λίσει τη συναίνεση στη Βουλή, να εκλέγεται µε αυξηµένη λαϊκή
νοµιµοποίηση, αναβαπτισµένος από τη λαϊκή κάλπη. Θα έχουµε
δύο διαφορετικά είδη Προέδρων και αυτό είναι πρόβληµα για
ένα πολίτευµα το οποίο είναι Προεδρευοµένη Δηµοκρατία και
στο οποίο ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας έχει συγκεκριµένες και
καθορισµένες αρµοδιότητες.

Άρα, όπως βλέπετε, κύριε Τσίπρα, εµείς δεν µπαίνουµε στη
συζήτηση για το ποιος πρέπει ή δεν πρέπει να είναι ο επόµενος
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Πρέπει να είστε πολύ απελπισµένος
για να πιάνετε στο στόµα σας τον σηµερινό Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας και να τον εµπλέκετε στα δικά σας κοµµατικά παιχνίδια.
Διότι αυτό κάνετε αυτή τη στιγµή.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προτείνουµε την αναβάθµιση της Βουλής µε κανόνες καλής

νοµοθέτησης και µε ενίσχυση του ρόλου της µειοψηφίας, ενώ
αποκτά και συνταγµατική κατοχύρωση µε την πρότασή µας η κα-
ταπολέµηση της κακονοµίας και της πολυνοµίας.

Προτείνουµε -και µου κάνει εντύπωση που δεν βρήκατε µια
κουβέντα να πείτε γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, ίσως το αναφέρετε στη
δευτερολογία ή µιλήσει γι’ αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης- τη θω-
ράκιση της δικαιοσύνης και η επιλογή των ανώτατων δικαστών
να περιέρχεται από την κυβέρνηση στη Βουλή. Δεν θεωρείτε ότι
αυτό είναι µια τολµηρή µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία; Τοποθε-
τηθείτε, λοιπόν, επ’ αυτού εσείς που κόπτεσθε για την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προτείνουµε µια σύγχρονη δηµόσια διοίκηση, µε αξιοκρατία

και αξιολόγηση, ανταποδοτικότητα, αποτελεσµατικότητα και µε
το ΑΣΕΠ σε κεντρικό ρόλο για όλα τα επίπεδα. Προτείνουµε την
αληθινή ενδυνάµωση των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης:
Περισσότερες αρµοδιότητες, αυξηµένοι πόροι, αυξηµένη λογο-
δοσία των αιρετών.

Προτείνουµε, επίσης, την ενίσχυση του κράτους πρόνοιας µε
συνταγµατική κατοχύρωση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος, που επαναλαµβάνω ότι είναι πολιτική που ξεκίνησε η Νέα
Δηµοκρατία επί υπουργίας Γιάννη Βρούτση, την οποία πολεµή-
σατε και στη συνέχεια υιοθετήσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προτείνουµε ένα σταθερό αναπτυξιακό και οικονοµικό περι-

βάλλον και εισάγουµε κανόνες που αποτρέπουν τον δηµοσιονο-
µικό εκτροχιασµό, όπως µας συνιστά να κάνουµε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Σε µια εποχή που η χώρα έχει ακόµα τεράστια δυσκο-
λία να δανειστεί από τις αγορές, έχει έλλειµµα αξιοπιστίας, όλοι
µπορεί να µας περιµένουν στη γωνία και να επιφυλάσσονται, εάν
η χώρα µπορεί να γυρίσει στις παλιές κακές συνήθειες, δεν θε-
ωρείτε ότι µια τέτοια συνταγµατική κατοχύρωση θα διευκολύνει
την προσπάθεια της χώρας να µπορεί να δανείζεται από τις αγο-
ρές και επίσης θα βάλει και ένα σαφές συνταγµατικό πλαίσιο στη
δικαιοσύνη, ώστε η δικαιοσύνη, όταν παίρνει αποφάσεις που
αφορούν δηµοσιονοµικά ζητήµατα, να µην το κάνει αυθαίρετα,
αλλά µέσα σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο; Δεν θεωρείτε ότι κάτι
τέτοιο θα ήταν πραγµατικά χρήσιµο; Δεν σας άκουσα να λέτε τί-
ποτα γι’ αυτό.

Οι προτάσεις µας τονώνουν τον υγιή ανταγωνισµό, ενισχύουν
τις στρατηγικές επενδύσεις και µε την πρότασή µας φόροι και
άλλα βάρη επιβάλλονται µόνο για το µέλλον και όχι αναδροµικά.

Προτείνουµε, τέλος -και µου κάνει εντύπωση πώς και γι’ αυτό
δεν είχατε µια κουβέντα να πείτε- την ουσιαστική προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος. Πρέπει να κατοχυρώσουµε συνταγµα-
τικά την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Είναι η µεγαλύ-
τερη µακροπρόθεσµη απειλή για τη χώρα µας. Εσείς που είστε
κόµµα της οικολογίας, των οικολογικών κινηµάτων, µια λέξη για
το άρθρο 24 δεν βρήκατε να πείτε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, ναι, λύνουµε και την εκκρεµότητα µε τον ορισµό του δά-

σους. Είναι µια εκκρεµότητα που ταλαιπωρεί εκατοντάδες χιλιά-
δες συµπολίτες µας. Πρέπει να τη λύσουµε και πρέπει να τη
λύσουµε συνταγµατικά, ορίζοντας το 1975 ως σηµείο αφετηρίας
για τον ορισµό του δάσους και να χρησιµοποιήσουµε αυτές τις
αεροφωτογραφίες, για να µπορέσουµε επιτέλους να λύσουµε
αυτήν την εκκρεµότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και, ναι, προτείνουµε παρεµβάσεις που έχουν να κάνουν
µε τη δηµόσια παιδεία, πλήρη αυτονοµία των ανώτατων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων µε κρατική ενίσχυση, αλλά ναι και δυνατό-
τητα ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων, υπό την αυστηρή
εποπτεία µιας ανεξάρτητης αρχής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχουµε µιλήσει τόσο γι’ αυτό το θέµα, κύριε Τσίπρα, αλλά δεν

βρήκατε µία κουβέντα να πείτε για το άρθρο 16. Δεν βρήκατε µία

κουβέντα να αιτιολογήσετε την αδράνεια σας. Δεν βρήκατε µία
κουβέντα να εξηγήσετε γιατί είναι προοδευτικό η Ελλάδα να είναι
ουσιαστικά η µόνη χώρα στον κόσµο -δεν συµπεριλαµβάνεται
καν η Βόρειος Κορέα σε αυτόν τον κατάλογο, η Βόρειος Κορέα
έχει ιδιωτικό πανεπιστήµιο- γιατί η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
στον κόσµο που δεν επιτρέπει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν βρήκατε µία κουβέντα να πείτε στους δεκάδες χιλιάδες

φοιτητές µας, οι οποίοι επιλέγουν να σπουδάσουν σε ιδιωτικά
πανεπιστήµια στο εξωτερικό, όταν θα µπορούσαν να το κάνουν
στην Ελλάδα. Δεν βρήκατε µία κουβέντα να πείτε στους χιλιάδες
ερευνητές καθηγητές, οι οποίοι εργάζονται σε ιδιωτικά πανεπι-
στήµια του εξωτερικού και θα µπορούσαν να έρχονται να εργά-
ζονται στην Ελλάδα. Δεν βρήκατε µία κουβέντα να πείτε για το
γεγονός ότι αυτό το πέτυχε η Κύπρος, χωρίς –τονίζω- να υπο-
βαθµίσει την ποιότητα της δηµόσιας παιδείας, διότι για εµάς η
δηµόσια παιδεία είναι αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα.

Επίσης, όµως, αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα είναι και η δυ-
νατότητά µας να µετατρέψουµε την Ελλάδα σε ένα εκπαιδευτικό
κέντρο για όλη τη νοτιοανατολική Μεσόγειο. Και επίσης αδια-
πραγµάτευτη προτεραιότητα µας είναι το δικαίωµα της ελεύθε-
ρης επιλογής, είναι βαθιά ταυτισµένο µε την ιδεολογία αυτής της
παράταξης. Αν έχουµε, κύριε Τσίπρα, ελεύθερη επιλογή στο νη-
πιαγωγείο και στο σχολείο, γιατί να µην έχουµε ελεύθερη επι-
λογή και στο πανεπιστήµιο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επανέρχοµαι, λοιπόν, σε αυτό που σας είπα πριν. Νοµίζω ότι

στο όνοµα οποιασδήποτε πολιτικής διαφωνίας κανείς δεν µπορεί
να κλείσει στους νέους ανθρώπους δύο παράθυρα για το αύριο:
την παιδεία µε την οποία θα χτίσουν µία καλύτερη ζωή και το πε-
ριβάλλον µέσα στο οποίο θα πρέπει να ζήσουν µε υγεία. 

Γι’ αυτό και σας ζητώ και σήµερα –και αν όχι από σας, το ζητώ
από τους Βουλευτές σας- ελάτε να ψηφίσουµε, τουλάχιστον, την
αναθεώρηση του άρθρου 16 και του άρθρου 24. Και αν δεν θέ-
λετε να το κάνουµε µε αυξηµένη πλειοψηφία, ας το κάνουµε του-
λάχιστον µε εκατόν πενήντα ένα Βουλευτές. Μην στερήσετε από
την επόµενη Βουλή τη δυνατότητα να αποφασίσει για την ανα-
θεώρηση αυτών των άρθρων και να πάµε δέκα χρόνια πίσω! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχετε βαριά ευθύνη εάν το κάνετε. Έστω µε εκατόν πενήντα

ένα Βουλευτές! Και ας έρθει η επόµενη Βουλή µε αυξηµένη πλει-
οψηφία να διεκδικήσει τη διατύπωση των άρθρων. 

Θα περιµένω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον στις τοποθετήσεις
σας, είτε σήµερα είτε στη δεύτερη συζήτηση, που θα γίνει σε ένα
µήνα από τώρα. Έχετε και έναν µήνα να το σκεφθείτε.

(Θόρυβος)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε την εξής παρα-
τήρηση: Η αυριανή ψήφος δεν είναι µόνο κρίσιµη γιατί αφορά
τον κορυφαίο νόµο της χώρας, αποκτά πρόσθετη σηµασία διότι
κατατίθεται εκατό µέρες περίπου πριν ακουστεί η φωνή του ελ-
ληνικού λαού, γιατί στις 26 Μαΐου θα έχουµε εκλογές σίγουρα
και οι πολίτες θα κρίνουν και τη στάση του καθενός µας σήµερα.
Θα δουν ποιος είναι µε µια προοδευτική συνταγµατική αντίληψη
του κράτους δικαίου και ποιος τελικά συµβαδίζει µε τη στασιµό-
τητα, που νοµοτελειακά οδηγεί τη χώρα σε συνθήκες θεσµικής
παράλυσης. Στη ζυγαριά, βέβαια, οι πολίτες θα βάλουν και όλα
όσα έζησαν την τελευταία τετραετία: τα µνηµόνια, τους φόρους,
τις περικοπές στις συντάξεις, τις κατασχέσεις και µία νέα εθνική
πληγή, που αναγνωρίζει µακεδονική ταυτότητα, γλώσσα και
εθνότητα στους γείτονές µας.

Μπορεί η Κυβέρνηση να κλείνει τα µάτια στα σηµεία των και-
ρών, να αγνοεί όσους συστήνουν µετριοπάθεια και προστασία
των θεσµών, έστω και στο τέλος της θητείας τους. Μπορεί να
πολλαπλασιάζονται οι ενδείξεις ότι σε αυτή την προεκλογική πε-
ρίοδο θα χρησιµοποιήσετε κάθε αθέµιτο µέσο. Εξάλλου, οι εφη-
µερίδες που πρόσκεινται στην παράταξή σας, ήδη προεξοφλούν
αυτά, τα οποία σχεδιάζετε. 

Ωστόσο, στις δηµοκρατίες δεν υπάρχουν αδιέξοδα. Οι εκλο-
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γές δεν φέρνουν µόνο λύση και κάθαρση, αποκαθιστούν και τη
θεσµική τάξη. Οµαλή πολιτική ζωή δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς
ένα σύγχρονο και δηµοκρατικό Καταστατικό Χάρτη και ευηµερία
δεν εξασφαλίζεται τελικά χωρίς συνταγµατικούς κανόνες που
την ενθαρρύνουν. 

Διότι, ναι, η ποιότητα των θεσµών µιας χώρας είναι τελικά άρ-
ρηκτα συνδεδεµένη µε το επίπεδο του πλούτου της και της οι-
κονοµικής της ευηµερίας. Ποιος επενδυτής θα εµπιστευθεί µια
γραφειοκρατική διοίκηση, ένα κράτος χωρίς σταθερό φορολο-
γικό πλαίσιο, χωρίς ανεξάρτητη και γρήγορη δικαιοσύνη; Ποιος
πολίτης θα προοδεύσει εάν η πολιτεία δεν του παρέχει ευκαιρίες,
ασφάλεια και προστασία των δικαιωµάτων του; Και ποια δηµο-
κρατία θα αναπτυχθεί τελικά, χωρίς απόλυτη διάκριση των εξου-
σιών, προστασία κάθε µειοψηφίας, αντικειµενική ενηµέρωση και
δικαίωµα σε ποιοτική δηµόσια παιδεία για όλους;

Η αλήθεια είναι ότι καλή δηµοκρατία είναι η λειτουργική δη-
µοκρατία, η οποία προϋποθέτει και ένα λειτουργικό Σύνταγµα.
Γι’ αυτό θα ψηφίσουµε εµείς αύριο, αλλά γι’ αυτό θα ψηφίσουν
σύντοµα και οι Έλληνες πολίτες, στην πρώτη ευκαιρία που θα
έχουν να ακουστεί η δικιά τους φωνή. Και όλοι γνωρίζουν ότι σε
κάθε κάλπη της 26ης Μαΐου θα αναµετρηθούν τελικά η αλήθεια
µε το ψέµα, η ανάπτυξη µε την καθυστέρηση, η εθνική υπερηφά-
νεια µε την εθνική ανευθυνότητα, αλλά και η θεσµική συνέπεια
µε τη µικροκοµµατική ευτέλεια.

Και το ξαναλέω: Από κάθε κάλπη εκείνης της Κυριακής, από
άκρη σε άκρη της χώρας, θα ακουστεί το µήνυµα της µεγάλης
πλειοψηφίας των Ελλήνων, που θέλουν επιτέλους η πατρίδα
τους να προχωρήσει µπροστά. Γιατί οι Έλληνες µπορούµε και
αξίζουµε καλύτερα! Θα το πετύχουµε, για µία καλύτερη ζωή, µε
ένα καλύτερο Σύνταγµα, για όλες τις Ελληνίδες και για όλους
τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
των Ελλήνων, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Ιωαννίνων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πριν δώσω τον λόγο στον
κύριο Πρωθυπουργό, να σας ενηµερώσω -αν δεν κάνω µεγάλο
λάθος- ότι στη δεύτερη συνεδρίαση που θα κάνουµε µετά από
έναν µήνα δεν τίθενται οι προτάσεις, οι οποίες δεν θα εγκριθούν
αύριο. Να το γνωρίζουµε αυτό. Δεν είναι ίδιας τάξεις οι δύο συ-
νεδριάσεις, κατά τον Κανονισµό. Εάν κάνω λάθος, θα παρακα-
λούσα µέχρι τέλους να το δούµε, για να ξέρουµε όλοι ακριβώς
τι θα γίνει.

Κύριε Πρωθυπουργέ, παρακαλώ θέλετε µία παρέµβαση.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρηγορήσω, όπως
δεν µακρηγόρησα και κατά την πρωτοµιλία µου οµιλία µου, δεν
χρειάστηκα 56’ εγώ. Διότι, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης, δεν είναι
το ατού µου τα συνταγµατικά πράγµατα. Είναι θέµατα, τα οποία
τα χειρίζεται καλά αυτός που ξέρει τη διαφορά ανάµεσα στην
διάκριση των εξουσιών και το κοινωνικό συµβόλαιο, ανάµεσα
στον Μοντεσκιέ και τον Ρουσσώ. Εγώ ας µιλήσω πιο πολιτικά και
όχι µε βάση τις συνταγµατικές γνώσεις, που άλλοι διαθέτουν.  

Κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναθεωρη-
τική διαδικασία είναι µια κορυφαία πολιτική διαδικασία. Έχουν
γίνει αναθεωρήσεις αρκετές φορές. Το 1986, το 2001, το 2008,
αν δεν κάνω λάθος. Ποτέ δεν ακούστηκε αυτή η καινοφανής και
πρωτοφανής πρόταση που καταθέσατε. Δηλαδή, ποια; Καµµία

διάταξη δεν είναι ουδέτερη. Υπάρχει ιδεολογικό πρόσηµα πάνω
στις απόψεις µας. Πάνω στις υπαρκτές διαφωνίες των πολιτικών
δυνάµεων για διατάξεις του Συντάγµατος ο ένας να ψηφίσει τις
απόψεις του άλλου, δηλαδή αυτά στα οποία διαφωνεί, προκει-
µένου να µετατραπεί η επόµενη εκλογική διαδικασία σε συνταγ-
µατικό δηµοψήφισµα. Γιατί αυτό προτείνετε, την ίδια στιγµή
µάλιστα που δεν τολµάτε να µιλήσετε καθαρά για δηµοψήφισµα.
Θα µπορούσατε να πείτε «ελάτε να κάνουµε δηµοψήφισµα». Μια
πρωτοφανής και καινοφανής πρόταση που έρχεται σε ευθεία
σύγκρουση µε το γράµµα και τη λογική του ίδιου του νοµοθέτη,
ο οποίος προτείνει τη συγκεκριµένη διαδικασία. 

Μάλιστα, απευθύνετε µοµφή στον Γιώργο Κατρούγκαλο, ο
οποίος πριν µπει στην πολιτική, από τη θέση του καθηγητή, είχε
διατυπώσει µια άποψη για την ανάγκη µιας συντακτικής διαδικα-
σίας. Δηλαδή, ουσιαστικά, αυτό που µέµφεστε, αυτό προτείνετε.
Μια συντακτική διαδικασία προτείνετε. Και το προτείνετε αυτό
τη στιγµή που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι οι διαφορές των
κοµµάτων ανάµεσα σε κρίσιµα ζητήµατα δεν είναι τωρινές δια-
φορές. 

Αναφερθήκατε µε εξαιρετικά θετικά σχόλια στην προηγούµενη
αναθεωρητική διαδικασία, στην οποία από κοινού Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ τότε ξεκινούσατε τη διαδικα-
σία της αναθεώρησης. Γιατί δεν τα καταφέρατε λοιπόν, τότε,
αφού πάντοτε κι εσείς ως νέος Βουλευτής, όπως µας είπατε,
ήσασταν υπέρ της αναθεώρησης του άρθρου 86; Γιατί δεν συµ-
φωνήσατε τότε ή δεν προτείνατε τότε αυτό το οποίο προτείνετε
σήµερα; Να ανοίξουν, δηλαδή, όλα και η επόµενη εκλογική ανα-
µέτρηση να είναι ρουλέτα. Γιατί δεν το προτείνατε τότε; 

Ως προς το περιβόητο άρθρο 16 εσείς πάντα είχατε αυτή την
άποψη. Εγώ δεν σας εγκαλώ ως προς αυτό. Αλλά γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι αυτό που ονοµάζετε διαχρονικά προοδευ-
τική παράταξη στον τόπο έχει µια άλλη άποψη. Και το ΠΑΣΟΚ
τότε είχε µια άλλη άποψη γι’ αυτό το θέµα. Όχι ο Γιώργος Πα-
πανδρέου, αλλά η βάση του κινήµατος τότε. Γιατί, λοιπόν, δεν το
καταφέρατε εσείς τότε αυτό; 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, εγώ θα επιµείνω στο πνεύµα και το
γράµµα του νοµοθέτη. Το Σύνταγµά µας µοιράζει την αναθεω-
ρητική εξουσία και στις δυο Βουλές. Απαιτεί, δηλαδή, όχι απλώς
διακοµµατική, αλλά και διαχρονική συναίνεση για την αναθεώ-
ρησή του. 

Είναι, λοιπόν, παράδοξο η πρώτη Βουλή να λέει άλφα και η
δεύτερη να λέει βήτα. Και είναι εντελώς παράδοξο σε ένα πνεύµα
και ένα γράµµα νοµοθέτη που ζητά διαχρονική συναίνεση εσείς
αντί για συναίνεση να προτείνετε τζόγο «βάλ’ τα όλα µέσα και
όποιος νικήσει, πάρ’ τα όλα». Αυτή δεν είναι σοβαρή πρόταση
αναθεωρητικής διαδικασίας. Είναι καινοφανής, είναι πρωτάκου-
στη. 

Δεν θα απαντήσω σε όλα, βεβαίως. Επιτρέψτε µου να σας πω
ότι είναι πολύ ελιτίστικη η άποψη που διατυπώσατε, προκειµένου
να αποδοµήσετε µια ουσιαστική διαδικασία διαλόγου που κάναµε
για το Σύνταγµα και µια επιτροπή, στην οποία συµµετείχαν εξαι-
ρετικά διακεκριµένοι επιστήµονες. Απαξιώσατε λέγοντας ότι
αυτοί δεν ήταν ειδικοί του Συντάγµατος. 

Εγώ αυτό που γνωρίζω είναι ότι το Σύνταγµα γεννήθηκε από
τον λαό και όχι από τους ειδικούς. Το 1844 στην πλατεία Συντάγ-
µατος –και γι’ αυτό τη λέµε έτσι- ο λαός φώναζε «Σύνταγµα, Σύν-
ταγµα» και θεωρώ ότι οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό και άρα
η διαδικασία της αναθεώρησης δεν είναι αποκλειστικό προνόµιο
και δικαίωµα των ειδικών. Η Ελλάδα απέκτησε Σύνταγµα κινηµα-
τικά το 1843 απέναντι στην οθωµανική κυριαρχία, στη µοναρχική
απολυταρχία. Ας µην υποτιµούµε, λοιπόν, ούτε να ευτελίζουµε
τη συντακτική εξουσία που άσκησε τότε ο ελληνικός λαός. 

Σήµερα, όµως, δεν είµαστε σε µια τέτοια περίοδο. Σήµερα
έχουµε ένα Σύνταγµα που προβλέπει τη διαδικασία και αυτή τη
διαδικασία έτσι όπως προβλέπεται από τον νοµοθέτη έρχεστε µε
προτάσεις ρουλέτα, τζόγου να τη διασύρετε. Δεν το περίµενα
αυτό από τη συντηρητική παράταξη. Ενδεχοµένως, θα µπορούσε
κάποιος άλλο να το προτείνει.

Μας είπατε ότι η διαδικασία αυτή ήταν µια διαδικασία υποτι-
µηµένη εξ αρχής. Θα σας θυµίσω ότι το 1985 διήρκεσε δυο εβδο-
µάδες η διαδικασία στην επιτροπή. Αλλά, εν τοιαύτη περιπτώσει,
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δεν θα αναφερθώ σε αυτό. Θεωρώ ότι ο χρόνος ήταν επαρκής
αλλά η Νέα Δηµοκρατία µέσα στην επιτροπή δεν συµµετείχε µε
ουσιαστικές προτάσεις. Επί δυο µήνες δεν µας λέγατε συγκεκρι-
µένα ποιες παραγράφους ζητάτε να αναθεωρηθούν, παρά µο-
νάχα άρθρα. Περιµένατε ίσως ο νοµικός σας σύµβουλος να
γυρίσει από την εκπαιδευτική του άδεια για να µας προτείνετε
ποιες συγκεκριµένες παράγραφοι θέλετε να αναθεωρηθούν. Δεν
συµµετείχατε ουσιαστικά. Καθ’ όλη την προηγούµενη διάρκεια
του διαλόγου τόσο σε επίπεδο κοινωνικό και πολιτικό τόσο και
εντός της Βουλής αλλάζατε σε κρίσιµα θέµατα θέσεις διαρκώς. 

Σήµερα, µε την τοποθέτησή σας, για άλλη µια φορά βεβαίως
ανεδείχθησαν σηµαντικές ιδεολογικές διαφορές. 

Η συζήτηση για το άρθρο 16 πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί
καθώς και η συζήτηση για το άρθρο 24. Ζητάτε, δηλαδή, σε µια
παράταξη η οποία έχει δώσει αγώνες για την προστασία του φυ-
σικού περιβάλλοντος να υπερψηφίσει την αναθεώρηση του άρ-
θρου 24, όταν δίνουµε µάχες και αγώνες επί δεκαετίες για να
προστατεύσουµε το φυσικό περιβάλλον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, εγώ θα αναφερθώ ιδιαίτερα σε όσα είπατε για τον πέµ-

πτο άξονα των αλλαγών που παρουσίασα, αυτές που αφορούν
στην προστασία των κοινωνικών αγαθών. Μάλιστα, κάνατε και
ένα φτηνό πολιτικό σχόλιο. Όταν εµείς µιλάµε για την κατοχύ-
ρωση συνταγµατικά των κοινωνικών αγαθών του δηµόσιου
χώρου και του κοινωνικού δικαιώµατος στο νερό και την ενέρ-
γεια, προφανώς και µιλάµε για τη δυνατότητα να υπάρχει ο δη-
µόσιος έλεγχος στην πολιτεία. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µπορεί
να υπάρχει µια µετοχοποίηση. Αυτό σηµαίνει ότι το 51%, η πλει-
οψηφία, εν πάση περιπτώσει, το µάνατζµεντ, ο έλεγχος θα βρί-
σκεται και θα είναι και συνταγµατικά κατοχυρωµένα στη δηµόσια
σφαίρα.

Μιλήσατε, ωστόσο, για ευχολόγια και διατάξεις οι οποίες είναι
ευχολόγια. Ποια είναι τα ευχολόγια; Είναι ευχολόγια αυτά τα
οποία προτείνουµε για την ενίσχυση των κοινωνικών δικαιωµά-
των; Είναι ευχολόγιο η κατοχύρωση του εγγυηµένου εισοδήµα-
τος; Είναι ευχολόγιο η καθολική πρόσβαση στην υγεία ως
υποχρέωση του κράτους να παρέχει ισότιµα σε όλους τους πο-
λίτες; Είναι ευχολόγιο η κατοχύρωση των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων συνταγµατικά; Βέβαια. Εσείς τις παραδώσετε εν µια
νυκτί τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. 

Είναι προφανές ότι µέσα από τις διαφορές µας και για το Σύν-
ταγµα αναδεικνύεται µια δοµική, ιδεολογική και πολιτική αντιπα-
ράθεση. Και µπορεί ο ελληνικός λαός να κατανοήσει τι είναι αυτό
που προστατεύουµε εµείς και θέλουµε να προστατεύσουµε και
συνταγµατικά µέσα σε ένα διεθνές και ευρωπαϊκό περιβάλλον
σύνθετο και δύσκολο και ποιος είναι ο δικός σας ιδεολογικός πυ-
ρήνας. 

Στην πραγµατικότητα αυτά τα οποία εσείς λέτε ευχολόγια τα
λέτε έτσι γιατί οι θέσεις σας είναι να καταργηθούν, διότι αυτό
θέλετε, δηλαδή να καταργηθούν αυτά που εµείς ονοµάζουµε κοι-
νωνικά δικαιώµατα και αγαθά. 

Έρχοµαι σε ένα τελευταίο σχόλιο. Υπήρξε ουσιαστικά µια οµο-
λογία σήµερα από πλευράς του κ. Μητσοτάκη, οµολογία για το
πραγµατικό πολιτικό σχέδιο µέσα στο οποίο πολιτικό σχέδιο ενέ-
πλεξε και τη θεσµική διαδικασία της αναθεώρησης του Συντάγ-
µατος.

Μας είπε πριν από λίγο πως σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της εκλο-
γής του Προέδρου της Δηµοκρατίας συµφωνούµε ως προς την
κατεύθυνση, αλλά διαφωνούµε ως προς το περιεχόµενο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ως προς τον τρόπο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ακούστε. Η πραγµατικότητα είναι ότι εσείς
θέση γι’ αυτό το ζήτηµα διαµορφώσατε και παρουσιάζετε σή-
µερα στον ελληνικό λαό µε βάση την πολιτική σας ιδιοτέλεια και
όχι βλέποντας το Σύνταγµα διαχρονικά, αλλά βλέποντας τις επό-
µενες πολιτικές εξελίξεις. 

Την τελευταία φορά που συζητήσαµε σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα γι’ αυτό το ζήτηµα, η άποψη, την οποία δηµόσια είχατε
διατυπώσει και την οποία αλλάξατε, ήταν περί άµεσης εκλογής,
εάν δεν προκύπτει ευρεία συναίνεση για την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. Σήµερα, µιλάτε για θεσµική δυσαρµονία

εσείς που είχατε τοποθετηθεί θετικά στην άµεση εκλογή. Και µι-
λάτε για θεσµική δυσαρµονία, διότι ένας Πρόεδρος, λέτε, που
δεν θα βρίσκει τη συναίνεση στη Βουλή, πώς θα µπορεί να έχει
αυξηµένη συναίνεση από τον λαό; 

Οι µεταλλάξεις και οι µετατοπίσεις σας σ’ αυτό το θέµα, δυ-
στυχώς, για εσάς αποδεικνύουν την πολιτική σκοπιµότητα και την
πολιτική ιδιοτέλεια. Διότι σήµερα εγώ έκανα ένα βήµα τολµηρό.
Αποκάλυψα το πολιτικό παιχνίδι που παίζετε. Σας προκάλεσα να
πάρετε θέση συγκεκριµένη, λέγοντας ξεκάθαρα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
πρόκειται να παίξει κανένα παιχνίδι µε τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα προτείνει και στη νέα Βουλή τη συνταγ-
µατικά προβλεπόµενη ανανέωση της θητείας του σηµερινού
Προέδρου, του Προκόπη Παυλόπουλου, διότι θεωρώ ότι είναι
ένας εξαιρετικός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, διότι θεωρούµε
ότι η επιλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας πρέπει να έχει την
ευρύτερη συναίνεση, διότι στο πρόσωπο του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας πρέπει να συµπυκνώνεται η συναίνεση και να αντικα-
τοπτρίζεται η κοινή βούληση των περισσοτέρων εκ των πολιτικών
δυνάµεων, διότι είναι εκφραστής και του πολιτεύµατος και εκ-
προσωπεί το έθνος και τον λαό. 

Και εσείς, κύριε Μητσοτάκη, ενώ κατά το κοινώς λεγόµενο σας
πέταξα αυτό το γάντι, όχι µόνο δεν το σηκώσατε αυτό το γάντι,
αλλά µιλήσατε πενήντα έξι λεπτά και αποφύγατε να αναφέρατε
και το ονοµατεπώνυµο του σηµερινού Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας. Οµιλήσατε για τον Πρόεδρο ως θεσµό, τον οποίον δεν πρέ-
πει να εµπλέκουµε στα πολιτικά µας παιχνίδια, τη στιγµή που
ακριβώς αυτό κάνετε εσείς. 

Κύριε Μητσοτάκη, ξέρετε, µέχρι σήµερα είχα την αίσθηση ότι
ο κ. Σαµαράς και ο κ. Γεωργιάδης δεν σας επιτρέπουν να ονο-
µάζετε τη γείτονα χώρα Βόρεια Μακεδονία µε τη νέα συνταγµα-
τική της ονοµασία. Σήµερα διαπιστώνω ότι δεν σας επιτρέπουν
καν να αναφέρετε το όνοµα του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι έχουν άποψη και θέλει η ακραία πτέρυγα του κόµµατός

σας να παίξετε πολιτικά παιχνίδια. Ενδεχοµένως, να είναι και µια
αποκάλυψη αυτή. Έχετε κάνει τα σχέδιά σας, έχετε κάνει τις
συµφωνίες σας, τις έχετε διαµορφώσει. Ξέρετε, στο τέλος ξυρί-
ζουν τον γαµπρό, λέει µια παροιµία. Μην µοιράζετε θέσεις, γιατί
και µετά τις επόµενες εκλογές θα βρεθείτε ξανά στα έδρανα της
αντιπολίτευσης. Δεν θα σας φτάνουν οι Βουλευτές, για να προ-
τείνετε και να εκλέξετε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας θα εκλεγεί µε την πρόταση της

νέας πλειοψηφίας, που θα είναι και πάλι µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ
και θα είναι ο νυν Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, όσο κι αν εσείς
δεν το θέλετε, γιατί πράγµατι είναι ένας εξαιρετικός Πρόεδρος
της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επ’ ολίγον, κύριε Πρόεδρε. 
Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης, έχει

τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα είµαι σύντοµος. 
Για κάποιον λόγο, κύριε Τσίπρα, όταν µιλάτε για τις επόµενες

εκλογές, δεν αποπνέετε κάποια ιδιαίτερη σιγουριά ούτε εσείς
ούτε η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα. Και, όπως σας είπα, στον
βαθµό που εσείς ο ίδιος προεξοφλείτε το εκλογικό αποτέλεσµα,
γιατί µπαίνετε σ’ αυτή τη συζήτηση; Ποιο είναι αυτό το άγχος, το
οποίο σας κυριαρχεί, για να σκεφθείτε από τώρα τι θα κάνει η
Νέα Δηµοκρατία στη βεβαιότητα ότι θα κερδίσει τις επόµενες
εκλογές; Γιατί αυτό σας απασχολεί. Αυτό το άγχος εκπέµπετε
συνολικά σ’ αυτή τη συζήτηση, µια διαχείριση ήττας προσπαθείτε
να κάνετε και πάλι να αναφερθείτε σε πρόσωπα και όχι στην υπο-
χρέωσή µας να καταλήξουµε στις σωστές θεσµικές παρεµβά-
σεις. Πάλι καλά που δεν µου ζητήσατε να πω και το ΑΦΜ του κ.
Παυλόπουλου! Αυτό είναι το επόµενο, το οποίο θα έπρεπε να
µου πείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γνωρίζετε ότι µε τον κ. Παυλόπουλο έχω µια άριστη σχέση.
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Τον σέβοµαι και τον εκτιµώ ιδιαίτερα και θεωρώ ότι επιτελεί πάρα
πολύ καλά τα καθήκοντά του. Αυτό, λοιπόν, προς αποφυγή οποι-
ασδήποτε παρεξήγησης και προσπάθειας διαστρέβλωσης των
δικών σας λεγοµένων.

(Θόρυβος από τα υπουργικά έδρανα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της διαδικασίας αναθεώρησης
και του τρόπου µε τον οποίον η προτείνουσα Βουλή δεσµεύει ή
δεν δεσµεύει ή κατευθύνει την αναθεωρητική Βουλή. 

Κοιτάξτε -και αυτό απευθύνεται και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε-
τα Πρακτικά της Βουλής από την αναθεώρηση του 2001. Τα Πρα-
κτικά αναφέρονται µόνο στα άρθρα και στις παραγράφους και
στο εάν το άρθρο ή η παράγραφος απέσπασε ή όχι θετική ή αρ-
νητική ψήφο. Αυτό έγινε το 2001. Αυτό έγινε, κύριε Κατρούγκαλε,
το 1986. Αυτό έγινε και το 2008. Μάλιστα, εκεί που υπήρχε κοινή
πρόταση, αναφέρεται ότι ψηφίζεται η κοινή πρόταση. Υπήρχε,
όµως, και µια σειρά από άρθρα, τα οποία συγκέντρωσαν την αυ-
ξηµένη πλειοψηφία, χωρίς να συµπίπτουν τελικά οι προτάσεις
των δυο Κοινοβουλευτικών Οµάδων που τα πρότειναν. 

Έτσι έγινε η ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε, σε όλες τις προηγού-
µενες αναθεωρήσεις. Και έγινε έτσι για τον απλούστατο λόγο ότι
η µεγάλη πλειοψηφία των συνταγµατολόγων συµφωνεί σ’ αυτό
το οποίο σας είπα πριν, ότι η Βουλή δεν δύναται να κατευθύνει
την επόµενη Βουλή ως προς το περιεχόµενο των αναθεωρητέων
διατάξεων, γιατί πολύ απλά τότε δεν θα υπήρχε κανένας λόγος
να µεσολαβούν εθνικές εκλογές. 

Οι εθνικές εκλογές, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, πάρτε το χαµπάρι
καλά, θα καθορίσουν και τον τρόπο µε τον οποίον θα διατυπώ-
σουµε εκείνες τις διατάξεις που θα κρίνουµε αναθεωρητέες. Και
ναι, από τη στιγµή που η διάταξη, που αφορά την εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας, συγκεντρώσει άνω των εκατόν
ογδόντα Βουλευτών, τότε ναι, οι πολίτες θα γνωρίζουν ότι εάν
εµείς κερδίσουµε τις εκλογές, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας θα
εκλέγεται και µε απλή πλειοψηφία σε περίπτωση που δεν υπάρξει
αυξηµένη πλειοψηφία και σε περίπτωση που κερδίσετε εσείς τις
εκλογές, θα καταφεύγουµε πάλι σε εκλογή από τον λαό, εκτός
εάν σχεδιάζετε κάποια άλλα κολπάκια. Εκτός εάν σχεδιάζετε να
αποσύρετε καµµιά σαρανταριά Βουλευτές σας από την ψηφο-
φορία, µην τυχόν και δεν πάρει εκατόν ογδόντα το σχετικό
άρθρο, για να αποδεσµεύσετε την επόµενη Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τουλάχιστον, εδώ το ΚΙΝΑΛ και το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι

ξεκάθαρα. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Έχετε µια θέση, κύριε Λοβέρδο, η οποία λέει ότι εµείς θέ-
λουµε εκατόν ογδόντα Βουλευτές στη δεύτερη Βουλή, γιατί
θεωρούµε ότι το περιεχόµενο της αναθεώρησης είναι πιο σηµαν-
τικό από το ποια άρθρα θα κριθούν αναθεωρητέα, άρα η αυξη-
µένη πλειοψηφία για τη διατύπωση των άρθρων πρέπει να πάει
στη δεύτερη Βουλή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το είπαµε από την αρχή. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Είναι σεβαστή αυτή η θέση σας. Εγώ δεν είµαι συνταγµα-
τολόγος, αλλά θεωρώ ότι είναι µια πολιτική θέση. Δεν το λέει το
Σύνταγµα, ας είµαστε σαφείς, είναι όµως µια πολιτική ερµηνεία. 

Εάν λέτε το ίδιο, κύριε Τσίπρα, πείτε το από τώρα. Όµως, εδώ
είµαστε και θα δούµε τα αποτελέσµατα της ψηφοφορίας. 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε -και απευθύνοµαι σε εσάς τώρα-, κα-
νονικά η ψηφοφορία και τα ψηφοδέλτια και η καταγραφή των
αποτελεσµάτων θα πρέπει να γίνει ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο
που έγινε σε όλες τις προηγούµενες αναθεωρήσεις. 

Έρχοµαι τώρα στη θεωρία σας περί προστασίας κοινωνικών
δικαιωµάτων, πλειοψηφιών και όλα αυτά τα ωραία τα οποία µας
είπατε. 

Για εξηγήστε µου τι ακριβώς προστατεύετε µε το να µην αλ-
λάξετε το άρθρο 16; Ποιον προστατεύετε σήµερα; Προστα-
τεύετε τη δηµόσια παιδεία; Και από τι την προστατεύετε; Από τον
ιδιωτικό ανταγωνισµό, από την ώσµωση µε την αγορά; Προστα-

τεύετε τα δεκάδες χιλιάδες παιδιά τα οποία σπουδάζουν στο
εξωτερικό και πληρώνουν δίδακτρα σε πανεπιστήµιο του εξωτε-
ρικού; Προστατεύετε τα παιδιά που σπουδάζουν στην Ελλάδα
σε κολέγια, διότι το Ενωσιακό Δίκαιο εδώ πέρα υπερισχύει και
µέσα από πλάγιες διαδικασίες παίρνουν ένα δίπλωµα, το οποίο
τους δίνει τη δυνατότητα αναγνώρισης επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων, αλλά τυπικά το κράτος δεν τα αναγνωρίζει; Προστα-
τεύετε αυτούς; Προστατεύετε τους ερευνητές και καθηγητές
µας, οι οποίοι αναζητούν δουλειά στο εξωτερικό;

Το µόνο που προστατεύετε είναι τους ανταγωνιστές µας, τις
άλλες χώρες δηλαδή, οι οποίες έχουν αναπτύξει µια δυναµική
αγορά ιδιωτικής παιδείας και εσείς δεν επιτρέπετε… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ναι, την Κύπρο την προστατεύετε. Τη Βουλγαρία την προστα-
τεύετε. Τη Ρουµανία την προστατεύετε, αλλά δεν προστατεύετε
σίγουρα τα συµφέροντα της χώρας. 

Διότι να επαναλάβω ότι η ίδρυση µη κερδοσκοπικών και ιδιω-
τικών πανεπιστηµίων είναι µια διαδικασία η οποία εκ των πραγ-
µάτων θα πάρει καιρό. Πείτε µου το εξής, κύριε Τσίπρα. Σας έχω
ξαναρωτήσει και δεν έχω πάρει απάντηση. Και δεν νοµίζω ότι θα
πάρω απάντηση, γιατί δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική απάντηση
σε αυτό το οποίο σας θέτω. 

Έχουµε δόξα τω θεώ ιδρύµατα πολύ σηµαντικά µε πολύ ση-
µαντικό αποτύπωµα. Ξέρετε, αυτά τα οποία πολεµούσατε κά-
ποτε, αλλά τώρα σωστά χειροκροτείτε και µάλιστα
φωτογραφίζεστε µαζί µε όσα σας κάνουν δωρεές. Ευτυχώς του-
λάχιστον αυτό το καταλάβατε. Αν αύριο έρθει ένα σηµαντικό, µε-
γάλο ίδρυµα, όπως έχει γίνει στην Τουρκία και πει «εγώ θέλω να
δώσω 500 εκατοµµύρια για να φτιάξω ένα µη κρατικό, µη κερδο-
σκοπικό πανεπιστήµιο στην Ελλάδα… 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα έχει δίδακτρα; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ναι, θα έχει. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Και τα δηµόσια πανεπιστήµια έχουν. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα είναι για όλους; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, κύριε Κάτση,

σας παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Λοιπόν, µιας και µιλάτε και επειδή δείχνετε µε αυτά τα
οποία λέτε και µια σχετική…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία και να συν-
τοµεύουµε λίγο τη διαδικασία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Όχι, µισό λεπτό, δεν θα συντοµεύσουµε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Λίγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα πάρουµε όσο χρόνο χρειαζόµαστε, κύριε Πρόεδρε.
Σύνταγµα είναι στο κάτω - κάτω της γραφής. 

Να σας διευκολύνω λίγο µε το σκεπτικό σας, γιατί, βλέπετε, δεν
τα γνωρίζετε καλά τα πράγµατα. Τα µεγάλα πανεπιστήµια της Αµε-
ρικής τα οποία είναι µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά έχουν δίδακτρα.
Ως µη κερδοσκοπικά ορίζονται αυτά που δεν µοιράζουν µέρισµα,
άρα επανεπενδύουν τα κέρδη τους. Ξέρετε τι άλλο έχουν όµως;
Έχουν την οικονοµική δυνατότητα να προσφέρουν σε όποιον φοι-
τητή δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα υποτροφίες για να σπου-
δάζει. Είναι αντιδηµοκρατικό αυτό; Είναι δεξιό; Είναι
καπιταλιστικό; Τι είναι επιτέλους; Αυτό που κάνετε εσείς είναι µια
βαθιά ιδεοληψία. Δεν βλέπετε ότι ο κόσµος έχει αλλάξει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξυπνήστε και δείτε τον κόσµο γύρω σας επιτέλους! Ανοίξτε τα

µάτια σας να δείτε τι γίνεται.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο καπιταλιστής Bloomberg, Δήµαρχος της Νέας Υόρκης, πήγε

στο πανεπιστήµιό του και προσέφερε 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ώστε το Πανεπιστήµιο Johns Hopkins µονίµως και για πάντα να
µπορεί να δίνει υποτροφία σε όποιον µαθητή αξίζει να µπει στο
πανεπιστήµιο και δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα. Είναι δεξιό
αυτό; Είναι καπιταλιστικό;
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και γιατί απαγορεύεται αυτό να γίνει στην Ελλάδα; Δείχνετε,

λοιπόν, µια βαθιά…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Ο Μαρινάκης έδωσε λεφτά και ο Κόκ-

καλης.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Μανιέ,

δεν θα τελειώσουµε ποτέ, εάν συνεχίσετε έτσι. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μας είπατε για το άρθρο 24 και για το ενδιαφέρον σας για
το περιβάλλον. Δεν αµφισβητώ τις προθέσεις σας, αλλά το προ-
στατεύουµε µε τη σηµερινή διάταξη, η οποία δηµιουργεί συχνά
σε περιοχές της χώρας µας, οι οποίες ήταν δάση αλλά έχουν οι-
κοδοµηθεί σήµερα, άλυτες νοµικές καταστάσεις, τις οποίες εσείς
πάτε να περάσετε µε διατάξεις περί οικιστικής πυκνότητας και
άλλα τερτίπια, τα οποία σκοντάφτουν στο ίδιο το Σύνταγµα; Γιατί
ξέρετε ότι πρέπει να το λύσετε το θέµα. Προστατεύουµε κανένα
δάσος το οποίο δεν είναι πια δάσος µε το να µείνουµε προσκολ-
ληµένοι σ’ αυτή τη λογική; 

Και εν πάση περιπτώσει, εµείς τι είπαµε για το άρθρο 24; Να
βάλουµε µια πρόβλεψη µέσα για την κλιµατική αλλαγή. Δεν σας
απασχολεί η κλιµατική αλλαγή; Δεν βλέπετε τι γίνεται γύρω µας;
Δεν βλέπετε ότι είναι η µεγαλύτερη απειλή για τη χώρα; Δεν θε-
ωρείτε, δηλαδή, ότι αυτό πρέπει να έχει µια συνταγµατική κατο-
χύρωση και κρύβεστε πίσω από αυτά τα τσιτάτα ότι δεν πρέπει
να αλλάξουµε το άρθρο 24 γιατί µόνο εµείς είµαστε οι αγωνιστές
του περιβάλλοντος; 

Ποιον προστατεύετε; Ποιον προστατεύετε πραγµατικά µε το
να µην αλλάξετε το άρθρο 24 στην κατεύθυνση την οποία εµείς
προτείνουµε ή σε µια άλλη κατεύθυνση την οποία εσείς θα ειση-
γηθείτε; 

Πράγµατι, το άρθρο 24, όταν γράφτηκε, το 1975, ήταν εξαιρε-
τικά καινοτόµο και πράγµατι η νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας µπορεί να ήταν αυστηρή σε πολλά πλαίσια, αλλά
προστάτευσε τη χώρα µας από ακρότητες και υποχρέωσε τη δι-
οίκηση τελικά να προβεί σε πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδια-
σµό και να συµµορφωθεί µε τις διατάξεις του Συντάγµατος.
Όµως, αυτά έγιναν πριν από σαράντα τέσσερα χρόνια. Δεν µπο-
ρεί να έρχεστε σήµερα, λοιπόν, και να λέτε ότι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αναθεωρήθηκε, κύριε Πρόεδρε. Έγι-
ναν προσθήκες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Έγιναν κάποιες προσθήκες, πράγµατι, για τον ορισµό του
δάσους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Έγιναν σοβαρές και ουσιαστικές προ-
σθήκες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Έγιναν κάποιες προσθήκες. Δεν λύθηκαν όµως άλλα ζη-
τήµατα. Και αυτές έγιναν το 2001. Έγιναν πριν από δεκαεπτά
χρόνια. Ας δούµε πια την αλήθεια κατάµατα.

Λυπάµαι, κύριε Τσίπρα, αλλά χάνεται µια ευκαιρία. Και η ευ-
καιρία που χάνεται είναι δυστυχώς να προκύψει µέσα από τη δια-
φαινόµενη ψηφοφορία, εκτός αν έχουµε συνταρακτικές
εκπλήξεις, µια δέσµευση της επόµενης Βουλής κάποια σηµαν-
τικά άρθρα να µην κριθούν αναθεωρητέα και να µην έρθουν ποτέ
στην αναθεωρητική Βουλή προς αναθεώρηση. 

Έχετε προσωπική την ευθύνη για αυτό. Είναι προσωπική δική
σας η ευθύνη, του Αλέξη Τσίπρα, για το γεγονός ότι µια σειρά
από άρθρα… 

Ναι, χαίρεστε κιόλας, γελάτε κιόλας. Μπράβο σας, να γελάτε!
Έχετε αυτή την ειρωνεία. Δεν την καταλαβαίνω, πραγµατικά.
Αφήστε τα αυτά για τα πάνελ στα οποία πηγαίνετε. 

Έχετε λοιπόν προσωπική ευθύνη, κύριε Τσίπρα, για το γεγο-
νός ότι σήµερα για µια σειρά από σηµαντικά άρθρα, όχι µόνο το
άρθρο 16 και το άρθρο 24, δεν είπατε τίποτα, όπως για τη δικαιο-
σύνη. Σας αρέσουν αυτά που γίνονται στη δικαιοσύνη προφα-
νώς. Σας βολεύουν όλα αυτά για να προσλαµβάνετε. Γιατί εµείς
έχουµε διάταξη που προβλέπουµε ασυµβίβαστο για δικαστές,
για να µην έρχεται η κ. Θάνου µια µέρα µετά να κάνει τον σύµ-
βουλο σε εσάς και να την στέλνετε µετά σε ανεξάρτητη αρχή.
Γιατί αυτά κάνατε. Κουβέντα δεν είπατε για αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Έχετε λοιπόν όλοι σας µια µεγάλη ευθύνη. Η επόµενη αναθε-
ώρηση καθώς φαίνεται θα είναι µια αναθεώρηση µικρότερη από
αυτό το οποίο χρειάζεται η χώρα. Κρίµα για αυτό, αλλά η ευθύνη
είναι δική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Μητσοτάκη, θα σας πρότεινα να κά-
νουµε µια ειδικότερη…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι εκτός
διαδικασίας αυτό!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Δυο λεπτά µόνο. Έχετε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε
Σκανδαλίδη. Σε τελευταία ανάλυση οι προτάσεις από τα δύο κόµ-
µατα είναι προς ψήφιση, παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Εντάξει, πολύ σύντοµα εγώ θα πω ότι προ-
τείνω στον κ. Μητσοτάκη να κάνουµε µια ειδικότερη συζήτηση
για τα θέµατα της εκπαίδευσης και για το θέµα του περιβάλλον-
τος, αν θέλετε. 

Κοιτάξτε, όµως, µην χύνετε κροκοδείλια δάκρυα και κυρίως να
λέτε ότι είναι κρίµα τα παιδιά που πηγαίνουν και σπουδάζουν στο
εξωτερικό, όταν εσείς έχετε διαφωνήσει σε όλες τις προτάσεις
που έχει καταθέσει και υλοποιεί η Κυβέρνηση για την αναθεώ-
ρηση του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που αυξάνει τις
θέσεις των εισακτέων, που δηµιουργεί νέα δηµόσια πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην αντιδράτε.

Σας παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Έχετε πρόγραµµα µε το οποίο προβλέπεται
µείωση των εισακτέων, διαφωνείτε µε την ίδρυση Νοµικής Σχο-
λής στην Πάτρα και έρχεστε και χύνετε δάκρυα, διότι τα παιδιά
µας πηγαίνουν και σπουδάζουν στο εξωτερικό.

Μάλλον αυτό το οποίο σας κόφτει πολύ περισσότερο από το
θεσµικό πρόβληµα, όπως το αναφέρατε, είναι να υπάρχουν πε-
ρισσότεροι πελάτες σε αυτούς οι οποίοι θα έρθουν να κερδο-
σκοπήσουν και στον χώρο της εκπαίδευσης. Όµως εγώ σας
προτείνω να τα πούµε µια άλλη φορά αυτά. 

Επίσης, θα σας πρότεινα να µην µιλάτε εσείς για τη δικαιοσύνη
τόσο πολύ. Πού είναι ο κ. Αθανασίου; Δεν είναι εδώ; Έφυγε ο κ.
Αθανασίου; Έφυγε από την ανώτατη θέση του δικαστή για να
γίνει Υπουργός Δικαιοσύνης. Αυτό θα µας πείτε; Τόσα χρόνια δη-
λαδή πού ήσασταν εσείς; 

Εγώ θέλω να κλείσω µε το κρίσιµο θέµα της σηµερινής διαδι-
κασίας. Προκάλεσα πολλάκις τον κ. Μητσοτάκη να απαντήσει.
Δεσµεύεται ότι θα στηρίξει τον σηµερινό Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας για την επανεκλογή του ή δεν δεσµεύεται; 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ο κ. Μητσοτάκης δεν δεσµεύτηκε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ο καθένας έχει
το πρόβληµά του. Δεν θα του το πείτε εσείς. Σας παρακαλώ!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μπορεί την επόµενη φορά να µας…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην θέτετε έτσι τα ζητή-
µατα. Μην αντιδράτε έτσι. Σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μπορείτε να µας πείτε πράγµατι ακόµη και
τον αριθµό του φορολογικού του µητρώου, αλλά δεν θα δεσµευ-
τείτε ότι θα τον στηρίξετε, διότι έχετε κάνει άλλες συµφωνίες και
γιατί έχετε µια πτέρυγα που δεν σας αφήνει. 

Καλά εσωκοµµατικά ξεµπερδέµατα, κύριε Μητσοτάκη. Σας
πιάσαµε µε τη γίδα στην πλάτη, που λέει και ο λαός! 

4036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πριν συνεχίσουµε µε τον κ. Λεβέντη, θα ήθελα να διευκρι-
νίσω το εξής. 

Έθεσε ο κ. Μητσοτάκης ένα ζήτηµα σε σχέση µε τα ψηφοδέλ-
τια. Κάναµε και χθες και σήµερα αυτή τη συζήτηση στη Βουλή.
Έχουµε καταλήξει ως προς αυτό οµοφώνως, διότι η διένεξη ήταν
σε σχέση και µε το ζήτηµα που αναλύθηκε, κατά πόσον και τι ση-
µαίνει δέσµευση κ.λπ.. Εκείνο είναι ένα άλλο ζήτηµα. 

Καταλήξαµε ότι το ψηφοδέλτιο, όπου θα αναφέρονται οι προς
αναθεώρηση διατάξεις κάθε κόµµατος και µε δικαίωµα όλων των
Βουλευτών να ψηφίζουν από όλα τα ψηφοδέλτια, θα είναι κατά
τον τρόπο που το ίδιο το κόµµα επιλέγει. Ήδη, έχω ένα πρωτό-
τυπο σε σχέση µε το ψηφοδέλτιο. Αλλού θα είναι µόνο ο τίτλος,
σε τι θα αφορά. 

Αν, όµως, ένα κόµµα -εν προκειµένω ο ΣΥΡΙΖΑ- θέλει να ανα-
φέρεται µε έναν τίτλο ως προς την κατεύθυνση που έχει µέσα,
αυτό δεν µπορεί κανείς να το υποχρεώσει να είναι διαφορετικά.
Ως εκ τούτου, έχουµε ήδη διαµορφώσει τα ψηφοδέλτια, µετά
από συνεννόηση και µε τους υπεύθυνους εισηγητές. 

Από σήµερα, στις 22.00’, παρ’ ότι θα συνεχιστεί η διαδικασία
µέχρι και αύριο το πρωί, θα δοθούν τα ψηφοδέλτια και στις κοι-
νοβουλευτικές οµάδες, έτσι ώστε να µπορούν να κάνουν τη δου-
λειά τους και οι Βουλευτές εγκαίρως. Αύριο στις 10.00’ θα
ξεκινήσει η διαδικασία και στις 11.00’ θα γίνει ψηφοφορία.
Έχουµε συνεννοηθεί επ’ αυτού –επαναλαµβάνω- ανεξαρτήτως
της διαφωνίας που υπήρξε και µε τον τρόπο, εν πάση περιπτώ-
σει, που συζητήσαµε το πρωί ως προς τη δεσµευτικότητα ή όχι
κ.τλ.. Έχουµε καταλήξει ως προς αυτό από κοινού όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία ερώ-

τηση επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κυρία Κανέλλη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θέλω να κάνω µία ερώτηση µόνο. 
Είπατε ότι η διαδικασία θα συνεχιστεί και αύριο το πρωί…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μέχρι σήµερα το βράδυ…
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επιτρέψτε µου, να κάνω την ερώτησή µου. 
Έχουν αποµείνει είκοσι επτά Βουλευτές. Πρέπει να µας πείτε,

τώρα, αυτή τη στιγµή, ποιοι από τους πολιτικούς αρχηγούς και
µε ποια σειρά θα µιλήσουν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το είχαµε πει προηγουµέ-
νως…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μισό λεπτό. 
…αν µεσολαβούν και Υπουργοί και αν µεταξύ πολιτικών αρχη-

γών θα µεσολαβούν Βουλευτές. Αλλιώς, θα πρέπει να περιµέ-
νουµε να τελειώσει…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Κανέλλη, έχετε δίκιο.
Θα σας ενηµερώσω. 

Είναι να µιλήσει ο κ. Λεβέντης και ο κ. Μιχαλολιάκος από πο-
λιτικούς αρχηγούς. Είναι να µιλήσει ο κ. Θεοδωράκης µε το στά-
τους που είχε. Δεν έχει δηλώσει κάτι ο κ. Καµµένος. Είναι να
µιλήσουν οι είκοσι επτά που είπατε. Από Υπουργούς είναι να µι-
λήσει µόνο ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Καλογήρου και οι συ-
νάδελφοι Βουλευτές. Αυτό πιστεύουµε µέχρι αργά το βράδυ να
έχει κλείσει, έτσι ώστε αύριο το πρωί να δώσουµε τη δυνατότητα
από τρία λεπτά στους εισηγητές να κάνουν ένα κλείσιµο της συ-
νεδρίασης και να µπορέσουµε να πάµε στην ψηφοφορία στις
11:00’.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θέλετε να πείτε ότι θα τελειώσουν οι είκοσι
επτά Βουλευτές, ο κατάλογος, µετά το πέρας των τεσσάρων…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είναι τέσσερις. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι τέσσερις. Είναι τρεις οι πολιτικοί αρ-

χηγοί και ένας ο κύριος Υπουργός. Είναι, λοιπόν, τέσσερις οµι-
λητές. Μετά από αυτούς αρχίζει ο κατάλογος των είκοσι επτά
οµιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μέχρι τις δώδεκα θα πάµε. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Με χρόνο οµιλίας σε κάθε συνάδελφο επτά

λεπτά, το πιθανότερο είναι µέχρι τις δώδεκα να µην τελειώσει ο
κατάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μπορεί πέντε ή έξι οµιλη-
τές να µείνουν για αύριο το πρωί. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έτσι θα πάει η διαδικασία δηλαδή; Δεν θα
µεσολαβούν ανάµεσα; Θα µιλήσουν οι Αρχηγοί ο ένας µετά τον
άλλον; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι. Το είχαν ζητήσει, είχαν
βάλει συγκεκριµένες ώρες. Δεν έγινε δυνατό να τηρηθούν οι
ώρες, διότι αντιληφθήκατε ότι φύγαµε εκτός…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, δεν τηρήθηκε τίποτα, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινήσαµε µε δύο κύκλους. Οι κύκλοι έγιναν έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όλοι θα µιλήσουν και θα
τελειώσουµε και πιο νωρίς από αυτό που είχαµε πει. Είχαµε πει
για Πέµπτη στη 13.00’. Αύριο στις 11.00’ µε 11.30’θα ξεκινήσει η
ψηφοφορία. Και θα ξεκινήσει µε την έννοια ότι όλοι θα έχουν
κάνει τα ψηφοδέλτιά τους -θα τα πάρετε εγκαίρως- και απλώς
θα καταθέτει καθένας το ψηφοδέλτιο. Από σήµερα στις 22:00’θα
έχουν τα ψηφοδέλτια οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι ποιο
όνοµα θα πάµε σήµερα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα το υπολογίσουν οι υπη-
ρεσίες σε µισή µε µία ώρα και θα το πούµε. 

Κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές,  εγώ προσωπικά δεν αντιλαµβάνοµαι το νόηµα της
συζήτησης αυτής για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Διότι
Αναθεώρηση του Συντάγµατος κάνουµε όταν υπάρχει ένα µίνι-
µουµ συναίνεσης, όταν υπάρχει µία σύγκλιση αντιλήψεων. Εδώ
ο διχασµός προσωπικοτήτων και αντιλήψεων είναι δεδοµένος.
Και ο καθένας πάει να τη φέρει στον άλλον. Αυτό πάει να γίνει.
Τουλάχιστον, µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας αυτό συµ-
βαίνει. Ο ένας πάει να τη φέρει στον άλλον. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Λένε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αντιπροσωπεύει την πρόοδο και ο Μητσο-
τάκης τη συντήρηση. Αυτό λένε στον ΣΥΡΙΖΑ. Διαιρούν δηλαδή
έτσι το πολιτικό πεδίο: πρόοδος ο ΣΥΡΙΖΑ, συντήρηση ο Μητσο-
τάκης. Εγώ νοµίζω ότι είναι και οι δύο συντήρηση. Θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίον σκέφτονται και
ενεργούν προδίδει συντήρηση για αµφοτέρους. Πού είναι η πρό-
οδος; 

Ας πάρουµε το θέµα της εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. Λένε ότι είναι κακό να γίνονται εκλογές. Γιατί είναι κακό
να γίνονται εκλογές; Γιατί φοβόµαστε τις εκλογές; Αν ο Πρό-
εδρος εκλεγεί από τον λαό, µετά µπορεί να έχουµε σύγκρουση
των δύο πόλων και να έχουµε εκτροπή. Δεν θυµάστε πως ξεκί-
νησε η εκτροπή το ’65; Ο βασιλιάς είχε δικαίωµα να παύει την κυ-
βέρνηση. Έτσι, ξεκίνησε µε τη σύγκρουση των δύο πόλων η
ανωµαλία, οι αποστασίες και στη συνέχεια η χούντα των συνταγ-
µαταρχών και η προδοσία της Κύπρου. Έτσι ξεκίνησαν. 

Θέλετε να εκλέγουµε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας από τον
λαό για να έχει εξουσία; Και τι να την κάνει την εξουσία; Για να
συγκρουστεί µε τον Πρωθυπουργό; Αυτό είναι το πιο επικίνδυνο.
Όπου έχουν Πρόεδρο Δηµοκρατίας είναι ο Πρόεδρος Δηµοκρα-
τίας ο ισχυρός και ο Πρωθυπουργός είναι ο διακοσµητικός. Δεν
υπάρχουν δύο ισχυροί πόλοι σε κανένα Σύνταγµα. Αυτό γίνεται
ακριβώς για να αποσοβείται η σύγκρουση. 

Είναι βλακώδης η πρόταση της εκλογής του Προέδρου της
Δηµοκρατίας από τον λαό. Δεν το καταλαβαίνω αυτό. Γιατί θέ-
λουµε να αποφεύγουµε τις εκλογές; Τι είναι οι εκλογές; Είναι ο
διάολος µε το λιβάνι, που πρέπει ο διάολος να αποφεύγει το λι-
βάνι; Όταν καταφεύγει στον λαό µία Κυβέρνηση, είτε για να επα-
νεκλεγεί είτε για να έρθει άλλο κόµµα στην εξουσία ή άλλα
κόµµατα, αν είναι συνασπισµοί κοµµάτων, καταφεύγει στο ιερό-
τερο πράγµα που υπάρχει σε µία δηµοκρατία, στον λαό. Και εδώ
συζητάµε όλοι πώς θα αποφύγουµε τον λαό.

Λέει ο Μητσοτάκης «µε εκατόν πενήντα έναν να εκλεγεί». Μα,
τότε δεν είναι αντιπροσωπευτικός ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας.
Ο Τσίπρας λέει «να πηγαίνουµε στον λαό µε εκλέγουµε Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας». Τότε θα κινδυνεύουµε να έχουµε συγκρού-
σεις των δύο πόλων και εκτροπή. Και οι δύο αυτοί άνθρωποι -και
Μητσοτάκης και ο Τσίπρας- είναι επικίνδυνοι µε τις προτάσεις
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που κάνουν. Στην πράξη, σε όλα τα Συντάγµατα του κόσµου έχει
αποδειχθεί ότι τέτοιες προτάσεις δεν είναι µόνο άκαρπες, αλλά
είναι και επικίνδυνες.

Πριν από λίγες µέρες, πριν από έναν µήνα, τέθηκε θέµα ότι
δεν είχε τους εκατόν πενήντα έναν ο Πρωθυπουργός. Και είπαν
ότι υπάρχει η δυνατότητα να µένει, λέει, µία Κυβέρνηση και ας
µην έχει τους εκατόν πενήντα έναν.

Και βγαίνει, ο καθηγητής της Νοµικής, κ.  Γιώργος Κασιµάτης,
και λέει ότι το πνεύµα του Συντάγµατος του 1975 -γιατί εκείνο το
Σύνταγµα υπάρχει ακόµη, σε όσες αναθεωρήσεις έγιναν, αναθε-
ωρήθηκαν επουσιώδη άρθρα, τα ουσιώδη παρέµειναν τα ίδια-
είναι ότι ο Πρωθυπουργός δεν µπορεί να υπάρχει µε λιγότερους
από εκατόν πενήντα έναν. Γι’ αυτό και σωστά ο Τσίπρας ζήτησε
ξανά ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί δεν µπορούσε να παραµένει Κυ-
βέρνηση χωρίς τους εκατόν πενήντα έναν.

Κι αυτό το λέω για τον κ. Καµµένο να το ακούσει, που λέει ότι
τότε που έκανε πρόταση δυσπιστίας ο Μητσοτάκης και να προ-
σετίθετο η δύναµη του Καµµένου µε τους Βουλευτές του, δεν θα
πετύχαινε η πρόταση δυσπιστίας. Η πρόταση δυσπιστίας δεν θα
πετύχαινε, αλλά αν ανήρχετο στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας ο
Καµµένος και έλεγε ότι: «Αφού προτίθεται ο Τσίπρας να υπογρά-
ψει τη Συµφωνία των Πρεσπών, εγώ αίρω την εµπιστοσύνη από
την Κυβέρνηση», η Κυβέρνηση θα έπεφτε. 

Γιατί ο Καµµένος συνεχώς αυτό το επιχείρηµα λέει, ότι και να
προσετίθεντο οι Βουλευτές του στους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, δεν θα λάµβανε τους εκατόν πενήντα έναν. Μα, δεν
χρειαζόταν η δυσπιστία για να πάρει εκατόν πενήντα έναν. Αν ήρ-
χετο ένας εκ των δύο εταίρων του κυβερνητικού συνασπισµού
στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, µία µέρα πριν από τη Συµφωνία
των Πρεσπών και έκανε άρση της εµπιστοσύνης του στην Κυβέρ-
νηση, η Κυβέρνηση θα έπεφτε, γιατί θα έχανε τους εκατόν πε-
νήντα έναν. 

Θέλει ο κ. Τσίπρας ουδετερόθρησκο κράτος. Τι θα πει ουδε-
τερόθρησκο κράτος; Δεν αναγνωρίζουµε ότι η ορθόδοξη θρη-
σκεία είναι η επίσηµη θρησκεία του ελληνικού κράτους; Δεν το
αναγνωρίζουµε; Δηλαδή όταν µας ελευθέρωναν οι Παπαφλέσ-
σες και οι Αθανάσιοι Διάκοι, ήταν ωραίοι που έχυναν το αίµα
τους; Τώρα γινήκαµε µοντέρνοι αριστεροί και ξεχάσαµε ποιος
µας ελευθέρωσε και θα πάµε να βάλουµε τους µορµόνους και
τους ιεχωβάδες στην ίδια µοίρα µε την Ορθοδοξία; 

Αυτό θα κάνουµε; Αυτό είναι το ευχαριστώ προς µια θρησκεία
που κάνει τα λάθη της; Γιατί όπου υπάρχουν κοσµικά αξιώµατα
θα υπάρχουν και λάθη. Είναι κοσµικό αξίωµα και ο δεσπότης και
ο κληρικός. Όµως την πίστη τη σεβόµεθα ως πίστη. Δεν την
εξαρτούµε από το να µην κάνουν λάθη οι λειτουργοί της. Οι λει-
τουργοί της πίστης µπορεί να κάνουν πολλά λάθη. Η πίστη του
ελληνικού λαού πρέπει να µένει ακλόνητη, αν είναι µέσα µας ρι-
ζωµένη. Αυτό αισθάνοµαι εγώ. Δεν είναι τίµιο πράγµα άλλοι να
κάνουν αγώνες και άλλοι, στο όνοµα ενός δήθεν εκσυγχρονι-
σµού, να θέλουν να τα ισοπεδώσουν. 

Κι ούτε είναι και τίµιο ο Πρωθυπουργός να διεξάγει µυστικές
συνοµιλίες µε τον Αρχιεπίσκοπο. Δεν είναι αυτό τίµιο. Η Εκκλησία
της Ελλάδος διοικείται συνοδικά και στην Εκκλησία της Ελλάδος
ανήκουν και οι δέκα χιλιάδες κληρικοί τους οποίους αγνόησε ο
Αρχιεπίσκοπος. Ο µεν Τσίπρας διεξήγαγε µυστικές συνοµιλίες
επί ενάµισι έτος, χωρίς να ενηµερώσει τη Βουλή, χωρίς να ενη-
µερώσει κανέναν, ο δε Αρχιεπίσκοπος έκανε συνοµιλίες χωρίς
να το ξέρει ο Πατριάρχης, χωρίς να το γνωρίζει η Ιερά Σύνοδος
και πάνω από όλα χωρίς να το γνωρίζουν οι δέκα χιλιάδες κληρι-
κοί, των οποίων η µοίρα παιζόταν στις διαπραγµατεύσεις που έγι-
ναν κι αυτό δεν είναι ηθικό. 

Μία από τις µάστιγες που έχει αυτή η χώρα είναι το ρουσφέτι.
Κάναµε κάτι για την ποινικοποίηση του ρουσφετιού; Κάναµε κάτι
για την εξολόθρευση αυτού του καρκινώµατος; Όχι. Αρκεστή-
καµε να πούµε ότι όλα θα γίνονται µέσω ΑΣΕΠ. Μέσω ΑΣΕΠ,
όµως, έχω την εξής καταγγελία ότι συµβαίνει: Βάζουν πολύ δύ-
σκολα θέµατα, ώστε όλοι να παραδίδουν λευκή κόλλα, ώστε µετά
να περνάει και το µέσον. 

Το ξέρετε, κύριοι Βουλευτές, αυτό; Δεν το ξέρετε. Το µαθαί-
νετε τώρα, ε; Ανακαλύπτετε την Αµερική τώρα. Το µέσον εξακο-
λουθεί και περνάει, κύριοι. Γιατί έρχονται στα γραφεία µας οι

πολίτες και ζητούν να µεσολαβήσουµε, αφού υπάρχει ΑΣΕΠ;
Αφού υπάρχει µαρτυρία ότι δεν περνάει το µέσον, γιατί έχουµε
συνεχείς αφίξεις στα πολιτικά γραφεία, που ζητούν βοήθεια;
Όλοι αυτοί οι πολίτες είναι σε πλάνη; Δεν είναι σε πλάνη, ξέρουν
καλά ότι σε αυτό τον τόπο περνάει το µέσον. 

Και όταν λέει ο Πρωθυπουργός ότι θα βάλει τριάντα χιλιάδες
ανθρώπους στο δηµόσιο, εννοεί πολίτες οιουσδήποτε; Έτσι το
εννοεί; Δεν το εννοεί έτσι, όσο κι αν βαυκαλίζεστε να το ισχυρί-
ζεστε. Δεν το πιστεύετε βέβαια, εσείς ξέρετε καλά τι γίνεται.

Έπρεπε το ρουσφέτι να απαγορευόταν από το Σύνταγµα. Με
το που υπάρχει µαρτυρία ή έγγραφο ότι µεσολαβεί κόµµα ή Βου-
λευτής ή παράγων για διορισµό, έπρεπε να χάνει ο Βουλευτής
την ιδιότητά του. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το δηλητήριο µε
το µέσον, να µην εµπιστεύεται ο Έλληνας πολίτης το κράτος.
Δεν το εµπιστεύονται σήµερα. Έχουν γίνει τα τελευταία σαράντα
χρόνια τόσα αίσχη. 

Και το ΠΑΣΟΚ τι έκανε; Πρώτα διόρισε ένα εκατοµµύριο κόσµο
και µετά έκανε τον νόµο Πεπονή. Αφού βολεύτηκε όλη η Ελλάδα
στο δηµόσιο, µετά ο νόµος Πενονή: «Σταµατάµε», αφού πρώτα
γέµισε το δηµόσιο και δεν χώραγε άλλους. Τέλος πάντων.

Ένα από τα άλλα σοβαρά ζητήµατα είναι να µη γίνονται µετεγ-
γραφές Βουλευτών, γιατί αυτό δηµιουργεί την εντύπωση παρακ-
µής στον δηµόσιο βίο. Οι αλλαγές κοµµάτων από Βουλευτές και
η µετεγγραφή τους σε άλλα κόµµατα, ιδιαίτερα όταν έχουν εκλε-
γεί µε λίστα από τα κόµµατα, είναι το πιο ανέντιµο πράγµα. Κι
ακόµη πιο ανέντιµοι είναι αυτοί που τους δέχονται και τους εγ-
γράφουν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Είναι κλεπταποδόχοι,
είναι ακόµη πιο ανέντιµοι αυτοί. Είναι ανέντιµο ο αποστάτης να
φεύγει από ένα κόµµα και να µην παραδίδει την έδρα, αλλά πιο
ανέντιµος είναι αυτός που τον δέχεται και τον συγκαταλέγει στη
δύναµη της Κοινοβουλευτικής του Οµάδος.

Και ξέρετε, σήµερα στους εκατόν πενήντα έναν υπάρχει Βου-
λευτής της Ένωσης Κεντρώων που είναι το εκατόν πενήντα ένα
της ψήφου εµπιστοσύνης. Ξέρετε καλά τι εννοώ.

Προτείναµε σαν Ένωση Κεντρώων να καθιερωθεί συνταγµα-
τικά η συµµετοχή των εργαζοµένων στα κέρδη των µεγάλων επι-
χειρήσεων. Ο εργαζόµενος παίρνει ένα µισθό, ο οποίος κατά
τεκµήριο είναι πάρα πολύ χαµηλός. Με εξαίρεση ορισµένες επι-
χειρήσεις στις οποίες αµείβονται καλά οι εργαζόµενοι, στην τε-
ράστια πλειονότητα των υπολοίπων επιχειρήσεων, οι αµοιβές
είναι πολύ µικρές. Φτάνουν σε αντικοινωνικά χαµηλά επίπεδα. 

Καλό είναι, λοιπόν, να θεσπίσουµε ποσοστό από τα ετήσια
κέρδη της κάθε επιχείρησης να διανέµεται στους εργαζόµενους
που απασχολούνται όλον τον χρόνο στην επιχείρηση. Είναι πολύ
σηµαντικό αυτό. Θα δώσει στους εργαζόµενους την όρεξη να
προσφέρουν στην παραγωγή και στην παραγωγικότητα και να
αυξηθεί η δυναµική της οικονοµίας. 

Αυτό έκανε ο Αριστόβουλος Πετζετάκις και από µία επιχείρηση
µε δεκατρείς εργαζόµενους, τελικά είχε επιχείρηση µε τέσσερις
χιλιάδες εργαζόµενους αυτός ο άνθρωπος. Πάνω σε αυτό το
ασήµαντο, αλλά πολύ σηµαντικό τελικά, και ευεργετικό για την
αµοιβή των εργαζοµένων µυστικό, βασίστηκε η άνοδος του Αρι-
στόβουλου Πετζετάκι. 

Υπάρχει, επίσης, στο εξωτερικό η παράγραφος ότι όταν µία
χώρα υπερβεί 3% το ετήσιο έλλειµµα, να παραπέµπεται ο Πρω-
θυπουργός. Στη Γερµανία, εάν το ετήσιο έλλειµµα είναι πάνω
από 3%, παραπέµπεται στη δικαιοσύνη, στον εισαγγελέα ο εκά-
στοτε Καγκελάριος. Εδώ 15% το είχε πάει ο Καραµανλής και
αγρόν αγόραζε.

Δεν υπάρχει κανένας έλεγχος πόσο πάει το έλλειµµα. Έπρεπε
στο Σύνταγµα να το βάλουµε αυτό, όπως, επίσης, και όταν εκδί-
δονται οµόλογα, να εγκρίνει η Βουλή την έκδοση των οµολόγων,
να παίρνει ευθύνη το Κοινοβούλιο για τα οµόλογα και όχι εν κρυ-
πτώ ο Υπουργός Οικονοµικών να εκδίδει οµόλογα και να το βρί-
σκουµε µετά πέντε έτη το οµόλογο και να λέµε ότι ήταν
κρυµµένο κάπου, το ανασύραµε και πρέπει να το πληρώσουµε.
Η έκδοση οµολόγων πρέπει να εγκρίνεται από τη Βουλή και για
το ετήσιο έλλειµµα, όταν υπερβεί το 3%, πρέπει ο Πρωθυπουρ-
γός να παραπέµπεται στη δικαιοσύνη.

Όσον αφορά την απλή αναλογική, την προτείνει ο Τσίπρας
χωρίς να την πιστεύει. Εγώ την ψήφισα την απλή αναλογική. Η

4038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ένωση Κεντρώων, όταν την έφερε, πήγαµε και την ψηφίσαµε.
Ήµασταν το µόνο κόµµα. Ούτε το ΠΑΣΟΚ την ψήφισε. Δεν ψή-
φισε κανένας την απλή αναλογική. Ούτε η Χρυσή Αυγή την ψή-
φισε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Όχι, βεβαίως.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όχι. Εµείς µόνο σαν Ένωση Κεντρώων γιατί ήταν στις αρχές µας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Μας µειώνετε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Θα µιλήσετε, κύριε Μιχαλολιάκε. Θα τα πείτε. Μη βιάζεστε.

Είχα συστήσει στον κ. Τσίπρα ότι δεν φτάνει να φέρεις προς
ψήφιση την απλή αναλογική. Επειδή η απλή αναλογική δηµιουρ-
γεί κλίµα συναίνεσης, το πιο σηµαντικό είναι να µην περνάς νο-
µοσχέδια µε εκατόν πενήντα δύο, να προσπαθείς να τα περάσεις
µε διακόσιους είκοσι. Καλύτερα να µην τα περνάς καθόλου, άµα
είναι µε οριακή πλειοψηφία, γιατί η πράξη θα τα αποβάλει και δεν
θα τα αποδεχθεί η κοινωνία. Και για να πείσεις ότι, όντως, θέλεις
την απλή αναλογική, πρέπει να θυσιάσεις ένα µερίδιο εξουσίας
χάριν της σύγκλισης και της συναίνεσης και να περνάς τα νοµο-
σχέδια µε διακόσιους είκοσι. Έτσι θα πείσεις. Διαφορετικά, αν
κυβερνήσεις σαν τον Μητσοτάκη ή σαν τον Σαµαρά τον προ-
ηγούµενο και οριακά µε εκατόν πενήντα έναν περνάς τα νοµο-
σχέδια, πώς θα πείσεις ότι πιστεύεις στην απλή αναλογική; Η
απλή αναλογική είναι ένα µεγάλο βήµα που θα κάνει ο τόπος για
την οριστική αλλαγή σελίδας. Πώς θα πείσεις ότι θα το κάνεις
αυτό το βήµα, όταν συνεχίζεις και ασκείς εξουσία καθ’ οµοιότυπο
τρόπο µε τους προηγούµενους της ενισχυµένης αναλογικής
πρωθυπουργούς;

Στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης εξακολουθεί να υπάρχει χάος.
Όποιον θέλουν, καλούν. Παρακολουθώ όλη µέρα. Πηγαίνει ένας
του ΚΙΝΑΛ, ένας του ΣΥΡΙΖΑ, ένας είναι της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν υπάρχει! Παίρνουµε στο ΕΣΡ και λένε να κάνουµε καταγγε-
λίες. Δεν έπρεπε στο Σύνταγµα να βάλουµε ότι είτε η κρατική τη-
λεόραση είτε τα ιδιωτικά αδειοδοτηθέντα µέσα να τηρούν κάποια
αναλογία και σε Βουλευτές και σε κόµµατα; Δεν έπρεπε να το
βάλουµε; Τι θέλουµε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος από την
ώρα που εθελοτυφλούµε µπροστά σε τόσο µεγάλα προβλήµατα;
Θα έρθουν εκλογές. Πώς θα γίνουν εκλογές; Όπως θέλει ο κα-
θένας; Θα καλεί όποιον θέλει ο καθένας; Αυτές είναι εκλογές;
Αυτό το αποτέλεσµα θα είναι ωραίο; Δηλαδή, οι έξι διαπλεκόµε-
νοι, τους οποίους καταγγείλαµε, θα συνεχίσουν να διαφεντεύουν
τη ζωή της χώρας;

Στις δηµοσκοπήσεις ζητήσαµε και είχε συµφωνήσει ο Τσίπρας
ανεξάρτητη αρχή ελέγχου των ευρηµάτων. Πρέπει, λέει, να γίνει.
Όµως, αυτοί τι έκαναν; Βολεύτηκαν. Κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ δηµοσκο-
πήσεις ότι είναι έτοιµος, πλησιάζει τη Νέα Δηµοκρατία. Κάνει η
Νέα Δηµοκρατία και βγάζει δώδεκα µε δεκαπέντε µονάδες δια-
φορά από τον ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτό το χάος εξυπηρετούνται και οι
δύο. Γιατί να κάνουν ανεξάρτητη αρχή, αφού το µόνο που τους
ενδιαφέρει είναι ο φανατισµός και η πόλωση της κοινωνίας, να
τυφλώσουν τον κόσµο και να τον πάνε ξανά φανατισµένο στην
κάλπη; Μόνο αυτό τους ενδιαφέρει και τίποτα άλλο.

Θέλει ο κ. Μητσοτάκης ιδιωτικά πανεπιστήµια και τα θέλει δια-
καώς. Αν ήµασταν µια χώρα φυσιολογική, το απλούστερο που
θα µπορούσαµε είναι να δώσουµε έγκριση και να γίνει. Και η Ζιµ-
πάµπουε έχει ιδιωτικά πανεπιστήµια. Γιατί να µην έχει η Ελλάδα,
ένα κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ιδιωτικά πανεπιστήµια;

Εδώ, όµως, το θέµα είναι ότι αν εκδώσουµε άδειες ίδρυσης
ιδιωτικών πανεπιστηµίων, θα συµβεί ό,τι συνέβη και µε την ΕΡΤ.
Η ΕΡΤ ήταν πρώτα ο µοναδικός τηλεοπτικός σταθµός της χώρας.
Ο κρατικός τηλεοπτικός σταθµός ήταν η ΕΡΤ. Και ιδρύθηκαν τα
ιδιωτικά κανάλια. Έδωσαν τριπλάσιους µισθούς από αυτούς που
έδινε η ΕΡΤ. Ο Τέρενς Κουίκ ήταν στην ΕΡΤ. Η Στάη ήταν στην
ΕΡΤ. Όλα τα ονόµατα ήταν στην ΕΡΤ. Έδωσαν τριπλάσιους µι-
σθούς και τους πήραν τα ιδιωτικά κανάλια τους δηµοσιογρά-
φους. Έτσι απαξιώθηκε η ΕΡΤ. Τώρα για να δεις ΕΡΤ -και
λυπάµαι που το λέω αυτό, γιατί είναι ένα κανάλι που θα µπο-
ρούσε να είναι ο οδικός χάρτης του πλουραλισµού- πρέπει να
έχει  Eurovision ή ποδόσφαιρο. Μόνο τότε έχει ακροαµατικότητα,

γιατί οι εκποµπές, δυστυχώς, υπακούουν στο να υπηρετούν την
Κυβέρνηση και αυτό είναι λάθος γιατί εξοντώνεται η θεαµατικό-
τητα. Εξοντώνεται µε αυτόν τον τρόπο η θεαµατικότητα.

Η ίδρυση, λοιπόν, ιδιωτικών σταθµών  απαξίωσε την ΕΡΤ. Το
ίδιο κινδυνεύει να γίνει και µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Θα δο-
θούν στους πιο επώνυµους καθηγητές των πανεπιστηµίων πεν-
ταπλάσιοι µισθοί από τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και θα
απαξιωθούν τα κρατικά. Μόνο που ξεχνάει ο κ.  Μητσοτάκης ότι
χρειάζονται 12.000 µε 15.000 χιλιάδες τον χρόνο δίδακτρα να
δίδει κάθε γονέας για το παιδί του στα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Είπε ότι ένα ποσοστό των θέσεων θα είναι υποτροφίες. Στις υπο-
τροφίες θα βασιστούµε; Όταν απαξιωθούν τα κρατικά πανεπι-
στήµια και όταν οι πιο γνωστοί καθηγητές οδεύσουν λόγω
µεγαλύτερων µισθών στα ιδιωτικά, θα βασιστούµε στις υποτρο-
φίες και στη µεγαλοψυχία που θα δίνουν τα ιδιωτικά; Είναι σο-
βαρός ο κ. Μητσοτάκης;

Πρέπει πρώτα να εξυγιάνουµε τα κρατικά πανεπιστήµια, να
φύγει ο κοµµατισµός, να φύγουν από εκεί µέσα αυτοί που λειτουρ-
γούν σαν κοµµατόσκυλα µέσα στα πανεπιστήµια είτε είναι καθη-
γητάδες είτε είναι φοιτητές. Αυτό το κλίµα υπάρχει µέσα στα
πανεπιστήµια. Μέχρι και ναρκωτικά διακινούνται στους χώρους
των πανεπιστηµίων. Πρέπει να σταµατήσει αυτό, να εξυγιανθούν
τα κρατικά πανεπιστήµια, να είναι σε θέση να ανταγωνιστούν τα
ιδιωτικά και τότε να εκδώσουµε άδειες για ίδρυση ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων. Διαφορετικά, αν τώρα, έτσι όπως είναι η κατάσταση,
δώσουµε άδειες για ιδιωτικά πανεπιστήµια, θα σταµατήσουν να
σπουδάζουν τα παιδιά των φτωχών και η δωρεάν παιδεία του Γε-
ωργίου Παπανδρέου θα πάει περίπατο και θα σπουδάζουν µόνο
τα παιδιά των πλουσίων. 

Αυτό θα συµβεί, κύριοι. Η Ένωση Κεντρώων είναι υπέρ της
ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αφού, όµως, εξυγιανθούν
πρώτα τα κρατικά πανεπιστήµια.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός να µην είναι τεχνοκράτης ο
Πρωθυπουργός. Πρέπει να είναι από τη Βουλή. Θέτω ένα ερώ-
τηµα: Εάν το φέρει έτσι η µοίρα η Βουλή να µην έχει ένα πρό-
σωπο να σηκώσει το βάρος της διακυβέρνησης της χώρας και
να πρέπει να απευθυνθούµε σε ένα άτοµο Έλληνα τεχνοκράτη,
αυτό θα απαγορεύεται; Ξέρετε ποιον είχε προτείνει το ΠΑΣΟΚ
την εποχή τότε του Παπαδήµου; Τον Πετσάλνικο. Μπορεί να ήταν
αξιολογότατος ο κ. Πετσάλνικος, αλλά είχε αντοχή να σηκώσει
εκείνη την εποχή, που παιζόταν η παραµονή µας στο ευρώ, την
τύχη της χώρας; 

Δεν αντιλαµβάνοµαι, δηλαδή, γιατί πρέπει να µην είναι τεχνο-
κράτης και να είναι στην Αίθουσα αυτή. Μόνο σε αυτή την Αί-
θουσα είναι οι σοφοί; Γιατί αυτός ο αποκλεισµός; Δεν το
καταλαβαίνω. Μόνο αυτή η Αίθουσα έχει δυνατότητα να βγάζει
Πρωθυπουργούς;

Και αν ορφανέψει η Αίθουσα, θα µείνει η χώρα ακυβέρνητη; Τι
λογικές τρελές είναι αυτές; 

Είπατε, επίσης, για τη δωδεκαετία για τους Βουλευτές. Σε
αυτό δεν έχω αντίρρηση, αλλά αν ζούσε ο Ελευθέριος Βενιζέλος,
αν ζούσε ο Ανδρέας Παπανδρέου, θα του λέγαµε του Ανδρέα
Παπανδρέου: «Συµπλήρωσες δώδεκα χρόνια, πήγαινε σπίτι σου
τώρα! Τώρα πρέπει να αναλάβει ο κ. Σκανδαλίδης». Έτσι θα του
λέγαµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Γιατί αναφέρετε εµένα;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν λέω για εσάς, ως παράδειγµα σας ανέφερα, επειδή είστε
ενώπιόν µου. Σας εκτιµώ, το ξέρετε. 

Υπάρχουν κάποιες στιγµές που η µοίρα µιας χώρας συνδέεται
µε κάποια άτοµα. Αυτές οι γενικεύσεις, οι αποκλεισµοί είναι
ακραίοι. Μπορεί η Αίθουσα να γέµισε οικογενειοκρατία, µπορεί
σε αυτή την Αίθουσα να κούρασε το να φεύγουν οι Βουλευτές
και να βάζουν το παιδί τους, τον ανιψιό τους, τον εγγονό τους,
αλλά µην φθάνουµε και σε ακραία σηµεία. Είναι ακραίο σηµείο
οι αποκλεισµοί. Δεν ξέρεις πώς θα το φέρει η µοίρα, πώς θα χρει-
αστεί η χώρα να βάλει στο τιµόνι της κάποιον άνθρωπο προκει-
µένου να γλιτώσει. 

Θέλω δε να δηλώσω πριν να αποχωρήσω από το Βήµα ότι προ-
φανώς δεν θα ψηφίσω κανένα από τα άρθρα της Αναθεωρήσεως
του Συντάγµατος -λυπούµαι που το λέω αυτό- διότι θεωρώ γε-
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λοίο το ότι έχει άλλα προς αναθεώρηση άρθρα ο ΣΥΡΙΖΑ, άλλα
η Νέα Δηµοκρατία. Και προϋπόθεση της ύπαρξης αναθεώρησης
είναι να υπάρχει ένα µίνιµουµ συναίνεσης. Αφού δεν υπάρχει
αυτό το µίνιµουµ συναίνεσης, πολεµούν να κοροϊδέψουν και βά-
ζουν να ψηφίζει ο ένας τις προτάσεις του άλλου, ώστε να τις
εφαρµόσουν µε εκατόν πενήντα έναν στην επόµενη Βουλή.
Οπότε, η Αναθεώρηση και όλα αυτά που λένε, «ο Τσίπρας στο
προαύλιο, που µάζευε και έκανε ανακοινώσεις», θα γραφτούν
στην ιστορία σαν τον γάµο του Καραγκιόζη. 

Θέλω µόνο για τη Μακεδονία να πω, γιατί µε ρώτησε ένας δη-
µοσιογράφος: «Θα τη λέτε Βόρεια Μακεδονία;». Με ρώτησε σή-
µερα. Ακούστε, κύριοι: Αφού η απόφαση ελήφθη χωρίς
δηµοψήφισµα, χωρίς συµβούλιο Αρχηγών, χωρίς να ερωτηθεί ο
ελληνικός λαός και µε δεδοµένο ότι ο ελληνικός λαός ήταν κατά
τεράστια πλειοψηφία αντίθετος, εγώ προσωπικά λυπούµαι, αλλά
από όποια θεσµική θέση και αν έχω εις το µέλλον, δεν θα την πω
«Βόρεια Μακεδονία». 

Εγώ έχω δηλώσει ότι µετά τις εκλογές η Ένωση Κεντρώων ζη-
τάει αυξηµένη εµπιστοσύνη από τον ελληνικό λαό και θα θέσω
όρο για να στηρίξω κυβέρνηση –όχι να πάρω Υπουργεία, όχι να
πάρω λάφυρα και ανταλλάγµατα, γραµµατείες, δεν θέλω τίποτα-
µαζί µε τα έντεκα σηµεία που έχει η Ένωση Κεντρώων -τα οποία
συµφέρουν τη χώρα, δεν αφορούν εµένα ή κανέναν των Βουλευ-
τών της Ένωσης Κεντρώων- να δεχθεί όποιος Πρωθυπουργός
είναι, να κάνουµε δηµοψήφισµα εκ των υστέρων, για να δούµε
αν ο ελληνικός λαός συµφωνεί µε αυτό το έγκληµα που έγινε,
που παρεχωρήθη το όνοµα της Μακεδονίας. Το έχω ορκιστεί,
δεν θα υποχωρήσω. Το λέω δηµοσίως. 

Και ζητώ και από αυτό το Βήµα τη στήριξη του ελληνικού λαού
για τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος µετά τις εκλογές, προκειµέ-
νου να νοµιµοποιήσει ή να θέσει σε παρανοµία τις Πρέσπες -είµαι
βέβαιος ότι θα θέσει σε παρανοµία ο ελληνικός λαός τις Πρέ-
σπες- και να ακυρωθεί η συµφωνία µε διακήρυξη που θα κάνουµε
στα Ηνωµένα Έθνη και στις µεγάλες δυνάµεις. 

Είναι ένα έγκληµα που έγινε από ένα συγκεκριµένο κόµµα και
έναν Πρωθυπουργό, το οποίο δεν µπορούµε να το καταπιούµε
εµείς οι Έλληνες. Φτωχοί να είµαστε µπορούµε, να µας κόψουν
τις συντάξεις και τους µισθούς µπορούµε, να προδοθεί η Μακε-
δονία δεν το µπορούµε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Μι-

χαλολιάκος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο. 

Σας κάνω έκκληση, κύριε Μιχαλολιάκο, για τον χρόνο, όχι ότι
διαλέγω εσάς, αλλά βλέπω ότι έχουµε πολλούς οµιλητές ακόµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές –όσοι έχετε αποµείνει, τέλος πάντων, σε αυτή την
Αίθουσα- εις ό,τι αφορά τον χρόνο, να είστε σίγουρη, κυρία Πρό-
εδρε, ότι δεν θα τον παραβιάσω. Δεν νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο
να τον παραβιάσω. 

Θα ασχοληθώ, όµως, πρώτα µε τον διάλογο µεταξύ του Πρω-
θυπουργού και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως,
ο οποίος κράτησε χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των δύο ωρών.
Και θα επισηµάνω ότι είχα δηλώσει να µιλήσω στις πεντέµισι το
απόγευµα και µιλάω τώρα. 

Όµως, θα δώσω και µια εξήγηση γιατί βγήκε ο κ. Τσίπρας και
ο κ. Μητσοτάκης αυτή την ώρα: Διότι είναι τόσο δηµοφιλείς,
τόσο ενδιαφέρον έχουν οι οµιλίες τους που δεν µπορούσαν να
σταθούν απέναντι στο ντέρµπι Ολυµπιακού - Παναθηναϊκού στο
µπάσκετ, που άρχιζε στις οκτώ το βράδυ. Αυτή είναι η πολιτική
ζωή της χώρας! 

Εις ό,τι αφορά τώρα τον χρόνο στον οποίο µίλησα, καίτοι το
κόµµα µας ήρθε τρίτο στις τελευταίες εκλογές, διαλέξατε να µι-
λήσω τελευταίος. Εάν υπήρχαν και άλλα κόµµατα, θα µας βάζατε
ακόµα πιο πίσω, αλλά δυστυχώς σας τέλειωσαν. Διαλύσατε δύο
κόµµατα για τους γνωστούς λόγους. 

Πριν να αναφερθώ, όµως, στα της Αναθεωρήσεως του Συν-
τάγµατος, απορώ για το θράσος σας να µιλάτε για το Σύνταγµα
και έχω µπροστά µου µία απάντηση από τις πολλές που δίνουν
οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ προς τους Βουλευτές της Χρυσής

Αυγής, όταν καταθέτουν ερωτήσεις. Η απάντηση αυτή λέει: «Σας
γνωστοποιούµε ότι εν όψει εκκρεµούς δίκης για σύσταση εγκλη-
µατικής οργάνωσης, στην οποία ερευνάται η συµµετοχή και η έν-
ταξη της πλειοψηφίας των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής, θα
απέχουµε από απαντήσεις που µας τίθενται από τον ως άνω ή
άλλον Βουλευτή της Χρυσής Αυγής για λόγους συνταγµατικής
και κοινοβουλευτικής τάξης». 

Και έψαξα το Σύνταγµα και το Σύνταγµα λέει ακριβώς το αντί-
θετο, ότι είστε υποχρεωµένος, κύριε Φάµελλε -που είστε µέσα
στην Αίθουσα- να απαντάτε. Και µην νοµίζετε ότι θα σώσετε την
µπολσεβίκικη τιµή σας ως «µετανοούσα Μαγδαληνή», την ίδια
στιγµή που έχετε γίνει τσιράκι του ΝΑΤΟ, µη απαντώντας στη
Χρυσή Αυγή. 

Επί της ουσίας, το τεκµήριο της αθωότητας του κατηγορου-
µένου, το οποίο δεν σέβεστε, έχει καθιερωθεί για πρώτη φορά
µετά τη Γαλλική Επανάσταση –την οποία πιστεύετε, εµείς δεν την
πιστεύουµε- στη Διακήρυξη των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και
του Πολίτη στο άρθρο 9. Σήµερα κατοχυρώνεται στο άρθρο 6
της παραγράφου 2 της Ευρωπαϊκής Συνθήκης για τα δικαιώµατα
του ανθρώπου. Αυτό το τεκµήριο σηµαίνει ότι κάθε άνθρωπος
θεωρείται αθώος µέχρι αποδείξεως του εναντίου και η πολιτεία
µέσω των οργάνων της οφείλει να αποδείξει την ενοχή του κα-
τηγορουµένου και όχι ο κατηγορούµενος την αθωότητά του. 

Και εσείς, πριν να αποφανθεί η δικαιοσύνη, µας καταδικάζετε.
Παριστάνετε τους σοσιαλδηµοκράτες, αλλά πίσω από το λακά-
ρισµα αυτής της σοσιαλδηµοκρατίας -την οποία µπολιάσατε µε
µπόλικα στελέχη του ΠΑΣΟΚ και πολλές δηλώσεις καλής συνερ-
γασίας µε το ΝΑΤΟ- πίσω από αυτή τη λάκα της σοσιαλδηµοκρα-
τίας παραµένει ο µπολσεβίκος που δεν πιστεύει σε καµµία
ελευθερία και σε καµµία δηµοκρατία. 

Παράδειγµα. Προ ηµερών είχατε οργιστεί γιατί κάποιοι πολίτες
όχι µόνο στη Μακεδονία, αλλά και σε ολόκληρη την Ελλάδα αν-
τιδρούσαν για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Και τους καταγγείλατε
λίγο πολύ ως τροµοκράτες. 

Και όµως, τροµοκρατική επίθεση έγινε κατά των γραφείων της
Χρυσής Αυγής τα ξηµερώµατα της Δευτέρας 11 Φεβρουαρίου
πριν από δύο ηµέρες από τους γνωστούς αγνώστους του «κόκ-
κινου» παρακράτους που δεν συλλαµβάνετε ποτέ. Στις τρεις τα
ξηµερώµατα έγινε η επίθεση, έβαλαν σκάλα, ανέβηκαν στον
πρώτο όροφο, ανενόχλητοι, σε κεντρικό σηµείο δίπλα από τη νέα
εθνική οδό. Καήκαν πολιτικά γραφεία. Και συµπτωµατικά αυτή η
επίθεση έγινε την ίδια στιγµή που ένα ολόκληρο σύστηµα δηλώ-
νει έντροµο από την άνοδο της Χρυσής Αυγής. 

Επίσης, στο ίδιο γραφείο είχε γίνει επίθεση τον Ιούνιο του
2017. Είχαµε επιστήσει την προσοχή στις αρµόδιες αρχές, αλλά
δεν έδωσαν καµµία σηµασία. 

Επαναλαµβάνω προς τον ελληνικό λαό όπως έχει τη δυνατό-
τητα να δει αυτή την εικόνα µέσα από έναν µόνο τηλεοπτικό
σταθµό που είναι υποχρεωτικός και δεν µπορείτε να τον κόψετε,
το Κανάλι της Βουλής, το οποίο –σηµειωτέον- είµαστε από το
2012 Βουλευτές της ελληνικής Βουλής και δεν έχει αφιερώσει
ούτε ένα λεπτό σε Βουλευτή της Χρυσής Αυγής. Αυτό είναι δη-
µοκρατία; Ντροπή σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όσο για την περίφηµη πολιτική σκευωρία εις βάρος της Χρυ-

σής Αυγής, την οµολογούν οι ίδιοι οι αρχιτέκτονές της -κυριολε-
κτικά και µεταφορικά-, όπως ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, που την
Παρασκευή στις 8 Φεβρουαρίου δήλωσε: «Ήταν η Νέα Δηµοκρα-
τία, όµως, που οδήγησε τη Χρυσή Αυγή στο εδώλιο. Αυτά, όµως,
επιµένετε να τα ξεχνάτε. Δεν σας βολεύουν. Ας µην πιάνετε, λοι-
πόν, τη Νέα Δηµοκρατία στο στόµα σας και να κάνετε ανιστόρη-
τες αναφορές στην ακροδεξιά και σταµατήστε, επιτέλους, να
συκοφαντείτε την αυθόρµητη πατριωτική αντίδραση στη Συµφω-
νία των Πρεσπών».

Α, ώστε έτσι, λοιπόν! Η Νέα Δηµοκρατία οδήγησε τη Χρυσή
Αυγή στο εδώλιο και καµµία δικαιοσύνη! Σε ό,τι αφορά την «αυ-
θόρµητη πατριωτική αντίδραση στη Συµφωνία των Πρεσπών»
εγώ ξέρω ότι η Νέα Δηµοκρατία σήµερα δεν δεσµεύεται ότι θα
ακυρώσει τη συµφωνία. Λέει ότι θα τη σεβαστεί. Επιφανή δε στε-
λέχη της λένε ότι θα αποκαλούν το κράτος των Σκοπίων «Βόρειο
Μακεδονία». 
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Εµείς ως Χρυσή Αυγή το δηλώνουµε: Δεν υπάρχει για εµάς
κράτος Βόρειος Μακεδονία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Έχουµε, όµως, εδώ µία διαµάχη. Από τη µια, η Νέα Δηµοκρα-

τία απευθύνεται στον ΣΥΡΙΖΑ και λέει ότι συνεργάζεται µε τη
Χρυσή Αυγή και είναι χορηγός της Χρυσής Αυγής. Από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ πάλι εκτοξεύονται βέλη προς τη Νέα Δηµοκρατία ότι ενι-
σχύει τη Χρυσή Αυγή. Μην τσακώνεστε. Δεν την ενισχύει ούτε η
Νέα Δηµοκρατία ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ελληνικός λαός την ενισχύει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και µάλιστα, έχουµε στοιχεία ποιοτικά στις πολιτικές έρευνες,

που θα έπρεπε να σας προβληµατίσουν, όπως το γεγονός ότι
δεύτερο κόµµα στους νέους στις ηλικίες από δεκαεπτά έως
τριάντα τεσσάρων ετών είναι η Χρυσή Αυγή, όπως και ότι πρώτο
κόµµα στους αγρότες, µε ποσοστό µεγαλύτερο του 20%, είναι η
Χρυσή Αυγή. Αυτό δεν το έκανε ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Το έκαναν οι αγωνιστές της Χρυσής Αυγής και ένας ολό-
κληρος λαός που βλέπει κάτω από τα λάβαρά µας τη µοναδική
ελπίδα για ελευθερία, για αποκατάσταση της εθνικής τιµής και
της αξιοπρέπειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Μίλησε ο κ. Τσίπρας για πολλά και του απήντησε επίσης µε

πολλά ο κ. Μητσοτάκης. 
Θα σταθώ στην οµιλία µου της 14ης Νοεµβρίου του 2018 όταν

έγινε η πρώτη συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος.
Αναφέρθηκα στο άρθρο 4 που ορίζει ότι οι Έλληνες είναι ίσοι
ενώπιον του νόµου και στην παράγραφο 6 του άρθρου 4 όπου
αναφέρεται ότι «κάθε Έλληνας που µπορεί να φέρει όπλα είναι
υποχρεωµένος να συντελεί στην άµυνα της πατρίδας, σύµφωνα
µε τους ορισµούς των νόµων». Και βεβαίως, υπήρξε η Αναθεώ-
ρηση του 2001, του Σηµίτη, που ορίζει ότι η διάταξη της παρα-
γράφου 6 δεν αποκλείει να προβλέπεται µε νόµο η λεγόµενη
«εναλλακτική θητεία». Προτείναµε η εναλλακτική θητεία να κα-
ταργηθεί. Όλοι οι Έλληνες στον στρατό. Και µάλιστα, σύµφωνα
µε την πρόταση της Χρυσής Αυγής πρέπει να είναι υποχρεωτική
η στράτευση και ανδρών και γυναικών στα δεκαοκτώ έτη, γιατί
µόνο έτσι θα αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα προσωπικού στις
Ένοπλες Δυνάµεις µας. Φυσικά, δεν πήραµε απάντηση στο θέµα
αυτό και ούτε έχουµε τη δυνατότητα, λόγω του περιορισµένου
αριθµού των Βουλευτών µας ακόµη, να προτείνουµε συγκεκρι-
µένα πράγµατα για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Περάσαµε στο άρθρο 3, για το οποίο όταν ο κ. Μητσοτάκης
έθεσε κάποιους όρους,  προκειµένου τα αναθεωρητέα άρθρα
του ΣΥΡΙΖΑ να γίνουν αποδεκτά και να δεχθεί και ο ΣΥΡΙΖΑ τις
προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας, δεν ανέφερε το άρθρο 3. Ανέ-
φερε το άρθρο 16 για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και το άρθρο 24.
Πέρασε στα ψιλά το άρθρο 3, το οποίο αφήνει χιλιάδες ελληνικές
οικογένειες, τις οικογένειες του προσωπικού του ιερού κλήρου
της Ελλάδος σε µία αβεβαιότητα, δεν κατοχυρώνεται η θέση του
στον δηµόσιο τοµέα. Προπαντός, όµως, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
για την αναθεώρηση του άρθρου 3 λέει: «Προτείνουµε την ανα-
διατύπωση και τον εκσυγχρονισµό του άρθρου 3, προκειµένου
να κατοχυρωθεί ρητά η θρησκευτική ουδετερότητα του κράτους,
µε διατήρηση πάντως για ιστορικούς λόγους της αναγνώρισης
της ορθόδοξης θρησκείας ως επικρατούσας θρησκείας». Επί-
σης, όµως, λέει συγκεκριµένα: «Συµπτύσσεται µε πρότασή µας
το άρθρο 3 σε µία παράγραφο και προτάσσεται η διακήρυξη ότι
η ελληνική πολιτεία είναι θρησκευτικά ουδέτερη και ότι δεν υπάρ-
χει επικρατούσα θρησκεία. Δεν αποτελεί ο όρος “επικρατούσα
θρησκεία” αναγνώριση επίσηµης κρατικής θρησκείας».

Θεωρούµε την αναθεώρηση του άρθρου αυτού πραγµατική
βόµβα στα θεµέλια του ελληνικού κράτους, όπως ιδρύθηκε από
την Α’ Εθνοσυνέλευση των Ελλήνων. Σας διαβάζω από τη διακή-
ρυξη της Επιδαύρου της 1ης Ιανουαρίου του 1822 «Το προσωρινό
πολίτευµα της Ελλάδος»: «Εν ονόµατι της Αγίας και Αδιαιρέτου
Τριάδος, το Ελληνικ�ν Έθνος, το υπό την φρικώδη οθωµανικ�ν
δυναστείαν, µη δυνάµενον να φέρ� τον βαρύτατον και απαρα-
δειγµάτιστον ζυγ�ν της τυραννίας και αποσείσαν αυτ�ν µε µεγά-
λας θυσίας, κηρύττει σήµερον διά των νοµίµων παραστατών του,
εις Εθνικ�ν συνηγµένην Συνέλευσιν, ενώπιον Θεού και ανθρώπων,
την πολιτικήν αυτού ύπαρξιν και ανεξαρτησία». Στο όνοµα της

Αγίας Τριάδος ιδρύθηκε το ελληνικό κράτος. Δεν ιδρύθηκε στο
όνοµα κανενός φιλελευθερισµού, καµµίας Γαλλικής Επαναστά-
σεως, στο όνοµα του Χριστού και της Ελλάδας ιδρύθηκε το κρά-
τος µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Δεν µπορείτε να το διαλύσετε και να ξέρετε ότι είναι πολύ κω-

µικό να παίζετε το ρόλο του Δαντόν, του Ροβεσπιέρου, του Σαιν
Ζυστ, όντας πραγµατικά µια ιστορική παρένθεση στον τόπο. 

Σε όλους εσάς, όµως, απαντά ο στρατηγός Μακρυγιάννης,
που τον καπηλεύτηκε κατά κόρον η Αριστερά, ο οποίος εκείνα
τα δύσκολα χρόνια της βαυαροκρατίας είχε γράψει τα εξής: «Και
βγήκαν τώρα κάποιοι δικοί µας κυβερνήτες Έλληνες, σπορά της
εβραιουργιάς, που είπαν να µας σβήσουν την αγία πίστη, την Ορ-
θοδοξία, διότι η Φραγκιά δεν µας θέλει µε τέτοιο ντύµα ορθό-
δοξο». Αυτά έλεγε ο στρατηγός Μακρυγιάννης, τον οποίον
καπηλεύεσθε, και θα πρέπει να αναλογιστείτε ότι αυτά που κά-
νετε είναι πύργος στην άµµο. 

Επίσης, στην εισήγησή µου για την Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος τον Νοέµβριο του 2018 είχα αναφερθεί στο άρθρο 27, που
επιτρέπει την αλλαγή των ορίων της επικρατείας µε την απόλυτη
πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών. 

Και έρχοµαι στο άρθρο 28 που µας απασχόλησε και το οποίο
εσείς αναθεωρείτε µιλώντας για δηµοψηφίσµατα. Αλήθεια, πιο
σοβαρό ζήτηµα είναι ο εκλογικός νόµος ή η πρόταση Γιούνκερ
που την φέρατε σε δηµοψήφισµα, ώστε να απαιτείται η πλειοψη-
φία των εκατόν ογδόντα ψήφων, από το ζήτηµα της Μακεδονίας
µας, που είναι πρόσφατο, και για το οποίο δεν κάνατε δηµοψή-
φισµα;

Και επειδή αναφέρθηκε το θέµα και από προηγούµενο οµι-
λητή, εµείς οι δεκαέξι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, καταθέ-
σαµε πρόταση για δηµοψήφισµα σε όλους τους Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου και απάντηση δεν πήραµε. Σταθερή και
πάγια η θέση µας ότι θα πρέπει να γίνει δηµοψήφισµα για το
θέµα της Μακεδονίας µας.

Εις ό,τι αφορά το άρθρο 62 -βουλευτική ασυλία- και το άρθρο
86 -ασυλία Υπουργών, νόµος περί ευθύνης Υπουργών αν θέλετε-
λέτε ένα µεγάλο ψέµα µέσα σε αυτήν εδώ τη Βουλή, ότι τα αλ-
λάζετε. Δεν αλλάζετε τίποτε. Παραµένουν οι ίδιες ακριβώς δια-
δικασίες.

Και αφήνετε, λέγοντας αν δεν είναι πολιτικά αδικήµατα και
είναι άλλης κατηγορίας. Γενίκευση, η οποία χωρεί κάθε είδους
απάτη. Τι άλλη κατηγορία;

Εδώ, µέσα στη Βουλή, από το 1974 έχετε δώσει βουλευτική
ασυλία για ακάλυπτες επιταγές, για ξυλοδαρµούς, για συκοφαν-
τίες. Πρόσφατα, µε τον νόµο «περί ευθύνης Υπουργών» απαλλά-
ξατε τον κάποτε συνέταιρό σας -και για µένα, ακόµα συνέταιρό
σας- Πάνο Καµµένο για συκοφαντική δυσφήµηση. Μέσα στο πλαί-
σιο των πολιτικών καθηκόντων είναι η συκοφαντική δυσφήµιση;

Δεν θα ψηφίσουµε την Αναθεώρησή σας και ελπίζουµε κάποτε
να έχουµε την πλειοψηφία, να ψηφιστεί εδώ ένα Σύνταγµα στο
οποίο θα καταργηθεί η εναλλακτική θητεία, θα καταργηθεί το
άρθρο 28 για εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας. Πιστεύουµε σε µία
Ελλάδα ελεύθερη και όχι σε ένα προτεκτοράτο. Και προτεκτο-
ράτο είναι ένα κράτος που µε νόµο µπορεί να εκχωρεί την εθνική
του κυριαρχία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλώ
στο Βήµα τον κ. Σταύρο Θεοδωράκη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω από µια εικόνα της εφηβείας µου.

Τέλη της δεκαετίας του 1970, Αρσάκειο Μέγαρο, εκεί που κά-
ποτε ήταν τα δικαστήρια. Τα περιπολικά σταµατούν στη Σαντα-
ρόζα και κατεβάζουν τη «σοδειά» της νύχτας. Ανάµεσά τους και
µοιχούς, γυναίκες και άνδρες δηλαδή γυµνούς, τυλιγµένους µε
σεντόνια, δεµένους ανά ζευγάρι µε χειροπέδες, να τους δει ο ει-
σαγγελέας, να πιστοποιήσει τη µοιχεία. Αυτό ήταν τότε το κανο-
νικό, το νόµιµο, το ηθικό, µέχρι να έρθει ο Ανδρέας Παπανδρέου
το 1981 και να αποποινικοποιήσει τη µοιχεία µέσα σε έντονες δια-
µαρτυρίες της Εκκλησίας, αλλά -προσέξτε- και της Νέας Δηµο-
κρατίας.
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Οι νόµοι, λοιπόν, οι κανόνες, το θεσµικό πλαίσιο και τελικά το
Σύνταγµα δεν είναι γραµµένα σε πλάκες από γρανίτη. Πρέπει να
αλλάζουν, πρέπει να συγκλίνουν µε την εξέλιξη της κοινωνίας,
της επιστήµης και του πολιτισµού και τελικά να πηγαίνουν κοντά
και να απαντούν στις ανάγκες των πολιτών.

Η πρόταση που κάνει το Ποτάµι είναι να αλλάξουµε -και θα επι-
µείνουµε- πρώτα απ’ όλα, το άρθρο 110 του Συντάγµατος. Η Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος δεν µπορεί να συνεχίζει να είναι µια
µαραθώνια διαδικασία, να σκεφτόµαστε κάτι σήµερα και να το
υλοποιούµε µετά από επτά, οκτώ, δέκα χρόνια. Πρέπει να πάψει
να είναι αυτή η Ελλάδα.

Προτείνουµε η Βουλή να µπορεί να προχωρήσει σε αναθεώ-
ρηση άρθρων του Συντάγµατος µε πλειοψηφία των 2/3. Το νέο
Σύνταγµα πρέπει να κατοχυρώνει την αλληλεγγύη µεταξύ των
γενεών, τη διασφάλιση όλων των δικαιωµάτων σε όλους τους πο-
λίτες, την προστασία της βιοποικιλότητας και την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής. Η διαγενεακή δικαιοσύνη, τα σύγχρονα
ατοµικά δικαιώµατα, η βιοποικιλότητα δεν µπορεί να είναι τρο-
πολογίες σε ένα νοµοσχέδιο. Πρέπει να είναι πλέον συνταγµατι-
κοί κανόνες.

Πάµε επιγραµµατικά στα σηµαντικά θέµατα που θα πρέπει να
µας απασχολήσουν. Τα είπε, άλλωστε, ξεκάθαρα και µελετηµένα
ο Αντιπρόεδρος του Ποταµιού, ο κ. Γιώργος Μαυρωτάς.

Μη κρατικά πανεπιστήµια: Θέλω να ξεκινήσω µε αυτό. Ο πα-
ραλογισµός, νόµιζα ότι είχατε αποφασίσει και εσείς, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι πρέπει να τελειώσει. Θα έπρεπε η χώρα εδώ, σε αυτό
το θέµα να πάψει να είναι Νότια Βαλκάνια. Ήδη έχουµε χάσει
πολύ χρόνο και πολύ χρήµα. Η Τουρκία -τα ξέρετε, τα έχουµε
ξαναπεί- έχει περισσότερους από πενήντα χιλιάδες ξένους φοι-
τητές στα ιδιωτικά της πανεπιστήµια. Ο κ. Τσίπρας, άλλωστε, αν
θυµάµαι καλά, είναι και ο ίδιος επίτιµος διδάκτορας ενός ιδιωτι-
κού πανεπιστηµίου της Σµύρνης, τρόπαιο από µια προηγούµενη
επίσκεψή του στην Τουρκία.

Δεν µπορεί, λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να επιβιώνει ακόµα η
λογική της χούντας, που έλεγε τότε ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
θα καταστρέψουν την παιδεία, γιατί θα σταµατήσει ο έλεγχος
του κράτους. Ο κ. Τσίπρας είχε πει στη Βουλή: «Δεν κάνω µη
κρατικά πανεπιστήµια, γιατί τότε ο προϋπολογισµός της παιδείας
πρέπει να µοιράζεται στα δηµόσια και τα µη κρατικά πανεπιστή-
µια». Είναι ψέµα. Ή τον έχουν παραπληροφορήσει ή παραπλη-
ροφορεί ο ίδιος τη Βουλή και τον λαό.

Εµείς προτείνουµε συγκεκριµένα, για να απαντήσουµε σε αυτό
το πρόβληµα που θέτει η πλευρά της Κυβέρνησης, να ακολου-
θήσουµε το παράδειγµα της Ισπανίας αλλά και της Γερµανίας
και να απαγορεύσουµε ρητά την οικονοµική ενίσχυση των µη
κρατικών πανεπιστηµίων από τον προϋπολογισµό του κράτους.

Πάµε στο µείζον θέµα: Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Έχουµε
µία πρόταση που πιστέψαµε ότι θα µπορούσε να γίνει αποδεκτή.
Τι λέµε, δηλαδή; Αυτό είναι το ερώτηµα όλων: Έχουµε τις τρεις
πρώτες ψηφοφορίες. Αν, λοιπόν, µετά την τρίτη ψηφοφορία απο-
δεικνύεται ότι δεν έχουµε Πρόεδρο, τι κάνουµε;

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι η εκλογή µπορεί να γίνει µε απλή ανα-
λογική από ένα διευρυµένο εκλεκτορικό σώµα. Έχουµε τους
Βουλευτές που ψηφίζουν στις τρεις ψηφοφορίες. Προσθέτουµε
εµείς τους Ευρωβουλευτές. Γιατί ένας Ευρωβουλευτής στο θέµα
της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας να µην έχει άποψη;

Προτείνουµε, λοιπόν, ένα διευρυµένο εκλογικό σώµα µε τους
Ευρωβουλευτές, µε τους περιφερειάρχες και µε τους δηµάρ-
χους των είκοσι ενός µεγαλύτερων πληθυσµιακά δήµων. Είναι
µία πρόταση που έχουµε πάρει από τον συνταγµατολόγο κ. Αλι-
βιζάτο και είναι µια πρόταση που απαντά στο αδιέξοδο και στην
πρόταση, που θεωρώ ότι έχει στοιχεία λαϊκισµού, να καταφεύ-
γουµε στον λαό για να καλύψουµε το αδιέξοδό µας.

Είναι διχαστική η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, να καταφεύγουµε δη-
λαδή στον λαό, επειδή η Βουλή δεν µπορεί να ψηφίσει Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας. Χαιρόµαστε που η Νέα Δηµοκρατία άλλαξε
θέση, γιατί στην αρχή του χειµώνα υποστήριζε και αυτή την
εκλογή του Προέδρου της δηµοκρατίας από τον λαό.

Σχέσεις Κράτους - Εκκλησίας. Πρέπει να τολµήσουµε και πρέ-
πει να δείξει θάρρος και η Εκκλησία. Όπως έγραφε και ο Σταύ-
ρος Τσακυράκης, ο χωρισµός Κράτους και Εκκλησίας απαιτεί

σοβαρότητα, συµµαχία µε τους πιστούς, που αντιλαµβάνονται
ότι ο χωρισµός θα είναι ευεργετικός όχι µόνο για το κράτος, αλλά
και για την ίδια τους τη θρησκεία, µε απόλυτο σεβασµό, βέβαια,
στην πίστη του καθενός και στο δικαίωµα της λατρείας του.

Δεν νοείται πρόοδος -και εδώ απευθύνοµαι κυρίως προς τη
µεριά της Νέας Δηµοκρατίας- µε όρους του 19ου αιώνα. Και είναι
υποκριτικό -τώρα αναφέροµαι στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ-
να µιλάτε για θρησκευτική ουδετερότητα. Μας καλείτε να αλλά-
ξουµε µαζί το άρθρο 3 και δεν αγγίζετε το άρθρο 16 παράγρα-
φος 2, το άρθρο δηλαδή που λέει ότι το κράτος -προσέξτε, το
κράτος- όχι η Εκκλησία, έχει σαν αποστολή την ανάπτυξη της
θρησκευτικής συνείδησης, όχι της δηµοκρατικής συνείδησης.
Πρέπει, λοιπόν, να αλλάξει και το άρθρο 16 παράγραφος 2, αν
θέλουµε να αλλάξουµε το κεφάλαιο των σχέσεων της Εκκλησίας
µε το Κράτος.

Δικαιοσύνη. Προτείνουµε η επιλογή της ηγεσίας της δικαιοσύ-
νης να µην είναι αρµοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας. Να επι-
λέγονται οι πρόεδροι των ανωτάτων δικαστηρίων από την
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής µε πλειοψηφία 3/5
των µελών της µεταξύ πέντε λειτουργών του κάθε ανώτατου δι-
καστηρίου, που θα έχουν υποδειχθεί κατόπιν µυστικής ψηφοφο-
ρίας της ολοµέλειάς του.

Αν δεν συγκεντρώνει καµµία πρόταση την πλειοψηφία των 3/5,
την επιλογή να κάνει ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. 

Δικαιώµατα: Εµείς θα επιµείνουµε να λέµε ότι όλα τα δικαιώ-
µατα στους οµοφυλόφιλους δεν απειλούν την ελληνική οικογένεια
και βέβαια δεν απειλούν την πατρίδα, όπως κάποιοι λένε ακόµη
και σήµερα. Κανείς δεν κινδυνεύει από τον σεβασµό της πραγµα-
τικότητας. Από το αντίθετο κινδυνεύουµε, από την υποκρισία και
την καταπίεση. Η διαφορετικότητα στον σεξουαλικό προσανατο-
λισµό πρέπει να είναι ένα δικαίωµα γραµµένο στο Σύνταγµά µας
και δεν καθιστά κανέναν πολίτη δεύτερης κατηγορίας. Είναι και
αυτοί φορολογούµενοι, είναι ψηφοφόροι, είναι αγρότες, είναι επι-
στήµονες, είναι επιχειρηµατίες, είναι πολιτικοί, είναι άνεργοι, είναι
κάποιοι από εµάς και δεν είναι κάποιοι παρακατιανοί. 

Πάµε στο τελευταίο µεγάλο κεφάλαιο: Πολιτική ασυλία Υπουρ-
γών και βουλευτική ασυλία. Είναι οι πολιτικοί κάτι διαφορετικό;
Είναι µια άλλη κάστα; Ανήκουν σε µια κάστα διαφορετική από
τους υπόλοιπους πολίτες; Αυτό είναι το ερώτηµα και εκεί πρέπει
να δοθεί απάντηση. Προφανώς όλοι θα πούµε ότι η απάντηση
είναι «όχι» και όλοι θα οµονοήσουµε ότι είναι αδιανόητο να πα-
ραγράφονται τα αδικήµατα των Υπουργών πολύ γρηγορότερα
απ’ αυτά των πολιτών. 

Όµως, αναρωτιέµαι: Γιατί αρνείται η Βουλή, γιατί αρνούνται
τα δύο µεγάλα κόµµατα να εκσυγχρονίσουµε το καθεστώς της
ασυλίας των Βουλευτών; Γιατί θέλετε να είναι τα δύο µεγάλα
κόµµατα αυτά που θα αποφασίζουν ποιος θα έχει ασυλία και
ποιος όχι; Γιατί θέλετε συναλλαγή και µικροκοµµατικό παζάρι; 

Εµείς προτείνουµε συγκεκριµένα η ασυλία ή µη των Βουλευ-
τών να µην είναι πλέον αρµοδιότητα της Βουλής, να µη στήνονται
πλειοψηφίες, αλλά να αποφασίζει γι’ αυτήν ένα δικαστικό συµ-
βούλιο µε πλειοψηφία δικαστών και εισαγγελέων του εφετείου. 

Κυρίες και κύριοι, θα επιµείνω: Για να δούµε την Ελλάδα αλ-
λιώς –αυτό θέλει το Ποτάµι- τη Βουλή αλλιώς, το Σύνταγµα αλ-
λιώς, θα πρέπει να προσπαθήσουµε πολύ. Δεν είµαστε
αισιόδοξοι. Ο συντηρητισµός και ο λαϊκισµός είναι στη φύση των
κοµµάτων και των συστηµάτων εξουσίας. Το αποδεικνύει αυτό
και η παρουσία και η εξέλιξη και η πορεία της Κυβέρνησής σας.
Γι’ αυτό οι πολίτες πρέπει να ενισχύσουν µια ξεχωριστή φωνή
που δεν δηµαγωγεί, δεν λαϊκίζει και δεν σιωπά µπροστά στον
φόβο του πολιτικού κόστους. Αυτή η φωνή σήµερα στην Ελλάδα
είναι δυστυχώς µόνο η φωνή του Ποταµιού, η φιλελεύθερη φωνή
που τολµάει στην υπόθεση του Συντάγµατος να λέει συγχρόνως
«ναι» στα µη κρατικά πανεπιστήµια, «ναι» στη θρησκευτική ουδε-
τερότητα. Κανένα άλλο κόµµα δεν τολµά να πει αυτά τα αυτο-
νόητα σε µια χώρα που θέλουµε να είναι σύγχρονη και
ευρωπαϊκή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς.
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Τώρα θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Ο πρώ-
τος οµιλητής, µετά απ’ ό,τι µεσολάβησε, είναι ο κ. Κουτσούκος
από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Μετά είναι η κ. Τριανταφύλ-
λου και µετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζή-

σαµε µια αντιπαράθεση του κ. Τσίπρα µε τον κ. Μητσοτάκη, µα-
κριά από το πνεύµα της συζήτησης που πρέπει να διέπει µια
κορυφαία διαδικασία, όπως είναι η συνταγµατική Αναθεώρηση
και µακριά και από εκείνα που συµφωνήσαµε χθες µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής ότι η συνταγµατική Αναθεώρηση είναι αποκλει-
στικό δικαίωµα και δυνατότητα και εντολή του λαού προς τους
Βουλευτές και όχι προς τους Αρχηγούς και τους Υπουργούς.

Εν πάση περιπτώσει, το µόνο που δεν προέκυψε απ’ αυτή την
αντιπαράθεση του κ. Τσίπρα µε τον κ. Μητσοτάκη είναι ότι το
Σύνταγµα πρέπει να λέει και το όνοµα του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, δηλαδή να «συνταγµατικοποιήσουµε» την εκλογή του κ.
Προκοπίου Παυλόπουλου µέσα απ’ αυτή την πρόταση του κ. Τσί-
πρα, γιατί κατά τα άλλα η αντιπαράθεση ήταν κενή περιεχοµένου
-για να µη χρησιµοποιήσω πιο βαριά έκφραση- του τύπου «ψη-
φίστε εσείς τις δικές µας προτάσεις, να ψηφίσουµε κι εµείς τις
δικές σας». Προφανώς αυτή η αντιπαράθεση είναι, όπως είπα,
κενή περιεχοµένου και ευτελίζει τη διαδικασία.

Θέλω να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε δύο ζητήµατα που
προκύπτουν από την κατά σύστηµα στρεψοδικία του κ. Τσίπρα.
Ο κ. Λοβέρδος κατέθεσε µία δήλωση στα Πρακτικά -δεν ήθελε
να διακόψει τη συζήτηση- η οποία λέει ότι ο κ. Τσίπρας µπροστά
στο αδιέξοδό του και στην οµολογία τής ήττας του, παρουσιάζει
σενάρια συµµετοχής του Κινήµατος Αλλαγής µε τη Νέα Δηµο-
κρατία στην εκλογή ενός Προέδρου της Δηµοκρατίας µε εκατόν
πενήντα µία ψήφους.

Αυτό, κυρίες και κύριοι, εµάς δεν µας αφορά. Προφανώς εκ-
δηλώνει τον φόβο του κ. Τσίπρα για την παρουσία µας στην επό-
µενη Βουλή, που πιστεύουµε ότι θα είναι ισχυρή. Όπως
εξήγησαν η κ. Γεννηµατά και οι εισηγητές µας, εµείς διεκδικούµε
-και πιστεύω ότι θα τα καταφέρουµε, ανατρέποντας τους πολιτι-
κούς συσχετισµούς- να είµαστε µέρος εκείνης της πλειοψηφίας
των εκατόν ογδόντα Βουλευτών που θα καθορίσει την ουσία των
αναθεωρητέων διατάξεων του Συντάγµατος, γιατί αυτό είναι το
πραγµατικό διακύβευµα της συνταγµατικής Αναθεώρησης και
της επόµενης εκλογικής αναµέτρησης.

Η άλλη στρεψοδικία του κ. Τσίπρα -που κατά σύστηµα στρε-
ψοδικεί- ήταν ότι το 2008 στην Αναθεώρηση εµείς δεν καταφέ-
ραµε να αναθεωρήσουµε το άρθρο περί ευθύνης Υπουργών.
Θέλω να θυµίσω στον νεαρό κ. Τσίπρα, που έχει µνήµη λωτοφά-
γου, εγώ που είµαι λίγο µεγαλύτερος, αλλά όχι τόσο µεγάλος για
να ξεχνάω, ότι η µόνη διάταξη που αναθεωρήθηκε µετά τη δική
µας αποχώρηση από τη Βουλή λόγω των µεθοδεύσεων που
έκανε ο κ. Τραγάκης τότε στο άρθρο 24, ήταν η ψήφιση για την
κατάργηση του ασυµβίβαστου. Ένα και µοναδικό άρθρο αναθε-
ωρήθηκε το 2008. Γι’ αυτό καταστράφηκε εκείνη η Αναθεώρηση,
την οποία συµφώνησε η Νέα Δηµοκρατία µε την ηγεσία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτά για να µαθαίνει ο κ. Τσίπρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι σε ορισµένα από τα ζη-
τήµατα που ήθελα να θίξω µε την τοποθέτησή µου. 

Ξεκινώ πάλι από τον κ. Τσίπρα, ο οποίος µίλησε για έναν διά-
λογο που ήταν πλατύς µε τα κοινωνικά κινήµατα, για τις εµπει-
ρίες από τη µνηµονιακή περίοδο, τις προτάσεις του για την
ενίσχυση του Κοινοβουλίου κ.ο.κ.. 

Έχω την εντύπωση ότι ο κ. Τσίπρας µίλαγε σε άλλο Κοινοβού-
λιο και για άλλο θέµα, διότι πλανάται ένα βασικό ερώτηµα που
δεν έχει απαντηθεί: Γιατί αυτή η Αναθεώρηση, που διατυµπανί-
στηκε και µάλιστα µε όρους θεατρικούς εδώ και περίπου δύο
χρόνια, κατέληξε να είναι µια ευτελισµένη διαδικασία και µάλιστα
µε µια προσπάθεια του Προεδρείου της Βουλής να µη µιλήσουν
οι Βουλευτές, στην οποία αντέδρασαν χθες σύσσωµες οι Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες και αυτό άλλαξε; 

Η προσωπική µου άποψη είναι ότι αυτή η διαδικασία υποβαθ-
µίστηκε ακριβώς διότι προκύπτει αβίαστα από το περιεχόµενο
των προς αναθεώρηση διατάξεων -δηλαδή το µικρό τους εύρος,
αλλά και το περιεχόµενο- ότι είναι µια πολύ αµυντική και «συντη-

ρητική» -θα έλεγα- Αναθεώρηση, που υπολείπεται πάρα πολύ των
αναγκαίων αλλαγών για να προσαρµόσουµε τη δηµοκρατία µας
στις νέες εξελίξεις και στις ταχύτατα µεταβαλλόµενες συνθήκες
άσκησης των δηµοσίων πολιτικών, πολύ δε περισσότερο που διε-
ξήχθη σ’ ένα κλίµα κοµµατικών µεθοδεύσεων και θεσµικών πα-
ρεµβάσεων, για να µην πω εκτροπών. Θα χρησιµοποιήσω
ορισµένα παραδείγµατα προς επίρρωση των ισχυρισµών µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, δεν ήρθε η
ώρα µετά από τόσα χρόνια Μεταπολίτευσης να αλλάξουµε το
µοντέλο άσκησης της εξουσίας και να δώσουµε στις τοπικές κοι-
νωνίες τη δυνατότητα, µέσα από την ενίσχυση του ρόλου, των
οικονοµικών πόρων, της αυτοδιοίκησης, να ασκήσουν πολιτικές
µε την εγγύτητα και την επικουρικότητα, παρά να τις έχουµε στο
κεντρικό κράτος; Δεν είναι µια τολµηρή και προοδευτική πολιτική
αυτή; Κάνετε τίποτε γι’ αυτό; Όχι. Η µόνη σας έννοια είναι να θε-
σµοθετήσετε την απλή αναλογική και δήθεν δηµοψηφίσµατα σε
επίπεδο τοπικών κοινωνιών.

Δεν είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µείζον ζήτηµα για µια
προοδευτική πολιτική το να δούµε τις επιπτώσεις που έχουν οι
ταχύτατα µεταβαλλόµενες εξελίξεις στον χώρο των τεχνολογιών,
πώς αυτές επηρεάζουν την παραγωγή και διανοµή των αγαθών
και περιορίζουν την άσκηση των δηµόσιων πολιτικών και, κατά
συνέπεια, να θεσπίσουµε και να κατοχυρώσουµε εκείνα τα ατο-
µικά δικαιώµατα των πολιτών αλλά και µια πολιτική δίκαιης δια-
νοµής του πλούτου, αντιµετωπίζοντας τις συνθήκες που
δηµιουργεί η λεγόµενη τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση; Προ-
φανώς και είναι µια προοδευτική πολιτική την οποία δεν την
ασκείτε. 

Δεν είναι ζήτηµα απονοµής της δικαιοσύνης, της ταχύτητας
και της αποτελεσµατικότητας, να ρυθµίσουµε τα συνταγµατικά
ζητήµατα που άπτονται του τρόπου οργάνωσης της δικαιοσύνης; 

Δεν είναι προοδευτική πολιτική µια αποτελεσµατική πολιτική
για τις υποχρεώσεις της διοίκησης απέναντι στους πολίτες από
τις λαθροχειρίες της ερµηνείας της ελαστικότητας και της αυ-
θαιρεσίας, µε βάση και την πρόταση που έχουµε διατυπώσει;
Καµµία τέτοια πρόνοια. 

Δεν είναι, εν πάση περιπτώσει, ένα συµπέρασµα που πρέπει
να εξάγουµε από τη µακρόχρονη µνηµονιακή κρίση που περνάει
η χώρα µας το πώς αντιµετωπίζονται οι βαριές δεσµεύσεις που
κάθε φορά επιβάλλονται στη χώρα µας, µε ποιες συναινέσεις και
ποιες πλειοψηφίες; Κλασικό παράδειγµα το υπερταµείο. Δεν
βγάλαµε κανένα συµπέρασµα; 

Και τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι πολύ φο-
βική η αντίληψη που λέει ότι αναβαθµίζουµε τα δηµόσια πανεπι-
στήµια µέσα από έναν υγιή ανταγωνισµό µε κανόνες και
προϋποθέσεις µε τα µη κρατικά πανεπιστήµια; Αυτές είναι προ-
οδευτικές πολιτικές. Δεν τις κάνετε και γι’ αυτό η µεταρρύθµισή
σας είναι φοβική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω σε ένα λεπτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Κατά συνέπεια, για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα ζητήµατα,

εµείς έχουµε καταθέσει µια σειρά προτάσεις. Τις έχουν παρου-
σιάσει οι εισηγητές µας. Είναι επικυρωµένες από το συνέδριο
του Κινήµατος Αλλαγής. Τις έστειλε η κ. Γεννηµατά στους πολι-
τικούς Αρχηγούς, στον κ Μητσοτάκη, στον κ. Τσίπρα. Ποίησαν
τη νήσσα, περί άλλα τυρβάζουν τόσο καιρό και σήµερα ήρθαν
εδώ να ανεβάσουν τους τόνους µιας αντιπαράθεσης, για να πουν
ότι γίνεται ουσιαστικός διάλογος για το Σύνταγµα.

Ε, όχι! Δεν έγινε κανένας ουσιαστικός διάλογος για το Σύν-
ταγµα. Η µεθόδευση που έχει στο µυαλό της η Πλειοψηφία είναι
πώς θα ελέγξει τις εξελίξεις µετά τις εκλογές. Κάτι τέτοιο σκέ-
φτεται -λογικό είναι- και ο κ. Μητσοτάκης.

Εµείς, για να τελειώνω και να µην καταχρώµαι τον χρόνο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πει µε κάθε δυνατό τρόπο
ότι διεκδικούµε αυτό που είπα στην αρχή µέσα από τις επόµενες
εκλογές, να είµαστε µια δύναµη που θα καθορίσει τις εξελίξεις
και δεν θα αφήσει να παιχτεί ένα µονόπρακτο µε µοναδικούς ρό-
λους στον κ. Τσίπρα και στον κ. Μητσοτάκη. Θέλω να µη µας πα-
ρερµηνεύει κανένας σε αυτό, γιατί είµαστε σε µια προεκλογική
περίοδο και καταλαβαίνουµε τις σκοπιµότητες και αυτών που
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προβοκάρουν και αυτών που υπονοµεύουν τη γραµµή µας.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πριν
δώσω τον λόγο στην κ. Μαρία Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαεννιά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις Κα-
ρυάς Λευκάδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι έτσι όπως ξεδιπλώνεται η συζήτηση και από τον

προηγούµενο οµιλητή αυτό που ακούστηκε είναι ότι όλοι έχουν
το βλέµµα τους στο µετά τις εκλογές και άρα νοµίζω πως, όταν
συζητάµε για ζητήµατα του Συντάγµατος, όπως και σήµερα,
όπως και χθες, πρέπει να αναρωτηθούµε ποιος παίζει εν τέλει µε
το Σύνταγµα και µάλιστα, όταν βλέπουµε µπροστά στα µάτια µας
ακόµα και αυτονόητες αλλαγές –αυτονόητες µε την έννοια των
συναινέσεων, των συµφωνιών- να µην µπορούν τελικά να προ-
κριθούν, να µην προάγονται τελικά, ακριβώς γιατί, έτσι όπως έχει
εκφραστεί και από επιφανή στελέχη του ΚΙΝΑΛ, η συνταγµατική
Αναθεώρηση θα έπρεπε να έρχεται σε καλύτερες συνθήκες και
αυτές οι καλύτερες συνθήκες έχουν να κάνουν, βέβαια, µε τη
στρατηγική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ, µε τη συντριπτική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω να πω το εξής: Υπάρχουν και σήµερα επιχειρήµατα τα
οποία ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση και το οποία συµπυ-
κνώνονται, πέρα από αυτό που είπα πριν, στο ότι ουσιαστικά εκ-
µεταλλεύονται -και κυρίως η Χρυσή Αυγή- τη λαϊκή και κοινωνική
θρησκευτικότητα, τον λαϊκό πατριωτισµό και νοµίζω ότι σε αυτή
τη διαδικασία µπαίνει, δυστυχώς, και η Νέα Δηµοκρατία.

Η συνταγµατική Αναθεώρηση αποτελεί κορυφαία διεργασία,
το είπαν όλοι, µιας και µιλάµε για τον Καταστατικό Χάρτη της
χώρας. Η υλοποίησή του παρουσίασε κενά και ελλείµµατα που
χρήζουν αλλαγών και θεραπειών. Και γιατί τώρα; Είναι ένα ακόµα
επικοινωνιακό τέχνασµα της Κυβέρνησης εν όψει εκλογών; 

Κατά την άποψή µου, είναι ένα επιχείρηµα ανόητο, µε την έν-
νοια ότι εκλογικά συνήθως δεν κερδίζει κάποιος κάτι από τις συν-
ταγµατικές Αναθεωρήσεις. Ωστόσο, πρέπει να πούµε κάποια
λόγια για τη συγκυρία. Έχει τελειώσει το τρίτο πρόγραµµα, το
τρίτο µνηµόνιο µετά από δέκα χρόνια οικονοµικής κρίσης που
αποδόµησαν και την κοινωνική και την πολιτική ζωή της χώρας,
που αποσάθρωσαν κοινωνικές δοµές, που απαξίωσαν τα εργα-
σιακά δικαιώµατα, που απορρύθµισαν την αγορά εργασίας. Και
επιπλέον πληγώθηκε η δηµοκρατία. 

Πανευρωπαϊκά αλλά και παγκόσµια υπάρχει µια τάση παρά-
καµψης ή και κατάργησης των αρχών νοµιµότητας που εγγυών-
ται ανθρώπινα κοινωνικά και εργασιακά δικαιώµατα. Υπάρχουν
δυνάµεις που βάλλουν εναντίον του Διεθνούς Δικαίου και απει-
λούν την εθνική κυριαρχία κρατών.

Σε αυτή τη νέα εποχή, σε αυτή την πολιτική συγκυρία, που σε
λίγο το νεοελληνικό κράτος συµπληρώνει διακόσια χρόνια ιστο-
ρικής ύπαρξης, νοµίζω ότι ενδείκνυται να γίνει κουβέντα για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση, για να τεθούν οι στρατηγικοί στόχοι.
Γιατί το Σύνταγµα αποτυπώνει τους πολιτικούς και κοινωνικούς
συσχετισµούς. Εποµένως αξιολογείται η κατεύθυνση των προ-
τάσεων που διατυπώνονται.

Παραδείγµατος χάριν, σε µια συζήτηση που λέει «δεν ξεκολ-
λάτε από τις καρέκλες» το να προτείνετε ανώτατο όριο θητειών
των Βουλευτών είναι µια απάντηση. Σε µια εποχή που η αξιοπι-
στία του πολιτικού συστήµατος βρίσκεται στο ναδίρ, σε µια
εποχή που ο δηµόσιος και πολιτικός διάλογος βρίσκεται στο
ναδίρ και που επιδεινώνεται λόγω του προεκλογικού αγώνα, που
φυσικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τον έχει ξεκινήσει και τον
δίνει εδώ και τρία σχεδόν χρόνια, που η οικονοµική κρίση νοµι-

µοποίησε τη δυσπιστία προς τους πολιτικούς και την πολιτική,
που υπήρξε κρίση αντιπροσώπευσης στα µνηµονιακά χρόνια, θα
πρέπει να απαντήσουµε µε το να τονώσουµε τον συµµετοχικό
χαρακτήρα της δηµοκρατίας.

Ο Πρωθυπουργός θα πρέπει να έχει οργανική σχέση µε το Κοι-
νοβούλιο, να είναι δηλαδή Βουλευτής. Η καθιέρωση της απλής
αναλογικής εµβαθύνει τη δηµοκρατία, ενισχύει τη λαϊκή κυριαρ-
χία. Το ίδιο και οι θεσµοί άµεσης δηµοκρατίας στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση, η ενεργοποίηση των πολιτών µε τη δυνατότητα
λαϊκής νοµοθετικής πρωτοβουλίας για τους πολίτες που έχουν
εκλογικό δικαίωµα.

Στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δίνεται έµφαση και στις αλλαγές
που αφορούν στην προστασία βασικών κοινωνικών αγαθών,
όπως το νερό, η ηλεκτρική ενέργεια και τα δίκτυα διανοµής τους,
τα οποία θα υπόκεινται σε καθεστώς δηµόσιας υπηρεσίας και θα
τελούν υπό δηµόσιο έλεγχο, παρά την τεράστια προπαγάνδα και
την υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας σε όσα λέει.

Ένα από τα πλέον εµβληµατικά στοιχεία της πρότασης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι η τροποποίηση των διατάξεων του άρθρου 16 περί ευ-
θύνης Υπουργών. Γιατί είναι επίδικο η διαφάνεια στη δηµόσια
ζωή, η απόδοση δικαιοσύνης ισότιµα προς όλους; Και βέβαια, θα
πρέπει να πούµε ότι αυτό δεν αποτελεί απλώς εµπέδωση του αι-
σθήµατος δικαίου, αλλά και ουσία της δηµοκρατίας, γιατί υπάρ-
χει και το ζήτηµα της οικονοµικής δηµοκρατίας, υπάρχει και το
ζήτηµα της οικονοµικής δικαιοσύνης.

Τι δεν χρειαζόµαστε; Δεν χρειαζόµαστε συνταγµατοποίηση
της δηµοσιονοµικής πολιτικής και µάλιστα όταν στο πρόσφατο
παρελθόν υπήρξαν αποφάσεις για εργασιακά και άλλα δικαιώ-
µατα που υπονόµευσαν τη δηµοκρατία, όπως µειώσεις µισθών,
κούρεµα ελληνικών οµολόγων, και επιπλέον υπάρχει –το ξέρετε
πολύ καλά- ευρωπαϊκό πλαίσιο το οποίο είναι αρκετά ασφυκτικό. 

Μίλησαν από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για ισοσκελισµέ-
νους προϋπολογισµούς. Κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια, πού ήσα-
σταν τόσα χρόνια και πώς φθάσαµε στη χρεοκοπία; Μιλάτε
σήµερα για ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς. Τι κάνατε τόσα
χρόνια;

Εδώ νοµίζω ότι πρέπει σοβαρά να συζητήσουµε το εξής: Είναι
αναγκαία µια συζήτηση και µια πρόταση που να λέει ότι θα πρέ-
πει να έχουµε τη βούληση να αλλάξουµε και να µεταβάλουµε
εκείνες τις συνήθειες που οδήγησαν στη δηµοσιονοµική χρεοκο-
πία. Η εκτεταµένη διαφθορά και ο στρεβλός τρόπος ανάπτυξης
θα πρέπει να εκλείψουν και τη θέση τους να πάρουν, επιτέλους,
η παραγωγική ανασυγκρότηση και η δίκαιη ανάπτυξη.

Έγινε πολύς λόγος για την ιδιωτική εκπαίδευση στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και κάπως περ-
νάει –θα µου επιτρέψετε να πω- στο ντούκου ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
υπερασπίζεται τη δηµόσια εκπαίδευση. Η Νέα Δηµοκρατία το
λέει ιδεοληψία και όχι µόνο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
το λέει υποκρισία. 

Πρέπει να δούµε τι σηµαίνει ιδιωτική εκπαίδευση, γιατί προ-
βάλλεται και περιβάλλεται µε την έννοια της ανάπτυξης κ.λπ.,
ενώ στην πραγµατικότητα είναι µία ελπίδα για αποκατάσταση εκ-
µεταλλευόµενοι, όσοι πιστεύουν σε αυτό, την επικράτηση του
άκριτου νεοφιλελευθερισµού στις δοµές της παιδείας. Δεν ξέρω
αν έχετε υπ’ όψιν σας πολλές φορές φοιτητές τα χρέη που
έχουν, όταν πήραν δάνεια για να σπουδάσουν, που δεν µπόρε-
σαν να τα αποπληρώσουν. Δεν ξέρω εάν έχετε υπ’ όψιν σας τι
σηµαίνει πραγµατικά ιδιωτική εκπαίδευση. Εγώ αµφιβάλλω.

Θέλω να πω δύο πράγµατα για το άρθρο 32 ως προς τη δυνα-
τότητα εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας από τον λαό. Πι-
στεύω ότι πρέπει να βρούµε τρόπο να µη διαλύεται η Βουλή. Σε
αυτό θα συµφωνήσω. Όµως, πρέπει να πω ξεκάθαρα ότι είµαι
αρκετά επιφυλακτική ως προς την απευθείας εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας, µε όλα αυτά που µπήκαν και από τον
Πρωθυπουργό, από τον λαό. 

Βέβαια, όταν µιλάµε για σταθερότητα, νοµίζω ότι θα πρέπει
επίσης να δίνουµε ένα περιεχόµενο, κατά την άποψή µου, µία κα-
ταγγελία, ένα δασκαλίστικο ύφος. Η έλλειψη προτάσεων δεν
αποτελεί πολιτική ενάσκηση πολιτικής, αλλά σχολιασµό.

Κατά την άποψή µου, σήµερα, πρέπει να έχουµε στο µυαλό
µας το εξής: Υπάρχουν, επιχειρούνται µία σειρά από αλλαγές,

4044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σε µία σειρά από χώρες, αλλαγές ηγεσιών -και δεν εννοώ σε καµ-
µία περίπτωση τη Βενεζουέλα, γιατί ίσως πάει στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση αυτό στο µυαλό- υπάρχουν, λοιπόν, προσπάθειες
για αλλαγές ηγεσιών, όχι πάντοτε µε τους κανόνες του κοινοβου-
λευτισµού. Και έχω την εντύπωση ότι σε αυτή την αµφιταλάν-
τευση ανάµεσα σε προοδευτικές δυνάµεις, αν είναι ή δεν είναι
τόσο προοδευτική, αυτό που θα καταφέρουµε τελικά -και το λέω
µέσα σε εισαγωγικά- είναι «η παγκοσµιοποίηση οικονοµίας των
λόµπι» και αυτό θα εγκαθίσταται παντού.

Άρα, τελειώνοντας, το τρίπτυχο «ενεργοποίηση των πολιτών,
αποκατάσταση αξιοπιστίας της πολιτικής, ενίσχυση του αντιπρο-
σωπευτικού κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος», µε κεντρική στό-
χευση τον διαρκή εκδηµοκρατισµό του πολιτεύµατος,
συµπυκνώνει την προσπάθεια εµπέδωσης ενός κοινωνικού, αν-
θρωπιστικού χαρακτήρα στο Σύνταγµα. 

Αυτό αντικατοπτρίζει και η προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ, τόσο σε
εγχώριο όσο και σε διεθνές επίπεδο. Είναι µία προσπάθεια κοι-
νωνικής στροφής που θα αντιπαλεύει την ακροδεξιά στροφή και
θα αντιπαλεύει επίσης την προσπάθεια απεµπόλησης των κοινω-
νικών δικαιωµάτων. Νοµίζω σε αυτό θα πρέπει να δώσουµε όλες
τις δυνάµεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Χρυσής Αυγής για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα ξεκινώντας σήµερα την οµιλία µου και επειδή µιλάµε

για το Σύνταγµα και επειδή πολλές φορές έχω ακούσει τη φράση
«το συνταγµατικό τόξο και η Χρυσή Αυγή», θα ήθελα να θεω-
ρήσω όλους εσάς εδώ τους διακόσιους ογδόντα τέσσερις αντι-
συνταγµατικό τόξο -και θα αναλύσω στη συνέχεια της οµιλίας
µου, γιατί το λέω αυτό- από τη µία πλευρά και τη Χρυσή Αυγή
από την άλλη.

Κύριοι, λοιπόν, του αντισυνταγµατικού τόξου, παίζετε ένα θέ-
ατρο τις τελευταίες µέρες και βέβαια έχετε επικεντρώσει στο
άρθρο 32 τους διαξιφισµούς σας. Είδαµε εδώ τον Πρωθυπουργό
και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να διασταυρώ-
νουν τα ξίφη τους για το άρθρο 32, για τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας. Αυτό ήταν –δήθεν- το επίπεδο, στο οποίο είχαν τη
διαφορά τους.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε ξεκάθαροι -πέρα από αυτούς τους τα-
κτικισµούς, πέρα από αυτή την κοροϊδία του ελληνικού λαού- ότι
ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας θα πρέπει να εκλέγεται από τον
ελληνικό λαό, τελεία και παύλα. Αφού είστε τόσο δηµοκράτες,
µη φοβάστε επιτέλους σε αυτή τη Βουλή την κρίση του ελληνι-
κού λαού.

Η κ. Γεννηµατά το πρωί είπε ότι µε όλο αυτό που βλέπει ο ελ-
ληνικός λαός µέσα στην Αίθουσα, ο κόσµος δυναµώνει τη Χρυσή
Αυγή. Θέλουµε να πούµε στην κ. Γεννηµατά και σε όλους εσάς
ότι οι φόβοι σας, οι εφιάλτες σας για την ενδυνάµωση του Λαϊκού
Εθνικιστικού Κινήµατος σίγουρα θα γίνουν εφιάλτες, όποτε και
αν γίνουν εκλογές.

Στο άρθρο 4 –για να πάµε και στην Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος- το Σύνταγµα µιλάει για ισονοµία. Εµείς, λοιπόν, στη
Χρυσή Αυγή που κατηγορήθηκαµε, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα και οι µισοί µπήκαµε φυλακή για δεκαοκτώ µήνες, τι να
πούµε για ισονοµία, όταν δεν αναφέρεται το όνοµά µας πουθενά
στη δικογραφία; Τι να πούµε που από τον Σεπτέµβριο του 2013,
µε φωτογραφική διάταξη –που απαγορεύεται και αυτή- έχει στα-
µατήσει η κρατική χρηµατοδότηση; 

Εµείς ήµασταν βέβαια οι πρώτοι που λέγαµε ότι τα κόµµατα
δεν πρέπει να λαµβάνουν κρατική χρηµατοδότηση. Βέβαια, εσείς
το κάνατε µόνο εναντίον της Χρυσής Αυγής.

Τι έχετε να πείτε, εσείς, οι δηµοκράτες, που µας έχετε στερή-
σει -χωρίς να µας ενδιαφέρει βέβαια- τον Αντιπρόεδρο της Βου-
λής, που δικαιούµασταν; Τι έχετε να πείτε εσείς, κυρίως του
ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι ενισχύετε τις αντισυγκεντρώσεις απέναντι σε
ένα νόµιµα εκλεγµένο κόµµα, όπως είναι η Χρυσή Αυγή και µάλι-
στα την τρίτη πολιτική δύναµη της χώρας; 

Δεν διαβάσαµε καµµία ανακοίνωση από κανέναν, όπως είπε

και πριν ο Αρχηγός µας, για την χιλιοστή επίθεση που γίνεται
απέναντι σε γραφείο της Χρυσής Αυγής. Βέβαια, καταδικάζετε -
ενώ εµείς καταδικάζουµε τη βία από όπου κι αν προέρχεται- και
είστε επιλεκτικοί στην καταδίκη της βίας. Όταν δέχεται επίθεση
γραφείο της Χρυσής Αυγής, όταν δέχονται επιθέσεις, µε κίνδυνο
τη σωµατική τους ακεραιότητα, µέλη και φίλοι της Χρυσής
Αυγής, η βία δεν καταδικάζεται από κανένα µέλος του –το το-
νίζω- αντισυνταγµατικού τόξου. Καµµία ανακοίνωση καταδίκης.
Ακόµα την περιµένουµε.

Ή µήπως θέλετε να µας πείτε ότι έχουν ισονοµία απέναντι
στον νόµο οι Έλληνες πολίτες, όταν χρωστώντας, ακόµα και ένα
ευρώ, δεν µπορούν να πραγµατοποιήσουν καµµία συναλλαγή και
εσείς τα κόµµατα, που καταληστεύτε την πατρίδα µας, καταδυ-
ναστεύτε την πατρίδα µας, τα τελευταία σαράντα πέντε χρόνια,
όχι απλά συνεχίζετε να παίρνετε δάνεια, αλλά χρωστώντας εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια, συνεχίζετε να λαµβάνετε κρατική επιχο-
ρήγηση; Πρέπει να ξυπνήσει ο ελληνικός λαός, να τα δει αυτά.
Και οι µόνοι που µπορούν να τα πουν και να σας χαλάσουν αυτή
τη σούπα των τελευταίων σαράντα πέντε ετών είναι η Χρυσή
Αυγή. Και για αυτό βέβαια, µας έχετε αποκλείσει από παντού.

Και µία που µιλάµε για το Σύνταγµα και τις ανεξάρτητες αρχές,
υπάρχει το ΕΣΡ, το οποίο κάνει ότι δεν βλέπει τόσα χρόνια τον
αποκλεισµό της Χρυσής Αυγής, από παντού. Τα ιδιωτικά κανάλια
δεν είναι τσιφλίκια του καθενός. Τα ιδιωτικά κανάλια έχουν πάρει
κρατικές συχνότητες και υποχρεούνται να παίζουν τη Χρυσή
Αυγή ανάλογα, τουλάχιστον, µε το εκλογικό της αποτέλεσµα. Το
µόνο που κάνουν βέβαια είναι να µας συκοφαντούν. Και έχουµε
αποκλειστεί ακόµα και από την ΕΡΤ, το κρατικό κανάλι, που πλη-
ρώνουµε και εµείς και οι τουλάχιστον πεντακόσιες χιλιάδες Έλ-
ληνες πολίτες που στηρίζουν τη Χρυσή Αυγή, αυτούς που εσείς
λέτε φασίστες και πρέπει να διορθώσουν την ψήφο τους. Δεν θα
τη διορθώσουν, µπορεί κάποιοι άλλοι που ψήφισαν εσάς να τη
διορθώσουν και να ψηφίσουν Χρυσή Αυγή. Οι ίδιοι, οι Χρυσαυγί-
τες δεν πρόκειται να τη διορθώσουν, µη στεναχωριέστε. Και
αυτοί, λοιπόν, πληρώνουν στην ΕΡΤ κάθε µήνα και περιµένουν
να δουν αυτούς που ψηφίζουν τι έχουν να πουν για τα όσα πολύ
σοβαρά συµβαίνουν στην πατρίδα µας. Είµαστε αποκλεισµένοι
και από το κρατικό κανάλι. 

Στο άρθρο 3, ουσιαστικά, καταλαβαίνουµε ότι σας ενοχλεί το
δέσιµο που υπάρχει µεταξύ Κράτους και Εκκλησίας. Σας ενοχλεί
εσάς τους αριστερούς –δήθεν αριστερούς, µε δεξιές τσέπες, τα
έχουµε πει πολλές φορές αυτά- λόγω ιδεολογίας, είστε κοµµου-
νιστές και δεν το κρύβετε. Και ενοχλεί βέβαια και εσάς τους νε-
οφιλελεύθερους, γιατί ούτε στην ιδεολογία που θέλει ο
Μητσοτάκης να υπηρετήσει, µέσω της Νέας Δηµοκρατίας, τον
νεοφιλελευθερισµό εξυπηρετεί το δέσιµο Κράτους και Εκκλη-
σίας. 

Όποιος µιλάει για την πατρίδα, για την Ελλάδα δηλαδή, όποιος
µιλά για τη θρησκεία, για την Ορθοδοξία -να λέµε τα πράγµατα µε
το όνοµα τους- όποιος µιλάει για την οικογένεια, θεωρείται για
εσάς, λοιδορείται σαν φασίστας. Είστε άθεοι, εσείς εδώ οι αριστε-
ροί και θέλετε να αλλάξετε ένα άρθρο που µιλάει για την Εκκλησία.
Και συµφωνεί –επαναλαµβάνω- και ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος
είναι πιστός και οι περισσότεροι βέβαια της Νέας Δηµοκρατίας
είναι πιστοί, αλλά όχι στον Χριστό και στην Παναγία, στον Μαµωνά,
στον θεό του κέρδους, εκεί πιστεύουν οι κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Και όλοι εσείς θέλετε να αλλάξετε, να αποσυνδέσετε την
πίστη µας από το κράτος. «Για του Χριστού την πίστη την αγία και
της πατρίδος την ελευθερία» πολέµησαν το 1821 για να είµαστε
εµείς σήµερα ελεύθεροι. «Για του Χριστού την πίστη την αγία» το
έβαζαν πρώτα από όλα και δώσανε το αίµα τους! 

Βέβαια, και µη µπερδεύεστε εσείς οι αριστεροί, δεν ήτανε τα-
ξική επανάσταση, µην έχετε τέτοιες αυταπάτες, ήταν εθνική επα-
νάσταση για την απελευθέρωση της πατρίδας µας. Χωνέψτε το
κάποια στιγµή. 

Λέει στην πρόταση του ο ΣΥΡΙΖΑ και το διαβάζω αυτολεξεί:
«Οι εθνικιστές πιστεύουν ότι η ταυτότητα ορίζεται από το αίµα,
το χώµα και τους νεκρούς». Και λέµε εµείς: Πού είναι το κακό;
Αυτοί οι νεκροί έδωσαν το αίµα τους για να είναι αυτά τα χώµατα
ελεύθερα. Τόσο απλό είναι –που το θεωρείτε καταδικαστέο στην
πρότασή σας!
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Παραποιείτε και τον Ισοκράτη λέγοντας αυτά τα περί παιδείας.
Δεν έχετε διαβάσει τον Ισοκράτη, ο όποιος απευθυνόταν µόνο
σε Έλληνες. Θεωρούσε την Αθήνα, την πόλη του, ανώτερη σε
πνευµατικό επίπεδο από τις άλλες. Έλεγε ότι έχουµε µεταδώσει
την παιδεία των Αθηναίων και στους υπόλοιπους Έλληνες. Αυ-
τούς που δεν ήταν Έλληνες ο Ισοκράτης, για να ξέρετε, τους θε-
ωρούσε βαρβάρους και ήθελε να ενώσει όλους τους Έλληνες
στην ιδέα του πανελληνισµού για να πολεµήσουν αυτούς τους
βαρβάρους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα όσο κι αν σας πονάει. 

Εσείς βέβαια έχετε βρει τη λύση. Θέλετε να αντικαταστήσετε
τον ελληνικό πληθυσµό, τους Έλληνες, από λαθροµετανάστες,
οι οποίοι σιγά-σιγά αποκτούν και δικαίωµα ψήφου για να αλλοι-
ώνουν το εκλογικό αποτέλεσµα. Ένας πολυπολιτισµικός χυλός
ο οποίος πρέπει στα σχέδια της παγκοσµιοποίησης να αντικατα-
στήσει τους Έλληνες. 

Εµείς λέµε ότι εκτός από τη µητρότητα, η οποία, όντως, προ-
στατεύεται από το Σύνταγµα, θα πρέπει να προστατευθεί πλέον
µε κάποιο τρόπο και ο ελληνικός πληθυσµός. Ο ελληνικός πλη-
θυσµός αυτή τη στιγµή µειώνεται µε ρυθµούς οι οποίοι σε λίγο
καιρό θα είναι µη αναστρέψιµοι. Δεν θα υπάρχουν Έλληνες ούτε
καν για να εξυπηρετήσουν τα συµφέροντά σας. Δεν δίνετε ψήφο
στους απόδηµους Έλληνες αλλά βέβαια στους λαθροµετανά-
στες µε πολύ µεγάλη ευκολία γιατί, λέει, έτσι εξυπηρετείται η
οµαλή ένταξή τους. Θα µας τρελάνετε µε αυτά που γράφετε.
Μάλλον τα πιστεύετε. Έχω αρχίσει και εγώ να πιστεύω ότι τα πι-
στεύετε αυτά που γράφετε ότι για την οµαλή ένταξη των λαθρο-
µεταναστών πρέπει να τους δώσουµε ψήφο για αρχή στις
αυτοδιοικητικές εκλογές!

Φοβάστε όµως τους Έλληνες µάλλον γιατί δεν προκαλείτε δη-
µοψηφίσµατα, όπως λέτε κάποιοι από σας, οι υπερδηµοκράτες.
Εµείς λέµε ότι θα πρέπει τα δηµοψηφίσµατα να υπάρχουν για
κάθε εθνικό θέµα και να απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό,
όπως για παράδειγµα για το θέµα της Μακεδονίας. Εσείς φοβά-
στε. Έκαναν τα Σκόπια δηµοψήφισµα για το θέµα του ονόµατος
και για τη Συµφωνία των Πρεσπών, που ήταν το υποκρατίδιο, το
τίποτα και το κυρίαρχο κράτος, το µεγάλο κράτος ανάµεσα σε
αυτά τα δύο της συµφωνίας, δεν απευθύνθηκε στον ελληνικό
λαό, γιατί ήξερε ο Τσίπρας ότι πάνω από το 80% των Ελλήνων
θα καταψήφιζε τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Ιδιωτικά πανεπιστήµια. Τι να πει κανείς και για σας και για τους
αριστερούς και για τους δεξιούς; Οι µεν από εδώ θέλουν ιδιωτικά
πανεπιστήµια, τα οποία χαρακτηρίζουν ιδιωτικά αλλά µη κερδο-
σκοπικά. Δηλαδή, πιστεύουν ότι κάποιος ιδιώτης θα κάνει πανε-
πιστήµιο για να µην έχει κέρδος. Οι νεοφιλελεύθεροι παίζουν µε
τη λογική µας. Από την άλλη, βέβαια οι άλλοι θέλουν πανεπιστή-
µια κρατικά. Και καλά κάνουν. Και εµείς είµαστε υπέρ της δηµό-
σιας παιδείας, αλλά όχι αυτή που θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ. Όχι να κάνει
κουµάντο ο Ρουβίκωνας και ο κάθε ακροαριστερός. Θέλουµε κα-
θαρά πανεπιστήµια που θα λάµπουν, που θα µεταδίδουν παιδεία
στους Έλληνες. Από εκεί και πέρα, επειδή θα είναι η βιτρίνα της
ελληνικής παιδείας, αν θέλει και κάποιος ξένος, θα µπορεί να
φοιτά µε ίσως κάποια δίδακτρα σε ελληνικά δηµόσια πανεπιστή-
µια τα οποία για τους Έλληνες θα είναι για πάντα δωρεάν, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Ξεχάστε αυτά που ξέρετε. 

Το αντισυνταγµατικό τόξο, λοιπόν, έχει ασχοληθεί και µε τα
άρθρα 62 και 86. Ό,τι χειρότερο έχει δηµιουργήσει η Μεταπολί-
τευση µέχρι σήµερα. Βουλευτική ασυλία, προνόµια Βουλευτών
και όλα αυτά τα οποία καλύπτονται. Εµείς τα λέγαµε και πριν.
Αλλά ο καθένας µπορεί να λέει ότι θέλει όταν είναι εκτός Βουλής.
Εµείς τα είπαµε και µέσα στη Βουλή και φέραµε και συγκεκριµέ-
νες προτάσεις νόµου για να καταργηθούν και το άρθρο 62 και
το άρθρο 86. Βέβαια, εσείς όλοι αρνηθήκατε γιατί θέλετε να
υπάρχει και ασυλία, θέλετε να υπάρχουν και τα προνόµια, θέλετε
και οι Υπουργοί σας –κι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ το θέλετε αυτό- να µην
µπορούν να κατηγορηθούν για τίποτα. Μη λέτε µόνο για άσκηση
κοινοβουλευτικού έργου γιατί το ανέλυσε πριν ο Αρχηγός µας.
Μόνο άσκηση κοινοβουλευτικού έργου δεν είναι τα αδικήµατα
για τα οποία κατηγορείστε όλα αυτά τα σαράντα πέντε χρόνια. 

Είναι κι άλλα πολλά. Για το Σύνταγµα της Ελλάδας µιλάµε, για
µία τόσο σοβαρή υπόθεση, που βέβαια θα την καταψηφίσουµε
στο σύνολό της γιατί δεν σας έχουµε απολύτως καµµία εµπιστο-

σύνη. Δεν συµφωνούµε µε ό,τι λέτε. Έχετε αποδείξει, συνεται-
ράκια αριστεροί και δεξιοί, ποιοι είσαστε σαράντα πέντε χρόνια,
πού έχετε φτάσει εσείς οι αντιδηµοκράτες όλη αυτή την περίοδο
την πατρίδα µας. 

Γι’ αυτό καλούµε όλους τους Έλληνες σιγά σιγά να καταλά-
βουν ότι η µόνη δύναµη που µπορεί να νοµοθετήσει υπέρ των
Ελλήνων και υπέρ της πατρίδος µας είναι η Χρυσή Αυγή και για
αυτό να την κάνουν γρήγορα κυβέρνηση γιατί ο χρόνος περνάει
και θα είναι µη αναστρέψιµα τα πράγµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή, στο σηµείο αυτό, να κάνω
κάποιες ανακοινώσεις. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή εκ-
πρόσωποι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων µπορούν από τις δέκα
το βράδυ και µετά να πάνε στο γραφείο του Ειδικού Γραµµατέα
της Βουλής για να πάρουν τα ψηφοδέλτια και έτσι να έχουν τη
σχετική προετοιµασία. 

Ο προγραµµατισµός που υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι να
εξαντληθεί µέχρι κάποια λογική ώρα -και νοµίζω ότι µπορούµε
να το κάνουµε- ο κατάλογος µε όλους τους οµιλητές, ώστε αύριο
να έχουµε µόνο την ψηφοφορία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι ώρα θα ξεκινήσει αύριο το πρωί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το πρωί

στις δέκα όπως έχουµε πει. 
Υπάρχουν από τον κατάλογο οµιλητές. Θα ξεκινήσω µε τη

σειρά που έχει ο ένατος κύκλος. Θα παρεµβάλλονται οι Υπουρ-
γοί. Είναι δύο Υπουργοί και ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πάλλης. Μετά ο κ. Σκρέκας και µετά
ο κ. Σκανδαλίδης. Πριν τον κ. Σκανδαλίδη θα δώσω τον λόγο στον
κ. Φάµελλο. 

Κύριε Πάλλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι κι

εγώ της άποψης ότι οι αναθεωρήσεις συνταγµάτων δεν αλλά-
ζουν πεποιθήσεις, παραδόσεις και συµπεριφορές. Ωστόσο οι αλ-
λαγές στις κοινωνικές αντιλήψεις, στα ήθη και τις πρακτικές και
στις διεθνείς εξελίξεις δεν µπορούν παρά στην πορεία του χρό-
νου να επηρεάζουν το Σύνταγµα. 

Αυτές τις αλλαγές λοιπόν, διέγνωσε ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνησή
του µέσα από µια σηµαντική προεργασία διαβούλευσης. Αυτές τις
αλλαγές φαντάζοµαι έχουν διαγνώσει και τα υπόλοιπα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, µείζονος και ελάσσονος, και όλοι συµφω-
νούµε ότι µια επικαιροποίηση του Συντάγµατος είναι απαραίτητη.

Έτσι βρισκόµαστε λοιπόν στο πρώτο στάδιο του καθορισµού
των άρθρων που θα αναθεωρήσει η αναθεωρητική Βουλή που
θα εκλεγεί την επόµενη περίοδο. Στο πλαίσιο αυτό θα επιχειρη-
µατολογήσω εν συντοµία µιας και οι οµιλίες των πολιτικών Αρ-
χηγών και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων κάλυψαν τα
κύρια ζητήµατα. 

Θα µιλήσω για δύο άρθρα του Συντάγµατος που έχουµε προ-
τείνει προς αναθεώρηση: το κρίσιµο δικαίωµα των νησιωτών σε
ισότιµη διοικητική µεταχείριση και το πολιτικό δικαίωµα του εκλέ-
γειν και εκλέγεσθαι, δύο άρθρα «αντιστάρ» σε σχέση µε τη ση-
µερινή συζήτηση, τα οποία όµως εκτιµώ ότι αξίζουν την προσοχή
µας. 

Ξεκινάω από το πρώτο. Κατά το άρθρο 101 παράγραφος 4, ο
κοινός νοµοθέτης και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, υπο-
χρεούνται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών µεριµνώντας για την ανάπτυξή
τους. Η νησιωτική πολιτική πρέπει να διαµορφώνεται τηρούµενη
την αρχή της ισότητας που υπαγορεύει τη διαχείριση διαφορε-
τικών καταστάσεων µε διαφορετικό τρόπο. Αυτό ακριβώς απο-
τυπώνεται στο εν λόγω άρθρο, το οποίο έτυχε µεγάλης
πλειοψηφίας και αποδοχής κατά την εισαγωγή του πριν δέκα
χρόνια περίπου. 

Έχοντας την εµπειρία εφαρµογής αυτής της υποχρέωσης του
κράτους, µπορούµε πλέον να βγάλουµε χρήσιµα συµπεράσµατα.
Μέχρι το 2015 ενίσχυση της νησιωτικότητας σήµαινε για τις κυ-
βερνήσεις επιπλέον µοριοδότηση σε περιπτώσεις οικονοµικών
ενισχύσεων και ένταξη προγραµµάτων χρηµατοδότησης και µει-
ωµένοι συντελεστές ΦΠΑ. 
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Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε ορισµένα πιο ουσιαστικά βή-
µατα, µε τη θεσµοθέτηση του µεταφορικού ισοδύναµου, µε τα
ειδικά αναπτυξιακά προγράµµατα των νησιών, µε τη δικαιότερη
κατανοµή των πόρων στην τοπική αυτοδιοίκηση µε βάση κριτήριο
όπως η ορεινότητα και η νησιωτικότητα, µε τη σηµαντική ενί-
σχυση της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής. 

Και πάλι, όµως, η καθηµερινότητα στα ελληνικά νησιά εξακο-
λουθεί να είναι προβληµατική. Οι νησιώτες υποφέρουν από διοι-
κητικά ελλείµµατα. 

Δυστυχώς απουσιάζουν οι διοικητικές δοµές και οι διαδικασίες
που θα καλύψουν τις ανάγκες τους, όπως ακριβώς καλύπτονται
και οι ανάγκες των συµπολιτών τους στην ηπειρωτική Ελλάδα. 

Στόχος είναι η εφαρµογή διαφορετικών και ιδιαίτερων διοικη-
τικών µοντέλων για την ενίσχυση της νησιωτικότητας. Ενδεικτικά
µόνο θα αναφερθώ στις πρακτικές κατάργησης και συγχώνευ-
σης υπηρεσιών για λόγους εξορθολογισµού και οικονοµίας της
δηµόσιας διοίκησης, που δεν είναι δυνατόν να εφαρµόζονται
κατά τον ίδιο τρόπο και στα νησιά. Θα αναφερθώ στις αδυναµίες
της χωρικής αποµόνωσης των περιφερειακών υπηρεσιών, που
απαιτούν καινοτόµες λύσεις λειτουργικής διασύνδεσης αλλά και
στα ζητήµατα επιβίωσης για τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης
σε νησιά και ορεινές περιοχές. 

Και εδώ, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, µας αδικεί
ο Πρόεδρός σας, όταν λέει ότι δεν ασχολούµαστε µε τη διοί-
κηση. Γιατί ασχολούµαστε επί της ουσίας µε τη διοίκηση. 

Η δηµόσια διοίκηση στις γεωγραφικά µειονεκτούσες περιοχές
πρέπει να προσαρµοστεί στις ιδιαίτερες ανάγκες αυτών των πε-
ριοχών. Δυστυχώς δεν είναι καθόλου αυτονόητο αυτό. Στην
πράξη αποδείχθηκε ότι η διατύπωση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 101 του Συντάγµατος δεν επαρκεί. Μια σαφής ερµηνευτική
παραποµπή στην υποχρέωση του κράτους για ιδιαίτερες διοικη-
τικές πρακτικές στα νησιά και στις ορεινές περιοχές, όπως αυτή
που προτείνουν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, πιστεύω ότι θα λύσει
αυτό το ζήτηµα. 

Η προσθήκη που προτείνουµε αναφέρει «και για την εύρυθµη
και απρόσκοπτη λειτουργία της διοίκησής τους» και νοµίζω ότι
είναι µια ουσιαστική προσθήκη στη σύγχρονη εποχή. 

Πάµε τώρα στο πολιτικό δικαίωµα του «εκλέγειν» και «εκλέγε-
σθαι». Μια ακόµη πρόταση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ είναι η
αναθεώρηση του άρθρου 102 παράγραφος 2, στην οποία συµ-
περιλαµβάνουµε τη δυνατότητα αναγνώρισης εκλογικού δικαιώ-
µατος στις αυτοδιοικητικές εκλογές σε αλλοδαπούς που µένουν
µόνιµα στη χώρα µας. 

Τις τελευταίες ηµέρες και πριν από λίγο, σε σχέση µε µια δή-
λωση του Νάσου Ηλιόπουλου, υποψήφιου Δηµάρχου Αθηναίων
από τον ΣΥΡΙΖΑ, η εν λόγω µεταρρύθµιση παρουσιάστηκε από
τον δεξιό Τύπο σαν ένα σκοτεινό σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, για να αλ-
λάξει ο εκλογικός χάρτης. Προφανώς, η συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση θα γίνει την επόµενη περίοδο, δεν ισχύει γι’ αυτές τις
εκλογές και άρα, λοιπόν, καταρρίπτεται αυτό το επιχείρηµα.

Εξηγήστε µου, όµως, γιατί θα έπρεπε άνθρωποι που ζουν πια
στα βόρεια προάστια και κατοικούσαν πριν από τριάντα ή σα-
ράντα χρόνια στις αστικές περιοχές του κέντρου της Αθήνας, να
κατεβαίνουν µε τα τζιπ τους και να ψηφίζουν και αυτοί που µέ-
νουν µόνιµα και κρατούν ζωντανές τις γειτονιές να µην έχουν δι-
καίωµα ψήφου; Εξηγήστε µου, γιατί στα νησιά µας, που στα
χωριά οι µετανάστες έχουν κρατήσει τα σχολειά ανοικτά µε τα
παιδιά τους, που έχει µειωθεί ο πληθυσµός και υπάρχει πρό-
βληµα, γιατί να µην έχουν το δικαίωµα αυτοί που συνεισφέρουν
στα έσοδα των δήµων, αυτοί που στηρίζουν την παραγωγή της
περιοχής; 

Υπενθυµίζω εδώ -και οφείλουµε να το πούµε- ότι το 2010 µε
τον νόµο Ραγκούση εφαρµόστηκε το δικαίωµα ψήφου στους δή-
µους για τους µετανάστες και το «εκλέγειν» και «εκλέγεσθαι», το
οποίο δυστυχώς το ΣτΕ το 2013 το κατήργησε, το έκρινε αντι-
συνταγµατικό και ενώ τότε η ΚΕΔΕ, της οποίας το προεδρείο
προφανώς δεν ήταν του ΣΥΡΙΖΑ και τότε, είχε πάρει δηµόσια
θέση ότι η ψήφος των µεταναστών στις τοπικές εκλογές είναι ένα
αναγκαίο βήµα για την ενσωµάτωσή τους και πρέπει να προβλε-
φθεί στην προσεχή συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι αυτή η ρύθµιση ισχύει σε πολλές
χώρες της Ευρώπης, Ολλανδία, Βέλγιο, σε όλες τις σκανδιναβι-
κές χώρες, στη Σλοβενία, στη Λιθουανία, στην Ισπανία και στην
Πορτογαλία, ενώ και σε άλλες χώρες, όπως η Γερµανία και η
Γαλλία, αποτελεί µέρος του προγράµµατος, όχι µόνο της Αριστε-
ράς, αλλά και της σοσιαλδηµοκρατίας. 

Άρα, λοιπόν, δεν έχουµε ζήτηµα συνοµωσίας του ΣΥΡΙΖΑ, για
να αλλοιωθεί δήθεν το αποτέλεσµα της ψήφου των πολιτών. Αν-
τίθετα, το όραµά µας, όπως προκύπτει από τις προτάσεις µας
για την αυτοδιοίκηση, είναι υπέρ της αµεσότητας της ψήφου
µέσω των τοπικών δηµοψηφισµάτων, υπέρ της ισότητας της
ψήφου µέσω της ενίσχυσης της αναλογικότητας και υπέρ της
συµπερίληψης και της δηµοκρατικής εκπροσώπησης όλων των
κοινωνικών οµάδων, ώστε να είναι ενεργές πολιτικά σε υποθέσεις
της πόλης τους. 

Θεωρώ πως οι δύο συγκεκριµένες προτάσεις για την Αναθεώ-
ρηση, για τις οποίες µίλησα, είναι δύο παραδείγµατα µόνο για το
πώς κάποια συνταγµατικά κενά που έχουν αναδειχθεί µε τα χρό-
νια µπορούν να καλυφθούν µε παρεµβάσεις που συνάδουν µε το
κοινωνικά φιλελεύθερο πνεύµα του ελληνικού Συντάγµατος.
Όπως όλες οι προτάσεις που προωθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, δίνουν το
στίγµα µιας ανοικτής πολιτείας που σέβεται τη διαφορετικότητα
των µελών της και επενδύει σε λύσεις που ενώνουν. 

Ένα τελευταίο σχόλιο για το άρθρο 3. Μιλάµε για αστικό εκ-
δηµοκρατισµό της σύγχρονης Ελλάδας το 2018. Ο κ. Βορίδης
δεν είναι εδώ. Εγώ, ως φαρµακοποιός, δεν φοβάµαι ότι θα κατέ-
βει ο σταυρός από την ταµπέλα του φαρµακείου µου, αλλά δυ-
στυχώς µε την πρακτική σας η ταµπέλα έχει και ένα φίδι και εσάς
σας έχουν ζώσει τα φίδια που τρέφετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, εννοείται ότι η ανακοίνωση που έκανα
πριν, για να πάνε οι εκπρόσωποι των κοµµάτων στο γραφείο του
Ειδικού Γραµµατέα, ισχύει και για τους ανεξάρτητους. Δεν το τό-
νισα και γι’ αυτό επανέρχοµαι, για να το συµπληρώσω. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Σκρέκας για επτά λεπτά. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν αναγγέλλετε και τον επόµενο για να

συνεννοηθούµε, γιατί έχει αλλάξει εβδοµήντα δύο φορές ο κα-
τάλογος; Να λέτε, µιλάει τώρα ο κ. Σκρέκας και να ετοιµάζεται ο
κύριος τάδε και ο κύριος τάδε. Δεν ξέρουµε πια πόσοι είµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μετά
τον κ. Σκρέκα θα δούµε εάν θα µιλήσει ο κ. Φάµελλος. Μετά είναι
ο κ. Σκανδαλίδης…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τι θα κάνουµε, να ρίξουµε τα χαρτιά για να
δούµε αν θα µιλήσει; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Οι Υπουργοί µιλούν ως Βουλευτές. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θα µιλούν συνέχεια οι Υπουργοί; Οι

Βουλευτές πότε θα µιλήσουν; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι εννο-

είτε; 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μόνο ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης

αναγγέλθηκε ότι θα µιλήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εδώ

έχω τον κατάλογο. Ο κ. Φάµελλος ήταν να µιλήσει στις έξι το
απόγευµα και ο κ. Γαβρόγλου στις πέντε. Είναι εδώ ατέλειωτες
ώρες, όπως όλοι σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κι εµείς είµαστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μιλούν όµως ως Βουλευτές, δεν µι-

λούν ως Υπουργοί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για

Βουλευτές µιλώ, εννοείται. Τώρα λέω απλώς ότι οι άνθρωποι
εδώ, επειδή περιµένουν τόση ώρα, να µιλήσει…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μιλούν ως Βουλευτές. Μα, µπορούν να
µπαίνουν εµβόλιµοι ως Βουλευτές, όποτε θέλουν, κυρία Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα µι-
λήσει τώρα ο κ. Σκρέκας και θα το δούµε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, ως Βουλευτές, εάν µιλήσουν, δεν µπο-
ρούν να επιλέξουν πότε θα µιλήσουν. Μπαίνουν στη σειρά. Εάν
µιλούν ως Υπουργοί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σαν
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Υπουργοί µιλούν. Έχουν µιλήσει πολλοί Υπουργοί, κυρία Κα-
νέλλη, από χθες. Δεν είναι οι πρώτοι.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ξέρω... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η συζήτηση για να την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι θα έπρεπε να είναι µια γιορτή της
δηµοκρατίας. Θα έπρεπε να αποτελεί την επιτοµή του υπεύθυνου,
ειλικρινούς, αντικειµενικού και διακοµµατικού διαλόγου. Θα
έπρεπε να αποτελεί µια ευκαιρία ανάλυσης των διατάξεων, που
µε την πάροδο των δεκαετιών, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, δεν αν-
ταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και
πολύ περισσότερο στις ανάγκες των εποχών που έρχονται. Δια-
τάξεις που βάζουν εµπόδια στη βιώσιµη ανάπτυξη και πρόοδο,
που εξαφανίζουν τις ευκαιρίες προόδου και κοινωνικής ανέλιξης
των πιο αδύναµων συµπολιτών µας και που καταδικάζουν στη
φτώχεια και στην απαξία τους γεµάτους µε όρεξη νέους µας. 

Αναφέρω το πιο τρανταχτό και οφθαλµοφανές παράδειγµα,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που αφορά το άρθρο 16. Σύµφωνα
µε το παρόν Σύνταγµα, το οποίο προτείνεται για Αναθεώρηση,
στο άρθρο 16 παράγραφος 5 αναφέρεται συγκεκριµένα ότι η
ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που
αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµόσιου δικαίου και πιο κάτω, στο
άρθρο 8, αναφέρεται ρητά και κατηγορηµατικά ότι η σύσταση
ανώτατων σχολών από ιδιώτες απαγορεύεται. 

Το ερώτηµα είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Τι αποτέλεσµα
έχει αυτό το άρθρο και αυτές οι διατάξεις στη σηµερινή ελληνική
κοινωνία; Το αποτέλεσµα είναι -και νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί
να έχει αντίρρηση σε αυτό- ότι εκατοντάδες χιλιάδες Ελληνό-
πουλα, που δεν είχαν δυστυχώς τη δυνατότητα να περάσουν σε
ένα δηµόσιο ελληνικό πανεπιστηµιακό ίδρυµα, σήµερα σπουδά-
ζουν σε ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού για την απόκτηση
βασικού πτυχίου, στη συνέχεια πολλές φορές πολλοί απ’ αυτούς
για την απόκτηση µεταπτυχιακού τίτλου και πολλές φορές και δι-
δακτορικού τίτλου. Τα τελευταία χρόνια, εξαιτίας της κρίσης που
σήµερα µαστίζει την Ελλάδα, οι περισσότεροι απ’ αυτούς συνε-
χίζουν να διαµένουν και προσπαθούν να βρουν µια εργασία στο
εξωτερικό και έτσι να θεµελιώσουν µια καλύτερη ζωή. 

Από την άλλη πλευρά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι οικογέ-
νειές τους επί χρόνια αιµορραγούν οικονοµικά, στηρίζοντας αυτά
τα παιδιά, τα οποία σπουδάζουν στο εξωτερικό. Ζωντανό χρήµα
διαρρέει από τη χειµάζουσα Ελλάδα, φτωχοποιηµένη Ελλάδα,
στα ιδιωτικά πανεπιστήµια κατά πλειοψηφία και κατά το σύνηθες
πλουσιότερων χωρών. Έλληνες καλοσπουδαγµένοι επιστήµονες,
που θέλουν να ακολουθήσουν πανεπιστηµιακή καριέρα, είτε κα-
ταδικάζονται να ακολουθήσουν δουλειές του ποδαριού είτε και
αυτοί δραπετεύουν στο εξωτερικό για να βρουν την τύχη τους. 

Και να πει κανείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
αυτό το δόγµα που ακολουθεί σήµερα η ελληνική πολιτεία, το
ακολουθούν κι άλλες χώρες, ας πάει στην ευχή! Δυστυχώς,
όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που µε πάθος
συνεχίζετε να προασπίζετε την απαγόρευση στην Ελλάδα σή-
µερα της ίδρυσης µη κρατικών ιδιωτικών πανεπιστηµίων, η Ελ-
λάδα έχει το θλιβερό προνόµιο να είναι η µοναδική χώρα στον
πλανήτη που απαγορεύεται η λειτουργία και η ίδρυση µη κρατι-
κών ή ιδιωτικών πανεπιστηµίων. 

Αυτό δεν συµβαίνει ούτε στη γειτονική Αλβανία, όπου σήµερα
λειτουργούν αγγλόφωνα ιδιωτικά πανεπιστήµια και πηγαίνουν
στα Τίρανα Έλληνες φοιτητές να σπουδάσουν, ούτε στη γειτο-
νική Βουλγαρία ούτε στην Κωνσταντινούπολη, στη γειτονική
Τουρκία, που έχει γίνει εκπαιδευτικό κέντρο, όπου εκατοντάδες
χιλιάδες φοιτητές από άλλες χώρες πηγαίνουν στην Κωνσταντι-
νούπολη και όταν φεύγουν από εκεί είναι πρεσβευτές του πολι-
τισµού της γειτονικής Τουρκίας. 

Θα µπορούσαν να έρχονται και να σπουδάζουν στην Ελλάδα,
στα ελληνικά µη κερδοσκοπικά, µη κρατικά ιδιωτικά πανεπιστή-
µια και όταν θα ολοκλήρωναν τις σπουδές τους εδώ, στην Ελ-
λάδα και θα επέστρεφαν στις χώρες τους, θα µπορούσαν να
είναι πρεσβευτές του ελληνικού πολιτισµού, των ελληνικών
αρχών, αξιών και αρετών.

Δεν σας ενδιαφέρει τίποτα από όλα αυτά. Και παρ’ όλο που
έχω µιλήσει µε πολλούς συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ, που
έχουν σοβαρούς προβληµατισµούς και θα ήθελαν να βρεθεί µία
κοινή λύση για την αναθεώρηση του άρθρου 16 και να µπορούν
να ιδρυθούν επιτέλους και να λειτουργήσουν στην Ελλάδα µη
κρατικά ιδιωτικά πανεπιστήµια, έρχεται δυστυχώς η σκληρή, η
δογµατική, η ιδεοληπτική, η κοµµατική γραµµή από το Μαξίµου
που τους κόβει κάθε όρεξη. 

Τόσο δηµοκρατική, τόσο προοδευτική, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, είναι η σηµερινή ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ και η ηγεσία φυσικά
της Ελλάδος! Δεν ενδιαφέρεται για την πραγµατική λύση των
προβληµάτων της χώρας. Ενδιαφέρεται µόνο για την πολιτική
επιδίωξη µε κάθε τρόπο, χωρίς κανέναν δισταγµό. 

Χρησιµοποιεί ακόµα και αυτή την ύψιστη πολιτική ευθύνη, τη
δυνατότητα Αναθεώρησης του Συντάγµατος για την προώθηση
της βιώσιµης ανάπτυξης, της ευηµερίας στον ελληνικό λαό σή-
µερα και σε επόµενες δεκαετίες. Ακόµα και αυτή την ύψιστη ευ-
καιρία τη χρησιµοποιεί µόνο και µόνο για να αποκοµίσει πολιτικά,
µικροκοµµατικά οφέλη.

Για παράδειγµα, στην ίδια την εισηγητική έκθεση, στην ίδια την
ανακοίνωση που δηµοσίευσε ο ΣΥΡΙΖΑ για τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση αναφέρεται -για να δείτε πόσο προσχηµατικά και υπο-
κριτικά είναι αυτά, τα οποία συµβαίνουν το τελευταίο δίµηνο στην
Ελλάδα από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- ότι προωθούν την κύρωση
διεθνών συνθηκών µόνο µετά από δηµοψήφισµα. Αυτό θέλει να
περάσει ο ΣΥΡΙΖΑ στο νέο Σύνταγµα, το οποίο θέλει να αναθεω-
ρήσει. 

Είχε την ευκαιρία, µόλις λίγες εβδοµάδες πριν, µία επιζήµια
για τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, µια υποχω-
ρητική συµφωνία, τη Συµφωνία των Πρεσπών –για την οποία σχε-
δόν η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων ήταν αντίθετη, για
την οποία το σύνολο των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης ήταν αν-
τίθετα- αυτό το θέµα, το σοβαρό, το εθνικό, το ύψιστο, αυτό το
οποίο θα επηρεάσει τις επόµενες γενιές των Ελλήνων, να το
θέσει σε δηµοψήφισµα. 

Φυσικά δεν χρειάστηκε. Πήγε και µονόγραψε µόνος του ο κ. Κο-
τζιάς και στη συνέχεια ο κ. Τσίπρας µε εκατόν πενήντα και κάτι
Βουλευτές, συνεργαζόµενους, δανεικούς, πρόθυµους. Δεν ένιωσε
την ανάγκη ο κ. Τσίπρας να καταθέσει αυτή τη συµφωνία για δη-
µοψήφισµα. Κατά τα άλλα, τον ενδιαφέρει η µεγαλύτερη δηµο-
κρατική παρέµβαση του κυρίαρχου ελληνικού λαού στις σηµαντι-
κές αποφάσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έρχοµαι στο τελευταίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
αποδεικνύει πόσο υποκριτικό είναι αυτό, το οποίο σήµερα κάνει
η Κυβέρνηση. Λέει σε κάποιο σηµείο ότι µε την πρόταση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ορίζεται ότι βασικά κοινωνικά αγαθά, όπως η ηλεκτρική
ενέργεια και τα δίκτυα διανοµής τους υπόκεινται σε καθεστώς
δηµόσιας υπηρεσίας και τελούν σε δηµόσιο έλεγχο. Ακούστε
πόσο ψεύτικο, πόσο υποκριτικό είναι αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν λίγες ηµέρες ολοκληρώθηκε ο διεθνής διαγωνισµός για
την πώληση του 40% της λιγνιτικής παραγωγής της ΔΕΗ σε ιδιώ-
τες. Λιγνιτικά εργοστάσια της ΔΕΗ, που παράγουν ηλεκτρικό
ρεύµα από λιγνίτη, θα πωλούνταν σε ιδιώτη 100% και όχι, όπως
ψευδώς είπε ο κ. Τσίπρας εδώ, ότι µερικώς θα έχουν µετοχική
συµµετοχή οι ιδιώτες, αλλά κατά τα άλλα θα έχουν δηµόσιο
έλεγχο.

Αν αυτός ο διαγωνισµός ολοκληρωνόταν και είχαµε ιδιώτη µέ-
τοχο, ιδιώτη ιδιοκτήτη αυτών των µονάδων, αν περάσει αυτή η
διάταξη στο νέο Σύνταγµα, τι θα κάνατε; Θα επανακρατικοποι-
ούσατε τις λιγνιτικές µονάδες που εσείς πουλάτε; Σήµερα, υπάρ-
χουν ιδιωτικές εταιρείες 100% που παράγουν ηλεκτρική ενέργεια
από φυσικό αέριο, που προµηθεύουν ηλεκτρική ενέργεια στον
κόσµο και µέσα από τον ανταγωνισµό έχουν πέσει και οι τιµές
της ηλεκτρικής ενέργειας. Παρέχουν ηλεκτρική ενέργεια χαµη-
λότερα από ό,τι µπορεί να βρει σήµερα από κάποιες άλλες πηγές
ο Έλληνας καταναλωτής. Τι θα κάνετε; Θα τους κρατικοποι-
ήσετε; Όλα είναι ψεύτικα, προσχηµατικά, υποκριτικά. Κοροϊ-
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δεύετε τον κόσµο. Γι’ αυτό κι εµείς δεν στηρίζουµε αυτή την υπο-
κρισία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Σκρέκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς σας καλούµε να δούµε τα σηµαντικά άρθρα, τα οποία

χρήζουν αναθεώρησης, γιατί κρατάνε πίσω, στον δρόµο της οπι-
σθοδρόµησης, στο δρόµο του παρελθόντος την Ελλάδα. Δεν
προχωράει µπροστά η Ελλάδα. Ο κόσµος φεύγει µπροστά κι
εµείς µένουµε πίσω µε αυτή, δυστυχώς, τη συριζαίικη αριστερή
ιδεοληψία και τον δογµατισµό. 

Ελάτε να δούµε τα άρθρα, τα οποία χρήζουν αναθεώρησης.
Ελάτε να συµφωνήσουµε µαζί και να προχωρήσουµε µπροστά
για το καλό των Ελλήνων και των επόµενων γενιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα δώσω
στον κ. Φάµελλο. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Σκανδαλίδης, η κ.
Κανέλλη, ο κ. Γάκης και θα δούµε στην πορεία. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µία κορυφαία στιγµή για την

ελληνική Βουλή αλλά και για την ελληνική κοινωνία η συζήτηση
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Συζητάµε σήµερα για την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος µετά από µία δεκαετία που συντά-
ραξε την Ελλάδα, που άλλαξε τα πάντα στο πολιτικό σύστηµα
της χώρας, που επηρέασε, όµως, ιδιαίτερα και τη σχέση του πο-
λίτη µε την πολιτική. Διότι πρέπει να το παραδεχτούµε, υπάρχει
ένα σοβαρό ζήτηµα πλέον αξιοπιστίας στην πολιτική και µία
βαθιά κρίση που εκφράζεται και στο πολιτικό σύστηµα.

Υπάρχει δυνατότητα η συνταγµατική Αναθεώρηση να αποτε-
λέσει το φάρµακο για την πολιτική κρίση που αναδείχτηκε, αλλά
και µία προοδευτική δύναµη για την πατρίδα µας, για τον τόπο
µας. Η µνηµονιακή κρίση χρεοκοπίας δεν ήταν µόνο δηµοσιονο-
µική. Συνδέεται στενά µε τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας, µε
τα κοινωνικά και δηµοκρατικά δικαιώµατα των πολιτών. 

Πρέπει να το πούµε ξεκάθαρα: Υποτιµήθηκε ο πολίτης κατά τη
διάρκεια της µνηµονιακής περιόδου. Υποτιµήθηκε η βούληση της
κοινωνίας. Για τον λόγο αυτόν, στη σηµερινή συζήτηση έχουν κα-
τατεθεί προτάσεις που πρέπει να πω ότι διαµορφώθηκαν κατά
τη διάρκεια αυτής της µνηµονιακής περιόδου. 

Και φαίνεται ξεκάθαρα ποιο είναι τελικά το διαφορετικό DNA
στην πολιτική. Η µία πλευρά προτάσεων απεικονίζει την ανάγκη
εµβάθυνσης της δηµοκρατίας, την κινητοποίηση της κοινωνίας
και έτσι και της οικονοµίας, στη βάση της ισοτιµίας και µε σεβα-
σµό στην εργασία, µε βαθιές µεταρρυθµιστικές τοµές. 

Η άλλη πλευρά, όµως, τι προτείνει; Προτείνει την εµβάθυνση
του νεοφιλελευθερισµού, την αναπαραγωγή του παλιού πολιτι-
κού συστήµατος και τη συνταγµατοποίηση των πλεονασµάτων.
Πόσο υποκριτικό, όµως, είναι από τη µία µεριά να στήνεις υπο-
θετικούς διαλόγους µε τον κ. Βέµπερ για την κατάργηση των
πλεονασµάτων και από την άλλη µεριά, να έρχεσαι εδώ και να
προτείνεις τη συνταγµατοποίηση των πλεονασµάτων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, δεν χρει-
άζεται καν να σας διαψεύσουµε. Διαψεύδεστε µόνοι σας και κά-
νετε πράγµατι το έργο µας πιο εύκολο. Βάζετε, όµως και ένα
ερώτηµα: Τελικά, τι Πρόεδρο της Κοµισιόν προτείνετε; Κάποιον
που την επόµενη στιγµή τον διαψεύδει και ο κ. Γιούνκερ και η κ.
Μέρκελ;

Όµως και τι πιο προκλητικό µπορεί να κάνει µία πολιτική δύ-
ναµη από το να ζητήσει από τον ελληνικό λαό, που υπέφερε από
τα µνηµόνια, να συνταγµατοποιηθούν τα µνηµόνια; Αυτό είναι
κάτι το οποίο πραγµατικά θα σας στιγµατίσει για πάντα.

Τι αποκαλύπτει, όµως, η συζήτηση στη Βουλή; Από τη µία
µεριά την υποτίµηση του συνταγµατικού κανόνα και του δηµο-
κρατικού κανόνα της ελεύθερης συνείδησης των Βουλευτών από
τον κ. Μητσοτάκη, που προτείνει το σύστηµα ρώσικη ρουλέτα,
να τα ψηφίσουµε τώρα όλοι, τα πάντα, χωρίς κριτήρια και χωρίς

αξίες. Μήπως χωρίς κριτήρια και χωρίς αξίες ασκεί πολιτική τε-
λικά η Νέα Δηµοκρατία; 

Προσέξτε υποκρισία! Στα δύο κύρια ζητήµατα που πρότεινε η
Νέα Δηµοκρατία δεν έβαλε την ευθύνη Υπουργών. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι είναι ένα βασικό ζήτηµα το οποίο φοβάται η
Νέα Δηµοκρατία και ουσιαστικά δεν θέλει να το αλλάξει. 

Όµως και από το Κίνηµα Αλλαγής θεωρώ ότι υπάρχει υποκρι-
σία, όταν ζητάει να µην πάρει καµµία πρόταση εκατόν ογδόντα
ψήφους. Δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θέλετε να έχει
ισχυρή πολιτική νοµιµοποίηση από την παρούσα Βουλή η τροπο-
ποίηση του άρθρου περί ευθύνης Υπουργών; Δεν θέλετε ούτε
αυτό το πολιτικό µήνυµα να δώσει η ελληνική Βουλή; Τόσο πολύ
στεναχωριέστε για το αποτέλεσµα του 2015; Δεν θέλετε να απο-
τυπωθεί πουθενά στο πολιτικό σύστηµα της χώρας;

Και από την άλλη µεριά, µπαίνει κι ένα ερώτηµα: Για ποιον
λόγο ζητάτε από τους Έλληνες πολίτες να σας ψηφίσουν, όταν
λέτε ότι µόνο ένας Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής θα τοπο-
θετηθεί; Οι άλλοι δεκαεννιά που εκπροσωπούν το 95% των ψη-
φοφόρων σας είναι άχρηστοι για το πολιτικό σύστηµα;
Ουσιαστικά, λέτε στους ψηφοφόρους ότι δεν θέλετε τη δύναµη
που σας έδωσαν. Θέλετε µόνο έναν. Προσέξτε, όµως, µήπως δεν
σας δώσει κανέναν ο ελληνικός λαός στην επόµενη Βουλή. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχοντας υπ’ όψιν την ου-
σιαστική πολιτική σηµασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης
οφείλω να συνδέσω τα παγκόσµια πολιτικά επίδικα µε τη σηµε-
ρινή συζήτηση. 

Οι στόχοι βιώσιµης ανάπτυξης, όπως διαµορφώθηκαν από τον
ΟΗΕ στην Ειδική Σύνοδο τον Σεπτέµβριο του 2015, πιστεύω ότι
είναι το βασικό πολιτικό κείµενο παγκόσµια, για την επόµενη δε-
καετία, µέχρι το 2030. Και οι στόχοι της βιώσιµης ανάπτυξης βρί-
σκονται µέσα στην πρότασή µας για τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση και αυτό πιστεύω ότι αποτελεί µια ουσιαστική προοδευ-
τική τοµή που συµπεριλαµβάνει τα ζητήµατα της κλιµατικής αλλα-
γής και βρίσκονται και µέσα στην αναπτυξιακή στρατηγική που
εγκρίναµε. 

Οι δεκαεπτά στόχοι βιώσιµης ανάπτυξης της ατζέντας 2030
περιλαµβάνουν την πολιτική, την κοινωνική, την παραγωγική,
αλλά και την περιβαλλοντική συνιστώσα. Οικονοµία, κοινωνία και
περιβάλλον βρίσκονται µέσα στην πρόταση της συνταγµατικής
Αναθεώρησης. 

Η αρχή της βιώσιµης ανάπτυξης είναι ένας οικουµενικός στό-
χος και επιβάλλεται να περιλαµβάνεται στο ελληνικό Σύνταγµα,
διότι αποτελεί το µέτρο, αλλά και την ασφαλιστική δικλίδα προ-
κειµένου το περιβάλλον, σε συνδυασµό µε την ισόρροπη ανά-
πτυξη, να εξασφαλίζει την κοινωνική συνοχή. 

Πού βρίσκονται αυτά όµως µέσα στις προτάσεις µας, διότι
πρέπει να τα καταθέσουµε στους Έλληνες πολίτες; Το άρθρο 21
συνδέει τα εξής: στόχος 1, µηδενική φτώχεια, στόχος 2, µηδενική
πείνα, στόχος 3, καλή υγεία και ευηµερία, στόχος 10, λιγότερες
ανισότητες, στόχος 6, καθαρό νερό και αποχέτευση, όπως και
στόχος 7, φθηνή και καθαρή ενέργεια. Εξασφαλίζει εκ µέρους
του κράτους ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης. Εξασφαλίζει
την καθολική πρόσβαση σε αποτελεσµατικές παροχές υγείας.
Επιβάλλει την καταπολέµηση της φτώχειας και της πείνας µε τη
διασφάλιση µιας ζωής µε υγεία και ευηµερία και περιορισµό των
ανισοτήτων. 

Και, βέβαια, µε την παράγραφο 7 του άρθρου 21 θεσπίζει τον
δηµόσιο έλεγχο των βασικών κοινωνικών αγαθών, έτσι ώστε να
διασφαλίζεται η πρόσβαση όλων των πολιτών σε καθαρό νερό
και αποχέτευση και φθηνή και καθαρή ενέργεια.

Το άρθρο 22 συνδέεται πάλι µε τον στόχο 1 για τη µηδενική
φτώχεια, τον στόχο 3 για την καλή υγεία και ευηµερία, τον στόχο
8 για αξιοπρεπή εργασία και οικονοµική ανάπτυξη και τον στόχο
10 για λιγότερες ανισότητες. Η συνταγµατική κατοχύρωση της
ίσης αµοιβής για ίση εργασία, των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, το δικαίωµα µονοµερούς προσφυγής των κοινωνικών εταί-
ρων, αλλά και το δικαίωµα της κοινωνικής ασφάλισης, εµπεριέχον-
ται µέσα στη βιώσιµη ανάπτυξη που ο ΟΗΕ πρεσβεύει ως βασικό
πολιτικό κείµενο για το 2030. Και, βέβαια, η καταπολέµηση της
φτώχειας, αλλά και η εξασφάλιση στην υγεία και στην αξιοπρεπή
εργασία είναι ουσιαστικά ζητήµατα της βιώσιµης πολιτικής.
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Στα άρθρα 44, 54, 62, 73, 86 και 102 µπορούµε επίσης να απο-
καλύψουµε τα ζητήµατα συµµετοχής των πολιτών, του αναλογι-
κού εκλογικού συστήµατος, τη συµµετοχή στη λήψη αποφάσεων
και βέβαια τον περιορισµό της βουλευτικής ασυλίας, την ενί-
σχυση της δικαιοσύνης και των διαφόρων θεσµών, µε κύριο τον
περιορισµό των βουλευτικών θητειών, µε την προσθήκη νέας πα-
ραγράφου που καταπολεµά και την οικογενειοκρατία και τον
επαγγελµατισµό στην πολιτική, αλλά και το κλειστό λόµπι εξου-
σίας, που και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ θέλουν να έχουν
και στην πολιτική σκηνή και στην αυτοδιοίκηση. 

Και, βέβαια, η λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία και η αµεσότητα
της ψηφοφορίας συνδέονται µε τον στόχο 16 της βιώσιµης ανά-
πτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο, για το θέµα του άρθρου 24.
Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για την αναθεώρηση του άρ-
θρου 24 αποδεικνύει την πραγµατική πολιτική βούληση της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Προτείνει να µην περιλαµβάνεται η λέξη
«αποψιλώνονται» στις προς αναδάσωση και προς αναδασωτέες
εκτάσεις. Η Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή, προτείνει οι νέες αποψι-
λώσεις µετά την υποτιθέµενη δική της συνταγµατική αλλαγή να
µην αναδασώνονται. Και δεν περιλαµβάνει ούτε την πρόνοια ανα-
πλήρωσης από κάποιο περιβαλλοντικό ισοζύγιο. 

Εκ τούτου προκύπτει ότι η Νέα Δηµοκρατία προτείνει για τις
εκτάσεις που θα αποψιλωθούν µετά την ψήφιση του Συντάγµα-
τος να µη διατηρούν τον προορισµό τους, να µην κηρύσσονται
αναδασωτέες. Άρα κλείνει το µάτι σε µελλοντικές αυθαιρεσίες. 

Επίσης από την κήρυξη αναδασωτέας απουσιάζει η έννοια των
δασικών εκτάσεων. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία προτείνει οι ση-
µαντικές δασικές εκτάσεις για τη βιοποικιλότητα και την ανά-
πτυξη τους πρωτογενούς δασικού τοµέα που θα καίγονται ή θα
καταστρέφονται να µη γίνονται αναδασωτέες. Μόνο τα δάση ει-
σάγει στη ρύθµισή της, όχι τις δασικές εκτάσεις. 

Τέλος, ως προς τον χαρακτηρισµό των δασών -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- προτείνει η Νέα Δηµοκρατία αυτό να γίνεται µε
βάση τον χαρακτήρα της έκτασης το 1975. Είναι µια δοµική και
ουσιαστική αλλαγή που ανατρέπει τον χαρακτηρισµό των δασι-
κών εκτάσεων σε όλες τις περιοχές της Ελλάδας και ακυρώνει
το έργο των δασικών χαρτών. 

Προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία από την πίσω πόρτα να ακυρώ-
σει τους δασικούς χάρτες και το Κτηµατολόγιο, που η ίδια και το
ΠΑΣΟΚ µαζί σαράντα χρόνια προσπαθούσαν να µη γίνουν στην
Ελλάδα, “χτυπώντας” στην πλάτη τους καταπατητές. Και θέτον-
τας την ηµεροµηνία του 1975 ως ορόσηµο, κλείνει το µάτι και
στις καταπατήσεις και τις εκχερσώσεις που έγιναν πριν το 1975
και κατά τη διάρκεια της δικτατορίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει τη στιγµή που η χώρα για πρώτη
φορά έχει ένα αναπτυξιακό και περιβαλλοντικό εργαλείο να το
ακυρώσει και να αναστείλει την προσπάθεια αυτή θέτοντας άλλο
χρονικό σηµείο αναφοράς. Από τη µια, δηλαδή, κράτησαν τη
χώρα καθυστερηµένη και κατέθεσαν και πρόταση στην αντί-
στοιχη συζήτηση για τους δασικούς χάρτες, ώστε να µην υπάρ-
χουν πρόστιµα για δασικές παραβάσεις την περίοδο εκπόνησης
των δασικών χαρτών, το οποίο δεν δεχτήκαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): …και από την άλλη µεριά, προσπαθούν
να ακυρώσουν και τους δασικούς χάρτες, αλλά και τη δυνατό-
τητα η χώρα να έχει επενδύσεις µε αξιοκρατία, διαφάνεια, περι-
βαλλοντικό ισοζύγιο. 

Και, έτσι, προσπαθούν να ακυρώσουν -το είπε σήµερα ο Αρ-
χηγός της Νέας Δηµοκρατίας- και τη διάταξη των οικιστικών πυ-
κνώσεων που έρχεται στη Βουλή, η οποία θα λύσει προβλήµατα
δεκαετιών και για τους πολίτες, γιατί φαίνεται ότι τους ενοχλεί
ότι αυτή η Κυβέρνηση λύνει προβλήµατα. 

Όµως η επιλογή αυτή θα αποτελούσε πλήγµα για την ανά-
πτυξη, ιδιαίτερα για την περιφέρεια και τον πρωτογενή τοµέα,
µιας και τώρα δίνουµε τη δυνατότητα να εξασφαλιστούν και οι
επιδοτήσεις µε βάση τους δασικούς χάρτες και θα καταργήσει

πάνω από όλα ένα σηµαντικό εργαλείο αναπτυξιακού σχεδια-
σµού. 

Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι εξ αυτών καµµία δυνατότητα ούτε
καν λευκής ψήφου δεν υπάρχει για την πρόταση της Νέας Δη-
µοκρατίας για το άρθρο 24, διότι προσπαθεί να αποδοµήσει όλη
τη δασική προστασία, όλο το περιβαλλοντικό ισοζύγιο και όλες
τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις περιβάλλοντος που έχουµε κάνει,
κλείνοντας το µάτι σε καταπατητές, εκχερσωτές και στη µαύρη
αγορά της δασικής δηµόσιας έκτασης της Ελλάδας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκανδαλίδης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή
είναι της µόδας τώρα τελευταία οι νεολογισµοί και σήµερα ζή-
σαµε και την υπόθεση του παρεµπιπτόντως ζητήµατος, θα µου
επιτρέψετε να ξεκινήσω µε ένα παρεµπίπτον ζήτηµα. 

Θέλω να αποφασίσει ο κ. Φάµελλος που πιστεύει ότι δεν θα
εκλέξουµε κανέναν Βουλευτή και ο κ. Τσίπρας που πιστεύει ότι
συνεννοηθήκαµε µε τη Νέα Δηµοκρατία να εκλέξουµε µε εκατόν
ογδόντα Βουλευτές τον επόµενο Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τι
από τα δύο είναι το πραγµατικό. 

Εν πάση περιπτώσει, όταν µιλάτε για µια παράταξη µε αυτό το
εύρος, µε αυτή τη ρίζα, µε αυτή την αντοχή και µε αυτή τη δια-
δροµή, να έχετε περισσότερο σεβασµό…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

…γιατί ισχύει πάντα το ρεµπέτικο τραγούδι «Από τα ψηλά στα
χαµηλά και από τα πολλά στα λίγα». Δεν ισχύει µόνο για τους
µεν, ισχύει για όλους, ιδιαίτερα τους προσωρινούς και ευκαιρια-
κούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σας κρύβω ότι προβληµα-
τίστηκα πολύ αν, µετά από τριάντα σχεδόν χρόνια συνεχούς πα-
ρουσίας µου στη Βουλή, θα έπρεπε να πάρω τον λόγο. Όλα πια
σε αυτή τη χώρα έχουν γίνει παίγνιο πολιτικών σκοπιµοτήτων, σε
ένα κλίµα πλήρους ευτελισµού, κλίµα ρευστοποίησης του πολι-
τικού ήθους, των αρχών και αξιών που θα έπρεπε να διέπουν τη
δηµόσια ζωή.

Κι όµως συζητάµε το κορυφαίο ζήτηµα των καιρών που ζούµε,
το ζήτηµα της σύγχρονης δηµοκρατίας, το πώς αυτή οργανώνε-
ται και λειτουργεί στη χώρα µας εν µέσω µιας πολλαπλής κρίσης,
κρίσης της πολιτικής, κρίσης των θεσµών της, κρίσης των πρα-
κτικών της διακυβέρνησης. 

Θα µου επιτρέψετε να µη µιλήσω ως εκπρόσωπος ενός κόµ-
µατος ούτε ως φορέας µιας προοδευτικής πολιτικής γραµµής.
Θέλω να µιλήσω µε την ιδιότητα που µου απονέµει το Σύνταγµα,
την ιδιότητα του εθνικού αντιπροσώπου. Οι απόψεις µου συµφω-
νούν µε την πρόταση της παράταξής µου στο σύνολό της, αλλά
έχουν και σε ορισµένα σηµεία κάποιες προσωπικές διαστάσεις
που δεν δεσµεύουν, βέβαια, την παράταξή µου. Έχω αυτό το δι-
καίωµα. Μου το επιτρέπει η πολύχρονη παρουσία µου σε αυτή
την Αίθουσα.

Έχω ισχυρή πεποίθηση ότι η πολιτική κρίση στη χώρα µας
προϋπήρχε της οικονοµικής ότι η κρίση των θεσµών προηγήθηκε
της κρίσης του χρέους και των ελλειµµάτων, ότι το πολιτικό σύ-
στηµα στο σύνολό του φάνηκε ανίκανο να υπερβεί και να µετα-
σχηµατίσει τις παθογένειες που το ίδιο δηµιούργησε και ότι αυτό
βρίσκεται σε ευθεία συνάρτηση µε τον µακρόσυρτο χρόνο της
κρίσης και το κόστος που πλήρωσαν η χώρα και ο λαός γι’ αυτό. 

Κι, όµως, όλοι σχεδόν σε αυτή την Αίθουσα ορκιζόµαστε ο κα-
θένας µε τον τρόπο του και τα επιχειρήµατά του ότι ήλθε το
τέλος της Μεταπολίτευσης, κάτι που κάποιοι από εµάς το δια-
τυµπανίζαµε από τα µέσα της δεκαετίας του ’90 ότι η δηµοκρατία
µας και οι θεσµοί της χρειάζονται γενναίες αλλαγές και µεταρ-
ρυθµίσεις συντακτικού τύπου για να ανοίξει πραγµατικά ένας
νέος ιστορικός κύκλος. 

Η συνταγµατική Αναθεώρηση ήταν -διότι όπως εξελίσσεται,
δεν πρόκειται να γίνει- µια ιστορική ευκαιρία. Εµφανίστηκαν µέσα
από τις προτάσεις της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης δεκάδες άρθρα υπό αναθεώρηση, προτάσεις εφ’ όλης
της ύλης του Συντάγµατος, άλλες για να γίνουν αρεστές στο δη-
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µόσιο αίσθηµα, άλλες για να εξυπηρετήσουν πολιτική σκοπιµό-
τητα και κάποιες για ορισµένες ώριµες συµπληρώσεις, αλλαγές
και θετικές διατάξεις που θα µπορούσαν να βρουν σύµφωνο το
σύνολο της Βουλής. 

Η άποψή µου, όµως, η γενική είναι ότι ακολούθησαν σε αυτές
τις προτάσεις την πολιτική των οριακών αλλαγών για να δείξουν
γνώση, να παρουσιάσουν πρόταση τεκµηριωµένη, πρόταση επί
παντός επιστητού και επιµέρους βελτιώσεις, σε καµµία περί-
πτωση, όµως, πρόταση ρηξικέλευθη και υπερβατική που να ισο-
δυναµεί µε τη δυναµική που είπα στην αρχή. 

Για παράδειγµα, πού εξαντλήθηκε εδώ και χρόνια η συζήτηση;
Στο άρθρο 3 για την εκκλησία, στο άρθρο 16 για τα πανεπιστή-
µια, στο άρθρο 24 για το περιβάλλον, στο άρθρο 32 για τον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας και στο άρθρο 86 για την ευθύνη των
Υπουργών. Αυτή δεν ήταν η δηµόσια συζήτηση όλα αυτά τα χρό-
νια; 

Πού κατέληξε η σηµερινή συζήτηση στη Βουλή; Στο πρώτο για
την εκκλησία, για τα πανεπιστήµια και για το περιβάλλον δεν
υπάρχει συναίνεση καµµιά. Για τα θέµατα του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας αναφερόµαστε µονάχα στην εκλογή του. Στο δε,
άρθρο 86 ανταποκρινόµαστε σε ένα λαϊκό αίσθηµα που θέλει
πραγµατικά µια πιο διαφανή, πιο σωστή λειτουργία του πολιτικού
συστήµατος και των εκπροσώπων του.

Στην ουσία τι θα κάνει η επόµενη πλειοψηφία σε ό,τι αφορά τα
βασικά ζητήµατα πάνω στα οποία εξελίχθηκε η συζήτηση; Εγώ
δεν πιστεύω ότι είναι τα µόνα βασικά ζητήµατα και δεν είναι τα
κυρίως βασικά ζητήµατα και θα εξηγηθώ γι’ αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφέθηκαν κεντρικά θέµατα κρί-
σιµα, που είτε αναπαράγονται ως προβλήµατα και δυσλειτουρ-
γίες του πολιτεύµατος είτε είναι απότοκο των ραγδαίων
εξελίξεων που φέρνει καταλυτικές αλλαγές στην κοινωνική ορ-
γάνωση τα τελευταία χρόνια σε όλο τον κόσµο. Είναι ζητήµατα
που επιτρέπουν στην εξεταστική εξουσία να αυθαιρετεί σε όλα
τα επίπεδα. Είναι ζητήµατα που προβάλλουν αξεπέραστα εµπό-
δια στη σχέση της πολιτείας και του κράτους µε τον πολίτη. Είναι
ζητήµατα που ανατρέπουν τη δυνατότητα της ανάπτυξης και της
δίκαιης κατανοµής του πλούτου. Είναι ζητήµατα που υποβαθµί-
ζουν τη συµµετοχή των πολιτών στη ζωή της δηµοκρατίας. 

Θέλω επιγραµµατικά, επειδή δεν µου επιτρέπει ο χρόνος, να
αναφερθώ σε τρία, τέσσερα ως ταµπέλες. Κανένας πια δεν αµ-
φισβητεί ότι το πρωθυπουργικό µοντέλο του 1986 είναι αυτό που
ταιριάζει στην Προεδρευοµένη Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία και
µιλάµε για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω: Δεν θα µπορούσε να υπάρχει µία συζή-
τηση, ούτως ώστε να υπάρξει µία καλύτερη ισορροπία σε ό,τι
αφορά τη δυνατότητα εθνικής συνεννόησης στην οποία συµβο-
λικά ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, σε επίπεδο θεσµικό και όχι
σε επίπεδο ουσίας της πολιτικής, όχι παρέµβασης στην πολιτική,
να προκρίνει ο ίδιος και να εγκαλεί ή να καλεί το Συµβούλιο των
Αρχηγών, για παράδειγµα, όταν συζητάµε να µεγάλο εθνικό θέµα
που πρόκειται να δοθεί λύση; Λέω ένα παράδειγµα. 

Δεύτερο παράδειγµα, ο έλεγχος της διαφάνειας για τους πο-
λιτικούς. Εγώ συµφωνώ απόλυτα µε όλα αυτά που λέµε, πώς
προστατεύεται, πώς επεκτείνεται ο χρόνος, κ.λπ.. Όµως και εδώ
θα συµφωνήσω µε τον Γενικό Γραµµατέα του ΚΚΕ, το να προ-
στατεύσουµε τους πολιτικούς από την αυθαίρετη ποινικοποίηση
της πολιτικής ζωής, έχουµε τον τρόπο. Το να παραπέµψουµε,
όµως, τον πολιτικό στον φυσικό δικαστή, θα ήταν µία ρηξικέ-
λευθη πρόταση. Είναι προσωπική µου άποψη, την οποία υποστη-
ρίζω εδώ και πολλά χρόνια, από την εµπειρία που έχω από την
πολιτική ζωή και το πώς χειριστήκαµε τα ζητήµατα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρίτον, τα θέµατα των θεµελιακών δικαιωµάτων δεν είναι ρη-
τορικά. Είναι θέµατα που αφορούν δικαιώµατα τρίτης γενιάς,
που απορρέουν από την εξέλιξη της επιστήµης, της κοινωνίας,
της τεχνολογίας, της πολιτικής, της πληροφορίας. Είναι θέµατα
που αφορούν την ελεύθερη και απρόσκοπτη πρόσβαση στην
πληροφορία. Είναι θέµατα που αφορούν µια σειρά πανανθρώ-
πινα, πολιτισµικά και άλλα αγαθά, τα οποία έπρεπε να οχυρω-
θούν. Παράλληλα θα έπρεπε η αρχή της διεύρυνσης του

κοινωνικού κράτους να εµφανίσει όλα τα θέµατα που εξασφαλί-
ζουν όχι µόνο το ελάχιστο επίπεδο διαβίωσης αλλά και το ελάχι-
στο επίπεδο κοινωνικής ασφάλισης.

Τέταρτο παράδειγµα, η επαναθέσπιση του ρόλου και της λει-
τουργίας των µέσων µαζικής επικοινωνίας. Πόση συζήτηση έχουµε
κάνει εδώ µέσα για τη σύνδεση των συµφερόντων, για τη σύνδεση
οικονοµίας και πολιτικής, για όλα αυτά τα πράγµατα; Δεν µπο-
ρούµε να διασφαλίσουµε κάτι για τον ρόλο των µέσων µαζικής επι-
κοινωνίας, µέσα σε ένα νέο Σύνταγµα προοδευτικό, που θέλετε
να το λέτε, µέσα σε ένα Σύνταγµα που µπορεί να διασφαλίσει µία
καλύτερη λειτουργία της δηµοκρατίας; Εκεί που πονάει τον λαό,
που βλέπει και καταλαβαίνει, εκεί δεν παρεµβαίνουµε. Παρεµβαί-
νουµε µονάχα εκεί που δεν µπορεί να µας προκαλέσει ζηµιά ή πρέ-
πει να γίνουµε αρεστοί. 

Επίσης, ένα θέµα που είναι τεράστιο, είναι αυτή η αναντιστοι-
χία, άλλη αναπτυξιακή διαδικασία. Μιλάω για τα επίπεδα διοίκη-
σης και οργάνωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκανδαλίδη,
θερµή παράκληση να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Δύο λεπτά θέλω ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δύο λεπτά σας

έδωσα. Φτάσαµε στα εννέα λεπτά. Πόσο ακόµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Αν θέλετε, σταµατάω. Δεν

έχω κανένα πρόβληµα. Μισό λεπτό. Αφήστε µε να ολοκληρώσω
τη σκέψη µου. Δεν έχω τίποτα άλλο να πω.

Είναι η αναντιστοιχία του επιπέδου ανάπτυξης, του επιπέδου
διοίκησης, του επιπέδου οικονοµίας, του επιπέδου κοινοβουλευ-
τικής και του επιπέδου τοπικής εκπροσώπησης, αντιπροσωπευ-
τικών θεσµών. Ζούµε αυτή την αντινοµία τόσα χρόνια. Δεν θα
µπορούσε το Σύνταγµα να προβλέψει µία αντιστοιχία; Δεν θα
µπορούσε να αναβαθµίσει στα πλαίσια αυτά τον ρόλο της αυτο-
διοίκησης; Έχουµε κάνει πολύ συγκεκριµένη πρόταση. 

Θέλω, λοιπόν, να καταλήξω µε µερικές σκέψεις. Το ερώτηµά
µου είναι: Τέτοιες αλλαγές µπορούσαν να γίνουν χωρίς συναί-
νεση; Μπορούν να γίνουν µε διαδικασίες fast track; Μπορούν να
γίνουν παραµονές των εκλογών; Όσες φορές υπήρξε άρνηση
συναίνεσης, η αναθεώρηση κατέληξε µια ασήµαντη και περιθω-
ριακή διαδικασία. Δεν θέλω να αναφερθώ στο παρελθόν. 

Γίνεται ουσιαστική συζήτηση σε λίγες εβδοµάδες, αφού έχουν
ξιφουλκήσει ο Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και έχουν καθορίσει το κλίµα της συζήτησης,
ακυρώνοντας εκ των προτέρων κάθε διαδικασία συνεννόησης;
Και φτάσαµε στο αποκορύφωµα. Το γαϊτανάκι της αντιπαράθε-
σης και η επικέντρωση του ενδιαφέροντος όλης της διαδικασίας
είναι πώς η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας θα ενταχθεί
στους κοµµατικούς συσχετισµούς. Τα κουκιά πριν, τα κουκιά
µετά. 

Είναι η γνωστή διελκυστίνδα και απέναντι µία κοινωνία κατα-
κερµατισµένη, αδιάφορη, αβέβαιη, ανασφαλής, να αντιµετωπίζει
την πολιτική ως ένα αναγκαίο κακό και τη δηµοκρατία ως ξένο
µε την ενεργό συµµετοχή της πολίτευµα. Είναι η θρυαλλίδα της
υπονόµευσής της. Είναι το γόνιµο έδαφος να αναπτυχθούν ολο-
κληρωτικές αντιλήψεις και πρακτικές.

Αν πιστεύατε, κύριοι συνάδελφοι, ότι σήµερα διεξάγεται µια
συζήτηση κρίσιµη για τη συνολική πορεία του τόπου και της δη-
µοκρατίας, θα ανοίγατε το κεφάλαιο «νέα µεταπολίτευση» στην
αρχή της θητείας σας και σήµερα θα είχαµε ένα συµφωνηµένο
Σύνταγµα, καινούργιο, µε αλλαγές συντακτικού τύπου, µε ελάχι-
στες και υπαρκτές διαφορές που θα λύσει η επόµενη Βουλή, µε
την ίδια σύνεση και σοβαρότητα και όχι σε εµφυλιοπολεµικό
κλίµα. 

Εµείς κάναµε το καθήκον µας. Προτείναµε από την αρχή να
ξεκινήσει η διαδικασία της Αναθεώρησης ως επείγουσα δηµο-
κρατική και εθνική αναγκαιότητα. Επανήλθαµε ενδιάµεσα, µετά
την άρνησή σας, για να περισώσουµε τουλάχιστον το έλασσον.
Σας προτείναµε ένα πλαίσιο µίνιµουµ συµφωνίας. 

Επιχειρήσαµε να δώσουµε, έστω και τώρα, ένα περίγραµµα
των πραγµατικών αλλαγών, που το περιέγραψε µε σαφήνεια το
πρωί η Φώφη Γεννηµατά σε µια, δυστυχώς, άδεια Αίθουσα. Δεν
µας ακούσατε. Δυστυχώς, για άλλη µία φορά, είµαστε φωνή βο-
ώντος εν τη ερήµω. Κρίµα! 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή κάποιοι µπορεί να βλέπουν το κανάλι της Βουλής τέ-

τοια ώρα και επειδή εδώ µέσα είµαστε καµµιά δεκαπενταριά,
όλοι κι όλοι, αυτοί που έσπευσαν να φύγουν για να παρακολου-
θήσουν το µατς, να ξέρουν ότι εγκατέλειψε ο φιλοξενούµενος,
το µατς διεκόπη. Άρα προφανέστατα κατέστη και άχρηστη η
αποχώρηση και το πύκνωµα της διαδικασίας. Και παίρνω από τα
τριάντα δεύτερα που έχω, να το πω, γιατί δεν θα έχει και νόηµα
να µη σαρκάσουµε εδώ αυτό το οποίο έχει καταντήσει να είναι
σαρκασµός! 

Πήρατε το Σύνταγµα και το κάνατε «Casa de papel» και το
εννοώ. Με τον ίδιο τρόπο, εσείς οι ίδιοι που µιλάγατε για Δεκεµ-
βριανά το 2008, έρχεστε σήµερα εδώ και κάνετε σκοτεινό αντι-
κείµενο του αστικού πόθου τον Προκόπη Παυλόπουλο. Είναι
απίστευτο αυτό το πράγµα. Έχει γίνει το σκοτεινό αντικείµενο
του πόθου! 

Παραµονή του Αγίου Βαλεντίνου τσακώνεστε. Και το λέω γιατί
είναι µία διεθνής γιορτή, µε τεράστια εµβέλεια, την οποία δεν
µπορεί παρά να ακολουθήσει η ελεύθερη αγορά ή να µπουν στις
τσέπες των Ελλήνων λίγο περισσότερες καρδούλες, έναντι χρη-
µάτων.

Μα, τώρα στα σοβαρά, αυτή είναι συζήτηση για το Σύνταγµα;
Είναι τροποποίηση του Συντάγµατος;

Αυτή την τροποποίηση έρχεται και τη χαρακτήρισε ο Πρωθυ-
πουργός από εδώ αλαζονικότατα ως τολµηρή. Είπε πότε θα πάνε
οι εκλογές, πόσους Βουλευτές θα συναθροίσουν κόµµατα εδώ
µέσα. Αυτή ήταν η συζήτηση. Και µιλάτε για αξιοποίηση της λαϊ-
κής κυριαρχίας;

Θα σταθώ σε ένα-δυο πράγµατα µόνο για να καταδείξω την
υποκρισία. Ο χωρισµός Εκκλησίας - Κράτους, που θα ωφελούσε
και την Εκκλησία και το κράτος, γίνεται µε όρους ΜΚΟ απολύτως.
Η αξιοποίηση του Κοινοβουλίου γίνεται µέσα από το Σύνταγµα µε
διευκόλυνση της παραγωγής περισσότερων ανεξάρτητων αρχών.
Φτιάχνουµε και άλλες ανεξάρτητες αρχές. Τα φτιάχνουµε. Θα
είναι πιο εύκολο να γίνεται στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Να φέρω την αντιστοιχία του πόσο σέβεστε το Κοινοβούλιο;
Είστε τέσσερα χρόνια κοντά εξουσία και εδώ έχετε φέρει πλη-
θώρα -χειρότερα απ’ ό,τι έκαναν οι προηγούµενες σε αριθµό,
απίθανα, εκατόν πενήντα, διακόσιες- τροπολογιών την τελευταία
στιγµή, πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, διαδικασίες του κα-
τεπείγοντος, συνεδριάσεις φανταστικές.

Ποιοι είσαστε; Μα, είσαστε αυτοί, οι οποίοι µόλις εκλεγήκατε
και πήρατε την πρώτη θέση και όχι την πλειοψηφία, επιβιώσατε
χάρη σε δύο δεξιούς, έναν που διαλέξατε για Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας και τον βγάλατε µε εκατόν πενήντα µία ψήφους, παρ’
ότι δεν ήταν απαραίτητες και τον κ. Πάνο Καµµένο µε τους ΑΝΕΛ
µέχρι πρότινος.

Είστε, λοιπόν, ένα κόµµα εντελώς υποκριτικό. Ουαί υµίν… ο
διαχωρισµός είναι µεταξύ υποκριτών και φαρισαίων. Φτιάχνετε
ένα πολύ ωραίο καινούργιο δίπολο. Νοµίζετε, δηλαδή!

Θέλετε να το αποδείξουµε µέσα στην υποκρισία τής τάχα µου
δήθεν Αναθεώρησης; Θα πείσετε ότι ενδιαφέρεστε για το περι-
βάλλον και εσείς και όλοι, πολλαπλασιάζοντας τις βάσεις, γιατί
ως γνωστόν όπου υπάρχουν τανκς, αεροπλάνα, κηροζίνες, στρα-
τιωτικοί, βλήµατα, όλµοι, πυρίτιδα, πυρηνικά και ό,τι άλλο υπάρ-
χει εκεί ακριβώς, προστατεύετε το περιβάλλον.

Θα προωθήσετε την ανεξαρτησία της χώρας και τη δυνατό-
τητα να βγει από το µνηµόνιο και τάχα µου δήθεν τάζετε, για πα-
ράδειγµα, κάτι που σας είπε το ΚΚΕ. Είναι επίσηµη θέση του
ΚΚΕ. Δεν τολµήσατε να το βάλετε σε διαδικασία ψήφου γιατί φο-
βάστε. Φοβάστε, ενδεχοµένως, και τη συνείδηση. Δεν είναι µόνο
η συνείδηση των έξι, οι οποίοι µε µια επιστολή καθορίζεται, είναι
και η συνείδηση των υπολοίπων Βουλευτών. Γι’ αυτό δεν βάλατε
προτάσεις κοµµάτων µέσα. 

Κοµµατικός σχηµατισµός σαν το ΚΚΕ δεν µπορούσε να κάνει
προτάσεις και να τεθούν στην ψηφοφορία των υπολοίπων Βου-
λευτών; Σοβαρολογείτε; Και θέλετε πενήντα και πενήντα µόνο;

Δηλαδή, για να παίξετε το παιχνίδι της Αναθεώρησης σε στυλ
Ολυµπιακός - Παναθηναϊκός, αλλά µε ξένο διαιτητή και ο ξένος
διαιτητής είναι η τρόικα ή, αν θέλετε, η µεταλλαγµένη τρόικα. 

Άνοιξε ο Πρωθυπουργός, γκουγκλάρισε τα περί Συντάγµατος
να µας πει πότε έγιναν οι Αναθεωρήσεις. Αν πατήσεις το Google,
βρίσκεις πότε έγιναν οι Αναθεωρήσεις του Συντάγµατος και µοι-
άζεις και πολύ γκουγκλαρισµένος απέναντι σ’ αυτή τη διαδικα-
σία. Δεν υπάρχει άνθρωπος που δεν µπορεί να γκουγκλάρει πότε
έγιναν αυτά. 

Υπάρχει, όµως, κόσµος που θυµάται την «τρόικα του Συντάγ-
µατος» που µιλούσε για άµεση δηµοκρατία. Θα µου πείτε ήταν ο
κ. Κατρούγκαλος, ο κ. Καζάκης και ο κ. Βαρουφάκης στη γνωστή
φωτογραφία. Μιλούσαν για άµεση δηµοκρατία στο Σύνταγµα.

Δεν µου λέτε; Ήταν άµεση η δηµοκρατία του Βίσεγκραντ, όταν
έκλεισαν οι χώρες του Βίσεγκραντ τα σύνορα; Ήταν πολύ απε-
λευθερωµένη πολιτική και σεβαστική και για τους µετανάστες,
για τους πολίτες, για την Ευρώπη, για τα ανθρώπινα δικαιώµατα
να περνάνε τα τρένα µε τα προϊόντα, να µην περνάνε οι άνθρω-
ποι; Είναι πάρα πολύ ωραία η Σένγκεν; Δύο φορές άρθηκε η
Σένγκεν: µία στη Γένοβα- θα έπρεπε να τη θυµάστε, δεν µπορεί
να την ξεχάσατε, για να µπορέσουν να έλθουν και πύραυλοι και
τούτα και τα άλλα- και µία στο Μουντιάλ που έγινε στη Γερµανία,
για να µπορέσει να έλθει ο απαιτούµενος αριθµός πορνών από
τις ανατολικές χώρες.

Και έρχεστε εδώ τώρα και µιλάτε ότι θα κάνετε, λέει, λαϊκά δη-
µοψηφίσµατα. Αυτά πού τα λέτε; Σε ποιους τα λέτε; Αν θέλατε
να δείξετε ότι σέβεστε τη βάση στοιχειωδώς, θα παίρνατε να θέ-
σετε σε συζήτηση, ούτε καν ψηφοφορία, πεντακόσια δεκατρία
σωµατεία εργαζοµένων πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια. Φέ-
ρανε εδώ για τις συλλογικές συµβάσεις πρόταση νόµου και δεν
τολµήσατε να τη βάλετε για συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι και εγώ την παρέκκλιση δύο-τριών
λεπτών. Μην αρχίζω να παζαρεύω τώρα. Δεν το αντέχω.

Για σταθείτε και σκεφτείτε το. Αυτό δεν µπορέσατε να φέρετε.
Εκατό τροπολογίες έχουµε καταθέσει, προτάσεις νόµου και δεν
περνάνε από τη Διάσκεψη των Προέδρων ούτε για να κατεβούν
για συζήτηση και θα κάνετε δηµοψηφίσµατα µε εκατό χιλιάδες
υπογραφές; Πού θα τα βρείτε;

Ο κόσµος θα τα ακούσει θα λέει: «Πάρα πολύ ωραία, θα µαζέ-
ψουµε εκατό χιλιάδες υπογραφές, εύκολο είναι τώρα και µε το
διαδίκτυο και θα πάµε να καταθέσουµε νόµο».

Μας κοροϊδεύετε. Τους κοροϊδεύετε πλήρως, διότι υπάρχουν
άλλα άρθρα µέσα στο Σύνταγµα που βάζουν περιορισµούς τέ-
τοιους που δεν τους καταλαβαίνει ο κόσµος, ίδιους µε αυτά που
κάνατε. Με τον ΕΝΦΙΑ βάλατε περιορισµούς. Με τον κατώτατο
µισθό που τον καθορίζει ο Υπουργός και µετά µου λέτε ότι υπε-
ρασπίζεστε τις συλλογικές συµβάσεις. Τι είναι συλλογική σύµ-
βαση; Θα πάει, δηλαδή, να διαπραγµατευτεί ο εργαζόµενος την
ειληµµένη απόφαση του Υπουργού και αυτό λέγεται συλλογική
σύµβαση µε διληµµατικές προοπτικές. Μιλάτε σοβαρά; 

Το άρθρο 1 του 1973 λέει για τα δηµοψηφίσµατα. Τα άρθρα 2
και 3 τι λένε; Τι φέρνει η Κυβέρνηση; Πότε χρειάζεται εκτελεστι-
κός νόµος; Ποιοι είναι οι περιορισµοί; Θα καταλάβει ο κόσµος
ότι του κάνετε λαϊκά δηµοψηφίσµατα, όταν ζητήµατα, για παρά-
δειγµα, χρηµάτων που µπορεί να παρθούν από το δηµόσιο, από
τους ΟΤΑ, από τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, προκειµέ-
νου να δοθούν σε φτωχούς ως σύνταξη παραπανίσια ή ως
αµοιβή για πραγµατική, µια και µόνιµη σταθερή εργασία δεν µπο-
ρείτε να το κάνετε. Δεν µπορεί επειδή το κάνουν εκατό χιλιάδες
πολίτες. Όχι. Θέλει να το φέρει η Κυβέρνηση και θέλει και εκτε-
λεστικό νόµο κάθε φορά. Αυτό ισχύει, όπως και µια σειρά από
άλλα αντίστοιχα πράγµατα. 

Ήλθατε εδώ, λοιπόν, να παίξετε µε το παιχνίδι του Συντάγµα-
τος ένα χαρτί υποκρισίας για να µοιάζει για καινοτοµία και επα-
νάσταση αυτό το οποίο απέχει τόσο πολύ από τη σύγχρονη
µορφή. Γιατί; Ποιος ήταν ο ρόλος του ΣΥΡΙΖΑ και ποιος είναι
τώρα συνειδητά ανειληµµένος από εσάς εν όψει εκλογών;

Πρέπει να µουµιοποίησετε όλες τις αστικές κυβερνήσεις µέχρι
σήµερα σε οποιοδήποτε επίπεδο πήραν καθοριστικές αποφά-
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σεις. Το ίδιο συνέβη και µε τη Βόρεια Μακεδονία, τις αναγνωρί-
σεις και τις χαιρετούρες στη σηµαία. Το ίδιο συνέβη µε τη φράση
«ο δαιµονικά καλός Τραµπ». Μουµιοποιείτε το παρελθόν, το κά-
νετε κυριολεκτικά τοτέµ και αφού το κάνετε τοτέµ, του βάζετε
και δύο κρεµατζούλια από διάφορες ευρωπαϊκές τοποθετήσεις
αµφιβόλου περιεχοµένου στην εφαρµογή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Κανέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ υπήρξε σ’ αυτή τη συζήτηση µια µνηµειώδης φράση.

Ξέρω ότι δίνω πόνο τώρα, αλλά εσείς δεν µπορείτε να µου δώ-
σετε χρόνο, γιατί και αυτό ελέχθη από Βήµατος Βουλής ως αν-
θρώπινο δικαίωµα. Το χρησιµοποιώ, λοιπόν, να µου δώσετε λίγο
χρόνο να τελειώσω µια φράση.

Εδώ ελέχθη κάτι που είναι συγκλονιστικό και πρέπει να το κρα-
τήσετε ως ταυτότητα των συριζαίων για το µέλλον, αναθεωρη-
µένη πολιτικά και ριζικά, ότι δεν υπάρχει πια πάλη των τάξεων,
αλλά υπάρχει κοινωνικός ανταγωνισµός, Αφού υπάρχει, λοιπόν,
κοινωνικός ανταγωνισµός, οι εργαζόµενοι θα βασιστούν σε µια
αναθεώρηση για να πηγαίνουν µαζί µε τα αφεντικά τους να αν-
ταγωνιστούν ποιος θα έχει µεγαλύτερη εµβέλεια πειθούς προς
τον κόσµο διά των µαζικών µέσων ενηµέρωσης, διά των τρολ, διά
των διαδικτύων.

Γι’ αυτό και έχει περισσότερη σηµασία να προσέξει κάποιος
την ουσία των πραγµάτων χρησιµοποιώντας µόνο την πείρα του.
Ήρθατε εδώ ως αριστεροί και επαναστάτες και καταλήξατε µια
µούµια παρελθόντων ετών µε το βλέµµα στραµµένο στην κα-
ριέρα του άθλιου µέλλοντός σας. Αυτό θα ανατραπεί µε µαθη-
µατική ακρίβεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δηµήτριος Γάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά είναι ο κ. Κα-

τσανιώτης και η κ. Κεφαλίδου. 
Ορίστε, κύριε Γάκη, έχετε τον λόγο.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ να ακολουθήσω την προηγούµενη οµιλήτρια ούτε

στο ύφος ούτε στη φωνή, γι’ αυτό και θα ζητούσα από τους τη-
λεθεατές µας να ανεβάσουν λίγο την ένταση της τηλεόρασης,
για να µπορέσουν να µε ακούσουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είµαστε και εµείς εδώ! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Εσείς µας ακούτε µάλλον, απλά δεν

µπορώ να έχω ούτε το ύφος της κ. Κανέλλη, γιατί πραγµατικά
είναι ένα ταλέντο αυτό. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, αν το είχατε, θα ήσασταν Κανέλλη,
αγαπητέ µου! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κυρία Κανέλλη, από εκεί που ήσασταν
πέρασα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη γίνε-
ται διακοπή!  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Πέρασα πριν από εσάς, αλλά µε
ήρεµο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γάκη, µην κά-
νετε προσωπικές αναφορές. Ξεκινήστε την τοποθέτησή σας, σας
παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Δεν σας πρόσβαλα!  
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θέλετε να ζητήσω τον λόγο επί προσωπι-

κού; Τον δικαιούµαι!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Αν νοµίζετε ότι σας πρόσβαλα, πάρτε

τον!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τον δικαιούµαι!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Αν ο Πρόεδρος σας τον δίνει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γάκη…
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να σας πω κάτι; Δεν θα ζητήσω τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά είναι στο

Βήµα τώρα οµιλητής. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα σας έλεγα ότι έπρεπε να «σεµνύνεστε»

και να ντρέπεστε! Να «σεµνύνεστε» και να ντρέπεστε! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Ξεκινήστε, κύριε Γάκη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Και αν θέλετε µετάφραση του «σεµνύνο-

µαι» και του «ντρέποµαι», µπορώ να σας την πω: Αιδώς, Αργείε!
Σας το λέω και φωναχτά και εκτός µικροφώνου!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ωραία, κυρία Κανέλλη, µπράβο! Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κυρία Κανέλλη. Σας ακούσαµε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Και σε τελευταία ανάλυση, να σου πω κάτι; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ, τώρα θέλω να µι-

λήσω. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι, κοιτάξου πρώτα στον καθρέφτη! Κοι-

τάξου στον καθρέφτη! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Εντάξει, κυρία Κανέλλη, αυτό το αλα-

λούµ, το υβρεολόγιο που προσβάλλει τους συναδέλφους σας,
δεν µπορώ να το ακολουθήσω. Αυτό ακριβώς σας είπα. Αν το κα-
ταλάβατε, καλώς. Αν δεν το καταλάβατε, δεν πειράζει, πάµε πα-
ρακάτω. Δεν χρειάζεται να σας πείσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γάκη, συνε-
χίστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Επίσης, θέλω να κάνω µια παρατήρηση.
Άκουσα µε πολύ µεγάλη…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για να σε καταλάβει κάποιος…. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γάκη, παρα-

καλώ, συνεχίστε. Δεν καταγράφεται τίποτα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Μπράβο, κυρία Κανέλλη! Δίνετε το

ήθος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κύριε

Γάκη. Ήδη φθάσαµε στα δύο λεπτά καθυστέρησης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Άκουσα, επίσης, τον συντοπίτη µου, τον

Κώστα Σκανδαλίδη, πολύ προσεκτικά. Ήταν µια πολύ καλή οµιλία
που αξίζει τον κόπο να την προσέξει κανείς και να τη µελετήσει,
να τη λάβει υπ’ όψιν. 

Όµως, θα σταθώ λίγο στην αρχή στην έκφραση ότι περίπου
είµαστε προσωρινοί ενοικιαστές αυτής της εξουσίας. Είπατε ότι
είµαστε προσωρινοί και αυτό πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν.
Μοιάζει σαν τη µύγα µες στο γάλα σε όλη την οµιλία σας. Επι-
τρέψτε µου να το πω αυτό µε το θάρρος της κοινής µας κατα-
γωγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσες φορές και να πει κανείς
ότι η συνταγµατική Αναθεώρηση είναι µια κορυφαία κοινοβου-
λευτική διαδικασία, δεν µπορεί να φτάσει στην πραγµατικότητα
και στην αξία αυτής της διαδικασίας. Είναι µια διαδικασία, που
µας τιµά και µας δηµιουργεί ένα ισχυρό αίσθηµα ευθύνης.

Εγώ θεωρώ πολύ µεγάλη µου τιµή που µου έτυχε σε αυτή την
κοινοβουλευτική περίοδο η ευκαιρία να µετέχω στη διαδικασία
της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Γιατί σήµερα πιστεύω ότι
διορθώνουµε, προσαρµόζουµε ή απαντάµε σε κοινωνικές ανάγ-
κες, κοινωνικά προβλήµατα και επιλύουµε πολιτικές αδυναµίες
του συστήµατος.

Το κρίσιµο ερώτηµα που τίθεται σήµερα σε όλη αυτή τη διάρ-
κεια της συζήτησης για τη συνταγµατική Αναθεώρηση είναι το
κατά πόσο αυτή η συνταγµατική Αναθεώρηση οδηγεί σε ουσια-
στικό εκσυγχρονισµό των θεσµών και στη βελτίωση της λειτουρ-
γίας τους. 

Σε αυτό το ερώτηµα εµείς απαντήσαµε µε την κατάθεση µιας
πρότασης για την αναθεώρηση του άρθρου 101 παράγραφος 4
του Συντάγµατος -και µένω εκεί, δεν θα µιλήσω γιατί τα υπό-
λοιπα, γιατί ακούστηκαν πολλά- ενισχύοντας τις τυπικές προϋπο-
θέσεις για την κανονιστική δράση και πρόνοια στην κατεύθυνση
της διαµόρφωσης ενός ολοκληρωµένου πλαισίου ολόπλευρης
κοινωνικής και αναπτυξιακής µέριµνας του κράτους απέναντι
στις λιγότερο ευνοηµένες νησιωτικές και ορεινές περιοχές, βά-
ζοντας την έννοια της καινοτοµίας στην υπηρεσία της ουσιαστι-
κής αντιµετώπισης των περιφερειακών ανισοτήτων, κάνοντας
αποτελεσµατικότερη ως προς την υποχρεωτικότητα για την εκτε-
λεστική εξουσία την αντιµετώπιση των σύγχρονων προκλήσεων
στην ελληνική περιφέρεια.

Καταθέσαµε, λοιπόν, µια διάταξη τροποποίησης του άρθρου
101, σύντοµη αλλά περιεκτική, για να κάνουµε σαφέστερη συν-
ταγµατική διάταξη, να την προσδιορίσουµε περισσότερο, έτσι
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ώστε να µπορέσουµε να της προσδώσουµε κανονιστικό περιε-
χόµενο.

Προσθέτουµε, λοιπόν, µέσα στη διάταξη του 101 παράγραφος
4 ότι ο κοινός νοµοθέτης, όπως και η διοίκηση, όταν δρουν κα-
νονιστικά, υποχρεούνται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες
συνθήκες των νησιωτικών και ορεινών περιοχών, µεριµνώντας
για την ολόπλευρη κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξή τους. 

Και αυτό το περιεχόµενο της πρότασής µας είναι συµπληρω-
µατικό και ενισχυτικό διαδικασία της πρότασης του συναδέλφου
από τις Κυκλάδες, του Αντώνη Συρίγου, για την αναθεώρηση της
ίδιας παραγράφου, που προκρίθηκε από την επιτροπή και µπορεί
να αποτελέσει µια συνολική για την παρέµβαση στο άρθρο 101
και ό,τι άλλο, βέβαια, συζητήσει η επόµενη αναθεωρητική Βουλή
προς την κατεύθυνση πάντα της εύρυθµης και απρόσκοπτης λει-
τουργίας της διοίκησης, όπως είπε ο κ. Συρίγος, αλλά και της οι-
κονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών.

Και αυτή η πρόταση ζητούµε να ψηφιστεί από την Ολοµέλεια
µε την ευρύτερη πλειοψηφία, γιατί θεωρούµε ότι το αίτηµα της
παρέµβασης προς τον προσδιορισµό της νησιωτικότητας, αλλά
και στην επίλυση των προβληµάτων που αυτή η συγκεκριµένη
ιδιαιτερότητα δηµιουργεί, είναι ευθύνη όλης της Βουλής και δεν
είναι ευθύνη µόνο αυτών που καταθέτουν την πρόταση.

Νοµίζω ότι ένα κλίµα συναίνεσης είναι απαραίτητο γι’ αυτή την
παρέµβαση και στην ουσία αλλά και στη θεσµική εµβάθυνση των
εννοιών της «νησιωτικότητας» και της «ορεινότητας». 

Με τη νέα ρύθµιση, λοιπόν, ενισχύεται η αποτελεσµατικότητα
της διάταξης του άρθρου 101 παράγραφος 4, αφού µε σαφήνεια
βελτιώνεται η σηµερινή διατύπωση, σύµφωνα µε τις σύγχρονες
χωρικές, κοινωνικές και περιβαλλοντολογικές προκλήσεις που
αντιµετωπίζουν οι νησιωτικές και ορεινές περιοχές της χώρας. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι σύγχρονες προκλήσεις που αντιµετω-
πίζουν οι περιφέρειες µε ειδικά χωρικά, δηµογραφικά και κοινω-
νικά χαρακτηριστικά, όπως είναι οι νησιωτικές και ορεινές
περιοχές, απαιτούν και σύγχρονες καινοτόµες λύσεις, απαιτούν
απαντήσεις στα κρίσιµα ζητήµατα των καιρών µας, όπως είναι ο
συνεχής διάλογος που γίνεται για µια ουσιαστική ευρωπαϊκή ολο-
κλήρωση τόσο στη διοίκηση όσο και στην οικονοµική πολιτική,
µε στόχο να ελαχιστοποιεί τις διαφοροποιήσεις, τόσο ανάµεσα
στις περιφέρειες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο όµως και σε
εθνικό επίπεδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Στόχος µας είναι η συνταγµατική Αναθεώρηση να ανταποκρί-

νεται στις ειδικές ανάγκες της τοπικής αυτοδιοίκησης, στις λιγό-
τερο ευνοηµένες χωρικά, δηµογραφικά και οικονοµικά περιοχές
της χώρας, να συµβάλει αυτή η παρέµβασή µας στη διαµόρ-
φωση ενός ολοκληρωµένου περιφερειακού εθνικού σχεδίου πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης µε τη δηµιουργία ενός νέου
µοντέλου ανάπτυξης και κοινωνικού κράτους, που να κινητοποιεί
για την εφαρµογή του πρώτα από όλα τους ίδιους τους πολίτες,
τον ίδιο τον ελληνικό λαό. 

Κύριοι συνάδελφοι, η αναθεωρηµένη διάταξη που είναι ρεαλι-
στική και ταυτόχρονα δυναµική, µε τη νέα διατύπωση γίνεται πιο
ουσιαστική και πιο περιεκτική ως προς την ουσία της βούλησης
του λαού για θετικές πολιτικές συνέργειες περιφερειακής συνο-
χής και ανάπτυξης. 

Και µέσα από τις συναινέσεις που δηµιουργεί η πραγµατικό-
τητα της ζωής των κατοίκων των νησιωτικών και ορεινών περιο-
χών σάς καλώ να την υπερψηφίσετε και ιδιαίτερα απευθύνοµαι
στους Βουλευτές των νησιωτικών και ορεινών περιοχών και τους
καλώ να συµβάλουµε όλοι µαζί στην εξάλειψη των ιδιαιτεροτή-
των ή -αν θέλετε- στη µείωση των ανισοτήτων που προέρχονται
από τα ιδιαίτερα χωρικά χαρακτηριστικά των περιοχών αυτών.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσανιώτης, µετά η κ. Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη και ύστερα θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Καλογήρου. 

Ορίστε, κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι, η συζήτηση και

η απόφαση για τις υπό αναθεώρηση διατάξεις του Συντάγµατος
αγγίζει τον πυρήνα της δηµοκρατίας και αποτελεί τον κυρίαρχο
παράγοντα λειτουργίας των θεσµών της χώρας. Από τις διατά-
ξεις που αυτή η Βουλή θα κληροδοτήσει στην επόµενη προς ανα-
θεώρηση θα κριθεί σε µεγάλο βαθµό η φυσιογνωµία της
Ελλάδας για τα επόµενα χρόνια και το πώς αυτή η λειτουργία θα
επηρεάσει την ελληνική κοινωνία. Πρόκειται για µια κορυφαία
κοινοβουλευτική διαδικασία που οφείλει να κινείται σε τρεις άξο-
νες.  

O πρώτος είναι η διαφύλαξη και η περαιτέρω θεσµική θωρά-
κιση της ιδιοσυστασίας του ελληνικού κράτους, µε σεβασµό στις
ιστορικές, πολιτισµικές και θρησκευτικές παραδόσεις των Ελλή-
νων. 

Ο δεύτερος είναι η ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας του
κράτους, µέσω καλύτερης νοµοθέτησης, αποδοτικής διοίκησης
και ταχύτερης απονοµής της δικαιοσύνης.

Ο τρίτος είναι η απαλοιφή διατάξεων που κατά κοινή οµολογία
είναι ξεπερασµένες, αλλά και η τροποποίηση αυτών που καθι-
στούν τη χώρα θλιβερό παράδειγµα προς αποφυγή σε όλο τον
κόσµο.

Αναφερόµενος στον πρώτο άξονα, δηλαδή τη διαφύλαξη και
ισχυροποίηση των εθνικών χαρακτηριστικών, σηµειώνω ότι η Κυ-
βέρνηση επιχειρεί µία ύποπτη αλλοίωση στο άρθρο 3 του Συν-
τάγµατος. Η ελευθερία στην επιλογή της θρησκείας που υπάρχει
σήµερα, είναι πιο σηµαντική από τη θρησκευτική ουδετερότητα
που εσείς θέλετε να φέρετε µε το άρθρο 3. Η συνεκτική και δι-
καιοκρατική µνεία του άρθρου 3 επιχειρείται να αλλοιωθεί, προ-
κειµένου να µπορεί ένας Υπουργός, όπως ο κ. Γαβρόγλου, καλή
ώρα, να αλλοιώνει τον χαρακτήρα του µαθήµατος των Θρησκευ-
τικών, χωρίς να κινδυνεύουν οι αποφάσεις του µε ακύρωση από
το Συµβούλιο της Επικρατείας ή για να µπορεί οποιαδήποτε κυ-
βέρνηση να φαλκιδεύει το ορθόδοξο συναίσθηµα στο όνοµα της
θρησκευτικής ουδετερότητας του κράτους. Είναι προφανές,
όµως, ότι η Ελλάδα είναι µία χώρα στην οποία η ανεξιθρησκεία
προστατεύεται συνταγµατικά στο άρθρο 13 και καµµία διάκριση
δεν µπορεί να γίνει ανεκτή.

Και έρχοµαι στον δεύτερο άξονα, δηλαδή τον εκσυγχρονισµό
και την προσθήκη διατάξεων, που θα βάλουν τέλος σε πολύχρο-
νες εκκρεµότητες και θα ενισχύσουν το αίσθηµα δικαίου. Μεταξύ
των κορυφαίων σε αυτή την κατηγορία, θεωρώ το άρθρο 24, που
αφορά στο περιβάλλον, το οποίο χρήζει ουσιαστικής αναθεώρη-
σης. 

Η αντιµετώπιση του θέµατος των χαρακτηρισµένων ως δασι-
κών εκτάσεων, που όµως εδώ και πολλές δεκαετίες έχει αλλάξει
ο χαρακτήρας του και αξιοποιούνται για γεωργικούς και κτηνο-
τροφικούς σκοπούς, αποτελεί πολύ σηµαντικό λόγο για την ανα-
θεώρηση του συγκεκριµένου άρθρου. Χιλιάδες συµπολίτες µας
-και µάλιστα άνθρωποι της υπαίθρου- διαθέτουν περιουσίες που
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο χρησιµοποιήθηκαν ως αγροτική
γη και εµείς -το κράτος δηλαδή- παριστάνουµε ακόµα πως είναι
δάσος. 

Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, ας µην ταλαι-
πωρούνται άλλο χιλιάδες αγροτικές οικογένειες µε την επίκληση
του εξωπραγµατικού «άπαξ δάσος, πάντα δάσος», µε βάση τους
δασικούς χάρτες του 1945. Άλλωστε η διευθέτηση αυτού του ζη-
τήµατος θα στείλει στην κοινωνία µας ένα ευρύτερο µήνυµα ότι
το κράτος στέργει µε ρεαλισµό και συνέπεια τα δικαιώµατα του
πολίτη, ο οποίος από την πλευρά του οφείλει να είναι συνεπής
στις υποχρεώσεις του απέναντι στο κράτος. Το παράδοξο του
δάσους του πρώην αεροδροµίου στο Ελληνικό δεν µας δίδαξε;
Ένα κοµµάτι του παλιού αεροδροµίου, τριάντα επτά στρέµµατα
κρίθηκαν δασικά. Ο δασάρχης απλά εφάρµοσε το νόµο. Ας του
δώσουµε τα εργαλεία. Οι δασικοί χάρτες δεν λύνουν το πρό-
βληµα. Απλά το αποτυπώνουν.

Ωστόσο, η αναθεώρηση του άρθρου 24 δεν αποσκοπεί µόνο
στη διόρθωση αυτής της µεγάλης στρέβλωσης. Οφείλει να βάλει
τη χώρα στον 21ο αιώνα. Να κατοχυρώσει ως συνταγµατική υπο-
χρέωση του κράτους τη βιώσιµη ανάπτυξη και την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής. Να εισαγάγει την έννοια του περιβαλ-
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λοντικού και ενεργειακού αποτυπώµατος. Να προστατεύσει απο-
τελεσµατικά πραγµατικές δασικές εκτάσεις.

Και έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τρίτο άξονα,
δηλαδή στην ανάγκη αλλαγής ή και κατάργησης διατάξεων που
είναι αναχρονιστικές και προκαλούν περισσότερο κακό από το
καλό που έκαναν όταν θεσπίστηκαν.

Μια τέτοια περίπτωση αποτελεί κατά την άποψή µου το άρθρο
16, που εξακολουθεί να διατηρεί την Ελλάδα σε εκείνο το γκρουπ
των ελάχιστων χωρών του πλανήτη στις οποίες δεν επιτρέπεται
η ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων.

Χρειάζεται, όµως, να σηµειώσουµε και κάτι ακόµα. Το µέλλον
ανήκει στην πραγµατικά αυτοδιοικούµενη και αυτοτελή εκπαί-
δευση. Δεν αναφέροµαι τόσο στη δυνατότητα ίδρυσης ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Με απασχολεί το µέλλον της δηµόσιας τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, µιας εκπαίδευσης που µπορεί να παραµείνει
δηµόσια, αλλά οφείλει να ξεφύγει από τον εναγκαλισµό του κρά-
τους και να διαµορφώσει σύγχρονους εκπαιδευτικούς οργανι-
σµούς ανεξάρτητους από κόµµατα και κυβερνήσεις. 

Μέσα από τον ανταγωνισµό µε τα µη κρατικά πανεπιστήµια η
δηµόσια εκπαίδευση θα αναβαθµιστεί. Αντί γι’ αυτό η Κυβέρνηση
υποβαθµίζει την ανώτατη εκπαίδευση µε τις συγχωνεύσεις, κατ’
επίφαση ανωτατοποιήσεις σχολών και ιδρυµάτων. Για παρά-
δειγµα, για καθαρά µικροκοµµατικούς λόγους και µε µία ακατα-
νόητη εµµονή η Κυβέρνηση, αφού επιχείρησε τη συγχώνευση
του πανεπιστηµίου µε το ανώτατο τεχνολογικό ίδρυµα στην
Πάτρα και είδε ότι δεν της βγαίνει, τώρα προσχώρησε στην πρό-
ταση για σαλαµοποίηση του ανώτατου τεχνολογικού Ιδρύµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ένα κοµµάτι στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο, το άλλο κοµµάτι του

ΤΕΙ στο πανεπιστήµιο, µε κανένα κριτήριο, Με αυτόν τον τρόπο,
όµως, υποσκάπτεται η ποιότητα εκπαίδευσης του τεχνολογικού
τοµέα του Πανεπιστηµίου της Πάτρας, η αυτοτέλεια λειτουργίας
ενός σπουδαίου ΤΕΙ και επιχειρείται µία ξεκάθαρη αλλαγή προ-
σανατολισµού του Ανοικτού Πανεπιστηµίου, του µόνου φορέα
στην Ελλάδα σήµερα, που εξυπηρετεί εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση. Με άλλα λόγια, η Κυβέρνηση βαπτίζει ως µεταρρύθµιση
στη δηµόσια δωρεάν παιδεία την ισοπέδωση.

Ο µετασχηµατισµός της ελληνικής κοινωνίας σε µία κοινωνία
παραγωγικών πολιτών µε κρίση και σύγχρονη νοοτροπία διέρχε-
ται µέσα από µία σειρά ριζικών αλλαγών στη δηµόσια ανώτατη
εκπαίδευση και νέου τύπου σχολές που θα βγάζουν πτυχιούχους
και θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες της σύγχρονης αγοράς ερ-
γασίας.

Η εµµονή σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στη µη αλ-
λαγή του άρθρου 16 αποτελεί µια σκληρή ταξική επιλογή προς
όφελος αυτών που έχουν να πληρώσουν, γιατί αυτοί θα εξακολου-
θούν να στέλνουν τα παιδιά τους στο εξωτερικό σε ιδιωτικά πανε-
πιστήµια που ενσωµατώνουν τις πλέον σύγχρονες εκπαιδευτικές
τεχνολογίες και τα πλέον κατάλληλα προγράµµατα σπουδών. Οι
απλοί Έλληνες πολίτες, τα παιδιά της ελληνικής περιφέρειας, δεν
θα έχουν αυτή τη δυνατότητα. Θα είναι καταδικασµένα σε µία υπο-
βαθµισµένη τριτοβάθµια εκπαίδευση, που θα παραµείνει κοµµα-
τικά και κρατικά ελεγχόµενη και φυσικά όχι δωρεάν.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν επιθυµείτε και δεν επι-
διώκετε καµµία συναίνεση, ποτέ και πουθενά. Ούτε και στη δια-
δικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος. Επιθυµείτε τις
συγκρούσεις για να εκφράζετε συνθήµατα ψευτοπροοδευτι-
σµού, αλλά όχι επιχειρήµατα. Επιθυµείτε την εργαλειοποίηση
όλων των θεσµών για να ικανοποιείτε τις ιδεοληψίες σας και τα
αυτιά ενός στενού κοµµατικού ακροατηρίου, απέναντι στο οποίο
αισθάνεστε υπόλογοι, καθώς από αντάρτες των µνηµονίων γί-
νατε οι καλύτεροι υπηρέτες των δανειστών. Δεν θα ξεφύγετε
ούτε από την αλήθεια ούτε τις ευθύνες σας. Και, φυσικά, δεν θα
ξεφύγετε ούτε από τις εσωτερικές σας έριδες και διαµάχες, ψά-
χνοντας διαρκώς φανταστικούς εχθρούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Χαρά Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα

είναι ο θεµελιώδης νόµος στον οποίο βασίζεται η διαµόρφωση
ολόκληρης της νοµοθεσίας της χώρας, όσον αφορά τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις των πολιτών, την οργάνωση και τους
βασικούς κανόνες λειτουργίας του κράτους και των θεσµών.

Από την πρώτη στιγµή της συζήτησης για την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος τα µηνύµατα που εκπέµπονταν δεν προοιωνίζονταν
τίποτα καλό. Η οσµή της ιδεοληψίας και της βουλησιαρχίας,
τόσο για την ίδια την αναθεωρητική διαδικασία αλλά και για την
ποιότητα της δηµοκρατικής αντιπαράθεσης, ήταν εξαρχής διά-
χυτη. 

Σε ένα Κοινοβούλιο, που ο καιροσκοπισµός, η εργαλειοποίηση
και η φαιδρότητα ξεχειλίζει, καλούµαστε να συζητήσουµε τις
προτάσεις Αναθεώρησης Συντάγµατος µιας παρακµιακής Κυ-
βέρνησης σε αποδροµή.

Αντιφατικό; Σίγουρα. Σουρεαλιστικό; Πιθανόν. Εξ ορισµού
αυτή η διαδικασία προϋποθέτει και απαιτεί σύµπηξη ευρύτερων
συναινέσεων, αποτελεί κορυφαία στιγµή του κοινοβουλευτισµού
που, δυστυχώς, όµως, κινείται σε ένα περιβάλλον επιεικώς ανάρ-
µοστο.

Τις τελευταίες δύο µέρες ζούµε µια περίεργη επιµονή της Κυ-
βέρνησης να «δεσµεύσει» µε την αναθεωρητική της πρόταση τη
µετά τις εκλογές αναθεωρητική Βουλή και ως προς το περιεχό-
µενο των αναθεωρητέων άρθρων, που, εκτός από νοµικά εσφαλ-
µένη, είναι και ενδεικτική του πολιτικού πολιτισµού των ΣΥΡΙΖΑ
και λοιπών και της έλλειψης οποιουδήποτε σεβασµού προς τους
πολιτικούς αντιπάλους αλλά και της βούλησης των πολιτών.

Το εντελώς συνειδητό νοµικό σφάλµα µόνο σκοπό έχει να µε-
ταφέρει τη συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος στο
πεδίο του τακτικισµού και των εντυπώσεων, εκεί που η Κυβέρ-
νηση σίγουρα διαπρέπει αλλά και εξαντλείται.

Τι θα µπορούσε, όµως, να περιµένει κανείς από µια Κυβέρνηση
που έκανε την πόλωση, τη διαίρεση και τον διχασµό αυτοσκοπό
της; Στον βωµό «των πολιτικών αγώνων, που δεν έχουν ακόµη
κριθεί», ο ΣΥΡΙΖΑ θυσιάζει την ύψιστη κοινοβουλευτική διαδικα-
σία της Αναθεώρησης. Και επειδή είναι πολύ γνωστό ότι για εσάς
ο σκοπός αγιάζει τα µέσα, δεν δίστασε η Κυβέρνηση να την ξε-
κινήσει εµφυλιοπολεµικά, µε σπίλωση προσωπικοτήτων και µε
λάσπη στον ανεµιστήρα.

Μετά το πέρας της επεξεργασίας στην αρµόδια επιτροπή -
µέσα σε πολύ ασφυκτικούς χρόνους, είναι αλήθεια- σε αυτό το
πολιτικά φορτισµένο κλίµα, συζητούµε επιδερµικά και πρόχειρα
τις πολλές διατάξεις που έχουν ανοίξει και σε αυτές δήθεν η Κυ-
βέρνηση αναζητά να βρει τις κατάλληλες συναινέσεις.

Κυρίες και κύριοι, δυστυχώς, η εποχή δεν ενδείκνυται για µε-
γάλες οραµατικές αλλαγές στο Σύνταγµά µας, γιατί ακριβώς δεν
έχει καλλιεργηθεί το αναγκαίο περιβάλλον σύνεσης και πραότη-
τας. Οι µεγάλες αλλαγές, δυστυχώς, θα περιµένουν µια επόµενη
κυβέρνηση, που ελπίζουµε ότι θα καταφέρει να εξασφαλίσει
κλίµα διαλόγου, στοιχειώδη αλληλεγγύη και ευρύτερες συναινέ-
σεις, έννοιες που για την παρούσα Κυβέρνηση είναι εκ πεποιθή-
σεως υπονοµευµένες.

Θέλω να αναφερθώ σε ορισµένα άρθρα εν τάχει και ξεκινώ
από το άρθρο 86: Δίωξη κατά µελών της κυβέρνησης, ειδικό δι-
καστήριο. Υπάρχει µια ευρεία συµφωνία για την επιµήκυνση της
αποσβεστικής προθεσµίας της Βουλής να ασκεί δίωξη από δύο
έως τέσσερα χρόνια, που είναι σήµερα, σε περισσότερο χρόνο,
ώστε να εξοµοιωθεί µε τον χρόνο παραγραφής εκάστου αδική-
µατος.

Εποµένως εδώ µπορεί να πει κανείς ότι υπάρχει µια κοινή
βάση. Η επόµενη Βουλή µπορεί να αναθεωρήσει, λοιπόν, το
άρθρο 86. Όµως, τίθεται το ερώτηµα πόσο πειστική µπορεί να
είναι µια Κυβέρνηση, όταν δηµόσια ζητά την κατάργηση του άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος «περί ευθύνης Υπουργών» και συγχρό-
νως σπεύδει να δώσει µε την ψήφο της ασυλία στον Πρόεδρο
των ΑΝΕΛ, που και αυτός κόπτεται για το άρθρο 86, αλλά καλού-
κακού στέλνει και µια επιστολή στην επιτροπή, θυµίζοντάς τους
ότι την περίοδο για την οποία συζητείται το δικό του αδίκηµα είχε
την ιδιότητα του Υπουργού και έτσι προσπαθεί να κρυφτεί πίσω
από αυτή τη διάταξη;
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Ποιον κοροϊδεύετε; Ποιος νοµίζετε ότι θα πάρει στα σοβαρά
τις προτάσεις σας, όταν οι ίδιοι τις υπονοµεύετε µε τις πράξεις
σας;

Άρθρο 62: Ακαταδίωκτο των Βουλευτών. Ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος κ. Λοβέρδος νοµίζω ότι το είπε µε τον πιο εύ-
στοχο τρόπο: Η τιµή του πολιτικού κόσµου. Από την πρώτη µέρα
που εκλέχθηκα Βουλευτής διατηρώ µια σταθερή άποψη ότι η
βουλευτική ασυλία είναι στην εποχή µας από αυτά τα θέµατα που
βγάζουν µάτι. Έχω αρθρογραφήσει σχετικά γι’ αυτό εδώ και
πάρα πολλά χρόνια.

Στη Βουλή, λοιπόν, έρχονται κάθε χρόνο αρκετές καταγγελίες
εναντίον Βουλευτών, οι οποίες χρήζουν δικαστικής διερεύνησης
και οµολογώ ότι ποτέ δεν κατάλαβα γιατί πρέπει να προστατεύο-
µαι από βουλευτική ασυλία για ενδεχοµένως αξιόποινες πράξεις
πριν εκλεγώ Βουλευτής, γιατί να µη διώκοµαι, όπως κάθε πολί-
της, για τις µη πολιτικές µου πράξεις, γιατί να µην το κρίνει αυτό
η δικαιοσύνη;

Όµως, οι συνάδελφοί µου Βουλευτές στο Κίνηµα Αλλαγής πή-
ραµε µια γενναία απόφαση και προτείνουµε την αντιστροφή της
λογικής του άρθρου 62. Ο Βουλευτής, όπως και κάθε πολίτης,
υπάγεται στον ποινικό νόµο και µόνο αν αιτείται ο ίδιος, κινείται
η διαδικασία του ακαταδίωκτου στη Βουλή των Ελλήνων. Η ευ-
θύνη, λοιπόν, µεταφέρεται στον ίδιο τον Βουλευτή και η επιλογή
του ασφαλώς κρίνεται από τον πολίτη, για να αναλάβει ο καθένας
από µας την ευθύνη των επιλογών του.

Είναι αδιανόητο, κύριοι συνάδελφοι, να απαιτούµε ωριµότητα
και ενηλικίωση των πολιτών και την ίδια ώρα εµείς οι ίδιοι να κρυ-
βόµαστε πίσω από την ποδιά της βουλευτικής ασυλίας.

Άρθρο 32, για την ανάδειξη του Προέδρου. Ένας αιφνιδια-
σµός από τη Νέα Δηµοκρατία ήταν αρκετός για να δείξει πόσο
αυτή η Κυβέρνηση υπονοµεύει µε τις παλινωδίες της την ίδια την
Αναθεώρηση, αρνούµενη να ψηφίσει το άρθρο που η ίδια πρό-
τεινε και η ίδια διατύπωσε το περιεχόµενό του. Στροφή εκατόν
ογδόντα µοιρών. Γιατί; Διότι υπάρχει µια πολιτική λογική πίσω
από όλο αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου επιτρέψετε µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Στον πυρήνα, λοιπόν, της πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ, που βάζει το

ενδεχόµενο της άµεσης εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, βρίσκεται κρυµµένη η αµφισβήτηση της σύγχρονης µορφής
του πολιτεύµατος, της Προεδρευοµένης Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Επί της ουσίας, λοιπόν, η Κυβέρνηση προτείνει µια αντιδηµο-
κρατική οπισθοδρόµηση, ανοίγει το κουτί της Πανδώρας, βάζον-
τας τα θεµέλια της κυβερνητικής αστάθειας, που είναι όροι
ύπαρξης και του λαϊκισµού και της δηµαγωγίας.

Άρθρο 44, περί δηµοψηφισµάτων. Για την προσθήκη της δυ-
νατότητας δηµοψηφισµάτων που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουµε
να πούµε πολλά, ένα περίτρανο «όχι». Όποιος δεν είναι φανατι-
κός οπαδός του ΣΥΡΙΖΑ και ήταν στην Ελλάδα το 2015, γνωρίζει
από πρώτο χέρι τι σηµαίνει νοθεία επί δηµοψηφισµάτων και γνω-
ρίζει πώς ένα ακατανόητο ερώτηµα, όπου καλείται ο πολίτης σε
πλήρη σύγχυση να απαντήσει µε «ναι» ή «όχι», αποκτά αξία και
τη χρησιµότητα που θα του δώσει η εκάστοτε κυβέρνηση που το
έθεσε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ, κυρία Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν ακούσαµε, δυστυχώς,
καµµιά κουβέντα για κρίσιµα θέµατα που αφορούν τη δικαιο-
σύνη, καµµιά κουβέντα για δεσµευτικότητα διοικητικών προθε-
σµιών, καµµιά κουβέντα για όλα τα µεγάλα θέµατα που
απασχολούν την κοινωνία, κρατούν τη χώρα µας, στέλνουν στο
εξωτερικό ό,τι καλύτερο έχουµε, τη νεολαία µας.

Η Αναθεώρηση, λοιπόν, του Συντάγµατος είναι µια πολύ σο-
βαρή διαδικασία για να χρησιµοποιείται ως εργαλείο πολιτικής
επιβίωσης. Το πρόβληµα της χώρας δεν είναι συνταγµατικό.
Είναι βαθιά πολιτικό, είναι βαθιά αναπτυξιακό. Στον ελάχιστο
χρόνο που µας µένει µέχρι τις ευρωεκλογές θα βλέπουµε να συ-

νυπάρχουν το “χθες” και το “αύριο”. Και αυτό το “αύριο”, πι-
στέψτε µε, δεν θα σας αφήσουµε να το καθορίσετε. Τέσσερα
χρόνια χαµένα για τη χώρα είναι πάρα πολλά. Το αποτέλεσµα
των προσεχών εκλογών µπορεί να είναι για τη χώρα -έτσι πι-
στεύουµε τουλάχιστον εµείς- η σηµαντικότερη µεταρρύθµιση
των τελευταίων χρόνων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη

Βουλευτή Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Κεφαλί-
δου.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Μιχάλης Καλογήρου για είκοσι λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα χρειαστώ µόνο τον χρόνο
του Υπουργού, όπως µίλησαν οι Υπουργοί, που µίλησαν τον
χρόνο των Βουλευτών, τα επτά λεπτά δηλαδή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα µε ενδιαφέρον τις τοπο-

θετήσεις. Μία από αυτές έκανε λόγο για ένα πρόβληµα πολιτικό
της Κυβέρνησης και όχι για ένα πρόβληµα συνταγµατικό.

Αναδιατυπώνοντας αυτή τη σκέψη, εγώ θα ήθελα να πω ότι το
ζήτηµα της συνταγµατικής Αναθεώρησης είναι, πράγµατι, ένα
µείζον πολιτικό ζήτηµα. Δεν θα µπορούσε βέβαια να είναι διαφο-
ρετικά, όταν το πολιτικό σύστηµα καλείται να αναµορφώσει, να
καθορίσει ξανά τους όρους του δηµοκρατικού πολιτικού παιγνι-
διού.

Πράγµατι, αυτή η πρόταση, η οποία συζητείται και σήµερα
στην Ολοµέλεια µετά από τις εργασίες της αναθεωρητικής επι-
τροπής, είναι µια πρόταση η οποία προέρχεται από µια αριστερή
Κοινοβουλευτική Οµάδα. Είναι µια πρόταση συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης µε προοδευτικό πρόσηµο, που πληροί, κατά τη γνώµη
µου, προϋποθέσεις συναίνεσης σίγουρα µε τον προοδευτικό
χώρο και ασφαλώς και µε την κοινωνία.

Τέθηκε, επίσης, από πολλούς οµιλητές το ζήτηµα για το αν
αυτή είναι µια κατάλληλη πολιτική συγκυρία, αν έχουµε τη νηφα-
λιότητα ως πολιτικό σύστηµα, προκειµένου να συζητήσουµε τα
θέµατα της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Κατά την άποψή µου,
ναι, αυτή είναι µια σηµαντική ιστορική συγκυρία, καθόσον ολο-
κληρώθηκε το Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Προσαρµογής τον
Αύγουστο του 2018, µετά από οκτώ χρόνια οικονοµικής κρίσης
που διαπέρασε την κοινωνική πλειοψηφία. Μετά απ’ όλα αυτά
που αντιµετώπισε το πολιτικό σύστηµα, αλλά κυρίως η κοινωνία,
η θεσµική θωράκιση µέσω της συνταγµατικής Αναθεώρησης
είναι επίκαιρη περισσότερο από ποτέ. 

Από την άλλη µεριά, είναι και µια σηµαντική -κατά την άποψή
µου- πολιτική συγκυρία. Παρά την όποια πολιτική σύγκρουση,
είµαι της άποψης ότι και σ’ ένα πλαίσιο πολιτικών συγκρούσεων
µπορούµε να καταλήξουµε σε συναινέσεις. Είναι αρκετά εποικο-
δοµητική πολλές φορές η σύγκρουση. Αυτό διαφάνηκε και δια-
πιστώθηκε και από τις εργασίες και τις τοποθετήσεις των
Βουλευτών στην επιτροπή αφ’ ενός και αφ’ ετέρου µετά και από
τη νοµοθέτηση συγκεκριµένων µέτρων από πλευράς Κυβέρνη-
σης. Ασφαλώς και µετά την κύρωση της Συµφωνίας των Πρε-
σπών µια αναδιάταξη του πολιτικού σκηνικού και η συζήτηση
στον ευρύτερο προοδευτικό χώρο νοµίζω ότι θέτει και τις πολι-
τικές προϋποθέσεις προκειµένου να υπάρχει µια καλή συγκυρία,
προκειµένου να διενεργείται η συγκεκριµένη συζήτηση για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση.

Θα ήθελα να τοποθετηθώ για λίγο στο ζήτηµα που απασχό-
λησε το Σώµα σήµερα το πρωί όσον αφορά την παρεµπίπτουσα
συζήτηση αναφορικά µε το ζήτηµα της κατεύθυνσης και εν συ-
νεχεία της δεσµευτικότητας της κατεύθυνσης. Θα προσπαθήσω
να µη συνταγµατολογήσω, γιατί νοµίζω ότι οι συνταγµατολόγοι
της Αίθουσας έχουν κουραστεί από τους διάφορους συνταγµα-
τολογούντες, όχι µόνο στην Αίθουσα αλλά κυρίως έξω απ’ αυτή
την Αίθουσα, στα τηλεπαράθυρα. Θα προσπαθήσω, λοιπόν, να
κάνω µια περισσότερο πολιτική προσέγγιση, προσπαθώντας να
υποστηρίξω την άποψη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 
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Πρώτα απ’ όλα, εκτιµώ ότι υπάρχει ένας σαφής διαχωρισµός
ως προς την κατεύθυνση και ασφαλώς το περιεχόµενο και νο-
µίζω ότι έχει διασαφηνιστεί αυτό αρκετά στη σηµερινή συζήτηση.
Η ανάγκη για την αναθεώρηση συγκεκριµένων διατάξεων δεν
είναι απολύτως συνδεδεµένη µε την κατεύθυνση; Ασφαλώς ναι.
Αυτό είναι ένα λογικό συστηµατικό επιχείρηµα, δηλαδή ότι η ίδια
η ανάγκη θέτει και τους όρους της κατεύθυνσης. Υπάρχει κατά
την άποψή µου και ένα κοινοβουλευτικό τελεολογικό επιχείρηµα
ότι µε δεδοµένο το γεγονός ότι στον σκληρό πυρήνα της συζή-
τησης αυτής βρίσκεται η συναίνεση, η προτείνουσα Βουλή θα
πρέπει να διατυπώνει µε σαφήνεια την πρότασή της προς την
αναθεωρητική Βουλή και όχι µόνο στη Βουλή, αλλά και στην κοι-
νωνία και στο εκλογικό σώµα. 

Συνεπώς ως προς αυτό θεωρώ ότι το να συµπεριλαµβάνουµε
την κατεύθυνση και στο ψηφοδέλτιο δεν είναι µια κοινοβουλευ-
τική αστοχία. Μπορεί να είναι µια καλή πρωτοτυπία, η οποία µπο-
ρεί να θέσει όρους -νοµίζω- µιας ποιοτικότερης συζήτησης, µιας
ποιοτικότερης πρότασης µε σαφήνεια από την πλευρά της Βου-
λής που προτείνει προς τη Βουλή που θα προκύψει, τη Βουλή
που θα αναθεωρήσει. 

Φτάνουµε τώρα στο ζήτηµα της δεσµευτικότητας. Νοµίζω ότι
είναι γνωστό σε όλους ότι έχουν διατυπωθεί διαφορετικές από-
ψεις στη θεωρία. Κρατούσα άποψη στη θεωρία είναι ότι δεν είναι
δεσµευτική. Υπάρχει, όµως, και αντίθετη θεωρία, η οποία υπο-
στηρίζει τη δεσµευτικότητα και η θεωρία αυτή συνδυάζεται µε
τις δύο δικαστικές αποφάσεις, κατά την άποψή µου, από την
απόφαση ΕΔΔΑ, αλλά και την απόφαση του ανωτάτου ειδικού δι-
καστηρίου.

Καλώς άνοιξε η συζήτηση αυτή; Εγώ νοµίζω ότι µε την πάροδο
των χρόνων και µε την κοινοβουλευτική συζήτηση το να συζητη-
θούν τα θέµατα και της αποσαφήνισης της κατεύθυνσης και της
διατύπωσης στο ψηφοδέλτιο της κατεύθυνσης αλλά και της συ-
ζήτησης που έγινε σήµερα όσον αφορά τη δεσµευτικότητα στην
κατεύθυνση, δεν είναι µια άχρηστη συζήτηση. Είναι µια καλή συ-
ζήτηση, η οποία θα βοηθήσει, θα διευρύνει τη συζήτηση αυτή.
Συνεπώς δεν είναι µάταια, ούτε κατά τη γνώµη µου είναι ακραία
κοινοβουλευτικά. Η άποψη ότι είναι δεσµευτική και η κατεύθυνση
στηρίζεται, κατά την άποψή µου, σε δύο ουσιαστικά επιχειρή-
µατα και σε ένα συνταγµατικό επιχείρηµα. Το ουσιαστικό επιχεί-
ρηµα είναι ότι αν η αναθεωρητική Βουλή αναθεωρήσει σε µια
απολύτως αντίθετη κατεύθυνση, προωθούνται σίγουρα ανορθο-
λογικές, ανειλικρινείς πολιτικές συµπεριφορές αιφνιδιασµού.
Έχουµε, δηλαδή, ένα συνταγµατικό παίγνιο που κατά τη γνώµη
µου απάδει από τη θεσµική σοβαρότητα της διαδικασίας. 

Ένα δεύτερο ουσιαστικό επιχείρηµα είναι ότι κάθε νοµοθετική
διαδικασία έχει το ελάχιστο της προβλεψιµότητας και αυτή η
προβλεψιµότητα αφορά και το ίδιο το Σώµα αλλά και την ίδια την
κοινωνία. Ας σκεφτούµε, δηλαδή, σε µια διαδικασία κανονικής
νοµοθέτησης ένα νοµοσχέδιο να ξεκινάει από το άλφα και στην
ψήφισή του να καταλήγει ως νοµοσχέδιο ωµέγα. Αυτό θα ήταν
ένα τεράστιο παράδοξο και γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ ότι και
αυτό είναι ένα ουσιαστικό σοβαρό επιχείρηµα.

Η τρίτη άποψη είναι περισσότερο συνταγµατική. Αφορά στη
διαπίστωση της συναίνεσης, η οποία θα πρέπει να είναι σταθερή
σε δύο διαδοχικές διαδικασίες, οι οποίες θα πρέπει να είναι ισο-
δύναµες. Δηλαδή, ο φορέας συνταγµατικής εξουσίας δεν θα
πρέπει να µοιράζεται τη διαδικασία αυτή µε δυσανάλογο τρόπο. 

Οι δύο αποφάσεις, τις οποίες επικαλέστηκα πριν, είναι οι εξής:
Πρώτα είναι η 11 του 2003 του ανωτάτου ειδικού δικαστηρίου,
όπου ρητά, σαφώς και οµόφωνα κρίνει ότι η προτείνουσα Βουλή
µπορεί υπό προϋποθέσεις να δεσµεύσει την αναθεωρητική
Βουλή ως προς το περιεχόµενο της τελικής ρύθµισης των δια-
τάξεων που προτάθηκαν προς αναθεώρηση.

Επικαλέστηκα επίσης την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, απόφαση 15 της 15ης Ιου-
νίου του 2006. Η Ελλάδα καταδικάστηκε για παραβίαση του
άρθρου 3 του Πρώτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου ΕΣΔΑ λόγω της
θέσπισης απόλυτου επαγγελµατικού ασυµβίβαστου. Είναι γνω-
στή η υπόθεση. Το δικαστήριο έδωσε ιδιαίτερη έµφαση στο γε-
γονός ότι η άµεση, χωρίς µεταβατικές διατάξεις, εφαρµογή της
εν λόγω αναθεώρησης αιφνιδίασε τόσο τους ενδιαφερόµενους

Βουλευτές όσο και τους ψηφοφόρους στις εκλογές που µεσο-
λάβησαν µεταξύ της πρώτης και της δεύτερης Βουλής.

Βέβαια, το ζήτηµα εδώ είναι κατά τη γνώµη µου εξόχως πολι-
τικό και ασφαλώς αυτό το εξόχως πολιτικό ζήτηµα θα κριθεί τε-
λικά στην επόµενη αναθεωρητική Βουλή. Στην πράξη θα το
δούµε. Νοµίζω ότι εδώ ήταν αρκετά χρήσιµο το παράδειγµα, το
οποίο µας έδωσε ο κ. Παρασκευόπουλος σήµερα το πρωί όσον
αφορά το άρθρο 86. Είπε, δηλαδή: «Ας σκεφτούµε, αν δεν είναι
διατυπωµένη µε σαφήνεια η πρόταση αυτή και η κατεύθυνσή της
και δεν είναι και δεσµευτική, πώς θα µπορούσαµε να οδηγη-
θούµε σε µια άλλου είδους παρέµβαση στο άρθρο 86;». Είναι,
δηλαδή, κατά την άποψή µου και τα ίδια τα άρθρα προς αναθε-
ώρηση αυτά που καταδεικνύουν τον βαθµό της δεσµευτικότητας
µιας πρότασης, ακόµη και στη βάση της κοινής λογικής. 

Τι θέλω να πω µε αυτό; Άλλο παράδειγµα: Στο άρθρο 3 η πρό-
ταση αφορά τη θρησκευτική ουδετερότητα του κράτους. Μπο-
ρούµε να σκεφτούµε κάτι ανάποδο; Θα µπορούσε ποτέ να
αναθεωρήσει η επόµενη κυβέρνηση σε µια άλλη κατεύθυνση; Να
κάνει τι; Να διακηρύξει τη θεοκρατία; Ασφαλώς και όχι. Μπορεί να
συνεχιστεί αυτός ο κατάλογος µε το άρθρο 5, όσον αφορά την αλ-
λαγή της κατεύθυνσης στην κατοχύρωση της απόλυτης προστα-
σίας ζωής, τιµής, ελευθερίας χωρίς διάκριση φύλου, ταυτότητας
φύλου, σεξουαλικού προσανατολισµού. Μπορούµε να το σκε-
φτούµε διαφορετικά; Ασφαλώς και όχι. Το ίδιο και τα άρθρα 21
και 22, τα οποία νοµίζω ότι θέτουν σοβαρούς όρους συνταγµατι-
κής Αναθεώρησης στον τοµέα των κοινωνικών και ατοµικών δι-
καιωµάτων. Τα αυτά αφορούν και στην αναδιοργάνωση του
πολιτικού µας συστήµατος όσον αφορά τη βουλευτική ιδιότητα
του Πρωθυπουργού, όσον αφορά τα κωλύµατα εκλογιµότητας,
όσον αφορά τα δηµοψηφίσµατα, όσον αφορά την απλή αναλο-
γική. 

Αυτές ήταν οι σύντοµες απόψεις µου σε σχέση µε τη σηµερινή
συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης έκανε λόγο για µια χαµένη ευκαιρία, είπε ότι µπορεί
αυτή να είναι µια χαµένη ευκαιρία. Αν διαβάσουµε τα Πρακτικά
Αναθεωρητικών Βουλών, θα δούµε ότι και στο παρελθόν ξεκινούν
οι οµιλίες µε τη φράση «είναι µια χαµένη ευκαιρία». Είπε, λοιπόν,
ότι είναι µια χαµένη ευκαιρία για ένα προοδευτικό Σύνταγµα. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το προοδευτικό Σύνταγµα, η προοδευτική
αναθεωρητική πρόταση, σύµφωνα µε την άποψη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης; Άρθρο 16. Άρθρο 24. Είναι οι δασικοί χάρτες που,
πράγµατι, τόσο ενοχλούν. Οι ισοσκελισµένοι προϋπολογισµοί, ο
δηµοσιονοµικός δηλαδή ζουρλοµανδύας, όπου ο οµιλητής της
Νέας Δηµοκρατίας είπε πως, αν περνούσε µια τέτοια διάταξη, θα
υπήρχε µια αυτόµατη µείωση της τάξης του 1,5% στα επιτόκια του
ελληνικού οµολόγου. Ασφαλώς προοδευτικό σηµαίνει να ονοµά-
ζουµε µε ευχολόγια θέµατα που αφορούν τα ατοµικά και κοινω-
νικά δικαιώµατα. Εκτιµώ, λοιπόν, πως αυτή η προσέγγιση περί
προοδευτικού Συντάγµατος χάνει ιδεολογικά, αλλά χάνει και όσον
αφορά τη λογική.

Επιτρέψτε µου, επίσης, να σχολιάσω τα περί του άρθρου 86
και όσα ανέφερε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
την πρόταση την οποία εκείνος έκανε, όπου όµως ήταν Βουλευ-
τής της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Αν ο ίδιος θέλει να αφηγείται
αυτή την ιστορία, όσον αφορά τη δική του προσωπική στάση, νο-
µίζω ότι εκθέτει την κοινοβουλευτική πλειοψηφία, της οποίας
ήταν τότε Βουλευτής, γιατί θα πρέπει µε κάποιον τρόπο να δώσει
µια εξήγηση γιατί, παρά το γεγονός ότι ήταν Βουλευτής της πλει-
οψηφίας, δεν µπόρεσε να επικρατήσει και να συγκεντρώσει και
τους υπόλοιπους Βουλευτές, προκειµένου να τεθεί τότε προς
αναθεώρηση το άρθρο 86. 

Επέδειξε, επίσης, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ψηφοδέλτιο του 2008, µόνο που ξέχασε να πει πως όσον αφορά
το άρθρο 16 τότε, στη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2008, στο
ψηφοδέλτιο υπήρξε η εισαγωγή δύο παραγράφων. Συνεπώς και
εδώ υπήρχε η σαφήνεια όσον αφορά την κατεύθυνση, γιατί δεν
άφησε κενές δύο παραγράφους στο συγκεκριµένο άρθρο το
οποίο ψηφίστηκε τότε µε εκατόν ογδόντα πέντε ψήφους, γιατί οι
εκατόν πενήντα ένας, που µετά επικύρωσαν τις παραγράφους
αυτές, δεν είδαν κάτι κενό, δεν είδαν δύο κενές παραγράφους. 
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Τέθηκαν, επίσης, από πολλούς οµιλητές και από τον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τα ζητήµατα δικαιοσύνης.
Θέλω, πρώτα απ’ όλα, να πω ότι πράγµατι το 2016, όταν ξεκίνησε
η διαδικασία αυτή και ξεκίνησε στον δηµόσιο διάλογο, οι απο-
στάσεις οι οποίες τηρήθηκαν, τόσο από τη Νέα Δηµοκρατία όσο
και από το Κίνηµα Αλλαγής, ήταν ρητές. Διατυπώθηκαν µε δηµό-
σιες δηλώσεις εκείνες τις ηµέρες. Η Νέα Δηµοκρατία έκανε τη
δήλωση ότι η Κυβέρνηση επιλέγει να δραπετεύσει από την τότε
σκληρή διαπραγµάτευση µε µια αέναη διαβούλευση για τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση, ενώ το Κίνηµα Αλλαγής µίλησε για σόου
αποπροσανατολισµού των πολιτών από τα µεγάλα προβλήµατα
που βιώνει η κοινωνία. 

Με αυτούς τους όρους η διαβούλευση η οποία προηγήθηκε
βρήκε απόντες τις δικαστικές ενώσεις αλλά και τους δικηγορι-
κούς συλλόγους, τους ενδιαφερόµενους φορείς σε όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα το οποίο µεσολάβησε µέχρι την έναρξη της
αναθεωρητικής διαδικασίας. Το τελευταίο διάστηµα το σύνολο
των δικαστικών ενώσεων προέβησαν σε γενικές συνελεύσεις και
σε ψηφίσµατα. Τέθηκαν στην κρίση τόσο των δικαστών όσο και
των δικηγόρων τα θέµατα της συνταγµατικής Αναθεώρησης και
αυτά είναι δηµόσια, έχουν αναρτηθεί και έχουν δηµοσιοποιηθεί
τόσο από τις δικαστικές ενώσεις όσο και από την ολοµέλεια των
δικηγορικών συλλόγων. 

Ως προς τον τρόπο επιλογής στην ηγεσία της ανώτατης δι-
καιοσύνης, των ανωτάτων δικαστών, όλες οι δικαστικές ενώσεις
φαίνεται να συµφωνούν ότι χρειάζεται να αλλάξει ο τρόπος δια-
δικασίας. Κανείς, όµως, δεν συµφωνεί µε κανέναν όσον αφορά
τον τρόπο µε τον οποίο θα πρέπει να οδηγηθούµε σε αυτή την
αλλαγή. Το ίδιο έχει γίνει και µε τις προτάσεις των κοµµάτων, τα
οποία συµφωνούν µε την αναθεώρηση της συγκεκριµένης διά-
ταξης. Άλλοι µιλούν για ένα εκλεκτορικό σώµα, άλλοι µιλούν για
επιλογή από τους ίδιους τους δικαστές, άλλοι µιλούν για µια κοι-
νοβουλευτική διαδικασία µε πλειοψηφία εκατόν πενήντα Βουλευ-
τών. Επειδή, λοιπόν, καµµία απ’ αυτές τις προτάσεις δεν ήταν
απολύτως πλειοψηφική, γι’ αυτό και δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι
υπάρχει µια ώριµη και σαφής πρόταση η οποία να καθορίζει µε
έναν καινούργιο τρόπο τον τρόπο επιλογής των δικαστών. 

Θέλω, όµως, να κάνω και ένα σχόλιο ως προς αυτό. Όσα ακού-
στηκαν σήµερα σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό, εγώ εκτιµώ ότι είναι
προσβλητικά τόσο για τους ανώτατους δικαστές που κοσµούν,
αλλά και για όσους ανώτατους δικαστές έχουν κοσµήσει όλα
αυτά τα χρόνια την ηγεσία της δικαιοσύνης, ακολουθώντας τη
συγκεκριµένη διαδικασία, η οποία τηρείται εδώ και χρόνια και,
µάλιστα, συµπληρώθηκε κατά την πορεία της µε τη διαδικασία
της ακρόασης των υποψηφίων στη διαδικασία της προεπιλογής
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Εξίσου προσβλητική, κατά τη γνώµη µου, είναι η συζήτηση
αναφορικά µε το θέµα της συµµετοχής των δικαστικών λειτουρ-
γών στα πολιτικά είτε στην πολιτική ζωή του τόπου, όταν οι ίδιοι
θέλουν µετά την ολοκλήρωση της σταδιοδροµίας τους να ασχο-
ληθούν µε την πολιτική, είτε ως υποψήφιοι Βουλευτές είτε ως
Υπουργοί είτε ως επικεφαλής των ανεξαρτήτων αρχών. 

Η πρόταση που εδώ διατυπώθηκε πλειοψηφικά ήταν µια χρο-
νική απόσταση µεταξύ της συνταξιοδότησης και του χρόνου
στον οποίο µπορούν -επιτρέψτε µου τον όρο- να ενεργοποι-
ηθούν. Δηλαδή τι σηµαίνει; Αν ο δικαστής αποχωρήσει από το
Σώµα µετά από τρία χρόνια, αφού αδρανοποιηθεί κοινωνικά και
επαγγελµατικά, ως τι τεκµαίρεται; Ποιο είναι το τεκµήριο που δη-
µιουργεί αυτή η χρονική απόσταση; Εκτιµώ ότι οι δικαστές, οι
οποίοι βρίσκονται επικεφαλής όλα αυτά τα χρόνια στις ανεξάρ-
τητες αρχές, αλλά και το δικαίωµά τους να έχουν την πολιτική
τους ταυτότητα, την οποία µέχρι εκείνη τη στιγµή την αφήνουν
στην άκρη, τη στιγµή που εκτελούν τα καθήκοντά τους, είναι ζή-
τηµα δηµοκρατίας και δεν µπορούµε, νοµίζω, να αφήνουµε εν-
τυπώσεις εις βάρος των δικαστικών λειτουργών. 

Όσον αφορά το ζήτηµα του συνταγµατικού ελέγχου, επίσης
κι εδώ υπάρχουν δύο απόψεις: Υπάρχει η άποψη που υποστηρί-
ζει την ίδρυση ενός συνταγµατικού δικαστηρίου ή τη µορφοποί-
ηση -ας πούµε- του ανώτατου ειδικού δικαστηρίου, παρέχοντας
σε εκείνο -αυτή είναι η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, αν δεν
κάνω λάθος- τον συνταγµατικό έλεγχο και δηµιουργώντας έτσι

ένα µόρφωµα, ένα sui generis συνταγµατικό δικαστήριο. 
Ως προς αυτό το ζήτηµα άποψη της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι ο διάχυτος συνταγµατικός έλεγχος, ο
οποίος ξεκινά από τον ειρηνοδίκη και καταλήξει στον αρεοπα-
γίτη, παρέχει ασφάλεια δικαίου, αλλά και ασφάλεια δηµοκρατίας
και θωρακίζει τον συνταγµατικό έλεγχο από οποιαδήποτε κρα-
τική ή άλλη αυθαιρεσία. 

Υπάρχει αναθεωρητέο άρθρο που αφορά τη στρατιωτική δι-
καιοσύνη και είναι πράγµατι σε θετική κατεύθυνση. Τέθηκε, επί-
σης, σε συζήτηση το ζήτηµα της αύξησης των ορίων ηλικίας στη
συνταξιοδότηση των δικαστικών λειτουργών. Υπενθυµίζω πως
όταν γεννήθηκε η συζήτηση αυτή, γνωµοδοτικά ο Άρειος Πάγος
µε πλειοψηφία αποφάσισε να µην αυξηθεί. Δεν συµφωνούν αφ’
ενός ως προς την αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης, αλλά και
στις γενικές τους συνελεύσεις οι οποίες προηγήθηκαν το προ-
ηγούµενο διάστηµα κατέληξαν στο ίδιο συµπέρασµα. 

Τα υπόλοιπα θέµατα τα οποία έχουν τεθεί εύστοχα, κατά τη
γνώµη µου, από τη Νέα Δηµοκρατία και αφορούν στην επιτά-
χυνση στην απονοµή της δικαιοσύνης και άλλα τέτοια ζητήµατα
δεν µπορούν να τεθούν στο πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώ-
ρησης, αλλά αφορούν στην τροποποίηση τυπικών νόµων, οπότε
η συζήτηση µε τις δικαστικές ενώσεις, αλλά και µε τα κόµµατα
µπορεί να συνεχιστεί όσον αφορά µεταρρυθµίσεις που έχουν να
κάνουν µε τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας των δικαστη-
ρίων. 

Ολοκληρώνω την τοποθέτηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
µε την εξής σκέψη: Στις επόµενες εκλογές θα συγκρουστούν δύο
κόσµοι. Θα συγκρουστεί η πρόοδος µε τη συντήρηση, θα συγ-
κρουστεί το κοινωνικό κράτος µε τον νεοφιλελευθερισµό, θα
συγκρουστεί ο χώρος των δικαιωµάτων µε τον ακροδεξιό λαϊκι-
σµό. Σε αυτή τη σύγκρουση αυτών των δύο κόσµων οι απόψεις
µας σε σχέση µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση, αυτά που δια-
τυπώνουµε και αυτά που προτείνουµε, έχουν ή βρίσκονται στον
πυρήνα αυτής της σύγκρουσης των δύο κόσµων και γι’ αυτό
θεωρώ ότι αυτή η διαδικασία, αλλά και η πρόταση της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, βρίσκονται στην κατεύθυνση της
επικράτησης του προοδευτισµού. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να λάβω
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τι θέλετε, κύριε Λο-
βέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να αντιδράσω για ένα-ενάµισι λεπτό,
κύριε Πρόεδρε, σε όσα είπε ο κύριος συνάδελφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ξέρετε, δεν έχετε
τον λόγο, βέβαια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, αλλά το δικαίωµα το έχω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ούτε το δικαίωµα

έχετε, αλλά για τον πολιτισµό της συζήτησης, σας δίνω τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για το άρθρο 64 παράγραφος 2, κοι-
τάξτε, κύριε Υπουργέ, έπρεπε να είχατε διαρρυθµίσει διαφορε-
τικά τα πράγµατα, καθόσον χρόνο λειτουργούσε η επιτροπή για
την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Σε ό,τι αφορά τα θέµατα της
δικαιοσύνης, έπρεπε να ήσασταν εκεί, γιατί θα είχε ενδιαφέρον
η συζήτηση µαζί σας στο µέτρο που εποπτεύετε αυτόν τον κρί-
σιµο, για τη λειτουργία του κράτους, τοµέα.

Ωστόσο, επειδή αναφερθήκατε σε εµάς και στην κριτική που
κάναµε για τον υποτιθέµενο κοινωνικό διάλογο που είχατε ανα-
πτύξει επί τόσα χρόνια, αστοχήσατε και δεν παρακολουθήσατε
ακριβώς την ποιότητα της δικής µας κριτικής. Γι’ αυτό ζήτησα
τον λόγο για µία διευκρίνιση.

Εµείς δεν είχαµε αντίρρηση -και δεν έχουµε αντίρρηση- µε τον
διάλογο που γίνεται µε τους αρµόδιους φορείς στους δι’ αρµό-
διους χώρους, εν προκειµένω στη δικαιοσύνη, και παρακολου-
θούµε µε σεβασµό τις απόψεις της Ένωσης Εισαγγελέων, της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, των ολοµελειών των Δικα-
στηρίων, ό,τι σχετίζεται µε το θέµα αυτό των Δικηγορικών Συλ-
λόγων.

Σας είπαµε, όµως, και δι’ εµού κι άλλοι συνάδελφοι, ότι τόσα

4058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρόνια, µε την αναθεώρηση σε διάλογο, ένας πολίτης δεν σας
είπε για τις καθυστερήσεις στον χώρο της δικαιοσύνης; Όχι για
την απονοµή της δικαιοσύνης, αλλά για την οργάνωση της δι-
καιοσύνης που οδηγεί σε καθυστερήσεις. 

Ένα θέµα εξ αυτών είναι ο δικαστικός έλεγχος συνταγµατικό-
τητας των νόµων. Γιατί πρέπει να αρχίζουµε από το Ειρηνοδικείο
για να φτάσουµε στην ολοµέλεια και να µην αξιοποιηθεί το πα-
ράδειγµα της πιλοτικής δίκης στα Διοικητικά Δικαστήρια και µε
το που κατατίθεται ένσταση συνταγµατικότητας να επιλαµβάνε-
ται αµέσως η ολοµέλεια; Κάπου δύο χρόνια κερδίζει και η δικαιο-
σύνη, ο διάδικος και ο πολίτης από αυτό.

Εµείς σας είπαµε το ίδιο και για τη διοίκηση. Δεν σας παραπο-
νέθηκε πολίτης ότι όταν ο νοµοθέτης ψηφίζει διάταξη που λέει
ότι εντός εξήντα ηµερών πρέπει να εκδοθεί µία διοικητική πράξη,
αυτή εκδίδεται σε δύο χρόνια και διοίκηση και δικαιοσύνη την
εκλαµβάνουν την αποκλειστική δική µας προθεσµία ως ενδει-
κτική; Αυτά σας είπαµε. Και αυτά θα έπρεπε να τα είχατε φέρει
εδώ µε προτάσεις αναθεώρησης. 

Επ’ αυτού, η κριτική µας, όχι επί των άλλων που είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Λοβέρδο.
Προχωρούµε µε τον κ. Εµµανουήλ Κόνσολα, Βουλευτή Δωδε-

κανήσου της Νέας Δηµοκρατίας, για τρία λεπτά. Με σεβασµό
στον χρόνο σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα περίµενα µε την τοποθέτηση του Υπουργού Δι-
καιοσύνης, ειλικρινά, να δοθεί µια διάσταση συναίνεσης.

Σήµερα, είµαστε εδώ σε µία κορυφαία συζήτηση της Κοινο-
βουλευτικής Δηµοκρατίας. Και σε αυτό συµφωνούµε, κύριε
Υπουργέ, ότι είναι µία διαδικασία µείζονος σηµασίας, όπως εί-
πατε. Είναι αλήθεια ότι στο σύνολό τους οι κοινωνικοί και πολιτι-
κοί παράγοντες χαρακτηρίζουν τη συνταγµατική Αναθεώρηση
ως την κορυφαία πολιτική πρωτοβουλία του Κοινοβουλίου.
Όµως, για άλλη µία φορά έχετε καταφέρει, µε την τοποθέτησή
σας, να µας δείξετε ότι εργαλειοποιείτε ακόµα και αυτήν τη δια-
δικασία. Και το έχετε καταφέρει γιατί έχετε συνηθίσει στην ερ-
γαλειοποίηση, όπως έχετε πράξει στο µεταναστευτικό, στο θέµα
της ονοµασίας των Σκοπίων, αλλά και µε την ίδια την πολιτική
της χώρας.

Δεν περίµενα να ακούσω ότι δεν συµµετείχαν στη διαβού-
λευση οι Δικαστικές Ενώσεις, όταν ξέρουµε ότι και αυτές συµ-
µετείχαν και δεκάδες Δικηγορικοί Σύλλογοι από όλη τη χώρα. 

Εκτός από αυτό, θέλω να σας θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία,
κύριε Υπουργέ, συµµετείχε στη διαδικασία αυτή από την πρώτη
στιγµή. Και είναι άδικο να τοποθετείστε κατά του Αρχηγού της
Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Μητσοτάκη, όταν µε επιχειρήµατα από
την έναρξη αυτού του διαλόγου έχει θέσει στη δηµόσια σφαίρα
την άποψή του ότι πενήντα εννέα άρθρα του Συντάγµατος πρέ-
πει να συζητηθούν, για να προχωρήσουµε στην Αναθεώρηση.
Εσείς σταθήκατε µόνο στα δύο κορυφαία παραδείγµατα, που ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε εδώ, ενώπιον της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας. 

Ξέρετε, διαπιστώνω ότι αυτή η εργαλειοποίηση που επιχειρεί-
ται από την Κυβέρνηση γίνεται µε όρους ευτελείας και µε γνώ-
µονα κοµµατικούς σχεδιασµούς. Εξάλλου, η αριστερή πλευρά
του Κοινοβουλίου τι είπε σήµερα από αυτό το Βήµα; Ότι το Σύν-
ταγµα είναι ένα παιχνίδι υποκρισίας για την Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα του 1975, παρά τις
περιπτώσεις επικαιροποίησης και αλλαγής ορισµένων άρθρων
που έχουν αποτυπωθεί στον δηµόσιο λόγο, έδωσε τη δυνατό-
τητα στη χώρα να βιώσει µία µακρόχρονη περίοδο πολιτικής και
θεσµικής σταθερότητας. Όπως ανέφερα και στον δηµόσιο διά-
λογο, υπήρχαν συγκλίνουσες απόψεις για την αλλαγή συγκεκρι-
µένων άρθρων, όπως το άρθρο 86 και στην κατάργηση της
αποσβεστικής προθεσµίας σε ό,τι αφορά την ποινική ευθύνη των
Υπουργών. Η Κυβέρνηση ουδέποτε επιδίωξε, έστω και σε αυτό
το σηµείο της σύγκλισης, να καταθέσει προτάσεις, προκειµένου
να συνεννοηθεί συνολικά η Εθνική Αντιπροσωπεία και να υπάρχει
µία συναινετική διαδικασία στη συνολική αυτή Αναθεώρηση του
Συντάγµατος.

Θα µε ρωτήσετε πώς θα µπορούσε να γίνει αυτό. Νοµίζω ότι
ο κ Μητσοτάκης, το απόγευµα στην τοποθέτησή του κατέθεσε
τα δύο αυτά επιχειρήµατα. Ο πρώτος ήταν –εφόσον υπήρχε στην
έναρξη του διαλόγου αυτή η πρόθεση από την Κυβέρνηση- να
υπάρχει ένα πλαίσιο συµφωνίας επί των άρθρων, που θα έπρεπε
να αναθεωρηθούν, αλλά και ουσιαστικός δηµόσιος διάλογος. 

Όταν, όµως, εκ των πραγµάτων αποδεικνύεται, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι ο στόχος της Κυβέρνησης ήταν να µπλοκά-
ρει αυτήν τη διαδικασία συζήτησης της συνταγµατικής
Αναθεώρησης και ουσιαστικά να κλειδώσει το περιεχόµενο των
υπό αναθεώρηση άρθρων στην επόµενη Βουλή, πώς να υπάρξει
διάλογος και κυρίως πώς να υπάρξει µία συναινετική διαδικασία
και συνδετική διαδικασία που απαιτείται; Γιατί το έκανε αυτό
άραγε η Κυβέρνηση; Το έκανε αυτό η Κυβέρνηση γιατί γνωρίζει
ότι στην επόµενη Βουλή φυσικά θα είναι µία µειοψηφία της Αντι-
πολίτευσης.

Ο δεύτερος τρόπος, που θα µπορούσε η Κυβέρνηση να εδραι-
ώσει µία συναινετική διαδικασία διαλόγου, ήταν να συµπεριλάβει
την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας στα υπό αναθεώρηση
άρθρα και στις εκλογές που έρχονται να αποφασίσουν οι πολί-
τες. Τι δηλαδή; Εάν οι πολίτες αποφασίσουν να στηρίξουν τη Νέα
Δηµοκρατία και να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στη Νέα Δηµο-
κρατία, τότε τα άρθρα αυτά που προτείνει η Νέα Δηµοκρατία, θα
ήταν αυτά, µε τα οποία θα προχωρούσαµε στη συνταγµατική
Αναθεώρηση. Εάν ψήφιζε τον ΣΥΡΙΖΑ, τότε η κοινωνία θα περί-
µενε να στηρίξει ο ΣΥΡΙΖΑ, εφόσον ήταν κυβέρνηση, τη δική της
πρόταση. Όµως, ούτε αυτό δέχτηκε η Κυβέρνηση. 

Το ίδιο άλλωστε έκανε και µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και διαφόρων προθύµων έχει αναπτύξει έναν
ακραίο καθεστωτικό κυνισµό αυτήν την περίοδο στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία και στην πολιτική της συµπεριφορά, σε ό,τι αφορά
τον δηµόσιο διάλογο και είναι αυτή µάλιστα που γνωρίζει καλύ-
τερα από όλους τι καλό κάνει στη χώρα -γιατί όλοι εµείς δεν θέ-
λουµε το καλό της χώρας- και οι πολίτες, κατά αυτούς, τους
περισσότερους, για να µην αδικήσω τους πάντες, είτε δεν είναι
ώριµοι είτε είναι ακροδεξιοί. 

Μάλιστα, το ακούσαµε από τον Υπουργό Δικαιοσύνης αυτό σή-
µερα. Δεν φανταζόµουν ξανά ότι θα χαρακτήριζε τη Νέα Δηµο-
κρατία ως λαϊκιστές και ότι αυτοί που διαφωνούν µαζί της είναι
ακροδεξιοί και φασίστες, επειδή διαφωνούν µε τη συνταγµατική
Αναθεώρηση. Επειδή, λοιπόν, διαφωνούν µε τη δική τους οπτική
γωνία, δεν τους πέφτει ο λόγος, κατά την Κυβέρνηση, σύµφωνα
µε τη λογική τη δική τους.

Ωστόσο, µε τον τρόπο που προσέγγισε η Κυβέρνηση συνολικά
τη τοποθέτησή της στην Εθνική Αντιπροσωπεία, στο ζήτηµα της
συνταγµατικής Αναθεώρησης χάθηκε µία µεγάλη ευκαιρία. 

Γι’ αυτό στηλιτεύετε τον κ. Μητσοτάκη, κύριε Υπουργέ; Ο κ.
Μητσοτάκης είπε το απόγευµα ότι χάθηκε µία ευκαιρία για το
άρθρο 16, εδώ την προηγούµενη δεκαετία, όταν τότε ο Γιώργος
Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ αποχώρησε από την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και χάθηκε µία ευκαιρία. Και ξέρετε, ο κ. Λοβέρδος, είναι
ένας έγκριτος νοµικός, κοινοβουλευτικός έµπειρος, δηµόσια και
στη Βουλή διατύπωσε την άποψη ότι ήταν λάθος εκείνη η τοπο-
θέτηση. Ήταν λάθος η τοποθέτηση του ΠΑΣΟΚ να αποχωρήσει,
γι’ αυτό χάθηκε η ευκαιρία. 

Και τώρα αυτό κάνετε και εσείς. Αντί, λοιπόν, να µάθετε από
τα λάθη του παρελθόντος, από ένα κόµµα που έχει γράψει ιστο-
ρία στη χώρα, συνεχίζετε µε εµµονή και ιδεοληψία για το άρθρο
16 και δεν δέχεστε την προτροπή και το παράδειγµα που έθεσε
ο κ. Μητσοτάκης. Και, αντιθέτως, είδαµε όλοι, βιώσαµε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία την αντιπαράθεση Τσίπρα - Μητσοτάκη
για το άρθρο 16. 

Είναι ενδιαφέρον να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής από-
σπασµα δηµοσιευµάτων από την τιµητική διάκριση του κ. Τσίπρα,
όταν ανακηρύχθηκε επίτιµος διδάκτορας από πανεπιστήµιο µη
κρατικό της Τουρκίας. Είναι άξιο αναφοράς για τον ιστορικό του
µέλλοντος να δει ότι είναι ένα παράδοξο. Ο κ. Τσίπρας που επι-
µένει ότι είναι κατά των µη κρατικών πανεπιστηµίων για συγκε-
κριµένους λόγους, ο ίδιος τιµάται από µη κρατικό πανεπιστήµιο
της Τουρκίας. 

Μάλιστα, καταθέτω και αντίγραφο του απονεµηθέντος τίτλου
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για να θυµάται ο κ. Τσίπρας ότι αποδέχθηκε αυτήν την τιµητική
διάκριση από το πανεπιστήµιο της Τουρκίας. Κι εγώ του λέω
καλά έκανε. Ας δει όµως αυτή την πρακτική. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν δεν έχει πεισθεί απ’ αυτό, τον προτρέπω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να δει τι συµβαίνει στην Κύπρο. Στην Κύπρο λει-
τουργούν πέντε µη κρατικά πανεπιστήµια –και τρία δηµόσια.
Θέλω να θυµίσω ότι υπάρχει ενιαίος φορέας αξιολόγησης και
αποτίµησης των πεπραγµένων των πανεπιστηµίων στην Κύπρο.
Να θυµίσω ότι τα δηµόσια πανεπιστήµια στην Κύπρο έχουν ανέ-
βει όλα στην κλίµακα της αξιολόγησης των διεθνών πανεπιστη-
µίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Τελειώνω.
Θα µου πείτε, κύριε Πρόεδρε, γιατί συνέβη αυτό; Γιατί ακρι-

βώς υπήρχε ο ανταγωνισµός και η ευγενής άµιλλα, προκειµένου
τα πανεπιστήµια αυτά να προχωρήσουν µπροστά. Αυτό θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε κι εµείς. 

Και ξέρετε, παραβλέπει επίσης ο κύριος Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνηση ότι το 5% από το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν της
Κύπρου είναι από τα χρήµατα που καταθέτουν φοιτητές απ’ όλον
τον κόσµο στα µη κρατικά πανεπιστήµια και έχει δηµιουργήσει
το 2,6% των συνολικών θέσεων εργασίας στην Κύπρο απ’ αυτήν
ακριβώς την προοπτική. Να θέσω δε υπ’ όψιν ότι σαράντα πέντε
χιλιάδες φοιτητές φοιτούν στα πανεπιστήµια της Κύπρου και 1
δισεκατοµµύριο ευρώ εισρέει στα ταµεία του κράτους.

Με αυτήν την προτροπή, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρα-
καλέσω έστω και τώρα την Κυβέρνηση να ξαναδεί αυτή την προ-
οπτική της ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων στη χώρα για να
µη χαθεί άλλη µια δεκαετία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόνσολα, Βουλευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Δο-
κιµασία προσόντων και συµπεριφοράς υποψηφίων οδηγών και
οδηγών για τη χορήγηση αδειών οδήγησης οχηµάτων, άλλες δια-
τάξεις για τις άδειες οδήγησης και λοιπές διατάξεις».

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Νικόλαο Τόσκα, Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, παρακολούθησα προσεκτικά τη συζήτηση

για τη συνταγµατική Αναθεώρηση και προσπάθησα να βρω τα
κέντρα βάρους που αποτελούν καθοριστικά σηµεία στα πολιτικά
δικαιώµατα, τις ελευθερίες και τη λειτουργία των θεσµών, οι
οποίοι δεν λειτουργούν στο κενό, δεν έχουν ουδέτερη διάθεση,
αλλά και τις συνθήκες που καθόρισαν την πορεία της χώρας την
τελευταία δεκαετία, καθώς και τους κινδύνους που αναφύονται
στο ευρωπαϊκό και ελληνικό περιβάλλον. Και οι κίνδυνοι που ελ-
λοχεύουν είναι δυο: ο ένας είναι ο νεοφιλελευθερισµός κι ο
άλλος είναι η άνοδος της ακροδεξιάς. 

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ έχει δυο στόχους: πρώτον, την ενίσχυση
και την εµβάθυνση των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων και,
δεύτερον, την ουσιαστική λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος. 

Το πρώτο πεδίο µάχης αφορά στην προσπάθεια του νεοφιλε-
λευθερισµού να αφαιρέσει εντελώς από το πεδίο αντιπαράθεσης
των πολιτικών ιδεών την οικονοµία και τη δηµοκρατία. Ο νεοφι-
λελευθερισµός υπονοµεύει τον ιστορικό συµβιβασµό του κρά-
τους πρόνοιας µε µια ολοµέτωπη επίθεση κατά των κοινωνικών
δικαιωµάτων και των καθολικών κοινωνικών υπηρεσιών.

Το δεύτερο πεδίο µάχης αφορά την απειλή από την ακροδεξιά,
η οποία χρησιµοποιεί τη δηµοκρατία για να τη µειώσει ή να την
καταργήσει.

Στο επίπεδο της δηµοκρατίας επιδιώκουµε να ενισχύσουµε τη

λαϊκή κυριαρχία και στις δυο διαστάσεις της: στην αντιπροσω-
πευτική κυρίαρχη σε ένα αντιπροσωπευτικό κοινοβουλευτικό πο-
λίτευµα, κυρίως µε την κατοχύρωση της απλής αναλογικής αλλά
και άλλες παρεµβάσεις συνταγµατικές όπως είναι η δηµιουργική
ψήφος δυσπιστίας. Όµως, προωθούµε και µορφές άµεσης δη-
µοκρατίας ως συµπλήρωση κι όχι ως υπονόµευση της αντιπρο-
σωπευτικής δηµοκρατίας ως αποφασιστικά αντίβαρα στην
εξουσία των ελίτ και στην τάση αποµάκρυνσης των πολιτών από
την πολιτική. 

Η δεύτερη απάντησή µας στον νεοφιλελευθερισµό δίνεται µε
τη θωράκιση των κοινωνικών δικαιωµάτων.

Σε ό,τι αφορά στις διαδικασίες, προσπαθούν ορισµένοι να µας
ρίξουν στάχτη στα µάτια ισχυριζόµενοι ότι πρέπει εµείς εδώ να
αρκεστούµε στην απλή απαρίθµηση των αναθεωρητικών διατά-
ξεων ουδέτερα, σαν γραφείς υπηρεσίας, για να έρθει η επόµενη
Βουλή να πάρει µόνο αυτή τις ουσιαστικές αποφάσεις. 

Παραδείγµατος χάριν, όπως είναι γνωστό, ο ΣΥΡΙΖΑ υποστη-
ρίζει στο άρθρο 32 παράγραφος 4 και 5 ότι σε περίπτωση αδυ-
ναµίας ανάδειξης Προέδρου της Δηµοκρατίας µε εκατόν
ογδόντα ψήφους Βουλευτών, θα πρέπει να εκλέγει ο λαός απευ-
θείας τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ενώ η Νέα Δηµοκρατία και
το ΚΙΝΑΛ αντιτίθενται στην προσφυγή στον λαό και προτείνουν
στα ίδια άρθρα να αποκλειστεί, αφού θα αρκεί η απλή πλειοψη-
φία εκατόν πενήντα ενός Βουλευτών για την εκλογή του. 

Κατ’ αυτούς, λοιπόν, όλοι εµείς µαζί θα γράψουµε στην από-
φασή µας µόνο τον αριθµό της προτεινόµενης διάταξης «άρθρο
32» και θα έρθει η επόµενη Βουλή για να αποφασίσει αν ο Πρό-
εδρος θα εκλέγεται µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο. «Μα, έτσι είναι
το σωστό» µας λένε «αφού η επόµενη Βουλή θα προκύψει από
νωπές εκλογές». 

Μήπως όµως στις προσεχείς εκλογές δεν θα έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ
να βάλει στο εκλογικό σώµα το θέµα της συγκεκριµένης αλλαγής
του Συντάγµατος µεταξύ άλλων; Και δεν θα έρθει και η Νέα Δη-
µοκρατία να ζητήσει να µη γίνουν αυτές οι τροποποιήσεις γιατί
κατά τη γνώµη της είναι επιζήµιες και εποµένως, να καταψηφι-
στεί ο ΣΥΡΙΖΑ και να έρθει εκείνη να τις αποκρούσει και να κάνει
τις υποτιθέµενες σωστές; 

Άρα, το επιχείρηµα η παρούσα Βουλή να δεσµεύει την επό-
µενη είναι αστήριχτο και προσχηµατικό. Αυτό που πρέπει να
κάνει η επόµενη Βουλή είναι να αρνηθεί να κάνει τις τροποποι-
ήσεις στην κατεύθυνση που αποφάσισε η παρούσα γιατί άλλαξε
γνώµη και να ξεκινήσει τη διαδικασία εξαρχής της συνταγµατικής
Αναθεώρησης. Και φυσικά τότε όλοι θα κριθούµε, ποιοι ιστορικά
υπερασπίστηκαν τι. 

Πού είδαν λοιπόν, οι αντιλέγοντες συνάδελφοι, την παραβίαση
της λαϊκής ετυµηγορίας; Πουθενά, είναι η απάντηση. Απλώς προ-
σπαθούν να πείσουν τους αφελείς. 

Ακόµα, επιτρέψτε µου, πιο «κουτοπόνηρη» είναι η εφεύρεση
της Νέας Δηµοκρατίας. «Ελάτε να ψηφίσουµε µε πάνω από εκα-
τόν ογδόντα ψήφους κι εσείς κι εµείς και τις δυο αντιδιαµετρικές
προτάσεις κι ας αποφασίσει η επόµενη Βουλή ποια από τις δυο
επιλέγει». Ο λαός σ’ αυτήν την περίπτωση δεν θα καταλάβει τις
διαφορές; Με συγχωρείτε αλλά αυτό είναι παραπλάνηση του
λαού. 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ αντιτίθενται, λένε, στην
ύστατη λύση της απευθείας εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας γιατί έτσι προκαλείται διπολισµός εξουσιών που πηγά-
ζουν από τον λαό. Την ίδια στιγµή όµως αντιφατικά προτείνουν
ενίσχυση των µονοπρόσωπων εξουσιών του οργάνου αυτού µε
τη σύγκλιση Συµβουλίου Αρχηγών των κοµµάτων και έκδοση
διαγγελµάτων χωρίς να ερωτηθεί η Κυβέρνηση. 

Φυσικά δεν είναι ιδεώδες να προσφεύγουµε στη λαϊκή ετυµη-
γορία εφόσον δεν είµαστε προεδρική δηµοκρατία αµερικάνικου
ή γαλλικού τύπου. Όµως, παραδέχοµαι ότι δεν έχει βρεθεί για
την ώρα στη συζήτηση κάποιος καλύτερος µηχανισµός αποτρο-
πής της προσφυγής σε απευθείας εκλογή γύρω από το πρόσωπο
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Περιορίζουµε την όρεξη της εκάστοτε αντιπολίτευσης να προ-
καλεί γενικές βουλευτικές εκλογές λόγω σκόπιµης αποτυχίας συ-
ναίνεσης στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας κι έτσι δηµιουργούνται
διλήµµατα όπως «Πρόεδρος µε εκατόν ογδόντα» ή «Πρόεδρος
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λαοπρόβλητος»; Κι αν δεν υπάρχει δεύτερος υποψήφιος αλλά
σκόπιµη άρνηση στον έναν και µοναδικό, τι γίνεται; Υπάρχουν
προβληµατισµοί που πρέπει να συζητηθούν.

Θεωρώ µεγάλο σηµαντικό βήµα για την εδραίωση της λαϊκής
κυριαρχίας την εισαγωγή των προτεινόµενων αµεσοδηµοκρατι-
κών θεσµών όχι µόνο στο κεντρικό πολιτικό επίπεδο αλλά και στο
επίπεδο αυτοδιοίκησης. Το αντιπροσωπευτικό σύστηµα επ’ ου-
δενί βλάπτεται µε την περικοπή του ρόλου των ενδιαµέσων και
τη µείωση των πελατειακού ρόλου των Βουλευτών. 

Σε ό,τι αφορά τις συζητήσεις που έχουν γίνει όλον αυτόν τον
καιρό και τους προβληµατισµούς στη διάρκεια των µνηµονίων,
ξέρουµε όλοι πώς δούλεψε το µνηµονιακό «παρασύνταγµα» που
άνθισε επί των ηµερών και δεν ενόχλησε κάποιους απ’ αυτούς
που θέλουν να το παραβλέπουν.

Σε ό,τι αφορά τη στάση αυτήν τη στιγµή της Δεξιάς και τη
σχέση της µε τον νεοφιλελευθερισµό, που είναι βασικό στοιχείο
που δηµιουργεί προβλήµατα στην όλη τη λειτουργία της δηµο-
κρατίας µας, πιστεύουν -και το λένε πολλές φορές- ότι οι αγορές
και το εµπόριο πρέπει να λειτουργούν χωρίς εµπόδια και η πα-
ραχώρηση ατοµικοιδιωτικών δικαιωµάτων θεωρείται ο καλύτε-
ρος τρόπος προστασίας έναντι της «τραγωδίας» των κοινών
αγαθών, µαζί βέβαια µε τη βαθιά καχυποψία για τη δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν προβληµατισµοί για τις ανεξάρτητες αρχές, που

ίσως πρέπει να επανέλθει η συζήτηση κατά πόσον ορισµένες απ’
αυτές αφαιρούν δηµοκρατικές εγγυήσεις.

Τέλος, η Αναθεώρηση του Συντάγµατος πιστεύω ότι είναι µία
κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία. Η οικονοµική κρίση
άφησε τα κατάλοιπά της. Η αναγκαιότητα επούλωσης των πλη-
γών και αποκατάστασης του πολιτικού συστήµατος επιβάλλουν
την ενίσχυση και θωράκιση της δηµοκρατίας. Ευελπιστούµε ότι
η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία ανταποκρίνεται σε πραγµατικές
ανάγκες και προσδοκίες των πολιτών, θα πετύχει συναινέσεις
που θα είναι επ’ ωφελεία της δηµοκρατίας. 

Οι ισχυρές δηµοκρατίες εµπιστεύονται και δεν φοβούνται τη
λαϊκή κρίση. Για εµάς, για την Αριστερά, το κοινωνικό κράτος και
τα δικαιώµατα αποτελούν την καρδιά του οράµατος και του προ-
γράµµατός µας. Για εµάς, αυτές οι αλλαγές έρχονται σαν πεποί-
θηση, αλλά και σαν αναγκαιότητα και µόνον έτσι ένα Σύνταγµα
µπορεί να εφαρµοστεί από έναν λαό. Δεν αρκεί το Σύνταγµα να
µπορεί να εφαρµοστεί, αλλά θα πρέπει και η σύγχρονη πραγµα-
τικότητα να εκφραστεί στο Σύνταγµα.

Με αυτές τις σκέψεις κλείνω και τάσσοµαι υπέρ της πρότασης
της Πλειοψηφίας για τη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νικόλαο Τόσκα, Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ της Β’ Αθήνας. 

Ο κ. Ιωάννης Ανδριανός, Βουλευτής Αργολίδος της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συνταγµατική Αναθεώρηση είναι µία από τις κορυφαίες κοι-

νοβουλευτικές διαδικασίες. Είναι, λοιπόν, µία ευκαιρία να ενσω-
µατώσουµε στα θεµέλια του θεσµικού µας συστήµατος τα
διδάγµατα που αποκοµίσαµε ως κοινωνία στην πράξη. Είναι µία
ευκαιρία να ενισχύσουµε το δηµοκρατικό πολίτευµα, να το κατα-
στήσουµε αποτελεσµατικότερο και δικαιότερο στη λειτουργία
του. Βεβαίως, όλοι θα κριθούµε και κρινόµαστε –και απαντώ στον
προλαλήσαντα συνάδελφο- και γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων. 

Βεβαίως, κύριε συνάδελφε, επειδή µιλήσατε για παραπλάνηση
του λαού από τη Νέα Δηµοκρατία, θα σας πω ότι δεν πρέπει να
µιλάτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ για παραπλάνηση. Ας είµαστε λίγο πιο
προσεκτικοί και πιο συνεσταλµένοι.

Τα διδάγµατα, λοιπόν, που µπορούµε και οφείλουµε να απο-
κοµίσουµε, ιδίως από την περίοδο της κρίσης, είναι πολλά και
σηµαντικά, αφού αφορούν την αποτελεσµατικότητα του κρά-
τους, αφορούν τη σταθερότητα του οικονοµικού περιβάλλοντος,
αφορούν την κοινωνική αλληλεγγύη. Οφείλουµε να αποδείξουµε

εµπράκτως ότι αυτά τα διδάγµατα τα έχουµε όντως αποκοµίσει
τόσο για να διασφαλίσουµε αποτελεσµατικά ότι η χώρα δεν θα
ξαναζήσει παρόµοια περιπέτεια στο µέλλον όσο και για να ακυ-
ρώσουµε κατηγορηµατικά τους ακραίους και αρνητές της δηµο-
κρατίας, που τα τελευταία χρόνια µε αφορµή τις συνέπειες της
κρίσης προτείνουν επικίνδυνες, δήθεν εναλλακτικές στη φιλελεύ-
θερη δηµοκρατία. 

Αυτήν ακριβώς τη στόχευση, της ουσιαστικής ενδυνάµωσης
της θεσµικής φαρέτρας της φιλελεύθερης δηµοκρατίας έχει η
πρόταση που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία, µια πρόταση αναθε-
ώρησης 59 άρθρων, που βασίζεται πάνω στις ανάγκες της σύγ-
χρονης εποχής.

Όσον αφορά το πολιτικό, λοιπόν, σύστηµα και το κράτος προ-
τείνουµε σταθερό εκλογικό κύκλο, ουσιαστικές βελτιώσεις στη
λειτουργία του κράτους, στην αντιµετώπιση της κατάχρησης των
δικαστικών προνοµίων του πολιτικού προσωπικού για τη διασφά-
λιση της οικονοµικής σταθερότητας. Προτείνουµε την εισαγωγή
δηµοσιονοµικού κανόνα για τη χαλιναγώγηση ελλειµµάτων και
χρέους, έναν ορθολογικό χωροταξικό και περιβαλλοντικό σχε-
διασµό. 

Στο πεδίο της κοινωνικής αλληλεγγύης προτείνουµε, µεταξύ
άλλων, τη θεσµική κατοχύρωση του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος, µια από τις σηµαντικότερες και αποτελεσµατικότερες
για την αντιµετώπιση της φτώχειας µεταρρυθµίσεις. 

Βεβαίως, προτείνουµε την αναθεώρηση του άρθρου 16 για την
αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, την ενίσχυση της αυτοτέ-
λειας, τη θεσµική κατοχύρωση της λειτουργίας τουλάχιστον ενός
πρότυπου σχολείου κάθε βαθµίδας εκπαίδευσης σε κάθε περι-
φέρεια της χώρας και βεβαίως, φυσικά, τη λειτουργία των µη
κερδοσκοπικών µη κρατικών πανεπιστηµίων, µία υπερώριµη µε-
ταρρύθµιση µε πολλαπλά οφέλη, όπως αποδεικνύει το παρά-
δειγµα άλλων χωρών και τελευταία της Κύπρου.

Γιατί αυτή η αντίφαση και η υποκρισία; Οφείλω να το τονίσω.
Ενώ πολλοί συνάδελφοι από εσάς έχετε φοιτήσει σε µη κερδο-
σκοπικά µη κρατικά πανεπιστήµια του εξωτερικού, γιατί δείχνετε
ότι φοβάστε µία αναγκαία µεταρρύθµιση; Γιατί να φεύγουν τα
παιδιά µας να σπουδάσουν στο εξωτερικό; Γιατί να µην έρθουν
καταξιωµένοι επιστήµονες, ερευνητές, στην Ελλάδα να διδά-
ξουν; 

Η χώρα επιβάλλεται, λοιπόν, να επενδύσει χωρίς φοβίες στην
εξωστρέφεια και στην καινοτοµία της εκπαίδευσης, γιατί αυτό
σίγουρα ευνοεί την ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας. 

Σχετικά µε το άρθρο 24, αυτή η πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µεταξύ άλλων, στοχεύει στην αντιµετώπιση των συνεπειών
της κλιµατικής αλλαγής, στον ορισµό για το τι είναι δάσος και τη
λύση των προβληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί όλα αυτά τα
χρόνια από τη χρήση αεροφωτογραφιών του 1947 ή ακόµα και
του 1936, µε αποτέλεσµα ολόκληρες συνοικίες, όπως γνωρίζετε,
να εµφανίζονται σαν δάση και σε πολλές άλλες περιπτώσεις να
ταλαιπωρούνται πολλές οικογένειες αγροτών. 

Εµείς προτείνουµε να χρησιµοποιούνται οι αεροφωτογραφίες
από τον Ιούνιο του 1975, όταν και ίσχυσε το σηµερινό Σύνταγµα. 

Βεβαίως, οι προτάσεις της κυβερνητικής πλειοψηφίας κινούν-
ται σε εντελώς διαφορετική κατεύθυνση. Είναι προτάσεις που
αντανακλούν πλήρως τον εργαλειακό τρόπο, µε τον οποίον βλέ-
πει η σηµερινή Κυβέρνηση τους θεσµούς, αλλά και την επιπολαι-
ότητα µε την οποία σταθερά πολιτεύεται ακόµη και σε κρίσιµα
για την πατρίδα και την κοινωνία ζητήµατα. 

Είναι, για παράδειγµα, άτοπο να προβάλλει η κυβερνητική
πλειοψηφία την ανάγκη µη διατάραξης της πολιτικής συνέχειας
ως αιτιολόγηση της επιπόλαιας πρότασης για εννιά ψηφοφορίες
για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας, όταν το 2015
χρησιµοποίησε την εκλογή του Προέδρου ως εργαλείο πρόκλη-
σης εθνικών εκλογών. 

Είναι άτοπη η πρόταση για αλλεπάλληλα δηµοψηφίσµατα,
ιδίως υπό το πρίσµα του κυνικού, µπορώ να πω, επικίνδυνου και
άκρως επιβλαβούς για τη χώρα, την κοινωνία και την οικονοµία,
τρόπου µε τον οποίο χειρίστηκε η σηµερινή Κυβέρνηση το δηµο-
ψήφισµα του 2015.

Είναι άτοπη η πρόταση για την συνταγµατική κατοχύρωση της
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απλής αναλογικής ως εκλογικού συστήµατος, την ώρα που είναι
απολύτως σαφές πως η χώρα χρειάζεται ισχυρές κυβερνήσεις
για την απαραίτητη σταθερότητα. 

Είναι άτοπη η επικέντρωση σε επικοινωνιακού τύπου αλλαγές,
δήθεν για την κατοχύρωση κοινωνικών δικαιωµάτων, που όµως
µοναδικό στόχο έχουν τη δηµιουργία εντυπώσεων, όταν δεν συ-
νοδεύονται από µέτρα θωράκισης της εθνικής οικονοµίας, εξα-
σφάλισης δηλαδή των απαραίτητων υλικών όρων για την
πραγµατική εµπέδωση των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµά-
των. 

Είναι επικίνδυνη και αντιβαίνει στη βούληση της µεγάλης πλει-
ονότητας των Ελλήνων πολιτών η αλλαγή των συνταγµατικών προ-
βλέψεων για τη σχέση Εκκλησίας και Κράτους, την ώρα µάλιστα
που οι όποιες επιµέρους βελτιωτικές αλλαγές µπορούν να γίνουν
µέσω απλής νοµοθεσίας.

Δύο, λοιπόν, είναι οι στόχοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Ο
πρώτος συνοψίζεται στο γνωστό και αγαπητό στον Πρωθυπουργό
µαοϊκό ρητό «µεγάλη αναταραχή, υπέροχη κατάσταση». Η µεγάλη
πλειονότητα, λοιπόν, των αλλαγών που προτείνει η Πλειοψηφία
δεν βρίσκει σύµφωνους τους πολίτες και εάν εφαρµοστεί, θα χει-
ροτερεύσει, αντί να βελτιώσει το θεσµικό περιβάλλον.

Ο δεύτερος, όπως ρητά οµολόγησαν κυβερνητικά στελέχη,
είναι για να αποτραπούν για µία δεκαετία οι αλλαγές, οι µεταρ-
ρυθµίσεις, που είναι αναγκαίες, αλλά δεν αρέσουν στους κυβερ-
νώντες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ούτε τον ένα
στόχο θα πετύχετε ούτε τον άλλον. Με πρώτο βήµα, λοιπόν, τις
προτάσεις που καταθέσαµε και µε δεύτερο βήµα την επικείµενη
ισχυρή εντολή των Ελλήνων η Νέα Δηµοκρατία θα προχωρήσει
στις βαθιές θετικές συνταγµατικές µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται
η χώρα και απαιτούν οι πολίτες, στις µεταρρυθµίσεις που θα ανα-
βαθµίσουν ουσιαστικά τη δηµοκρατία µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ιωάννη Ανδριανό, Βουλευτή Αργολίδος της Νέας Δηµοκρατίας,
και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Η κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλευτής Σερρών της Νέας Δηµο-
κρατίας, έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε πολλές φορές ότι η

συνταγµατική Αναθεώρηση είναι µια ύψιστη κοινοβουλευτική δια-
δικασία και όποιος µετέχει σε αυτή θα πρέπει να έχει συνείδηση
και της ιστορικότητας, αλλά και της ευθύνης της ψήφου που
φέρει, συνείδηση της ιστορικότητας και της ευθύνης που κάθε
άλλο παρά διαθέτει όπως αποδεικνύεται η Κυβέρνηση Μειοψη-
φίας του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρνηση που και σε αυτό το θέµα µεταβο-
λής του κανονιστικού χάρτη της χώρας δεν έχει καµµία απολύτως
αναστολή, καµµία αναστολή να εργαλειοποιήσει τα πάντα, προ-
κειµένου να αποκοµίσει βεβαίως κοµµατικά οφέλη. 

Επιχειρείτε, λοιπόν, να εργαλειοποιήσετε και τη Βουλή, ισχυρι-
ζόµενοι το καινοφανές, το αντιεπιστηµονικό, το εξωφρενικό, ότι
δήθεν οι αποφάσεις αυτής της Βουλής ως προς το περιεχόµενο
του κάθε αναθεωρητέου άρθρου είναι δεσµευτικές για την επό-
µενη, τσαλαπατώντας ουσιαστικά τη λαϊκή βούληση στην Αναθε-
ώρηση, που εκφράζεται πώς; Μα µε την ενδιάµεση προσφυγή στη
λαϊκή ετυµηγορία που είναι οι εκλογές.

Πρόκειται για µια προκλητική και θεσµικά πρωτόγνωρη διαδι-
κασία, η οποία πέραν του αντιδηµοκρατικού κυνισµού σας, απο-
καλύπτει βεβαίως και το άγχος προετοιµασίας σας απέναντι στην
επερχόµενη ήττα σας. 

Γιατί είναι αδιανόητο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ο ει-
σηγητής σας, ο κ. Κατρούγκαλος να χαρακτηρίζει πονηριές την
πεντακάθαρη στάση της Νέας Δηµοκρατίας που προτίθεται να ψη-
φίσει ακόµη και την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ στο άρθρο 32, προκει-
µένου να απεµπλακεί επιτέλους η εκλογή του Προέδρου της
Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής. Αντί να χαιρετίσει αυτήν
τη στάση, δηλώνει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα προχωρήσει σε ενέργειες που
δεν θα τις έκανε υπό κανονικές συνθήκες. Οµολογεί δηλαδή ότι
ψάχνει τρόπους, προκειµένου το άρθρο 32 να µην συγκεντρώσει
στη δεύτερη ψηφοφορία εκατόν ογδόντα Βουλευτές. 

Και αφού βεβαίως του τράβηξαν το αυτί από το Μαξίµου, προ-
σπαθεί να τα πάρει πίσω, αλλά το σχέδιο επί της ουσίας έχει απο-
καλυφθεί. Ποιο σχέδιο; Ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, όντας σίγουρος ότι η
επόµενη Κυβέρνηση θα είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κάνει ό,τι µπορεί προκειµένου να µπλοκάρει τη δυνατότητα
της δικής µας Κυβέρνησης να αναθεωρήσουµε το άρθρο 32 µε
εκατόν πενήντα µία ψήφους. 

Για µια ακόµη φορά κάνετε παιχνίδι µε τους θεσµούς, όπως
µε τους θεσµούς παίξατε και στην προεδρική εκλογή του 2014,
στην εκλογή του Σταύρου Δήµα, προκαλώντας εκλογές και βυ-
θίζοντας στη χώρα τις ολέθριες πολιτικές της διακυβέρνησής
σας. Όµως ο λαός, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα δώσει
ξεκάθαρη νίκη στη Νέα Δηµοκρατία, ακυρώνοντας στην πράξη
τις ραδιουργίες σας. 

Και φυσικά ο κοντόφθαλµος, ξεπερασµένος και εµµονικός
τρόπος µε τον οποίον αντιµετωπίζετε την Αναθεώρηση αποκα-
λύπτεται περίτρανα στη στάση σας απέναντι στο άρθρο 16 για
την ίδρυση µη κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων υπό
την εποπτεία µιας ισχυρής και αξιόπιστης ανεξάρτητης αρχής,
όπως προτείνουµε εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία. 

Είναι πράγµατι αδιανόητο, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, την
ώρα που η χώρα µας αντιµετωπίζει το φαινόµενο του brain drain,
όχι µόνο στο επίπεδο των επιστηµόνων, αλλά και στο επίπεδο
των φοιτητών, η Κυβέρνηση να εµµένει στις δήθεν αριστερίστι-
κες και δήθεν λαϊκά ευαίσθητες παρωπίδες της, να θέλει οι νέοι
µας να φεύγουν στο εξωτερικό, αναγκαστικά πολλές φορές για
να σπουδάσουν, ορδές φοιτητών µας να πηγαίνουν στη Ρουµα-
νία, στη Βουλγαρία, στη Σλοβακία, και εσείς εδώ, το γουδί το
γουδοχέρι. 

Αγνοείτε προκλητικά τα οφέλη της δηµιουργίας των µη κρατι-
κών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Η δυνατότητα η Ελλάδα,
η χώρα µας, µε το αδιαµφισβήτητο πνευµατικό, ιστορικό και φι-
λοσοφικό κύρος που κουβαλά ως περγαµηνή να προσελκύσει
φοιτητές από όλο τον κόσµο στα µη κρατικά πανεπιστήµια, να
αποτελέσει ένα ισχυρό περιφερειακό ακόµη και παγκόσµιο κέν-
τρο µε πολλαπλά οικονοµικά και άλλα οφέλη, είναι για σας αδιά-
φορο. Η Κύπρος το τόλµησε, η Κύπρος το πέτυχε. Εµείς λόγω
των ιδεοληψιών σας στέλνουµε εκεί τους φοιτητές µας πακέτο. 

Αγνοείτε στα αλήθεια ότι η άρνησή σας να ιδρυθούν µη κρα-
τικά πανεπιστήµια πλήττει κυρίως τις µεσαίες και φτωχές οικο-
γένειες για τις οποίες δήθεν κόπτεστε, αυτές που κάνουν
αιµατηρές θυσίες προκειµένου να σπουδάσουν τα παιδιά τους
στο εξωτερικό; Τα χρήµατά τους, λοιπόν, στο εξωτερικό, οι θέ-
σεις εργασίας στο εξωτερικό και στην Ελλάδα τι µένει; Διαφυ-
γόντα κέρδη και ανεργία, πασπαλισµένα βέβαια µε µπόλικη
δήθεν αριστεροσύνη, δήθεν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί
οι πλούσιοι µπορούν να πάνε όπου θέλουν και όποτε θέλουν.

Και είναι φυσικά εντελώς ψευδές και διαστρεβλωτικό το βα-
σικό σας επιχείρηµα ότι δήθεν τα µη κρατικά πανεπιστήµια θα
υποβαθµίσουν ή θα υπονοµεύσουν τα δηµόσια. Το ακριβώς αν-
τίθετο θα συµβεί, γιατί το ακριβώς αντίθετο συνέβη και στην
Κύπρο, αφού ο υγιής ανταγωνισµός και η άµιλλα η οποία θα προ-
κύψει, θα βελτιώσουν και θα αναβαθµίσουν την παρεχόµενη δη-
µόσια εκπαίδευση που θα παρέχουν τα κρατικά πανεπιστήµια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, όταν εξήγ-
γειλε τη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης, είχε το
θράσος να ρωτήσει τη Νέα Δηµοκρατία αν θα συναινέσει στην
αναθεώρηση του άρθρου 86 και στην κατάργηση του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών, κάνοντας µάλλον τον ανήξερο ο κ. Τσίπρας
ότι ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης εκείνος που ως νεαρός Βου-
λευτής είχε κάνει εκστρατεία στην προηγούµενη Αναθεώρηση
να καταργηθεί το άρθρο 86, βρίσκοντας δυστυχώς τότε ελάχι-
στους Βουλευτές ως συµµάχους.

Ευκαιρία επίδειξης δήθεν αριστεροσύνης στους εναποµείναν-
τες οπαδούς σας και στο άρθρο 3 για τη θρησκευτική ουδετε-
ρότητα του κράτους, όπως την ονοµάζετε. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, φτάνει µε το σανό επιτέλους. Η
επικρατούσα θρησκεία στην Ελλάδα είναι η χριστιανική ορθό-
δοξη. Το Σύνταγµα του 1974 όµως είναι τόσο προοδευτικό που
στο άρθρο 13 αναφέρεται στην ελευθερία της θρησκευτικής συ-
νείδησης που είναι απαραβίαστη, προσθέτοντας ότι η απόλαυση
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των ατοµικών και πολιτικών δικαιωµάτων δεν εξαρτάται από τις
θρησκευτικές πεποιθήσεις κανενός. Δεν περιµέναµε, λοιπόν, τον
κ. Τσίπρα και την Κυβέρνησή σας να µας πουλήσατε προοδευτι-
κότητα το 2019.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ και εγώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ενά-
µισι λεπτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προτάσεις αναθεώρησης που
κάνει η Νέα Δηµοκρατία µε 59 άρθρα προβλέπουν σταθερό εκλο-
γικό κύκλο, δραστική µείωση προνοµίων του πολιτικού προσωπι-
κού, προστασία επενδύσεων, θεσµική θωράκιση των φαινοµένων
της κλιµατικής αλλαγής που πλήττουν πρωτίστως τον αγροτοκτη-
νοτροφικό κόσµο της χώρας και οι αρµόδιοι Υπουργοί σφυρίζουν
αδιάφορα. 

Ως προς το άρθρο 24 για τα δάση και την κατοχύρωση της πε-
ριουσίας, να µην αναφερθώ στο φιάσκο µε τους δασικούς χάρ-
τες. Δεν είναι παρών και ο κ. Φάµελλος. 

Οι προτάσεις µας προβλέπουν επίσης ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα, ενθάρρυνση αξιοκρατίας, αριστείας και αξιολόγησης σε
όλο το φάσµα του δηµοσίου, έννοιες στις οποίες βεβαίως έχετε
απόλυτη αλλεργία. Δυστυχώς, η Κυβέρνηση αρνήθηκε τον συ-
ναινετικό χαρακτήρα που έτσι κι αλλιώς έχει πάντα η Αναθεώ-
ρηση και στήριξε ελάχιστες. 

Θα κλείσω µε ένα θέµα που έθιξα ακροθιγώς στην αρχή. Όχι
µόνο δεν ενδιαφέρεστε ουσιαστικά για την Αναθεώρηση, αλλά
και ποδοπατάτε τη βούληση του λαού. Το επιχείρηµα ότι οι απο-
φάσεις της παρούσας Βουλής είναι δήθεν δεσµευτικές και για
την επόµενη Βουλή αποκαλύπτει µε τον πιο κυνικό τρόπο ότι δεν
σας ενδιαφέρει τι θα ψηφίσει ο λαός, δεν σας ενδιαφέρει πώς
θα συγκροτηθεί η επόµενη Βουλή. 

Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να καθορίσετε, να επιβάλετε
εσείς από τώρα τη δική σας άποψη, το δικό σας περιεχόµενο,
στα άρθρα που θα αναθεωρήσει η επόµενη Βουλή. Εξόχως αυ-
ταρχική και εξαιρετικά επικίνδυνη άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Και δυστυχώς για εσάς, τη θέση της
Νέας Δηµοκρατίας που είναι και η κρατούσα ήρθε να δικαιώσει
χθες το βράδυ ένας πρώην Υπουργός σας και δη ο πρώην
Υπουργός Δικαιοσύνης. Τι είπε ο κ. Κοντονής από το Βήµα της
Βουλής; Ότι υπάρχει ο ενδιάµεσος κρίκος µεταξύ αυτής και της
επόµενης Βουλής που είναι το εκλογικό σώµα. Είναι ο λαός που
κρίνει. Ο λαός θα κρίνει και θα αποφασίσει για την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος. 

Όµως κάνατε πως δεν ακούσατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί είστε ήδη εκατόν σαράντα πέντε. Ό,τι και να κάνετε
όµως, στις εκλογές που έρχονται ο λαός θα σας περιφρονήσει
µε τον τρόπο που τον περιφρονείτε τώρα και σε όλη την διακυ-
βέρνησή σας εσείς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την κ.
Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλευτή Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο Βουλευτής Β’ Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης
(Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξω-
τερικό, λόγω υποχρεώσεων, από 14-2-2019 έως 17-2-2019. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει η κ. Ελένη Αυλωνίτου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ

της Β’ Αθήνας. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνταγµατική Αναθεώρηση

αποτελεί κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, καθώς το Σύν-
ταγµα αποτελεί τον θεµελιώδη χάρτη οργάνωσης της κοινωνι-
κής, οικονοµικής και πολιτικής µας ζωής, πάνω στον οποίο
αποτυπώνονται όλες οι διεκδικήσεις και οι ταξικές συγκρούσεις.
Ως εκ τούτου, έχει πάντα πρόσηµο. Για εµάς το πρόσηµα αυτό
θέλουµε να είναι δηµοκρατικό και πολιτικά προοδευτικό. 

Η περίοδος που λαµβάνει χώρα η συγκεκριµένη διαδικασία
είναι ιστορική, γιατί η χώρα µας έχοντας βγει από τα µνηµόνια
οδεύει πλέον σε µία κανονικότητα. Να θυµηθούµε ότι στα πρώτα
πέντε χρόνια της επιβολής των µνηµονίων η χώρα µας είχε χάσει
ήδη το 25% του παραγόµενου πλούτου της, πολύ περισσότερο
από αυτό που έχανε όταν έβγαινε από πόλεµο. 

Με την ανεργία στα ύψη και τις κοινωνικές δοµές συρρικνω-
µένες, τα δηµοκρατικά και κοινωνικά δικαιώµατα στη διάρκεια
των µνηµονίων καταβαραθρώθηκαν. Τίθεται, λοιπόν, το ερώτηµα:
Δεν άντεξε το Σύνταγµα; Πώς να αντέξει, αφού το καρατόµησαν;
Δεν βόλεψε και το έβαλαν στην άκρη. 

Μετρήσαµε περίπου τριάντα πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, δηλαδή καθεστώς εκτάκτου ανάγκης, χωρίς τον λαό να έχει
καµµία δυνατότητα να επιλέξει και µε την τότε κυβέρνηση να κυ-
κλοφορεί µε το σλόγκαν «αν δεν υπήρχαν τα µνηµόνια, θα
έπρεπε να τα εφεύρουµε» και µάλιστα, παρά τα λανθασµένα µνη-
µονιακά προγράµµατα που προσδοκούσαν ανάπτυξη και έριχναν
την ύφεση στα τάρταρα. «Συγγνώµη, κάναµε λάθος» ήρθε η οµο-
λογία πολύ αργότερα, αλλά τι να το κάνεις; Μας αποζηµίωσε
αυτό; Κάποιοι συµπολίτες µας, όµως, δεν τα κατάφεραν και δυ-
στυχώς ο ελληνικός λαός πλήρωσε το µάρµαρο της λιτότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάµαι εκείνο το περίφηµο ευ-
ρωπαϊκό Σύνταγµα το 2005, που πήγε να φορεθεί «καπέλο»
στους Γάλλους µε γαρνιτούρα τη συνταγµατοποίηση του νεοφι-
λελευθερισµού και που ευτυχώς οι Γάλλοι το απέρριψαν, παρ’
όλη την επιχειρηµατολογία «ψηφίστε το, γιατί θα γίνουµε το
µαύρο πρόβατο, γιατί θα µας δείρουν, γιατί δεν υπάρχει plan B».
Κάτι µου θυµίζει αυτό.

Τι ήταν, λοιπόν, να ακούσω αυτήν την περίφηµη πρόταση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη συνταγµατική Αναθεώρηση,
την πρόταση για ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς, δηλαδή τη
συνταγµατοποίηση του νεοφιλελευθερισµού, δηλαδή τη συνταγ-
µατοποίηση της λιτότητας; 

Εάν υιοθετείτο η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, θα έπρεπε
να εφαρµόζουµε λιτότητα στο διηνεκές, ακόµα και στην περίοδο
κρίσης, γιατί θα έχουµε τη συνταγµατική επιταγή της λιτότητας
γραµµένη στο κούτελό µας. Τι να σας κάνω που το τέταρτο µνη-
µόνιο δεν σας βγήκε! Γιατί πώς αλλιώς θα εφαρµόσετε το νεο-
φιλελεύθερο πρόγραµµά σας αν δεν το κρύψετε πίσω από ένα
µνηµόνιο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν δεχτούµε ότι η δηµοκρατία
είναι ένα καλό σύστηµα, γιατί µπορεί να εξασφαλίζει τους όρους
που καθιστούν δυνατή την ελευθερία επιλογών σε ένα οργανω-
µένο κοινωνικό σύνολο, τι δυνατότητες ελέγχου να έχει µία κοι-
νωνία εάν δεν αναγνωρίζονται στους πολίτες τα ατοµικά
δικαιώµατα προστασίας από κάθε διάκριση, όπως εκείνα του
φύλου και του σεξουαλικού προσανατολισµού; Εδώ, λοιπόν, η
Κυβέρνηση µε πρότασή της στο άρθρο 5 ενισχύει αυτά τα δι-
καιώµατα. 

Εάν δεχτούµε ότι η δηµοκρατία είναι ένα καλό σύστηµα, γιατί
µπορεί να περιορίζει τον έλεγχο της εξουσίας, τι δυνατότητες
ελέγχου να έχει µία κοινωνία εξαθλιωµένη και πτωχοποιηµένη
χωρίς να συνδέεται µε την αναγνώριση κοινωνικών δικαιωµάτων,
όπου σου ρίχνουν και το ανάθεµα ότι «εσύ φταις για την κατάντια
σου, γιατί µαζί τα φάγαµε»;

Η Κυβέρνηση µε πρότασή της αποκαθιστά ένα αξιοπρεπές επί-
πεδο διαβίωσης για όλους τους ανθρώπους. Αυτό δεν έχει να
κάνει µόνο µε τη στήριξη των οικονοµικά ασθενέστερων σε οικο-
νοµική βάση, αλλά επιπρόσθετα µε την ενίσχυση της αξιοπρεπούς
διαβίωσης, µε την παροχή καθολικών κοινωνικών υπηρεσιών και
την εν γένει ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. 

Αυτή είναι µεγάλη µας διαφορά µε την πρόταση της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία προτείνει µεν το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα, µε µόνη όµως στήριξη την παροχή προνοιακού επιδόµατος
ως µέσον απαλλαγής της πολιτείας από την υποχρέωσή της για
παροχή κοινωνικών υπηρεσιών, παραδείγµατος χάριν, υγείας µε
την οποία εξασφαλίζει στους πολίτες ισότιµη πρόσβαση και ανά-
πτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έφερε είκοσι επτά
προτάσεις για τη συνταγµατική Αναθεώρηση που έχουν να κά-
νουν µε τη διεύρυνση της δηµοκρατίας και της λαϊκής κυριαρ-
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χίας, την ενίσχυση του κοινοβουλευτισµού, την προστασία των
κοινωνικών δικαιωµάτων, αλλά και των δηµόσιων αγαθών. Δύο
µέρες τώρα έχουν αναλυθεί όλα λεπτοµερώς. Δεν θα τα επανα-
λάβω. 

Υπάρχουν προτάσεις ώριµες, όπως να µη διαλύεται η Βουλή
µε την µη εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας, το άρθρο 32. Εδώ
η Νέα Δηµοκρατία το στηρίζει µεν επί της αρχής, αλλά διαφωνεί
επί του τρόπου, προτείνοντας στην τρίτη ψηφοφορία να εκλέγε-
ται ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας µε εκατόν πενήντα µία ψή-
φους. Προσέξτε, δηλαδή, ο ύψιστος θεσµικός παράγων της
πολιτείας να µετατρέπεται σε µία κοµµατική επιλογή χωρίς τη
µεσολάβηση των εκλογών.

Επιπλέον, µε κουτοπονηριά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ψη-
φίζετε ταυτόχρονα και την πρόταση της Κυβέρνησης που δεν την
πιστεύετε και που οδηγεί στην τελική έβδοµη ψηφοφορία για
εκλογή Προέδρου από τον λαό, θεωρώντας ότι αν κερδίσετε τις
εκλογές, θα επιβάλετε αυτό που θέλετε, σε αντίθεση µε αυτό που
ψηφίσατε και σε αντίθεση µε την κατεύθυνση και το πνεύµα του
Συντάγµατος.

Τέλος, για το επίµαχο θέµα όπου διίστανται οι απόψεις των
συνταγµατολόγων, εάν και κατά πόσον η προτείνουσα Βουλή δε-
σµεύει την αποφασίζουσα ή αναθεωρητική Βουλή, αναφέρω
λόγια του Αριστόβουλου Μάνεση: «Η Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος αποτελεί εκδήλωση και πραγµάτωση πολιτικής βούλησης
και όχι νοµικής τοποθέτησης. Είναι βασικό θέµα εξουσίας και όχι
επιστήµης, άρα, είναι έργο των πολιτικών και όχι των συνταγµα-
τολόγων».

Με αυτό το δεδοµένο, η πολιτική αιτιολόγηση του κάθε άρ-
θρου που επιλέγεται από την προτείνουσα Βουλή προς Αναθεώ-
ρηση οδηγεί στην κατεύθυνση βελτίωσής του στη δεύτερη και
αναθεωρητική Βουλή.

Η διαχρονικότητα και η ανθεκτικότητα που προσδιορίζει το
Σύνταγµά µας αποτυπώνεται από τη διαχρονικότητα και των δύο
Βουλών να συµµετέχουν στο προς αναθεώρηση άρθρο, παρά τη
µεσολάβηση της εκλογικής διαδικασίας. Εδώ, αποτυπώνεται και
η υπευθυνότητα των πολιτικών κοµµάτων στην τόσο σηµαντική
διαδικασία. 

Δυστυχώς, η Αντιπολίτευση, ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, έχει περάσει πολύ κάτω από τον πήχη, αφού επιδιώκει να
µην καταγράφεται στα ψηφοδέλτια της ψηφοφορίας για την ανα-
θεώρηση η κατεύθυνση των αναθεωρητέων άρθρων, έτσι ώστε
οι ψηφοφόροι να µη γνωρίζουν την κατεύθυνση που θέλει η Νέα
Δηµοκρατία να αλλάξει σε αυτά τα άρθρα. 

Όλα δηλαδή στα µουλωχτά. Πώς να εξηγήσετε άλλωστε ότι
θέλετε να συνταγµατοποιήσετε τον νεοφιλελευθερισµό; Μην
ανησυχείτε, όµως, διότι είναι αυτή η Κυβέρνηση που έβγαλε τη
χώρα από τα µνηµόνια και είναι αυτή η Κυβέρνηση που µε την
ψήφο του ο ελληνικός λαός θα της δώσει τη δυνατότητα να δια-
µορφώσει τον Καταστατικό Χάρτη της χώρας, το Σύνταγµά µας
µε δηµοκρατικό και προοδευτικό πρόσηµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ελένη Αυλωνίτου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ της Β’ Αθήνας.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος
Εµµανουηλίδης για επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα αποτελεί τον θε-

µέλιο λίθο του πολιτεύµατος, καθώς ορίζει τους βασικούς κανό-
νες λειτουργίας της δηµοκρατίας. Με τις διατάξεις του καθορίζει
το πολιτικό και κοινωνικό πλαίσιο µέσα στο οποίο εναρµονίζονται
οι σχέσεις κράτους µε τον πολίτη. 

Με βάση τις παραδοχές αυτές, αναγκαία καθίσταται η σταθε-
ρότητα και η διαχρονικότητά του. Παρότι κρίνεται αναγκαία η
σταθερότητά του, έχοντας ωστόσο υπ’ όψιν ότι οι συνθήκες αλ-
λάζουν µέσα στον χρόνο, κρίνεται απαραίτητη η Αναθεώρησή
του, καθώς κατά το λατινικό «tempora mutantur et nos mutamur
cum illis», οι καιροί αλλάζουν και εµείς αλλάζουµε µαζί τους.

Η σηµερινή Βουλή ως προτείνουσα Βουλή είναι επιφορτισµένη
µε την υποβολή προτάσεων επί αναθεωρητέων άρθρων. Η δια-
δικασία αναθεώρησης κρίνεται ιδιαίτερα επιβεβληµένη, καθώς η

χώρα, µετά την έξοδό της από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του
2018 και τη µετάβαση σε µία νέα ιστορική φάση, µας υποχρεώνει
να αφοσιωθούµε στις µεγάλες θεσµικές τοµές και µεταρρυθµί-
σεις µε στόχο την ενίσχυση του κοινοβουλευτισµού, την εµβά-
θυνση της δηµοκρατίας, την προώθηση ισότητας και ισονοµίας,
την προστασία των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων και τον
απαραίτητο θεσµικό εκσυγχρονισµό. 

Πρωταρχικός στόχος της επιχειρούµενης συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης είναι η διεύρυνση και εµβάθυνση της δηµοκρατίας.
Τα στοιχεία που συνθέτουν τα δύο αυτά ζητούµενα θεραπεύον-
ται µε τη θέσπιση της απλής αναλογικής που αποτυπώνει µε συ-
νέπεια και καθαρότητα τη βούληση των πολιτών. 

Καλπονοθευτικά εκλογικά συστήµατα που ίσχυσαν µέχρι
τώρα, αντιστρατεύονταν κάθε έννοια δηµοκρατικότητας. Η ρύθ-
µιση της ψήφου των οµογενών αποτελεί αφετηριακό µέτρο στοι-
χισµένο στο ελάχιστο χρέος της πολιτείας προς την οµογένεια. 

Η κατάργηση στην ουσία του επαίσχυντου άρθρου 86 του Συν-
τάγµατος περί µη ευθύνης Υπουργών, ο περιορισµός της βου-
λευτικής ασυλίας και ο περιορισµός της θητείας των Βουλευτών
είναι µερικές από τις συνταγµατικές ρυθµίσεις που οξυγονώνουν
τη δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Συνταγµατικός Χάρτης της
χώρας πρέπει να έχει ως µέληµά του την εναρµόνιση των σχέ-
σεων Πολιτείας και Εκκλησίας. Πολιτεία και Εκκλησία είναι δύο
µεγέθη που η µεταξύ τους σχέση πρέπει να εµπεδώνει αίσθηµα
αµφίδροµου σεβασµού προς όφελος του λαού και της χώρας. 

Το προς τροποποίηση άρθρο 3 που ορίζει την αναγνώριση της
θρησκευτικής ουδετερότητας του κράτους, µε την παράλληλη
αναγνώριση της ανατολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας ως επικρα-
τούσας θρησκείας, συµπληρωµένο µάλιστα από την ερµηνευτική
δήλωση, αποδεικνύει την καθαρή πρόθεση της πολιτείας να δι-
ευθετήσει τη σχέση της µε την Εκκλησία. 

Η προτεινόµενη αναδιατύπωση του άρθρου 3 σε συνδυασµό
µε το άνοιγµα ουσιαστικού διαλόγου µεταξύ Πολιτείας και Εκ-
κλησίας, ώστε να αποδοθούν τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα
του Θεού τω Θεώ υποδηλώνει από την πλευρά της Κυβέρνησης
την ειλικρινή και µε επίγνωση της ιστορικής της ευθύνης, πρό-
θεσή της για τον απαιτούµενο αµοιβαίο σεβασµό, τον στηριγµένο
στο εκκλησιαστικό βάθρο της καταλλαγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια της µνηµονιακής
λαίλαπας ζήσαµε µία εγκληµατική για την κοινωνία συνταγµατική
παραχάραξη. Με τα προτεινόµενα άρθρα της Αναθεώρησης αν-
τιµετωπίζεται η επίθεση στα κοινωνικά δικαιώµατα, αναστρέφε-
ται, επί παραδείγµατι, η απαξίωση του δικαιώµατος στην
εργασία, η απορρύθµιση της αγοράς εργασίας, η αποδυνάµωση
της προστασίας των κοινών αγαθών, η συνταγµατική αφωνία για
την υποχώρηση κρίσιµων πεδίων του κοινωνικού κράτους, υπα-
γορευόµενη από τις επιταγές του άτεγκτου νεοφιλελευθερισµού.

Στο ατοµικό πεδίο µε τις επιχειρούµενες αναθεωρητικές προ-
τάσεις, η Κυβέρνηση κάνει βήµατα προς την κατεύθυνση της
πραγµατικής ισότητας των πολιτών, ανεξαρτήτως φύλου, φυλής,
χρώµατος ή σεξουαλικού προσανατολισµού. 

Και έρχοµαι τώρα στο προσφιλές για τη Νέα Δηµοκρατία ανά-
γνωσµα περί αριστείας, συνδυασµένο µε το άρθρο 16. Μόνιµη
επωδός σε όλες τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Νέας Δη-
µοκρατίας που προηγήθηκαν είναι η εµµονική υπεράσπιση της
ανάγκης ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων. 

Για την οικονοµία της συζήτησης, θα ήθελα να συνταχθώ µε την
άποψη αυτή. Ωστόσο, θα ζητούσα από τη Νέα Δηµοκρατία απαν-
τήσεις στα ερωτήµατα που αυτονόητα εγείρονται. Τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια απεµπολούν άραγε το ζητούµενο του κέρδους; Πώς
µπορούν να λειτουργούν ως µη κερδοσκοπικοί οργανισµοί; Τα δί-
δακτρα πώς µπορείτε να τα ονοµάζετε χορηγίες; Ποιοι τοµείς της
επιστήµης είναι πρόσφοροι για την ίδρυση πανεπιστηµιακών σχο-
λών; Οι σχολές αυτές που η ίδρυση και λειτουργία τους απαιτούν
υπέρογκες επενδύσεις, λόγου χάριν ιατρικές σχολές, πολυτεχνι-
κές σχολές ή µήπως αυτές που λειτουργούν µε ελάχιστες υλικο-
τεχνικές υποδοµές στη λογική «κέρδη πολλά και εισόδηµα
µεγάλο»; Μέχρι ποιου σηµείου θα φτάσει επιτέλους η αντιπολιτευ-
τική σας εµµονή, ώστε να ακυρώνετε ακόµη και αυτήν την εµβλη-
µατική περί αριστείας ρητορική σας;
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Η αριστεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, υπηρετείται και αναδεικνύεται µέσα από τα δηµόσια εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, µακριά από σηµαδεµένη κοινωνική τράπουλα.
Μέληµα µιας κυβέρνησης που σέβεται τον κοινωνικό της ρόλο
είναι το να στηρίζει την αναβάθµιση των δηµόσιων ανώτατων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων, να υποστηρίζει την πραγµατική αριστεία
και όχι την –σε εισαγωγικά- «αριστοκρατία» των πελατών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα υποστήριζα ότι
ηγέτης δεν γίνεται αυτός που κατέχει την εξουσία. Ηγέτης γίνε-
ται εκείνος που συγχρονίζει το εσωτερικό του ρολόι µε το ρολόι
της ιστορίας, εκείνος που αναλαµβάνει την ιστορική ευθύνη να
προχωρήσει σε πολιτικές πρωτοβουλίες, όπως αυτή της προτει-
νόµενης Αναθεώρησης του Συντάγµατος, που σκοπό έχουν να
δηµιουργήσουν µία καινούργια πραγµατικότητα, στοιχισµένη
στις αρχές της δηµοκρατίας, της προάσπισης των ατοµικών δι-
καιωµάτων και της ανόρθωσης της κοινωνίας εν τέλει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµήτρη Εµµανουηλίδη, Βουλευτή Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Χαρά Καφαντάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ της
Β’ Αθήνας, για επτά λεπτά. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Αναθεώρηση του Συντάγµατος

είναι µία ύψιστη δηµοκρατική διαδικασία και δεν νοµίζω κανείς
να αµφισβητήσει αυτό. Η αλλαγή Συντάγµατος δεν είναι η αλ-
λαγή ενός νόµου, δεν είναι να βάλουµε ένα άρθρο ή να περά-
σουµε µία τροπολογία σε κάποιο νόµο. Είναι ο Καταστατικός
Χάρτης λειτουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Εκφράζει
τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν σε ανώτερο επίπεδο, αλλαγές
που είναι ώριµες µέσα στην ίδια την κοινωνία και η ζωή έχει αφο-
µοιώσει. Συγκεκριµένα, όταν διαπιστώνεται η ανεπάρκεια µιας
ρύθµισης να λύσει ζητήµατα, τότε προχωρούµε και σε αναθεω-
ρητική διαδικασία στο Σύνταγµα. 

Για τον λόγο αυτό και η διαδικασία η οποία ακολουθήθηκε
ήταν επίπονη και για αρκετό χρονικό διάστηµα. Υπήρξε µία επι-
τροπή η οποία επεξεργάστηκε συγκεκριµένες αλλαγές στο Σύν-
ταγµα και ρυθµίσεις, µε επιστήµονες, µε νοµικούς, µε
επιµελητήρια, µε κοινωνικούς φορείς και κατέληξε σε συγκεκρι-
µένες προτάσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σε µία νέα εποχή.
Η χώρα µας πρόσφατα βγήκε από µία οκταετία µνηµονιακών πο-
λιτικών όπου συγκεκριµένες πολιτικές οδήγησαν τη χώρα µας
στα µνηµόνια που ζήσαµε, αλλά και πολιτικές οι οποίες εφαρµό-
στηκαν αυτά τα οκτώ µνηµονιακά χρόνια είχαν ολέθριες κοινω-
νικές συνέπειες. Θα έλεγα δε ότι το ίδιο το Σύνταγµα ήταν θύµα
αυτής της κρίσης και των µνηµονιακών πολιτικών. Απαιτείται, λοι-
πόν, σήµερα µία δηµοκρατική και ριζοσπαστική αναθεώρηση, να
επουλωθούν όλες οι πληγές των µνηµονίων. 

Η δηµοκρατία και η ανάγκη περαιτέρω εµβάθυνσής της είναι
µία πραγµατικότητα που νοµίζω όλοι συµφωνούµε. Χρειάζεται
εµβάθυνση θεσµικά ακόµα περισσότερο της δηµοκρατίας. Άλ-
λωστε η δηµοκρατία χτυπήθηκε ιδιαίτερα αυτά τα µνηµονιακά
χρόνια που πέρασαν. 

Εισάγονται θεσµοί όπως είναι τα δηµοψηφίσµατα. Είναι πολύ
σοβαρός θεσµός και άκρως δηµοκρατικός. Επιπλέον δε, προβλέ-
πεται περαιτέρω κατοχύρωση κοινωνικών δικαιωµάτων και ανα-
φέροµαι στα άρθρα 21 και 22 που αφορούν συνολικά κοινωνικά
δικαιώµατα και την πρόνοια. Η υγεία αποτελεί ένα δικαίωµα του
πολίτη, όχι απλά µία υποχρέωση του κράτους. Είναι δικαίωµα του
πολίτη να ζει σε ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης.

Το ίδιο ισχύει, φυσικά, και µε τα δηµόσια αγαθά. Αναφέροµαι
ιδιαίτερα στο νερό. Νοµίζω ότι γνωρίζουµε ότι έχει χαρακτηρι-
στεί ως θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα η πρόσβαση του αν-
θρώπου σε καθαρό πόσιµο νερό και αποχέτευση και αυτό είναι
απόφαση-ψήφισµα του ΟΗΕ.

Το ίδιο, βέβαια, ισχύει και για την ενέργεια, ισχύει και για τα
δίκτυα, τα οποία κατά 51% πρέπει να είναι υπό δηµόσιο έλεγχο.

Όσον αφορά το νερό, θα συµπληρώσω ότι υπάρχει ήδη νοµο-
λογία του Συµβουλίου της Επικρατείας 1905/2014 για τον δηµό-
σιο χαρακτήρα του.

Επανέρχοµαι, όµως, σε αυτό που ξεκίνησα, στις ανάγκες που
κάνουν απαραίτητη τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Δεν είναι
ώριµο ο Πρωθυπουργός της χώρας µας να είναι εκλεγµένος
Βουλευτής; Δεν έχουµε ζήσει κυβερνήσεις τεχνοκρατών λεγόµε-
νων µέσα στη µνηµονιακή περίοδο µε συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα και πολιτικές για τον λαό µας; Δεν είναι ώριµο αυτό που
συζητάει ο κόσµος, που αφορά το άρθρο 86 περί ευθύνης
Υπουργών και νοµίζω ότι υπονοούµε όσα έχουν γίνει και έχουν
έρθει στο φως της δηµοσιότητας και κόστισαν τόσα πολλά αυτά
τα χρόνια και πολύ πιο πριν, βέβαια, και στον ελληνικό λαό και
στην οικονοµία; Δεν είναι ώριµο, δεν είναι ανάγκη να υπάρχουν
σταθερές κυβερνήσεις και να αποδεσµευτεί η εκλογή Προέδρου
της Δηµοκρατίας από τις εκλογές; Δεν είναι ώριµο στη σύγχρονη
εποχή, δεν έχει ωριµάσει πλέον η ανάγκη για την καθιέρωση της
απλής αναλογικής;

Θα έλεγα άλλα τόσα, αλλά, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, η Αντιπολίτευση και, µάλιστα, η Νέα Δηµοκρατία, η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, βλέπουν -θα έλεγα- τη διαδικασία
Αναθεώρησης του Συντάγµατος µε επιπολαιότητα, για να µην πω
µε πολιτική σκοπιµότητα. Δεν είναι η Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος συµψηφισµοί και παζάρια, σαν τα µικρά παιδιά που παί-
ζουν και ανταλλάσσουν τα παιχνίδια µεταξύ τους. Και έρχοµαι
αυτό και το λέω γιατί κάπως έτσι κάνει και η Νέα Δηµοκρατία,
βάζοντας µπροστά την αναθεώρηση του άρθρου 16 για τον δη-
µόσιο χαρακτήρα της εκπαίδευσης.

Ελέχθησαν πάρα πολλά πάνω σε αυτό. Δεν θα επικεντρώσω.
Γενικότερα, όµως, αυτή η διαδικασία συµψηφισµών, προσπά-
θειας ανταλλαγών κ.λπ. υποβαθµίζει την κορυφαία διαδικασία.
Θα έλεγα ότι την ευτελίζει.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εκτιµώ ότι είστε κατώτεροι των
περιστάσεων. Χρησιµοποιήσατε ήδη όλο το προηγούµενο διά-
στηµα ένα εθνικό θέµα για µικροκοµµατισµό και µικροπολιτική.
Προσπαθήσατε να διχάσετε, δυστυχώς, τη χώρα για να µη διχά-
σετε το κόµµα σας. Τώρα προσπαθείτε και την κορυφαία αυτή
διαδικασία δηµοκρατίας, την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, να
τη ρίξετε στη µικροπολιτική και στον µικροκοµµατισµό.

Δεν θα περάσει, όµως. Η παρούσα Βουλή και η επόµενη
Βουλή, που είναι αναθεωρητική ουσιαστικά, που ο ΣΥΡΙΖΑ θα
είναι πάλι κυβέρνηση, θα ολοκληρώσει τη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση. Θα έχουµε ένα Σύνταγµα που θα ανταποκρίνεται στις
εξελίξεις, θα ανταποκρίνεται στη νέα εποχή, εναρµονιζόµενο µε
τις ανάγκες και, βέβαια, µε τη βούληση του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Χαρά Καφαντάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ στη Β’ Αθήνας.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής Άρτας της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα αποτελεί ένα πολύ

σηµαντικό εργαλείο της έννοµης τάξης και της διαφύλαξης του
θεσµικού πολιτειακού µας πλέγµατος. Ο ανώτατος αυτός Κατα-
στατικός Χάρτης προφανώς δεν µπορεί από µόνος του να επιλύ-
σει τις παθογένειες της πολιτειακής, οικονοµικής και κοινωνικής
πραγµατικότητας. Η διαρκώς µεταβαλλόµενη πραγµατικότητα
ξεπερνά σε πολλές περιπτώσεις ακόµα και το γράµµα του Συν-
τάγµατος.

Συνεπώς, θα εθελοτυφλούσαµε, αν δεν παραδεχόµασταν τον
προβληµατικό χαρακτήρα ορισµένων διατάξεων που επιβάλλεται
να αναθεωρηθούν και να βελτιωθούν.

Στην κορυφαία αυτή θεσµική διαδικασία της Αναθεώρησης
του Συντάγµατος οφείλουµε, βεβαίως, να λάβουµε υπ’ όψιν µας
τα εξής: 

Πρώτον το Σύνταγµα του 1975 αποδείχτηκε στις βασικές του
επιλογές ένα πετυχηµένο Σύνταγµα. Σε αυτό στηρίχθηκε η στα-
θερότερη και µακροβιότερη δηµοκρατία στον τόπο µας. Είναι χα-
ρακτηριστική η καινοτοµία εκείνου του Συντάγµατος, της
συνταγµατικής κατοχύρωσης της προστασίας του περιβάλλοντος.

Δεύτερον, η σηµασία του συνταγµατικού κειµένου ναι µεν δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί, από την άλλη, όµως, βαίνει διαρκώς µει-
ούµενη σε συνθήκες ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.
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Σας θυµίζω χαρακτηριστικά το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων και το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που αποτελούν πλέον δύο βασικούς πυλώνες προστασίας των
θεµελιωδών δικαιωµάτων µέσα από την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκε και ο Πρόεδρος,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, και ο Εισηγητής µας, ο κ. Κώστας Τα-
σούλας, σε πολλά άρθρα σηµαντικά και ουσιαστικά, όπως είναι,
για παράδειγµα, η µη διάλυση της Βουλής λόγω µη εκλογής
Προέδρου της Δηµοκρατίας, τα άρθρα περί ευθύνης Υπουργών,
τα άρθρα για την ασυλία των Βουλευτών.

Θα επικεντρωθώ, όµως, στην οµιλία µου σε τρία εξίσου σηµαν-
τικά ζητήµατα και αναφέροµαι στο άρθρο 16 για την ανώτατη εκ-
παίδευση, το άρθρο 24 για το περιβάλλον και το δασικό και το
άρθρο 3 για τις σχέσεις της Εκκλησίας και της Πολιτείας.

Σχετικά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την αναθε-
ώρηση του άρθρου 16, το 2006 χάθηκε µια µεγάλη ευκαιρία να
αξιοποιηθεί η συνταγµατική Αναθεώρηση και να προχωρήσει η
Βουλή σε µια µεγάλη µεταρρυθµιστική θεσµική τοµή, που τόσο
πολύ είχε ανάγκη ο τόπος µας και έχει και σήµερα. Δεν επιτρέ-
πεται να επαναληφθεί το ίδιο λάθος. Η ανάπτυξη της κοινωνίας
της γνώσης και ο διεθνής ανταγωνισµός επιβάλλουν τη λειτουρ-
γία ιδιωτικών πανεπιστηµίων υπό την εποπτεία µιας ανεξάρτητης
αρχής υψηλού κύρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
στον κόσµο που διατηρεί το κρατικό µονοπώλιο στην ανώτατη
εκπαίδευση. Θα σας αναφέρω ενδεικτικά κάποιους τοµείς όπου
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα συµβάλλουν θετικά.

Θα συµβάλουν, κατ’ αρχάς, στην ποιοτική αναβάθµιση µέσω
του ανταγωνισµού του δηµόσιου πανεπιστηµίου, στην ανακούφιση
του κρατικού προϋπολογισµού, στην ανακοπή εκροής χρηµάτων
και νέων επιστηµόνων µας στο εξωτερικό, στην προσέλκυση ξένων
φοιτητών εδώ στην Ελλάδα, στην ενίσχυση της διασύνδεσης των
πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων µε την παραγωγή και τη δηµιουργία
γέφυρας µεταξύ ερευνητικών ινστιτούτων, εργαστηρίων πανεπι-
στηµίων και εταιρειών, στη δηµιουργία ανθρώπινου δυναµικού κα-
ταρτισµένου, σύµφωνα µε τις νέες αυξηµένες ανάγκες της
έρευνας και της αγοράς εργασίας.

Θέλω να σας ενηµερώσω για το εξής: Σε πρόσφατη έρευνα
του 2018 αναφέρεται ότι το ποσοστό απορρόφησης επιστηµό-
νων στην Ελλάδα που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις φτάνει στο
61%, όταν ο παγκόσµιος µέσος όρος είναι στο 45%, δηλαδή 16
ποσοστιαίες µονάδες παραπάνω. Δεν έχουµε καταρτισµένο επι-
στηµονικό προσωπικό να απορροφηθεί στην Ελλάδα. Είναι έκ-
θεση του 2018.

Άρα, σε τι θα συµβάλουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια: Σε καλύτερα
προγράµµατα σπουδών, πιο στοχευµένα στην αγορά εργασίας.
Θα βελτιώσουν και τα δηµόσια πανεπιστήµια. Θα καταφέρουµε µε
προγράµµατα στα αγγλικά να προσελκύσουµε ξένους φοιτητές
στην Ελλάδα. Θα καταφέρουµε να απασχοληθούν εδώ στον τόπο
µας πλήθος άνεργων διδακτόρων πτυχιούχων µε µεταπτυχιακές
σπουδές.

Στερείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πολύτιµα
έσοδα από την εθνική µας οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε το άρθρο 24, το δα-
σικό, οφείλουµε, επιτέλους, να αναγνωρίσουµε τα προβλήµατα
και τα ασφυκτικά αδιέξοδα που έχει η εφαρµογή του στην αξιο-
ποίηση περιουσιών, που κακώς θεωρούνται δασικές. Η συνταγµα-
τική Αναθεώρηση θα µπορούσε να στοχεύσει στην κατάργηση της
ίδιας µεταχείρισης δασών και δασικών εκτάσεων. Η Νέα Δηµοκρα-
τία έχει ήδη καταθέσει προτάσεις για την προστασία των δασών
και τη λήψη µέτρων στην αντιµετώπιση του φαινοµένου της κλι-
µατικής αλλαγής. Έχουµε συγκεκριµένες θέσεις για τη βιώσιµη
ανάπτυξη, για τη διαχείριση των υδάτινων πόρων, την ενίσχυση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, την υποχρεωτική αναδάσωση
σε ιδιωτικά και δηµόσια δάση που καταστράφηκαν ή αποψιλώθη-
καν, τη χωροταξική και πολεοδοµική πολιτική, η οποία οφείλει να
σέβεται και να προάγει την έννοια του περιβαλλοντικού ισοζυγίου.

Σας θυµίζω το χαρακτηριστικό παράδειγµα, που ιδρύθηκε µε
πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας το Πράσινο Ταµείο, του
οποίου σήµερα οι πόροι σε πολύ µικρό ποσοστό αξιοποιούνται
για το περιβάλλον.

Εάν δεν συµπράξει ο ΣΥΡΙΖΑ στην αναθεώρηση του συγκεκρι-
µένου άρθρου, το αποτέλεσµα θα είναι να µπλοκάρετε τεράστιες
εκτάσεις. Θα έχετε υπονοµεύσει την οικονοµική δραστηριότητα
πρωτίστως στον αγροτικό και κτηνοτροφικό τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε ένα θέµα ουσιαστικό.
Αναφέροµαι στο άρθρο 3 του Συντάγµατος που αφορά τις σχέ-
σεις Εκκλησίας και Πολιτείας.

Θέλω να κάνω µια ιστορική αναφορά. Ακόµη και στα Συντάγ-
µατα των Ιονίων Νήσων του 1803 και του 1817 η Ορθοδοξία ανα-
φέρεται ως επικρατούσα θρησκεία. Η διατήρηση, λοιπόν, αυτών
των χαρακτηριστικών αποτελεί την πολύτιµη συλλογική µας
µνήµη. Αυτό προβλέπει το σηµερινό άρθρο της...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε κάθε περίπτωση, η θρησκευτική ελευθερία κάθε πολίτη δια-

φυλάσσεται µε τη σηµερινή διατύπωση του άρθρου 13 παράγρα-
φος 1 του Συντάγµατος. 

Και θέλω να σας κάνω µια αναφορά. Σαρώνονται, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, από την ιστορία τα έθνη που προδίδουν τα
ιδανικά τους και τις αξίες τους. Ένα σύγχρονο Σύνταγµα µπορεί
να προσφέρει την απαραίτητη βελτίωση της ποιότητας της δη-
µοκρατίας µας, την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας του κρά-
τους και την τόνωση της εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και
θεσµών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεώργιο Στύλιο, Βουλευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Προχωρούµε µε τον κ. Χρήστο Μπουκώρο, Βουλευτή Μαγνη-
σίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, πραγµατικά αναρωτιέµαι για το νόηµα των τοποθε-
τήσεων των Βουλευτών τέτοια ώρα µετά τις τοποθετήσεις των
πολιτικών Αρχηγών και ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι και τα ψηφοδέλ-
τια µε τα προς αναθεώρηση άρθρα έχουν ήδη τυπωθεί. Ποιο το
νόηµα των τοποθετήσεων των Βουλευτών µετά από αυτές τις
διαδικασίες; 

Και ξέρετε, δεν έχουν τοποθετηθεί λίγοι, περίπου τριάντα Βου-
λευτές, το 10% της Εθνικής Αντιπροσωπείας, πάνω από το 25%
των εγγεγραµµένων, µίλησαν µετά τις τοποθετήσεις των πολιτι-
κών Αρχηγών και ενώ δεν µπορεί να πιθανολογηθεί καµµία αλ-
λαγή, να υιοθετηθεί καµµία πρόταση, όσο χρήσιµη και κρίσιµη
και αν είναι αυτή. 

Συζητάµε τυπικά. Τυπικές είναι και οι συγκλίσεις και οι συναι-
νέσεις κόντρα και σε πλήρη αντίθεση µε το πνεύµα του συνταγ-
µατικού νοµοθέτη και το γράµµα του Συντάγµατος.

Ας πούµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ορισµένα πράγµατα απλά
και µόνο για την καταγραφή, απλά και µόνο για τα Πρακτικά.

Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα σε αυτή την κορυφαία
συζήτηση, θυµίζοντας τους συγγραφείς των αστυνοµικών µυθι-
στορηµάτων, οι οποίοι υποστηρίζουν συχνά πυκνά στα κείµενά
τους ότι ο δολοφόνος γυρίζει πάντα στον τόπο του εγκλήµατος. 

Και ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα εδώ να προτείνει
ως ένα κορυφαίο προς αναθεώρηση άρθρο, την αποσύνδεση της
εκλογής του Προέδρου Δηµοκρατίας από τον κυβερνητικό βίο.
Ποιος Πρωθυπουργός, όµως; Ο ίδιος, που ως επικεφαλής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µαζί και ο µετέπειτα συνεταίρος
του, ο κ. Καµµένος, κραύγαζαν το 2014 στα τέλη του χρόνου
«ακόµα και εµάς τους ίδιους αν προτείνετε, δεν πρόκειται να ψη-
φίσουµε τους εαυτούς µας». Αυτά είναι καταγεγραµµένα. 

Και πρότεινε µια άλλη κορυφαία αλλαγή ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, τα δηµοψηφίσµατα, την υιοθέτηση δηµοψηφισµάτων από
το νέο Σύνταγµα, ο Πρωθυπουργός, ο οποίος πραγµατικά ευτέ-
λισε την έννοια του δηµοψηφίσµατος, αλλάζοντας τα όσα είχε
ψηφίσει ο ελληνικός λαός. 

Αυτά ως παρατηρήσεις για τη σηµερινή µέρα και πιστεύω,
κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ουσιαστικές, ιδιαίτερα για τις τοποθε-
τήσεις των Βουλευτών µετά τις οµιλίες των Αρχηγών και την
εκτύπωση των ψηφοδελτίων µε τα οποία θα ψηφίσουµε αύριο.
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Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευθύνεται το Σύνταγµα
για την πολύπλευρη κρίση που µαστίζει τη χώρα; Ούτε το Σύν-
ταγµα ούτε οι νόµοι ευθύνονται. Η κακή νοµοθέτηση, ο ευτελι-
σµός αρχών και αξιών που αποτελούσαν σταθερές του πολιτικού
µας συστήµατος και -αν θέλετε- η αποδυνάµωση των θεσµών ευ-
θύνονται για τη σηµερινή κρίση και έφεραν τα σηµερινά αποτε-
λέσµατα.

Τούτων δοθέντων καµµία συνταγµατική Αναθεώρηση δεν µπο-
ρεί να µας βγάλει από την κρίση. Αν, όµως, δεν αδράξουµε την
ευκαιρία για εκσυγχρονισµό του Συντάγµατος τώρα, η έξοδος
από την κρίση θα γίνει πολύ πιο χρονοβόρα και πολύ πιο επίπονη
διαδικασία. 

Οδεύουµε προς το πέρας της συζητήσεως για τη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση και διαφαίνεται ξεκάθαρα ότι το πολιτικό σύ-
στηµα της χώρας, µε κυρίαρχη ευθύνη της Πλειοψηφίας,
θυσιάζει στον βωµό της εργαλειοποίησης και του κοµµατικού
συµφέροντος µια σπουδαία ευκαιρία κρίσιµης σηµασίας για τη
βελτίωση της ζωής των Ελλήνων και την ενίσχυση της θέσης της
χώρας στο σύγχρονο γίγνεσθαι.

Κορυφαία ζητήµατα, όπως η αποσύνδεση της εκλογής του
Προέδρου Δηµοκρατίας από τον κυβερνητικό βίο, η ενίσχυση της
ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης µε την εκλογή των Προέδρων των
ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας από το Κοινοβούλιο, ο περιο-
ρισµός στα δικαστικά προνόµια του πολιτικού κόσµου, το στα-
θερό οικονοµικό περιβάλλον, η προστασία των επενδύσεων, οι
δηµοσιονοµικοί κανόνες που θα µας προστατεύσουν από παρό-
µοιες κρίσεις στο µέλλον, ο ορθολογικός περιβαλλοντικός και
χωροταξικός σχεδιασµός, η κοινωνική αλληλεγγύη και η ισότητα
των ευκαιριών, σε συνδυασµό µε την αναβάθµιση της παιδείας
µας και τη δυνατότητα ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων υπό
δηµόσια εποπτεία είναι ζητήµατα τα οποία µπορούν να προκα-
λέσουν διάλογο και τις απαιτούµενες συναινέσεις για µια πραγ-
µατική και όχι εικονική Αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Ιδιαίτερα για το άρθρο 16, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνω-
ρίζω από ανεπίσηµες συζητήσεις µε συναδέλφους της Πλειοψη-
φίας ότι δεν είναι όλοι τους αρνητικοί, όπως η κυβερνητική
γραµµή παρουσιάζεται για αυτό το θέµα.

Με ποιο δικαίωµα θα στερήσουµε για µία ακόµα δεκαετία από
τη νέα γενιά των Ελλήνων, από το εκπαιδευτικό σύστηµα, από
την κοινωνία και από την οικονοµία αυτό που ισχύει σε όλα τα
κράτη του κόσµου; 

Ας απαιτήσουµε όλοι οι Βουλευτές από τα κόµµατά µας να
υπηρετηθεί το πνεύµα του συνταγµατικού νοµοθέτη και το
γράµµα του Συντάγµατος, σύµφωνα µε τα οποία η συνταγµατική
Αναθεώρηση απαιτεί συναινέσεις και όχι κοµµατικές γραµµές.
Ας κάνουµε το βήµα, ας αναβαθµίσουµε το καταπτοηµένο πολι-
τικό σύστηµα. Έχουµε ευθύνη καθένας προσωπικά, όχι ως µέλη
κοµµάτων ή κοινοβουλευτικών επιτροπών, αλλά ως Βουλευτές.
Υπάρχει τρόπος, όλοι τον γνωρίζουµε. Ας απαιτήσουµε την εκ-
πλήρωση του ρόλου µας.

Διαπιστώνουµε, όµως, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να αιχµαλωτίσει
απλά και µόνο την κυβέρνηση, την επόµενη κυβέρνηση, που θα
είναι αυτή της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τις επόµενες γενιές,
εγκλωβίζοντας όλες τις δηµιουργικές δυνάµεις. Δεν δείχνει διά-
θεση ούτε για την παραµικρή εναλλακτική, ούτε για την ελάχιστη
συναίνεση, ούτε για τα µετρηµένα στα δάχτυλα του ενός χεριού
άρθρα στα οποία θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης πρότεινε το άρθρο 16 και το άρθρο
24. Και για το άρθρο 24 για το περιβάλλον ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης είπε πολύ ορθά να προστατεύσουµε το πραγµατικό δάσος,
να πάµε σε αεροφωτογραφίες του 1975, να προστατεύουµε το
δάσος χωρίς να βλάπτουµε την παραγωγή από τους αγρότες
µας.

Αν, λοιπόν, αντιληφθούµε την πλήρη διάσταση του ρόλου µας
ως µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας ακόµα και για το περιεχό-
µενο αυτών των λίγων και επίµαχων άρθρων -αλλά αναγκαίων για
αναθεώρηση- µπορούµε να συµφωνήσουµε. Ευθυκρισία, ωριµό-
τητα και συναίσθηση των ευθυνών µας απαιτείται. Όλα τα υπό-
λοιπα είναι φθηνές υπεκφυγές, όπως και οι κοµµατικές γραµµές.
Ας αναλάβουµε, επιτέλους, τις ευθύνες µας. Κανένα Σύνταγµα
και καµµία λαϊκή πλειοψηφία δεν επιβάλλουν την περιχαράκωση,

την εργαλειοποίηση, τον κοµµατισµό και τις άγονες αντιπαραθέ-
σεις σε τέτοια κορυφαία ζητήµατα. 

Είναι λαϊκή απαίτηση ένα νέο Σύνταγµα, σύγχρονο, ανθρωπο-
κεντρικό και αναπτυξιακό, ένα Σύνταγµα που θα ενισχύσει την
Ελλάδα και τους Έλληνες, ένα Σύνταγµα εφαλτήριο εθνικής ανα-
γέννησης. 

Ας απελευθερώσουµε, επιτέλους, τις δηµιουργικές δυνάµεις
των επόµενων γενεών. Ας σταµατήσει η πολιτική αιχµαλωσία, η
κοµµατική µεµψιµοιρία και η συνταγµατική ακινησία. Οι Έλληνες
ζητούν και δικαιούνται ένα νέο και σύγχρονο Σύνταγµα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χρήστο Μπουκώρο, Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας, Βου-
λευτής Νέας Δηµοκρατίας της Α’ Θεσσαλονίκης. 

Ορίστε, κύριε Γκιουλέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πραγµατικά αποτελεί τιµή και χαρά για εµένα να κλείνω
αυτήν την κορυφαία διαδικασία, αυτήν την κορυφαία συζήτηση
για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Είναι πραγµατική χαρά
να έχεις αυτήν την τιµή και µάλιστα απευθυνόµενος σε συναδέλ-
φους που ακριβώς αντιπροσωπευτικά εδώ παρακολουθούν
αυτήν τη συζήτηση, συνάδελφοι από τη Μακεδονία, από τη Θεσ-
σαλία, από την Ήπειρό µας, από τη νησιωτική Ελλάδα.

Από την άλλη πλευρά, όµως, είναι και λυπηρό το γεγονός ότι
ακούγοντας πολλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ -και µάλιστα τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό κυρίως- να διαπιστώνει κάποιος ότι τελι-
κώς, ακόµη και αυτήν την κορυφαία διαδικασία, την επέλεξαν οι
κυβερνώντες προκειµένου από τη µια να µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν τις περίεργες αυτές ισορροπίες -ειδικά το τελευταίο διά-
στηµα µας έχουνε ξαφνιάσει µε τις επιλογές και τις επινοήσεις
τους- και από την άλλη πλευρά, για άλλη µία φορά, να δείξουν
ότι. ακόµη και αυτόν τον Καταστατικό Χάρτη της χώρας, το Σύν-
ταγµα, το χρησιµοποιούν για τις µικροκοµµατικές, µικροπολιτικές
σκοπιµότητές τους.

Άκουγα συναδέλφους -και µάλιστα µε µεγάλη έκπληξη- να
λένε ότι είναι ιστορική ευθύνη αυτή που ο ΣΥΡΙΖΑ αναλαµβάνει,
να φέρει ένα σύγχρονο Σύνταγµα στη χώρα. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της συγκυβέρνησης -το λέω γιατί, πέρα από τα δια-
ζύγια, έχουµε µπερδευτεί εδώ ποιοι ανήκουν πού- η χώρα είχε
Σύνταγµα και πριν από εσάς, η χώρα λειτουργούσε και πριν από
σας. Η ιστορική σας ευθύνη θα ήταν πραγµατικά ευθύνη ιστο-
ρική, εάν την αναλαµβάνετε πλήρως και λέγατε: Ελάτε σε µια συ-
ναινετική διαδικασία, σε αυτή την κορυφαία διαδικασία για τη
δηµοκρατία να βρούµε τον κοινό τόπο. Ελάτε να βρούµε, για τον
ελληνικό λαό που όλους µας στέλνει εδώ, τι µπορούµε καλύτερο
να κάνουµε και πώς µπορούµε να εκσυγχρονίσουµε το Σύνταγµά
µας. Και επιτρέψτε µου να πω ότι το Σύνταγµα του ’75, είναι το
πιο σύγχρονο Σύνταγµα που γνώρισε η Ελλάδα. Παρά τις ανα-
θεωρήσεις του, στις βασικές του αρχές το Σύνταγµα παραµένει
πρωτοποριακό. Αυτό που ο µεγάλος Μακεδόνας πολιτικός ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής εισηγήθηκε και πέρασε από αυτήν
την Εθνική Αντιπροσωπεία. Είναι ένα Σύνταγµα πολύ επίκαιρο και
πολύ σύγχρονο, που βεβαίως χρειάζεται σε πολλά σηµεία του
Αναθεώρηση. Δεν παύει, όµως, να είναι ένα Σύνταγµα σύγχρονο
γι’ αυτό και κράτησε τόσα πολλά χρόνια και διατηρείται στον βα-
σικό του κορµό.

Ακούω να µιλάτε για ιστορική ευθύνη. Επιτρέψτε µου να πω
ότι εκφράζω τον φόβο µου, κυρίες κύριοι συνάδελφοι της Συµ-
πολίτευσης, όταν σας ακούω να µιλάτε για ιστορικές ευθύνες.
Λίγες εβδοµάδες πριν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα άκουσα πάλι
τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον Αλέξη Τσίπρα, άκουσα πάλι
πολλούς από εσάς να µιλάτε πάλι για ιστορικές ευθύνες, όταν
φέρνατε, κόντρα στη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, κόντρα στη συντριπτική πλειοψηφία του πολιτικού κόσµου,
την περίφηµη Συµφωνία των Ψαράδων, των Πρεσπών. Εσείς µι-
λούσατε για ιστορική ευθύνη. Όλος ο ελληνικός λαός δεν το αν-
τιλαµβανόταν. Ο πολιτικός κόσµος επίσης. Ακόµη και ο
συνεταίρος σας έφτασε στο σηµείο να πάρει διαζύγιο από εσάς,
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γιατί πια δεν µπορούσε να κρατήσει άλλο τα προσχήµατα, δεν
γινόταν τίποτε άλλο. Και τότε αναλαµβάνατε την ιστορική ευ-
θύνη. Θυµάµαι χαρακτηριστικά -και ανέτρεξα να δω στα Πρα-
κτικά αυτής της Βουλής τι λέγατε- και άλλη µία κορυφαία
διαδικασία, το 2015, τότε που προκηρύξατε εκείνο το δηµοψή-
φισµα για το «ναι» ή «όχι» και ζητούσατε από τον ελληνικό λαό
να ψηφίσει «όχι» και ο οποίος ψήφισε «όχι» και σας εµπιστεύτηκε
και εσείς µε την «κωλοτούµπα» σας το µετατρέψατε σε «ναι».
Πάλι ιστορική ευθύνη είχατε αναλάβει τότε.

Γι’ αυτό λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, ότι λυπάµαι ειλικρινά, αλλά κάθε φορά που σας ακούω να
αναλαµβάνετε τις ιστορικές σας ευθύνες κουµπώνοµαι από
φόβο. Δεν ισχυρίζοµαι προφανώς ότι δεν θέλετε το καλό της
χώρας. Ισχυρίζοµαι ότι έχετε µία διεστραµµένη αντίληψη πνιγ-
µένη µες στις ιδεοληψίες σας για το τι σηµαίνει «το καλό αυτής
της χώρας». Γιατί δεν γίνεται όλοι οι υπόλοιποι -και πάντως η
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού- να µην αντιλαµβά-
νεται τι συµβαίνει. 

Και αφού αναλαµβάνετε και σήµερα µε την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος την ιστορική σας ευθύνη, ρωτώ το εξής: Γιατί δεν
έρχεστε να συναντηθούµε κάπου; Άκουγα εδώ να διαρρηγνύετε
τα ιµάτιά σας ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει να εκπαραθυρώσει τη
δηµόσια εκπαίδευση. Εσείς θα τη «σώσετε»! Η Νέα Δηµοκρατία
θέλει να την εκπαραθυρώσει και θέλει να φέρει τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια εδώ. Μα το έχουµε πει. Το είπε ο Κυριάκος ο Μητσο-
τάκης. Το είπαµε όλοι µας. Βεβαίως, θέλουµε αναβάθµιση της
δηµόσιας εκπαίδευσης. Και τουλάχιστον όλοι εµείς είµαστε πε-
ρήφανοι που τελειώσαµε τα δηµόσια πανεπιστήµια, τα δηµόσια
σχολεία. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι φοβόµαστε τον ανταγωνι-
σµό. Αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να αφήνουµε τα παιδιά µας να
πηγαίνουν στο εξωτερικό, να αιµορραγούν οι ελληνικές οικογέ-
νειες, οι γονείς για να σπουδάζουν τα παιδιά τους στο εξωτερικό,
ακόµη και σε χώρες της Βαλκανικής, ενώ, εν πάση περιπτώσει,
θα έπρεπε να φιλοδοξούµε να είµαστε εµείς το κέντρο παιδείας
της περιοχής. Η Ελλάδα τουλάχιστον µπορεί να επενδύσει στην
παιδεία, µπορεί να επενδύσει στον πολιτισµό. Δεν συµβαίνει
όµως σαράντα τέσσερα χρόνια τώρα «χάρη» στις εµµονές, εξαι-
τίας αυτής της ιδεοληψίας, η Ελλάδα µένει πίσω. Εδώ οι χώρες
τις οποίες εσείς προστατεύετε, µε την πρόνοια και την αγάπη
σας, η Βενεζουέλα, η Κούβα, όλες αυτές έχουν επιτρέψει στην
ιδιωτική εκπαίδευση. Εσείς δεν µπορώ να καταλάβω γιατί υπε-
ραµύνεστε τόσο πολύ του στο να µείνουµε αγκυλωµένοι µόνο
στη δηµόσια εκπαίδευση. Να την ενδυναµώσουµε, να την ενισχύ-
σουµε, να την αναβαθµίσουµε τη δηµόσια παιδεία. Βεβαίως.
Όλοι το θέλουµε. Ας αφήσουµε, όµως, να λειτουργήσει και ο αν-
ταγωνισµός. Επιτέλους, γιατί αυτή η εµµονή;

Και κλείνω, περιοριζόµενος µόνο σε κάτι, για να καταδείξω το
πόσο υποκριτικά συµπεριφέρεστε και ότι δεν χρησιµοποιείτε
αυτήν την κορυφαία διαδικασία, όπως είπα, για να επιδιώξετε συ-
ναινέσεις, αλλά και πάλι για να επιδιώξετε µικροκοµµατικά οφέλη. 

Συµφωνούµε και οι εµείς και εσείς, όσον αφορά το άρθρο 32
-αφήστε το 16 για τα δηµόσια και ιδιωτικά πανεπιστήµια, αφήστε
το περιβάλλον, αφήστε άλλα άρθρα- πάµε στο άρθρο 32 που
αφορά την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας. Δεν πρέπει να
διαλύεται η Βουλή, αν δεν µπορούµε να εκλέξουµε Πρόεδρο Δη-
µοκρατίας. Αυτό έγινε το 2009. Έγινε το 2015. Είπαµε να µην συ-
νεχίζεται κάτι τέτοιο. 

Επιµένετε, λοιπόν, και εσείς ότι πρέπει να βρούµε έναν τρόπο

να µην διαλύεται η Βουλή. Ερχόµαστε και σας προτείνουµε, σας
πρότεινε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, να ψηφίσουµε όλοι µαζί αυτά
τα άρθρα στα οποία συµφωνούµε. Εµείς είπαµε ότι πέντε άρθρα
που εσείς προτείνετε, επειδή µας βρίσκουν σύµφωνους, κινού-
µαστε όλοι προς την ίδια κατεύθυνση, θέλουµε να τα ψηφίσουµε.
Δύο άρθρα δικά µας που συµφωνήσατε και εσείς ότι κινούνται
προς τη σωστή κατεύθυνση θέλετε να τα ψηφίσετε. Ελάτε, λοι-
πόν, αυτά τα επτά άρθρα να τα ψηφίσουµε µε µία ενισχυµένη
πλειοψηφία µε εκατόν ογδόντα Βουλευτές. Και όσον αφορά το
άρθρο 32 ελάτε να το ψηφίσουµε. Και -ω του θαύµατος!- όταν
αντιληφθήκατε ότι αυτό θα έδινε ενδεχοµένως τη δυνατότητα
στη Νέα Δηµοκρατία, ως την επόµενη κυβέρνηση αυτού του
τόπου, να µπορέσει να αποφύγει τον σκόπελο να διαλυθεί η
Βουλή και να ξαναπάµε σε εκλογές στην επόµενη εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας, ανακρούσατε πρύµναν. Τότε κατα-
λάβατε ότι αυτό που είπατε σας οδηγούσε σε µία παγίδευση και
αρχίσατε να λέτε διάφορα περίεργα πράγµατα. Μέχρι που -ζη-
λώσατε τη δόξα προφανώς του µέχρι πρότινος εταίρου σας- εί-
πατε ότι µπορείτε να στείλετε και κάποιους Βουλευτές σας για
γκαζόζα έξω από την Αίθουσα της Ολοµέλειας την ώρα που θα
ψηφίζεται το άρθρο, για να µην πάµε µε εκατόν ογδόντα και
πλέον Βουλευτές στην ψήφιση του άρθρου 32. Ώστε η Νέα Δη-
µοκρατία ως επόµενη κυβέρνηση να µην έχει τη δυνατότητα µε
απλή πλειοψηφία των εκατόν πενήντα ενός βουλευτών να µπορεί
να αποτρέψει τη διάλυση της Βουλής στο θέµα της εκλογής
Προέδρου της Δηµοκρατίας, µε άλλα λόγια, δηλαδή, να εκλέξει
Πρόεδρο Δηµοκρατίας µε µία πρόταση δική του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Γκιουλέκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα αυτά καταδει-
κνύουν ακριβώς την υποκριτική διάθεση µε την οποία λειτουρ-
γείτε και καταδεικνύουν ακριβώς και το γεγονός ότι
εργαλειοποιείτε και αυτόν τον Καταστατικό Χάρτη της χώρας.
Πραγµατικά λυπάµαι γιατί αυτή η κορυφαία διαδικασία θα
έπρεπε να µας ενώνει. 

Να πω και το εξής: Δεν ξέρω πόσοι θα είµαστε, πρώτα ο Θεός,
γεροί και πόσοι θα είµαστε εδώ µετά τις επόµενες εκλογές. Να
είστε, όµως, βέβαιοι ότι αυτές τις ευκαιρίες δεν τις έχουν όλοι οι
Εθνικοί Αντιπρόσωποι. Ήταν, λοιπόν, πάρα πολύ σηµαντική ευ-
καιρία να µπορέσουµε εµείς σε αυτήν τη Βουλή να βρούµε έναν
κοινό τόπο. Δεν το θελήσατε. Το απεµπολήσατε. Λυπούµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με την τοποθέτηση

του κ. Γκιουλέκα ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών σή-
µερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσαι στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 0.31’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµ-
πτη 14 Φεβρουαρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης και λήψη απόφασης
επί των προτάσεων για αναθεώρηση διατάξεων του Συντάγµα-
τος, σύµφωνα µε τα άρθρα 110 του Συντάγµατος και 119 του Κα-
νονισµού της Βουλής.

4068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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